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Αθήνα, σήµερα στις 23 Νοεµβρίου 2023, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 10.03’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΓΕΩΡΓΑ-
ΝΤΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας: «Όροι δόµησης, κατασκευής, επιτρεπόµενες χρήσεις
γης για κέντρα δεδοµένων, χωροταξικές και πολεοδοµικές ρυθ-
µίσεις, αξιοποίηση πόρων Πράσινου Ταµείου και λοιπές περιβαλ-
λοντικές και ενεργειακές διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
στις 16 Νοεµβρίου 2023, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση, εν συνόλω, επί της αρχής, επί των άρθρων και των
τροπολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και
µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
Θα ήθελα να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι οι Υπουργοί Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δικαιοσύνης,
Ψηφιακής Διακυβέρνησης, καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών κατέθεσαν στις 22-7-2023
σχέδιο νόµου: «Δάνεια: Διαφάνεια, ανταγωνισµός, προστασία
των ευάλωτων - Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2167, επα-
νεισαγωγή του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ» και άλλες επείγουσες
διατάξεις». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ευστρά-

τιος Σιµόπουλος -και τον καλώ στο Βήµα- για δεκαπέντε λεπτά.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής

οµιλητών. 
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµερινό

νοµοσχέδιο αναδεικνύεται µε εµφατικό τρόπο και µια άλλη µορ-
φή λειτουργίας της Κυβέρνησης. Ο γνωστός τρόπος είναι οι µε-
ταρρυθµίσεις, ώστε η χώρα να προχωρήσει µπροστά, όπως λέει

ο Πρωθυπουργός, µε έναν πολυδιάστατο εκσυγχρονισµό. Γνω-
στές άλλωστε είναι οι µεταρρυθµίσεις στους τοµείς της ψηφια-
κής µετάβασης της λειτουργίας των ανώτατων εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων ή της ψήφου των Ελλήνων από το εξωτερικό. 

Αυτός όµως που αναδεικνύεται σήµερα είναι ένας άλλος, εξί-
σου σηµαντικός τρόπος. Είναι η διάθεση και τελικά η δηλωµένη
πρόθεση της Κυβέρνησης µε συγκεκριµένες ρυθµίσεις να λύνει
συνεχώς προβλήµατα προερχόµενα είτε από τη δηµόσια διοί-
κηση είτε από την ανάγκη να διευκρινιστούν νοµοθετικά οι προ-
ηγούµενες ρυθµίσεις. Παράλληλα, µε τον ίδιο τρόπο αντιδρά,
όταν η πρακτική και η εµπειρία υλοποίησης σηµαντικών παρεµ-
βάσεων δηµιουργεί την ανάγκη να γίνουν βελτιώσεις σε αυτές. 

Ο δεύτερος, λοιπόν, αυτός τρόπος φέρνει σήµερα στη Βουλή
το παρόν νοµοσχέδιο µε εκ πρώτης όψεως αποσπασµατικά
άρθρα για τη χωροταξία, το περιβάλλον και την ενέργεια. Είναι
όµως αποσπασµατικά; Απαντώ: Όχι, προφανώς. Και δεν είναι
αποσπασµατικά, διότι εντάσσονται στο προαναφερθέν πλαίσιο
προσεγγίζοντας παράλληλα σηµαντικά θέµατα µε κυρίαρχη προ-
τεραιότητα να προχωρήσουν µικρές και µεγάλες επενδύσεις, να
προστατευθεί το περιβάλλον και να προχωρήσει η ενεργειακή µε-
τάβαση της χώρας. 

Ο χαρακτηρισµός του ως “ερανιστικού” δεν µειώνει καθόλου,
µα καθόλου τη µεγάλη σηµασία του όπως θα εξηγήσω παρα-
κάτω. Πώς µπορεί άλλωστε να µην είναι µεγάλης σηµασίας η
ρύθµιση που αφορά στην επέκταση της διάρκειας της εθνικής
στρατηγικής για την βιοποικιλότητα, όπως και η δυνατότητα να
γνωµοδοτεί ο ΟΦΥΠΕΚΑ για έργα και δραστηριότητες εντός προ-
στατευόµενων περιοχών του δικτύου «NATURA 2000», τα οποία
δεν αδειοδοτούνται περιβαλλοντολογικά; Ποιος µπορεί να έχει
αντίρρηση, ώστε να δοθεί η δυνατότητα στον ΔΕΔΔΗΕ να προ-
χωρήσει σε κλαδέµατα δέντρων σε όλους τους δηµόσιους χώ-
ρους ή την υποχρέωση των ιδιοκτητών ΑΠΕ να αναλαµβάνουν
και υπηρεσίες δασοπυρόσβεσης;

Στην ίδια κατηγορία εντάσσεται και η αναγκαστική δενδροφύ-
τευση περιµετρικά των φωτοβολταϊκών σταθµών. Σε µία εποχή
κατά την οποία η προσφυγή η πρόληψη από πυρκαγιές καθίστα-
ται αναγκαία και αναγκαία, είναι προφανές ότι ο ρόλος του ΔΕΔ-
ΔΗΕ και της οργάνωσης την οποία διαθέτει είναι κρίσιµος, ώστε
από νωρίς, από τον χειµώνα ακόµη, να γίνουν εκείνες οι ενέρ-
γειες τις οποίες είτε ιδιώτες είτε οι δήµοι δεν µπορούν να κάνουν. 

Οµοίως σηµαντική είναι η δυνατότητα του Πράσινου Ταµείου
να χρηµατοδοτεί πράσινα έργα σε άλλους φορείς. Το έχουµε δει
µε το ΤΑΙΠΕΔ στην Πεντέλη. Το ΤΑΙΠΕΔ αυτή τη στιγµή λειτουρ-
γεί στην Πεντέλη µε έργα αντιπληµµυρικά, µε έργα δασοπροστα-
σίας, έχει τη δυνατότητα να λειτουργεί έξω από τον κλασικό
τρόπο που λειτουργεί το δηµόσιο. Δίνουµε, λοιπόν, τη δυνατό-
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τητα στο Πράσινο Ταµείο µε τη συγκεκριµένη ρύθµιση να χρηµα-
τοδοτεί αντίστοιχα έργα. Πού βλέπετε κάποιο πρόβληµα; Φαντά-
ζοµαι πουθενά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα σε ρυθµίσεις που
έχουν έναν και µοναδικό στόχο. Ποιος είναι αυτός; Να επιταχυν-
θούν οι επενδύσεις στις ΑΠΕ. Κορυφαία θεωρώ την εκ των προ-
τέρων δέσµευση ηλεκτρικού χώρου 2 γιγαβάτ για υπεράκτια
αιολικά πάρκα που απαιτούν πολύ µεγάλες επενδύσεις. Ποιος
επενδυτής θα διαθέσει πολύ µεγάλους πόρους, αν δεν είναι σί-
γουρος για το πότε και πώς θα συνδεθεί στο δίκτυο; 

Με µια παρόµοια φιλοσοφία κινούνται και οι ρυθµίσεις για την
παράταση των προθεσµιών υποβολής αιτήµατος για σύναψη δέ-
σµευσης µε τους µεγάλους σταθµούς ΑΠΕ, όπως και οι ρυθµί-
σεις επιτάχυνσης της διαδικασίας αδειοδοτήσεων για τις ΑΠΕ. 

Ναι, βλέπουµε ότι παρά τη διάθεση η οποία υπάρχει για τέτοιες
επενδύσεις, πολλές από αυτές τις επενδύσεις δεν αδειοδοτού-
νται λόγω κυρίως θεµάτων γραφειοκρατικών που αφορούν τη δη-
µόσια διοίκηση. Με τις ρυθµίσεις αυτές ξεπερνάµε αυτά τα
γραφειοκρατικά προβλήµατα χωρίς, όµως, αυτό να σηµαίνει σε
καµµία περίπτωση ότι δεν σεβόµαστε τον ρόλο της δηµόσιας δι-
οίκησης. Αυτό είναι εξαιρετικά σηµαντικό. Σεβόµαστε τη δηµόσια
διοίκηση, αλλά παράλληλα πρέπει να ενεργούµε µε τρόπο πυρο-
σβεστικό και, αν θέλετε, χειρουργικό κυρίως, ώστε να λύνουµε
προβλήµατα. 

Στη βελτίωση της διαδικασίας της πράσινης µετάβασης ανή-
κουν και οι ρυθµίσεις για τη δυνατότητα εγκατάστασης φωτοβολ-
ταϊκών σε απολήξεις κλιµακοστασίων. Θεωρώ ότι εκ του αποτε-
λέσµατος θα κριθεί αυτή η ρύθµιση. Είναι, όµως, αναγκαία ώστε
να δούµε τις δυνατότητες που έχουν κυρίως οι ιδιώτες να προ-
χωρήσουν σε µία τέτοια επένδυση. Αλλά εδώ δεν είναι µόνο οι
ιδιώτες, µπορεί να είναι και δηµόσια κτήρια, µπορεί να είναι και
άλλα κτήρια, όπου θα µπορούν πραγµατικά να γίνουν επενδύσεις
στις απολήξεις των κλιµακοστασίων.

Σε αυτή την κατεύθυνση κινείται και η µείωση της αναγκαίας
απόστασης για εγκατάσταση φωτοβολταϊκών από λατοµεία.
Μπορεί να αφορά µία περίπτωση, δύο περιπτώσεις, τρεις, πέντε,
δέκα. Δεν είναι φωτογραφική. Αυτή η ρύθµιση έχει σκοπό πρα-
γµατικά να βελτιώσει τη δυνατότητα σε όσο το δυνατόν περισ-
σότερες περιοχές να εγκαθίστανται ΑΠΕ φωτοβολταϊκά. 

Τώρα, για τις ρυθµίσεις για την αναβάθµιση του οδοφωτισµού
των ΟΤΑ και τη µείωση της κατανάλωσης ενέργειας στα δηµόσια
κτήρια, δεν έχω να αναφέρω σπουδαία πράγµατα. Ούτε για την
επιδότηση εννέα χιλιάδων ωφελούµενων από προγράµµατα
εγκατάστασης ηλιοθερµικών, φωτοβολταϊκών και συστηµάτων
αποθήκευσης. Είναι εκ των ων ουκ άνευ άρθρα, τα οποία η Αντι-
πολίτευση πρέπει να ψηφίσει. 

Έρχοµαι τώρα στις πολεοδοµικές διατάξεις, αρχίζοντας από
τρεις που αίρουν αδικίες της διοίκησης προς τους πολίτες. Και
πάλι καλώ την Αντιπολίτευση να σκεφτεί τα συγκεκριµένα άρθρα.
Πρώτη είναι η ρύθµιση που διασφαλίζει την αρτιότητα µετά τη
µείωση του εµβαδού των οικοπέδων λόγω αναγκαστικών απαλ-
λοτριώσεων. Ποιος ο λόγος κάποιες πλευρές της Αντιπολίτευσης
να µην ψηφίσουν µια τέτοια πολύ δίκαιη και υπέρ του πολίτη ρύθ-
µιση; 

Δεύτερη, αλλά όχι µικρότερης σηµασίας, είναι η ρύθµιση η
οποία διευκρινίζει µε εµφατικό τρόπο ότι συνεχίζουν απρόσκοπτα
να ασκούνται δραστηριότητες, που ασκούνται βέβαια νόµιµα, σε
περιοχές στις οποίες ο καθορισµός χρήσεων γης από τον πολε-
οδοµικό σχεδιασµό πρώτου επιπέδου τις καθιστά µη συµβατές.
Με λίγα λόγια, έχεις σε µία περιοχή µία βιοτεχνία εδώ και δέκα,
είκοσι χρόνια και ξαφνικά η χρήση της, η λειτουργία της, δεν είναι
συµβατή. Πρέπει να τον αναγκάσουµε να µετεγκατασταθεί; Προ-
φανώς και όχι. Αυτό κάνει η συγκεκριµένη ρύθµιση. 

Τρίτη είναι η µεταβατική διάταξη, ώστε να µπορέσουν να ολο-
κληρωθούν οικοδοµικά έργα, όταν ο πολεοδοµικός σχεδιασµός
δεν εναρµονίζεται πλέον µε το γενικό πολεοδοµικό σχέδιο. Με
απλά λόγια, έχεις µια νόµιµη άδεια, έφτασε στα µπετά αλλά γί-
νονται αλλαγές στο ΓΠΣ. Θα σταµατήσεις; Η άδειά σου είναι νό-
µιµη, πρέπει να συνεχίσεις. Είναι και αυτή, λοιπόν, µια τρίτη
ρύθµιση, που και αυτή δεν βλέπω λόγο να µην την ψηφίσει η Αντι-
πολίτευση. 

Όσον αφορά στις παρεκκλίσεις, όλες έχουν έναν και µοναδικό
στόχο. Ποιος είναι αυτός; Να προχωρήσουν επενδύσεις, έτσι
ώστε να έχουµε πλέον τη δυνατότητα, µέσα από µία περιβαλλο-
ντική εισφορά, να δίνονται παρεκκλίσεις µέσα στα βιοµηχανικά
και τα βιοτεχνικά πάρκα. Παρεκκλίσεις είτε από τη διαδικασία είτε
από τον πολεοδοµικό σχεδιασµό δίνει το νοµοσχέδιο και για την
αξιοποίηση των λιµένων µας, που αποτελούν τεράστιο αναπτυ-
ξιακό µας πλεονέκτηµα. 

Είναι γεγονός πως είναι στρατηγικός στόχος της Κυβέρνησης
να αξιοποιήσει τα λιµάνια µας, κυρίως τα µεγάλα λιµάνια. Σε αυτή
την κατεύθυνση, λοιπόν, ναι, είναι ένα θέµα το οποίο µας αφορά,
είναι ένα θέµα αναπτυξιακό, είναι ένα θέµα που είναι στον πυρήνα
της Κυβέρνησης και µε αυτό τον τρόπο λύνουµε προβλήµατα δε-
καετιών, που δηµιουργούσαν θέµατα στην ανάπτυξη των λιµένων
µας. 

Με ανάλογο τρόπο κινείται το νοµοσχέδιο για τη χωροθέτηση
και αδειοδότηση των data centers, τοµέα που η χώρα µας τα τε-
λευταία χρόνια έχει κάνει πολύ µεγάλα βήµατα. 

Μεγάλη ώθηση, κυρίως στην κατοικία, αλλά και σε µικρά οικο-
δοµικά έργα θα δώσει η ρύθµιση για τον καθορισµό της διαδικα-
σίας αλλαγής επιβλέποντος, όταν ο ίδιος αρνείται να παραιτηθεί.
Είναι ένα θέµα που το ξέρω καλά. Είναι ένα θέµα που έχει δηµι-
ουργήσει πάρα πολλά προβλήµατα στην αγορά των τεχνικών
έργων και επειδή ο καθένας έχει µία διαφορετική προσέγγιση
λόγω σπουδών, να τα εξηγήσω για τους περισσότερους συνα-
δέλφους. Υπογράφει, λοιπόν, ένας ιδιοκτήτης οικοπέδου µε έναν
µηχανικό για να βγάλει την άδεια ή να έχει και την επίβλεψη. Αυτή
τη διαδικασία, αν για κάποιον λόγο ο ιδιοκτήτης του οικοπέδου
ήθελε να τη σταµατήσει, δεν µπορούσε. Ήταν ουσιαστικά όµη-
ρος του µηχανικού και σκεφτείτε ότι είµαι µηχανικός.

Άρα έπρεπε να παρέµβουµε. Με τον τρόπο αυτό παρεµβαίνει
η Κυβέρνηση, δηµιουργεί το πλαίσιο ώστε αυτή η διαδικασία να
γίνει µε έναν σωστό τρόπο, να µην αδικηθεί οικονοµικά αυτός που
είχε την επίβλεψη µέχρι το σηµείο εκείνο, αλλά να µπορέσει και
αυτός ο οποίος ανέθεσε την εργασία, να την αναθέσει κάπου
αλλού. Είναι ένα θέµα πολύ απλό, που η µη λύση του έχει δηµι-
ουργήσει πάρα πολλά προβλήµατα έως σήµερα στην αγορά. 

Ακόµη και το άρθρο για την ανασύσταση του φακέλου των οι-
κοδοµικών αδειών, λύνει προβλήµατα στον τοµέα της ηλεκτρο-
νικής ταυτότητας κτηρίων και στη διευκόλυνση των µεταβιβά-
σεων ακινήτων. 

Κατανοώ τώρα τις αντιδράσεις όλων όσων δραστηριοποι-
ούνται στην αγορά του φυσικού αερίου, αλλά προφανώς πρέπει
να καταργηθεί η υποχρεωτική εγκατάσταση δικτύου στις νέες οι-
κοδοµές. Κατανοώ, επίσης, τις αντιδράσεις ορισµένων πλευρών
της δηµόσιας διοίκησης που εκφράζονται και από την Αντιπολί-
τευση στη Βουλή και αφορούν το ξεπέρασµα γραφειοκρατικών
αγκυλώσεων που θέτει αρκετές φορές η δηµόσια διοίκηση. Ναι,
λοιπόν, όταν η δηµόσια διοίκηση αδυνατεί ή κωλυσιεργεί, πρέπει
τα θέµατα να παραπέµπονται σε υψηλότερο επίπεδο και ακόµη
σε επίπεδο γενικού γραµµατέα. Δεν είναι λύση οι συνεχείς προσ-
λήψεις και η µεγέθυνση του δηµόσιου τοµέα, εκτός από εξαιρε-
τικούς τοµείς που πράγµατι υπάρχει ανάγκη προσλήψεων ούτε
θα βελτιωθεί η λειτουργία των κεντρικών συµβουλίων µε τη συµ-
µετοχή σε αυτές όλων όσων το επιθυµούν. ‘

Πρόσθετη αξία θα δώσουν, επίσης, ορισµένες επονοµαζόµε-
νες «φωτογραφικές» διατάξεις, οι οποίες λύνουν προβλήµατα πε-
ριοχών της Αττικής, αλλά και δίνουν τη δυνατότητα να προχω-
ρήσουν ανακαινίσεις αθλητικών χώρων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Στο σηµείο αυτό, θα µου επιτρέψετε µία παρέµβαση που

αφορά το Μουσείο Ναυτικής Παράδοσης. Γίνεται µία παρέµβαση
πάρα πολύ σωστή. Όµως, κύριε Υπουργέ -αυτό δεν αφορά εσάς,
βέβαια- επειδή είχαµε το πρόβληµα µε το αντιτορπιλικό «Βέλος»
στη Θεσσαλονίκη, γνωρίζω ότι κάποιες πλευρές επιθυµούν το
«Βέλος» να µεταφερθεί στην Αθήνα και στο Μουσείο Ναυτικής
Παράδοσης. Πιστεύω ότι πρέπει όλες οι πλευρές της Βουλής,
κυρίως οι Βουλευτές της Θεσσαλονίκης, να δώσουµε αγώνα,
ώστε το «Βέλος» κάτω από συνθήκες µεγάλης ασφάλειας να πα-
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ραµείνει στη Θεσσαλονίκη.
Θεωρώ ότι πρόσθετη αξία -και τελειώνω µε αυτό- δίνουν οι

ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου µε τις οποίες υιοθετούνται έξυπνα
συστήµατα δέσµευσης, στάθµευσης και, επίσης, αξιοποιούνται
αδόµητα ακίνητα για στάθµευση στο ιστορικό κέντρο της πόλης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να ψηφίσετε το νοµο-
σχέδιο. Ο ερανιστικός χαρακτήρας του είναι αυτός που το κάνει
σηµαντικό. Υπερπηδά γραφειοκρατικές αγκυλώσεις, επεµβαίνει
σηµειακά σε συγκεκριµένα προβλήµατα απελευθερώνοντας ανα-
πτυξιακές δυνάµεις, προστατεύει -και το τονίζω- παράλληλα το
περιβάλλον και επιταχύνει την «πράσινη» µετάβαση, ενώ αίρει
αδικίες της διοίκησης σε βάρος των πολιτών.

Η Κυβέρνηση συνεχίζει στον δρόµο που χάραξε από την αρχή,
µεταρρυθµίσεις από τη µία, αλλά εδώ και τώρα λύσεις, ώστε να
προχωρήσουµε µπροστά. Κάποιοι τις λύσεις αυτές τις ονοµάζετε
«φωτογραφικές». Εγώ τις ονοµάζω αναγκαίες. 

Καλώ, λοιπόν, κυρίως τα δύο κόµµατα που προσανατολίζονται
στην καταψήφιση να αναθεωρήσουν στη συνολική καταψήφιση.
Όσον αφορά στα υπόλοιπα κόµµατα, δεν έχω παρά να τα ευχα-
ριστήσω για τη συµβολή τους στη διαµόρφωση του νοµοσχεδίου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μιλτιάδης Ζα-
µπάρας. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, χθες ο Υπουργός Περιβάλλοντος µας εγκά-
λεσε στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής για το ότι έχουµε µία
µηδενιστική αντίληψη για τα πράγµατα, µία µηδενιστική προσέγ-
γιση, επειδή δεν υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο που έφερε και
επειδή δεν βρίσκουµε τίποτα θετικό σε αυτό. Ωστόσο, θα ήθελα
να εξηγήσω στον Υπουργό στην Αίθουσα της Ολοµέλειας ότι δεν
έχουµε κάποια εµµονή, όπως ο ίδιος θεωρεί, και δεν βρίσκουµε
καλά τα νοµοσχέδια της Κυβέρνησης. Απλά, κύριε Υπουργέ, δεν
καταλαβαίνετε ότι έχουµε µία εντελώς διαφορετική θεώρηση των
πραγµάτων, µία εντελώς διαφορετική προσέγγιση, µία εντελώς
διαφορετική λογική και µία εντελώς διαφορετική στρατηγική. Για
εσάς, ας πούµε η κατάργηση που βάζετε στο παρόν σχέδιο
νόµου του επιστηµονικού συµβουλίου των δηµοσίων υπηρεσιών
είναι κοµβικής σηµασίας ζητήµατα, όπως οι τροποποιήσεις των
σχεδίων πόλης και οι παρεκκλίσεις δόµησης. Το κάνετε αυτό, έτσι
όπως λέτε, για να παρακάµψετε τη γραφειοκρατία και να λύσετε
προβλήµατα που αφορούν τον δηµόσιο τοµέα. Όµως, αυτό για
εµάς, κύριε Υπουργέ, σηµαίνει πρακτικά αδιαφάνεια στις διαδι-
κασίες και ευκολότερη εξυπηρέτηση συµφερόντων χωρίς κανέ-
ναν έλεγχο. Και αυτό το συγκεκριµένο άρθρο πρέπει να τονί-
σουµε ότι έρχεται σε αντίθεση µε την άποψη της Επιστηµονικής
Επιτροπής της Βουλής που βρίσκει πρόβληµα στο παρόν άρθρο. 

Επίσης, προσπαθώ να εξηγήσω τη διαφορετική θεώρηση και
τη διαφορετική προσέγγιση που έχουµε ως ΣΥΡΙΖΑ στα ζητήµατα
του περιβάλλοντος. Για σας, για παράδειγµα, οι τροποποιήσεις
των master plan των λιµανιών χωρίς περιβαλλοντικούς όρους, η
αλλαγή στα ρυµοτοµικά σχέδια των λιµανιών χωρίς τη σύµφωνη
γνώµη του οικείου δήµου και οι παρεκκλίσεις από τον νέο οικο-
νοµικό κώδικα είναι απλά τρόποι για να αποφεύγετε, όπως εί-
πατε, τις καθυστερήσεις και τις συγκρούσεις, ενώ για µας είναι
φανερό ότι το κάνετε, γιατί κλείνετε το µάτι στους ιδιώτες  Είναι
ένα δωράκι, θα λέγαµε, στους επενδυτές δίνοντάς τους το ελεύ-
θερο να καταστρατηγούν τα πάντα. Και αυτό το άρθρο έχει πρό-
βληµα, κατά την επιτροπή της Βουλής, γιατί προφανώς προσκ-
ρούει στον ευρύτερο χωροταξικό σχεδιασµό που δεν ενδιαφέρει
την Κυβέρνηση εάν υλοποιείται µε έναν ορθό τρόπο ή όχι. 

Επίσης, για εσάς η εθνική στρατηγική για τη βιοποικιλότητα
είναι ένα κενό γράµµα που απλά τη χρησιµοποιείτε πολλές
φορές, κάτι που είδαµε και χθες στην Ολοµέλεια της Βουλής από
τον Πρωθυπουργό, για καθαρά επικοινωνιακούς λόγους, αφού
τα τελευταία τεσσεράµισι χρόνια δεν έχετε διαµορφώσει διαδι-
κασίες και τρόπους διαβούλευσης σε αντίθεση µε τις ευρωπαϊκές
υποχρεώσεις που προβλέπουν συµµετοχή των πολιτών στις απο-

φάσεις, συµµετοχή των πολιτών στη λήψη των αποφάσεων. 
Για µας όµως, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η εθνική

στρατηγική βιοποικιλότητας είναι ένα εργαλείο πολύ ουσιαστικό
που χρειάζεται σοβαρή διαβούλευση µε τους πολίτες, µε τις το-
πικές κοινωνίες και τους εµπλεκόµενους, καθώς και µε τις αρµό-
διες υπηρεσίες, όπως είναι ο ΟΦΥΠΕΚΑ. 

Ένα άλλο χαρακτηριστικό παράδειγµα που δείχνει την παρα-
σάγγας διαφορετική αντίληψη που έχουµε στα θέµατα του περι-
βάλλοντος είναι ότι τα Μεταλλεία της Νάξου περνούν από το
ΥΠΕΝ στον Δήµο Νάξου µε απόφαση που δεν πέρασε καν από
δηµοτικό συµβούλιο και το χειρότερο είναι ότι δεν µπήκε σε καµ-
µία διαβούλευση και µε τους εργαζόµενους στη Σµύριδα, αλλά
και µε τις τοπικές κοινωνίες. Τριακόσιοι εργαζόµενοι είναι, κύριε
Υπουργέ, και πολλά χωριά στη Νάξο ζουν, βιοπορίζονται και στέ-
κονται από αυτή την δραστηριότητα. Και εσείς τι κάνετε; Το µε-
ταβιβάζεται, το περνάτε από το Υπουργείο Περιβάλλοντος στον
Δήµο Νάξου και µικρών Κυκλάδων, χωρίς καµµία απολύτως δια-
βούλευση µε τους εργαζόµενους να είναι απ’ έξω και µε εµάς να
δεχόµαστε τις τελευταίες µέρες πολλά τηλεφωνήµατα από τον
κόσµο στη Νάξο που µας λέει ότι αυτό που θα γίνει είναι έγκληµα.
Μιλάµε για µια πολύ σοβαρή και καταστροφική απόφαση, αφού
µεταβιβάζει δικαιώµατα και αρµοδιότητες για τη σµύριδα στον
Δήµο Νάξου, χωρίς όµως να διασφαλίζεται η ανάλογη χρηµατο-
δότηση, η απαραίτητη υποδοµή και η εγγύηση λειτουργίας των
ορυχείων σµύριδας µέχρι το 2026 µε αοριστίες, κενά, λάθη, αντι-
φάσεις και πολλές συγχύσεις.

Όπως καταλαβαίνετε, λοιπόν, προφανώς και δεν υπάρχει κά-
ποια εµµονή στο ότι δεν υπερψηφίζουµε το παρόν σχέδιο νόµου.
Αυτό γίνεται, ακριβώς επειδή έχουµε διαφορετική πολιτική και
αξιακή προσέγγιση για τις ρυθµίσεις που αφορούν το περιβάλ-
λον, τη χωροταξία και τα ενεργειακά. Η δική µας προσέγγιση,
κύριε Υπουργέ, έχει επίκεντρο τον άνθρωπο, έχει επίκεντρο τον
πολίτη, έχει επίκεντρο το βιώσιµο περιβάλλον. 

Φέρνετε, λοιπόν, σήµερα στην Ολοµέλεια ένα νοµοσχέδιο που
για µία ακόµη φορά γίνεται µε προχειρότητα, αφού τροποποι-
ούνται περισσότερα από τριάντα άρθρα που θεσπίστηκαν από το
2020 και µετά. Αυτό σηµαίνει ότι ούτε εσείς ξέρετε τι νοµοθε-
τείτε. Νοµοθετείτε µε έναν απολύτως πρόχειρο, αποσπασµατικό
και µερικό τρόπο, δηµιουργώντας έτσι ένα χαοτικό σχήµα νοµο-
θέτησης και µια δαιδαλώδη νοµοθεσία που συνεχώς µεταβάλλε-
ται.

Νοµοθετείτε, επίσης, µια σειρά διατάξεων που παρεκκλίνουν -
και αυτό είναι πολύ σηµαντικό να τονιστεί- από τον οικοδοµικό
κανονισµό και συµβάλλουν στην περαιτέρω απορρύθµιση του
χωροταξικού σχεδιασµού σε όλα τα επίπεδα, αποθεώνοντας τη
νοµιµοποίηση της εξαίρεσης, όπως κάνετε για τα άρθρα 15 και
16. 

Επιπλέον, η λογική του πληρώνω για να έχω την κατά παρέκ-
κλιση πολεοδόµηση δεν µας βρίσκει σύµφωνους. Μας βρίσκει
πλήρως αντίθετους και αυτό δηµιουργεί για µας ορισµένα ερω-
τήµατα. Μήπως αυτή η «ευκολία», κύριε Υπουργέ, υποκρύπτει
προσπάθεια τροποποίησης του υφιστάµενου πολεοδοµικού σχε-
δίου;

Κάνετε, επίσης, άρση της απαλλοτρίωσης σε ακίνητο στον
Άγιο Ιωάννη Ρέντη, ενώ θα µπορούσε να συνεχιστεί να χρησιµο-
ποιείται από το Φεστιβάλ Αθηνών ή για άλλες κοινωφελείς χρή-
σεις και τροποποιείτε ως προς το χειρότερο τους όρους δό-
µησης για το Πάρκο Ναυτικής Παράδοσης, ένα πάρκο που κατό-
πιν της δωρεάς θα λειτουργήσει µε καθαρά ιδιωτικοοικονοµικά
κριτήρια και θα αποτελέσει µια εµπορική επιχείρηση.

Μετά από έναν χρόνο φέρνετε διάταξη για να πληρωθούν επι-
τέλους οι δασεργάτες που βοήθησαν στις κατασβέσεις στον
Έβρο από το Πράσινο Ταµείο. Ενάµιση χρόνο µετά θα πληρω-
θούν αυτοί οι άνθρωποι. Άριστος βαθµός επιτελικότητας. Συγχα-
ρητήρια στην Κυβέρνηση που αυτοί οι άνθρωποι που έβαλαν
πλάτη για να σβήσουν τις φωτιές, να προστατέψουν το δάσος και
να βάλουν όλο τους το είναι στην αποκατάσταση, πληρώθηκαν
ενάµιση χρόνο µετά. 

Τι άλλο κάνετε; Χρησιµοποιείτε τους σηµαντικούς πόρους του
Πράσινου Ταµείου για να αποπληρώνονται οι ρυπάνσεις από
ιδιώτες, καταστρατηγώντας τη βασική θέση ότι ο ρυπαίνων πλη-
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ρώνει, που είναι και µια θεµελιακή θέση σε σχέση µε το Διεθνές
και Ευρωπαϊκό Δίκαιο.

Απαξιώνετε, επίσης, το ήδη στελεχωµένο δηµόσιο απαξιώνο-
ντας περαιτέρω το επιστηµονικό προσωπικό, ανανεώνοντας τους
συµβασιούχους µεν, αλλά δίνοντας σε εξωτερικούς συνεργάτες
την εκπόνηση µελετών, ενώ οι αρµόδιοι φορείς στις επιτροπές
όταν ήρθαν να µιλήσουν, σχεδόν µε απόλυτο οριζόντιο τρόπο
εξέφρασαν τη δυσκολία που υπάρχει αυτή τη στιγµή να προχω-
ρήσει η δουλειά στο δηµόσιο, γιατί υπάρχουν πάρα πολλές ελ-
λείψεις µηχανικών, δασολόγων, δασοπόνων. Ειδικά για τους
µηχανικούς και οι αρχιτέκτονες και οι πολεοδόµοι και ο Σύλλογος
Πολιτικών Μηχανικών και ο Σύλλογος Μηχανικών Δηµοσίων είπαν
ότι ακόµα και αν βγαίνουν µόνιµες θέσεις δεν καλύπτουν τις πε-
ρισσότερες θέσεις, γιατί πολύ απλά υπάρχουν δύο ζητήµατα που
δεν έχετε καταφέρει να επιλύσετε τεσσεράµισι χρόνια, που είναι
το µισθολογικό τους και το ζήτηµα των ευθυνών. Αυτό έρχεται
σε αντίθεση. Είναι λίγα χρήµατα, πολλές ευθύνες και δεν βοηθάει
στο να έρθουν νέοι επιστήµονες, νέα παιδιά να προσληφθούν στο
δηµόσιο και να βοηθήσουν και στο επίπεδο των µελετών, αλλά
και στο επίπεδο της διαχείρισης. 

Επίσης, µετατρέπετε τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας σε Ρυθµι-
στική Αρχή Αποβλήτων Ενέργειας και Υδάτων. Και γιατί το λέω
αυτό; Γιατί προχθές στις επιτροπές της Βουλής όπου ήρθαν οι
φορείς να µιλήσουν, όταν τέθηκε το ερώτηµα τι γίνεται µε τη Ρυθ-
µιστική Αρχή Ενέργειας και Υδάτων σε σχέση µε τη διαχείριση,
µας είπε υπεύθυνος: «Δεν µπορώ να εκφέρω άποψη για το συ-
γκεκριµένο άρθρο του παρόντος νοµοσχεδίου γιατί τα από-
βλητα», ακούστε είναι σηµαντικό, «είναι µεν µια αρµοδιότητα που
έχουµε πάρει, αλλά δεν έχουµε πάρει και τους αντίστοιχους
υπαλλήλους για να µπορέσουµε να τοποθετηθούµε για το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο». 

Αυτές, λοιπόν, τις κραυγές αγωνίας των δηµοσίων υπαλλήλων
θα τις ακούσετε; Θα κάνετε κάτι γι’ αυτό; Δεν είναι πραγµατικά
σωστό, δεν είναι σοβαρό, να βγαίνει ένας φορέας και να λέει ότι
δεν µπορώ να τοποθετηθώ για ένα νοµοσχέδιο, γιατί πολύ απλά
ενώ έχω την αρµοδιότητα, θεσµικά δεν έχω τον κόσµο, δεν έχω
το προσωπικό, δεν έχω τη στελέχωση, για να µπορέσω να κατα-
λάβω ακριβώς πώς θα λειτουργήσω, πώς θα κάνω, πώς θα προ-
χωρήσω.

Επιπλέον, στα άρθρα που αφορούν τα ενεργειακά, νοµοθετεί-
ται η δέσµευση χώρου 200 MW για αιολικά πάρκα. Ερώτηση
προς τον αρµόδιο Υπουργό: Για αυτοπαραγωγή και ενεργειακές
κοινότητες τι χώρος δεσµεύεται; Προφανώς το ερώτηµα εδώ
είναι ρητορικό, γιατί δεν δεσµεύετε κατά την άποψή µας συνει-
δητά χώρο για αυτοπαραγωγή και ενεργειακές κοινότητες. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, να θυµίσω, είχε πολύ ψηλά στην
ατζέντα τις ενεργειακές κοινότητες, γιατί αν θέλουµε επί της ου-
σίας να µιλάµε για ενεργειακή δηµοκρατία, για αποκέντρωση των
ενεργειακών συστηµάτων, θα πρέπει να επενδύσουµε -γιατί η
χώρα µπορεί να το κάνει αυτό, έχει τη δυνατότητα µε βάση τις
συνθήκες στις ενεργειακές κοινότητες. Εσείς όχι µόνο δεν κάνετε
αυτό, αλλά το αντιστρέφετε πλήρως και δεν δίνετε καµµία σηµα-
σία και κανένα βάρος στις ενεργειακές κοινότητες και στην αυ-
τοπαραγωγή ενέργειας.

Πρόκειται, λοιπόν, για ένα ζήτηµα που αφορά επίσης το θε-
σµικό πλαίσιο για τα υπεράκτια αιολικά το οποίο για µας είναι έτσι
κι αλλιώς προβληµατικό, γιατί κάνει συνολικά bypass τον θαλάσ-
σιο χωροταξικό σχεδιασµό. 

Να θυµίσω συγκεκριµένα ότι ο ν.4964 για τη δέσµευση ηλε-
κτρικού χώρου προέβλεπε τα εξής βήµατα: Πρώτον, αίτηµα
φορέα υπεράκτιων αιολικών πάρκων, Εισήγηση Επιτροπής Συ-
ντονισµού Σύνδεσης και Ανάπτυξης Δικτύων, δέσµευση ηλεκτρι-
κού χώρου από τον ΑΔΜΗΕ. Πλέον, όµως, η διαδικασία γίνεται
bypass και µε το άρθρο 54 δεσµεύεται αυτόµατα ηλεκτρικός
χώρος 2 MW και στη συνέχεια µε υπουργική απόφαση θα απο-
σαφηνιστεί, θα αποφασιστεί πώς ο ηλεκτρικός χώρος θα κατα-
νεµηθεί. 

Και όλα αυτά συµβαίνουν ενώ σήµερα υπάρχει πρόβληµα,
υπάρχει ζήτηµα, δεν υπάρχει πλέον ηλεκτρικός χώρος για έργα
ενεργειακών κοινοτήτων και ο αριθµός των αιτήσεων έργων αυ-
τοπαραγωγής που απορρίπτονται από τον ΔΕΔΗΕ λόγω αδυνα-

µίας σύνδεσης στο δίκτυο διαρκώς αυξάνεται. Αυτό για εµάς
είναι ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα, είναι ένα πολιτικό ζήτηµα. Και
είναι ένα ζήτηµα ιεράρχησης -για να το συνδέσω και µε την αρχή
της τοποθέτησής µου ότι έχουµε άλλη αντίληψη, ότι έχουµε
άλλον σχεδιασµό, ότι έχουµε άλλη προσέγγιση που βρίσκεται
στον αντίποδα µε τη δική σας- γιατί εµείς θέλουµε να ενισχύ-
σουµε αυτά τα έργα, τις ενεργειακές κοινότητες και εσείς δεν το
κάνετε. 

Οι επιλέξιµες περιοχές οργανωµένης ανάπτυξης υπεράκτιων
αιολικών πάρκων για τη µεσοπρόθεσµη φάση ανάπτυξης υπερά-
κτιων αιολικών αντιστοιχούν σε 4,9 γιγαβάτ και στο τέλος, δίνεται
η δυνατότητα σταθµών ΑΠΕ σε διάφορα στάδια της αδειοδοτικής
διαδικασίας να ζητήσουν τη σύγκλιση ΠΕΣΠΑ ή ΚΕΣΠΑ εφόσον
έχουν παρέλθει οι προθεσµίες της διαδικασίας περιβαλλοντικής
αδειοδότησης. Η ρύθµιση αυτή για εµάς θεωρείται απαράδεκτη.
Αποτελεί µια ακόµη προσπάθεια δήθεν επιτάχυνσης των διαδικα-
σιών ΑΠΕ, µε παράκαµψη όµως διαδικασιών, όταν µάλιστα οι
γνωµοδοτήσεις κατά τη διαδικασία περιβαλλοντικής αδειοδότη-
σης πρέπει να δίνονται εντός αποκλειστικής προθεσµίας ή αλ-
λιώς η περιβαλλοντική αδειοδότηση προχωρά χωρίς αυτές. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, αγαπητοί και αγαπητές συνάδελφοι,
δεν το καταψηφίζουµε επειδή δεν καταλαβαίνουµε τόσο καιρό
πόσο καλά νοµοθετείτε και επειδή έχουµε κάποια στείρα Αντιπο-
λίτευση και θέλουµε απλά να καταψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο,
αλλά επειδή το νοµοσχέδιο αυτό χαρακτηρίζεται από αποσπα-
σµατικές ρυθµίσεις και διατάξεις.

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτό. Θα το ακούγαµε µε µεγαλύτερη
προσοχή, αν ήταν µόνο αυτό. Αυτές όχι µόνο δεν εντάσσονται σε
µια συνεκτική θεώρηση για την πολεοδοµία, δηλαδή δεν είναι
άρθρα που µπαίνουν εµβόλιµα έστω και µε αυτόν τον τρόπο για
µία όµως συνεκτική θεώρηση για όλα αυτά, για την πολεοδοµία
και τη χωροταξία στη χώρα µας, αλλά ενισχύουν περαιτέρω τη
δηµιουργία ενός ασαφούς και τροποποιηµένου εσαεί, κατά το
δοκούν και χωρίς την αναγκαία τεκµηρίωση ή σκοπιµότητα θε-
σµικού πλαισίου, και συµβάλλει στην απορρύθµιση του χωροτα-
ξικού σχεδιασµού σε όλα τα επίπεδα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε κύριε

συνάδελφε, και για την τήρηση του χρόνου.
Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα των ηλεκτρονικών εγγραφών

των οµιλητών. 
Έχω δύο ανακοινώσεις για το Σώµα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-

νώσω το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της Δευτέρας 27 Νοεµ-
βρίου 2023.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 391/15-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ
– Προοδευτική Συµµαχία» κ. Μιλτιάδη (Μίλτου) Ζαµπάρα, προς
την Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Πλήρης απαξίωση και εγκα-
τάλειψη στο Μουσείο Βάσως Κατράκη στο Αιτωλικό Μεσολογ-
γίου».

2. Η µε αριθµό 390/14-11-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Ελένης Βατσινά, προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Ελλείψεις κέντρων υγείας Ηρακλείου».

3. Η µε αριθµό 406/20-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή, προς τον Υπουργό
Ψηφιακής Διακυβέρνησης µε θέµα: «Για το κλείσιµο του κατα-
στήµατος ΕΛΤΑ στα Βασιλικά του Δήµου Θέρµης».

4. Η µε αριθµό 387/13-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Σερρών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση»
κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα, προς τον Υπουργό Ανάπτυξης µε
θέµα: «Διαγραφές παραγωγών και πωλητών λαϊκών αγορών µε
απώλεια αδειών και θέσεων».

5. Η µε αριθµό 396/16-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Σπαρτιά-
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τες» κ. Πέτρου Δηµητριάδη, προς τον Υπουργό Εξωτερικών µε
θέµα: «Διπλωµατικές ενέργειες για την διεκδίκηση των πολεµικών
αποζηµιώσεων από τη Γερµανία και τις συµµάχους της κατά τον
Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο για τις καταστροφές και τις θηριωδίες που
διέπραξαν τα στρατεύµατα κατοχής κατά τα έτη 1941-1944».

6. Η µε αριθµό 401/17-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ.
Νικόλαου Παπαδόπουλου, προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Σοβαρές παρενέργειες από τα πειραµατικά εµβόλια κατά της
COVID-19 βάσει τεκµηριωµένων επιστηµονικών δεδοµένων».

7. Η µε αριθµό 402/17-11-2023 επίκαιρη ερώτηση της Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» και
Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπού-
λου, προς την Υπουργό Πολιτισµού µε θέµα: «Για την εκκρεµή αί-
τηση, στο κεντρικό συµβούλιο νεότερων µνηµείων (ΚΣΝΜ), προς
έγκριση µελέτης ανέγερσης οικίας, εντός της προσδιορισµένης
ζώνης προστασίας του ιστορικού ναού της Παναγίας της Αρµά-
τας και των πλησίον αυτού καλλιµάρµαρων µνηµείων επί κατά-
φυτου άλσους, συνδεόµενων µε την επανάσταση του 1821».  

8. Η µε αριθµό 400/ 17-11-2023 επίκαιρη ερώτηση της Ανεξάρ-
τητης Βουλευτού Φλωρίνης κ. Θεοπίστης (Πέτης) Πέρκα προς
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Η Κυβέρνηση
επιλέγει ΣΔΙΤ αντί για δηµόσια έργα και στον σιδηρόδροµο».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφος 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 394/16-11-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αθηνάς Λινού, προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Άµεση ανάγκη ίδρυ-
σης Ψυχιατρικού Τµήµατος γυναικών κρατουµένων στο Σωφρο-
νιστικό Κατάστηµα Γυναικών Ελαιώνα Θηβών». 

2. Η µε αριθµό 392/15-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Δωδεκανήσου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ –
Κίνηµα Αλλαγής» κ. Γεωργίου Νικητιάδη, προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Ελλείψεις πτητικών µέσων αεροδιακοµιδών στα
Δωδεκάνησα - Σε κίνδυνο οι ανθρώπινες ζωές στα νησιά µας».

3. Η µε αριθµό 407/20-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη, προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Να σταµατήσει η εργα-
σιακή οµηρία των εργαζόµενων στην Εγκατάσταση Επεξεργα-
σίας Νερού (ΕΕΝ) φράγµατος Αποσελέµη, Νοµού Ηρακλείου
Κρήτης».

4. Η µε αριθµό 389/13-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β1’Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Ελληνική Λύση» κ. Βασιλείου Βιλιάρδου, προς τον Υπουργό
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Προβληµατικές
εξαγορές, απαξίωση επενδύσεων και απώλεια προστιθέµενης
αξίας στην κρατική αµυντική βιοµηχανία».

5. Η µε αριθµό 420/20-11-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Νίκη» κ. Ασπασίας Κουρουπάκη, προς τον Υπουργό Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Σεξουαλική διαπαιδα-
γώγηση στα σχολεία στο πλαίσιο της διδακτικής ενότητας «Ερ-
γαστήριο Δεξιοτήτων».

6. Η µε αριθµό 403/18-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Επικρατείας Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύ-
ση Ελευθερίας» κ. Αλέξανδρου Καζαµία, προς τον Υπουργό Προ-
στασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Οι προσαγωγές πολιτών από την
Ελληνική Αστυνοµία λόγω της ύψωσης της παλαιστινιακής ση-
µαίας».

7. Η µε αριθµό 395/16-11-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αθηνάς Λινού προς την
Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, µε θέµα: «Άµεση
ανάγκη επέκτασης του προγράµµατος “Σχολικά Γεύµατα” στα
νηπιαγωγεία και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση και καθολικά
στα σχολεία όλης της χώρας».

8. Η µε αριθµό 393/15-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα

Αλλαγής» κ. Αναστάσιου (Τάσου) Νικολαΐδη, προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Ηλικιωµένοι µι-
κροπαραγωγοί τσίπουρου Νοµού Δράµας».

9. Η µε αριθµό 408/20-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Νικολάου Παπαναστάση, προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Για τις συνθήκες λειτουργίας της
ΜΕΘ Γενικού Νοσοκοµείου Αγρινίου».

10. Η µε αριθµό 418/20-11-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Πλεύση Ελευθερίας» κ. Ελένης Καραγεωργοπούλου προς τον
Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε θέµα: «Απόπειρα ψηφια-
κής µετάβασης στις µεταβιβάσεις ακίνητης περιουσίας χωρίς
προϋποθέσεις και εγγυήσεις κατά παράβαση της ασφάλειας των
συναλλαγών».

11. Η µε αριθµό 399/17-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κιλκίς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Πέτρου Παππά, προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Σήµα κινδύνου από τα ετοιµόρροπα νοσοκοµεία της Θεσ-
σαλονίκης».

12. Η µε αριθµό 397/16-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Αναστάσιου (Τάσου) Νικολαΐδη προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Πατατοκαλλιέρ-
γεια Λεκανοπεδίου Κάτω Νευροκοπίου Ν. Δράµας και ευρύτερης
περιοχής - Ανάγκη παροχής άµεσης συνδροµής».

13. Η µε αριθµό 409/20-11-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Ασηµίνας (Σεµίνας) Διγενή
προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, µε θέµα:
«Για την προστασία και στήριξη των γυναικών από την πολύ-
µορφη βία».

14. Η µε αριθµό 415/20-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Βασιλείου Κόκκαλη, προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Να µάθουν όλη
την αλήθεια αγρότες και κτηνοτρόφοι για τις επιδοτήσεις».

15. Η µε αριθµό 398/16-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Αναστάσιου (Τάσου) Νικολαΐδη προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Ακίνητα κάτω των
εκατό στρεµµάτων».

16. Η µε αριθµό 410/20-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Λεωνίδα Στολτίδη προς την Υπουργό
Εσωτερικών, µε θέµα: «Για την άµεση αποκατάσταση, λόγω κα-
τάρρευσης της εθνικής οδού Φλώρινας - Κρυσταλλοπηγής στο
ύψος του Πισοδερίου του Δήµου Πρεσπών στην Περιφερειακή
Ενότητα Φλώρινας».

17. Η µε αριθµό 419/20-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥ-
ΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία» κ. Γεωργίου Καραµέρου προς τον
Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε θέµα: «Η κατάσταση
στον Εθνικό Κέντρο Οπτικoακουστικών Μέσων και Επικοινωνίας
(ΕΚΟΜΕ) δυσφηµεί τη χώρα και εκθέτει σε κινδύνους εργαζόµε-
νους και επιχειρήσεις».

18. Η µε αριθµό 411/20-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’
Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωργίου
Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, µε θέµα: «Για το κλείσιµο του ΕΑΚ στο Αλκαζάρ της
Λάρισας».

19. Η µε αριθµό 421/20-11-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού Χαλκιδικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ –
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Κυριακής Μάλαµα προς την Υπουργό
Πολιτισµού, µε θέµα: «Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία της
απαλλοτρίωσης του διατηρητέου κτηρίου της οδού Τοσίτσα,
όπου στεγάζεται η Εταιρεία Ελλήνων Σκηνοθετών». 

20. Η µε αριθµό 412/20-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
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Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Αποµάκρυνση της εγκα-
τάστασης αποθήκευσης φιαλών υγραερίου, που είναι επικίνδυνη
για ατύχηµα µεγάλης έκτασης στην κατοικηµένη περιοχή της
Φοινικιάς Ηρακλείου Κρήτης».

21. Η µε αριθµό 416/20-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Νικόλαου Παπαναστάση προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ποινική δίωξη των ιατρών του Νοσο-
κοµείου Αγρινίου».  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα µαθήτριες και µαθητές και πέντε εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί τους από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Μαλίων Ηρα-
κλείου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε τώρα µε τον ειδικό αγορητή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Εµµανουήλ Χριστοδουλάκη.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Προτού ξεκινήσω την τοποθέτησή µου όσον αφορά τα επιµέ-

ρους ζητήµατα του νοµοσχεδίου που φέρει προς ψήφιση το
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας και δεδοµένου ότι είναι
το πρώτο νοµοσχέδιο του Υπουργείου το οποίο συζητάµε στην
Ολοµέλεια και έρχεται στη νέα κοινοβουλευτική περίοδο, επι-
τρέψτε µου να βάλουµε πρωτίστως στη συζήτησή µας ένα πολύ
σηµαντικό πλαίσιο το οποίο αφορά ευρύτερες σοβαρές διεθνείς
εξελίξεις όσον αφορά την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής. 

Το λέω αυτό ακριβώς γιατί, παρ’ όλο που η διεθνής προστασία
του περιβάλλοντος προωθείτε µε τη Σύµβαση - Πλαίσιο του Ρίο
για την Κλιµατική Αλλαγή και προωθείτε από τη Συµφωνία του
Παρισιού και αποτελεί έναν από τους δεκαεπτά στόχους για τη
βιώσιµη ανάπτυξη του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, δυστυχώς
τα τελευταία στοιχεία δείχνουν ότι βρισκόµαστε πια καθαρά σε
ένα καθεστώς έκτακτης ανάγκης. Γιατί; Διότι, σύµφωνα µε τον
Παγκόσµιο Μετεωρολογικό Οργανισµό, ο Σεπτέµβριος του 2023
ήταν ο θερµότερος µήνας στην ιστορία. Σύµφωνα µε τα στοιχεία
του ΟΗΕ ο άνθρακας, το πετρέλαιο και το φυσικό αέριο εξακο-
λουθούν να ευθύνονται για το 75% των παγκόσµιων εκποµπών
αερίων θερµοκηπίου, που συνεχίζουν ακριβώς να τροφοδοτούν
την κλιµατική κρίση. Και σύµφωνα µε τα στοιχεία του «COPER-
NICUS», η περασµένη Παρασκευή, η 17η Νοεµβρίου, ήταν η
πρώτη µέρα που η θερµοκρασία του πλανήτη ξεπέρασε τους 2
βαθµούς Κελσίου πάνω, από την προβιοµηχανική εποχή, δηλαδή
τον µέσο όρο της περιόδου 1850 έως 1900. 

Το λέω αυτό ακριβώς γιατί οι συνθήκες δείχνουν ότι γίνονται
όλο και πιο επείγουσες, µε την ανάγκη µείωσης των εκποµπών
αερίων θερµοκηπίου αλλά και εµπέδωσης της κλιµατικής δικαιο-
σύνης να είναι αναµφισβήτητα σήµερα πιο επιτακτικές από ποτέ.
Τι µας δείχνουν όλα αυτά; Όλα αυτά µας δείχνουν ότι βρισκόµα-
στε σε µια κατάσταση επείγουσας κλιµατικής ανάγκης. Όµως,
δυστυχώς, φαίνεται ότι η Κυβέρνηση την επικαλείται µόνο για να
δικαιολογήσει την αποτυχία της να προστατέψει τους πολίτες
από τις φυσικές καταστροφές. Διότι στην πραγµατικότητα υστε-
ρούµε πάρα πολύ στο να ανταποκριθούµε εµείς στις δικές µας
απαιτήσεις και στις δικές µας υποχρεώσεις σε αυτόν τον δρόµο
που συζητάνε όλοι για την πολυπόθητη κλιµατική ουδετερότητα,
για την πολυπόθητη βιώσιµη προοπτική που θέλουµε να έχουµε
εµείς και τα παιδιά µας. 

Άκουσα, λοιπόν, εχθές τον Πρωθυπουργό από αυτό εδώ το
Βήµα της Ολοµέλειας να δηλώνει κατά λέξη ότι «Γνωρίζουµε ότι
οι επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης ήδη χτυπούν την πόρτα µας.
Η προσαρµογή σε αυτές τις επιπτώσεις και στα ακραία καιρικά
φαινόµενα αποτελεί απόλυτη πολιτική προτεραιότητα». Υπάρχει,
όµως, µια τεράστια αντίφαση, µια αντίφαση µεταξύ λόγων και
έργων, µια µεγάλη απόσταση µεταξύ αυτών, ακριβώς γιατί, για
παράδειγµα, µέχρι και σήµερα δεν έχει καταρτιστεί ακόµα η

εθνική στρατηγική για την προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή,
όπως προβλέπει το άρθρο 5 του Εθνικού Κλιµατικό Νόµου. Και
αποδεικνύεται για ακόµη µια φορά ότι η Κυβέρνηση έχει κάνει
επάγγελµα τις µεγαλόστοµες διακηρύξεις -και ειδικά µετά από
µεγάλες και σοβαρές περιβαλλοντικές, αλλά και ανθρωπιστικές
καταστροφές- όµως, µετά, όταν φεύγουν τα φώτα της δηµοσιό-
τητας, δυστυχώς, τις περισσότερες φορές όλα αυτά µένουν ένα
κενό γράµµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο
που συζητάµε σήµερα στην Ολοµέλεια µε µια πολύ µικρή παρέν-
θεση. Μπορεί να έχουµε συνηθίσει τις υπερνυχτερινές τροπολο-
γίες, αυτό όµως δεν σηµαίνει ότι αποδεχόµαστε την κοινοβου-
λευτική τους ορθότητα. Και να δεχτούµε ότι τροπολογία άλλου
Υπουργείου σάς έπιασε στον ύπνο. Η τροπολογία του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας που ήρθε χθες το βράδυ στις
23.30’, πώς γίνεται να µην υπήρξε οποιοδήποτε σηµείο αναφοράς
της σε καµµία από τις συνεδριάσεις των επιτροπών έως και τη
δεύτερη ανάγνωση που τελείωσε εχθές το µεσηµέρι; Αυτό είναι
ένα προβληµατικό στοιχείο το οποίο οφείλουµε διαρκώς να το
αναδεικνύουµε ως προς την πρακτική της κακής νοµοθέτησης
που συνεχίζεται συστηµατικά. 

Ο Υπουργός, λοιπόν, χαρακτήρισε το νοµοσχέδιο στην επι-
τροπή ως ερανιστικό, εγώ θα προσέθετα: και µε µια ίσως εµφανή
αµηχανία ως προς τον προσδιορισµό της κεντρικής ιδέας του νο-
µοσχεδίου. Ποια είναι, αλήθεια, η κεντρική φιλοσοφία του νοµο-
σχεδίου, εκτός από το ότι πολύ απλά θα µπορούσε κάποιος να
το χαρακτηρίσει ως µια συρραφή τροπολογιών; Η αµηχανία αυτή
επιχειρήθηκε να καλυφθεί από µία «υπόσχεση» ότι το επόµενο
νοµοσχέδιο του Υπουργείου θα είναι αρκετά πιο φιλόδοξο, θα
είναι αρκετά πιο µεταρρυθµιστικό, θα αφορά τη δασική πολιτική,
θα αφορά την εκτός σχεδίου δόµηση, θέµατα ενέργειας και θέ-
µατα υδάτων.

Όλα αυτά, όµως, την ώρα που ήδη υπάρχει µια πραγµατικό-
τητα όχι ιδιαίτερα κολακευτική και για το Υπουργείο. Και αναφέ-
ροµαι στην πρόσφατη ανακοίνωση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
για την παραποµπή της Ελλάδας στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο για
τη µη δηµοσιοποίηση των επικαιροποιηµένων Χαρτών Κινδύνων
Πληµµύρας και Επικινδυνότητας Πληµµύρας, κατά παράβαση
των προβλέψεων της σχετικής οδηγίας για τα ύδατα. Και όντως
δεν είναι ιδιαίτερα κολακευτικό το ότι η Ελλάδα είναι σήµερα το
µόνο κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης που δεν έχει υλο-
ποιήσει αυτές τις ενωσιακές της υποχρεώσεις. Δεν είναι κολα-
κευτικό να γινόµαστε δέκτες αρνητικής δηµοσιότητας από
µεγάλα µέσα ενηµέρωσης του εξωτερικού. Και σίγουρα δεν είναι
η πρώτη φορά που τουλάχιστον εµείς σας το επισηµαίνουµε,
χωρίς καµµία απολύτως ανταπόκριση. 

Όµως, δεν είναι η µόνη περίπτωση αδράνειας που παρουσιά-
ζεται. Το ίδιο συµβαίνει και µε την αναθεωρηµένη εθνική στρα-
τηγική για την ενέργεια και για το κλίµα, η οποία έπρεπε να έχει
γίνει µέχρι τις 30 Ιουνίου, αλλά την καταθέσατε µόλις στις 2 Νο-
εµβρίου και µε ένα τεράστιο σοβαρό έλλειµµα οποιασδήποτε δια-
βούλευσης µε την επιστηµονική κοινότητα, αλλά και µε την κοι-
νωνία των πολιτών, µε αποτέλεσµα να υπάρχουν σαφείς και σο-
βαρές ελλείψεις στο περιεχόµενό της. Το ίδιο συµβαίνει και ως
προς την επικαιροποίηση της εθνικής στρατηγικής για την προ-
σαρµογή στην κλιµατική αλλαγή, αλλά και στα επιµέρους περι-
φερειακά σχέδια που, όπως ανέφερα και προηγουµένως, η
αντίστοιχη ευρωπαϊκή στρατηγική εγκρίθηκε τον Ιούνιο του 2021,
και σήµερα εδώ στην Ελλάδα, δυόµισι χρόνια µετά, ακόµα περι-
µένουµε. 

Για να ανακαλύψουµε, λοιπόν, µαζί, όσο µπορούµε, αυτή τη
φυσιογνωµία και τη φιλοσοφία του νοµοσχεδίου, πάµε να δούµε
το πρώτο βασικό χαρακτηριστικό. Είναι η µη συµµόρφωση ή η
αδράνεια συµµόρφωσης στις βασικές ενωσιακές υποχρεώσεις
και οι επιταγές που οφείλει να τηρεί η χώρα µας, ειδικά στον
τοµέα του περιβάλλοντος. Πάµε να δούµε το δεύτερο χαρακτη-
ριστικό, το οποίο είναι καταφανές. Είναι η αποσπασµατικότητα
της νοµοθέτησή σας. Φέρνετε, λοιπόν, προς ψήφιση ένα ετερό-
κλητο πλέγµα διατάξεων που αφορούν κυρίως τον πολεοδοµικό
και τον χωροταξικό σχεδιασµό και σε ορισµένα θέµατα που αφο-
ρούν το περιβάλλον και την ενέργεια. 
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Κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης των επιτροπών είχα την ευ-
καιρία και εγώ να αναλύσω διεξοδικά τα βασικά προβληµατικά
άρθρα που αφορούν κεφάλαια του πολεοδοµικού και του χωρο-
ταξικού σχεδιασµού. Σας τα επεσήµαναν και οι φορείς κατά την
ακρόαση στην επιτροπή. 

Δηλαδή, κατά τη δική µας άποψη, αλλά και κατά την άποψη
πολλών φορέων που τοποθετήθηκαν, το παρόν νοµοσχέδιο συµ-
βάλλει στην επιδείνωση της ποιότητας των νοµοθετικών ρυθµί-
σεων, εντείνει τη αποσπασµατικότητα του νοµοθετικού πλαισίου,
αλλά και την περαιτέρω απορρύθµιση του χωροταξικού σχεδια-
σµού. Στις αιτιάσεις αυτές θα συµπλήρωνα και ένα τρίτο βασικό
χαρακτηριστικό αυτής της φιλοσοφίας, ότι αυτή είναι δηλαδή η
εργαλειοποίηση του πολεοδοµικού και του χωροταξικού σχεδια-
σµού, µέσω πολεοδοµικών και όχι οικονοµικών κινήτρων που θα
ήταν για εµάς το ορθό και το υγιές προς όφελος, µικρότερων ή
µεγαλύτερων ιδιωτικών συµφερόντων. Και όλα αυτά µέσα στον
ήδη υποβαθµισµένο περιβαλλοντικά και επιβαρυµένο από την
υπερδόµηση αστικό ιστό. 

Για παράδειγµα, αυτό που γίνεται µε τα data centers, όχι οικο-
νοµικά κίνητρα, αλλά πολεοδοµικά και σε περιοχές που δεν έχουν
καθοριστεί χρήσεις γης, επιτρέποντας έως και ενάµιση όροφο
επιπρόσθετης δόµησης, σε σχέση µε τα προβλεπόµενα από την
πολεοδοµική µελέτη της εκάστοτε περιοχής, είναι προβληµατικό.
Και για να το ξεκαθαρίσω. Προφανώς και είµαστε υπέρ των επεν-
δύσεων που δηµιουργούν οικονοµική ανάπτυξη, προφανώς είµα-
στε υπέρ των επενδύσεων που δηµιουργούν νέες, καλές ποιο-
τικές θέσεις εργασίας, αλλά αυτές οι επενδύσεις πρέπει να γίνο-
νται σεβόµενες τους υπάρχοντες κανόνες και όχι να εισάγουν πε-
ρισσότερα εξαιρετικά ειδικά καθεστώτα, όχι δηλαδή διαρκώς να
τροποποιούν τους κανόνες κατά το δοκούν. 

Θα αναφερθώ, λοιπόν, αµέσως στο εµβληµατικό για εµάς
άρθρο 11 του νοµοσχεδίου, το οποίο προβλέπει την πολεοδοµική
αυτονόµηση των λιµένων της χώρας που έχουν χαρακτηριστεί
ως «διεθνούς ενδιαφέροντος» ή «εθνικής σηµασίας». Με το
άρθρο 11, λοιπόν, εισάγεται ένα ειδικό πολεοδοµικό και χωροτα-
ξικό καθεστώς, που συνοδεύεται και µε δύο βασικά χαρακτηρι-
στικά. Το πρώτο είναι ότι δίνεται η δυνατότητα το προεδρικό
διάταγµα που θα εκδοθεί να τροποποιεί ήδη εγκεκριµένα ειδικά
ή τοπικά πολεοδοµικά σχέδια. Και το δεύτερο είναι ότι παρέχεται
ουσιαστικά εν λευκώ η εξουσιοδότηση για τροποποίηση του πο-
λεοδοµικού και του χωροταξικού σχεδιασµού κατά το δοκούν,
χωρίς να ερωτηθούν καν οι τοπικές κοινωνίες, καθιστώντας εντε-
λώς διακοσµητική την Επιτροπή Ανάπτυξης και Σχεδιασµού Λι-
µένων και στην πράξη, παραµερίζοντας ακόµα και τους δήµους
και τις περιφέρειες εντός των γεωγραφικών ορίων των οποίων
βρίσκονται τα υπό συζήτηση λιµάνια. 

Κύριε Υπουργέ, λοιπόν, εµείς θεωρούµε ότι πρέπει να επανε-
ξετάσετε το άρθρο 11 και να λάβετε υπ’ όψιν την άποψη της
ΚΕΔΕ, η οποία στο υπόµνηµά της αναφέρει ότι θα πρέπει στη δια-
δικασία να ενταχθεί στάδιο ενηµέρωσης και γνωµοδότησης των
δηµοτικών και των περιφερειακών συµβουλίων. Προχωράω στο
τέταρτο βασικό χαρακτηριστικό της φιλοσοφίας σας, που είναι η
περιφρόνηση της δηµόσιας διοίκησης και κατ’ επέκταση, άρα η
προτεραιοποίηση των µετακλητών έναντι των µονίµων δηµοσίων
υπαλλήλων και πολλές φορές και η µη επαρκής στελέχωση ατά-
κτως συγχωνευµένων διοικητικών αρχών, κρίσιµων για το δηµό-
σιο συµφέρον, όπως στην περίπτωση της Ρυθµιστικής Αρχής
Αποβλήτων Ενέργειας και Υδάτων. 

Θα αναφερθώ, λοιπόν, σε δύο κωδικοποιηµένα παραδείγµατα:
Στο άρθρο 35 που αφορά τα Συµβούλια Πολεοδοµικών Θεµάτων
και Αµφισβητήσεων και τα Συµβούλια Αρχιτεκτονικής. Δίνετε τη
δυνατότητα διαβίβασης θεµάτων προς τα συµβούλια αυτά µε µο-
ναδικό γνώµονα και σύµφωνα µε τις σκοπιµότητες του εκάστοτε
µετακλητού, µέσω του ενηµερωτικού σηµειώµατος που καταρτί-
ζεται από τον Γενικό Γραµµατέα Χωρικού Σχεδιασµού του Υπουρ-
γείου. Ενώ µέχρι σήµερα οι αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου
είναι εκείνες που εισηγούνται τα προς εξέταση θέµατα στα δύο
αυτά συµβούλια. Με τη χρήση αυτών λοιπόν καθαρά υποκαθι-
στάτε και αγνοείτε τη δηµόσια διοίκηση, νοµιµοποιείτε τη δυνα-
τότητα παρέµβασης της εκάστοτε πολιτικής ηγεσίας, ενισχύετε
τις αρµοδιότητες του γενικού γραµµατέα έναντι των υπηρεσια-

κών αρµοδιοτήτων, ενδυναµώνετε την αδιαφάνεια, αποδυναµώ-
νετε τον δηµόσιο χαρακτήρα του χωροταξικού και του χωρικού
σχεδιασµού. Και στο άρθρο 50 που αφορά την Εταιρεία Παγίων
της ΕΥΔΑΠ. Και εδώ, δυστυχώς, για ακόµη µια φορά διαιωνίζετε
µια πάγια πρακτική της Κυβέρνησής σας να τοποθετείτε στις θέ-
σεις προϊσταµένων µετακλητούς και όχι µόνιµους υπαλλήλους
µέχρι και τον Ιούνιο του 2024, συνεχίζοντας έτσι την απαξίωση
των µόνιµων υπηρεσιακών παραγόντων που διαθέτουν την απαι-
τούµενη εµπειρία και διαθέτουν την αναγκαία κατάρτιση, ειδικά
για τα εξειδικευµένα θέµατα τα οποία διαχειρίζονται. 

Περνώ, λοιπόν, στις διατάξεις που αφορούν τις περιβαλλοντι-
κές ρυθµίσεις. Ο κύριος Υπουργός ανέφερε επί λέξει για το Πρά-
σινο Ταµείο ότι: «Θα αποτελέσει κεντρικό χρηµατοδοτικό εργα-
λείο για τα θέµατα της προσαρµογής στην κλιµατική αλλαγή».
Σωστό. Μακάρι να ήταν έτσι. Αλλά η πραγµατικότητα πάρα πολ-
λές φορές σας διαψεύδει. Διότι ακόµα και σήµερα η Κυβέρνηση
προσφεύγει κατά καιρούς στο Πράσινο Ταµείο για την εύρεση
πόρων λόγω εκτάκτων αναγκών, χρηµατοδοτώντας δράσεις που
δεν έχουν καµµία απολύτως σχέση µε τα όσα προβλέπει ο ιδρυ-
τικός του νόµος. Υπενθυµίζω ότι το Πράσινο Ταµείο ιδρύθηκε το
2010 από την κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, πολύ πριν καν η Νέα Δη-
µοκρατία ανακαλύψει τις επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής ή
της επερχόµενης κλιµατικής κρίσης. Και δηµιουργήθηκε ακριβώς
για να πρωταγωνιστήσει πραγµατικά και όχι φαινοµενικά σε αυτό
που εµείς αποζητάµε που είναι η πράσινη και η δίκαιη µετάβαση,
και σίγουρα όχι για να αποτελέσει «ουρά» του ΤΑΙΠΕΔ, νοθεύο-
ντας αυτόν τον ιδρυτικό του σκοπό. 

Ως προς τις υπόλοιπες περιβαλλοντικές διατάξεις θέλω να επι-
σηµάνω, και έχουµε το θάρρος να το κάνουµε, ότι είναι προς τη
σωστή και τη θετική κατεύθυνση οι διατάξεις που αφορούν την
εθνική στρατηγική για τη βιοποικιλότητα, τα σχέδια διαχείρισης
των προστατευόµενων περιοχών, αλλά και το θέµα που αφορά
την παροχή επιπλέον γνωµοδοτικής αρµοδιότητας του ΟΦΥ-
ΠΕΚΑ και για έργα που δεν εµπίπτουν στο καθεστώς της περι-
βαλλοντικής αδειοδότησης. 

Θέλουµε, κύριε Υπουργέ, όµως, γόνιµα και συµπληρωµατικά
να επισηµάνουµε ότι, όπως αναδείχθηκε και από το στάδιο της
διαβούλευσης, θεωρούµε τη δεκαπενθήµερη προθεσµία που πα-
ρέχει το άρθρο 46 του νοµοσχεδίου ασφυκτική. Και θεωρούµε
τον κατάλογο των έργων και των δραστηριοτήτων που δεν εµπί-
πτουν στην περιβαλλοντική αδειοδότηση ασαφή. Για αυτό λοιπόν
ζητάµε τα δύο θέµατα αυτά να επανεξεταστούν, µε τις κατάλλη-
λες σχετικές ειδικές νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

Κλείνω µε ορισµένες σηµειακές παρατηρήσεις επί των ενερ-
γειακών διατάξεων. Είναι προς τη σωστή κατεύθυνση τα άρθρα
που εµπλέκουν τον ΔΕΔΔΗΕ και τους κατόχους Σταθµών Ανανε-
ώσιµων Πηγών Ενέργειας, στη δασοπροστασία και τη δασοπυ-
ρόσβεση αντίστοιχα. Και προφανώς ο καθένας πρέπει να κάνει
τη δουλειά στον βαθµό που του αναλογεί. Όµως, αυτό δεν ση-
µαίνει ότι τέτοιες ρυθµίσεις πρέπει να απεµπολούν την πρώτιστη
ευθύνη της πολιτείας να διαµορφώσει έναν ολοκληρωµένο µη-
χανισµό δασοπυρόσβεσης και δασοπροστασίας, τον οποίο θα
αναλάβει να εξοπλίσει µε τα κατάλληλα µέσα, µε τους κατάλλη-
λους πόρους, µε τους κατάλληλους ανθρώπους και το κατάλ-
ληλο στελεχιακό δυναµικό. 

Όσον αφορά τώρα το καθεστώς των ΑΠΕ στη χώρα µας, να
πω ότι µε ρυθµίσεις που φέρνετε, αποδεικνύετε ένα πέµπτο στοι-
χείο, χαρακτηριστικό της Κυβέρνησης, το οποίο δεν είναι άλλο
από το να νοµοθετηθεί εκ νέου πάνω στις διατάξεις που έχει ήδη
νοµοθετήσει σε δικά της νοµοσχέδια και δικούς της νόµους, αναι-
ρώντας πάρα πολλές φορές και τον εαυτό της. Προφανώς και εί-
µαστε υπέρ της περαιτέρω απλοποίησης των διαδικασιών που
αφορούν στην αδειοδότηση και την εγκατάσταση των ΑΠΕ, όµως
αυτό πρέπει να γίνεται µέσα σε ένα σταθερό και καλά µελετηµένο
θεσµικό πλαίσιο, το οποίο θα λαµβάνει υπ’ όψιν όλες τις περιβαλ-
λοντικές παραµέτρους και δεν θα αλλάζει κάθε φορά µέσα σε µε-
ρικούς µήνες, είτε επειδή παρατηρούνται στην πράξη γραφειο-
κρατικές καθυστερήσεις είτε επειδή η διοίκηση αδυνατεί να αντα-
ποκριθεί σε ένα πολυδαίδαλο και πολλές φορές πληθωριστικό
νοµοθετικό πλαίσιο, ειδικά όταν δεν της παρέχονται και από το
κεντρικό κράτος όλοι οι απαιτούµενοι πόροι. 
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Συµπέρασµα. Δυστυχώς, λοιπόν, για εµάς το παρόν νοµοσχέ-
διο αποτυγχάνει να απαντήσει στις σύγχρονες ανάγκες ενός ολο-
κληρωµένου, ενός βιώσιµου και ενός περιβαλλοντικά φιλικού
πολεοδοµικού σχεδιασµού. Διαιωνίζει το καθεστώς των εξαιρέ-
σεων και των ειδικών ρυθµίσεων, των διαρκών παρατάσεων, που
πολλές φορές ούτε αυτές οι ίδιες δεν τηρούνται, µε ένα περιβαλ-
λοντικό πρόσηµο το οποίο είναι ισχνό, ασθενές, διεκπεραιωτικό
και καθόλου φιλόδοξο. 

Θα συµφωνήσω, λοιπόν, µε τον Υπουργό ότι όντως το νοµο-
σχέδιο είναι ερανιστικό. Και –εντός εισαγωγικών- «ερανίζει» την
πρακτική της κακής νοµοθέτησης της Κυβέρνησης, µε ένα συ-
γκεντρωτικό µοντέλο οικονοµικής ανάπτυξης και µε µια δηµόσια
διοίκηση υποστελεχωµένη και περιθωριοποιηµένη, µια περιβαλ-
λοντική στρατηγική στα χαρτιά, που πολλές φορές αυτοαναιρεί-
ται, µέσα από έναν κυκεώνα εξυπηρετήσεων και διευθετήσεων
συµφερόντων. Αυτή, λοιπόν, η λογική και η φιλοσοφία εµάς µας
βρίσκει σταθερά και σθεναρά απέναντι. Θα ψηφίσουµε υπέρ στα
άρθρα µε τα οποία συµφωνούµε. Καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο
επί της αρχής. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

η ειδική αγορήτρια από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας κ. Δια-
µάντω Μανωλάκου. 

Κυρία συνάδελφε, παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Το χαρακτηριστικό αυτού του νο-

µοσχεδίου είναι η πληθώρα αποσπασµατικών ρυθµίσεων που
προωθούν παρεκκλίσεις-εξαιρέσεις από χωροταξικούς και πολε-
οδοµικούς όρους και κανονισµούς, αλλά και από αναγκαίες πε-
ριβαλλοντικές µελέτες. Αφορούν βέβαια και καινούργια ζητή-
µατα, όπως το πλαίσιο λειτουργίας των κέντρων δεδοµένων, ψη-
φιοποίηση, για να µας καταλαβαίνει ο κόσµος, ωστόσο ο προσα-
νατολισµός πάντα µε τις συγκεκριµένες ρυθµίσεις-εξαιρέσεις
είναι να εξασφαλίζουν το περιβάλλον στο οποίο θα µπορούν,
χωρίς γραφειοκρατικά και θεσµικά κωλύµατα, να ολοκληρώνο-
νται οι αδειοδοτήσεις τους, ακόµα και σε βάρος της προστασίας
του περιβάλλοντος και της ποιότητας ζωής. 

Δεν συµφωνούµε, λοιπόν, ότι είναι κακές ρυθµίσεις, όπως είπε
ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ. Έχουν στόχο. Και πάντα ο στόχος τους
είναι η προνοµιακή εξυπηρέτηση για ευνοϊκό περιβάλλον, για
ολοκλήρωση των επενδυτικών σχεδίων. Έτσι εξασφαλίζονται οι
εταιρείες κολοσσοί που αποθηκεύουν διαδικτυακά δεδοµένα και
βεβαίως αποκτούν τεράστια κέρδη. Συνεπώς οι πολεοδοµικές
διατάξεις προσαρµόζονται στις ειδικές απαιτήσεις τέτοιων επεν-
δύσεων, που συνολικά εντάσσονται στην αντιλαϊκή πολιτική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για την πράσινη ψηφιακή µετάβαση. 

Όµως δεν ακολουθείτε τέτοιες fast track διαδικασίες και εξαι-
ρέσεις για έργα κοινωνικού συνόλου, γιατί εκεί δεν υπάρχει το
κέρδος του καπιταλιστή. Κατά τ’ άλλα, η ζωή των λαϊκών στρω-
µάτων θα γίνεται αφόρητη από την ακρίβεια, τους χαµηλούς µι-
σθούς και συντάξεις, τις ιδιωτικοποιήσεις σε υγεία, παιδεία,
πρόνοια, τον περιορισµό των κοινωνικο-πολιτικών δικαιωµάτων
τους και δείχνει ότι το σύστηµά σας δεν µπορεί να ικανοποιήσει
τις ανάγκες του λαού και σαπίζει. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι διάφορες ειδικές, αδειοδοτικές, πο-
λεοδοµικές, χωροταξικές και κτηριο-δοµικές παρεκκλίσεις στα
κέντρα δεδοµένων, ακόµα και στα εκτός σχεδίου δόµησης, κα-
ταπατούν τον πολεοδοµικό σχεδιασµό πρώτου επιπέδου, τη στι-
γµή που η βασική υποδοµή των κέντρων δεδοµένων είναι
εξαιρετικά ενεργοβόρα, εγκυµονώντας -ενδεχοµένως- κινδύνους,
σχετικά µε την πυροπροστασία. Όµως, εγκαθίσταται εντός οικι-
στικής περιοχής µε το πρόσχηµα δηµιουργίας της ειδικής χρή-
σης, όπως την ονοµάζετε, χωρίς µέτρα προστασίας, υποβαθ-
µίζοντας την περιοχή που θα επιβαρυνθεί τόσο περιβαλλοντικά,
όσο και ως προς την ποιότητα ζωής. Αλλά µε αυτόν τον τρόπο
την απαλλάσσετε από το να συντάξει περιβαλλοντική µελέτη,
όπως θα έπρεπε, αναφέροντας τις επιπτώσεις που θα έχει, ώστε
να πάρει µέτρα προστασίας. Συνεπώς, νοµιµοποιείτε µε αυτόν
τον τρόπο να µην τηρούνται τα πρωτόκολλα ασφαλείας. Δεν
είναι, λοιπόν, µόνο αντιπεριβαλλοντικό, είναι και επικίνδυνο. 

Τροποποιείτε ρυµοτοµικό σχέδιο σε συγκεκριµένο οικοδοµικό
τετράγωνο που θα ευνοήσει τον ιδιοκτήτη του, αν και θα µπορού-
σατε να τροποποιήσετε τις συγκεκριµένες χρήσεις για τις ανά-
γκες του Υπουργείου Πολιτισµού. Το κυριότερο, όµως, επιτα-
χύνετε την παράδοση λιµένων στις πολυεθνικές µε fast track δια-
δικασίες, προεδρικά διατάγµατα ή υπουργικές αποφάσεις, όπου
εγκρίνονται τα αναπτυξιακά προγράµµατα. Μάλιστα, για τη µε-
λέτη διαχείρισης λιµένων για την προώθηση του master plan στα
λιµάνια προβλέπονται παραπέρα ρυθµίσεις και προνόµια ως
προς τους ειδικούς όρους δόµησης. 

Με προεδρικό διάταγµα εγκρίνεται ο ειδικός οικοδοµικός κα-
νονισµός και µέχρι την έγκρισή του επιτρέπονται φωτογραφικές
παρεκκλίσεις, σε σχέση µε όσα προβλέπει και επιτρέπει ο γενικός
οικοδοµικός κανονισµός. 

Τελικά είναι πιο ισχυρές οι παρεκκλίσεις - εξαιρέσεις από τα
πολεοδοµικά που τροποποιούνται και είναι υποχρεωµένα να απο-
δέχονται τις χρήσεις λιµένων, ακόµα και εάν είναι ασύµβατες οι
χρήσεις και τα προγράµµατα ανάπτυξης των λιµανιών. 

Αναφέρεται ότι, εάν δεν είναι ουσιώδεις οι αλλαγές στο περι-
βάλλον, µπορεί να γίνεται τροποποίηση των σχεδίων, χωρίς να
ακολουθείται η διαδικασία για στρατηγική µελέτη περιβαλλοντι-
κών επιπτώσεων. Αυτό είναι αυθαίρετο γιατί, χωρίς εκτίµηση,
ποιος θα πει εάν µια τροποποίηση έχει επιπτώσεις στο περιβάλ-
λον; Το ίδιο ισχύει και για τον περιβαλλοντικό προέλεγχο που λέει
ότι θα καθορίσει το αν χρειάζεται να γίνει στρατηγική µελέτη πε-
ριβαλλοντικών επιπτώσεων. Με ποια κριτήρια θα γίνεται ο προ-
έλεγχος; 

Για τον ειδικό οικοδοµικό κανονισµό δεν αναφέρονται κριτήρια
που θα εξασφαλίζουν την προστασία του περιβάλλοντος και των
κατοίκων. Αυτά εµείς τα ζούµε µε την «COSCO» στον Πειραιά,
που για το κέρδος ποδοπατάει ανάγκες των κατοίκων των περιο-
χών, περιβαλλοντικούς όρους και κανόνες προστασίας της δη-
µόσιας υγείας. Το κέρδος του κινεζικού µονοπωλίου πάνω από
όλα. Αυτά τα υπογράψατε και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ
το 2016 µε την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, καταστρέφοντας την
ωραιότερη περιοχή του Πειραιά. Σήµερα, βέβαια, µπορείτε να κά-
νετε κριτική.

Χορηγούνται, επίσης, παρεκκλίσεις στον συντελεστή δόµησης,
το µέγιστο επιτρεπόµενο ύψος και τον συντελεστή όγκου, ποσο-
στό κάλυψης. Δηλαδή,  παρεκκλίσεις από όλους τους όρους δό-
µησης που ευνοούν τους επιχειρηµατικούς οµίλους για κτήρια
που βρίσκονται εντός εγκεκριµένων πολεοδοµικών µελετών βιο-
µηχανικών και βιοτεχνικών πάρκων. 

Η µόνη προϋπόθεση να πληρώσουν την εισφορά σε γη, δη-
λαδή δίνουν τζάµπα συντελεστή δόµησης και εισφοράς στο πρά-
σινο ταµείο. Είναι τυπικοί και πολύ µικροί, µόνο για τα προσχή-
µατα. 

Ταυτόχρονα, δίνετε ακόµα 50% εκτάσεων για δόµηση σε όµο-
ρες περιοχές, ειδικά ρυθµιζόµενες πολεοδόµησης. Πρακτικά, στο
όνοµα της περιβαλλοντικής αναβάθµισης επεκτείνετε τη δόµηση,
παραδίνετε ακόµα και κρατικές εκτάσεις, εντείνοντας την εµπο-
ρευµατοποίηση της γης. Με λίγα λόγια, στο όνοµα της περιβαλ-
λοντικής αναβάθµισης καταστρέφετε το περιβάλλον. Αυτό
κάνετε. Και όταν είναι να ικανοποιηθούν συγκεκριµένα εξοπλι-
στικά συµφέροντα, ε, τότε οι διαδικασίες αδειοδότησης είναι fast
track, όπως του πάρκου ναυτικής παράδοσης. 

Όµως, για τους σµυριδορύκτες στη Νάξο και ειδικά στα ορεινά
χωριά της που βιώνουν την εγκατάλειψη, την υποβάθµιση, όλων
των υποδοµών και παροχών από τις πολιτικές όλα αυτά τα χρόνια
-δηλαδή, και από τις προηγούµενες κυβερνήσεις- έρχεστε µε ένα
άρθρο, όπου µεταβιβάζετε τα δικαιώµατα έρευνας και εκµετάλ-
λευσης της σµύριδας Νάξου στον δήµο. Τι σηµαίνει αυτό; Ιδιωτι-
κοποίηση και οριστικό κλείσιµο στα ορυχεία, αντί να εκσυγχρο-
νιστούν και να αξιοποιηθούν, αφού δεν υπάρχει δυνατότητα ο
δήµος να οργανώσει µε αυτεπιστασία την έρευνα και εκµετάλ-
λευση της σµύριδας.

Βέβαια, ταφόπλακα έβαλε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µε την
πρόταση για δηµιουργία κοινωνικής συνεταιριστικής επιχείρη-
σης, οδηγώντας στην περαιτέρω υποβάθµιση και στο αναγκα-
στικό κλείσιµο των ορυχείων, καθώς µεταφέρει την ευθύνη εξό-
ρυξης µεταφοράς εµπορίας και κυρίως, τη µισθοδοσία και ασφά-
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λιση στις πλάτες των εργαζοµένων, καταργώντας κάθε κοινωνικό
χαρακτήρα και συµµετοχή του κράτους.

Σήµερα, τα µεταβιβάζετε στον δήµο µε ελάχιστους πόρους
που δεν φτάνουν. Είναι πολύ λίγα τα λεφτά που δίνετε από το
Υπουργείο Περιβάλλοντος για τα σµυριδεργατικά δικαιώµατα και
τις αντίστοιχες ασφαλιστικές εισφορές στον Δήµο Νάξου, που
σηµαίνει ότι πέταξε το µπαλάκι για το κλείσιµο στον δήµο. Ως συ-
νήθως, για να µπει οριστικό τέλος και να δοθεί το πιστοποιητικό
θανάτου, µεταβιβάζετε το αντικείµενο στον δήµο, χωρίς τους
αντίστοιχους πόρους. Αυτό κάνετε όλες οι κυβερνήσεις.

Εµείς στηρίζουµε το οµόφωνο ψήφισµα του Συνδέσµου Σµυ-
ριδορυκτών και ζητάµε να αποσυρθεί το άρθρο 48.

Καταθέτουµε για τα Πρακτικά και το ψήφισµά τους, αλλά και
την ανακοίνωση του Συλλόγου Σκαδιωτών - Μεσωτών Νάξου.

(Στο σηµείο αυτό, η Βουλευτής κ. Διαµάντω Μανωλάκου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Τι άλλο κάνετε; Εµποδίζετε το δικαίωµα της συµµετοχής στην
κινητικότητα υπαλλήλων των επιθεωρήσεων εφαρµογής δασικής
πολιτικής. Ούτε καν προς τη Γενική Διεύθυνση Δασών και Δασι-
κού Περιβάλλοντος. Αντίθετα, στους υπαλλήλους της Γενικής Δι-
εύθυνσης Δασών του Υπουργείου σας, δεν υπάρχει κανένας
περιορισµός. Δηλαδή, για υπαλλήλους του ίδιου Υπουργείου,
υπάρχουν δύο µέτρα και δύο σταθµά. 

Το αναφέρουµε, γιατί στερείτε δικαιώµατα, ακόµα και αν υπάρ-
χουν αντικειµενικές ή οικογενειακές ή άλλες συνθήκες που επι-
βάλλουν τη µετακίνηση ή τη µετάθεση του υπαλλήλου από την
υπηρεσία ή το µέρος που δουλεύει  σε άλλο.

Τελικά, καταφεύγετε επιλεκτικά κατά της κινητικότητας -απα-
ράδεκτη ρύθµιση- αντί να κάνετε µαζικές προσλήψεις. 

Επίσης, σοβαρά ζητήµατα δεν λύνονται µε παρατάσεις συµβά-
σεων, µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου,
αλλά χρειάζονται προσλήψεις δύο χιλιάδων µονίµων δασολόγων
και δέκα χιλιάδων δασεργατών για τη διαχείριση και προστασία
των δασών. 

Τελικά, όµως, απαξιώνετε και τη γνώµη των αρµόδιων υπηρε-
σιών. Αυτό φαίνεται στη διάταξη που προσθέσατε στον Κανονι-
σµό Λειτουργίας Συµβουλίων. Αντικαταστήστε τις ολοκληρωµέ-
νες εισηγήσεις των κρατικών υπηρεσιών µε ενηµερωτικά σηµει-
ώµατα του εκάστοτε γενικού γραµµατέα. Δίκαια έβγαλε ανακοί-
νωση διαµαρτυρίας η ΠΟΕΜΔΥΔΑΣ, που αποτελεί την οµοσπον-
δία που εκπροσωπεί το σύνολο των διπλωµατούχων µηχανικών
που υπηρετούν στη δηµόσια διοίκηση. 

Αυτή η ρύθµιση είναι προφανές ότι εξυπηρετεί την επιτάχυνση
των διαδικασιών όπως βολεύει τους επιχειρηµατικούς οµίλους,
που θέλουν να χωροθετήσουν τα επενδυτικά τους σχέδια. Και
όµως, το Κεντρικό Συµβούλιο Αρχιτεκτονικής, όπως και το Κε-
ντρικό Συµβούλιο Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφισβητήσεων,
χειρίζονται εξαιρετικά πολεοδοµικά ζητήµατα, όπως εγκρίσεις
πολεοδοµικών µελετών, τροποποιήσεις σχεδίων πόλεων, ειδικών
διαταγµάτων, χαρακτηρισµού κτηρίων ως διατηρητέων, εγκρί-
σεις παρεκκλίσεων δόµησης, δόµηση αθλητικών εγκαταστάσεων,
που σηµαίνει ότι οι εισηγήσεις των κρατικών υπηρεσιών ήταν
απαραίτητες. 

Ωστόσο, το ταξικό σας κριτήριο υπέρ των µεγαλοεπιχειρηµα-
τιών ακόµα µια φορά επιβεβαιώνεται και ειδικά όταν πρόκειται να
εξυπηρετηθεί η πόλη των πλουσίων στο Ελληνικό. Τότε βρίσκετε
λύσεις άµεσα και γρήγορα, ώστε να υπάρχει αποτέλεσµα και να
µην γίνονται αποσπασµατικά. Προσθέτετε, λοιπόν, στις αρµοδιό-
τητες του φορέα διαχείρισης εντός του µητροπολιτικού πόλου
του Ελληνικού και την εκπόνηση και υλοποίηση τοπικού σχεδίου
διαχείρισης, για να µην γίνεται αποσπασµατικά από κάθε δήµο.
Με τη διάταξη αυτή αυτονοµείται πλήρως η επένδυση του Ελλη-
νικού από βαρίδια και καθυστερήσεις στη διαχείριση των αστικών
αποβλήτων, που έχει προκαλέσει το αλληλοφάγωµα τεσσάρων-
πέντε κατασκευαστικών οµίλων που λυµαίνονται το υπ’ όψιν αντι-
κείµενο.

Και για να µην είµαστε άδικοι, ο δρόµος αυτός ήδη είχε στρω-
θεί καλά από το 2018 µε νόµο του ΣΥΡΙΖΑ, καθώς προβλεπόταν
ότι στις αποκλειστικές αρµοδιότητες του φορέα διαχείρισης πε-

ριλαµβάνονται η παροχή υπηρεσιών καθαριότητας, καθώς και η
περισυλλογή, µεταφορά και διάθεση απορριµµάτων. Έτσι, αυτοί
οι µεγάλοι όµιλοι δεν πληρώνουν στους δήµους τίποτα, αν και
ρυπαίνουν συνολικά. 

Τα ίδια ισχύουν και µε την «COSCO» στον Πειραιά. Ωστόσο,
και το ξεπούληµα στο Ελληνικό και πάλι η Νέα Δηµοκρατία, το
ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ το ψηφίσατε παρέα. 

Τέλος, ενισχύετε µε κάθε τρόπο τις ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας, ιδιαίτερα στα φωτοβολταϊκά, αφού προωθούνται φωτο-
βολταϊκά ακόµα και στις απολήξεις στις σκάλες, κατασκευές που
µέχρι σήµερα απαγορεύονταν. Επίσης, συγκεκριµενοποιείται το
είδος των εγκαταστάσεων, για να µην υπάρχουν εµπόδια στην
αδειοδότηση και στην ταχύτητα εγκατάστασης και λειτουργίας
των ΑΠΕ. 

Για τους οµίλους αυτούς παίρνετε µέτρα άµεσα και γρήγορα.
Δεν ισχύουν, όµως, τα ίδια για λαϊκές ανάγκες, για σχολεία, για
νοσοκοµεία, για αθλητικά κέντρα. Μάλιστα, χωρίς τεκµηρίωση,
επιτρέπετε άσχετες και επιβαρυντικές χρήσεις µέσα σε αυστηρά
προστατευόµενες ζώνες, όπως είναι οι τουριστικές κατασκηνώ-
σεις και οι αυστηρά προστατευόµενες ζώνες διατήρησης οικο-
τόπων και ειδών.

Για τους σταθµούς ανανεώσιµων πηγών ενέργειας που δεν
έχουν πάρει άδεια, και όµως είναι εγκατεστηµένοι, τους απενο-
χοποιείτε και λέτε, αν µη τι άλλο, βοηθήστε στην πυρόσβεση. Τε-
λικά, και άδεια εγκατάστασης δεν έχουν και σε εθνικούς ευερ-
γέτες θα ανακηρύξετε αυτούς τους παράνοµα εγκατεστηµένους
σταθµούς ΑΠΕ. 

Επίσης, και η δέσµευση ηλεκτρικού χώρου από τον διαχειριστή
του συστήµατος για την εγκατάσταση έργων ανάπτυξης υπερά-
κτιων αιολικών πάρκων δείχνει την επιµονή σε ακριβή ενέργεια
που θα πληρώσει ο λαός πολλαπλά. Ταυτόχρονα, εκτός από κα-
ταστροφή «NATURA» περιοχών στη στεριά, θα έχουµε δέσµευση
και θαλασσίων εκτάσεων, χωρίς να ξέρουµε τις επιπτώσεις. Ήδη,
έχουν δοθεί άδειες ερευνών για πιλοτικά προγράµµατα υπερά-
κτιων αιολικών πάρκων σε µεγάλους οµίλους και αφορούν θα-
λάσσιες περιοχές ανάµεσα σε Έβρο και Σαµοθράκη. Όµως, και
η µεγάλη δανέζικη εταιρεία εγκαταστάθηκε στην Αθήνα. Επιδο-
τήσεις και φοροαπαλλαγές υπάρχουν πάµπολλες για αυτές τις
µεγάλες εταιρείες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Ωστόσο, για τα λαϊκά νοικοκυριά οι αυξήσεις στο ρεύµα έρχο-

νται, αφού µε το νέο τρόπο τιµολόγησης, που θα ισχύσει από την
1η Γενάρη του 2024, Κυβέρνηση και πάροχοι ηλιακής ενέργειας
βάζουν στο τζογάρισµα την ανάγκη του λαού για ηλεκτρικό
ρεύµα και θέρµανση. Να, λοιπόν, γιατί καταψηφίζουµε το νοµο-
σχέδιο ως βαθιά ταξικό και αντιπεριβαλλοντικό, όπως είναι και η
πολιτική της Κυβέρνησης. 

Για τις δύο τροπολογίες θα µιλήσουµε στη δευτερολογία µας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω µια ανακοίνωση προς το Σώµα. Θα ήθελα να σας
ανακοινώσω ότι εννέα Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία απέστειλαν σήµερα, 23 Νο-
εµβρίου 2023, τις ακόλουθες επιστολές προς τον Πρόεδρο της
Βουλής κ. Κωνσταντίνο Τασούλα. Τις επιστολές αυτές, µε τη
σειρά που έχουν πρωτοκολληθεί, έχουν αποστείλει οι Βουλευτές
κ.κ. Χαρίτσης Αλέξανδρος, Τζούφη Μερόπη, Φερχάτ Οζγκιούρ,
Τζανακόπουλος Δηµήτριος, Ζεϊµπέκ Χουσεΐν, Φωτίου Θεανώ,
Αναγνωστοπούλου Αθανασία, Αχτσιόγλου Ευτυχία και Ηλιόπου-
λος Αθανάσιος. 

Οι επιστολές που θα αναγνωστούν τώρα, θα κατατεθούν στα
Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης. 

«Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, µε την παρούσα δηλώνω ότι απο-
χωρώ από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία, σύµφωνα µε την παράγραφο 5 του άρθρου 16 του
Κανονισµού της Βουλής.

Με τιµή,
Χαρίτσης Αλέξανδρος».
«Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, µε την παρούσα δηλώνω ότι απο-

χωρώ από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
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τική Συµµαχία, σύµφωνα µε την παράγραφο 5 του άρθρου 16 του
Κανονισµού της Βουλής.

Με τιµή,
Μερόπη Τζιούφη».
«Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, µε την παρούσα δηλώνω ότι απο-

χωρώ από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία, σύµφωνα µε την παράγραφο 5 του άρθρου 16 του
Κανονισµού της Βουλής.

Με τιµή,
Οζγκιούρ Φερχάτ».
«Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, µε την παρούσα δηλώνω ότι απο-

χωρώ από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία, σύµφωνα µε την παράγραφο 5 του άρθρου 16 του
Κανονισµού της Βουλής.

Με τιµή,
Τζανακόπουλος Δηµήτριος».
«Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, µε την παρούσα δηλώνω ότι απο-

χωρώ από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία και την ανεξαρτητοποίησή µου.

Με τιµή,
Χουσεΐν Ζεϊµπέκ».
«Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, µε την παρούσα δηλώνω ότι απο-

χωρώ από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία, σύµφωνα µε την παράγραφο 5 του άρθρου 16 του

Κανονισµού της Βουλής.
Με τιµή,
Θεανώ Φωτίου».
«Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, µε την παρούσα δηλώνω ότι απο-

χωρώ από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία, σύµφωνα µε την παράγραφο 5 του άρθρου 16 του
Κανονισµού της Βουλής.

Με τιµή,
Αθανασία Αναγνωστοπούλου».
«Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, µε την παρούσα δηλώνω ότι απο-

χωρώ από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία, σύµφωνα µε την παράγραφο 5 του άρθρου 16 του
Κανονισµού της Βουλής.

Με τιµή,
Ευτυχία Ατσιόγλου».
«Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, µε την παρούσα δηλώνω ότι απο-

χωρώ από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία, σύµφωνα µε την παράγραφο 5 του άρθρου 16 του
Κανονισµού της Βουλής.

Με τιµή,
Αθανάσιος Ηλιόπουλος».
Οι προαναφερθείσες επιστολές κατατίθενται στα Πρακτικά της

σηµερινής συνεδρίασης και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα ήθελα να κάνω
µία ακόµα ανακοίνωση. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται
γνωστό ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυ-
τικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα µαθητές και µαθήτριες και έξι εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Άνω Λιοσίων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε τον ειδικό αγορητή της Ελληνικής Λύσης κ.
Μπούµπα.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ θερµά, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν

αναφερθώ στο νοµοσχέδιο, δράττοµαι της ευκαιρίας, µιας και
στην Επιτροπή Περιφερειών αυτήν τη στιγµή συζητάµε το µεγα-
λύτερο ίσως εθνικό πρόβληµα αυτήν την ώρα, το δηµογραφικό,
και είναι παρών και ο Πρόεδρος της Βουλής, να κάνω µία σχετική
αναφορά.

Η πρότασή µας είναι να γίνει επιτέλους στη Βουλή µια συζή-
τηση επί της ουσίας για το δηµογραφικό. Είναι πρόταση, κύριε
Πρόεδρε. Πρέπει όλα τα κόµµατα να τοποθετηθούν, οι φορείς να
µιλήσουν, για να δούµε ποια είναι η επόµενη µέρα που ξηµερώνει
γι’ αυτό το µεγάλο πρόβληµα που ταλανίζει τη χώρα µας. Με µα-
θηµατική ακρίβεια πάµε σε ραγδαία µείωση του πληθυσµού και
ό,τι αυτό συνεπάγεται για το έθνος των Ελλήνων. 

Εδώ πρέπει να εστιάσουµε, κύριοι, αν θέλουµε αυτή η Βουλή
να σηµατοδοτήσει ότι έχει χαράξει µία πορεία εποικοδοµητική
και ουσιαστική για το έθνος και το κράτος µας προκειµένου να
βοηθήσουµε τον Έλληνα. Η ελληνική ράτσα, η ελληνική φυλή θα
πρέπει να σταθεί απέναντι στις προκλήσεις των καιρών που δέ-
χεται. Τα νέα ζευγάρια σήµερα δεν παντρεύονται, όχι να τεκνο-
ποιήσουν. Πρέπει να υπάρχουν ελαφρύνσεις, πρέπει να έχουν
γενναία φορολογικά κίνητρα οι τρίτεκνοι και οι πολύτεκνοι σε ό,τι
αφορά τα πανεπιστήµια γιατί πρέπει να σπουδάσουν οι άνθρω-
ποι, για να µπορέσουν πραγµατικά αυτές οι πολύτεκνες οικογέ-
νειες να ορθοποδήσουν, να επιστρέψει το επίδοµα των τριτέκ-
νων. Αυτήν την ώρα όπως είπαµε στην Επιτροπή Περιφερειών
έχουν αποστείλει τις θέσεις τους η Οµοσπονδία Πολυµελών Οι-
κογενειών και οι τρίτεκνοι. Αναφέρουν, σκιαγραφούν, κωδικοποι-
ούν και καταγράφουν τις εκφάνσεις του δηµογραφικού ζητή-
µατος.

Επιτέλους, λοιπόν, να γίνει µια συζήτηση στη Βουλή για να
δούµε ποια θα είναι τα µέτρα τα οποία θα τους ενισχύσουν, για
να µπορέσουν οι Έλληνες να ορθοποδήσουν, να µπορέσει η
ύπαιθρος να αποκτήσει και πάλι µια ζωντάνια διότι πραγµατικά
µειώνεται ο πληθυσµός της Ελλάδας. Σε µερικές δεκαετίες θα
πάµε σε ραγδαία µείωση του πληθυσµού. Είναι το µεγαλύτερο
εθνικό πρόβληµα τούτη την ώρα και µετά είναι όλα τα άλλα. 

Εµείς ως Ελληνική Λύση έχουµε συγκεκριµένες προτάσεις,
µας απασχολεί στο πρόγραµµά µας, στην ατζέντα µας, το έχουµε
πρωταρχικό, για να µπορέσουν επιτέλους οι πολύτεκνοι να ορ-
θοποδήσουν και να δώσουµε και τα εχέγγυα, τα κίνητρα στα νέα
ζευγάρια, ώστε ο πληθυσµός µας να σταθεροποιηθεί. Το πρώτο
είναι να σταθεροποιηθεί, δεν είναι καν να αυξηθεί. Ο κίνδυνος
είναι να µειωθεί ραγδαία. Δεν είναι επί της παρούσης να πάµε σε
στοιχεία τα οποία πραγµατικά σοκάρουν. 

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Διαβάσαµε την επιστολή που απέ-
στειλε ο σύνδεσµος σµυριδορυκτών της Νάξου. Οι άνθρωποι τι
λένε; Να αποσυρθεί το συγκεκριµένο άρθρο του νοµοσχεδίου
διότι περνάνε στον δήµο χωρίς να είναι έτοιµα όλα αυτά. Άρα µε
µαθηµατική ακρίβεια αυτά τα παραδοσιακά ορυχεία θα κλείσουν.
Και µιλάµε για ένα παραδοσιακό επάγγελµα στο νησί της Νάξου,
στις Κυκλάδες. Πάνω από έξι χωριά αυτήν τη στιγµή τρώνε ψωµί,
µεροκάµατο από αυτό το ορυκτό και το επάγγελµα εντάσσεται
και στα ανθυγιεινά και βαρέα µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. Ο σύν-
δεσµος στηλιτεύει αυτήν την προχειρότητα, καθώς δεν έγινε η
διαβούλευση που έπρεπε να γίνει. Έπρεπε να επανεκκινήσουν
τις διαδικασίες διαβούλευσης από το 2024 και για το 2023 τα

ορυχεία να λειτουργήσουν µε ευθύνη του Υπουργείου, όπως είχε
γίνει παλαιότερα µε το άρθρο 104 του ν.4964/2022 ή µε άλλο
πρόσφορο τρόπο. Αυτούς τους ανθρώπους τους µεροκαµατιά-
ρηδες, που δουλεύουν σε ορυχεία, πρέπει να τους αφουγκρα-
στούµε, να αφουγκραστούµε το αίτηµά τους, την αγωνία τους
διότι θα χάσουν το µεροκάµατό τους, θα χάσουν τα προς το ζην
σε ένα επάγγελµα πάρα πολύ ανθυγιεινό και δύσκολο.

Σε ό,τι αφορά τώρα τους δασεργάτες πριν από λίγες ηµέρες
εµείς ως Ελληνική Λύση καταθέσαµε µια επίκαιρη ερώτηση.
Υπάρχουν υποσχέσεις. Τα κενά στους δασεργάτες είναι πάρα
πολύ µεγάλα. Μετά θα έρθει πάλι το θέρος και δεν θα έχουµε ορ-
γανωθεί ως κράτος. Το προλαµβάνειν είναι πολύ καλύτερο του
θεραπεύειν.

Πριν από µία εβδοµάδα, λοιπόν, εµείς ως Ελληνική Λύση εντο-
πίσαµε το πρόβληµα στην οργάνωση των δασικών υπηρεσιών µε
νέα επιχειρησιακά σχέδια δράσης, εξοπλισµού, αλλά και στελέ-
χωσης. Εµείς λέµε φυσικά «ναι» στην πληρωµή των δεδουλευµέ-
νων των εργατών. Είναι το άρθρο 39. Ξεκινούµε από το άρθρο
αυτό, κύριε Σιµόπουλε και κύριοι που φέρνετε το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου, γιατί έχει ανθρωποκεντρικό χαρακτήρα. Καλώς ορί-
ζεται -και εµείς συµφωνούµε ως Ελληνική Λύση µε το συγκεκρι-
µένο άρθρο- να πληρωθούν οι δασεργάτες. Είναι ο κάµατός
τους. Όµως θα περιµέναµε στο ίδιο άρθρο να υπάρχει και µία
προβλεπόµενη χρηµατοδότηση για ουσιαστική ενίσχυση στο
προσωπικό, αλλά και στον εξοπλισµό. 

Στο προσδιοριστικό άρθρο 2 που αφορά τα κέντρα δεδοµένων
που θα εγκατασταθούν, εµείς θεωρούµε ότι δεν χρειάζονται τόσα
πολλά και ότι επιβαρύνουν αυτό που λέµε «αποτύπωµα του περι-
βάλλοντος». Ξέρετε, µιας και είναι και τα παιδιά εδώ, να πω ότι
οι περιβαλλοντολόγοι λένε ότι για να κατανοήσεις το περιβάλλον
και να το αγαπήσεις, κυρίως γι’ αυτά τα παιδιά που πρέπει να
πουν το «άµµες δε γ’ εσόµεθα πολλώ κάρρονες», για να έχουµε
ένα καλύτερο µέλλον αύριο γιατί τα παιδιά είναι το µέλλον και
πρέπει η κάθε γενιά να είναι καλύτερη από την προηγούµενη για
να µπορέσουµε να βελτιώσουµε αυτό που λέγεται ανθρωπότητα
και αυτό που λέγεται κοινωνία. Το περιβάλλον, λοιπόν, είναι πα-
ρατήρηση δεν είναι τίποτε άλλο. Παρατηρούµε τη φύση, το πώς
λειτουργεί και από εκεί και πέρα την προστατεύουµε αλλά πάνω
απ’ όλα τη σεβόµαστε. 

Γι’ αυτό, κύριοι του Υπουργείου, όταν µιλάµε για οποιονδήποτε
πολεοδοµικό και χωροταξικό σχεδιασµό έχει να κάνει µε το µέλ-
λον, έχει να κάνει µε το αύριο, έχει να κάνει µε τις επόµενες γε-
νεές. Βέβαια θα µπορούσαν οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης να έχουν έναν πιο ουσιαστικό και πρωταγωνιστικό ρόλο, να
έχουν στην αρµοδιότητά τους το χωροταξικό. Όµως εσκεµµένα
δεν δίνεται το χωροταξικό στον δεύτερο και πρώτο βαθµό -και
κυρίως στον δεύτερο βαθµό της τοπικής αυτοδιοίκησης- αλλά
αυτό θα το συζητήσουµε άλλη ώρα. Δεν θέλετε να χωρίσετε τη
λεγόµενη «εξουσία του χωροταξικού», διότι η κάθε περιφέρεια
γνωρίζει και τις ανάγκες της και τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά για
να µπορέσει να κάνει συγκεκριµένες προτάσεις σε ό,τι αφορά
έναν πολεοδοµικό, ρυµοτοµικό, αρχιτεκτονικό, χωροταξικό σχε-
διασµό. 

Εµείς, λοιπόν, θεωρούµε ότι αυτά τα κέντρα δεδοµένων είναι
πολλά. Ποιο είναι το κόστος εγκατάστασης και λειτουργίας και
τι τελικά εξυπηρετούν; Αυτό που µας προβληµατίζει σε αυτό το
νοµοσχέδιο είναι φυσικά τα αιολικά πάρκα. Ποιοι κρύβονται πίσω
από αυτά, ποια επιχειρηµατικά συµφέροντα, ποια κάστα συγκε-
κριµένων ανθρώπων, οι οποίοι ναι µεν επενδύουν, αλλά από εκεί
και πέρα όµως προσβάλλουν το περιβάλλον; Πρέπει να προστα-
τέψουµε το αρχιτεκτονικό τοπίο. Αν ταξιδέψετε µε αεροπλάνο -
υπάρχουν εδώ πολλοί Βουλευτές από την επαρχία- και κυρίως
όσοι πηγαίνετε στα νησιά θα δείτε ότι έχουµε µια αλλοίωση πάνω
από την Εύβοια, στις Σποράδες, τις Κυκλάδες και σε κάποια άλλα
παράλια, όχι µόνο του Παγασητικού, αλλά και αλλού, όπου έχει
αλλάξει άρδην το τοπίο από τα «φουρφούρια», από τις ανεµογεν-
νήτριες. Το ίδιο θα γίνει και για καλλιεργήσιµες εύφορες εκτάσεις
µε φωτοβολταϊκά. Πρέπει, λοιπόν, να είµαστε προσεκτικοί διότι
πρώτα είναι η παραγωγική διαδικασία στον αγροτοκτηνοτροφικό
πρωτογενή τοµέα. Όσον αφορά τα αιολικά και φωτοβολταϊκά
εµείς έχουµε τις επιφυλάξεις µας.
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Δεν διευκρινίζεται επίσης ποια η κατανάλωση ηλεκτρικής ενέρ-
γειας από τη λειτουργία των κέντρων δεδοµένων, αν υπάρχει
σχέδιο βιωσιµότητας, δεν διευκρινίζεται το παράβολο που απαι-
τείται ώστε εξαρχής πάνω από όλα να προϋπολογίζεται. Σε ό,τι
έχει να κάνει µε τον προϋπολογισµό αυτού του κράτους είναι
χρήµατα του βιοπαλαιστή µεροκαµατιάρη φορολογούµενου Έλ-
ληνα πολίτη, πρέπει να είµαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί. Είναι χρή-
µατα του ελληνικού λαού και πρέπει ελληνικός λαός να ξέρει πού
πηγαίνουν και για ποιον λόγο δίδονται αυτά τα χρήµατα γενικό-
τερα. 

Στο άρθρο 7 για τις κατασκευές πάνω από το επιτρεπόµενο
ύψος κέντρων δεδοµένων δεν προσδιορίζεται ο τρόπος εφαρµο-
γής των εν λόγω κατασκευών που επιτρέπονται από αυτό το
ύψος. 

Στο άρθρο 8 η διάταξη µπορεί να κινείται προς τη σωστή κα-
τεύθυνση, καθώς στο παρελθόν πολλές επιχειρήσεις αναγκάστη-
καν βάσει νόµου να δηµιουργήσουν θέσεις στάθµευσης, αλλά
τελικά ποιος θα καλύψει αυτό το κόστος της κατάργησης των
υφιστάµενων θέσεων στάθµευσης και την εκ νέου αξιοποίηση
των παραγωγικών χρήσεων; Το κράτος ή τα κέντρα; Αφορά την
υποχρέωση δηµιουργίας θέσεων στάθµευσης σε κέντρα δεδο-
µένων, αυτά τα περιβόητα στην αγγλοσαξονική, που µάθαµε
τώρα και τα αγγλικά, τα data centers, και ξεχάσαµε πολλές φορές
τις όµορφες ελληνικές λέξεις. 

Είναι πολλά τα άρθρα. Υπάρχει µια πανσπερµία από δώδεκα
κεφάλαια. Είναι δύσκολο να τα αναλύσουµε στον προβλεπόµενο
χρόνο διότι έχουµε κι άλλα ζητήµατα που εµείς εδώ, ως Ελληνική
Λύση, πρέπει να τα σταχυολογήσουµε, να τα επισηµάνουµε και
να τα αναλύσουµε, όπως είπαµε πριν, για το δηµογραφικό. 

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 11 «Αξιοποίηση λιµένων» αφορά τη
Ραφήνα, το Λαύριο, την Καβάλα, την Πάτρα, όπου σίγουρα υπάρ-
χοντα σχέδια θα έρχονται σε σύγκρουση µε τα προτεινόµενα του
αναπτυξιακού προγράµµατος και της µελέτης διαχείρισης λι-
µένα. Εδώ λοιπόν µε τις λιµενικές εγκαταστάσεις ρωτάµε: Οι κά-
τοικοι, αυτοί που διαθέτουν ακίνητη περιουσία στις περιοχές, θα
ερωτηθούν για την αλλαγή γενικότερα του τοπίου στην ευρύτερη
περιοχή; Αυτοί οι άνθρωποι εκεί έχουν περιουσίες άρα λοιπόν θα
υποβαθµιστεί ενδεχοµένως –βάζω το ενδεχοµένως- η ποιότητα
ζωής αυτών των κατοίκων. Ρωτάµε: Αν είναι οτιδήποτε νοµοσχέ-
διο να έρχεται το οποίο αν θέλετε να «προσβάλει» µια περιοχή
χωρίς να ερωτηθεί η τοπική κοινωνία, έχει ουσία η πολιτική που
παράγουµε; Οι φορολογούµενοι, οι ψηφοφόροι, αυτοί οι πολίτες
που πρέπει να χαίρουν ισονοµίας και ισοπολιτείας -µε αφορµή
αυτό- θα ερωτηθούν ποτέ για κάποια αλλαγή που γίνεται, για κοι-
νωφελή σκοπό να πω, αλλά πρέπει να τους πείσουµε, στην ευρύ-
τερη περιοχή; Μου θυµίζει τους ΧΑΔΑ. Όλοι θέλουµε την ανα-
κύκλωση των απορριµµάτων, κανείς όµως δίπλα στο σπίτι του,
που και εκεί δεν έγινε ορθή, λελογισµένη χωροθέτηση. 

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 13 για τις περιοχές περιµετρικά των
λατοµικών περιοχών που µπορούν να αξιοποιούνται για την εγκα-
τάσταση των ΑΠΕ, εδώ είναι µεν στη σωστή κατεύθυνση, αλλά
προκύπτουν δύο ζητήµατα για τις προτεινόµενες αποστάσεις που
ίσως σχετίζεται µε τις περιπτώσεις συντήρησης και αρκεί, κύριοι,
να µην έχει κηρυχθεί αναδασωτέα η περιοχή, η οποία µπορεί να
είναι στη συνθήκη προστασίας «NATURA» ή Ραµσάρ. Αλλά τι
έχετε κάνει; Έχετε δώσει τη δυνατότητα στη Νέα Δηµοκρατία να
έχουµε, κύριε Σιµόπουλε και κύριε Υπουργέ, επιχειρηµατικές
δραστηριότητες σε περιοχές «NATURA». Εδώ θέλει ιδιαίτερη
προσοχή διότι αυτές οι περιοχές προστατεύουν πανίδα και χλω-
ρίδα. Γιατί µε τον ν.4623, αν θυµάµαι, δίνετε αυτή τη δυνατότητα
άρα θέλει προσοχή. 

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Την έχουµε την προ-
σοχή.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ωραία, να το δεχτώ, αλλά
θέλει προσοχή γιατί όταν υπάρχει αυτό το παραθυράκι του νόµου
µπαίνουν ερωτηµατικά.

Σε ό,τι αφορά τώρα το άρθρο 16 για τα ακίνητα που βρίσκονται
εντός περιοχών που χαρακτηρίζονται από το εγκεκριµένο γενικό
πολεοδοµικό σχέδιο ΒΙΠΑ, βιοτεχνικά και ΒΙΟΠΑ, η προσθήκη µε
τον τρόπο υπολογισµού της εισφοράς σε περιοχές που χαρακτη-
ρίζονται από εγκεκριµένο γενικό πολεοδοµικό σχέδιο φαίνεται να

έρχεται σε αντίθεση µε τα άρθρα 13 και 20. Βλέπουµε µια αντί-
φαση εδώ και θέλουµε διευκρινίσεις επ’ αυτού, ο ν.4982/2022.
Και γιατί το λέµε; Είστε από επαρχία οι περισσότεροι και όχι
µόνο, και από την Αττική. Είναι εγκαταλελειµµένα τα βιοτεχνικά
πάρκα. Ήταν κάτι που ξεκίνησε πριν χρόνια, αλλά δεν υλοποι-
ήθηκε ορθά. Στις δε βιοµηχανικές περιοχές δεν υπάρχει ευταξία,
δεν υπάρχει οργάνωση, δεν υπάρχει αυτό που λέµε βιοµηχανικός
όντως ιστός, για να µπορέσουν οι άνθρωποι να ευδοκιµήσουν
στην παραγωγική τους δραστηριότητα χωρίς προβλήµατα. Θέ-
λετε οδοποιία; Θέλετε εγκατάσταση φωτοβολταϊκών; Ξέρετε,
άλλο µεγάλο ζήτηµα είναι εκεί. Πολλές βιοµηχανίες συνδέθηκαν
µε φωτοβολταϊκά, γέµισε ο ΔΕΔΔΗΕ και δεν δίνει τη δυνατότητα
σε µικρότερες βιοµηχανίες να βάλουν φωτοβολταϊκά για να µει-
ώσουν το κόστος λειτουργίας. Έχουµε σπείρει φωτοβολταϊκά σε
όλη την ύπαιθρο. Έχουµε βάλει φουρφούρια σε όλα τα βουνά,
λόφους και λαγκάδια. Ξέρετε ότι σε λίγο στις Σέρρες θα γίνει το
µεγαλύτερο φωτοβολταϊκό πάρκο στην Ελλάδα µε τετρακόσιες
εξήντα πέντε χιλιάδες πάνελ; Το διανοείστε; Ενενήντα κτηνοτρο-
φικές µονάδες φεύγουν! Γι’ αυτό λέµε ότι τα πράγµατα είναι
πάρα πολύ σοβαρά. 

Πάω γρήγορα, γιατί πιέζει ο χρόνος, στα άρθρα 28 έως 37. Για
την πολεοδοµική νοµοθεσία υπάρχει ένα αόριστο πλαίσιο για
εµάς, µια πολυνοµία, ένα σύνθετο νοµικό καθεστώς. Εκεί είναι οι
δικές µας πραγµατικά παρατηρήσεις. 

Για τους δασεργάτες, ως Ελληνική Λύση αναφερθήκαµε και εί-
παµε ναι, να πληρωθούν οι άνθρωποι. Είπαµε προηγουµένως και
για την επίκαιρη που καταθέσαµε πριν από λίγες ηµέρες. 

Με το άρθρο 42 προτείνεται η εκχώρηση της υλοποίησης δρά-
σεων και έργων αρµοδιότητας σε έναν άλλον φορέα της γενικής
κυβέρνησης. Εδώ βλέπουµε µια άλλη ιδιωτικοποίηση. Είναι ένα
βήµα για ξεπούληµα, κύριοι, του δηµοσίου. Εµείς τι λέµε ως
κόµµα; Ακούσατε και τους οµοϊδεάτες µου, και τον κ. Χήτα και
όλους τους συναδέλφους µου, τι λένε; Ενέργεια και λιµάνια αυτά
µε την κρατική προστασία, µε την κρατική επιστασία. Αν τα ξε-
πουλήσουµε και αυτά, τελειώσαµε, είµαστε έρµαια, όµηροι, δέ-
σµιοι, υπόχρεοι ιδιωτικών συµφερόντων. 

Για τα απόβλητα, για να µην µακρηγορήσω για να µην υπερκε-
ράσω τον χρόνο, εδώ µιλάµε για τον Γενικό Γραµµατέα Συντονι-
σµού Διαχείρισης Αποβλήτων ύστερα από εισήγησή του στον
Υπουργό σε έγκριση, καθώς ο Υπουργός θα µπορεί να πραγµα-
τοποιήσει εξαιρέσεις ειδικά όταν είναι γνωστό πως τον περισσό-
τερο όγκο αποβλήτων τον παράγουν συγκεκριµένες βιοµηχανίες.
Είναι συγκεκριµένα τα συµφέροντα. Εποµένως για να υπάρχει δι-
καιοκρίση, για να είναι πιο δίκαιο, να αποφασίζει ένας ανεξάρτη-
τος φορέας. Είναι απαραίτητα για την αντιµετώπιση της ρύ-
πανσης. Είναι πολλά τα λεφτά στα απόβλητα, ξεκάθαρα. Δεν
έχουµε κάτι, τον σέβοµαι και τον εκτιµώ. Δεν έχει να κάνει µε το
πρόσωπο για τον κύριο Υπουργό και Υφυπουργό. Εδώ έχει να
κάνει όµως µε κάποιες φωτογραφικές διατάξεις που αν αυτό θε-
σπιστεί νοµικά, θα δίνει αυτή τη δυνατότητα για ένα συγκεκρι-
µένο λόµπι. Εγώ να πω ότι Υπουργός έχει την καλή διάθεση, αλλά
µπορεί να πιεστεί και θα είναι ένας. Δεν λέω να γίνει Κρέοντας.
Μπορεί ο άνθρωπος να είναι ευαίσθητος, να πιεστεί. Γι’ αυτό λέµε
φορέα, για να προστατευθούν γενικότερα.

Σε ό,τι αφορά το κλάδεµα των δένδρων εδώ να συµφωνή-
σουµε. Η ρύθµιση εισάγεται, προκειµένου να αντιµετωπίζονται
προβλήµατα για τη µεταφορά του ηλεκτρικού ρεύµατος στη δια-
νοµή ηλεκτρικής ενέργειας, όπως πτώση αγωγών και καλωδίων,
και σε ακραίες περιπτώσεις. Αλλά θα έπρεπε να προβλέπεται ότι
δικαιούνται να αρνηθούν τη χορήγησή της µε ειδική αιτιολογία.
Για παράδειγµα να µην επιτρέπεται η ανεξέλεγκτη υλοτοµία. Ναι
µεν να έχουµε το κλάδεµα των δέντρων, για να διευκολυνθεί η
µεταφορά ηλεκτρικού ρεύµατος, αλλά ξέρετε πολλές φορές
κοντά στα ξερά καίµε και τα χλωρά. Ανεξέλεγκτη µετά γίνεται η
υλοτόµηση στην περιοχή και ό,τι αυτό συνεπάγεται. Έπρεπε να
είναι ένα πολύ αυστηρό πλαίσιο.

Όπως και για το άλλο άρθρο, το οποίο αφορά τα κέντρα δε-
δοµένων, να µην διαλάθει της προσοχής το εξής. Τα τριάντα
µέτρα που βάζετε από τον αιγιαλό σε εκείνο το άρθρο, κύριε Σι-
µόπουλε, είναι λίγα. Ο αιγιαλός έχει χίλια µύρια προβλήµατα.
Ακούµε κατά κόρον το τι καταπάτηση γίνεται στον αιγιαλό. Βάλτε
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εκατό µέτρα ως ένα δίχτυ προστασίας. Είναι πρότασή µας. Πη-
γαίνετε στα εκατό µέτρα. Γιατί στα τριάντα; Γι’ αυτό λέµε προ-
στατέψτε και κάντε µία ζώνη η οποία θα µπορούσε πραγµατικά
να προστατεύσει το περιβάλλον. 

Είναι και άλλα ζητήµατα, αλλά θεωρούµε ότι αυτά είναι τα πιο
σηµαντικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχετε και τη δευτε-
ρολογία σας, κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε,
για να µην γίνεται και κατάχρηση του χρόνου.

Επαναλαµβάνω, θέλει προσοχή, το περιβάλλον, όπως είπαµε,
είναι παρατήρηση. Τη γη πρέπει να τη σεβαστούµε, το σπίτι µας,
την Ελλάδα µας, τη χώρα µας, τον ιερό αυτό τόπο των προγόνων
µας. Μη µας πιάνει µια πρεµούρα να αλλάξουµε όλο αυτό το αρ-
χιτεκτονικό τοπίο. Αυτό λέµε, αυτό θα επιµείνουµε, διότι πραγµα-
τικά θέλουµε την Ελλάδα και τους Έλληνες να πρωταγωνιστούν
για να µπορέσουµε να δηµιουργήσουµε για τις επόµενες γενεές
πραγµατικά ένα παραγωγικό κοινοβουλευτικό έργο που θα κα-
θορίζει τη µοίρα τους και θα βελτιώσει την ποιότητα ζωής.

Με τετράωρα και ελαστικό ωράριο των 500 ευρώ και το άλλο
µεγάλο δηµογραφικό που συζητείται αυτή την ώρα δεν επιλύεται.
Πρόταση της Ελληνικής Λύσης να συζητηθεί στο Κοινοβούλιο το
δηµογραφικό για να πάρουµε επιτέλους πρωτοβουλία µε συγκε-
κριµένες προτάσεις και µέτρα για να προστατέψουµε την υπο-
γεννητικότητα. Αυτό συζητάει αυτή την ώρα η Επιτροπή
Περιφερειών. Δράττοµαι της ευκαιρίας διότι για εµάς είναι ακρο-
γωνιαίος λίθος το θέµα του δηµογραφικού. Είναι το µεγαλύτερο
εθνικό πρόβληµα. Επιτέλους, κύριοι, να αναλάβουµε τις ευθύνες
µας για εµάς, τα παιδιά και τα εγγόνια µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Ερ-
γαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής,
δεκαέξι µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 19ο Δηµοτικό Σχολείο Αχαρνών. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, τριάντα δύο µαθητές και µαθήτριες και
δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 3ο Γενικό Λύκειο Περιστε-
ρίου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ τώρα τον ειδικό αγορητή της κοινοβουλευτικής
οµάδας των Σπαρτιατών κ. Δηµητροκάλλη να πάρει τον λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη χθεσινή του οµιλία ο κύριος

Πρωθυπουργός είπε: «Ας συµφωνήσουµε ότι η κλιµατική κρίση
είναι πραγµατικότητα που δεν προσφέρεται για πολιτικές αντιπα-
ραθέσεις». Σε αυτό διαφωνούµε κάθετα. Όπως υπάρχει κλιµατική
κρίση, έτσι υπάρχουν και οι πολιτικές ευθύνες της Νέας Δηµο-
κρατίας. Να µην χαρακτηρίζετε τεχνηέντως την ανάδειξη των κυ-
βερνητικών ευθυνών ως πολιτική αντιπαράθεση, κύριοι συνάδελ-
φοι. Η κλιµατική αλλαγή είναι γεγονός όχι όµως δικαιολογία για
να κρύβει η Κυβέρνηση τα εγκληµατικά της λάθη. 

Εγκληµατικά λάθη που τα βλέπουµε συνεχώς σε όλους τους
τοµείς, όπως πρόσφατα µε έναν δράκο, που κυκλοφορούσε ελεύ-
θερος, πραγµατοποιώντας επιθέσεις εις βάρος γυναικών στο κέ-
ντρο της πρωτεύουσας. Όπως διαβάζουµε για αυτόν τον τύπο,
έφτασε στη χώρα µας το 2016 σε ηλικία δεκαπέντε ετών και µε-
ταφέρθηκε σε δοµή φιλοξενίας ανηλίκων. Το 2018 πήρε το καθε-
στώς του πρόσφυγα και άδεια διαµονής, η οποία έληξε τρία
χρόνια αργότερα. Έκτοτε διέµενε παράνοµα στη χώρα. Μάλιστα
είχε συλληφθεί για επίθεση το 2020 σε βάρος εβδοµηντάχρονης

γυναίκας και παρέµεινε στη φυλακή από τον Αύγουστο του 2022
έως και τον Αύγουστο του 2023, όταν αποφυλακίστηκε µε περιο-
ριστικό όρο εµφάνισης για παρών στο αστυνοµικό τµήµα και δια-
µονή στη Δοµή Φιλοξενίας στη Μαλακάσα. Παρ’ όλα αυτά ο
τύπος αυτός κυκλοφορούσε στην Αθήνα, στις κεντρικές γειτονιές
της πρωτεύουσας της χώρας µας, και πραγµατοποιούσε επιθέ-
σεις κατά ανυποψίαστων γυναικών. Ποιος ευθύνεται για όλη αυτή
την κατάσταση; 

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, εσείς είστε ικανοί, για να κρύ-
ψετε τις ευθύνες σας, να µας πείτε πως φταίει η κλιµατική αλλαγή
που ήρθε στη χώρα µας ο συγκεκριµένος αλλοδαπός και έκανε
όσα έκανε. 

Ας έρθουµε τώρα στα του νοµοσχεδίου. Το νοµοσχέδιο που
καλούµαστε να ψηφίσουµε σήµερα αποτελείται από ένα πλήθος
ασύνδετων διατάξεων, χωρίς κάποια συνοχή µε το ευρύτερο
υπάρχον χωροταξικό και πολεοδοµικό πλαίσιο, που στο τέλος θα
καταφέρει απλά να απορυθµίσει ακόµη περισσότερο τη χαοτική
κατάσταση της ελληνικής χωροταξίας. Περιέχει πάρα πολλές
ασαφείς διατάξεις, τροποποιήσεις και ειδικές ρυθµίσεις, που
είναι αν µη τι άλλο φωτογραφικές. 

Αρχικά θα ήθελα να αναφερθώ σε ένα άρθρο που έχει δηµι-
ουργήσει αρκετές αντιδράσεις και λόγω καταγωγής έχω µια ιδι-
αίτερη ευαισθησία για το ζήτηµα αυτό. Μιλάω για το άρθρο 48
για µεταβίβαση δικαιωµάτων έρευνας και εκµετάλλευσης της
σµύριδας Νάξου από τον Δήµο Νάξου. Είναι ένα άρθρο κακο-
γραµµένο µε αοριστίες, κενά, λάθη, αντιφάσεις που ουδέποτε
µπήκε στη διαβούλευση και δεν έγινε ποτέ ένας ουσιαστικός διά-
λογος µε τους ενδιαφερόµενους για το µέλλον της σµύριδας. 

Το Υπουργείο λοιπόν µε συµπεριφορά «αποφασίζουµε και δια-
τάζουµε» προέβη στον ορισµό του δήµου ως υπεύθυνου για τα
µεταλλεία. Είναι κάτι που δεν µας βρίσκει αρχικά αντίθετους,
όµως το κάνει αυτό χωρίς να έχει δώσει την ανάλογη χρηµατο-
δότηση, χωρίς να έχει ενδιαφερθεί εάν οι υπάρχουσες υποδοµές
και η τεχνογνωσία του δήµου είναι σε τέτοιο επίπεδο ώστε να εγ-
γυάται τη λειτουργία των σµυριδορυχείων µετά το 2026. 

Ο δήµαρχος Νάξου σας έστειλε ένα έγγραφο –θα το καταθέσω
και στα Πρακτικά- στο οποίο και εκείνος λίγο-πολύ ζητάει τα αυ-
τονόητα. Ζητάει πρωτίστως να µη θιχτούν τα δικαιώµατα των
σµυριδορυκτών Νάξου, οι οποίοι πλήττονται όχι µόνο από την οι-
κονοµική κρίση, αλλά και από την απόφαση της πολιτείας να κα-
ταργήσει στην ουσία την µεταλλευτική δραστηριότητα εξόρυξης
σµύριδας και αναζητεί τρόπους επίλυσης του ζητήµατος. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Δηµητροκάλλης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Από τη στιγµή λοιπόν που θα γίνει αυτό και θα µεταφερθούν
όλες οι αρµοδιότητες στον δήµο θα πρέπει να ληφθούν υπ’ όψιν
τα παρακάτω και να δεσµευτεί ο Υπουργός εδώ, µέσα στη Βουλή,
σήµερα ότι οι λοιπές βοηθητικές εγκαταστάσεις που ανήκουν στο
δηµόσιο, παραδείγµατος χάριν γραφείο σµυριδορυχείων, απο-
θήκη, χώροι εναπόθεσης σµύριδας, εναέριος µεταφορέας σµύ-
ριδας κ.λπ. θα πρέπει να µεταβιβαστούν και αυτά στον δήµο. Θα
πρέπει να γίνει καταγραφή ύπαρξης τυχόν οικονοµικών απαιτή-
σεων τρίτων κατά του ελληνικού δηµοσίου και να προβλεφθεί νο-
µοθετικά ότι αυτά δεν θα βαρύνουν το νέο διάδοχο σχήµα.
Επίσης θα πρέπει να ορισθεί και µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα
πέραν του 2026 για το οποίο η δαπάνη για το εργατικό δικαίωµα
και τις εργοδοτικές ασφαλιστικές εισφορές κατ’ έτος θα βαρύ-
νουν τον προϋπολογισµό του Υπουργείου και το ποσό αυτό θα
πρέπει να αυξηθεί. Επίσης θα πρέπει για το έτος 2023 να γίνει
άµεσα το άνοιγµα των ορυχείων Νάξου από το Υπουργείο λόγω
περιορισµένου χρόνου, όπως έγινε και το 2022, ώστε να µην απω-
λεστούν τα δικαιώµατα των σµυριδορυκτών. Μάλιστα τις προ-
ηγούµενες ηµέρες ο Σύνδεσµος Σµυριδορυκτών Όρµου Λυώνα
έστειλε κι αυτός ένα ψήφισµα στην Επιτροπή Παραγωγής και
Εµπορίου στο οποίο οµόφωνα ζητάνε δύο πράγµατα: Για το 2023
τα ορυχεία να λειτουργήσουν µε την ευθύνη του Υπουργείου,
όπως έχει γίνει και παλαιότερα, και λόγω του περιορισµένου χρο-
νικού διαστήµατος και την ελλιπή συγκέντρωση απαραίτητων
στοιχείων, να αποσυρθεί προς ώρας το συγκεκριµένο άρθρο και
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να ξεκινήσει η διαβούλευση από το 2024. Παραθέτω στα Πρα-
κτικά και το συγκεκριµένο ψήφισµα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Δηµητροκάλλης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θέλουµε, λοιπόν κι εµείς την απόσυρση του συγκεκριµένου άρ-
θρου για ένα εύλογο χρονικό διάστηµα, µέχρι να γίνει µια σωστή
διαβούλευση όλων των εµπλεκόµενων φορέων και να παρθούν
οι σωστές αποφάσεις τόσο προς όφελος των εργατών όσο και
προς όφελος του δήµου, που θα επωµιστεί το µεγάλο βάρος της
λειτουργίας των ορυχείων. 

Η Κυβέρνηση λανθασµένα πιστεύει ότι το 41% της δίνει το δι-
καίωµα να λειτουργεί σαν αλαζόνας παντογνώστης και να µη λαµ-
βάνει υπ’ όψιν την κοινωνία πριν νοµοθετήσει. 

Παρακάτω θέλω να σταθώ στο κεφάλαιο γ’ των χωροταξικών
και πολεοδοµικών διατάξεων. Εδώ ξεκινώντας κάποιος να διαβά-
ζει τα άρθρα 9 και 10, παρ’ όλο που προσπάθησε ο Υφυπουργός
να µας πείσει ότι δεν συµβαίνει, αµέσως καταλαβαίνει πως πρό-
κειται για φωτογραφικές ρυθµίσεις, κάτι το οποίο απαγορεύεται
ρητά από το Σύνταγµα. Συγκεκριµένα, αναφέρεται πως το ακί-
νητο στην περιοχή Μεσαία Γέφυρα στη Μάνδρα νοµιµοποιείται
µε µοναδική προϋπόθεση να συνταχθεί ως τις 31-12-2024 η ηλε-
κτρονική ταυτότητα κτηρίου και αυτοτελούς διηρηµένης ιδιοκτη-
σίας. Με το άρθρο 10 αίρεται η αναγκαστική απαλλοτρίωση σε
ακίνητο που βρίσκεται στα όρια των πρώην Δήµων Ταύρου και
Αγίου Ιωάννη Ρέντη και η απαλλοτρίωση απαγορεύεται να επι-
βληθεί εκ νέου. Το Υπουργείο φαίνεται να κάνει εδώ χάρες και
εξυπηρετήσεις σε ηµετέρους.

Και σαν να µην έφτανε αυτό διασύρει και τη χώρα καθώς, µε
κυβερνητική ευθύνη, η Κοµισιόν µήνυσε πρόσφατα την Ελλάδα
στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο γιατί είµαστε η µοναδική περίπτωση
χώρας που δεν έχουµε επικαιροποιηµένους χάρτες πληµµυρών,
λες και δεν έχει πληγεί ήδη η χώρα από τέτοιου είδους φυσικές
καταστροφές. Μάλιστα, για την εν λόγω υπόθεση το Υπουργείο
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, θέλοντας να µπαλώσει την κατά-
σταση, έβγαλε µια ανακοίνωση στην οποία δικαιολόγησε την ανι-
κανότητα της σηµερινής Κυβέρνησης µε την ανικανότητα της
κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος πρώτος είχε καθυστερήσει το
2018 την εκπόνηση των σχεδίων αυτών. 

Παρ’ όλα αυτά η Κοµισιόν δεν αποφάσισε σε µία ηµέρα την πα-
ραποµπή της χώρας στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο. Έχουν προηγη-
θεί µία προειδοποιητική επιστολή τον Φλεβάρη του 2022 και η
αιτιολόγηση της παραποµπής τον Σεπτέµβριο του 2022. Το
Υπουργείο, όµως, προφανώς θεώρησε πως δεν είναι κάτι σηµα-
ντικό και αδιαφόρησε εντελώς. 

Και δεν είναι η µόνη υπόθεση που ζηµιώνει το κύρος της χώρας
µας σε ό,τι αφορά στο περιβάλλον, καθώς µάθαµε ότι για δεύ-
τερη φορά παραπέµπεται η Ελλάδα στο δικαστήριο της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, επειδή δεν έχει αποκαταστήσει τον χώρο
υγειονοµικής ταφής αποβλήτων ΧΥΤΑ στο νησί της Ζακύνθου, ο
οποίος λειτουργεί εντός προστατευόµενης περιοχής «NATURA
2000».

Η πρώτη για το θέµα αυτό ήταν το 2014 και εννέα χρόνια µετά
δεν έχουµε καταφέρει να συµµορφωθούµε µε τις αποφάσεις.
Πάλι το 2017 η Κοµισιόν έχει στείλει προειδοποίηση για το γεγο-
νός πως δεν είχαµε κάνει τίποτα και συνεχίζει η λειτουργία του
ακατάλληλου χώρου ταφής. Έπειτα σταµάτησε η λειτουργία του.
Όµως, δεν προχώρησε ποτέ καµµία κυβέρνηση στην αποκατά-
σταση του, µε αποτέλεσµα σήµερα να βρίσκεται η χώρα µε πολύ
βαριά επιπλέον πρόστιµα, µιας και ήδη πληρώνουµε για κάθε µία
από τις είκοσι τρεις χωµατερές που συνεχίζουν να λειτουργούν
στην επικράτεια. Αν πραγµατικά η Κυβέρνηση ενδιαφέρεται για
το περιβάλλον και τη βιώσιµη ανάπτυξη, καλό θα είναι να παρου-
σιάζει συνεπές πρόσωπο στις περιβαλλοντικές υποχρεώσεις της
αρχικά και έπειτα να συζητά για υπεράκτια αιολικά πάρκα, πρά-
σινα ταµεία κ.ά.. 

Και για να µη λέτε ότι είµαστε αρνητικοί σε όλα, συµφωνούµε
για παράδειγµα στην τοποθέτηση φωτοβολταϊκών στις στέγες.
Έχετε, όµως, σκοπό να επιδοτήσετε µε µπαταρίες φωτοβολταϊ-
κών, έτσι ώστε ένα νοικοκυριό να έχει αυτονοµία 10 kw και να

έχει σχεδόν πλήρη αυτονοµία, έτσι ώστε να µη χρειάζεται τη
ΔΕΗ; Γιατί δε δηµιουργείτε µια κρατική επιχείρηση που θα παρά-
γει µπαταρίες για τα φωτοβολταϊκά, έτσι ώστε να βοηθήσουµε
και το κλίµα, όπως κόπτεστε; Η πρότασή µας, λοιπόν, σε αυτόν
τον τοµέα είναι αυτόνοµα φωτοβολταϊκά στις στέγες, έτσι ώστε
να µειώσουµε την παραγωγή λιγνίτη. 

Όσο για τα υπεράκτια αιολικά πάρκα, τα βλέπουµε µε θετικό
µάτι. Όµως, πρέπει να λάβει το Υπουργείο υπ’ όψιν όλες τις πε-
ριβαλλοντικές συνθήκες που επικρατούν σε κάθε περιοχή. 

Κύριε Υπουργέ, για τους λόγους που ανέφερα και στην αρχή,
καταψηφίζουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο, στο οποίο, όµως,
υπάρχουν όντως άρθρα που -µε πολλούς αστερίσκους, βέβαια-
θα µας βρουν θετικούς. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ κύριε
συνάδελφε και για την τήρηση του χρόνου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 3ο Γενικό Λύκειο Περιστερίου (δεύτερο τµή-
µα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο τώρα έχει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νίκης
ο ειδικός αγορητής, κ. Νικόλαος Βρεττός. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Προτού τοποθετηθώ στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο που έχει

να κάνει µε το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, θα
ήθελα να αναφερθώ σε µια συµπεριφορά ενός Υπουργού, του κ.
Καιρίδη, η οποία ξεπερνάει τα όρια του πολιτικού ήθους και του
πολιτικού ευπρεπισµού που πρέπει να υπάρχει µέσα σε αυτό το
Κοινοβούλιο. Και δεν είναι η πρώτη φορά για τον ίδιο αλλά δεν
είναι η πρώτη φορά για Υπουργούς νεόκοπους της Νέας Δηµο-
κρατίας. Και µάλιστα είναι ιδιωτικοσπουδαγµένος στα ευαγή πα-
νεπιστήµια, στα πανεπιστηµιακά πολιτικών στελεχών, ιδρύµατα
της Εσπερίας. Φαίνεται να διαγκωνίζονται ποιος θα κατέβει πιο
πολύ σε αυτόν τον κατηφορικό δρόµο της απαξίωσης και του θε-
σµού του Κοινοβουλίου αλλά και της σπίλωσης των προσωπικο-
τήτων, ειδικά όταν µιλάει για τον επικεφαλής, τον Πρόεδρο του
Δηµοκρατικού Πατριωτικού Κινήµατος – ΝΙΚΗ, τον κ. Νατσιό, όχι
ότι έχει καµµία ανάγκη προστασίας. Έτσι κι αλλιώς δεν χρει-
άζεται κάποιος όταν υπηρετεί την αλήθεια κανέναν προστάτη.
Τον µόνο προστάτη που χρειάζεται είναι ο Θεός κι εδώ θα µιλή-
σουµε για το δεύτερο ολίσθηµα του Προεδρείου, του Προ-
εδρεύοντα εχθές, που είπε ότι δεν έχει κανέναν λόγο να ακού-
γεται το όνοµα του Θεού µέσα σ’ αυτή την Αίθουσα. 

Κύριοι της Κυβέρνησης και των φίλων όλων αυτών, που φέρατε
την πατρίδα µας σε αυτόν τον τόπο, µέχρι να κατεβάσετε από το
Σύνταγµα µας το προοίµιο περί της Αγίας και Οµοσίου και Αδιαι-
ρέτου Τριάδος, εµείς θα είµαστε εδώ όχι για να υπερασπιστούµε,
δεν έχει κανείς την ανάγκη υπεράσπισης κανενός, πόσω µάλλον
την Αγία Τριάδα. όµως, είµαστε εδώ ως θεµατοφύλακες να µε-
ταφέρουµε αυτή την πεποίθηση και αυτή την παράδοση του ελ-
ληνικού κράτους. 

Εµείς ως παράδοση θα την επικαλούµαστε και όχι επί µαταίω.
Μάταιες είναι όλες αυτές οι πρακτικές και συµπεριφορές, οι
οποίες προσβάλλουν το πολιτικό σύστηµα και το πολιτικό κεκτη-
µένο που ο ίδιος ο Πρόεδρος, πρόσφατα µε µία νοµοθεσία, φρό-
ντισε -για να προστατέψει υποτίθεται και να διασφαλίσει σε ένα
καλό επίπεδο αυτόν τον πολιτικό διάλογο- να φέρει µια διάταξη
που θα τιµωρεί τους Βουλευτές οι οποίοι εκφεύγουν από αυτή
τη διαδικασία. 

Εδώ είµαστε να ενεργοποιήσει τον νόµο που πριν από λίγο
καιρό έφερε ο Πρόεδρος της Βουλής. Το συνυπέγραψε µε µε-
γάλη χαρά η κυβερνητική πλειοψηφία. Ας έρθει να τον εφαρµό-
σει. Εκτός, αν είναι υπερήφανος για τη συµπεριφορά του κ.
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Καιρίδη. Διότι δεν έχουµε πρόβληµα εµείς µε τα πρόσωπα, ειδικά
µε αυτά τα πρόσωπα τα πολιτικά που αισθάνονται αδύναµα να
απαντήσουν στα επιχειρήµατα και κυρίως, αισθάνονται αδύναµοι
να δεχτούν τη διαφορετική άποψη, µια διαφορετική άποψη που
εκφράζει η Νίκη και που έχει να κάνει, ακριβώς, µε τις παραδό-
σεις µας, έχει να κάνει µε την αγωνία των διακοσίων χιλιάδων αν-
θρώπων οι οποίοι κρυφά, το ξαναλέω κρυφά, θέλησαν να µας
στείλουν εδώ στη Βουλή, όχι γιατί περιµένουν ρουσφέτι, όχι γιατί
έχουν συγγενείς µηχανικούς που παίρνουν δηµόσια έργα, όχι
γιατί περιµένουν εξυπηρέτηση, αλλά ακριβώς γιατί µας θέλουν
εδώ επειδή µας εµπιστεύονται ως τελευταία τους ελπίδα. 

Μπορεί να λέει ό,τι θέλει σε βουρκώδεις αναφορές. Κάτι θα
ξέρει ο κύριος Υπουργός όταν µιλάει για βούρκο, κάτι θα ξέρει
όταν µιλάει για παραληρήµατα. Όµως, θα πρέπει να ξέρει ότι οι
προτάσεις και τα λεγόµενά του µένουν, σε όποια πανεπιστήµια
και αν έχει πάει και όποιες σπουδές κι αν µε κόπο έχει κάνει. 

Το ζητούµενο δεν είναι να αυτοχαρακτηρίζεσαι ως πατριώτης.
Έχει το δικαίωµα κι αυτός. Και ο πατριωτισµός στο µυαλό κάθε
ανθρώπου που πιστεύει ότι είναι πατριώτης στη δηµοκρατία επι-
τρέπεται. Εµείς δεν έχουµε ένα πατριδόµετρο, έτσι ώστε να µε-
τράµε τον πατριωτισµό κάποιου. Εµείς είµαστε εδώ για να
δηλώνουµε µε κάθε τρόπο και µε κάθε αφορµή ότι αυτή η πα-
τρίδα που εσείς θέλετε να αναπτύξετε, δεν έχει καµµία σχέση µε
την πατρίδα που έχει στη συνείδησή του ο κάθε πολίτης, ο αδύ-
ναµος, αυτός που διώκεται από τις πολιτικές αναπτυξιακές σας. 

Θα ήθελα να το πω αυτό, για να καταγραφεί στα Πρακτικά.
Διότι όταν µίλησε ο κ. Καιρίδης για τον πολλαπλασιασµό των γε-
νοκτονιών και για µια γενοκτολογία και γενοκτολαγνεία που δεν
είχαµε και αναφέρθηκε µε έναν προσβλητικό τρόπο σε όλα αυτά
τα θύµατα των Ελλήνων Ποντίων, των Ελλήνων της Ιωνίας, των
Ελλήνων της Πόλης, λες και αυτός έχει το δικαίωµα της πατριω-
τικής εκπροσώπησης, εµείς θα του θυµίσουµε ότι δεν είµαστε
οθωµανολάγνοι. Μπορεί αυτός να επαίρεται ότι πιστεύει στο
οθωµανικό δίκαιο, υπάρχει, όµως, το Ευρωπαϊκό Δίκαιο, το κρά-
τος δικαίου και το ελληνικό κατεκτηµένο. 

Εποµένως -γιατί θα πω και δυο πράγµατα για το νοµοσχέδιο-
θα πρέπει να προσέξουν όλοι αυτοί οι άνθρωποι που νοµίζουν ότι
θα περάσουν τις θέσεις και τις απόψεις τους, προσβάλλοντας αν-
θρώπους των οποίων το ήθος, η προηγούµενη ζωή τους αλλά κυ-
ρίως η παρουσία τους µέσα στη Βουλή είναι αδαµάντινη. Ας
έρθουν µετά να τα πούνε στο λαό και ας πάρουν τα επίχειρα,
όπως πήραν και πολλοί προηγούµενοι Βουλευτές που βρέθηκαν
στην ίδια θέση και τις ίδιες απόψεις εκπροσώπησαν. 

Τώρα για το νοµοσχέδιο. Εµείς, δεν ξέρω αν θα φέρει ο κύριος
Υπουργός κάποιες διορθωτικές και δεν έχει σηµασία αν εµείς κά-
ναµε παρατηρήσεις. Εµένα αυτό που µε ενοχλεί, ως νέο Βου-
λευτή, είναι όταν έρχεται ο ίδιος Υπουργός και ο εκπρόσωπος, ο
εισηγητής της κυβερνητικής παράταξης και ζητάει οι συνάδελφοι
να βρούµε έναν τρόπο, καθώς υπηρετούµε τον ίδιο λαό, να κά-
νουµε παρατηρήσεις. Εµείς κάναµε παρατηρήσεις. 

Βέβαια, εµάς δεν µας παίρνουν καθόλου υπ’ όψιν τους, γιατί
θεωρούν ότι είµαστε άνθρωποι που δεν έχουµε ούτε δυνατότητες
ούτε γνώση ούτε τεκµηρίωση στις απόψεις µας. Όµως, από τους
φορείς που ήρθαν και σας έκαναν παρατηρήσεις, δεν βρήκατε
µια παρατήρηση µέχρι στιγµής -δεν ξέρω αν θα το κάνετε πιο
µετά, να µας ενηµερώσετε- να τη λάβετε υπ’ όψιν σας. Δεν βρή-
κατε; Δηλαδή τόσο άριστοι είστε; Χαίροµαι που νιώθετε ότι είστε
τόσο άριστοι. Πάντως η δηµοκρατική ευαισθησία θέλει και µια
δυνατότητα ενσυναίσθησης -µιας και είναι της µόδας αυτές οι λέ-
ξεις- και να καταλαβαίνεις ότι οι φορείς όταν διεκδικούν κάτι δεν
είναι απόλυτα διεκδικητικοί και καιροσκόποι. Είναι άνθρωποι που
υποφέρουν, είναι άνθρωποι που βρίσκονται σε αδυναµίες. Και
αναφέροµαι κυρίως στους εργαζόµενους στη Νάξο, στη Σµύ-
ριδα, όπου σας ζήτησαν να έχετε µια µικρή παράταση και να απο-
σύρετε τη συγκεκριµένη διάταξη. Λέτε δεν θα βρείτε άλλο ένα
ρεαλιστικό, όπως το χαρακτηρίζει το νοµοσχέδιο, για να το συ-
µπληρώσετε; Λέτε ότι αυτοί οι άνθρωποι που ζουν τόσα χρόνια
τα προβλήµατα της µισθοδοσίας τους, της αβεβαιότητα της ερ-
γασίας τους, δεν γνωρίζουν ποιο είναι το συµφέρον τους; Τι ζή-
τησαν από εσάς; Να αποσυρθεί το συγκεκριµένο άρθρο και να
έρθει σε ένα µελλοντικό, εφόσον προηγουµένως κάνουν την το-

πική τους διαβούλευση. 
Θα ήθελα να πω εποµένως, ότι αυτό το νοµοσχέδιο το οποίο

είναι συµπεριληπτικού χαρακτήρα, µε την έννοια ότι συµπεριλαµ-
βάνει πάρα πολλές διατάξεις που κάποιες από αυτές πιθανόν να
λύνουν προβλήµατα -σίγουρα θα λύνουν- κάποια από αυτά τα
άρθρα ξεµπλοκάρουν αβλεψίες, αποκαθιστούν αδικίες αν και σε
τέτοιου είδους νοµοσχέδια δεν είναι ποτέ εύκολο να ανιχνεύσεις
τις σκοπιµότητες και τις φωτογραφικές διατάξεις. Γι’ αυτό και χα-
ρακτήρισα στις επιτροπές το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, ως τη
χαρά του φωτογράφου. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής, κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ) 

Διότι, εν πάση περιπτώσει, λέτε εσείς ότι φέρνετε ένα άρθρο
που επιτρέπετε φωτοβολταϊκά να στήνονται σε απόσταση εκατό
µέτρων. Ποια επιστηµονική τεκµηρίωση, άποψη, εισήγηση σας
είπε ότι µπορούν κοντά σε λατοµεία και σε απόσταση εκατό µέ-
τρων να στήνονται φωτοβολταϊκά; 

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Η αντίθετη ποια είναι;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Να είναι πενήντα µέτρα, να είναι µέσα

στα νταµάρια. 
Τι θέλω να πω; Όταν εσείς έρχεστε και οριοθετείτε κάτι σε έναν

χώρο που σας είπα ότι αν λειτουργεί το λατοµείο δεν θα µπορέ-
σει ποτέ αυτό το φωτοβολταϊκό να έχει ούτε 60% απόδοση, γιατί
οι συλλέκτες θα είναι µόνιµα στο µπουχό και εσείς µου λέτε ότι
τα εκατό µέτρα είναι η επιστηµονική άποψη, τότε θα ήθελα να δω
το κριτήριο της εισηγήσεως του επιστήµονα. 

Η χαρά της φωτογραφίας κάποιος δικός µας άνθρωπος έχει
µια έκταση εκεί.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Αν δεν συµφέρει, δεν θα έρθει ο
επενδυτής.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Δεν πειράζει, εσείς του το τακτοποιείτε
αυτό το αίτηµα και ας πάει να αυτοκτονήσει. Αυτό θέλω να πω.
Διότι όταν κάνετε χατίρια από εδώ, δεν σας ενδιαφέρει αν αυτά
θα ευοδωθούν, γιατί η λογική δεν είναι να κάνετε κάτι που είναι
σωστό και επιστηµονικά τεκµηριωµένο, αλλά πώς θα εξυπηρετή-
σετε έναν φίλο, έναν παραπονιάρη κι έναν οποιονδήποτε έχει αί-
τηµα και συµφέρον που πρέπει να ικανοποιηθεί. 

Ερχόµαστε στη διαδικασία για τα data centers, µιας και αυτός
ήταν ο αρχικός προσδιορισµός, όσον αφορά στα κέντρα δεδο-
µένων. Προφανώς, σας τα είπαµε, γιατί αυτό κάνουν όλες οι ανε-
πτυγµένες ευρωπαϊκές χώρες, ακόµα και η Αίγυπτος, ακόµα και
η Τουρκία. Ανέφερα την Τουρκία µιας και είναι η αγαπηµένη
χώρα του κ. Καιρίδη και το οθωµανικό της δίκαιο. Εποµένως την
αναφέρω, γιατί στο θέµα της ανάπτυξης παντού, είναι αναγκαιό-
τητα πλέον, όλα αυτά τα κτήρια τα οποία έχουν να κάνουν µε
επαγγελµατικές δράσεις, εγκαταστάσεις, να πηγαίνουν σε βιοτε-
χνικά και βιοµηχανικά πάρκα. 

Εσείς, όπου µπορεί ο καθένας το ορίζει και το τοποθετεί. Είναι
δυνατόν να τα λέτε και να µη φέρνετε µια διάταξη; Ό,τι χτίστηκε,
χτίστηκε, γιατί δεν υπήρχε, είπαµε, νοµικό πλαίσιο. Από τούδε και
στο εξής στη µονοκατοικία χαρακτηρισµένη χωροταξικά ή ακόµα
και στη µεικτή κατοικία χαρακτηρισµένη χωροταξικά να µην επι-
τρέπεται η κατασκευή, η λειτουργία εγκατάστασης των data
centers;  

Τι σηµαίνει αυτό; Δεν έχει κάποια άποψη και θέση σχετικά µε
το πώς θα πρέπει να αναπτύσσονται οι πόλεις; Θέλετε και άλλη
υπεραστικοποίηση; Θέλετε όλα να τα βάλετε εδώ; Δεν καταλα-
βαίνετε ότι όσα µέτρα και υποδοµές και αν φτιάχνετε εντός του
αστικού ιστού, θα καταρρέουν η µία µετά την άλλη; 

Επίσης, να πω για τα φωτοβολταϊκά, έχετε µια διάταξη που
λέτε ότι για να αναπτυχθεί το οικολογικό ισοζύγιο και το περιβαλ-
λοντικό διακύβευµα της πατρίδας µας, όποιος κάνει επένδυση
φωτοβολταϊκών να φυτεύει και περιµετρικά, να κάνει τους δε-
ντροφράκτες. 

Εµείς είπαµε το απλό που νοµίζω ότι κάθε ένας άνθρωπος ο
οποίος ξέρει πώς τοποθετούνται τα φωτοβολταϊκά, κύριε
Υπουργέ, το γνωρίζει, ότι έχουν µια συγκεκριµένη κατεύθυνση.
Έχει να κάνει µε την προσβασιµότητα, όσον αφορά στην προσ-
λαµβάνουσα ακτινοβολία που είναι σηµαντική για τα φωτοβολ-
ταϊκά. Δεν λειτουργούν ούτε το βράδυ ούτε όταν είναι γυρισµέ-
νες και είναι ο βορράς από πίσω. Έχουν συγκεκριµένη κατεύ-
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θυνση: από ανατολή, νότο, δύση. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Να πάρουν παραπάνω εκεί. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: «Να πάρουν εκεί». Άρα ένας Υπουργός

που είναι υπέρ της ανάπτυξης, για να µην αλλάξει και κάτι το αυ-
τονόητο –γιατί το είπε ένα «κοµµατίδιο», κατά τον Πρωθυπουργό
του- τι λέει; Έχεις δέκα στρέµµατα; Κάνε ένα φωτοβολταϊκό. Πε-
ρίφραξέ το γύρω, βάλε ψηλά δέντρα. Του λένε οι φορείς: Μα, αν
βάλουµε αυτά τα δέντρα, δεν θα έχει προσβασιµότητα ο ήλιος
και θα έχουµε το 50%...

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας):… (Δεν ακούστηκε)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Το είπαν οι φορείς. Μεταφέρω την άπο-
ψή τους. Θα δείτε τα Πρακτικά, κύριε Υπουργέ. Θα δείτε τα Πρα-
κτικά. 

Εµείς τι είπαµε; Κρατήστε ακριβώς τα ίδια δέντρα, την ίδια φύ-
τευση, τοποθετήστε τα χωροταξικά στο µέρος του οικοπέδου
που δεν έχει ανάγκη την ηλιακή ακτινοβολία για να λειτουργή-
σουν τα φωτοβολταϊκά. Βάλτε τα ίδια δέντρα, βάλτε τα στο πίσω
µέρος. 

Αυτό είναι µια διαδικασία όπου φαίνεται ότι ακούτε µια γνώµη
και αλλάζετε και ένα κόµµα. Όµως, εσείς πιστεύετε κάτι συγκε-
κριµένο. Δεν µπορούµε να σας το απαγορεύσουµε. Είπαµε είστε
άριστοι εσείς, δεν κάνετε τίποτα λάθος. 

Θα ήθελα να πω –και δεν θα καθυστερήσω τον χρόνο σας- για
τις ανεµογεννήτριες που, τελικά, ξεπηδούν στον Έβρο, σε αυτό
το δάσος, το περίφηµο δάσος οικολογικού ενδιαφέροντος, πα-
γκόσµιου ενδιαφέροντος, της Δαδιάς. Υπήρξε µια αναστολή από
τον αρµόδιο περιφερειάρχη για ένα έτος. Όλες οι περιβαλλοντι-
κές οργανώσεις σας είπαν γι’ αυτή την καταστροφή –εσείς το ξέ-
ρετε, έχετε γίνει viral παντού ως η χώρα που είχε τη µεγαλύτερη
καταστροφή σε µία περίοδο καλοκαιρινή, όπου οι πυρκαγιές δια-
λύσανε αυτό του απείρου κάλλους δάσος- να νοµοθετήσετε για
τρία χρόνια. 

Φοβάστε, δηλαδή, µη δεν προλάβετε την επένδυση και την
ανάπτυξη των ΑΠΕ; Δεν θα τις προλάβετε γιατί εσείς, θέλοντας
να προστατεύσετε το περιβάλλον, αντί να επιµείνετε να κάνετε
τα φωτοβολταϊκά ή τα αιολικά σας πάρκα επάνω σε βράχους, νη-
σίδες που είναι κοντά –και υπάρχουν τόσα-, θέλετε να πάτε να τα
κάνετε ως υπεράκτιες. 

Ξέρω ότι έχετε µια ιδιαίτερη αδυναµία µε τις υπεράκτιες τρά-
πεζες, αλλά δεν ήξερα ότι θα έχετε και µία αδυναµία στα υπερά-
κτια αιολικά πάρκα. Δηλαδή, θα πηγαίνετε κάθε λίγο και λιγάκι
να υποβαθµίζετε και την αίσθηση του περιβάλλοντος και να κά-
νετε πάρκα από σίδερα, τα οποία σε σαράντα χρόνια θα είναι νε-
κροταφεία. Και ποιος θα τα µαζέψει όταν θα πάψουν να έχουν
ωφελιµότητα και κέρδος; Θα πάρει το δηµόσιο; Όχι.

Εποµένως, νοµοθετείτε το παράδειγµα του Αγίου Γεωργίου,
της σηµαντικής βραχονησίδας που είναι κοντά στο Σούνιο. Είναι
ένα εξαιρετικό παράδειγµα. Πολύ µεγάλες εταιρείες πήγαν, επέν-
δυσαν και υπάρχει ένα εξαιρετικό αιολικό πάρκο µε µεγάλη από-
δοση, µε µεγάλη και κοντινή συνδεσιµότητα µε το δίκτυο. Οπότε,
υπάρχουν δυνατότητες να προστατεύεται το περιβάλλον ουσια-
στικά και όχι προσχηµατικά. 

Επίσης, κάτι που είναι σηµαντικό, αφορά στη διαδικασία κα-
τάργησης µόνο για την Αττική του προεδρικού διατάγµατος
420/1987. Εµείς σας είπαµε στην επιτροπή: Αν το πιστεύετε, κα-
ταργείστε το για όλη την Ελλάδα.

Όµως, εσείς οι ίδιοι, ο ίδιος εσείς ως Υπουργός, τον Ιούλιο του
2023, µιλήσατε για τις δυνατότητες που θα θέσετε για να επιχο-
ρηγήσετε και να δανειοδοτήσετε εταιρείες που θα φέρουν το βιο-
µεθάνιο ως καύσιµο ενεργειακό. Τι θα κάνατε δηλαδή; Λέτε ότι
είναι ορυκτό το φυσικό αέριο και όµως, εσείς, τον Ιούλιο του
2023, πριν από τέσσερις µήνες, είπατε ότι θα επενδύσετε, θα
υποστηρίξετε την ανάπτυξη ως ενεργειακό καύσιµο του βιοµε-
θανίου. Πού θα µεταφερθεί το βιοµεθάνιο; Στον αέρα; Δεν θα
µπει στο ίδιο δίκτυο; 

Η ίδια η ΔΕΠΑ σας έχει κάνει εισήγηση –την είδα εγώ, προφα-
νώς την έχετε δει και εσείς- που σας λέει ότι εµείς θα επενδύ-
σουµε. Στην Ηµαθία ξεκινάνε. Κάνουν παραγωγικές διαδικασίες,
που έχουν και χαρακτήρα αποκέντρωσης. Τροποποιήστε το.

Εµείς δεν σας είπαµε ότι δεν αλλάζουν τα data.
Για τα άλλα, περί απόδοσης της γεωθερµίας, τα είπαµε στην

επιτροπή. Δεν χρειάζεται, όποιος είναι ειδικός καταλαβαίνει ότι
ο καλύτερος βαθµός απόδοσης είναι και αυτός που τελικά ωφε-
λεί το περιβάλλον και όχι οι διαδικασίες παραγωγής ενέργειας οι
οποίες έχουν ως κύριο καύσιµο το ρεύµα. Πάντα το ρεύµα, όποι-
ους µαθηµατικούς τύπους και να αναπτύξετε, θα είναι το ακρι-
βότερο καύσιµο από αυτό που το παράγει. Είτε είναι κακό και
ρυπογόνο σαν τον λιγνίτη –που µας δίνει ενεργειακή αυτάρκεια-
, είτε είναι µεταφερόµενο φυσικό αέριο, είτε είναι υγραέριο µε-
ταφερόµενο από τα άλλα µήκη και πλάτη του κόσµου. Βασική
αρχή είναι –το γνωρίζει και πρωτοετής µηχανολόγος- ότι δεν µπο-
ρεί το καύσιµο, οποιαδήποτε αντλία υπεραπόδοσης και αν έχει
και σύστηµα inverter, όταν είναι το ρεύµα, να είναι πιο φθηνό για
τον καταναλωτή από αυτό που δηµιουργεί ως καύσιµο αρχικό την
ηλεκτρική ενέργεια. 

Αυτά θα ήθελα να πω. Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ το λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τι θα θέλατε; 
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Θεωρώ ότι τέθηκε

προσωπικό θέµα από τον εισηγητή της Νίκης. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε ένα λεπτό. 
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Είµαι µόνος εδώ.

Απευθύνθηκε προς τα έδρανα της Συµπολίτευσης και ανέφερε
ότι ξέρουµε πολύ καλά από υπεράκτιες εταιρείες και τον καλώ
να ανακαλέσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν υπάρχει προσω-
πικό θέµα και είναι στον πληθυντικό. Δεν συνίσταται θέµα προ-
σωπικό. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Δεν είναι προσωπικό και δεν ανακαλώ.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: «Ξέρει η Συµπολί-

τευση από υπεράκτιες εταιρείες»; Να προσέχετε τι λέτε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Σας παρακαλώ. 
Καλείται στο Βήµα ο ειδικός αγορητής της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας κ. Σπυρίδων Μπιµπίλας. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Είµαστε σήµερα εδώ για να µιλήσουµε για ένα πολύ σηµαντικό,

πολύπλοκο και σύνθετο νοµοσχέδιο. Βεβαίως, είναι εκτός του
αντικειµένου µου, αλλά όπως καταλαβαίνετε προσφεύγουµε σε
ανθρώπους ειδικούς για να µας δώσουν τα φώτα τους. 

Σε εµάς, ως Πλεύση Ελευθερίας, που ξέρετε πόσο ευαίσθητοι
είµαστε στο θέµα του περιβάλλοντος και στην προστασία του,
µας προκαλεί το νοµοσχέδιο και εύλογες απορίες και ανησυχίες.
Γιατί υπάρχουν αποσπασµατικές ρυθµίσεις και διατάξεις που δεν
ρυθµίζουν ειδικά το πλαίσιο, αλλά επικεντρώνονται µόνο στον
στόχο αδιαφορώντας για τις επιπτώσεις, χωρίς πρόβλεψη περι-
βαλλοντικής ασφάλειας και εξισορρόπησης παρέµβασης. Δεν
υπάρχει δηλαδή, µια ολιστική προσέγγιση, αλλά είναι κατά τµή-
µατα και διαµερισµατοποιηµένη σε ένα και µόνο νοµοσχέδιο. Δεν
υπάρχει κάποια ολιστική πολιτική για τις χρήσεις γης, όταν είναι
ήδη αρρύθµιστο ένα πολύ µεγάλο ποσοστό χρήσεων γης σε όλη
την Ελλάδα. Ενώ, λοιπόν, υπάρχει αυτό το σηµαντικό κενό στο
να χαρακτηριστούν µε χρήσεις γης οι εκτάσεις, η Κυβέρνηση
τώρα ασχολείται µεµονωµένα και στοχευµένα, δηλαδή σχεδόν
φωτογραφικά, για την εξυπηρέτηση κάποιων συµφερόντων και
όχι προς όφελος της επικράτειας, στο κοµµάτι των χρήσεων γης. 

Γίνεται, λοιπόν, απορρύθµιση χωρικού σχεδιασµού και νοµιµο-
ποίησης περιπτώσεων ειδικής ρύθµισης. Ενώ δηλαδή, υπάρχει
ένα ευρύτερο πλαίσιο εδώ και χρόνια για το πώς θα γίνει ο χωρι-
κός σχεδιασµός, µε το νοµοσχέδιο αυτό γίνονται συγκεκριµένες
παρεµβάσεις στη ροή αυτού του σχεδιασµού, µόνο και µόνο για
να εξυπηρετηθούν κάποια συγκεκριµένα συµφέροντα και αδια-
φορώντας αν αυτές οι παρεµβάσεις ανατρέψουν, ακυρώσουν ή
αποδυναµώσουν τον αρχικό σχεδιασµό. 

Επίσης, είναι σηµαντικό για την πρόθεση που υποβόσκει στο
νοµοσχέδιο αυτό να επισηµανθεί ότι, ενώ το µεγαλύτερο ποσο-
στό στην Ελλάδα είναι αρρύθµιστο για τις χρήσεις γης, η Κυβέρ-
νηση επιλέγει να ασχοληθεί µε συγκεκριµένες ρυθµίσεις για
χρήσεις γης, προκειµένου να υλοποιηθεί το πλαίσιο των κέντρων
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δεδοµένων και όχι να σχεδιάσει µια συνολική πολιτική για τον χω-
ροταξικό και πολεοδοµικό σχεδιασµό της χώρας. 

Ακούσαµε µε προσοχή και τους φορείς και τις εύλογες ανησυ-
χίες τους όσον αφορά στα επιµέρους άρθρα, όπως επί παραδεί-
γµατι για το άρθρο 11 περί λιµένων, το άρθρο 50 που αφορά στη
στελέχωση των υπηρεσιών, το άρθρο 48 για τις ανησυχίες των
κατοίκων της Νάξου, αλλά και τις ανησυχίες των δασεργατών για
τη σωτηρία των δασών µας και του σεβασµού της γης µας. Είναι
γνωστοί, εξάλλου, σε όλους σας οι αγώνες που έχει δώσει η ίδια
η Πρόεδρος µας Ζωή Κωνσταντοπούλου επί µακρόν για το λιµάνι
του Πειραιά επ’ ωφελεία των πολιτών και έχει κερδίσει. 

Τα κέντρα δεδοµένων εµπίπτουν, λοιπόν, στην ειδική κατηγο-
ρία χρήσεων και εγκαθίστανται σε περιοχές όπου επιτρέπεται η
εν λόγω χρήση σύµφωνα µε το άρθρο 44 του ν.4759/20, καθώς
και σε περιοχές χωρίς καθορισµό χρήσεων γης, εφόσον δεν απα-
γορεύεται από άλλες ειδικότερες διατάξεις. 

Εδώ είναι πολύ σηµαντικό να επισηµανθεί ότι προκύπτει η εξής
αντίφαση: Ορίζει ότι µπορούν να εγκατασταθούν σε περιοχές
που δεν έχει γίνει ο καθορισµός χρήσεις γης και υπό την προ-
ϋπόθεση ότι δεν υπάρχει απαγόρευση από ειδικότερη διάταξη.
Είναι παράδοξο, λοιπόν, να λέµε ότι για τις εκτάσεις που δεν
έχουν καθορισµό χρήσεις γης µέχρι τώρα, υπάρχει πιθανότητα
να έχουν οριστεί ειδικότερες διατάξεις που απαγορεύουν την
εγκατάσταση των data centers. Εποµένως, προσπαθούν απλώς
να µας πουν και να εξηγήσουν ότι αφού δεν υπάρχει απαγόρευση
και αφού είναι αρρύθµιστη η περιοχή από χρήση γης, άρα µπορεί
να γίνει εγκατάσταση. 

Κατά το άρθρο αυτό, τα κέντρα δεδοµένων εµπίπτουν στην ει-
δική κατηγορία των χρήσεων γης και εγκαθίστανται σε περιοχές
όπου επιτρέπεται η εν λόγω χρήση, σύµφωνα µε το άρθρο του
νόµου που προείπα. Σε αυτές τις διατάξεις του άρθρου γίνεται
πρόβλεψη για τις περιοχές που είναι αµιγώς κατοικίες, δηλαδή
µπορούν να χτιστούν µόνο σπίτια και όχι εργοστάσια, επαγγελ-
µατικά κτήρια κ.λπ.. Με τον τρόπο αυτό, όµως, τα κέντρα δεδο-
µένων εισχωρούν και εισβάλλουν βιαίως στην αµιγή κατοικία ως
ειδική κατηγορία χρήσεων γης. Άρα, µε τον τρόπο αυτό επεµβαί-
νουν στο πλαίσιο της αµιγούς κατοικίας και ορίζοντας την ειδική
αυτή κατηγορία µε το νοµοσχέδιο, παρεµβαίνουν και επιτρέπεται
η εγκατάσταση των κέντρων αυτών σε περιοχές αµιγούς κατοι-
κίας όπου απαγορεύονται ακόµα και τα γραφεία. Άρα, υποβαθ-
µίζεται η συγκεκριµένη περιοχή. 

Η ηλεκτρική και περιβαλλοντολογική επιβάρυνση των κέντρων
ελέγχου που προβλέπει το νοµοσχέδιο, επί της ουσίας θα υπερ-
βαίνει καταφανώς τον φόρτο ενός αντίστοιχου γραφείου, που
όπως είπαµε, απαγορεύεται στις αµιγούς κατοικίας περιοχές. Σε
όλα αυτά δεν συνυπολογίζονται οι επιπρόσθετες ενεργειακές
απαιτήσεις ψύξης, υγρασφάλειας, πυρασφάλειας κ.λπ., ούτε βε-
βαίως οι αναγκαίες κατασκευαστικές υποδοµές που θα απαιτη-
θούν για να φιλοξενηθούν τέτοιες εγκαταστάσεις. 

Σηµαντικό είναι ότι αυτό το σχέδιο νόµου δεν προβλέπει και
δεν απαιτεί προηγούµενη στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών
επιπτώσεων που λόγω µεγέθους και αντικειµένου είναι επιβεβλη-
µένη. Θα έχουµε, λοιπόν, ως αποτέλεσµα παρέµβαση και αλλοί-
ωση του σχεδίου της αµιγούς κατοικίας και επιδείνωση της
ποιότητας ζωής, επιβάρυνση του περιβάλλοντος, που και τα δύο
αυτά είναι αντίθετα µε το Σύνταγµα. 

Σηµαντικό είναι ότι στο νοµοσχέδιο αυτό παρέχονται, κατά την
άποψή µας, εξειδικευµένα και σποραδικά προνόµια για εξυπηρέ-
τηση ιδιοτελών σκοπών, χωρίς τουλάχιστον να συνδέεται το όλο
πνεύµα του νοµοσχεδίου µε τα απαραίτητα αντισταθµίσµατα, δη-
λαδή τα αντίστοιχα µέτρα περιορισµού της κατανάλωσης αυτής
και µελέτες για το περιβάλλον. Για ποιον λόγο, λοιπόν, δεν προ-
κρίνεται η χωροθέτηση των κέντρων δεδοµένων που έχουν σο-
βαρό περιβαλλοντικό αποτύπωµα σε ήδη καθορισµένες ζώνες
για βιοτεχνική και βιοµηχανική χρήση και επιλέγεται η ελεύθερη
χωροθέτησή τους σε περιοχές χωρίς καθορισµό χρήσεων γης;
Υπάρχει κάποιος στρατηγικός σχεδιασµός για τη βιώσιµη χωρο-
θέτηση και την όσο το δυνατόν λιγότερο ενεργοβόρα δραστη-
ριότητα τους;

Ακόµα, αναφορικά µε τα κτηριοδοµικά δεδοµένα των κέντρων
δεδοµένων, προβλέπεται η παροχή διαφόρων αδειοδοτικών, πο-

λεοδοµικών, χωροταξικών και κτηριοδοµικών πλεονεκτηµάτων
στα κέντρα δεδοµένων. Η παροχή των πλεονεκτηµάτων αυτών,
όµως, δεν θα έπρεπε να γίνεται µε την επέκταση εκτός σχεδίου
δόµησης; Εάν ο νοµοθέτης θεωρεί –και δικαιολογηµένα- τα κέ-
ντρα δεδοµένων βασική υποδοµή, τότε το λιγότερο που απαιτεί-
ται είναι µια µορφή ορθολογικού χωροταξικού σχεδιασµού γι’
αυτά. Τα κέντρα δεδοµένων είναι εξαιρετικά ενεργοβόρα. Το
2018 ήταν υπεύθυνα για τα 2,7 της συνολικής ζήτησης ηλεκτρι-
κής ενέργειας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ένα ποσοστό καθόλου
ευκαταφρόνητο, που µπορεί να επηρεάσει αρνητικά τους εθνι-
κούς στόχους εξοικονόµησης ενέργειας και ενεργειακής αποδο-
τικότητας. 

Επιπροσθέτως, η διασπορά των εγκαταστάσεων αυτών στον
χώρο θα προκαλέσει πρόσθετες πιέσεις περιπλέκοντας ακόµα
περισσότερο την προσαρµογή της χώρας µας και αυξάνοντας το
κόστος των επενδύσεων. 

Για τους λόγους αυτούς προτείνεται σε ενωσιακό επίπεδο η
ανάπτυξη δεικτών βιωσιµότητας για τα κέντρα αυτά, η θέσπιση
ενός στόχου ενεργειακής ουδετερότητας και η επιβολή υποχρε-
ώσεων καταγραφής και αναφοράς των εκποµπών τους. Κανονικά
θα έπρεπε να εφαρµόζονται οι κτηριοδοµικές απαιτήσεις όπως
αντίστοιχα γίνεται για λειτουργούσες βιοµηχανίες και βιοτεχνίες
και όχι για γραφεία. 

Η σχεδίαση των χρήσεων γης αποτελεί ένα αναπόσπαστο
µέρος του χωρικού σχεδιασµού και συνδέεται άµεσα µε τον πο-
λεοδοµικό σχεδιασµό. Η σωστή χρήση και αξιοποίηση της γης
αποτελούν κύριο στόχο ενός πολεοδοµικού σχεδιασµού. Σήµερα
ο σχεδιασµός των χρήσεων γης έχει ιδιαίτερη σηµασία για τη
βιωσιµότητα των πόλεων, επηρεάζοντας την οικονοµική ανά-
πτυξη και την ποιότητα ζωής των κατοίκων της. Εποµένως, είναι
αναγκαία η ισορροπηµένη ρύθµιση των χρήσεων γης για την προ-
ώθηση των οικονοµικών και κοινωνικών συµφερόντων των πολι-
τών, την προστασία του περιβάλλοντος και τη βελτίωση της
ποιότητας ζωής στις πόλεις. Κάθε παρέκκλιση από αυτά αποβαί-
νει σε βάρος των πολιτών. 

Άρα, πρέπει να τίθενται περιορισµοί στον τρόπο µε τον οποίο
µπορεί να χρησιµοποιηθεί η γη. Η χρήση διαφοροποιείται από
την κάλυψη γης, η οποία είναι αποτέλεσµα φυσικών δραστηριο-
τήτων και εξαρτάται από τη γεωµορφολογία, τη γεωλογική δοµή
και την διαφορετική κατάσταση µιας περιοχής, ανεξάρτητα από
την επίδραση των ανθρώπων. Παραδείγµατα κάλυψης γης είναι
τα δάση, οι υγρότοποι, οι ποταµοί κ.λπ.. 

Οι πιο κοινοί στόχοι σχεδιασµού, λοιπόν, είναι η χρήση του φυ-
σικού και δοµηµένου περιβάλλοντος και οι στρατηγικές που µπο-
ρούν να την αλλάξουν, ενώ άλλοι βασικοί στόχοι είναι η αναδια-
νοµή των πόρων σε µειονεκτικές περιοχές, η κατάσταση του κτη-
ριακού αποθέµατος, η διατήρηση του φυσικού περιβάλλοντος
και η τόνωση της αστικής ανάπτυξης. 

Οι στόχοι αυτοί συνοψίζονται σε τρεις βασικές κεντρικές επι-
διώξεις οι οποίες είναι οι εξής: η ποιότητα της ζωής, η τοπική οι-
κονοµία και η ποιότητα αρχικά του φυσικού περιβάλλοντος και
των φυσικών πόρων µιας πόλης ή µιας ευρύτερης αστικής περι-
φέρειας. Κάθε τι άλλο έξω από αυτά σηµαίνει σαφώς καταστρο-
φή του περιβάλλοντος. 

Η στροφή προς τη βιώσιµη ανάπτυξη θέτει τεράστιες προκλή-
σεις για τον πολεοδοµικό σχεδιασµό και τους πολεοδόµους,
καθώς υπάρχουν αρκετές θεµατικές περιοχές που παρέχουν
νέες ευκαιρίες για τον προσανατολισµό σχεδιασµού προς την
αναζήτηση της αειφορίας. Η περιβαλλοντική διάσταση πολλών
κλασικών πολεοδοµικών ζητηµάτων όπως είναι η πυκνότητα του
πληθυσµού και η κατανοµή των χρήσεων, γίνεται φανερή όχι
µόνο από την άποψη της ποιότητας ζωής των κατοίκων και του
δοµηµένου περιβάλλοντος, αλλά πρωταρχικά από την άποψη των
επιδράσεων στο φυσικό περιβάλλον και στους φυσικούς πόρους.
Και εκεί ακριβώς πρέπει να εστιάσουµε. 

Το ζήτηµα των χρήσεων γης στην Ελλάδα σηµατοδοτείται από
την έλλειψη ελέγχου και παρακολούθησης από την πολιτεία τόσο
σε χωροταξικό όσο και σε πολεοδοµικό επίπεδο, αφού η πολιτεία
απείχε, κατά τη µεγαλύτερη διάρκεια του προηγούµενου αιώνα,
από οποιαδήποτε ρύθµιση των χρήσεων γης, µε αποτέλεσµα να
ισχύει και µέχρι σήµερα ο κανόνας της ελεύθερης χρήσης γης.
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Αυτό είναι που πρέπει να διορθωθεί και σε σύντοµο χρονικό διά-
στηµα. Σύµφωνα, λοιπόν, µε αυτόν τον κανόνα, κάθε χρήση µπο-
ρεί να αναπτυχθεί οπουδήποτε εφόσον δεν υπάγεται σε ειδικό
κανονιστικό καθεστώς είτε η συγκεκριµένη έκταση γης από πλευ-
ράς επιτρεπόµενων χρήσεων είτε η συγκεκριµένη χρήση. 

Οι επιπτώσεις από την απουσία ενός γενικευµένου και αποτε-
λεσµατικού συστήµατος χρήσεων γης και περιβαλλοντικού σχε-
διασµού οδήγησαν και οδηγούν µεταξύ άλλων σε υποβάθµιση
του φυσικού περιβάλλοντος και µη βιώσιµη χρήση των φυσικών
πόρων, εκτεταµένη παράνοµη ανάπτυξη, αυξανόµενη αστικοποί-
ηση των αγροτικών περιοχών σε υψηλές πυκνότητες και κυριαρ-
χία της εξάπλωσης της ανάπτυξης, παραµέληση της πολιτιστικής
κληρονοµιάς και ουσιαστική απώλεια πολλών διατηρητέων κτη-
ρίων που, δυστυχώς, έχει γίνει τραγικό καθεστώς πια στη χώρα
µας. 

Η επίπτωση των κέντρων δεδοµένων στο περιβάλλον είναι ση-
µαντική, κυρίως λόγω της υψηλής κατανάλωσης ενέργειας και
των εκποµπών αερίων θερµοκηπίου που προκύπτουν από την πα-
ραγωγή αυτής της ενέργειας. Τα κέντρα δεδοµένων µπορεί να
καταναλώσουν τόση ενέργεια όσο µια µικρή πόλη. Για να µειωθεί,
λοιπόν, η περιβαλλοντολογική επίδραση, θα πρέπει τα κέντρα δε-
δοµένων να προσπαθούν να βελτιώσουν την ενεργειακή τους
απόδοση και να χρησιµοποιούν πηγές ανανεώσιµης ενέργειας.
Για µας κυριότεροι τοµείς ανησυχίας όσον αφορά στο περιβάλ-
λον είναι το βάθος των προβληµάτων που αντιµετωπίζουν τα κέ-
ντρα δεδοµένων. 

Τα κέντρα δεδοµένων καταναλώνουν τεράστιες ποσότητες
ενέργειας και ηλεκτρισµού για να τροφοδοτήσουν τους διακοµι-
στές, την αποθήκευση και τον εξοπλισµό δικτύου µέχρι την υπο-
δοµή που υποστηρίζει αυτές τις συσκευές. Οι διακοµιστές
απαιτούν σηµαντική ενέργεια για να λειτουργήσουν. Πολλά κέ-
ντρα δεδοµένων, λοιπόν, διαθέτουν δεκάδες χιλιάδες διακοµι-
στές και συσκευές πληροφορικής, οι οποίες χρειάζονται ρεύµα
για να λειτουργήσουν και να επεξεργαστούν τα φορτία των δε-
δοµένων.

Επίσης, ως προς την κατανάλωση νερού, οι βασικοί τρόποι µε
τους οποίους τα κέντρα δεδοµένων καταναλώνουν νερό είναι αφ’
ενός άµεσα µέσω διαδικασιών ψύξης για την αποφυγή υπερθέρ-
µανσης των διακοµιστών και αφ’ ετέρου έµµεσα µέσω της παρα-
γωγής ηλεκτρικής ενέργειας. Ένα τυπικό σύστηµα ψύξης περι-
λαµβάνει διάφορο εξοπλισµό, από πύργους ψύξης, ψυκτικά µη-
χανήµατα µέχρι σωληνώσεις και κλιµατισµό, µε στόχο τη διατή-
ρηση της θερµοκρασίας. 

Συνεπώς, σύµφωνα µε άρθρο της Google, ένα τυπικό κέντρο
δεδοµένων καταναλώνει περίπου τετρακόσιες πενήντα χιλιάδες
γαλόνια νερού την ηµέρα, δηλαδή την ίδια ποσότητα νερού που
χρησιµοποιείται για τον ποτισµό δεκαεπτά στρεµµάτων γκαζόν.
Ένα µεσαίου µεγέθους κέντρο δεδοµένων καταναλώνει περίπου
τριακόσιες χιλιάδες γαλόνια την ηµέρα. Καταλαβαίνουµε, λοιπόν,
µε αυτά τα δεδοµένα το µέγεθος του προβλήµατος και πώς θα
το αντιµετωπίσουµε. 

Επίσης, η τοποθεσία και ο τρόπος κατασκευής των κέντρων
δεδοµένων µπορεί να επηρεάζει το περιβάλλον και το µικροκλίµα
της περιοχής. Καταλαµβάνουν έναν πολύ µεγάλο χώρο που χρει-
άζεται πρώτα να αποκαθαριστεί και µπορεί να εξαφανίσει τη βιο-
ποικιλότητα σε µία περιοχή και να έχει απρόβλεπτες ευρείες
επιπτώσεις. Οι επιπτώσεις του έργου µπορεί να είναι ανεπανόρ-
θωτες και να έχουν µακροπρόθεσµα χειρότερο αντίκτυπο στο πε-
ριβάλλον.

Για όλους αυτούς τους λόγους που εκφράσαµε, για τις ρυθµί-
σεις που είναι αποσπασµατικές, γραφειοκρατικές, προνοµιακές
και σε πολλές περιπτώσεις αντιλαϊκές και δαπανώνται πολλά χρή-
µατα του ελληνικού λαού, εκφράζουµε από την Πλεύση Ελευθε-
ρίας τις ανησυχίες µας. Δεν υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο και
αµέσως µετά θα συσκεφτούµε για µερικά άρθρα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Και τώρα µπαίνουµε στον κατάλογο των οµιλητών µε πρώτο

οµιλητή τον κ. Αναστάσιο Δηµοσχάκη, Βουλευτή της Νέας Δηµο-
κρατίας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,
κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο
νόµου φέρει αναπτυξιακό πρόσηµο, καθώς επιλύει πολλά επιµέ-
ρους προβλήµατα που αφορούν τόσο στους πολίτες όσο και
στους µικρούς και µεγάλους επενδυτές, οι οποίοι παρέµεναν για
χρόνια όµηροι των γραφειοκρατικών αγκυλώσεων, δίνοντας
ισχυρή ώθηση στην οικονοµία και στην ανάπτυξη, καθώς και ου-
σιαστικές λύσεις σε θέµατα χωροταξικά, πολεοδοµικά, ενεργει-
ακά, περιβαλλοντικά, λειτουργίας κέντρων δεδοµένων και στάθ-
µευσης.

Αρχικά δίνεται έµφαση στην αναπτυξιακή ώθηση των λιµένων
της χώρας, προκειµένου να αξιοποιηθούν µε τον βέλτιστο τρόπο
και σε άµεσο χρόνο, χωρίς γραφειοκρατικές αγκυλώσεις και προ-
σελκύοντας ιδιωτικά κεφάλαια και µεγάλες επενδύσεις. Αυτό επι-
τυγχάνεται µε τον εκσυγχρονισµό του ισχύοντος πολεοδοµικού
πλαισίου των χερσαίων ζωνών και λιµένων, για τους οποίους
εγκρίνονται µε µεγαλύτερη ευκολία τα αναπτυξιακά τους προ-
γράµµατα και οι µελέτες. Πρόκειται για µία σηµαντική πρόβλεψη,
καθώς τα λιµάνια αποτελούν πηγή πλούτου για τη χώρα µας θω-
ρακίζοντας πολυεπίπεδα ειδικά τις περιοχές όπου αυτά λειτουρ-
γούν, όπως συµβαίνει µε τον λιµένα της Αλεξανδρούπολης, ο
οποίος, πλέον, διαδραµατίζει καίριο γεωστρατηγικό και γεωπο-
λιτικό ρόλο αποτελώντας ενεργειακό, µεταφορικό και εµπορικό
κόµβο και µετεξελισσόµενο ενδεχοµένως, κάτι που φυσικά πι-
στεύω ακράδαντα, σε Δαρδανέλια της στεριάς. 

Δίκαια, λοιπόν, απέναντι στους πολίτες είναι και η ρύθµιση που
διατηρεί την αρτιότητα οικοπέδων σε περιπτώσεις αναγκαστικής
απαλλοτρίωσης, ενώ βελτιώνεται και η διαδικασία σηµειακής τρο-
ποποίησης των γενικών πολεοδοµικών σχεδίων και των σχεδίων
ανοικτών πόλεων, όπως και η εγκατάσταση έξυπνων συστηµάτων
στάθµευσης. 

Συνάµα, η εθνική στρατηγική για τη βιοποικιλότητα και το σχέ-
διο δράσης για τη διαχείριση των προστατευόµενων περιοχών
εναρµονίζεται στις ταχέως µεταβαλλόµενες συνθήκες του φυσι-
κού περιβάλλοντος προβλέποντας τη δυνατότητα αναθεώρησης
κάθε πέντε χρόνια, ώστε να ανταποκρίνονται στις ανάγκες της
κλιµατικής κρίσης, καθώς και στις πολιτικές εξελίξεις σε ευρω-
παϊκό και παγκόσµιο επίπεδο δίνοντας τη δυνατότητα στον ΟΦΥ-
ΠΕΚΑ να γνωµοδοτεί για έργα και δραστηριότητες εντός προ-
στατευόµενων περιοχών του δικτύου «NATURA», τα οποία δεν
αδειοδοτούνται περιβαλλοντικά. Αυτό θα συµβεί στον ορεινό
όγκο του Νοµού Έβρου, επίκεντρο του οποίου είναι το δάσος της
Δαδιάς.

Επιπρόσθετα, ενισχύεται η προσπάθεια της χώρας για αξιοποί-
ηση των εναλλακτικών πηγών ενέργειας µε διατάξεις που αφο-
ρούν στη χωροθέτηση για εγκατάσταση φωτοβολταϊκών σταθ-
µών και πάρκων βελτιώνοντας το περιβαλλοντικό αποτύπωµα
αυτών µε φυτοφράχτες και δενδροστοιχίες, προβλέποντας συ-
νάµα τη µείωση της απόστασης εγκατάστασης αυτών στα εκατό
µέτρα από ένα λατοµείο. Και αυτή η πρόβλεψη είναι ιδιαίτερα ση-
µαντική, κύριε Υπουργέ. Ωστόσο, επισηµαίνω ότι για µεγάλες
καλλιεργήσιµες εκτάσεις γης και κυρίως αρδεύσιµες, για την
εγκατάσταση των φωτοβολταϊκών πάρκων ελλοχεύει ενδεχόµε-
νος κίνδυνος διαταραχής της διατροφικής επάρκειας στα δύ-
σκολα, τον οποίο κανείς δεν µπορεί να αποκλείσει. Γι’ αυτό το
ελληνικό κράτος έχει τα ΕΤΝΑ άκρως απόρρητα εθνικά σχέδια
της χώρας. Διότι η χώρα οφείλει να προβλέπει ότι σε στιγµές κρί-
σιµες, µια ενδεχόµενη επισιτιστική κρίση θα αποτελέσει σοβαρό
πλήγµα για την κοινωνική συνοχή. 

Συνεπώς, προτείνονται ως κατάλληλοι χώροι οι δηµόσιες εκτά-
σεις χωρίς βλάστηση, οι λεγόµενες «φαλακρές», που θα µπορού-
σαν µε µέτρα οδικά, τεχνικά και ηλεκτρολογικά να χαρακτηρι-
στούν ως ο καλύτερος -φυσικά σε εισαγωγικά- «φωτοβολταϊκός
προορισµός» για επιχειρήσεις.

Κύριε Υπουργέ, η καλλιεργήσιµη γη είναι δώρο Θεού. Εµείς
που καταγόµαστε από τα χωριά έχουµε ζήσει ο ένας να σκοτώνει
τον άλλο για µία αυλακιά χωραφιού. Πόνος µεγάλος και στις δύο
οικογένειες. Όµως, αυτό το κλίµα επικρατούσε. Σήµερα χάνουµε
καλλιεργήσιµες γαίες µε κάθε τρόπο και µπορούµε να βρούµε το
εναλλακτικό σχέδιο το οποίο θα είναι και υπαλλακτικό. 
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Επιπλέον, η χώρα µας διαθέτει ένα πολύ ισχυρό αιολικό δυνα-
µικό, κατά κύριο λόγο στο Αιγαίο, αποτελώντας, µάλιστα, το κα-
λύτερο που υπάρχει σε όλη την Ανατολική Μεσόγειο. Είναι
στρατηγικής σηµασίας να αξιοποιηθεί αυτό το δυναµικό σε
σωστό χρόνο, προκειµένου να µετατραπεί η χώρα σε ενεργειακά
εξαγωγική δίνοντας µεγάλη προστιθέµενη αξία. 

Επίσης, σηµαντική είναι η νοµοθέτηση να φέρουν οι ανεµογεν-
νήτριες πρόσθετες πρόνοιες για τη δασοπυρόσβεση, ενισχύο-
ντας έτσι την άµυνα των δασών µας έναντι της πύρινης λαίλαπας,
από την οποία επλήγη το καλοκαίρι ο ακριτικός Έβρος µε το αγα-
πηµένο µας δάσος και µε καταστρεπτικές συνέπειες. Η άµυνα
του δασικού µας πλούτου απαιτεί περισσότερους δασικούς δρό-
µους και πολύ καλύτερη πρόσβαση.

Επιπρόσθετα, θεσπίζονται παρεµβάσεις διοικητικού χαρα-
κτήρα µε στόχο την επιτάχυνση έκδοσης αποφάσεων µεγάλων ή
µικρών επενδύσεων, όπως ορίζονται στο άρθρο 32, όπου προτεί-
νονται οι συµβάσεις των εργαζοµένων ιδιωτικού δικαίου ορισµέ-
νου χρόνου για την ολοκλήρωση των αντιπληµµυρικών έργων, τα
οποία είναι ζωτικής σηµασίας για τον Νοµό Έβρου, ο οποίος
πλήττεται κατ’ έτος από ακραία καιρικά φαινόµενα, καθώς και
εκείνων των έργων που αφορούν στην αποκατάσταση των υπο-
δοµών µετά από τις πυρκαγιές του 2021.

Παράλληλα, προβλέπονται ρυθµίσεις για το Πράσινο Ταµείο οι
οποίες διευκολύνουν τη λειτουργία αυτού, αλλά του δίνουν και
τη δυνατότητα να αναθέτει έργα περιβαλλοντικού ενδιαφέροντος
σε δηµόσιους φορείς που έχουν τα εχέγγυα να εκτελέσουν πολύ
γρήγορα, όπως για παράδειγµα το ΤΑΙΠΕΔ και τα έργα δασοπρο-
στασίας. Είναι σαφές, λοιπόν, ότι στόχος του παρόντος νοµοσχε-
δίου είναι να προχωρήσουν σηµαντικές επενδύσεις δίνοντας
αναπτυξιακή ώθηση στη χώρα, αλλά και σε ακριτικές περιοχές.
Για τον λόγο αυτό το υπερψηφίζω. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Καλείται στο Βήµα η επόµενη οµιλήτρια, η κ. Καλλιόπη Βέττα,

Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο του

Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας αποτυπώνει µε τον πιο
εύγλωττο και χαρακτηριστικό τρόπο την προχειρότητα, την αδυ-
ναµία και την υποκρισία της Κυβέρνησης. Για µια ακόµα φορά
τόσο σε αυτή την Κοινοβουλευτική Περίοδο όσο και στην προ-
ηγούµενη, καλούµαστε να τοποθετηθούµε για ένα συµπίληµα
ετερόκλητων διατάξεων που καλείται κατ’ ευφηµισµό ερανιστικό,
µια λέξη που τελευταία χρησιµοποιείται πάρα πολύ από τα κυ-
βερνητικά έδρανα.

Πρόκειται, ωστόσο, στην πράξη για µία πολλαπλή παραδοχή
αποτυχίας. Πρώτα, αποδεικνύεται ότι δεν υπάρχει µία ολιστική
προσέγγιση, µια στρατηγική για την εφαρµογή µιας συγκροτη-
µένης πολιτικής, Αντιθέτως, κατατίθενται  σκόρπιες διατάξεις
χωρίς εσωτερική συνοχή και νόηµα. Η δεύτερη παραδοχή είναι
ότι η Κυβέρνηση αντιλαµβανόµενη τις αποτυχίες της, επιχειρεί
συνεχώς να διορθώσει τα λάθη της µε τα άρθρα που αποσαφη-
νίζουν, διορθώνουν, τροποποιούν ή καταργούν προγενέστερες
διατάξεις των νοµοθετηµάτων των Υπουργών της. 

Αναφέρθηκε, µάλιστα, στις επιτροπές ότι µε το σηµερινό νο-
µοσχέδιο τροποποιούνται δώδεκα νόµοι που θεσπίστηκαν από το
2020 έως σήµερα. Τι δείχνει αυτό; Ότι η νοµοθέτηση σας είναι
ελλιπής και πρόχειρη. Εποµένως, είτε απουσιάζει η µεταρρυθµι-
στική πνοή για την οποία, επαίρονταν  τα κυβερνητικά στελέχη
είτε υπάρχει ανικανότητα. Όπως και να έχει, η αποτυχία είναι πα-
σίδηλη.

Σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέδιο για το οποίο δεν υπήρξε
επαρκής διαβούλευση, ούτε νοµοπαρασκευαστική επιτροπή ούτε
καν τήρηση των κοινοβουλευτικών διαδικασιών, καθώς εισήλθε
στις επιτροπές µόνο µια ηµέρα µετά από την κατάθεσή του, πλή-
ρης και ολική καταστρατήγηση δηλαδή, της νοµοθετικής διαδι-
κασίας. 

Ωστόσο, φτάνοντας στις διατάξεις του νοµοσχεδίου ανι-
χνεύουµε πάρα πολλά προβληµατικά σηµεία. Να γίνω πιο αναλυ-
τική. Προβλέπεται καταστρατήγηση της λειτουργίας των Κέντ-

ρων Συµβουλίων Πολεοδοµικών Θεµάτων και αµφισβητήσεων και
των Κεντρικών Συµβουλίων Αρχιτεκτονικής µε τη µεταφορά στον
πολιτικό προϊστάµενο των αρµοδιοτήτων τους, δηλαδή στον γε-
νικό γραµµατέα του Υπουργείου, ο οποίος θα αποφασίζει για ση-
µαντικά θέµατα, δηλαδή εγκρίσεις, παρεκκλίσεις από κανόνες
δόµησης, κατεδαφίσεις κ.λπ.. Πλέον τα προαναφερθέντα όργανα
γίνονται οιονεί διακοσµητικά, ενώ ο γενικός γραµµατέας έχει
πλήρη ανεξαρτησία να καθορίζει µόνος του και συχνά χωρίς γνώ-
σεις, το οικιστικό και χωροταξικό πεδίο της χώρας. 

Προβλέπεται, επίσης, δέσµευση χώρου 200 MW για τα υπερά-
κτια αιολικά, κατά παρέκκλιση του πλαισίου προτεραιότητας, την
ίδια ώρα που δεν υπάρχει καµµία µέριµνα για ηλεκτρικό χώρο
σύνδεσης για τις ενεργειακές κοινότητες και τα έργα αυτοπαρα-
γωγής που είναι στον αέρα, εύνοια δηλαδή των µεγάλων επεν-
δύσεων, αδιαφορία για την ενεργειακή δηµοκρατία και τους
µικρούς επενδυτές.

Προβλέπεται κατάργηση της πρόβλεψης για εγκατάσταση φυ-
σικού αερίου στις νέες οικοδοµές, την ώρα που πανελλαδικά η
χώρα βρίσκεται σε φάση αεριοποίησης το οποίο είναι το καύσιµο
µετάβασης, ελέω των συµφωνιών και των διευκολύνσεων που γί-
νονται κεντρικά µε τα συµφέροντά του χώρου. Μάλιστα, δεν απα-
ντήθηκε από την πλευρά σας το επιχείρηµα περί πιθανής αντι-
οικολογικής επιστροφής στη χρήση λεβήτων πετρελαίου από
τους κατασκευαστές αντί για φυσικό αέριο. 

Επίσης, δεν απαντήθηκε το επιχείρηµα ότι αυτή η απόφαση θα
έχει αρνητικές επιπτώσεις στο κόστος του φυσικού αερίου σε
όλους τους χρήστες λόγω των πιθανών αυξήσεων ή µη µειώσεων
των τιµολογίων χρήσης υποδοµών φυσικού αερίου. 

Αλλαγή του νόµου για το Πράσινο Ταµείο, το οποίο για να µην
ξεχνιόµαστε συστάθηκε και χρηµατοδοτήθηκε επί ΣΥΡΙΖΑ, καθώς
προβλέπεται το ταµείο να αποζηµιώνει την απορρύπανση από τα
απόβλητα και µετά να ψάχνει το ίδιο να πληρωθεί από τον ρυπαί-
νοντα. Εδώ δεν ισχύει ότι ο ρυπαίνων πληρώνει. Αντί, δηλαδή, να
βρεθεί και να πληρώσει ο υπαίτιος, έρχεται το Πράσινο Ταµείο
ως µη όφειλε, να καταβάλλει χρήµατα και να διεκδικεί µετά την
αποζηµίωση. Για µια ακόµα φορά  δηλαδή, έχουµε εµβαλωµατι-
κές λύσεις.

Πρόβλεψη για φύτευση δέντρων σε φωτοβολταϊκούς σταθ-
µούς. Εδώ έχουµε ένα ξεκάθαρο άλλοθι περιβαλλοντικής πολιτι-
κής. Οι συµπολίτες µας ξέρουν πολύ καλά, ειδικά στη δυτική
Μακεδονία, ότι η άναρχη και άτακτη ανάπτυξη των ΑΠΕ κατα-
στρέφει το φυσικό τοπίο, τη γη υψηλής παραγωγικότητας, την
κτηνοτροφία, τη µελισσοκοµία, τα οικοσυστήµατα και τις περιο-
χές µε δασικό πλούτο. Η υποχρέωση για φύτευση πρακτικά δεν
θα τηρηθεί, γιατί όπως αναφέρθηκε από τους αρµόδιους φορείς
στην ακρόαση είναι µια φενάκη. Στάχτη, δηλαδή, στα µάτια των
πολιτών που βλέπουν το φυσικό περιβάλλον να γεµίζει από πάνελ
χωρίς την αναγκαία λογική εύτακτης χωροθέτησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντί να συζητάµε σήµερα την
ανασύσταση των φορέων διαχείρισης προστατευόµενων περιο-
χών που είδαµε πόσο αναγκαίοι ήταν για την πρόληψη των πυρ-
καγιών και των καταστροφών, αντί να συζητάµε την επίσπευση
του ειδικού χωροταξικού για τις ΑΠΕ, την ενεργειακή δηµοκρατία
και την προστασία του περιβάλλοντος, ανταλλάσσουµε απόψεις
για την τοποθέτηση φωτοβολταϊκών σε κλιµακοστάσια και ανελ-
κυστήρες. 

Αντί να συζητάµε για τις αδιανόητες ελλείψεις σε δασολόγους,
δασοπόνους και σε µηχανικούς του δηµοσίου, καθώς όπως πλη-
ροφορηθήκαµε προκύπτουν συνεχώς παραιτήσεις ακόµα και αρ-
νήσεις διορισµών σε έναν κλάδο µε µεγάλο µέσο όρο ηλικίας,
συζητάµε για να µπουν δέντρα στα φωτοβολταϊκά, για να κρύ-
ψουµε, δηλαδή και να φτιασιδώσουµε το όνειδος της κυβερνητι-
κής ανικανότητας και στον τοµέα των ΑΠΕ.

Αυτά θα έπρεπε να συζητάµε, να καταθέσουµε απόψεις και να
λύνουµε υπαρκτά προβλήµατα και όχι προκλητικές ρυθµίσεις,
επικοινωνιακά πυροτεχνήµατα και ετερόκλητες διατάξεις που δεν
απαντούν στα φλέγοντα ζητήµατα της χώρας και του περιβάλλο-
ντος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοί,  ακολουθεί η επόµενη οµιλήτρια η οποία είναι η κ. Αι-
κατερίνη Σπυριδάκη, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
γής.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα περιβαλλοντικά θέµατα σχε-

τίζονται άµεσα ή έµµεσα µε το αναπτυξιακό µοντέλο µιας χώρας.
Έχουµε τονίσει επανειληµµένα ότι απαιτείται αλλαγή του µοντέ-
λου ανάπτυξης. Πρέπει να ακολουθήσουµε έναν άλλο αναπτυ-
ξιακό δρόµο που θα θέτει στο επίκεντρο την κοινωνική συνοχή
και τις ανάγκες του ανθρώπου αλλά θα σέβεται και θα προστα-
τεύει το περιβάλλον. 

Η στρεβλή οικονοµική ανάπτυξη και οι λανθασµένες διαχρο-
νικά επιλογές, υποβαθµίζουν ποιοτικά και ποσοτικά το φυσικό πε-
ριβάλλον, προτάσσοντας την οικονοµική ωφέλεια έναντι της
προστασίας του φυσικού και πολιτιστικού κεφαλαίου. 

Συχνά οι ευρωπαϊκές κατευθύνσεις προσκρούουν σε στρεβλώ-
σεις και παρωχηµένες πολιτικές που συνεχίζουν να ταλανίζουν
το σύστηµα διοίκησης της χώρας µας. Απόδειξη η πρόσφατη πα-
ραποµπή της χώρας µας στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο για τρεις
υποθέσεις.

Η Κοµισιόν αποφάσισε την παραποµπή διότι αρνηθήκαµε να
συµµορφωθούµε µε τους ευρωπαϊκούς κανονισµούς. Οι δύο από
αυτές αφορούν στο περιβάλλον. Η µία αναφέρεται στη µη επι-
καιροποίηση των σχεδίων αντιµετώπισης πληµµυρικών κινδύνων
που συνδέονται ευθέως µε την προστασία του φυσικού περιβάλ-
λοντος, της πανίδας, της χλωρίδας και των ανθρώπινων ζωών. Η
δεύτερη αφορά στη χωµατερή της Ζακύνθου που δεν πληροί
προϋποθέσεις λειτουργίας, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για το πε-
ριβάλλον και την υγεία των πολιτών. 

Η βαριά βιοµηχανία µας, ο τουρισµός, στηρίζεται στην αξιο-
ποίηση του φυσικού περιβάλλοντος, των τοπίων, των προϊόντων
και των πολιτιστικών µνηµείων µας. Δεν νοείται, όµως, να µην
προστατεύονται τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα της χώρας µας.
Ευθύνεται η ανοχή, η αδυναµία και ενίοτε η συνέργεια της πολι-
τείας. Η έλλειψη σαφούς χωροταξικού σχεδιασµού και τα µπρος
πίσω των σχετικών ρυθµίσεων, η καθυστέρηση στη συνάρτηση
δασικών χαρτών και τα προβλήµατα Κτηµατολογίου, η διαφθορά,
η έλλειψη αυστηρού χωροταξικού σχεδιασµού, τα νοµικά παρα-
θυράκια, το πελατειακό σύστηµα αλλά και η υποστελέχωση ελε-
γκτικών υπηρεσιών οδηγούν στην κακοποίηση του περιβάλλο-
ντος. 

Δεν εξαιρώ των ευθυνών εκείνους τους πολίτες που, είτε λόγω
οικονοµικών συµφερόντων είτε ελλιπούς εκπαίδευσης, συµβάλ-
λουν στην υποβάθµιση του περιβάλλοντος. Απαιτείται διαµόρ-
φωση περιβαλλοντικής συνείδησης µέσα από περιβαλλοντική
εκπαίδευση την οποία το Υπουργείο Παιδείας έχει υποβαθµίσει.
Δεν εξαιρώ και όσες δηµοτικές αρχές δεν αναλαµβάνουν τις ευ-
θύνες τους στα περιβαλλοντικά ζητήµατα. Μεγαλύτερη ευθύνη
φέρουν, όµως, οι κατασκευαστικές εταιρείες που µε διάφορα
µέσα επιρροής εξασφαλίζουν µεγάλη µερίδα δηµοσίων επενδύ-
σεων, ουσιαστικά, κατευθύνοντας και επιλέγοντας εκείνες τα
απαιτούµενα έργα. Εύστοχα ο νεοεκλεγείς Δήµαρχος Αθήνας
Χάρης Δούκας επεσήµανε ότι οι εργολάβοι οφείλουν µε περιβαλ-
λοντικούς όρους να κατασκευάζουν έργα που ο δήµος έχει απο-
φασίσει να υλοποιήσει και όχι όσα συµφέρουν και µε τον τρόπο
που συµφέρουν εκείνες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µετάβαση σε µια βιώσιµη και
πράσινη οικονοµία προϋποθέτει ένα ολοκληρωµένο περιβαλλο-
ντικό και ολιστικό σχέδιο. Το συζητούµενο νοµοσχέδιο χαρακτη-
ρίστηκε από τον κύριο Υπουργό ως ερανιστικό, συνήθης κυβερ-
νητική δικαιολογία για την απουσία ολοκληρωµένου σχεδιασµού,
µε σκόρπιες διατάξεις για πολεοδοµία, χωροταξία, περιβάλλον
και ενέργεια, χωρίς κάποια σύνδεση µεταξύ τους. Εύστοχα πα-
ρατήρησε ο ειδικός αγορητής µας Μανώλης Χριστοδουλάκης ότι
είναι ένα νοµοσχέδιο-σκούπα, χαµηλών πολεοδοµικών προσδο-
κιών και φτωχού περιβαλλοντικού προσήµου. Όµως, το θέµα της
προστασίας του περιβάλλοντος είναι πολύπλευρο και πολυδιά-
στατο και για αυτό είναι αναγκαία η ολιστική προσέγγισή του.

Ο χωροταξικός σχεδιασµός, οι όροι δόµησης και χρήσης γης,
η διαχείριση αποβλήτων και απορριµµάτων, η παραγωγή και η

χρήση καθαρής ενέργειας, η προστασία των δασών, των οικολο-
γικών συστηµάτων, η πρόληψη και η προστασία έναντι της περι-
βαλλοντικής κρίσης, η αποκατάσταση κάθε περιβαλλοντικής
ζηµιάς και τέλος οι περιβαλλοντικοί όροι λειτουργίας κάθε οικο-
νοµικής δραστηριότητας είναι βασικά πεδία εφαρµογής περιβαλ-
λοντικών πολιτικών. Οι κυβερνητικές επιδόσεις σε αυτά είναι
απογοητευτικές. 

Είδαµε στη Θεσσαλία την απουσία σχεδίου πρόληψης αλλά και
αντιµετώπισης απέναντι σε ακραία καιρικά φαινόµενα, αλλά και
σήµερα την πλήρη έλλειψη σχεδίου αποκατάστασης των ζηµιών
αλλά και σχεδίου περιβαλλοντικής αποκατάστασης. Η Κυβέρ-
νηση, όχι µόνο δεν προστάτευσε το κόσµηµα της βιοποικιλότητας
της χώρας, το δάσος της Δαδιάς, αλλά προτίθεται να τοποθετή-
σει αιολικά πάρκα σε περιοχές NATURA στο νότιο δασικό σύ-
µπλεγµα του Έβρου, αγνοώντας την αρνητική γνωµοδότηση του
ΟΦΥΠΕΚΑ. Η προστασία των δασών από τις πυρκαγιές είναι ανύ-
παρκτη και ο συντονισµός για τη δασοπυρόσβεση ελλιπής. Η
αντιµετώπιση των εποχικών πυροσβεστών απαράδεκτη. Αντί εκ-
παίδευσης και αποζηµίωσης, ρεπό και αδειών, η Κυβέρνηση τους
απολύει και δεν τους απορροφά στο Πυροσβεστικό Σώµα που
χρειάζεται ενίσχυση. 

Η κλιµατική κρίση επιτάσσει την αλλαγή του µοντέλου διαχεί-
ρισης των δασικών οικοσυστηµάτων, ώστε να αναδειχθεί ο πολυ-
λειτουργικός ρόλος τους. Μοντέλα αειφόρου διαχείρισης των
δασών συνδέουν άµεσα την ορεινή οικονοµία µε τη δασική πα-
ραγωγή και την αναψυχή. Εσχάτως η Κυβέρνηση αναγνώρισε την
αναγκαιότητα ολοκληρωµένης διαχείρισης των δασικών οικοσυ-
στηµάτων αλλά δεν προσδιόρισε σχέδιο, χρονοδιάγραµµα, ούτε
τους αναγκαίους ανθρώπινους και οικονοµικούς πόρους. Η τε-
ράστια προσφορά του δάσους καθιστά επιτακτικό τον εκσυγχρο-
νισµό και την ενίσχυση των δασικών υπηρεσιών. Στην Κρήτη η
εξέταση χιλιάδων αντιρρήσεων για δασικούς χάρτες καρκινοβα-
τεί, προκαλώντας πρόσθετα προβλήµατα. Το Υπουργείο κωφεύει
στις εκκλήσεις για στελεχιακή ενίσχυση και επιτροπών εξέτασης
αντιρρήσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παραγωγή και η διάθεση κα-
θαρής ενέργειας συνδέονται µε τη δηµοκρατία και την αποκέ-
ντρωση για όλο το εύρος του ενεργειακού τοµέα στους κατα-
ναλωτές και τους εργαζόµενους. Θέλουµε οι πολίτες να παρά-
γουν και να χρησιµοποιούν ανανεώσιµη ενέργεια, συµβάλλοντας
στην κοινωνική αποδοχή των ΑΠΕ αλλά και στην ενεργειακή
επάρκεια. Η Κυβέρνηση αναγνωρίζει µεν τη σηµασία των ΑΠΕ
αλλά δεν αυξάνει τον ηλεκτρικό χώρο, µέσω ενίσχυσης των δι-
κτύων. Η επέκταση και η ενίσχυση των δικτύων καθυστερούν αδι-
καιολόγητα µε αποτέλεσµα ώριµα έργα να αναζητούν χώρο στο
δίκτυο. 

Με το νοµοσχέδιο αυτό η Κυβέρνηση αντί να ενισχύει τα δί-
κτυα, δεσµεύει ηλεκτρικό χώρο για την τεχνολογία των πλωτών
θαλάσσιων αιολικών πάρκων. Τον Αύγουστο του 2022, η Κυβέρ-
νηση διαµοίρασε τον ηλεκτρικό χώρο προς όφελος των λίγων και
των ισχυρών. Σήµερα συνεχίζει την ίδια πολιτική. Ενώ υπάρχουν
µπλοκαρισµένα έργα, νοµοθετεί για έργα του 2030. Ο ηλεκτρικός
χώρος είναι δηµόσιο αγαθό και όχι ιδιωτική περιουσία της Κυ-
βέρνησης. Δεν µπορεί να αποφασίζει τη δέσµευσή του χωρίς διά-
λογο και συµµετοχή φορέων της αυτοδιοίκησης. 

Ο κλάδος της πληροφορικής πρέπει να ενισχυθεί αλλά µε σε-
βασµό στους βασικούς πολεοδοµικούς κανόνες, ώστε να µην επι-
βαρυνθούν οι ήδη επιβαρυµένες πόλεις µας. Λάθος τα κέντρα
δεδοµένων να λειτουργούν σε περιοχές που δεν έχουν καθορι-
στεί οι χρήσεις γης και µε παρεκκλίσεις του ύψους δόµησης. Το
ίδιο ισχύει και για την πολεοδοµική αυτονόµηση και αξιοποίηση
των λιµένων που αγνοείται πλήρως η τοπική αυτοδιοίκηση. Είναι
λάθος η εισαγωγή ενός νέου, ειδικού πολεοδοµικού καθεστώτος,
όπου όποιος αναλάβει αναπτυξιακά προγράµµατα θα µπορεί µε
κυβερνητικές ευλογίες να κάνει ό,τι θέλει. Σωστά και η ΚΕΔΕ για
µια σειρά ρυθµίσεων απαιτεί την πρόβλεψη της σύµφωνης γνώ-
µης της αυτοδιοίκησης. Ενώ δεκτές πρέπει να γίνουν οι προτά-
σεις της ΕΣΑΜΕΑ, ώστε να προβλεφθεί παντού η προσβασιµό-
τητα των ατόµων µε αναπηρία. 

Η παράταση λειτουργίας επιχειρήσεων που επιβαρύνουν το
περιβάλλον, ακόµη και αν τα πολεοδοµικά σχέδια επιβάλλουν τη

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 23 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 5867



µετεγκατάστασή τους, µόνο περιβαλλοντικό αποτύπωµα δεν
αφήνει. Ακατανόητη η ρύθµιση εγκατάστασης φωτοβολταϊκών
σταθµών σε απόσταση εκατό µέτρων από λατοµεία, διότι εµπο-
δίζεται η φυσική αποκατάσταση της χλωρίδας και της πανίδας.
Ζητήσαµε την απόσυρση του άρθρου 35, διότι υποκαθιστά τη δη-
µόσια διοίκηση και θεσµοθετείται η δυνατότητα παρέµβασης της
πολιτικής ηγεσίας, δεδοµένου ότι ο αρµόδιος γενικός γραµµα-
τέας καθίσταται ουσιαστικά ο εισηγητής θεµάτων και αµφισβη-
τήσεων στα Κεντρικά Συµβούλια Πολεοδοµικών Θεµάτων και στα
Συµβούλια Αρχιτεκτονικής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια σύγχρονη ευρωπαϊκή πολι-
τική πρέπει να συνδυάζει την προστασία τόσο του φυσικού όσο
και του ανθρωπογενούς περιβάλλοντος. Οι εφαρµοζόµενες πο-
λιτικές πρέπει να συνδέονται µεταξύ τους, να ισορροπούν και να
συµβάλλουν σε µια βιώσιµη και αειφόρο ανάπτυξη. Σήµερα η
χώρα έχει ανάγκη από σχέδιο, όραµα πολιτικό, πολιτισµικό, πε-
ριβαλλοντικό που να είναι βιώσιµο για το µέλλον. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, δώδεκα µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Αγίου Δηµητρίου
Βοιωτίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, δεκαεπτά µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Αγίου Γεωργίου Βοι-
ωτίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επόµενος οµιλητής είναι ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Μακάριος Λαζαρίδης.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω

την τοποθέτησή µου αναπαράγοντας δύο φράσεις του Πρωθυ-
πουργού Κυριάκου Μητσοτάκη κατά την ανάγνωση των προ-
γραµµατικών δηλώσεων της Κυβέρνησης στις 6 Ιουλίου από αυτό
εδώ το Βήµα. Η πρώτη φράση: «Η πράσινη πολιτική, τελικά, είναι
µια κοινωνική πολιτική που µας προσφέρει όχι απλά πράσινη
ενέργεια, µας προσφέρει πιο φθηνή ενέργεια πιο φιλική κίνηση».
Και η δεύτερη φράση: «Όσον αφορά τον χωροταξικό και πολεο-
δοµικό σχεδιασµό, η σωστή οργάνωση του χώρου αποτελεί τη
βασικότερη προϋπόθεση για την προσέλκυση επενδύσεων αλλά
και για την προστασία του µοναδικού φυσικού και πολιτιστικού
µας πλούτου. Δεν θα καταστρέψουµε τα νησιά και τα βουνά µας
στον βωµό µιας άναρχης ανάπτυξης». 

Πρόκειται για δύο βασικές θέσεις του κυβερνητικού προγράµ-
µατος της Νέας Δηµοκρατίας για τη νέα θητεία της, δύο δεσµεύ-
σεις που έρχονται σε συνέχεια των πρωτοβουλιών της προηγού-
µενης τετραετίας και σταδιακά υλοποιούνται µε βάση την εντολή
που µας έδωσε ο ελληνικός λαός στις εκλογές του Ιουνίου. Αφο-
ρούν το τρίπτυχο: «Μεταρρυθµίσεις – Επενδύσεις - Πράσινη Ανά-
πτυξη», το οποίο αποτελεί ένα κοµβικό στοίχηµα για την Κυβέρ-
νηση και συνάδουν µε την πάγια θέση µας ότι η οικονοµική ανά-
πτυξη συµβαδίζει µε την προστασία του περιβάλλοντος. 

Πεποίθησή µας είναι η ευηµερία µε οικολογικό πρόσηµο, κάτι
το οποίο αποτυπώνεται και στο ερανιστικό νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας που συζητάµε σήµερα
εδώ. Σχεδόν το σύνολο των ρυθµίσεων έχουν έντονα αναπτυ-

ξιακό όραµα και άρωµα, δίνοντας τη δυνατότητα στους επενδυ-
τές να τοποθετηθούν, βεβαίως, υπό συγκεκριµένους όρους και
κανόνες. Για παράδειγµα, τα υπεράκτια αιολικά πάρκα είναι µια
χαρακτηριστική περίπτωση αυτού που αναφέρουµε. 

Στο άρθρο 54, περιλαµβάνεται η εξασφάλιση επιπλέον ηλεκτρι-
κού χώρου για την υλοποίησή τους µέχρι το τέλος του 2030. Με
αυτή την εξέλιξη δίνουµε µια επιπλέον ασφαλιστική δικλίδα
στους επενδυτές που σκοπεύουν να διαθέσουν τα χρήµατα τους
προς αυτή την κατεύθυνση και ως φαίνεται δεν είναι λίγοι αυτοί.
Δεδοµένου ότι η τεχνολογική ανάπτυξη υπολογίζεται να ρίξει τις
τιµές στα πλωτά αιολικά πάρκα κατά 50% µέσα στην επόµενη πε-
νταετία έως δεκαετία, σε συνδυασµό µε τις οικονοµίες κλίµακος
που θα δηµιουργηθούν, αντιλαµβανόµαστε όλοι τις προοπτικές
οι οποίες ανοίγονται µπροστά µας.

Η Ελλάδα είναι σε θέση να µετατραπεί σε µια εξαγωγική ενερ-
γειακά χώρα και οι επενδύσεις στον συγκεκριµένο τοµέα να απο-
κτήσουν επιπλέον προστιθέµενη αξία, µε ό,τι αυτό µπορεί να
συνεπάγεται για το περιβάλλον και για την οικονοµία µας. Την
ίδια στιγµή συστήνεται µη αµειβόµενη συντονιστική επιτροπή
ενεργειακής απόδοσης που έχει την ευθύνη παρακολούθησης
και διαχείρισης δράσεων εξοικονόµησης ενέργειας, ενώ µε κοινή
απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών και του κατά περίπτωση αρµοδίου
Υπουργού, θεσπίζονται δράσεις εξοικονόµησης τελικής ενέρ-
γειας σε κτήρια, υποδοµές και εγκαταστάσεις που ανήκουν ή
χρησιµοποιούνται από φορείς του δηµοσίου. Στο ίδιο πλαίσιο
εντάσσεται και η αναβάθµιση των εγκαταστάσεων οδοφωτισµού,
αρµοδιότητας Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ Βαθ-
µού, µε σκοπό τη βελτίωση της ενεργειακής αποδοτικότητας και
τη µείωση κατανάλωσης ενέργειας και της εκποµπής αερίων θερ-
µοκηπίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις εξαιρετικά ενδιαφέρουσες
ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου και µε δεδοµένο ότι τα τελευταία
χρόνια πραγµατοποιούνται µεγάλες επενδύσεις στον τοµέα των
κέντρων δεδοµένων, µπορεί να περιληφθεί και η υπαγωγή αυτών
των κέντρων σε γνωστοποίηση λειτουργίας. Δεν θα µπω σε λε-
πτοµέρειες, άλλωστε το έκανε µε εξαιρετικό τρόπο ο εισηγητής
µας, ο κ. Σιµόπουλος. Ωστόσο, θέλω να επισηµάνω ότι, ουσια-
στικά, πρόκειται για τον καθορισµό ενός απλοποιηµένου και σα-
φούς πλαισίου κατασκευής και λειτουργίας των κέντρων δεδο-
µένων, προσαρµοσµένο στα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά και τις
προδιαγραφές που απαιτούνται για την προσέλκυση σχετικών
επενδύσεων. 

Εξαιρετικής σηµασίας είναι επίσης η ενίσχυση του έργου και
των δράσεων του Πράσινου Ταµείου µε την άρση των διαδικα-
στικών κωλυµάτων, καθώς και η συνολική παρέµβαση που επιχει-
ρούµε για τη διαχείριση και την αξιοποίηση των λιµένων προς
επίλυση συσσωρευµένων προβληµάτων δεκαετιών. Έτσι, µπο-
ρούν να προχωρήσουν επιτέλους οι επενδύσεις στα µεγάλα λι-
µάνια, λύνοντας θέµατα που αφορούν αρµοδιότητες της επιτρο-
πής σχεδιασµού και ανάπτυξης λιµένων ή τις αλληλοεπικαλύψεις
µε τα εγκεκριµένα σχέδια πόλεως. Είναι µόνο κάποια από τα ωφε-
λήµατα της ψήφισης και εφαρµογής του παρόντος σχεδίου
νόµου, το οποίο έχει ως κοινό παρονοµαστή τη βιώσιµη ανάπτυξη
υπό συγκεκριµένες προϋποθέσεις και, πάντα, µε βάση το προ-
εκλογικό µας πρόγραµµα και τις προεκλογικές µας δεσµεύσεις. 

Η υπερψήφισή του από τη Βουλή θα είναι ένα ακόµα βήµα της
πορείας της χώρας µας προς τα εµπρός και, υπό το εν λόγω πρί-
σµα, σας καλώ όλες και όλους να το κάνουµε νόµο του κράτους.
Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και της Αντιπολί-
τευσης συνολικά, το δίληµµα πλέον για τους πολίτες δεν είναι το
Δεξιά ή Αριστερά, αλλά το µπροστά ή πίσω. Και αυτή η Κυβέρ-
νηση, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, οδηγούν την Ελλάδα ολοταχώς µπροστά στον δρόµο
της ανάπτυξης, της προόδου και της ευηµερίας, σταθερά, τολ-
µηρά, µπροστά. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο
επόµενος οµιλητής, ο κ. Αριστοτέλης Σπάνιας, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας. 
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ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι
Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας καθορίζει τους όρους
για τη δηµιουργία των κέντρων δεδοµένων καθώς επίσης και χω-
ροταξικές ρυθµίσεις και ενεργειακές διατάξεις. Τα τελευταία
χρόνια σε παγκόσµιο επίπεδο γίνονται επενδύσεις στον τοµέα
των κέντρων δεδοµένων. Τα κέντρα αυτά είναι ένας χώρος µε
υπολογιστές και µε τηλεπικοινωνιακές υποδοµές όπου επιτρέ-
πουν την αποθήκευση και την ανταλλαγή τεράστιου όγκου πλη-
ροφοριών διασφαλίζοντας την ασφάλεια και την ταχύτητα. 

Η στρατηγική θέση της Ελλάδας, η οποία αποτελεί κόµβο δια-
σύνδεσης της Ευρώπης µε την Αφρική και Μέση Ανατολή και, συ-
νεπώς και την Ασία, η οικονοµική σταθερότητά της τα τελευταία
χρόνια -και γνωρίζοντας ότι το 90% της διαδικτυακής παγκο-
σµίως κίνησης γίνεται µέσα από υποβρύχιες καλωδιακές συνδέ-
σεις- την καθιστούν στο επίκεντρο του διεθνούς ενδιαφέροντος,
αποτελώντας µία από τις ταχύτερα αναπτυσσόµενες αγορές στα
κέντρα δεδοµένων στην περιοχή µας, µε µερικά από τα πιο και-
νοτόµα έργα υποδοµών σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Η Ελλάδα, µέσω
της προσέλκυσης επενδύσεων αναδεικνύεται σε κέντρο ψηφια-
κής οικονοµίας. Η φιλοξενία µεγάλων κέντρων ενισχύει την το-
πική ανάπτυξη και την οικονοµία, δηµιουργεί θέσεις εργασίας,
προσελκύοντας επενδυτές που αναζητούν τοποθεσίες εγκατά-
στασης µε καλή ενεργειακή απόδοση, µε δυνατότητα µελλοντι-
κής επέκτασης και συνεχής τροφοδότησης µε ενέργεια,
εξασφαλίζοντας έτσι την αδιάκοπη διαθεσιµότητα των δεδοµέ-
νων. 

Το Υπουργείο δηµιουργεί ένα σαφές πλαίσιο κατασκευής και
λειτουργίας των κέντρων δεδοµένων, αναλύοντας τους όρους
δόµησης, τα πρότυπα πυροπροστασίας, τη δηµιουργία θέσεων
στάθµευσης στις επιτρεπόµενες χρήσεις γης. Έτσι για τη λει-
τουργία τους η διαδικασία αρχίζει µε την υποβολή από τον φορέα
αίτησης γνωστοποίησης και εκδίδεται αποδεικτικό υποβολής που
µε αυτό ο φορέας µπορεί να ξεκινήσει τη λειτουργία του κέντρου
δεδοµένων. Αρµόδια αρχή για την εφαρµογή των διατάξεων είναι
η Διεύθυνση Ανάπτυξης της Περιφερειακής Ενότητας που διε-
νεργεί ελέγχους και σε περίπτωση παραβάσεων επιβάλλεται και
διοικητικό πρόστιµο. Οι διοικητικές κυρώσεις επιβάλλονται µε
απόφαση του οικείου περιφερειάρχη και προβλέπεται ειδική δι-
οικητική προσφυγή. Τα κέντρα δεδοµένων εµπίπτουν στην ειδική
κατηγορία όπως και οι περιοχές στις οποίες µπορούν να εγκατα-
σταθούν µε βάση τις προβλεπόµενες χρήσεις γης. 

Αρµόδια αρχή για την παρακολούθηση και την παροχή κατευ-
θύνσεων ορίζεται η Διεύθυνση Δανειοδότησης Επιχειρησιακών
και Επιχειρηµατικών Πάρκων της Γενικής Γραµµατείας Βιοµηχα-
νίας του Υπουργείου Ανάπτυξης, όπου εκεί έχουµε δύο κατηγο-
ρίες: Εκείνες που υπάγονται στο καθεστώς γνωστοποίησης και
αυτές που δεν υπάγονται, οι οποίες µπορούν να λειτουργήσουν
χωρίς να απαιτείται γνωστοποίηση ή έγκριση της λειτουργίας
τους. Εκτός, βέβαια, από αυτό έχουν παρεµβάσεις σε άλλα ζη-
τήµατα, όπως αποπερατώνοντας τα νοµίµως υφιστάµενα κτί-
σµατα έως την εναρµόνιση του πολεοδοµικού σχεδιασµού µε τον
Γενικό Πολεοδοµικό Σχεδιασµό. Αίρονται διαδικαστικά ζητήµατα
που περιγράφονται στον ΓΠΣ. Διατηρείται η αρτιότητα σε µείωση
του εµβαδού των ακινήτων που είναι αποτέλεσµα αναγκαστικών
απαλλοτριώσεων.

Προβλέπεται  η ανασύσταση του φακέλου οικοδοµικής άδειας
µεταβιβάσεως ακινήτων υπό όρους. Θεσπίζεται πλαίσιο για τη
δραστηριότητα των έξυπνων συστηµάτων µηχανικής στάθµευ-
σης. Γίνονται συγκεκριµένες κατά τόπους παρεµβάσεις, όπως
αξιοποιούνται αδόµητα οικόπεδα στο κέντρο της Αθήνας για τη
δηµιουργία υπαίθριων σταθµών αυτοκινήτων υπό ειδικές, βέβαια,
συνθήκες. Παρατείνονται οι εγκρίσεις για τον Γενικό Πολεοδο-
µικό Κανονισµό και τα ΣΟΑΠ σε στάδιο ολοκλήρωσης, όπως και
επιταχύνεται η γνωµοδότηση των Κεντρικών Συµβουλίων Αρχιτε-
κτονικής. Επικαιροποιείται το υφιστάµενο πολεοδοµικό πλαίσιο
που εφαρµόζεται στις χερσαίες ζώνες λιµένων όπως και αναπτυ-
ξιακά προγράµµατα και µελέτες διαχείρισης. 

Μετατροπή υφιστάµενων χρηµατοδοτικών προγραµµάτων του
Πράσινου Ταµείου σε πολυετή. Απλοποιείται η καταβολή και η εί-
σπραξη των πράσινων πόρων µε ηλεκτρονικό κωδικό πληρωµής

µέσω του «ΔΙΑΣ Α.Ε.» και της υπηρεσίας «IRIS» µε πάροχο πλη-
ρωµής την Τράπεζα Ελλάδος. Προβλέπεται η αποζηµίωση στους
δασικούς συνεταιρισµούς και στους δασεργάτες κατά το έργο
τους. Καταργείται η υποχρέωση εγκατάστασης δικτύου φυσικού
αερίου. Προσαρµόζεται η εθνική στρατηγική των προστατευόµε-
νων περιοχών λόγω της κλιµατικής κρίσης. Για πρώτη φορά επι-
βάλλεται καταβολή πολεοδοµικής και περιβαλλοντολογικής
εισφοράς ως αντιστάθµισµα για τις παρεκκλίσεις στα υπό εξυ-
γίανση κτήρια.

Εξαιρούνται από την κινητικότητα οι υπάλληλοι των Επιθεωρή-
σεων Εφαρµογής Δασικής Πολιτικής για δύο έτη. Παρατείνονται
έως τη συµπλήρωση είκοσι τεσσάρων µηνών οι υφιστάµενες συµ-
βάσεις ΙΔΟΧ για την ταχεία ολοκλήρωση των αντιπληµµυρικών
έργων. Εξειδικεύονται οι κατηγορίες χρήσεως γης προς επίλυση
ερευνητικών ζητηµάτων και δηµιουργίας ασφάλειας δικαίου. Ενι-
σχύεται η αποκατάσταση του φυσικού περιβάλλοντος, και όταν
ο ρυπαίνων δεν τις υλοποιεί του γίνεται καταλογισµός της δαπά-
νης. Παρατείνονται οι υφιστάµενες θέσεις εργασίας ορισµένου
χρόνου σε ρυθµιστική αρχή. Παρέχεται σε υπαλλήλους ή σε µέλη
του Διοικητικού Συµβουλίου της εταιρείας Παγίων ΕΥΔΑΠ που
θα αναλάβουν θέσεις προϊσταµένων, διευθύνσεων της εταιρείας. 

Παρέχεται η δυνατότητα ενίσχυσης του δικτύου και εγκατά-
στασης συστηµάτων συσσωρευτών σε µη διασυνδεδεµένες νή-
σους. Προβλέπεται η σύσταση συµβουλίου ενεργειακά ουδέτε-
ρων πόλεων όταν η περιβαλλοντολογική αδειοδότηση σε σταθ-
µούς ανανεώσιµων πηγών ενέργειας κινδυνεύει. Τα αιτήµατα
αυτά εξετάζονται κατά προτεραιότητα από το ΚΕΣΠΑ και ΠΕΣΠΑ. 

Σε περιοχές που επλήγησαν από τις κακοκαιρίες γίνεται δια-
σφάλιση υλοποίησης των σταθµών ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας, όπως και για τους µικρούς υδροηλεκτρικούς σταθµούς.
Σταθµοί ανανεώσιµων πηγών που εγκαταστάθηκαν σε δάση υπο-
χρεούνται να λαµβάνουν µέτρα δασοπυρόσβεσης και πυρανί-
χνευσης. Μπορεί πλέον ο ΔΕΔΔΗΕ να πραγµατοποιεί εργασίες
υλοτοµίας υπό όρους, θέσπιση ετήσιας µείωσης ηλεκτρικής
ενέργειας στο δηµόσιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανάπτυξη της τεχνολογίας
αποτελεί έναν από τους βασικότερους στόχους της Κυβέρνησης
του Κυριάκου Μητσοτάκη. Η χώρα µας αποτελεί πλέον έναν
στρατηγικής σηµασίας κόµβο για την εγκατάσταση των κέντρων
δεδοµένων στη Νοτιοδυτική Ευρώπη και στα Βαλκάνια. Εταιρείες
κολοσσοί στην τεχνολογία, όπως η «MICROSOFT», η «LADA», η
«GOOGLE» και άλλες ακόµη επενδύουν στη χώρα µας, όπως
συµβαίνει στο Κορωπί, µε µια µεγάλη επένδυση η οποία αλλάζει
τα δεδοµένα στην περιοχή. 

Τέλος, το σχέδιο νόµου δηµιουργεί ένα νοµικό πλαίσιο για τα
κέντρα δεδοµένων µε ξεκάθαρες διαδικασίες, καθώς επίσης, πε-
ριέχει διορθωτικές παρεµβάσεις εξάλειψης χρόνιων αγκυλώσεων
προσφέροντας ένα περιβάλλον σιγουριάς για τους επενδυτές.
Πρόκειται για ένα ακόµη νοµοσχέδιο που πρέπει όλοι µας να το
στηρίξουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Στέφανος Γκίκας, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε

ένα ζήτηµα που τις τελευταίες ώρες απασχολεί την Περιφερειακή
Ενότητα Κέρκυρας και είναι της αρµοδιότητας του Υπουργείου
Περιβάλλοντος. 

Στη στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων του Εθνι-
κού Προγράµµατος Ανάπτυξης Υπεράκτιων Αιολικών Πάρκων, µε
αρχή σχεδιασµού την Ελληνική Διαχειριστική Εταιρεία Υδρογο-
νανθράκων και Ενεργειακών Πόρων, την ΕΔΕΥΕΠ που ανακοινώ-
θηκε προχθές, περιλαµβάνονται περιοχές που µπορούν να υπο-
δεχθούν έργα υπεράκτιων αιολικών πάρκων ως, εν δυνάµει, πε-
ριοχές οργανωµένης ανάπτυξης των ΥΑΠ, των υπεράκτιων αι-
ολικών πάρκων. Μάλιστα, η µελέτη προβαίνει σε εκτίµηση της
ισχύος έργων ΥΑΠ που µπορεί να εγκατασταθεί σε αυτές. 

Αυτές τις περιοχές προκρίθηκαν µέσα από µία δεξαµενή επι-
λογών που περιλαµβάνει το Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης ΥΑΠ
για έργα συνολικής ισχύος περίπου 4,9GWέως το 2030 - 2032. Η
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πλήρης ανάπτυξη του Εθνικού Προγράµµατος, µε ορίζοντα το
2050, περιλαµβάνει είκοσι πέντε περιοχές συνολικής έκτασης πε-
ρίπου δύο χιλιάδων επτακοσίων τετραγωνικών χιλιοµέτρων και
ελάχιστης εκτιµώµενης ισχύος τα 12,4GW. Η πλειονότητα των
περιοχών, συγκεκριµένα οι δεκαεννέα από τις είκοσι πέντε, εν-
δείκνυνται για πλωτά υπεράκτια αιολικά πάρκα, ενώ τα σταθερής
έδρασης είναι της τάξης των 2GW και είναι µόνον έξι περιοχές.
Στην πρώτη φάση ανάπτυξης του προγράµµατος υπεράκτια αι-
ολικά πάρκα σταθερής έδρασης προβλέπεται να αναπτυχθούν
στην περιοχή των διαποντίων νήσων και στον Πατραϊκό κόλπο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ό,τι αφορά στα διαπόντια
νησιά και στη χωροθέτηση του συγκεκριµένου πάρκου, υπάρχει
ζήτηµα. Τα διαπόντια νησιά συρρικνώνονται πληθυσµιακά επικιν-
δύνως. Τα τελευταία τέσσερα χρόνια, µε εργώδη προσπάθεια
της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη, έχουν διασφαλιστεί
πόροι και έχουν δροµολογηθεί σηµαντικά έργα λιµενικής υποδο-
µής, νέα λιµάνια, τόσο στα τρία διαπόντια νησιά, όσο και στην
απέναντι ακτή, µε γνώµονα να αυξηθεί η τουριστική δραστηριό-
τητα, η τουριστική κίνηση, ο θαλάσσιος τουρισµός και να ανα-
στραφεί το φαινόµενο της πληθυσµιακής συρρίκνωσης. 

Στη µελέτη προτείνεται η εγκατάσταση ανεµογεννητριών
ισχύος 15 MW µε το επικρατέστερο µοντέλο τέτοιας ισχύος να
έχει διάµετρο ρότορα διακόσια τριάντα έξι µέτρα και ύψος µέχρι
και διακόσια ογδόντα µέτρα. Δηλαδή, υψηλότερο από την υψη-
λότερη κορυφή της Ερείκουσας ή αντίστοιχα του Μαθρακίου.
Επίσης, η ίδια µελέτη προβλέπει τη δυνατότητα σ’ αυτό το πάρκο
τοποθέτησης δεκάδων ανεµογεννητριών. Το σοβαρό πρόβληµα,
όµως, εδώ είναι ότι το πάρκο χωροθετείται σε απόσταση µόλις
ενάµισι ναυτικού µιλίου από τις ακτές των Οθωνών. Καταθέτω
στα Πρακτικά σχετικό χάρτη µε ψήφισµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Στέφανος Γκίκας καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Σηµειωτέον, ότι από τις πληροφορίες που έχουµε και που φαί-
νεται και στο ψήφισµα του δηµοτικού συµβουλίου κεντρικής Κέρ-
κυρας, που µε οµόφωνο τρόπο εναντιώνεται σε αυτή τη µορφή
αιολικού πάρκου, φαίνεται ότι ο µέσος ευρωπαϊκός όρος από-
στασης από τις ακτές είναι δεκατέσσερα ναυτικά µίλια για τα υφι-
στάµενα έργα και τριάντα τρία για τα έργα υπό αδειοδότηση. 

Επίσης, σ’ αυτόν τον σχεδιασµό δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν το
συγκοινωνιακό ζήτηµα των διαποντίων νήσων, οι γραµµές ναυσι-
πλοΐας της περιοχής, η επικοινωνία µεταξύ των νησιών, η επικοι-
νωνία µε τον Άγιο Στέφανο αυλιωτών, η επικοινωνία από την πόλη
της Κέρκυρας. 

Είπαµε ότι το δηµοτικό συµβούλιο χτες µε οµόφωνο ψήφισµα
εναντιώθηκε. Εγώ θα πω κάτι διαφορετικό. Δεν είµαστε απέναντι
στην πράσινη ενέργεια στα αιολικά πάρκα, αρκεί αυτά να γίνουν
µε τρόπο που να είναι αποδεκτά από τις τοπικές κοινωνίες και
που να µην αλλοιώνουν το φυσικό περιβάλλον.

Στην προκειµένη περίπτωση παρακαλώ να εξεταστεί από το
Υπουργείο αλλά και από την ΕΔΕΥΕΠ να γίνει αντί για σταθερής
έδρασης, ένα υπεράκτιο πλωτό αιολικό µε απόσταση πέντε έως
έξι ναυτικά µίλια από τις βόρειες ακτές των διαποντίων νήσων.
Δεν νοµίζω ότι θα έχει κανείς αντίρρηση εκεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του  χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κατανάλωσα όλο µου τον χρόνο πάνω σε αυτό το θέµα, διότι
είναι µείζον και αυτή τη στιγµή συζητιέται έντονα στην Κέρκυρα. 

Από εκεί και πέρα επί του νοµοσχεδίου στα πολύ λίγα λεπτά
που έχω, θα πω ότι είναι ένα ερανιστικό, πράγµατι, νοµοσχέδιο,
το οποίο, όµως, έχει πάρα πολλές διατάξεις επ’ ωφελεία των επι-
χειρήσεων, επ’ ωφελεία των πολιτών. Λύνει προβλήµατα τα οποία
ήταν στάσιµα πολλά χρόνια και γι’ αυτό αξίζουν, πράγµατι ,τα εύ-
σηµα στο Υπουργείο Περιβάλλοντος. Εγώ ακροθιγώς θα πω ότι
είναι πολύ σηµαντικό ο καθορισµός του πλαισίου λειτουργίας των
όρων δόµησης κατασκευής, οι επιτρεπόµενες χρήσεις για τα
data centers, είναι κάτι το οποίο έλειπε -τα data centers είναι η
µόδα της εποχής- και είναι πολύ σηµαντικό και εφικτό να γίνει η
Ελλάδα hub ψηφιακής οικονοµίας, ώστε να προσελκύσουµε εδώ
σηµαντικές επενδύσεις.

Επίσης, είναι πάρα πολύ σηµαντικές οι πολεοδοµικές ρυθµί-
σεις όπως η διατήρηση της αρτιότητας σε περιπτώσεις µείωσης
του εµβαδού εξαιτίας αναγκαστικών απαλλοτριώσεων για τη δια-
πλάτυνση δηµοτικών οδών. Να πω ότι ενισχύεται η σύνθεση του
κεντρικού ΣΥΠΟΘΑ και αυτό είναι, επίσης, ουσιώδες για την κα-
λύτερη λειτουργία τους. Επικαιροποιείται το υφιστάµενο πολεο-
δοµικό πλαίσιο που εφαρµόζεται στις χερσαίες ζώνες λιµένων,
για τους οποίους εγκρίνονται αναπτυξιακά προγράµµατα και µε-
λέτες διαχείρισης -επίσης, σηµαντικό- και βεβαίως για το πάρκο
ναυτικής παράδοσης.

Να πούµε άλλο ένα ζήτηµα που θεωρώ ότι είναι επίσης ουσιώ-
δες. Προωθούνται δράσεις και παρέχονται κίνητρα για την ανα-
βάθµιση των εγκαταστάσεων λόγω φωτισµού αρµοδιότητας δή-
µων και περιφερειών και, επίσης, προβλέπεται η θέσπιση ετήσιου
στόχου µείωσης των καταναλώσεων ηλεκτρικής ενέργειας των
κτηρίων του δηµοσίου τοµέα. Σηµαντικές παρεµβάσεις και στο
Πράσινο Ταµείο, ιδίως αυτή που δίνει τη δυνατότητα στο ΤΑΙΠΕΔ
και σε άλλους φορείς, στα πανεπιστήµια, να ανατίθενται δράσεις
και να γίνονται έργα από εκεί. 

Εν κατακλείδι, είναι ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο ερανιστικό µεν,
ουσιώδες δε και βεβαίως όλα τα κόµµατα της Βουλής θα πρέπει
να το υπερψηφίσουν.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο
κ. Παναγής Καππάτος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα ένα ερανιστικό νοµοσχέδιο. Κάθε άρθρο του έρχεται ως ξε-
χωριστή ψηφίδα να φέρει λύση σε παθογένειες πολλών ετών, να
βελτιώσει τις υπάρχουσες συνθήκες και να δώσει ώθηση στην οι-
κονοµία στο πλαίσιο ενός ευρύτερου ψηφιδωτού ζητηµάτων που
χρήζουν παρέµβασης και µάλιστα ορισµένα από αυτά άµεσης και
επιτακτικής.

Στο παρόν νοµοσχέδιο εµπεριέχονται, λοιπόν, ζητήµατα χωρο-
ταξικά και πολεοδοµικά, ενεργειακά, θέµατα λειτουργίας των κέ-
ντρων δεδοµένων, στάθµευσης και φυσικά περιβαλλοντικά, ενώ
ταυτόχρονα προτείνονται άρθρα µε διοικητικό περιεχόµενο µε
σκοπό την αύξηση της ευελιξίας σε όλα τα παραπάνω ζητήµατα. 

Αναλυτικότερα, εισάγονται στην αρχή του υπό συζήτηση σχε-
δίου νόµου διατάξεις που αφορούν την αναβάθµιση του πλαισίου
των κέντρων δεδοµένων ή data centers, όπως είναι ευρύτερα
γνωστά. Καθορίζεται έτσι το πλαίσιο λειτουργίας των data
centers, ρυθµίζονται ζητήµατα που αφορούν στις πολεοδοµικές
τους απαιτήσεις. Μιλάµε για αναγκαίες µεταρρυθµίσεις η απου-
σία των οποίων θα σήµαινε τη διαρκή παρεµπόδιση της ίδιας της
λειτουργίας τους από σκοπέλους που θα συναντούσαν, ενώ και
οι πολεοδοµικές διατάξεις που ισχύουν µέχρι σήµερα δεν αντα-
ποκρίνονται στις ειδικές απαιτήσεις που υφίστανται για κτήρια
αυτού του τύπου. Μέτρα απαραίτητα για τη συνεχιζόµενη ανα-
πτυξιακή πολιτική της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας,
καθώς ήδη κολοσσοί όπως η «MICROSOFT» κατευθύνονται προς
τη χώρα µας, µε την τελευταία να κάνει µέσω των data centers
τη µεγαλύτερη επένδυσή της στην Ελλάδα κατά τα είκοσι οκτώ
χρόνια της παρουσίας της στη χώρα µας. 

Οι επενδύσεις για κέντρα δεδοµένων και υποθαλάσσια καλώ-
δια οπτικών ινών ωριµάζουν διαρκώ, µε άµεσο στόχο στα επό-
µενα πέντε χρόνια η πατρίδα µας να είναι πανίσχυρος περιφε-
ρειακός κόµβος δεδοµένων στη δεύτερη θέση στη Μεσόγειο
µετά την πρώτη που είναι η Μασσαλία. 

Για να µιλήσουµε µε αριθµούς αναµένονται κεφάλαια άνω των
1,2 δισεκατοµµυρίου δολαρίων σε ορίζοντα πενταετίας για την
ανάπτυξη data centers, µε τις επενδύσεις αυτού του είδους στην
Ελλάδα να αυξάνονται µε ρυθµό της τάξης του 8,8% ετησίως από
σήµερα έως και το 2028. 

Στη συνέχεια, µε τα Κεφάλαια Τρίτο και Έκτο του νοµοσχεδίου
εισάγονται ρυθµίσεις µέσω των οποίων επιταχύνονται οι πολεο-
δοµικές διαδικασίες και η έκδοση των απαραίτητων οικοδοµικών
αδειών και ξεπερνιούνται άλλες γραφειοκρατικές δυσχέρειες.
Βελτιώνουµε έτσι την καθηµερινή ζωή των πολιτών και τους
απαλλάσσουµε από τη βάσανο των χρονοβόρων και κοστοβόρων
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διαδικασιών, ενώ στηρίζουµε ταυτόχρονα και την ανάπτυξη. 
Επιτρέψτε µου να σταθώ ιδιαίτερα στο άρθρο 11, µε το οποίο

εισάγονται ρυθµίσεις για τη διαχείριση και αξιοποίηση λιµένων
και απαγκιστρώνονται έτσι οι επενδύσεις στα λιµάνια µας, µε την
επίλυση θεµάτων που αφορούν αρµοδιότητες της Επιτροπής
Σχεδιασµού και Ανάπτυξης Λιµένων. Είναι το επόµενο βήµα για
να τρέξουµε ακόµα περισσότερα αναπτυξιακά προγράµµατα και
να προσελκύσουµε επενδύσεις χωρίς γραφειοκρατικές αγκυλώ-
σεις, όπως αυτή που ήδη βρίσκεται σε εξέλιξη στη µαρίνα Αργο-
στολίου, η οποία µετά την ολοκλήρωσή της θα ενισχύσει κατα-
λυτικά το τουριστικό προϊόν της Κεφαλλονιάς. 

Σαφώς και δεν µπορούν να λείπουν και παρεµβάσεις που αφο-
ρούν δράσεις προστασίας του περιβάλλοντος και αυτό συµβαίνει
µε την αντιµετώπιση του ζητήµατος αξιοποίησης των πόρων του
Πράσινου Ταµείου, της περαιτέρω ώθησης για ΑΠΕ και της προ-
σαρµογής, εν τέλει, στην κλιµατική κρίση. 

Έτσι, µε το παρόν νοµοσχέδιο προσαρµόζεται περαιτέρω η
εθνική στρατηγική για τη βιοποικιλότητα και το σχέδιο δράσης
για τη διατήρηση των προστατευόµενων περιοχών µε τη ρύθµιση
ακαµψιών που συναντώνται µέχρι σήµερα στη νοµοθεσία, ώστε
να ανταποκρίνονται στις ανάγκες της κλιµατικής κρίσης καθώς
και στις πολιτικές εξελίξεις σε ευρωπαϊκό και παγκόσµιο επίπεδο.

Ταυτόχρονα, ενισχύεται η προσπάθεια της χώρας για αξιοποί-
ηση εναλλακτικών πηγών ενέργειας µε διατάξεις που αφορούν
στη χωροθέτηση και την εγκατάσταση ΑΠΕ σε συγκεκριµένες πε-
ριοχές. Για παράδειγµα, για λόγους ενεργειακής εξοικονόµησης
θα επιτρέπεται πλέον η εγκατάσταση φωτοβολταϊκών σε απολή-
ξεις κλιµακοστασίων εφόσον τηρούν συγκεκριµένη κλίση για την
προστασία από το νερό της βροχής. 

Παράλληλα, λαµβάνεται υπ’ όψιν η αναβάθµιση του φυσικού
περιβάλλοντος και ο περιορισµός της οπτικής όχλησης από την
εγκατάσταση των φωτοβολταϊκών σταθµών και καθίσταται υπο-
χρεωτική η φύτευση φυτοφραχτών και δενδροστοιχιών περιµε-
τρικά ή και εντός των εγκαταστάσεών τους, καθώς και η συντή-
ρηση αυτών καθ’ όλη τη διάρκεια της λειτουργίας τους. 

Επιπλέον, µεταξύ άλλων, δίνεται η δυνατότητα σε σταθµούς
ΑΠΕ- για τους οποίους καθυστερεί η έκδοση ή η τροποποίηση
της απόφασης περιβαλλοντικής αδειοδότησης και ως εκ τούτου
κινδυνεύει υλοποίησή τους- να προχωρήσουν σε αίτηµα προς το
ΚΕΣΠΑ ή το ΠΕΣΠΑ για αξιολόγηση των έργων τους προκειµένου
να επιταχυνθούν οι διαδικασίες. 

Ειδική µέριµνα υπάρχει, φυσικά, και για υλοποίηση των σταθ-
µών ΑΠΕ, οι οποίοι αναπτύσσονται στις περιοχές που επλήγησαν
από τις κακοκαιρίες «Daniel» και «Elias».

Τέλος, δηµιουργούνται οι κατάλληλες συνθήκες για την έγ-
καιρη στελέχωση και λειτουργία της ΡΑΑΕΥ και της Εταιρείας
Παγίων ΕΥΔΑΠ και λαµβάνονται µέτρα για το εξαιρετικά κρίσιµο
ζήτηµα της πρόληψης και αποκατάστασης της ρύπανσης από
απόβλητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να απευθυνθώ στην Αντι-
πολίτευση και να σας καλέσω να ψηφίσετε έστω και κάποια
άρθρα, αν όχι ολόκληρο το νοµοσχέδιο, καθώς είναι αδύνατο να
διαφωνείτε µε το σύνολο των προτάσεων που εµπεριέχονται σε
αυτό. Η στείρα άρνηση των πάντων λειτουργεί µόνο ως υπεκ-
φυγή για να µην αντιµετωπίσετε την πραγµατικότητα η οποία
είναι πως η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και της Νέας
Δηµοκρατίας δίνει πραγµατικές λύσεις σε πραγµατικά προβλή-
µατα και συνεχίζει την ανοδική πορεία της πατρίδας µας µε πυ-
ξίδα την ανάπτυξη.

Θα ήθελα, τέλος, να συγχαρώ την ηγεσία του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας για αυτό το ενδιαφέρον και προοδευ-
τικό νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής
κ. Μιχάλης Κατρίνης. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να πάρω τον λόγο µετά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, θέλετε
να προηγηθείτε;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Όχι, δεν θα πάρω τη σειρά του κυρίου συναδέλφου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα ήταν, ίσως, πιο δό-
κιµο.

Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Σωστά, κυρία Πρόεδρε, θα ήταν πιο δό-

κιµο γιατί εδώ, δυστυχώς, υιοθετείται µια πρακτική για την οποία
κάποια στιγµή θα πρέπει και η Διάσκεψη και ο Πρόεδρος της
Βουλής να δώσουν µια λύση. Δεν γίνεται στα νοµοσχέδια να οµι-
λεί ο αρµόδιος Υπουργός στο τέλος της συνεδρίασης και να µη
δίνεται η δυνατότητα στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους
να απαντούν, να ερωτούν. Άρα, αυτό -αν µας ακούει ο Πρόεδρος
ή εάν µπορείτε, θα ήθελα να το µεταφέρετε- θα πρέπει να διευ-
κρινιστεί, ώστε να δοθεί και σαν οδηγία για όλες τις συνεδριά-
σεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση του νοµο-
σχεδίου διεξάγεται στον απόηχο της χθεσινής συζήτησης στην
Ολοµέλεια κατά την οποία ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση
για µία ακόµη φορά έκαναν επίδειξη αλαζονείας αλλά και αυτα-
ρέσκειας, πείθοντας και τον πλέον ανυποψίαστο πολίτη ότι, πρα-
γµατικά, τους διακρίνει έλλειψη ενσυναίσθησης. 

Με αφορµή τις καταστροφές στη Θεσσαλία από τις πληµµύρες
αλλά και στον Έβρο από τις πυρκαγιές -όχι όµως µόνο στον
Έβρο, ήταν πολλές οι περιπτώσεις όπου είχαµε πυρκαγιές το κα-
λοκαίρι- η Κυβέρνηση, διά του κυρίου Πρωθυπουργού ήρθε εδώ
µε διάφορα επιχειρήµατα. Να τα πάρει πίσω µερικά από αυτά.
Είπε πως για ό,τι έγινε φταίνε οι άλλοι οι προηγούµενοι. Μόνο
που και οι άλλοι αλλά και οι προηγούµενοι είναι αυτοί που κυβερ-
νούσαν και τότε και σήµερα. Είναι τα ίδια πρόσωπα απλώς σε
άλλες θέσεις. 

Μας είπαν, επίσης, ότι για όλα φταίει η κλιµατική αλλαγή που
χρησιµοποιείται είτε ως άλλοθι είτε ως τσιµέντο. Γιατί λέω ως τσι-
µέντο; Διότι, όπου έχει κενά η επιχειρηµατολογία της Κυβέρνη-
σης, ρίχνουµε και µία µεγάλη δόση κλιµατικής αλλαγής, για να
τα καλύψει. 

Ακόµα µας είπαν ότι αφού οι επιστήµονες του Αστεροσκοπείου
εκθέτουν την Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση πολύ απλά καταργεί την
αυτοτέλειά τους και τους εντάσσει στην Πολιτική Προστασία για
να τους ελέγξει. 

Και όπου η Κυβέρνηση στριµώχνεται, πέφτει και το επιχείρηµα
του 41%, που στο µυαλό κάποιων οδηγεί στην παραγραφή των
πάντων. Θα το δούµε αυτό πιθανότατα και αύριο. Οξύµωρο, βέ-
βαια, γιατί από τη µία ο κύριος Πρωθυπουργός λέει και υποδει-
κνύει στους Υπουργούς του και στα στελέχη του να µη χρησι-
µοποιούν το 41% ως ένδειξη αλαζονείας, από την άλλη όµως και
ο ίδιος χθες όταν στριµώχτηκε, χρησιµοποίησε αυτό το επιχεί-
ρηµα για να µας πείσει ότι η Κυβέρνησή του τα κάνει όλα σωστά,
γιατί αντιλαµβάνεται σωστά την πραγµατικότητα και τα προβλή-
µατα. 

Για όλα, λοιπόν, τα κακώς κείµενα φταίνε οι άλλοι. Αυτή είναι
η µόνιµη επωδός της Κυβέρνησης. 

Οι µόνοι που δεν φταίνε ποτέ είναι ο Πρωθυπουργός και οι
Υπουργοί και, βεβαίως, η Κυβέρνηση, που σε κάθε πρόβληµα δεν
αναζητά λύσεις αλλά αναζητά δικαιολογίες. Και ,πράγµατι ,δι-
καιολογίες έχετε πάρα πολλές, κύριοι της Κυβέρνησης, ρεαλιστι-
κές προτάσεις και λύσεις δεν έχετε και γι’ αυτό και χθες δεν
ακούσαµε κάτι συγκεκριµένο µε στοχοθεσία, µε χρονοδιαγράµ-
µατα, µε ενέργειες που θα γίνουν και κυρίως δεν άκουσαν όχι
εµείς,αλλά οι άνθρωποι στη Θεσσαλία και στον Έβρο που περι-
µένουν να ακούσουν ένα ολοκληρωµένο σχέδιο ανασυγκρότησης
για τις περιοχές που υπέστησαν πρωτοφανή καταστροφή το κα-
λοκαίρι, ένα σχέδιο ανασυγκρότησης που δεν το περιµένουν
µόνο οι κάτοικοι στη Θεσσαλία, στον Έβρο, στη Ρόδο ή στην Εύ-
βοια αλλά το περιµένουν οι κάτοικοι στην Ηλεία.

Πριν από δύο χρόνια ο Πρωθυπουργός επισκέφθηκε την Αρ-
χαία Ολυµπία και υποσχέθηκε σχέδιο ανασυγκρότησης. Η «ΔΙΑ-
ΝΕΟΣΙΣ» εκπόνησε µελέτη. Δεν υπάρχουν πόροι, δεν υπάρχουν
διαγράµµατα, δεν υπάρχει τίποτα, όπως και στην Εύβοια για την
οποία εξαγγέλθηκαν πάρα πολλά, καλλιεργήθηκαν πάρα πολύ
µεγάλες προσδοκίες από τα πρωθυπουργικά και κυβερνητικά
χείλη, αλλά, δυστυχώς, είναι πολύ κατώτερα του αναµενόµενου
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τα αποτελέσµατα µέχρι στιγµής. Άρα ο κύριος Πρωθυπουργός,
είτε δεν έχει αντιληφθεί είτε επιλέγει να υποτιµά το µέγεθος του
προβλήµατος και, κυρίως, το αποτύπωµα της καταστροφής στη
Θεσσαλία όπως και στις υπόλοιπες περιοχές. 

Απέναντι, λοιπόν, σε αυτή τη στρατηγική υποτίµησης και υπο-
βάθµισης των προβληµάτων και της δύσκολης κατάστασης που
βιώνουν οι πληγέντες -και όχι µόνο οι πληγέντες, οι κάτοικοι των
περιοχών που επλήγησαν- ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ ήρθε εδώ σε
αυτή την Αίθουσα µε συγκεκριµένες προτάσεις. Γιατί; Γιατί η τε-
ράστια καταστροφή που έπληξε τη Θεσσαλία, αντιµετωπίζεται
µόνο µε τη διαµόρφωση και εφαρµογή ενός ολιστικού σχεδίου
που θα υπερβαίνει τον τετραετή κύκλο της εκάστοτε Κυβέρνη-
σης, ενός σχεδίου που η υλοποίησή του θα γίνεται από ανεξάρ-
τητο φορέα που θα δουλέψει στα πρότυπα των Ολυµπιακών
Αγώνων και θα λειτουργεί ανεξάρτητα από την εκάστοτε κυβέρ-
νηση, ακριβώς για να έχει και συνέχεια αλλά και σαφές χρονο-
διάγραµµα και στοχοθεσία. Και, βεβαίως, το σχέδιο αυτό αφορά
την παραγωγική ανασυγκρότηση της Θεσσαλίας, την ανασύ-
σταση του φυτικού και ζωικού κεφαλαίου, τη στήριξη της επιχει-
ρηµατικότητας και την ενίσχυση της εργασίας. Κανένας από την
Κυβέρνηση δεν έχει καταλάβει, δεν µιλά -αναρωτιέµαι, πραγµα-
τικά, είναι αδιανόητο- για την απώλεια εισοδήµατος που έχουν οι
κάτοικοι των περιοχών που υφίστανται πληµµύρες, πυρκαγιές,
καταστροφές και οι οποίοι παίρνουν κάποια στήριξη προσωρινή,
αλλά κανένας δεν ασχολείται για τα επόµενα χρόνια που δεν θα
µπορούν να έχουν παραγωγή πώς θα καλύψουν το απολεσθέν
εισόδηµα. 

Παράλληλα µε την πρόταση αυτή το ΠΑΣΟΚ αναλαµβάνει πρω-
τοβουλία σε συνεργασία µε την τοπική κοινωνία και τους επιστή-
µονες -αυτό που δεν κάνει, δηλαδή, η Κυβέρνηση- για τη διαµόρ-
φωση µιας ολοκληρωµένης και συνεκτικής πρότασης για την
αναζωογόνηση του σπάνιου οικοσυστήµατος της Δαδιάς και των
καµένων εκτάσεων σε Ροδόπη, αλλά και Έβρο.

Σε ό,τι αφορά τις αναφορές της Κυβέρνησης για την κλιµατική
κρίση, θα έλεγα ότι όλες µα όλες στην κυριολεξία ελέγχονται για
την ειλικρίνειά τους. Να θυµίσω ότι τον περασµένο Ιούνιο οι Ευ-
ρωβουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και του Λαϊκού Κόµµατος
καταψήφισαν στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο τον νόµο για την απο-
κατάσταση της φύσης, που διαµορφώθηκε και ψηφίστηκε από
τους Σοσιαλδηµοκράτες, την Αριστερά, τους Πράσινους και τους
Φιλελεύθερους. Ποιοι δεν ψήφισαν; Μόνο οι Ευρωβουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας που κόπτονται κατά τ’ άλλα για την κλιµατική
κρίση και την αντιµετώπισή της. 

Από εκεί και πέρα η κλιµατική κρίση που τόσο συχνά την επι-
καλείστε, δεν δικαιολογεί ούτε τη µη υλοποίηση αντιπληµµυρικών
έργων ούτε την εµφανή ανεπάρκεια του κρατικού µηχανισµού
στη Θεσσαλία ούτε την επιτελική ανικανότητα που διαπίστωσαν
όλοι οι Έλληνες κατά τις πυρκαγιές του καλοκαιριού από το επι-
τελικό κράτος. Όταν τον Ιούνιο ο κύριος Πρωθυπουργός επισκε-
πτόταν την Πολιτική Προστασία και µιλούσε τότε για επάρκεια
εναέριων πυροσβεστικών µέσων δεν υπήρχε το επιχείρηµα της
κλιµατικής κρίσης, γιατί πολύ απλά τότε δεν είχαµε πυρκαγιές
και φωτιές οι οποίες εξέθεσαν ανεπανόρθωτα το επιτελικό κρά-
τος για το οποίο περηφανεύτηκε και χθες σε αυτή εδώ την Αί-
θουσα ο κύριος Πρωθυπουργός. Κλιµατική κρίση, λοιπόν, που
αποτελεί µία από τις µεγαλύτερες προκλήσεις ανεβάζοντας στο
κορυφαίο επίπεδο τις πολιτικές για το περιβάλλον και τη βιώσιµη
ανάπτυξη. 

Πώς όµως αντιλαµβάνεται η Κυβέρνηση και οι φίλα προσκεί-
µενοι σε αυτή την έννοια της βιωσιµότητας; Μήπως όπως τον
«Μεγάλο Περίπατο» που προκάλεσε πολύ περισσότερα προβλή-
µατα απ’ όσα φιλοδοξούσε να λύσει µε µεγάλη κατασπατάληση
πόρων; 

Πώς αντιλαµβάνεται η Κυβέρνηση την ενίσχυση της πολιτικής
προστασίας, όταν η απορροφητικότητα του προγράµµατος
«ΑΙΓΙΣ» επί της δικής της θητείας είχε φτάσει στο 1%; Και δεν το
λέµε εµείς αυτό το λέει ο αρµόδιος Υπουργός, ο κ. Κικίλιας. 

Η Κυβέρνηση επιδίδεται συχνά στην επίρριψη ευθυνών σε
όλους τους άλλους και εµµέσως και υπαινικτικά αναφέρθηκε σε
ευθύνες της αυτοδιοίκησης, σχετικά µε την υλοποίηση αντιπληµ-
µυρικών έργων. Μήπως όµως δεν είναι δικοί σας αυτοί οι περι-

φερειάρχες οι οποίοι δεν έκαναν αυτά τα έργα; Ή µήπως οι ίδιοι
δεν είναι αυτοί που τους στηρίξατε για να επανεκλεγούν ενώ τους
κατηγορούσατε, τους «αδειάζατε», ότι δεν είχαν δράσει εγκαί-
ρως. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που έφερε προς
ψήφιση η Κυβέρνηση αποτελείται από ένα πλήθος αποσπασµα-
τικών διατάξεων -αναφέρθηκε νοµίζω πολύ αναλυτικά ο εισηγη-
τής µας, ο Μανώλης Χριστοδουλάκης- σε πολλές περιπτώσεις
φωτογραφικών -το τονίζουµε αυτό- που συνιστούν παρεκκλίσεις
από την υφιστάµενη νοµοθεσία. Και βέβαια οι παρεκκλίσεις έγι-
ναν κανόνας στη θητεία της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Ίσως και
αυτό είναι ένα στοιχείο που αποδεικνύει τη µεταρρυθµιστική έν-
δεια της σηµερινής αλλά και της προηγούµενης κυβέρνησης. 

Ισχυρίστηκε ο Υπουργός στην επιτροπή ότι υπάρχει αναγκαιό-
τητα τέτοιων τροποποιήσεων για την εύρυθµη λειτουργία του
κράτους και της διοίκησης. Και ,πράγµατι, αυτό µπορεί να ισχύει
σε κάποιες περιπτώσεις. Ισχύει όµως σε όλες; Ισχυρίστηκε επί-
σης ότι η διοίκηση ερµηνεύει στενά τον νόµο και δεν µπορούν να
προχωρήσουν κάποιες διαδικασίες, λέγοντας µάλιστα ότι οι ίδιες
υπηρεσίες λένε στον Υπουργό, στο Υπουργείο στην πολιτική ηγε-
σία «φέρτε άλλο νόµο». Μπορείτε να αποδείξετε, κύριε Υπουργέ,
ότι οι υπηρεσίες σάς ζητούν να προχωρήσετε σε αλλαγή του
νόµου; Έχετε να παρουσιάσετε εισηγήσεις της διοίκησης για την
ανάγκη τέτοιων νοµοθετικών τροποποιήσεων ή µήπως η Κυβέρ-
νηση αλλάζει τα ισχύοντα στους νόµους, για να κάνει εξυπηρε-
τήσεις όπου ο νόµος και η δηµόσια διοίκηση δεν της το επιτρέ-
πουν; Εκτός, βέβαια, από τις περιπτώσεις που νοµοθετεί για να
µεταθέσει, ως συνηθίζει, αλλού τις ευθύνες, όπως µε τη ρύθµιση
για τα ορυχεία σµύριδας της Νάξου. Χωρίς να έχει κάνει τίποτα
εδώ και πέντε χρόνια διακυβέρνησης, χωρίς να έχει σχέδιο για
τη βιώσιµη λειτουργία των ορυχείων, τι κάνει; Απλά µεταφέρει
την αρµοδιότητα και τις ευθύνες στον δήµο. Χωρίς να υπάρχει
µελέτη, χωρίς να υπάρχει σχεδιασµός, χωρίς να γνωρίζουµε αν
η τοπική αυτοδιοίκηση µπορεί αυτό το εγχείρηµα να το αντέξει,
η Κυβέρνηση απλά µεταθέτει την ευθύνη για να το παρουσιάσει
και ως εξυπηρέτηση τοπικών παραγόντων. 

Επειδή όµως µιλάτε για µεταρρυθµίσεις, να σας πω ότι η τε-
λευταία πραγµατική µεταρρύθµιση στο θεσµικό πολεοδοµικό
πλαίσιο που έγινε ήταν η κωδικοποίηση του συνόλου της πολεο-
δοµικής νοµοθεσίας. Και αυτό έγινε το 1999 από την κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ.

Και κάτι τελευταίο σε σχέση µε ένα ζήτηµα που έχουν θέσει
και µάλιστα το θέτουν επιτακτικά ακόµα και Βουλευτές της δικής
σας παράταξης. Αναφέροµαι, κύριε Υπουργέ, στα εκτός σχεδίου
ακίνητα άνω των τεσσάρων στρεµµάτων, που στην πολύ µεγάλη
πλειοψηφία συνιστούν µικροϊδιοκτησίες και οι οποίες αχρηστεύο-
νται. Εµείς καταθέσαµε τον Απρίλιο τροπολογία την οποία απορ-
ρίψατε. Η Κυβέρνηση δεν έχει φέρει νοµοθετική ρύθµιση, παρά
τις υποσχέσεις, και βεβαίως απαξιώνεται η περιουσία των πολι-
τών και από την µικρή ακίνητη περιουσία αυτή την οποία θα την
εξαγοράσουν συγκεκριµένα συµφέροντα, θα την εξαγοράσουν
κάποιοι µεγαλοξενοδόχοι και επενδυτές αντί πινακίου φακής,
είναι εµφανές το ποιοι ευνοούνται, ποιους ευνοείτε, ποιους θέ-
λετε να εξυπηρετήσετε και για ποιους, τελικά, νοµοθετείτε όπως
κάνετε µε το άρθρο 18 του παρόντος νοµοσχεδίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση συνεχίζει να ακο-
λουθεί έναν δρόµο που είναι στον αντίποδα των αρχών της καλής
νοµοθέτησης, παρά το γεγονός ότι συχνά επικαλείται ακριβώς το
αντίθετο. Το ΠΑΣΟΚ δεν θα ακολουθήσει αυτόν τον δρόµο. Το
ΠΑΣΟΚ ασκεί σοβαρή, τεκµηριωµένη και συγκροτηµένη αντιπο-
λίτευση. Αυτό, δηλαδή, που δεν θέλει να ακούει η Κυβέρνηση.
Αυτή η συγκροτηµένη Αντιπολίτευση µετεξελίσσεται σε ρεαλι-
στική εναλλακτική κυβερνητική πρόταση, µια πρόταση διεξόδου
για τους προοδευτικούς πολίτες της χώρας, µια πρόταση ελπί-
δας και προοπτικής για τους πολλούς για τους οποίους εσείς δεν
ενδιαφέρεστε και, δυστυχώς, το αποδεικνύετε στην πράξη.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε, κύριε

Κατρίνη. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής τριάντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και επτά εκπαι-
δευτικοί συνοδοί από το Γυµνάσιο και λυκειακές τάξεις Καλιανών
Κορινθίας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
ο κ. Σκυλακάκης. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό µας δίνει
την ευκαιρία να κάνουµε απ’ ό,τι κατάλαβα διαφόρων ειδών πα-
ρατηρήσεις που δεν ανήκουν κατ’ ανάγκην στο περιεχόµενό του.
Ο αξιότιµος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής µίλησε στον χρόνο του, αλλά ο περισσότερος χρόνος
αφιερώθηκε σε ένα χθεσινό θέµα. Αισθάνθηκα λίγο σαν να κά-
νουµε time travelling προς το παρελθόν, διότι η συζήτηση είναι
για το νοµοσχέδιο αυτό σήµερα και όχι για αυτά που συζητήθη-
καν χθες στην Ολοµέλεια.

Και για να κάνω µια µικρή παρατήρηση σε σχέση µε αυτό που
είπατε, αξιότιµε κύριε συνάδελφε, για το ότι οι υπηρεσίες µάς ζη-
τούν να φέρουµε έναν άλλο νόµο, δεν ξέρω πόσες φορές εσείς
είχατε την ευκαιρία να έρθετε σε επαφή µε τις υπηρεσίες, αλλά
εγώ έχω εξαντλητική τέτοια επαφή την τελευταία τετραετία. Σας
διαβεβαιώ ότι ισχύει και ισχύει µε τον εξής περίπλοκο τρόπο. Δεν
σου λένε ότι για να κάνεις κάτι χρειάζεσαι έναν άλλο νόµο. Αυτό
το καταλαβαίνω. Σου λένε ότι αυτά που ρητώς προβλέπει ο υφι-
στάµενος νόµος για κάποιον λόγο δεν µπορεί η υπηρεσία να τα
εφαρµόσει παρά τη βούληση του νοµοθέτη, που είναι να εφαρ-
µοστεί προφανώς ο νόµος που ψήφισε. Αυτό είναι διαχρονικό,
δεν αφορά µόνο νόµους που ψηφίστηκαν τα τελευταία δύο χρό-
νια. Αφορά και νόµους πριν από πέντε ή πριν από δέκα χρόνια.
Είναι περισσότερο το ότι υπάρχει µία αν θέλετε δυσκολία και από
την πολυνοµία, η οποία µας κατατρέχει, και που δεν είναι εύκολο
να αρθεί ως πρόβληµα. 

Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι δεν πρέπει να νοµοθετούµε διότι
το γεγονός ότι κάτι πρέπει να προστεθεί σε µία διάταξη δεν ση-
µαίνει ότι η προσθήκη είναι λάθος ή µε µικρή σηµασία. Θα σας
πω µερικές διατάξεις από δω που είναι µία ή δύο λέξεις προσθή-
κες και που δεν θα µπορούσαν παρά σε ένα ερανιστικό νοµοσχέ-
διο ή σε µία τροπολογία που θα λέγατε «γιατί έρχεται σε νοµο-
σχέδιο άσχετο µε µια τροπολογία» να µπουν. Για παράδειγµα, το
είπα και στην επιτροπή, γράφει ο υφιστάµενος νόµος ότι µπορεί
ο ΔΕΔΔΗΕ να παρεµβαίνει και να κλαδεύει σε πάρκα και άλση
και δεν γράφει κοινόχρηστους χώρους, που σηµαίνει ότι σε
όλους τους δρόµους και όλες τις πλατείες, εκτός αν είναι άλσος
ταυτόχρονα, δεν έχουν δυνατότητα παρέµβασης. Το πρόβληµα
είναι πραγµατικό. Όταν θα περπατήσετε και κοιτάζετε τα δίκτυα
του ΔΕΔΔΗΕ, θα βλέπετε τα κλαδιά να προσεγγίζουν τα δίκτυα
µε τρόπο επικίνδυνο. Τους δίνουµε µία δυνατότητα να παρεµβαί-
νουν, που ισχύει για τα πάρκα και τα άλση. Συνεπώς η Βουλή είχε
τη βούληση να ισχύει γενικότερα, αλλά προφανώς, έτσι όπως λει-
τουργούµε, πρέπει να βάλουµε τη λέξη «κοινόχρηστοι» για να
δουλέψει. 

Άλλο παράδειγµα είναι η «µηχανική στάθµευση». Είναι δύο
φράσεις σε υφιστάµενο νόµο. Έλα ντε που δεν υπήρχαν αυτά τα
συστήµατα, δεν είχαν αναπτυχθεί τόσο, ώστε να µπορούν να αυ-
ξήσουν τη χρησιµότητα ενός αδόµητου οικοπέδου από πλευράς
στάθµευσης. Αν πρόκειται να το κάνεις, θα το κάνεις µε αυτόν
τον τρόπο. Δεν γίνεται αλλιώς. 

Ή πάµε στην απόληξη κλιµακοστάσιων. Προβλέπουµε στον
υφιστάµενο νόµο και είναι κοινής αποδοχής, δεν άλλαξε, ότι θα
έχουµε φωτοβολταϊκά στις ταράτσες. Προβλέπουµε ακόµη στον
υφιστάµενο νόµο και φωτοβολταϊκά στις πέργκολες πάνω στις
ταράτσες, αλλά δεν προβλέπαµε στην απόληξη κλιµακοστασίων.
Είναι ένας χώρος που από τη φύση του δεν µπορείς να το κάνεις
κάτι άλλο. Ή θα τον έχεις παντελώς άχρηστο ή θα βάλεις ένα φω-

τοβολταϊκό κάτι που ωφελεί και την εθνική οικονοµία, και την πρά-
σινη ανάπτυξη, και την ίδια την πολυκατοικία στην οποία τοποθε-
τείται το φωτοβολταϊκό. Μια φράση είναι αυτή, δύο φράσεις
είναι, αλλά είναι χρήσιµη νοµοθέτηση. 

Ή έχουµε το παράδειγµα µικρής αλλαγής µεγάλης σηµασίας:
Βάζουµε την εθνική στρατηγική για τη βιοποικιλότητα από τα δε-
καπέντε στα δέκα χρόνια. Είναι προφανές ότι είναι χρήσιµο αυτό.
Είναι λίγες φράσεις πάλι στο νοµοσχέδιο, είναι τροποποίηση υφι-
στάµενου άρθρου. Γιατί είναι χρήσιµο; Διότι ζούµε σε ένα και-
νούργιο κλίµα. Είναι απολύτως βέβαιο ότι µετά από όσα
συνέβησαν τον τελευταίο χρόνο ειδικά η χώρα µας -εγώ θα έλεγα
και ο πλανήτης συνολικά, αλλά η χώρα µας ειδικά- βρίσκεται σε
καινούργιο κλίµα. Δεν υπήρχε περίπτωση µε το παλιό κλίµα να
έχουµε δύο γεγονότα, ένα της τάξεως των χιλίων ετών και ένα
της τάξεως των διακοσίων µε τριακοσίων ετών, στην ίδια περιοχή
µέσα σε έναν µήνα. Ή αν θέλετε µαθηµατικά η περίπτωση είναι
µία στις διακόσες µε τριακόσιες χιλιάδες. Προφανώς δεν είναι
µία στις τριακόσιες χιλιάδες, αλλά έχουµε καινούργιο κλίµα. 

Τι ξέρουµε για το καινούργιο κλίµα; Η απάντηση είναι πολύ
λίγα ξέρουµε για το καινούργιο κλίµα. Γιατί ξέρουµε πολύ λίγα
για το καινούργιο κλίµα; Λόγω των στατιστικών των προηγούµε-
νων ετών. Πώς διαµορφώναµε τις πολιτικές µας; Κοιτάγαµε τι συ-
νέβαινε στο παρελθόν και προβλέπαµε το µέλλον. Αυτά τα
στατιστικά δεν ισχύουν πια. Είναι κάτι που το λέω, το είπα και στο
Ευρωπαϊκό Συµβούλιο και το λέω και στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή
σε σχέση µε τους χάρτες πληµµύρας, τα στατιστικά µε βάση τα
οποία έγιναν οι χάρτες πληµµύρας είναι παραπλανητικά στη ση-
µερινή εποχή. Διότι λένε ότι εκεί δεν θα πληµµυρίσει και τελικά
εκεί πληµµυρίζει. Γιατί πληµµυρίζει; Διότι τα στατιστικά έρχονται
από το παλιό κλίµα και ζούµε σε ένα καινούργιο. Το καινούργιο
κλίµα σηµαίνει πολύ µεγάλες αλλαγές στη βιοποικιλότητα και δεν
ξέρουµε µε ποια ταχύτητα θα έρθουν οι πιέσεις προς τη βιοποι-
κιλότητα. Δεν ξέρουµε ποια θα είναι η µέση θερµοκρασία το κα-
λοκαίρι από το 2030 µέχρι το 2035. Κανείς δεν το ξέρει. Υπο-
θέσεις κάνουµε. Γι’ αυτό και είναι ανάγκη να είµαστε πολύ πιο
ευέλικτοι στην προσαρµογή σε αυτό το καινούργιο κλίµα εξ ου
και τα δεκαπέντε χρόνια γίνονται δέκα, ακριβώς επειδή ζούµε σε
ένα καινούργιο κλίµα. Αυτά ήθελα να τα πω για να δείξω ότι µπο-
ρεί να είναι µικρές οι αλλαγές, αλλά να έχουν πολύ µεγάλη ση-
µασία και να είναι απολύτως αναγκαίες. 

Πάµε τώρα σε κάποιες παρεξηγήσεις που υπάρχουν σε αυτό
το νοµοσχέδιο. Πρώτον σχετικά µε τα data centers άκουσα ξανά
και ξανά αξιότιµους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης να λένε
ότι θέλουµε να βάλουµε τα data centers στην αµιγή κατοικία.
Πρώτον το πού µπαίνουν τα data centers προϋπάρχει ως νοµο-
θεσία. Το άρθρο που επαναλαµβάνεται επαναλαµβάνεται για λό-
γους κωδικοποίησης για το πού µπαίνουν τα data centers. Είναι
εδώ και τρία χρόνια νοµοθεσία τελεσίδικη. Ρητώς προβλέπει
αυτή η νοµοθεσία, που ισχύει ήδη εδώ και τρία χρόνια και σε τί-
ποτε δεν αλλάζει, ότι δεν υπάρχει περίπτωση να πάνε σε αµιγή
κατοικία.

Το λέω γιατί όταν λέµε πράγµατα και µετά στήνουµε ένα ολό-
κληρο οικοδόµηµα, τελικά ο διάλογος δεν είναι παραγωγικός. Θα
έλεγα, δεν µπορεί σχεδόν να υπάρχει, γιατί εγώ είµαι υποχρεω-
µένος αντί να συζητήσω στον χρόνο µου -που είναι πάντα πολύ-
τιµος ο κοινοβουλευτικός χρόνος- πράγµατα που µπορεί να
έχουµε διαφωνίες αλλά είναι αντικείµενο πολιτικής συζήτησης,
χάνω τον χρόνο αυτό για να εξηγώ το αυτονόητο, ότι κάτι που
δεν έχει µπει στο νοµοσχέδιο, δεν έχει µπει στο νοµοσχέδιο.

Παρ’ όλα αυτά θα σας πω ότι αυτή η νοµοθεσία για τα data
centers είναι και µετρηµένη. Τα data centers δεν επιβαρύνουν ιδι-
αίτερα, όπως άκουσα, το περιβάλλον. Από τη φύση τους δεν
έχουν καµµία µορφή ρύπανσης µεγαλύτερη από ότι ένα γραφείο
και µάλιστα µε λιγότερες θέσεις εργασίας, γιατί ένα σηµαντικό
κοµµάτι του χώρου πηγαίνει για τους υπολογιστές και τα συστή-
µατα υποστήριξης. 

Κι επειδή υπήρχε από µία αξιότιµο συνάδελφό της Αντιπολί-
τευσης το αίτηµα να αυξήσουµε κάπως τις θέσεις στάθµευσης,
θα το πάµε από το µία ανά διακόσια τετραγωνικά στο µία ανά
εκατόν εβδοµήντα τετραγωνικά. Θα κάνει ο αρµόδιος Υπουργός
κ. Ταγαράς σχετική τροποποίηση, για να µη λέµε ότι δεν ακούµε
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και στη συζήτηση που κάνουµε εδώ µεταξύ µας.
Πάω τώρα στα υπεράκτια αιολικά. Εκεί θα σας πω δύο τρία

λόγια παραπάνω, γιατί θέλω να τα ακούσει και η Ολοµέλεια της
Αίθουσας. Τα είπα και στην επιτροπή. 

Η Ελλάδα έχει ένα πάρα πολύ σηµαντικό αιολικό δυναµικό στη
θάλασσα της. Αυτό το αιολικό δυναµικό µάς κάνει µοναδικούς σε
όλη τη Μεσόγειο µε µια µικρή εξαίρεση, µια µικρή περιοχή κάτω
από τη νότια Γαλλία σε σχέση µε τη δυνατότητα ανάπτυξης υπε-
ράκτιων αιολικών. Όταν λέµε µοναδικούς, εννοούµε µοναδικούς
µε µεγάλη διαφορά από οποιονδήποτε άλλο. Οι χώροι που µπο-
ρούν να µπουν υπεράκτια αιολικά έχουν τρία ανταγωνιστικά πλε-
ονεκτήµατα. Το πρώτο είναι οι ισχυροί άνεµοι οι οποίοι είναι
βεβαιωµένοι και καταγεγραµµένοι. Το δεύτερο είναι µεγάλη διάρ-
κεια των ανέµων. Έχουν δηλαδή εξαιρετικά υψηλό -αυτό που
λέµε- capacity factor. To capacity factor είναι το διάστηµα στο
οποίο λειτουργεί ένα αιολικό ή ένα φωτοβολταϊκό ή οποιοδήποτε
εργοστάσιο ενέργειας.

Τα φωτοβολταϊκά, για να ξέρετε, ας πούµε στη Γερµανία είναι
οκτακόσιες µε εννιακόσιες ώρες τον χρόνο από τις οκτώ χιλιάδες
πεντακόσιες ώρες που έχουµε σε έναν χρόνο. Στη Γερµανία είναι
οκτακόσιες µε εννιακόσιες. Σε εµάς που είµαστε ανταγωνιστικοί,
είναι πιο κοντά στις χίλιες πεντακόσιες ώρες. Τα αιολικά της στε-
ριάς µπορούν να είναι σε καλά σηµεία και να είναι για τρεις χι-
λιάδες ώρες. Ετούτα εδώ που έχουµε στο Αιγαίο ή και αλλού
-κυρίως, όµως, είναι στο Αιγαίο- µπορούν να ξεπερνούν τις τέσ-
σερις χιλιάδες ή τις τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιες ώρες, που
σηµαίνει να φτάνουν και πάνω από το 50% capacity factor. Αυτό
για το ηλεκτρικό σύστηµα της Ελλάδας και γενικότερα της Ευ-
ρώπης είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Διότι όταν θα προσφέρουν
ενέργεια, θα προσφέρουν ενέργεια εκεί που θα σταµατούν τα
υπόλοιπα αιολικά ή τα υπόλοιπα φωτοβολταϊκά και θα καθιστούν
πολύ µικρότερη την ανάγκη αποθήκευσης, που είναι ένα πολύ
ακριβό πράγµα. 

Και το τρίτο ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα το οποίο έχουµε, σχε-
τικά µε την βόρεια θάλασσα είναι ο ήπιος καιρός, το γεγονός ότι
θα είναι ανεπτυγµένο όλο το σύστηµα διασυνδέσεων και η µικρή
απόσταση από τη γη. Διότι οπουδήποτε και να τα βάλεις, πάντα
υπάρχει κάποιο νησί σε κάποια απόσταση πολύ κοντινή.

Όλο αυτό το πακέτο πλεονεκτηµάτων µάς δίνει τη δυνατότητα
να κάνουµε πάρα πολύ µεγάλη ανάπτυξη, όταν οι τιµές θα είναι
αρκετά χαµηλές. Αυτή τη στιγµή είχαµε µια δραµατική µείωση
των τιµών των υπεράκτιων στην τελευταία δεκαετία και προβλέ-
πεται ότι θα έχουµε εξίσου µεγάλη µείωση στην επόµενη δεκαε-
τία. Εξ ού και υπάρχει ένα πάρα πολύ µεγάλο παγκόσµιο επεν-
δυτικό ενδιαφέρον για τα ελληνικά υπεράκτια αιολικά. 

Έχουν, όµως, και ένα άλλο χαρακτηριστικό, το οποίο πρέπει
να το ξέρουµε, που είναι πολύ σηµαντικό. Τα υπεράκτια αιολικά
σε αντίθεση µε τα φωτοβολταϊκά ή τα εγχώρια αιολικά έχουν
πολύ µεγαλύτερη προστιθέµενη αξία δυνητικά και στην κατα-
σκευή και στη συντήρηση. Ο λόγος είναι ότι χρειάζονται πλατ-
φόρµες οι οποίες θαυµάσια µπορούν να κατασκευαστούν σε
ελληνικά ναυπηγεία, γιατί εδώ η απόσταση µεταφοράς δίνει ση-
µαντικό ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα. Χρειάζονται καλώδια πολύ
περισσότερα και διαφορετικού είδους και έχουµε πολύ ισχυρές
τέτοιες βιοµηχανίες. Χρειάζονται δύτες, που έχουµε τέτοιες εται-
ρείες για να κάνουν τη συντήρηση. Γενικότερα έχουν πολύ µεγα-
λύτερη τοπική προστιθέµενη αξία πάνω από 50% θα σας έλεγα
και το ίδιο ισχύει και στη συντήρηση.

Αυτό σηµαίνει ότι µπορούµε, εφόσον σχεδιάσουµε σωστά, να
έχουµε µία σειρά βιοµηχανιών, ένα οικοσύστηµα που θα δηµιουρ-
γηθεί στη βάση της γειτνίασης µε αυτές τις πολύ µεγάλες δυνα-
τότητες που έχουµε να αναπτύξουµε µε υπεράκτια αιολικά για
όλη την παραγωγική αλυσίδα τους ή για µεγάλο κοµµάτι της πα-
ραγωγικής αλυσίδας. Κι αυτό µπορεί να µας κάνει παγκόσµιους
πρωταγωνιστές ή τουλάχιστον µε βεβαιότητα µεσογειακούς πρω-
ταγωνιστές σε αυτή την τεχνολογία η οποία είναι µεγάλη. Όταν
µιλάµε για 12 GW σαν ένα πρώτο πακέτο, 12 GWείναι ένα πάρα
πολύ µεγάλο κοµµάτι ενέργειας και η ανάπτυξή του από το 2028
- 2029 µέχρι το 2040 θα αλλάξει τελείως την ενεργειακή εικόνα
της Ελλάδας και θα µας κάνει εξαγωγείς ενέργειας, θα µας δώσει
στρατηγικό χαρακτήρα στο πόσο θα µπορούµε να υποστηρί-

ζουµε και την υπόλοιπη Ευρώπη µε ασφαλή πράσινη ενέργεια. 
Να πω δυο λόγια για τα φωτοβολταϊκά. Άκουσα διάφορα πα-

ράλογα πράγµατα για τη φύτευση. Κοιτάξτε, η φύτευση θα τη
δούµε, θα υπάρχει υπουργική απόφαση και θα συζητήσουµε πριν
από την υπουργική µε όλους τους φορείς για το ποιο ύψος πρέ-
πει να είναι, ποια είδη, σε ποιες περιοχές, τι κάνουµε στα άγονα
κ.λπ.. Θα είµαστε λογικοί σε όλα αυτά. 

Όµως, είναι εξασφάλιση και για το τοπίο και για την ίδια την
ανάπτυξη της βιοµηχανίας να µειώσουµε την οπτική όχληση και
προφανώς δεν θα µειώσουµε την τοπική όχληση, αν, όπως άκου-
σα, µαζέψουµε και κάνουµε µια τούφα δέντρα ως υποχρέωση.
Προφανώς η φύτευση πρέπει να είναι περιµετρική και εντός
αυτού. Αυτά σε σχέση, λοιπόν, µε τα φωτοβολταϊκά εκεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας)

Θα χρειαστώ λίγο χρόνο, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε, κύριε Υπουργέ. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας):
Να πω λίγο και για τα θέµατα που άκουσα Δασικής Υπηρεσίας.

Κοιτάξτε η Δασική Υπηρεσία είναι στρατηγικού χαρακτήρα για
µας. Έχουµε ήδη δροµολογήσει πεντακόσιες προσλήψεις δασο-
λόγων και δασοπόνων, κάτι πρωτοφανές για την υπηρεσία η
οποία έµεινε είκοσι χρόνια στεγνή, χωρίς καµµία πρόσληψη.
Αυτές οι προσλήψεις θα γίνουν στη µεγάλη τους πλειοψηφία στο
πρώτο τετράµηνο του 2024. 

Τρέχουµε και για τους χίλιους διακόσιους που έχουµε περάσει
που θα έρθουν για πρώτη φορά εποχικοί. Συνεπώς σε έξι µήνες
από σήµερα, η Δασική Υπηρεσία θα έχει πολύ µεγαλύτερο αν-
θρώπινο δυναµικό, όπως θα έχει και µεγαλύτερους πόρους διότι
είναι στις προθέσεις της Κυβέρνησης και του Υπουργείου και
δική µου προσωπικά από τα έσοδα των ρύπων, ένα σηµαντικό
ποσό για πρώτη φορά να πάει για να στηρίξει την προσπάθεια
µας τόσο για τις διαχειριστικές µελέτες όσο και για την επιδό-
τηση και αποµάκρυνση της βιοµάζας για τη σωτηρία των δασών
µας. 

Συνεπώς πιστεύω ότι η Δασική Υπηρεσία θα είναι σε πολύ κα-
λύτερη κατάσταση και θα δουλέψουµε µαζί πολύ σκληρά, διότι
το έργο που έχουµε είναι τεράστιο. Τα µισά µας δάση εδώ και
δεκαετίες -και πάνω από τα µισά, κατά τη γνώµη µου- είναι χωρίς
διαχείριση. Αυτή είναι η κατάσταση που πρέπει να αντιστρέ-
ψουµε. 

Και να πω δυο λόγια για την τροπολογία, η οποία έχει κατατε-
θεί. Θα παρουσιάσω δύο µόνο άρθρα εγώ, τα υπόλοιπα ο συνά-
δελφος και συνεργάτης, κ. Νίκος Ταγαράς. Το ένα άρθρο, το
άρθρο 2 της τροπολογίας είναι η διενέργεια δηµοπρασιών δασι-
κής βιοµάζας. Λέµε για το «ANTI - NERO -έχουµε ένα πολύ µε-
γάλο «ANTI - NERO», το οποίο ξεκινάει τώρα- ό,τι βιοµάζα βγαίνει
θα δηµοπρατείται και θα πηγαίνει πίσω ως έσοδο της Δασικής
Υπηρεσίας. Ως τώρα αφηνόταν αυτή η βιοµάζα «ANTI – NERO» I
και ΙΙ ή δινόταν στους τοπικούς πληθυσµούς. Οι τοπικοί πληθυ-
σµοί καλύπτονται ούτως η άλλως από τις από την υπόλοιπη µε-
ταρρύθµιση που θα φέρουµε. 

Είναι ανάγκη να δηµοπρατείται αυτή η βιοµάζα γιατί το «ANTI
– NERO» πια έχει πολύ µεγάλη έκταση. Και το δεύτερο άρθρο
αφορά την αναγκαστική συµµόρφωση των ΦΟΔΣΑ που δεν θα
συµµορφωθούν µε τον νόµο στο τέλος ταφής. 

Το τέλος ταφής είναι µία υποχρέωση που έχουµε από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, είναι και ορόσηµο
του Ταµείου Ανάκαµψης και δεν µπορούµε παρά να το εφαρµό-
σουµε πλήρως. Εάν κάποιοι δεν επιθυµούν να το εφαρµόσουν
είναι υποχρεωµένη η Κυβέρνηση. Και αυτό λέει αυτή η τροπολο-
γία, ότι το τέλος ταφής θα εφαρµοστεί. 

Και να κλείσω µε ένα λόγο για τη σµύριδα. Η σµύριδα δίδεται
στον δήµο µε προίκα για µία τετραετία, µε τους σχετικούς πό-
ρους. Οι άνθρωποι εκεί θα καλύψουν τις ανάγκες τους και θα
δούµε αν χρειάζεται άλλη βοήθεια µέχρι να οριστικοποιηθεί το τι
θα γίνει µε αυτό το θέµα που είναι ουσιαστική ευθύνη της τοπικής
αυτοδιοίκησης. 

Το κράτος ήταν εκεί για πάρα πολλά χρόνια. Παραµένει εκεί
µέχρι να οριστικοποιηθεί η όποια λύση στο θέµα. Το λέω για το
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ΚΚΕ, το πρόβληµα της σµύριδας το βασικό είναι ότι δεν είναι
ανταγωνιστικό ορυκτό αυτή τη στιγµή ή αυτή την εποχή. 

Και για να κλείσω µε µία γενικότερη πολιτική παρατήρηση. Η
συνολική άρνηση της κυβερνητικής πολιτικής δεν οδηγεί σε θε-
τικά αποτελέσµατα. Θεωρώ ότι και για το Κοινοβούλιο και για την
Αντιπολίτευση και για την κοινωνία, η διαλεκτική άρνηση -προφα-
νώς η Αντιπολίτευση από τη φύση της αρνείται- είναι πολύ επω-
φελέστερη από την καθολική άρνηση. Όποιος δεν το αντιλαµ-
βάνεται αυτό, υφίσταται αυτά που υφίσταται σήµερα η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι οκτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο συνο-
δοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Μυκόνου. 

Καλωσορίζουµε και τους µαθητές και τους εκπαιδευτικούς! 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Μαρία Αντωνίου, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά τη χθε-

σινή συζήτηση στην Ολοµέλεια σε επίπεδο πολιτικών Αρχηγών,
συζητάµε σήµερα το σχέδιο νόµου, που έρχεται σε µια χρονική
στιγµή που τίθεται επιτακτικά η ανάγκη να υπάρξει ένα ολοκλη-
ρωµένο σχέδιο ρύθµισης εξόχων σηµαντικών ζητηµάτων, που
αφορούν στην αντιµετώπιση, πρώτον, της αύξησης των τιµών της
ενέργειας, δεύτερον, των φυσικών καταστροφών, τρίτον, της
προστασίας του περιβάλλοντος, τέταρτον, τις επιπτώσεις της κλι-
µατικής αλλαγής, πέµπτον, της ύψιστης ωφέλειας για την οικο-
νοµία λειτουργία των κέντρων δεδοµένων, έκτον, τη στάθµιση
και, έβδοµον, και άλλων διοικητικού περιεχόµενου ζητηµάτων, µε
στόχο την επίλυση των αναδυόµενων αναπτυξιακών προβληµά-
των µε τον πλέον αποτελεσµατικό και λιγότερο χρονοβόρο τρό-
πο. 

Για εµένα, έχουν µία επιπλέον βαρύτητα οι διατάξεις που πε-
ριλαµβάνονται στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, καθώς το υπό συ-
ζήτηση θέµα άπτεται άµεσα του επιστηµονικού µου πεδίου ως
δασολόγου - περιβαλλοντολόγου, που µε την επί σειρά ετών
επαγγελµατική µου δραστηριότητα στον τοµέα αυτό, οφείλω σή-
µερα να ευχαριστήσω τον Υπουργό για την ανακοίνωση ότι θα
έχουµε προσλήψεις πεντακοσίων δασολόγων και δασοπόνων
στις κατά τόπους δασικές υπηρεσίες. Γιατί όντως είκοσι χρόνια
είναι πολλά και ο κόσµος στις δασικές υπηρεσίες χρειάζεται σί-
γουρα ανανέωση.

Όµως, θα σας πω και κάτι ακόµα, κύριε Υπουργέ, ότι δεν αρ-
κούν οι πεντακόσιοι δασολόγοι και δασοπόνοι και θα πρέπει να
κάνουµε έναν προγραµµατισµό κάθε χρόνο, έτσι ώστε να ενισχύ-
σουµε τις δασικές υπηρεσίες για να πετύχουµε τις διαχειριστικές
µελέτες που έχει ανάγκη το δάσος και το περιβάλλον. 

Η κλιµατική αλλαγή, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι µια πρόκληση
των καιρών και εµείς οφείλουµε να σταθούµε ανθεκτικοί απέναντί
της. Δεν µπορούµε να εθελοτυφλούµε. Οφείλουµε να συγχρονι-
στούµε µε τα νέα δεδοµένα και να βρισκόµαστε µπροστά από τις
εξελίξεις στον κρίσιµο τοµέα της κλιµατικής αλλαγής, να έχουµε
ένα οργανωµένο σχέδιο πρόληψης και όχι να µένουµε απλοί θε-
ατές - παρατηρητές του φαινοµένου, να την αντιµετωπίσουµε µε
στοχευµένη και µελετηµένη, µέχρι και την τελευταία λεπτοµέ-
ρεια, πολιτική. 

Είµαστε συλλογικά υπεύθυνοι, διότι οφείλουµε να δίνουµε πε-
ρισσότερη έµφαση στην προσαρµογή στις νέες συνθήκες. Η ανά-
γκη να γίνουµε πιο ανθεκτικοί αφορά το παρόν, το τώρα και όχι
το µέλλον, το µετά, γιατί επί του παρόντος αντιµετωπίζουµε τις
επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής και της ενεργειακής κρίσης.
Αυτή η κρίση είναι ήδη εδώ, επηρεάζει ήδη τις ζωές µας, επηρε-
άζει την κοινωνική συνοχή. Έχει ήδη σηµαντικό αντίκτυπο στο οι-
κονοµικό πεδίο και λειτουργεί ανασταλτικά σε όποια προσπάθεια

για την ανάταξη της κοινωνίας και της οικονοµίας. 
Και είναι η επίτευξη αυτής της ανθεκτικότητας, αγαπητές και

αγαπητοί συνάδελφοι, που αποτελεί το πολιτικό στοίχηµα, το
οποίο έχει βάλει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης, κατά τη δεύτερη τετραετία διακυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας. 

Όµως, τα στοιχήµατα δεν κερδίζονται µε ευχολόγια, µε µεγάλα
λόγια, αλλά µε τολµηρές και καινοτόµες µεταρρυθµίσει, ριζοσπα-
στικές αλλαγές. Στην κατεύθυνση αυτή κινείται το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα, στόχος του οποίου είναι να
εστιάσει στα αίτια που εµποδίζουν τις αναγκαίες αλλαγές, δη-
λαδή στον καθορισµό του πλαισίου για την εύρυθµη λειτουργία
των κέντρων δεδοµένων, παραδείγµατος χάριν, στην αντιµετώ-
πιση των πολεοδοµικών και χωροταξικών ζητηµάτων, στην επί-
λυση διοικητικών ζητηµάτων που παραδέχτηκε και ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, που άπτονται της προστα-
σίας του περιβάλλοντος και την ενίσχυση προστασίας τους, κα-
θώς και τη λήψη στοχευµένων µέτρων για την ανάπτυξη των ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας. 

Μας εγκαλούν οι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
ότι εισάγουµε νοµοσχέδια µε συνοπτικές διαδικασίες, fast track,
χωρίς επαρκή χρόνο προετοιµασίας για τα κόµµατα. 

Τι καθορίζετε εσείς ως επαρκή χρόνο προετοιµασίας; Τον
χρόνο που θα έχουν έρθει οι επόµενες δύσκολες καιρικές συν-
θήκες, απότοκο της κλιµατικής αλλαγής, ή να αφήσουµε την ευ-
καιρία της λειτουργίας των κέντρων δεδοµένων να περάσει από
µπροστά µας ανεκµετάλλευτη και να µείνει η χώρα µας ουραγός
στις µεγάλες επενδύσεις που µπορούν να τη µετατρέψουν σε κέ-
ντρο ψηφιακής οικονοµίας;

Μας εγκαλείτε ότι µε το παρόν νοµοσχέδιο τροποποιούνται -
λέει- κάποιες διατάξεις του ’20, που θεσπίστηκαν ’20. Δηλαδή
µας εγκαλείτε που έχουµε αντανακλαστικά, εντοπίζουµε κάποιες
δυσλειτουργίες πιθανών νόµων και επιδιώκουµε τη διευθέτησή
τους; 

Γιατί εµείς στην Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
έχουµε προσήλωση στο στόχο, όπως τον έχει θέσει πρώτος ο
Πρωθυπουργός µας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, που δεν είναι
άλλος από τις µεταρρυθµίσεις που θα οδηγήσουν στον πολυδιά-
στατο εκσυγχρονισµό της χώρας µας. Έχουµε το κοµµατικό σθέ-
νος να δώσουµε τον αγώνα για ριζικές αλλαγές στον τόπο µας,
την ώρα που εσείς είστε κοµµατικά ασθενείς και δεν µπορείτε
καλά-καλά να χειριστείτε τις αλλαγές µέσα στο ίδιο σας το κόµ-
µα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µπροστά µας ένα σχέδιο
νόµου που αντιµετωπίζει µε ορθολογισµό µια σειρά θεµάτων κα-
θοριστικών για την αντιµετώπιση της ενεργειακής κρίσης, µέσω
της ενίσχυσης της αγοράς των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας,
καθώς και της άµεσης υλοποίησης προγραµµάτων για την ενερ-
γειακή εξοικονόµηση. Την ίδια στιγµή έχουµε µπροστά µας πιο
επείγουσα από ποτέ την ανάγκη εξασφάλισης της ενεργειακής
αυτονοµίας της χώρας µας. 

Τώρα είναι η ευκαιρία να σταθούµε υπεύθυνα απέναντι στις
προκλήσεις που αντιµετωπίζουµε, σε σχέση µε την ενέργεια, τη
βιοποικιλότητα, την κλιµατική αλλαγή. Τώρα είναι η ευκαιρία να
κάνουµε το µεγάλο άλµα στον ενεργειακό µετασχηµατισµό της
χώρας µας, στην επίτευξη της ενεργειακής ασφάλειας εν µέσω
της κατάστασης που επικρατεί στο ευρύτερο γεωπολιτικό µας
πλαίσιο. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, θεωρώ ότι είναι πράξη ευθύ-
νης να υπερψηφίσουµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και αφορά
όλους µας, αφορά το µέλλον που θέλουµε να παραδώσουµε στα
παιδιά µας. Είναι ένα θέµα εθνικής σηµασίας, απαλλαγµένο από
διαιρετικές τοµές, υπεράνω κοµµάτων και χρωµάτων, µε µία µόνο
απόχρωση: αυτή της πατρίδας µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης, ο

κ. Κοµνηνός Δελβερούδης. 
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουρ-

γέ, αξιότιµες κυρίες και αξιότιµοι κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν
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νοµοσχέδιο επιχειρείται υπό το πρόσχηµα της προστασίας του
περιβάλλοντος και της επίτευξης των στόχων της βιώσιµης ανά-
πτυξης των Ηνωµένων Εθνών η καταστρατήγηση κάθε έννοιας
του έννοµο αγαθού του περιβάλλοντος και, κατά συνέπεια, η κα-
τάφωρη παραβίαση του άρθρου 24 του Συντάγµατος. 

Το περιβάλλον έχει ρητά χαρακτηριστεί, µε την πρόσφατη νο-
µολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας, ως ένα αυτοτελώς
προστατευόµενο αγαθό, προκειµένου να εξασφαλιστεί η οικολο-
γική ισορροπία και η διαφύλαξη των φυσικών πόρων προς χάριν
των επόµενων γενεών, ενώ η προστασία του περιβάλλοντος συ-
νιστά αυταποδείκτως λόγω δηµοσίου συµφέροντος, την ικανο-
ποίηση του οποίου τα κρατικά όργανα -στα οποία συµπεριλαµ-
βάνεται ο νοµοθέτης- οφείλουν να επιδιώκουν, κάτι το οποίο
εσείς παραβλέπετε µε τρόπο προκλητικό, αφού επί της ουσίας
αυτό που πράττετε είναι η προώθηση επενδύσεων µεγάλου µε-
γέθους µε διαδικασίες fast track, δηλαδή ολοτάχως. 

Είναι προφανής και διακαής πόθος σας για την ενίσχυση της
αγοράς των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, την οποία και προ-
ωθείτε προς εξυπηρέτηση επιλεκτικά µεγάλων συµφερόντων,
µέσα από ευνοϊκές διατάξεις που αποσκοπούν στην αποφυγή
πρόσκρουσης των διαδικασιών υλοποίησης προγραµµάτων ΑΠΕ
πάνω σε σκοπέλους που ακυρώνουν τα σχέδιά σας. 

Μάλιστα, είναι τόσο µεγάλη η ανάγκη σας αυτή που πέφτετε
σε ουσιώδεις αντιφάσεις. Συγκεκριµένα, είναι απορίας άξιον πώς
ενώ προτάσσετε, κατά τα λεγόµενά σας, την προστασία του πε-
ριβάλλοντος, την ίδια στιγµή µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο νοµι-
µοποιείτε την υλοποίηση έργων ακόµα και σε προστατευόµενες
περιοχές. 

Όπως διαφαίνεται, οι περιοχές «NATURA» έχουν µεγάλο επεν-
δυτικό ενδιαφέρον για εσάς, σε τέτοιο βαθµό που δεν διστάζετε
να θυσιάσετε τον φυσικό µας πλούτο και τελικά την ποιότητα της
ίδιας της ζωής ηµών και των επόµενων γενεών. 

Ειδικότερα η πρόβλεψη στο άρθρο 46 του εν λόγω νοµοσχε-
δίου για γνωµοδότηση του ΟΦΥΠΕΚΑ προς το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας για έργα και δραστηριότητες που δεν
υπόκεινται σε περιβαλλοντική αδειοδότηση, εγείρει ανησυχίες ως
προς τη διαφάνεια των διαδικασιών έγκρισης, καθώς η γνωµο-
δότηση θα έπρεπε να απευθύνεται στις αδειοδοτούσες αρχές για
να λαµβάνουν γνώση για την έκδοση της απόφασης τους. 

Επιπλέον υπάρχει ο κίνδυνος της µη τήρησης της διαδικασίας
δηµόσιας διαβούλευσης, δηλαδή της πρόσβασης των πολιτών
στο περιεχόµενο των γνωµοδοτήσεων για τις περιβαλλοντικές
επιπτώσεις του εκάστοτε έργου και της συµµετοχής τους στη
λήψη της σχετικής απόφασης για την υλοποίηση του έργου. Με
αυτό, όµως, τον τρόπο παραβιάζετε αφ’ ενός την υποχρέωση µας
για ορθή εφαρµογή και ενσωµάτωση του άρθρου 6 παρ. 3 της
Ευρωπαϊκής Οδηγίας 92/43 και αφ’ ετέρου τις υποχρεώσεις µας
απέναντι στη Σύµβαση του Άαρχους η οποία αποτελεί µια πολυ-
µερή περιβαλλοντική συµφωνία, µέσω της οποίας αυξάνονται οι
ευκαιρίες πρόσβασης των πολιτών σε περιβαλλοντικές πληροφο-
ρίες, αντικατοπτρίζοντας τις έννοιες της ανοικτής κοινωνίας και
της συµµετοχικής δηµοκρατίας, τις οποίες εσείς δεν έχετε τη διά-
θεση να σεβαστείτε. 

Προς τον σκοπό αυτό τροποποιείτε µε το παρόν νοµοσχέδιο
και την περίπτωση α της παρ. 3 του άρθρου 17 του ν.3937/2011,
θέτοντας σε κίνδυνο τη διατήρηση της βιοποικιλότητας. Όπως
γνωρίζετε πολύ καλά, ο προαναφερόµενος νόµος θέτει τον
σκοπό και τους στόχους για την προστασία της βιοποικιλότητας
ως πολύτιµου, αναντικατάστατου και σπουδαίας σηµασίας εθνι-
κού κεφαλαίου, καθώς πρόκειται για το σύνολο των ειδών που
συναπαρτίζουν τα χερσαία και υδάτινα οικοσυστήµατα της βιό-
σφαιρας. 

Τι επινοήσατε, λοιπόν, σε αυτή τη διάταξη; Προσθέσετε µία
φράση η οποία είναι προφανές ότι θα οδηγήσει σε στρέβλωση
των στόχων της εθνικής στρατηγικής για τη βιοποικιλότητα. Συ-
γκεκριµένα µε την εν λόγω τροποποίηση ορίζεται ότι η εθνική
στρατηγική της βιοποικιλότητας θα πρέπει να βρίσκεται σε εναρ-
µόνιση µε συναφείς άλλες εγκεκριµένες εθνικές τοµεακές στρα-
τηγικές. Δεν χρειάζεται πολλή φαντασία για να το αντιληφθούµε,
διότι είναι ξεκάθαρο ότι ανοίγετε ένα τεράστιο παράθυρο για να
παρεισφρήσουν έργα του τοµέα της ενέργειας και της βιοµηχα-

νίας, αποµειώνοντας έτσι κάθε έννοια και αξία της βιοποικιλότη-
τας. 

Και ερχόµαστε στο επίσης παράλογο και παράδοξο, το οποίο
αφορά στην κατάργηση της χρήσης φυσικού αερίου στα κτήρια.
Αναφέροµαι στο άρθρο 27 του εν λόγω νοµοσχεδίου, στο οποίο
καταργείτε την υποχρέωση εγκατάστασης δικτύων αερίων καυ-
σίµων σε οικοδοµές, χωρίς καµµία διευκρίνιση µε µία µόνο πρό-
ταση, ενώ την ίδια στιγµή διαθέτετε τεράστιους οικονοµικούς
πόρους για την υλοποίηση πλωτών µονάδων αποθήκευσης και
επανεριοποίησης υγροποιηµένου φυσικού αερίου LNG όπως κά-
νατε στη νήσο Ρεβυθούσα και όπως επιδιώκετε να κάνετε κατά
τα φιλόδοξα σχέδια σας στην Αλεξανδρούπολη, στην Κόρινθο
και σε άλλες περιοχές, ακόµα και σε κοντινές αποστάσεις από οι-
κισµούς όπως είναι ο Βόλος, µετατρέποντας έτσι πόλεις σε πε-
ριοχές βαριάς βιοµηχανίας αδιαφορώντας πλήρως για το
περιβάλλον, αλλά και για την υγεία των πολιτών. 

Μάλιστα µε σκοπό την υλοποίηση των αναπτυξιακών προγραµ-
µάτων διαχείρισης λιµένων, δίνετε ευρεία ευχέρεια µε το εν λόγω
νοµοσχέδιο και συγκεκριµένα µε το άρθρο 11 να καθορίζονται µε
προεδρικό διάταγµα τεχνικής φύσεως ρυθµίσεις για τα λιµάνια
όπως τα όρια, οι χρήσεις, οι πολεοδοµικές ρυθµίσεις κ.τ.λ. χωρίς
καµµία πρόβλεψη για την προστασία των πόλεων που εφάπτονται
µε χερσαία ζώνη λιµένος, για τις οποίες θα έπρεπε να τίθενται
περιβαλλοντικοί περιορισµοί, ώστε να µην υποβαθµίζεται η ποι-
ότητα ζωής των κατοίκων και η φυσιογνωµία των πόλεων. 

Θα έπρεπε τουλάχιστον να αναλογιστείτε τις οικονοµικές αντο-
χές της κοινωνίας µας που πλέον έχουν συρρικνωθεί µε την πο-
λιτική που ακολουθείτε και η οποία έχει οδηγήσει στην αφαίµαξη
του ελληνικού λαού, µε τον πληθωρισµό να έχει διαµορφωθεί τον
Οκτώβριο στο 3,8% σύµφωνα µε τα τελικά στοιχεία της EURO-
STAT. Είναι δεδοµένο ότι τα νοικοκυριά ακόµα και µε επιδοτήσεις
του κράτους δεν θα µπορούν να χρηµατοδοτήσουν τις αντλίες
θερµότητας, όπως συνέβη και σε άλλες χώρες της Ευρώπης
όπως είναι η Ολλανδία και η Ιταλία, οι οποίες ακολούθησαν το
ίδιο µοντέλο. Έτσι τα νοικοκυριά θα στραφούν σε λύσεις άµεσης
ηλεκτρικής θέρµανσης, η οποία είναι λιγότερο δαπανηρή αλλά
πολύ λιγότερο αποδοτική και ακριβότερη στη λειτουργία από
τους λέβητες φυσικού αερίου, επιβαρύνοντας παράλληλα το ηλε-
κτρικό σύστηµα σε περιπτώσεις υψηλής ζήτησης. 

Είναι γνωστό ότι το φυσικό αέριο δεν αποτελεί ανανεώσιµη
ενέργεια, ωστόσο η πλήρης ηλεκτρικοποίηση του τοµέα θέρµαν-
σης - ψύξης δεν µπορεί να αποτελεί τη µοναδική και βέλτιστη
λύση για την απανθρακοποίηση. Το φυσικό αέριο αποτελεί µετα-
βατικό καύσιµο και θα παραµείνει για αρκετό καιρό. Είναι παρά-
λογο αυτό που επιχειρείτε, αφού ακόµη και αν η θέρµανση
παρέχεται µε ρεύµα, η πρόσθετη ζήτηση ηλεκτρικής ενέργειας
θα καλύπτεται από µονάδες ηλεκτροπαραγωγής µε φυσικό αέριο
για αρκετά ακόµα χρόνια. 

Πέραν τούτου η προτεινόµενη ρύθµιση δεν ευθυγραµµίζεται
µε το ισχύον εθνικό σχέδιο για την ενέργεια και το κλίµα και τον
κλιµατικό νόµο, αλλά ούτε και µε τους υψηλούς στόχους του
προς επικαιροποίηση, το οποίο θέτει εν αµφιβόλω και υπό την αί-
ρεση της ευρείας χρηµατοδότησης των καταναλωτών, την επί-
τευξη του στόχου για κτήρια µηδενικής ή σχεδόν µηδενικής
κατανάλωσης, µέσω της επέκτασης της χρήσης αντλιών θερµό-
τητας. Κατά συνέπεια δεν ευθυγραµµίζεται ούτε και µε τις προ-
βλέψεις της ευρωπαϊκής οδηγίας που ορίζουν την εγκατάσταση
εναλλακτικών συστηµάτων θέρµανσης-ψύξης υψηλής απόδοσης
υπό την προϋπόθεση θετικής, τεχνικής, περιβαλλοντικής και οι-
κονοµικής αξιολόγησης. 

Είναι προφανές, λοιπόν, ότι η προτεινόµενη κατάργηση του
προεδρικού διατάγµατος 420/87 δεν λαµβάνει υπ’ όψιν τα ευρω-
παϊκά τεχνικά και τα εγχώρια κοινωνικοοικονοµικά δεδοµένα αξιο-
λόγησης ωφελειών κόστους στην πορεία της ενεργειακής µετά-
βασης προς την απανθρακοποίηση του ενεργειακού µείγµατος,
όπως προβλέπεται και από το υφιστάµενο πλαίσιο. 

Για να δικαιολογήσετε ωστόσο το φερόµενο σκοπό του εν
λόγω νοµοσχεδίου, προχωράτε σε ηµίµετρα τα οποία, όµως, δεν
θα επιφέρουν αποτελέσµατα ουσιαστικά όπως είναι το άρθρο 39,
µε το οποίο προφανώς και συµφωνούµε ως προς την κατεύθυνση
ότι θα πρέπει να αποζηµιώνονται οι δασεργάτες από πιστώσεις
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προγραµµάτων του Πράσινου Ταµείου για την ενεργή δράση
τους στην αντιµετώπιση απρόβλεπτων φυσικών καταστροφών,
όπως είναι οι πυρκαγιές. Όµως, θα έπρεπε να είχαµε προβλέψει
και τη χρηµατοδότηση για την ενίσχυση των δασικών υπηρεσιών
-νοµίζω ο Υπουργός αναφέρθηκε- µε προσωπικό και εξοπλισµό
ιδίως µετά και τις τραγικές πυρκαγιές του καλοκαιριού που µας
πέρασε, που κατέγραψαν ό,τι είχε αποµείνει σε πνεύµονα πρασί-
νου.

Οµοίως µε το άρθρο 51 ορίζετε υποχρεωτική η φύτευση δέ-
ντρων σε φωτοβολταϊκούς σταθµούς, µέτρο το οποίο είναι ασα-
φές και θα αποβεί αναποτελεσµατικό, καθώς στοχεύει στην
απόκρυψη οπτικά της εγκατάστασης για λόγους αισθητικής, ενώ
αγνοεί πλήρως ότι το φυσικό περιβάλλον συνιστά ένα ενιαίο σύ-
νολο στοιχείων και οργανισµών που αλληλεπιδρούν µεταξύ τους,
δηµιουργώντας οικοσυστήµατα. Και επ’ αυτού στην οµιλία του ο
Υπουργός µας είπε ότι θα έχουµε µια λογική προσέγγιση και
αυτό είναι θετικό. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να επισηµάνω την πρώτη απόφαση
του Συµβουλίου της Επικρατείας, η οποία ακυρώνει κανονιστική
πράξη της διοίκησης σχετικά µε τις ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας. Αναφέροµαι στην πρόσφατη απόφαση µε αριθµό 1885/
2023 µε την οποία το Συµβούλιο της Επικρατείας έκανε δεκτή την
αίτηση ακύρωσης που είχε κατατεθεί µε πρωτοβουλία σωµατείων
αλλά και πολιτών στις 27-10-2020 κατά της υπουργικής απόφα-
σης πάλι του 2020 του τότε Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας κ. Χατζηδάκη. Με την απόφαση αυτή ακυρώθηκαν περίπου
εκατόν πενήντα αιολικά και φωτοβολταϊκά έργα συνολικής
ισχύος περί τα 900 MW, για τα οποία δεν έγινε ορθή εκτίµηση
των περιβαλλοντικών τους επιπτώσεων κατά την αδειοδότηση. 

Σύµφωνα µε επίσηµα δηµοσιεύµατα, η απόφαση για αυτή την
προσφυγή ελήφθη αφού είχαν παρατηρηθεί σκανδαλώδεις µε-
θοδεύσεις όσον αφορά τη «σαλαµοποίηση» έργων ΑΠΕ, δηλαδή,
την κατάτµηση µεγάλων έργων σε µικρότερα, ώστε να µη χρει-
άζεται να γίνει ουσιαστική εκτίµηση των περιβαλλοντικών τους
επιπτώσεων µέσω της εκπόνησης µελέτης περιβαλλοντικών επι-
πτώσεων και να λαµβάνουν έτσι ταχύτερη και ευκολότερη αδει-
οδότηση. Το ζήτηµα πλέον είναι αν η Κυβέρνησή µας θα σεβαστεί
τη δικαιοσύνη και αν θα εφαρµόσει την απόφαση του Συµβουλίου
της Επικρατείας προβαίνοντας άµεσα στις απαραίτητες ενέρ-
γειες ανάκλησης των αδειών που είχατε χορηγήσει. 

Δυστυχώς µε το παρόν νοµοσχέδιο θυσιάζεται το δικαίωµα στο
περιβάλλον, το οποίο προστατεύει την υγεία του ανθρώπου, την
ποιότητα της ζωής του, όπως και τα ίδια τα περιβαλλοντικά στοι-
χεία καθ’ αυτά στο όνοµα της πράσινης ανάπτυξης και των ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας. Όµως, το περιβάλλον και η
ανθρώπινη ζωή δεν µπορούν να αποτιµηθούν µε κανένα οικονο-
µικό µοντέλο ούτε µπορούν να ληφθούν αντισταθµιστικά µέτρα
για τα πολυτιµότατα αυτά αγαθά. 

Εποµένως, γεννάται το εξής ερώτηµα: Τι έχει µεγαλύτερη αξία;
Η αξία της ίδιας της ζωής ή η αξία του χρήµατος που πηγάζει
µέσα από «πράσινες» συµφωνίες και αναπτυξιακά προγράµµατα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, επιτρέψτε µου, σας παρακαλώ, να συνεχίσω
για λίγο για να αναφερθώ στην τροπολογία - προσθήκη του
Υπουργείου Υγείας που ήρθε αργά χθες το βράδυ. 

Όπως σωστά αναφέρεται στην αιτιολογική έκθεση, ο ΠΟΥ κή-
ρυξε τη λήξη της πανδηµίας του SARS - COV-2 από την άνοιξη
του 2023. Διανύουµε µια χρονική περίοδο όπου οι ιώσεις του ανα-
πνευστικού συστήµατος βρίσκονται σε έξαρση. Τίθεται, λοιπόν,
το ερώτηµα εάν το εν λόγω υγειονοµικό κλιµάκιο, για το οποίο
γίνεται λόγος στην τροπολογία, θα λαµβάνει δείγµατα για έλεγχο
και για τις υπόλοιπες ιώσεις. Το AIDS και οι ηπατίτιδες καλπά-
ζουν, η φυµατίωση είναι σε έξαρση, λόγω δυστρεψίας από οικο-
νοµική δυσπραγία. Γιατί το εν λόγω προσωπικό δεν απορροφάται
σε µονάδες υγείας, όπου πραγµατικά χρειάζονται προσωπικό; Τα
νοσοκοµεία βασίζονται για τη λειτουργία τους στο επικουρικό
προσωπικό, όπως φροντίσατε µε τα προηγούµενα νοµοσχέδια.
Καλό θα ήταν να εστιάζουµε στις πραγµατικές ανάγκες των πο-
λιτών µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-
τικού Κινήµατος - Νiκη)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι παρακολου-
θούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Ζακύνθου.

Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σπυρίδων Κουλκουδίνας, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέ-
ψετε να ξεκινήσω την οµιλία µου µε µία θετική εξέλιξη όχι µόνο
για την εθνική µας οικονοµία, αλλά και για την ίδια τη χώρα. Ανα-
φέροµαι στην έγκριση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή του αναθε-
ωρηµένου σχεδίου για την αξιοποίηση των πόρων του Ταµείου
Ανάκαµψης που υπέβαλε η χώρα µας πρόσφατα, διασφαλίζοντας
ουσιαστικά επιπλέον πόρους 768 εκατοµµυρίων ευρώ.

Το σχέδιο που εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Ένωση έχει στο-
χευµένες τροποποιήσεις που εκτείνονται σε τρεις βασικούς άξο-
νες. Πρώτος άξονας είναι οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας.
Προβλέπεται η διευκόλυνση της ανάπτυξης περισσότερων ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας, συµπεριλαµβανοµένων του υδρογό-
νου, καθώς και της υπεράκτιας αιολικής ενέργειας, αλλά και η
διευκόλυνση της ταχείας ενσωµάτωσης της παραγόµενης ενέρ-
γειας στα δίκτυα. 

Δεύτερος άξονας είναι οι µεταρρυθµίσεις στους τοµείς της
πρωτοβάθµιας υγειονοµικής περίθαλψης, της καταπολέµησης
της φοροδιαφυγής, των δικαιωµάτων ιδιοκτησίας και του χρηµα-
τοπιστωτικού τοµέα. Πρόκειται για µεταρρυθµίσεις, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, που πραγµατικά έχει ανάγκη η χώρα, αλλά
και οι πολίτες οι οποίοι θα δουν την καθηµερινότητά τους να αλ-
λάζει, αλλά και την ποιότητα της υγείας τους να αναβαθµίζεται. 

Τέλος, τρίτος άξονας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η
κλιµατική αλλαγή και οι συνέπειές της. Μετά τις καταστροφές
που υπέστη η χώρα µας από τις πυρκαγιές, αλλά και τις πληµµύ-
ρες του Αυγούστου και του Σεπτεµβρίου, η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας λαµβάνει ουσιαστικά µέτρα. Αυτό το αναθεωρη-
µένο σχέδιο προβλέπει την ανακατανοµή κονδυλίων για την αντι-
πληµµυρική προστασία και την καταπολέµηση της διάβρωσης
στις περιοχές του Έβρου και της Ροδόπης που επλήγησαν από
δασικές πυρκαγιές, αλλά και την αποκατάσταση των σιδηροδρο-
µικών και οδικών δικτύων που υπέστησαν ζηµιές στις περιοχές
της Θεσσαλίας. Μέσα από την αξιοποίηση αυτών των πόρων,
αλλά και τις πρόνοιες αυτού του σχεδίου διανοίγονται νέες προ-
οπτικές για τη χώρα και τους πολίτες.

Υπενθυµίζω ότι µέχρι σήµερα η χώρα έχει λάβει 11,2 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, εκ των οποίων τα 4 δισεκατοµµύρια από την προ-
χρηµατοδότηση και τα 7,2 δισεκατοµµύρια που αντιστοιχούν στις
δύο πρώτες εκταµιεύσεις. Είναι χρήµατα που έχουν αξιοποιηθεί
για την ανάπτυξη της χώρας. 

Στο παρόν, λοιπόν, νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα αναµφί-
βολα υπάρχουν διατάξεις που ενισχύουν την αναπτυξιακή διαδι-
κασία που είναι και το µεγάλο ζητούµενο. Είναι διατάξεις, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, πολλές και ποικίλες. Έχουµε κατ’ αρχάς
ένα νέο και απλοποιηµένο πλαίσιο που ανοίγει τον δρόµο για να
προχωρήσουν οι επενδύσεις στα µεγάλα λιµάνια της χώρας, ενώ
συγχρόνως επιλύει προβλήµατα γραφειοκρατίας και επικάλυψης
αρµοδιοτήτων που ταλαιπωρούν τη χώρα εδώ και δεκαετίες.
Αξιοποιούνται οι εναλλακτικές πηγές ενέργειας µε ρυθµίσεις στη
χωροθέτηση για εγκατάσταση φωτοβολταϊκών σταθµών σε όρια
λατοµικών περιοχών, αλλά και στη δέσµευση ηλεκτρικού χώρου
για την εγκατάσταση έργων υπεράκτιων αιολικών πάρκων. Ταυ-
τόχρονα, βεβαίως, ρυθµίζεται όλη η διαδικασία για τα υπεράκτια
αιολικά πάρκα, για να αξιοποιηθεί το τεράστιο αιολικό δυναµικό
που έχει η χώρα µας, συγχρόνως όµως µε αυστηρούς φυσικά πε-
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ριβαλλοντικούς κανόνες. 
Τα υπεράκτια πάρκα, λοιπόν, δεν θα έχουν εγκαταστάσεις στον

πυθµένα της θάλασσας, αλλά αντιθέτως θα είναι πλωτά και αγκυ-
ροβοληµένα σε ένα µέσο βάθος και σε απόσταση φυσικά τρια-
κοσίων πενήντα µέτρων -και άνω, σε κάποιες περιπτώσεις- από
τις ακτές. Η ενέργεια που παράγουν θα µειώσει τις σηµερινές
τιµές κατανάλωσης ενέργειας κατά 50% περίπου. 

Ακόµη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περιλαµβάνονται ρυθµί-
σεις που ενισχύουν την πρόληψη, αλλά και την αντιµετώπιση πυρ-
καγιών. Γνωρίζουµε πολύ καλά πως η πρόληψη είναι πολλές
φορές πάνω από το 50% της λύσης ενός προβλήµατος. «Κάλλιο
προλαµβάνειν, παρά θεραπεύειν», είπε ο Ιπποκράτης για την ια-
τρική. Όµως, αυτό έχει εφαρµογή σε πολλές εκφάνσεις της ζωής
µας. 

Αναφέροµαι, λοιπόν, στη δυνατότητα που θα έχει πλέον ο ΔΕΔ-
ΔΗΕ να προβαίνει έγκαιρα σε κλαδέµατα δέντρων που είναι επι-
κίνδυνα σε περίπτωση πυρκαγιάς. Άξια λόγου είναι βεβαίως και
η συνδροµή στη δασοπυρόσβεση των σταθµών Ανανεώσιµων
Πηγών Ενέργειας. Μάλιστα, επιβάλλεται πλέον στις ανεµογεννή-
τριες να αναπτύσσουν εγκαταστάσεις και υποδοµές δασοπυρό-
σβεσης. Επιπλέον, δίνεται η δυνατότητα στο Πράσινο Ταµείο να
αναθέτει έργα περιβαλλοντικού ενδιαφέροντος σε δηµόσιους
φορείς που έχουν τα εχέγγυα να εκτελέσουν πολύ γρήγορα αυτά
τα έργα. Αναφέροµαι, για παράδειγµα, στα έργα δασοπροστα-
σίας. 

Βεβαίως, έχουµε πολλαπλές και σηµαντικές πολεοδοµικές
ρυθµίσεις, όπως η ρύθµιση µε την οποία διατηρείται η αρτιότητα
των οικοπέδων σε περιπτώσεις αναγκαστικής απαλλοτρίωσης,
γεγονός που αποκαθιστά τη χρονίζουσα και άδικη αντιµετώπιση
που υφίστανται µέχρι σήµερα οι πολίτες. 

Επίσης, έχουµε την παράταση των προθεσµιών έγκρισης των
Γενικών Πολεοδοµικών Σχεδίων που βρίσκονταν στο στάδιο της
ολοκλήρωσής τους. Επιπροσθέτως έχουµε τη δυνατότητα απο-
περάτωσης κτισµάτων που υφίστανται νόµιµα, µέχρι να εναρµο-
νιστεί ο πολεοδοµικός σχεδιασµός µε το οικείο Γενικό Πολεοδο-
µικό Σχέδιο.

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει η δυνατότητα
ανασύστασης του φακέλου της οικοδοµικής άδειας για την επι-
τάχυνση των µεταβιβάσεων ακινήτων, µε την έκδοση της ηλε-
κτρονικής ταυτότητας του κτηρίου όταν έχει βεβαιωθεί απώλεια
του φακέλου. Είναι µια ρύθµιση «σταθµός» -επιτρέψτε µου να πω-
που τερµατίζει την οµηρία χιλιάδων ιδιοκτητών ακινήτων. 

Επισηµαίνω ότι, δυστυχώς, σε πολλές πολεοδοµίες έχουν χα-
θεί φάκελοι οικοδοµικών αδειών, µε αποτέλεσµα να είναι αδύνατη
η έκδοση ηλεκτρονικής ταυτότητας. Το γεγονός αυτό εµποδίζει
ουσιαστικά αγοραπωλησίες και µεταβιβάσεις ακινήτων. Τη λύση
σε αυτό το πρόβληµα έρχεται να δώσει η συγκεκριµένη διάταξη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το νοµοσχέδιο επιλύει
πραγµατικά προβλήµατα της κοινωνίας και της καθηµερινότητάς
µας. Έχει αναπτυξιακή στόχευση και είναι δεδοµένη η στήριξή
του από όλους εµάς τους Βουλευτές της Πλειοψηφίας. 

Η χώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να προχωρήσει
µπροστά, κυρίως, όµως, σταθερά µα ποτέ δεν θα ξεχνάµε το
«τολµηρά», γιατί αυτή είναι η εντολή των πολιτών, αυτή ήταν και
είναι η δέσµευσή µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Αθανάσιος Καββαδάς, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση

συνεχίζει µέσα από τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες να αντιµετω-
πίζει αγκυλώσεις ετών, γραφειοκρατικά ζητήµατα και επικαλύ-
ψεις αρµοδιοτήτων που λειτουργούν ανασχετικά στη ζωή των
πολιτών και στην οικονοµία, να παραµένει συνεπής στη µεταρ-
ρυθµιστική της ατζέντα, να δίνει λύσεις σε υπαρκτά προβλήµατα,
να εντάσσει την αναπτυξιακή διάσταση σε κάθε θεσµική πρωτο-
βουλία της.

Πολλοί ασκούν κριτική για τον ερανιστικό χαρακτήρα του νο-
µοσχεδίου, για το γεγονός ότι το περιεχόµενό του αποτελείται

από διαφορετικές ρυθµίσεις. Παραβλέπουν προφανώς τα γρα-
φειοκρατικά προβλήµατα που δηµιουργούνται από επικαλύψεις
αρµοδιοτήτων στη δηµόσια διοίκηση, οι οποίες επιβάλλουν νο-
µοθετικές ρυθµίσεις προκειµένου να δίνονται λύσεις, για να
ασκείται εύρυθµα η πολιτική που αποφασίζεται και να υλοποι-
ούνται αναγκαίες δράσεις. 

Αναφέρθηκα πριν στις διατάξεις του νοµοσχεδίου που δίνουν
λύσεις σε υπαρκτά προβλήµατα. Αναφέρω κάποιες από αυτές,
όπως ο τερµατισµός της οµηρίας χιλιάδων ιδιοκτητών ακινήτων,
αφού δίνεται πλέον η δυνατότητα ανασύστασης του φακέλου οι-
κοδοµικής άδειας για την επιτάχυνση των µεταβιβάσεων ακινή-
των µε την έκδοση της ηλεκτρονικής ταυτότητας του κτηρίου,
εφόσον έχει δηλωθεί η απώλεια του φακέλου. Υπάρχουν εκατο-
ντάδες, αν όχι χιλιάδες, περιπτώσεις που έχει χαθεί ο σχετικός
φάκελος στις προθεσµίες. Αυτό έχει ως αποτέλεσµα να µην µπο-
ρούν να γίνουν ούτε µεταβιβάσεις ούτε αγοραπωλησίες. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Παρέχεται, επίσης, η δυνατότητα στους ιδιοκτήτες να αλλά-
ξουν τον επιβλέποντα µηχανικό, εφόσον αυτός αρνείται να υπο-
βάλει σχετικές δηλώσεις στο πλαίσιο της διαδικασίας ολοκλήρω-
σης των οικοδοµικών εργασιών. Υπενθυµίζω ότι πολλά οικοδο-
µικά έργα είναι σήµερα σταµατηµένα λόγω διακοπής των σχέ-
σεων του ιδιοκτήτη και του επιβλέποντα µηχανικού.

Διατηρείται η αρτιότητα οικοπέδων σε περιπτώσεις αναγκαστι-
κής απαλλοτρίωσης. Τα συγκεκριµένα οικόπεδα θα θεωρούνται
άρτια και οικοδοµήσιµα ακόµη και αν δεν πληρούν τις προϋπο-
θέσεις αρτιότητας, εφόσον µετά την απαλλοτρίωση αποµένει πο-
σοστό τουλάχιστον 70% της αρχικής έκτασης. 

Δίνεται η δυνατότητα για εγκατάσταση φωτοβολταϊκών στο τε-
λείωµα κλιµακοστασίων, µια ακόµη θετική ρύθµιση για ιδιώτες
που θέλουν να εγκαταστήσουν µια µικρή φωτοβολταϊκή µονάδα
στο σπίτι τους.

Παρατείνεται η προθεσµία έγκρισης των γενικών πολεοδοµι-
κών σχεδίων που βρίσκονται στο στάδιο της ολοκλήρωσης.

Παρέχεται η δυνατότητα στο Πράσινο Ταµείο να αναθέτει έργα
που βρίσκονται στο περιβάλλον σε δηµόσιους φορείς που µπο-
ρούν να εγγυηθούν την ταχεία υλοποίηση τους. Στο πλαίσιο της
καλύτερης αξιοποίησης των πόρων του Πράσινου Ταµείου θα
µπορούν πλέον να χρηµατοδοτηθούν έργα του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος, ενώ προβλέπεται και η αποζηµίωση δασικών συνε-
ταιρισµών που συµµετέχουν σε αντιπληµµυρικά έργα πρόληψης
και αντιµετώπισης φυσικών καταστροφών. 

Ενισχύονται οι υποδοµές δασοπυρόσβεσης, αφού προβλέπε-
ται υποχρέωση των εγκαταστάσεων ανεµογεννητριών να διαθέ-
τουν υποδοµές δασοπυρόσβεσης. 

Δίνεται η δυνατότητα στον ΔΕΔΗΕ, εκτός από τα άλση και τα
πάρκα, να υλοτοµεί και να µαζεύει δέντρα και σε κοινόχρηστους
χώρους, µια διάταξη πολύ σηµαντική για τη σωστή συντήρηση
του δικτύου, χωρίς να υπάρχει επικάλυψη αρµοδιοτήτων µε δή-
µους, περιφέρειες. 

Θεσπίζεται υποχρέωση πολεοδοµικής και περιβαλλοντικής ει-
σφοράς ως αντιστάθµισµα για τη χορήγηση παρεκκλίσεων, σε
κτήρια εφοδιαστικής αλυσίδας, βιοµηχανίας, βιοτεχνίας και απο-
θήκευσης. Με τους πόρους αυτούς θα χρηµατοδοτούνται έργα
σε δράσεις για την προστασία και την ανάδειξη του περιβάλλο-
ντος και αυτή δεν είναι η µόνη διάταξη για το περιβάλλον.

Το νοµοσχέδιο έχει αρκετές σηµαντικές προβλέψεις όπως, το
σχέδιο για τη διαχείριση των προστατευόµενων περιοχών, καθώς
και προστατευτικές διατάξεις, όπως η υποχρεωτική γνωµοδό-
τηση του Οργανισµού Φυσικού Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλ-
λαγής, του ΟΦΥΠΕΚΑ., για τις επιπτώσεις κάθε έργου ή δρα-
στηριότητας που λαµβάνει χώρα σε προστατευµένες περιοχές,
καθώς και για έργα σε αυτές τις περιοχές που δεν υπόκεινται σε
διαδικασία περιβαλλοντικής αδειοδότησης. 

Η αναπτυξιακή διάταξη του νοµοσχεδίου επιβεβαιώνεται µε τις
διατάξεις για τα υπεράκτια πάρκα, διατάξεις που δαιµονοποι-
ούνται ατεκµηρίωτα από την Αντιπολίτευση. Στην πραγµατικό-
τητα µε το θεσµικό πλαίσιο που έχει διαµορφωθεί από την
Κυβέρνηση αλλά και τη σαφή στρατηγική κατεύθυνση για την
πράσινη µετάβαση στην ενέργεια, στη χώρα µας θα πραγµατο-
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ποιηθούν επενδύσεις δεκάδων εκατοµµυρίων ευρώ τα επόµενα
χρόνια. 

Η ανάπτυξη υπεράκτιων πάρκων γίνεται µε αυστηρούς περι-
βαλλοντικούς όρους -είναι πλωτά, µακριά από ακτές- και µετα-
τρέπει την Ελλάδα όχι µόνο σε µια αυτάρκη ενεργειακά χώρα,
αλλά και σε µια εξαγωγική χώρα. Οδηγεί στη µείωση των τιµών
κατανάλωσης ενέργειας µε άµεσα ωφελούµενο τον πολίτη. Ταυ-
τόχρονα, όµως, συµβάλλει και στην ενίσχυση µιας σειράς άλλων
τοµέων, όπως τα ναυπηγεία αφού θα πρόκειται για πλωτές εξέ-
δρες για επιχειρήσεις που παρέχουν ναυτιλιακές και λιµενικές
υπηρεσίες, ενώ θα δηµιουργηθούν και νέες θέσεις.

Κλείνοντας, θέλω και εγώ να ενώσω τη φωνή µου µε συναδέλ-
φους της Νέας Δηµοκρατίας για την ανάγκη διαµόρφωσης µιας
νοµοθετικής ρύθµισης για τα εκτός σχεδίου οικόπεδα άνω των
τεσσάρων στρεµµάτων χωρίς πρόσωπο σε πολεοδοµικά αναγνω-
ρισµένη οδό. Απαιτείται µια ορθολογική ρύθµιση για τον χαρα-
κτηρισµό και την αναγνώριση κοινόχρηστων δηµοτικών οδών,
προκειµένου να µην αχρηστευτεί η ακίνητη περιουσία των πολι-
τών. 

Γιατί όλοι γνωρίζουµε, κύριε Υπουργέ, ότι η πρόθεση που τί-
θεται για την ύπαρξη κοινοχρήστου δρόµου που να έχει αναγνω-
ριστεί µε διοικητική πράξη στην πρόσοψη του οικοπέδου δεν έχει
εφαρµογή, αφού σε νησιά αλλά και σε χωριά στη ηπειρωτική
χώρα δεν υπάρχουν αναγνωρισµένοι κοινόχρηστοι δρόµοι µε
απόφαση διοικητικού οργάνου, κάτι που το γνωρίζουν όλοι. Συ-
νήθως, πρόκειται για µικρούς, δηµοτικούς ή αγροτικούς δρό-
µους, χωµατόδροµους ή για δρόµους που έχουν ασφαλτοστρω-
θεί ή τσιµεντοστρωθεί από τους δήµους και τις πρώην κοινότη-
τες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως οµιλίας του κυ-
ρίου Βουλευτή) 

Απαιτείται, λοιπόν, µια νοµοθετική ρύθµιση που θα διαµορφώ-
νει ένα ορθολογικό θεσµικό πλαίσιο για τον χαρακτηρισµό και την
αναγνώριση κοινόχρηστων δηµοτικών δρόµων.

Κυρία Υπουργέ, έχουµε συζητήσει πάρα πολλές φορές αυτό
το θέµα και προεκλογικά και πρόσφατα, γιατί απασχολεί πάρα
πολλούς συµπολίτες µας. Σας έχω άλλωστε µεταφέρει και την
ανησυχία αλλά και τη διαµαρτυρία τους για αυτό το πρόβληµα
που παρουσιάστηκε αιφνιδιαστικά, για αυτό σας ζητώ να δείτε
µε προσοχή το συγκεκριµένο ζήτηµα.

Είναι αυτονόητη η θετική ψήφος στο νοµοσχέδιο.
Σας ευχαριστώ  πολύ

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ): Συνεχίζουµε και

καλούµε στο Βήµα τον κ. Σταύρο Μιχαηλίδη από το ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής.

Μετά θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Ελληνικής Λύσης.

Ορίστε, κύριε Μιχαηλίδη. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο που συζητείται σήµερα
πραγµατικά προκαλεί µεγάλη δυσκολία στο να αντιληφθεί κανείς
συνάφεια, συνοχή και µια δοµή συγκεκριµένης πολιτικής. Αντιθέ-
τως, ευκολότερα προκύπτει ότι πρόκειται για µια συρραφή σκο-
πιµοτήτων για την εξυπηρέτηση σκοπιµοτήτων. Μέχρι που ακού-
σαµε διορισµούς µετακλητών, σε θέσεις διευθυντών δηµοσίου.

Έχουµε, λοιπόν, µπροστά µας ένα νοµοσχέδιο εξήντα τριών
ασύνδετων άρθρων από την αρχή σχεδόν µέχρι το τέλος που
τροποποιεί νόµους, δυστυχώς, πολύ πρόσφατους, γεγονός που
καταδεικνύει την αβασάνιστη προσέγγιση σοβαρών θεµάτων που
επιχειρούνται να θεραπευτούν µε το προϊόν της διαβούλευσης
εντός αυτής της Αίθουσας που αποτυγχάνει, όµως, σε µεγάλο
βαθµό. Γι’ αυτό σήµερα συζητούµε τόσες πολλές διορθώσεις
που ξεπερνούν τα όρια της χρηστής διοίκησης. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα σταθώ ιδιαίτερα στο άρθρο
11 που τροποποιεί το άρθρο 19 του ν.2932/2001, το οποίο και
αυτό είχε τροποποιηθεί,  πριν έναν περίπου χρόνο, µε τον ν.4938/
2022. Προκαλεί πράγµατι ερωτηµατικά τι προέκυψε και µέσα σε
µόλις έναν χρόνο τροποποιείται δύο φορές άρθρο του νόµου που
επιχειρεί, υποτίθεται, να δηµιουργήσει το αναγκαίο σταθερό πε-
ριβάλλον, το λειτουργικό νοµοθετικό πλαίσιο ανάπτυξης στα λι-

µάνια, τις χερσαίες ζώνες, τις ζώνες λιµένων, όπως ισχυρίζεστε.
Και, µάλιστα, µε Υπουργικές Αποφάσεις, µόλις δύο Υπουργών,
όταν στον σχετικό ν.2971/2001 για τέτοιου είδους παρεµβάσεις
απαιτούνταν η εµπλοκή δώδεκα Υπουργείων και φυσικά, η περι-
φέρεια. 

Γιατί προβλεπόταν τότε για συναφή µε τα λιµάνια, τον αιγιαλό
και την παραλία θέµατα η σύµφωνη γνώµη τόσων Υπουργείων
και υπηρεσιών, ακόµα και του Γενικού Επιτελείου Ναυτικού και
φυσικά, της περιφέρειας; Και γιατί σήµερα αυτές οι προϋποθέ-
σεις εξαφανίζονται; Για λόγους περιορισµού της γραφειοκρατίας
ή για λόγους εξυπηρέτησης συµφερόντων; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη σηµερινή νοµοθετική πρό-
ταση της Κυβέρνησης προβλέπεται ότι µε εισήγηση µόνο δύο
Υπουργών, εκδίδεται προεδρικό διάταγµα, µε το οποίο τροποποι-
ούνται βασικοί πολεοδοµικοί κανόνες και µάλιστα, όχι στην ενδο-
χώρα, όχι σε κάµπους και βουνά, αλλά στην πρώτη γραµµή, στο
σηµείο επαφής στεριάς και θάλασσας, όπου ο νοµοθέτης από τη
σύσταση του ελληνικού κράτους προστατεύει ή επιδιώκει να δια-
φυλάξει µε εξαιρετικά αυστηρές διατάξεις τον χαρακτήρα των
ακτών, των παραλιών και του αιγιαλού, για πολλούς και ευνόη-
τους λόγους, αλλά και για λόγους εθνικής ασφάλειας. 

Ουσιαστικά, µε υπουργικές αποφάσεις ανατρέπονται νοµοθε-
τικές διατάξεις που καθορίζουν τα µέγιστα επιτρεπόµενα όρια
της ζώνης λιµένα, τις χρήσεις γης, τους όρους και περιορισµούς
δόµησης στη χερσαία ζώνη του λιµένα, τις επιτρεπόµενες προ-
σχώσεις και τα γενικά χαρακτηριστικά των προγραµµατιζόµενων
έργων που εξυπηρετούν την εµπορική, επιβατική, ναυτιλιακή,
τουριστική, βιοµηχανική, την αλιευτική κίνηση, καθώς και την επι-
σκευή των δεξαµενών πλοίων.

Μάλιστα, δεξαµενών πλοίων. Δηλαδή, ανοίγει παράθυρο για
την κατασκευή ή επέκταση ναυπηγείων; Δεν είµαστε αντίθετοι,
αλλά µε Υπουργικές Αποφάσεις, όχι µε βασανιστική και εξονυχι-
στική διαβούλευση νόµου.

Η ίδια διαδικασία εφαρµόστηκε και στις περιπτώσεις αναθεώ-
ρησης των αναπτυξιακών σχεδίων και µελετών διαχείρισης λιµα-
νιών, τα λεγόµενα master plan. Βάζετε και την ΕΣΑΛ να γνω-
µοδοτήσει, για να ενδυθεί µε το απαιτούµενο κύρος της διαφά-
νειας. Ποια ΕΣΑΛ; Από ανεξάρτητη αρχή πριν δύο χρόνια τη µε-
τατρέψατε σε µία υπηρεσία, δίχως ουσιαστική αρµοδιότητα.

Όσοι είναι µηχανικοί σε αυτή την Αίθουσα, αλλά και όσοι από
εσάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχετε υπηρετήσει την τοπική
αυτοδιοίκηση, ξέρετε πόσα χρόνια απαιτούνται για να αλλάξει
ένας πολεοδοµικός κανονισµός. Απαιτούνται πάνω από δέκα χρό-
νια µε την εµπλοκή δεκάδων υπηρεσιών και δεκάδων διατάξεων
νόµων. 

Πού βρίσκονται τα λιµάνια; Στην πρώτη γραµµή, την ακτο-
γραµµή. Το ίδιο και οι µαρίνες. Πώς καθορίζονται οι περιορισµοί
δόµησης, κάλυψης, ύψους κ.λπ. στις εν λόγω περιοχές; Με
υπουργικές αποφάσεις; Ποιος θα εµποδίσει και θα φέρει αντι-
στάσεις σε φιλόδοξους επενδυτές -ξένα funds- από το να εκβιά-
σουν, προκειµένου να γίνει η επένδυση, για να αναλάβουν τη
διαχείριση για την κατασκευή µιας µαρίνας ή την επέκταση της
χερσαίας ζώνης ενός λιµανιού και να πετύχουν τεράστια ύψη,
υπερβολική κάλυψη γηπέδων, ανωδοµών, προσχώσεων και τα
λοιπά; 

Ούτε καν σε ελάχιστη διαβούλευση δεν βάζετε όλη αυτή τη
διαδικασία. Γιατί, πώς αλλιώς, προσδοκούν να αποσβέσουν σε
ταχύτατο χρονικό διάστηµα µια τέτοια επένδυση; Φυσικά, όχι από
την πρυµνοδέτηση ή πλαγιοδέτηση πλοίων σε µια λιµενική υπο-
δοµή, αλλά από τις χερσαίες εγκαταστάσεις, τους χώρους στάθ-
µευσης, τους χώρους εστίασης, καυσίµων, τις επισκευαστικές
εγκαταστάσεις πλοίων και από τη διάθεση χώρων σε παραλιευ-
τικές επιχειρήσεις και τα λοιπά.

Γι’ αυτό απλοποιείτε τις διαδικασίες και τα δίνετε όλα. Είναι,
βέβαιο, ότι θα επιδιωχθεί η κατασκευή και ανέγερση ανωδοµών
στα πιο ελκυστικά σηµεία, κυρίως των νησιών. Στα νησιά που ση-
κώνουν τεράστιο φόρτο τουριστικής κίνησης, µε λιµάνια που
έχουν χαρακτηριστεί τοπικής σηµασίας, όπου ο καθορισµός χρή-
σεων γης και όρων περιορισµών δόµησης, εντός χερσαίας ζώνης
λιµένα, γίνεται µόνο µε µια κοινή υπουργική απόφαση του Υπουρ-
γού Περιβάλλοντος και του Υπουργού Ναυτιλίας.
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Να είστε βέβαιοι ότι θα αρχίσουν, ιδιαιτέρα στα νησιά, άλλες
διαδικασίες. Δικαστικοί αγώνες, προσφυγή στο Σ.τ.Ε. όσων θίγο-
νται και από όσα θα επιχειρηθούν µπροστά στην πρώτη γραµµή
του αιγιαλού. Θα παραµείνουν ηµιτελή έργα για χρόνια, θα υπο-
βαθµίζεται το περιβάλλον, θα δηµιουργηθούν θέµατα διαχείρισης
αποβλήτων δικτύων κ.λπ.. Αυτά δεν είναι σε καµµία περίπτωση
εκσυγχρονισµός. 

Ουσιαστικά, τι έχουµε εδώ; Δύο µέτρα και δύο σταθµά. Για να
ξεπουληθούν τα λιµάνια, τα δίνετε όλα. Αντιθέτως, για να γίνει
µία επένδυση στη στεριά -ακόµα και µε διαδικασίες fast track-
παίρνει χρόνια για να πάρει το δρόµο της. 

Κάτι ακόµα που είναι πρωτοφανές. Πού είναι οι περιφέρειες;
Σε όλα αυτά τα τόσο σηµαντικά σε παρεµβάσεις λιµενικών  υπο-
δοµών όλων των επιπέδων -λιµάνια διεθνούς ενδιαφέροντος, µεί-
ζονος ενδιαφέροντος, τοπικής σηµασίας κ.λπ.- δεν επιβάλλεται
η εµπλοκή των περιφερειών. Δεν αισθάνεστε την ανάγκη ότι χρει-
άζεται µεγαλύτερη και πιο ουσιαστική εµπλοκή των περιφερειών
σε αυτές διαδικασίες; Πού εντάσσονται οι µεγαλοστοµίες για τον
ρόλο των περιφερειών και της ουσιαστικής αποκέντρωσης; 

Δεν θα ήταν πιο λογικό γι’ αυτές τις αρµοδιότητες που συγκε-
ντρώνονται σε δύο Υπουργούς Περιβάλλοντος και Ναυτιλίας -
τουλάχιστον, για τις παρεµβάσεις στα τοπικής σηµασίας λιµάνια-
να αναθέτεται αυτή η διαδικασία στις περιφέρειες; Από τη στιγµή
που κατηγοριοποιείτε την εµπλοκή υπουργών µε προεδρικό διά-
ταγµα στα µείζονος και εθνικής σηµασίας λιµάνια και θεωρείτε
ότι τα τοπικής σηµασίας λιµάνια -που είναι σχεδόν όλες οι λιµε-
νικές υποδοµές των νησιών του Αιγαίου και του Ιονίου- είναι αυτά
που σηκώνουν το µεγάλο βάρος της τουριστικής ανάπτυξης, δεν
πρέπει οι τοπικές κοινωνίες µέσα από τις περιφέρεις να έχουν
µεγαλύτερο ρόλο;

Τέλος, στο άρθρο 14, κύριε Υπουργέ δίνετε την ευκαιρία σε
εγκαταστάσεις συστηµάτων συσσώρευσης και ηλεκτροδότησης
των νησιών, οι εγκαταστάσεις αυτές να απέχουν τριάντα µέτρα
από τις ακτές. Μα, αν λάβει κανείς υπ’ όψιν τη γεωγραφία, το
ανάγλυφο των ακτών στα νησιά µας και βάλεις και την παραλία
µέσα, φτάσαµε τα τριάντα µέτρα. Δηλαδή, θα πάµε να εγκατα-
στήσουµε τέτοιες εγκαταστάσεις µέσα στο κύµα;

Θα µπορούσαµε εµείς ως ΠΑΣΟΚ -και θα το κάνουµε για κά-
ποια άρθρα- να υπερψηφίσουµε κάποιες διατάξεις άρθρων, αλλά
τέτοιες διατάξεις δεν πρόκειται.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσουµε τον

λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ελληνικής Βουλής,
κ. Χήτα, θα ήθελα να σας πω το εξής: Όπως βλέπετε και στον κα-
τάλογο των οµιλητών, υπολείπονται άλλοι οκτώ οµιλητές, για να
ολοκληρωθεί ο κατάλογος. Συγχρόνως, µετά τον κ. Χήτα, θα υπο-
λείπονται τέσσερις Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, που προφα-
νώς έχουν δικαίωµα να µιλήσουν. Θερµή παράκληση, λοιπόν,
προς τους αντίστοιχους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους να
συνεννοηθούν µε το Προεδρείο για τη σειρά των οµιλιών τους,
για να µην υπάρξει κάποιος συνωστισµός, γιατί λογικό είναι µετά
να διαµαρτύρονται και οι Βουλευτές.

Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν περίµενα ποτέ και από την εµπειρία µου ως δηµοσιογρά-

φος κοντά τριάντα χρόνια και στον πέµπτο χρόνο ως Βουλευτής,
όταν η κοινωνία ζει τις πιο δύσκολες στιγµές -και αναφέροµαι στο
κοµµάτι της οικονοµίας- να µην ασχολείται κανείς ουσιαστικά µε
το κοµµάτι αυτό και να ασχολούµαστε µε άλλες υποθέσεις. Δη-
λαδή, αν δει κανείς τώρα το ρεπορτάζ, θα διαπιστώσει ότι ασχο-
λούµαστε µε το τι γίνεται στο ΣΥΡΙΖΑ που φύγανε οκτώ, εννιά,
έντεκα, την ώρα που θα έπρεπε έξω στην κοινωνία να υπάρχει
κανονικός ξεσηκωµός γι’ αυτό που ζουν οι Ελληνίδες και οι Έλ-
ληνες, γι’ αυτό που ζουν οι Έλληνες πολίτες.

Και υπάρχει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, προσώρας τουλάχι-
στον, η οποία εξακολουθεί να είναι ο µεγαλύτερος χορηγός της
Κυβέρνησης, έστω µε την παραπλάνηση ή οτιδήποτε άλλο. Να
µην ασχολούµαστε µε τα σηµαντικά και τα µείζονα, αλλά να
ασχολούµαστε, για παράδειγµα, µε το τι γίνεται στον ΣΥΡΙΖΑ, ενώ
έξω πραγµατικά -και θα το πω όσο πιο απλά µπορώ- βογκάει ο
κόσµος.

Κύριε Υπουργέ, επειδή η οικονοµία είναι το παν, θέλω να σας
πω ότι δυστυχώς µε βάση την επικοινωνία -γιατί εκεί στηρίζεστε-
ωραιοποιείτε τα πάντα -τα πάντα!- και προσπαθείτε µε επικοινω-
νία να περνάτε κάποια µηνύµατα. Όταν, όµως, ως χώρα είµαστε
πρωταθλητές σε οτιδήποτε στραβό υπάρχει και ουραγοί σε οτι-
δήποτε καλό υπάρχει, τότε κάτι δεν κάνουµε καλά. 

Ξέρετε, εδώ τώρα δεν µιλάει η Ελληνική Λύση, να πούµε πέντε
νούµερα, πέντε αριθµούς και αυτή είναι η ιστορία. Εδώ µιλάνε τα
επίσηµα στοιχεία. Τι λένε τα επίσηµα στοιχεία; Λένε ότι η Ελλάδα
έχει τον χαµηλότερο ονοµαστικό µισθό στην Ευρωζώνη, όπου
στην Ευρωζώνη είναι 35.200 ευρώ ετησίως και εµείς έχουµε
16.000 ευρώ τον χρόνο. Τα λέµε αυτά, γιατί κάνετε ατυχέστατες
συγκρίσεις είτε για τον φόρο, είτε για τις τιµές των καυσίµων, είτε
για τις τιµές των ενοικίων, είτε για τις τιµές στα σουπερµάρκετ.
Από τη µία, όµως, έχουµε µέσο ονοµαστικό µισθό 35.200 ευρώ
τον χρόνο και από την άλλη, έχουµε 16.000 ευρώ εδώ στην Ελ-
λάδα. Έχουµε τον τρίτο χαµηλότερο ονοµαστικό µισθό στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση -προσέξτε, όχι στην Ευρωζώνη, αλλά στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση-, όταν στην Ευρωπαϊκή Ένωση ο µέσος ετήσιος
µισθός είναι 32.300 ευρώ. 

Βεβαίως, δεν ήµασταν πάντα έτσι. Εάν ήµασταν πάντα έτσι,
τότε να πω εντάξει. Όταν όµως το 2009 ο ονοµαστικός µισθός
στην Ελλάδα ήταν στο 86,4% του µισθού της Ευρωζώνης, το
2022 γκρεµίστηκε στο 56,9%. Από το 86,4%, λοιπόν, πέσαµε στο
56,9%. Αυτά είναι τα µεγάλα, είναι τα µείζονα. 

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ήταν το πρώτο µνη-
µόνιο…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν φταίνε για όλα τα µνηµόνια. Εν
πάση περιπτώσει, εδώ σκίζετε τα ρούχα σας ότι έχουµε βγει από
τα µνηµόνια και πανηγυρίζετε. 

Τον Οκτώβριο, λοιπόν, µόλις τον περασµένο µήνα, η ακρίβεια
των τροφίµων ξέρετε πού έφθασε; Δεν ξέρω, εάν έχετε αντιλη-
φθεί τι γίνεται εκεί έξω, πόσο στενάζουν οι Έλληνες πολίτες. Τον
Οκτώβριο η ακρίβεια των τροφίµων έφτασε στο 10,3%. Είναι
αδιανόητο να συµβαίνει αυτό σε µια εύφορη χώρα, όπως είναι η
Ελλάδα. Φανταστείτε να µην ήταν! Στο 10,3% η ακρίβεια στα τρό-
φιµα τον Οκτώβριο! Μιλάµε για µια καραµπινάτη αισχροκέρδεια,
µιλάµε για εταιρείες που πολλαπλασιάζουν τα κέρδη τους, µιλάµε
για αυξήσεις παντού.

Μιλάµε για υπερφορολόγηση. Οι φορολογικοί συντελεστές,
λοιπόν, παραµένουν ίδιοι. Και επειδή µιλάµε για αναλογικούς φό-
ρους, µιλάµε για µεγαλύτερα φορολογικά έσοδα µε αυξηµένες
τιµές. Είναι πολύ απλό. Αυξάνονται οι τιµές, αυξάνονται και τα
έσοδα του ΦΠΑ. Τι πιο απλό; Όλοι το ξέρουν αυτό. 

Είµαστε, λοιπόν, στην πέµπτη θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση
σε ό,τι αφορά το ύψος του ΦΠΑ. Θα σας πω ποιοι µας περνάνε,
αλλά και τι ισχύει σε αυτές τις χώρες που µας περνάνε. Μόνο η
Ουγγαρία, η Σουηδία, η Δανία, η Κροατία έχουν µεγαλύτερο ΦΠΑ
από εµάς. 

Οι χώρες, λοιπόν, διαλέγουν µεγάλους άµεσους ή έµµεσους
φόρους. Εµείς τα διαλέγουµε όλα. Η Γερµανία, για παράδειγµα,
έχει µεγάλη φορολογία, αλλά έχει χαµηλούς έµµεσους φόρους.
Έχει 19% υψηλό συντελεστή ΦΠΑ και 7% χαµηλό συντελεστή
ΦΠΑ. Να τα δείτε. Είναι αδιανόητο πραγµατικά! Θα έπρεπε η κοι-
νωνία εκεί έξω να έχει ξεσηκωθεί και δεν µιλάει κανείς. Και ασχο-
λούµαστε µε τη βύθιση του ΣΥΡΙΖΑ, τη διάλυση ή δεν ξέρω και
εγώ τι άλλο!

Η Ουγγαρία, ναι, µεν έχει 27% ΦΠΑ, δηλαδή παραπάνω από
εµάς, αλλά έχει 0,27 λεπτά του ευρώ ειδικό φόρο καυσίµων ανά
λίτρο βενζίνης και όχι 0,70 λεπτά του ευρώ που έχουµε εµείς.
Άρα, υπάρχει µια ισορροπία. Εµείς τα έχουµε όλα υψηλά. 

Όταν, λοιπόν, οι έµµεσοι φόροι, ο ΦΠΑ, οι ειδικοί φόροι κατα-
νάλωσης, είναι στο Θεό συγκριτικά µε τις άλλες ευρωπαϊκές
χώρες, τώρα έρχεται και οριζόντια φορολόγηση στους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες, επειδή, λέει, κάποιοι φοροδιαφεύγουν. Δεν
µπορούµε να τους βρούµε, οπότε πάµε να τους διαλύσουµε
όλους. Αυτή είναι η λύση! Άρα, µε την υπερφορολόγηση και το
πάρτι κερδοσκοπίας ουσιαστικά η αγοραστική δύναµη των Ελλή-
νων έχει φτάσει σε επίπεδα µη βιώσιµα. Δεν µπορούν πλέον να
βιοποριστούν. Δεν µιλάµε για ευ ζην, εδώ πλέον το ζην είναι το
θέµα των Ελλήνων, να µπορέσουν να ζήσουν. 

5880 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Δείτε και κάτι άλλο. Έχουµε το υψηλότερο κόστος στέγασης,
κύριε Υπουργέ, µιας και είστε µηχανικός, στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Είναι το υψηλότερο κόστος στέγασης και σύµφωνα µε
τη EUROSTAT, που διάβαζα πριν από λίγο, για αυτό και τα παιδιά
µας ζουν µε τους γονείς τους µέχρι τα τριάντα ένα τους χρόνια.
Από τη µία, είναι ευλογία να έχεις το παιδί σου µαζί, αλλά από
την άλλη, είναι δυνατόν τριάντα ενός χρόνων άνθρωπος να ζει
µαζί µε τους γονείς του, γιατί δεν µπορεί να πάει να ζήσει αλλού; 

Πηγή: EUROSTAT. Το κόστος στέγασης σε ποσοστό του δια-
θέσιµου εισοδήµατος στην Ελλάδα είναι περίπου 34%. Τι σηµαί-
νει αυτό; Σηµαίνει ότι το ένα τρίτο του µισθού πάει στη στέγαση,
όταν για παράδειγµα στην αδερφή χώρα, στην Κύπρο, το αντί-
στοιχο ποσοστό είναι λίγο πάνω από το 10%. Και οι Κύπριοι πέ-
ρασαν κρίση, αλλά εκεί µπόρεσαν και τα έφτιαξαν αυτά. Είναι
τουλάχιστον εξοργιστικό και δεν µπορείτε να βιάζετε τη λογική
µας ή να παίζετε µε τη νοηµοσύνη µας. 

Δείτε τώρα το σύστηµα των µέσων ενηµέρωσης, γενικά το επι-
κοινωνιακό σύστηµα. Εάν τώρα κάποιος πάρει το κινητό του και
µπει στο ίντερνετ, έχει πρώτη είδηση την αιφνιδιαστική επίσκεψη
Μητσοτάκη, τη δεύτερη µέσα σε λίγες ηµέρες, στο σουπερµάρ-
κετ στα Καµένα Βούρλα. Μάλλον µας περνάνε και εµάς για
βούρλα! Αιφνιδιαστική επίθεση του Πρωθυπουργού, λέει, αλλά
µε φωτογράφους, µε κάµερες, µε την ασφάλεια να έχει µπει νω-
ρίτερα να έχει ελέγξει τον χώρο, γιατί ο Πρωθυπουργός πάει και
λογικό είναι. Τι είδους αιφνιδιαστική επίθεση είναι αυτή, όταν
είναι στηµένοι οι φωτορεπόρτερς, οι κάµερες και έχουµε τον κ.
Μητσοτάκη να ελέγχει τα ράφια, εάν στο ελαιόλαδο ή στο τυρί
έπεσε η τιµή ή όχι; Έτσι θα καταπολεµήσουµε την ακρίβεια, την
αισχροκέρδεια; Θα κάνουµε τον Πρωθυπουργό σερίφη, µε αιφνι-
διαστικές επισκέψεις, καραστηµένες επισκέψεις, προετοιµασµέ-
νες από ηµέρες πριν, για να τον περιµένουν εκεί; Έτσι υποτιµάτε
τη νοηµοσύνη των Ελλήνων πολιτών και βιάζετε τη λογική µας. 

Και την βιάζετε και σε άλλο επίπεδο, για να φύγω από την οι-
κονοµία και να πάω στο αίσθηµα ασφάλειας ή ανασφάλειας που
νιώθουν οι Έλληνες πολίτες. Από το 2019 που ήµασταν εδώ και
συνεχίζουµε, έχετε φέρει τρεις, τέσσερις ή πέντε -δεν θυµάµαι
πόσες, αν και ήµουν στην αρµόδια επιτροπή- αλλαγές στον Ποι-
νικό Κώδικα. Τώρα φέρνει και άλλη ο κ. Φλωρίδης. Σε λίγες ηµέ-
ρες τελειώνει στη διαβούλευση και θα φέρουν και άλλες αλλα-
γές. Έξαρση της εγκληµατικότητας. Και τώρα πάτε να φέρετε
πάλι την αλλαγή στον Ποινικό Κώδικα.

Ακούστε τώρα. Έπιασαν τον «δράκο των Εξαρχείων». Μόλις
τον έπιασαν, τι είπε ο ίδιος; Μιλάµε για έναν θρασύτατο -δεν
µπορώ να τον χαρακτηρίσω- άνθρωπο. Μόλις βγω, λέει, θα κάνω
τα ίδια. Ερώτηση: Γιατί να βγει; Υπάρχει λόγος που πρέπει να
βγει; Τι έχει πει η Ελληνική Λύση; Για βιαστές, για παιδοβιαστές,
για εµπόρους ναρκωτικών ισόβια πραγµατικά, να µην ξαναδούν
το φως του ήλιου! Και αυτό το τέρας δεν θα ξαναβγεί. Τόσο
απλό. Θα φέρετε καµµιά δεκαριά ακόµα αλλαγές στον Ποινικό
Κώδικα, κατόπιν εορτής; Μόλις έχουµε έξαρση της εγκληµατικό-
τητας και κάποια χαρακτηριστικά συγκεκριµένα κρούσµατα που
ταράζουν την κοινωνία, εµφανίζεστε ως µετά Χριστόν σερίφηδες
να επιβάλετε την τάξη και το νόµο. Δεν γίνεται έτσι. Υπάρχει και
η λέξη πρόληψη, ξέρετε. Να ξέρουν αυτά τα κατακάθια, αυτά τα
τέρατα ότι δεν θα ξαναβγούν έξω. 

Άλλο παράδειγµα το δεκαεξάχρονο κοριτσάκι που πέθανε από
υπερβολική νοθευµένη δόση ναρκωτικών. Είπαµε, έµποροι ναρ-
κωτικών ισόβια! Τέλος! Τελειώσαµε, Δεν πρέπει να ξαναδούν το
φως του ήλιου. Και όταν λέµε ισόβια, να είναι ισόβια για αυτές
τις περιπτώσεις, για αυτά τα κτήνη.

Και έρχεται ο νέος Ποινικός Κώδικας να αυστηροποιήσει ντε
και καλά ή κάτι να κάνει, αλλά τρέχουµε πίσω από τις εξελίξεις.
Βγαίνει και ο Υπουργός σήµερα -και αυτό είναι βιασµός της λο-
γικής µας- και λέει ο κ. Βορίδης: Αυστηροποίηση των αποφυλα-
κίσεων µε αφορµή τις απόπειρες βιασµών. Το λέει πάλι κατόπιν
εορτής. Δηλαδή, πρέπει ένα τέρας να θέλει να βιάσει ανυπερά-
σπιστες γυναίκες στο κέντρο της Αθήνας, πρωί-πρωί, για να έρθει
η Κυβέρνηση να πει «θα αυστηροποιήσω τις αποφυλακίσεις», που
έπρεπε να είναι αυτονόητο ότι δεν θα έπρεπε να κυκλοφορούν
αυτοί οι άνθρωποι έξω. Τελεία και παύλα! Πάλι γίνεται κατόπιν
εορτής. 

Επειδή οι µέρες περνούν και οι προκλήσεις από το καθεστώς
Ερντογάν είναι καθηµερινές και επειδή πλησιάζει η παρουσία του
Ερντογάν µε τριακόσιους ανθρώπους κουστωδία να τον ακολου-
θούν στην Αθήνα στις 7 Δεκέµβρη, η θέση µας έχει εκφραστεί
πολλάκις από τον Πρόεδρό µας. Το είπε και εχθές ο Κυριάκος ο
Βελόπουλος ότι αν θέλετε να µιλάτε µε τον Ερντογάν, µιλάτε ως
ένα σηµείο, αλλά δεν γίνεται -λέµε εµείς τι θα κάναµε- να κάνουµε
διάλογο µε έναν άνθρωπο ο οποίος λέει ότι «η θέση του Καρα-
µπάχ στις καρδιές µας, είναι η θέση της Γάζας, δεν κάνουµε διά-
κριση ανάµεσα στη Βοσνία, το Χαλέπι, την Τρίπολη, τη Θεσσα-
λονίκη και τη Μοσούλη». Όταν βγαίνει, λοιπόν, ο Τούρκος Υπουρ-
γός Εξωτερικών, ο Χακάν Φιντάν, και µιλάει για τουρκική µει-
ονότητα στη Θράκη και στα Δωδεκάνησα, τι δουλειά έχουµε
εµείς να µιλήσουµε µε αυτούς τους ανθρώπους; Πείτε µας λίγο
τι θα πείτε ακριβώς µε αυτούς; Βγαίνει ο Υπουργός Εξωτερικών
της Τουρκίας και κάνει λόγο για τουρκική µειονότητα, όταν είναι
ξεκάθαρο ότι υπάρχει θρησκευτική µειονότητα στους αδελφούς
µας µουσουλµάνους στη Θράκη. Αυτοί συνεχίζουν το βιολί τους
όµως. Την περασµένη Παρασκευή βγήκε ο αρχηγός του πολεµι-
κού ναυτικού της Τουρκίας ο Τατλίογλου και αµφισβήτησε ευ-
θέως την ελληνική κυριαρχία σε νησιά του Αιγαίου και ζήτησε την
αποστρατικοποίησή τους. Αυτοί όλοι που ανέφερα, θα έρθουν
στις 7 του Δεκέµβρη εδώ για να πούµε τι; Να χτίσουµε µέτρα οι-
κοδόµησης εµπιστοσύνης; Και τι δουλειά έχουν να πάνε την επό-
µενη µέρα στη Θράκη; Τι γυρεύει ο Ερντογάν στη Θράκη; Πείτε
µας τι δουλειά έχει στη Θράκη; Τι να κάνει; Τι να πει; Αυτά που
κάνετε είναι λάθη. Όλα όµως επικοινωνία!

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Λέτε -ήδη αρχίσατε να
δουλεύετε το θέµα- ότι µέχρι το τέλος του χρόνου -και θα απο-
τελέσει crash test αυτό για τη Νέα Δηµοκρατία- θα φέρετε τον
γάµο των οµοφυλοφίλων εδώ. Μπράβο! Πολλά συγχαρητήρια!
Να πάτε στις περιφέρειές σας οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας και να πείτε πόσο περήφανοι είστε. Και βγαίνει ο κ. Βορίδης
σήµερα εκ του ασφαλούς και δηµιουργεί εντυπώσεις και ως βαλ-
βίδα αποσυµπίεσης της Δεξιάς παράταξης -της πάλαι ποτέ, γιατί
δεν είναι αυτή Δεξιά παράταξη, µιλάµε για κάτι άλλο, για µία πα-
σοκογενή κατάσταση- και λέει ότι αν τεθεί θέµα κοµµατικής πει-
θαρχίας -που δεν θα τεθεί, είναι αυτονόητο αυτό, γιατί έχετε
πλάτες, θα το ψηφίσουν όλοι, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, όλοι οι υπόλοιποι
θα το ψηφίσουν, µην στενοχωριέστε, θα βρείτε εδώ αποκούµπι,
γιατί µαθαίνω ότι είστε πολλοί που και καλά δεν θα το ψηφίσετε
αλλά είστε συνυπεύθυνοι και υπόλογοι γιατί το δικό σας κόµµα,
η δική σας Κυβέρνηση νοµοθετεί και φέρνει γάµο οµοφυλοφί-
λων- ότι θα παραιτηθεί από Υπουργός. Σιγά τα ωά! Είναι εκ του
ασφαλούς, αφού δεν θα τεθεί θέµα κοµµατικής πειθαρχίας. Απλά
το «παίζετε» λίγο - µπράβο, συγχαρητήρια!- για να το περάσετε.
Μην ξεχνάτε κάτι, όµως: Το χρεώνεστε και θα είστε η παράταξη
που ψήφισε µε νόµο -και ελπίζω να µην έχετε και την τεκνοθεσία
παιδιών από οµόφυλα ζευγάρια, ελπίζω τουλάχιστον αυτό να το
κόψετε- τον γάµο των οµοφυλοφίλων. Συγχαρητήρια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα
άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» τριάντα τρεις µαθητές
και µαθήτριες και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο
Σπάρτης. 

Σάς καλωσορίζουµε στη Βουλή!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Πριν περάσουµε στον επόµενο οµιλητή θα δώσουµε τον λόγο
στην Αναπληρώτρια Υπουργό Υγείας για να αναπτύξει σε τρία
λεπτά άρθρο τροπολογίας του Υπουργείου της.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Πρόκειται για την παράταση ισχύος των συµβάσεων εργασίας
ορισµένου χρόνου προσωπικού των κινητών οµάδων υγείας του
ΕΟΔΥ. Όπως γνωρίζετε όλοι, η δράση αυτή έχει αναπτυχθεί από
το Υπουργείο Υγείας στο πλαίσιο διαχείρισης της οξείας φάσης
της πανδηµίας. Παρά το γεγονός ότι αυτή έχει παρέλθει, εξακο-
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λουθούν να υφίστανται ανάγκες, όπως, για παράδειγµα, ο εµβο-
λιασµός ηλικιωµένων, η παροχή υπηρεσιών σε επίπεδο testing,
αλλά και εµβολιασµού στις µονάδες φροντίδας ηλικιωµένων και
µια σειρά από τέτοιου τύπου ζητήµατα που σχετίζονται µε την
επιτήρηση, την προστασία της κοινότητας, την ασφαλή και δια-
βαθµισµένη περίθαλψη, την πρόσβαση στις υπηρεσίες υγείας και
τον συντονισµό καταστάσεων έκτακτης ανάγκης.

Για τον λόγο αυτόν θέλουµε να παραταθεί η εργασία των αν-
θρώπων αυτών µέχρι το τέλος Μαρτίου του 2024, ακριβώς διότι
παρέχουν υπηρεσίες που είναι χρήσιµες προκειµένου να µπορέ-
σει η χώρα µας να αντιµετωπίσει τα ζητήµατα που έχουν να κά-
νουν µε τις παροχές υπηρεσιών υγείας που αφορούν στον
COVID, τη γρίπη και µια σειρά από άλλα αναπνευστικά νοσήµατα.
Να πούµε ότι η παράταση αυτή δεν είναι δυνατόν να αντιµετωπι-
στεί µε αλλαγή προεδρικού διατάγµατος, υπουργικής απόφασης
ή άλλης κανονιστικής πράξης, καθώς το ισχύον νοµοθετικό πλαί-
σιο δεν παρέχει εξουσιοδοτική διάταξη για ψήφιση τυπικού
νόµου µε αντικείµενο που να εµπίπτει στα ρυθµιζόµενα µε τις
προτεινόµενες διατάξεις, ενώ επίσης οι στόχοι που επιδιώκονται
µε αυτές τις διατάξεις δεν είναι δυνατόν να επιτευχθούν µε αλ-
λαγή διοικητικής πρακτικής, συµπεριλαµβανοµένης της δυνατό-
τητας νέας ερµηνευτικής προσέγγισης της υφιστάµενης νοµο-
θεσίας, αφού εν προκειµένω προβλέπεται ότι η χρηµατοδότηση
των ΚΟΜΥ ειδικού σκοπού του ΕΟΔΥ για το προσεχές διάστηµα
των τεσσάρων µηνών της προτεινόµενης παράτασης επιβαρύνει
τον τακτικό προϋπολογισµό του ΕΟΔΥ.

Εν κατακλείδι και µε δεδοµένο ότι µε την προτεινόµενη ρύθ-
µιση υπάρχει η πρόβλεψη ότι η εν λόγω παράταση της διάρκειας
των συµβάσεων δεν µεταβάλλει τον χαρακτήρα της σχέσης ερ-
γασίας βάσει της οποίας προσλήφθηκαν οι απασχολούµενοι στις
θέσεις αυτές ούτε εµπίπτουν στους περιορισµούς των άρθρων 5
και 6 του π.δ.164/2004 η τροπολογία αυτή κρίνεται ως ο προσφο-
ρότερος τρόπος για την οµαλή µετάβαση στη µετα-πανδηµική,
µετα-οξεία φάση της πανδηµίας και την εφαρµογή των οδηγιών
που έχουµε και από τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας και τους
επιστήµονες. Αυτά, κύριε Πρόεδρε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για

µία ερώτηση στην Υπουργό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Κα-

τρίνη.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αν και σήµερα δεν είναι µέρα συνθέσεων, νοµίζω ότι η σύνθεση

αρκετές φορές στην πολιτική βγάζει και αποτέλεσµα γιατί νοµίζω,
κυρία Υπουργέ και κύριε Πρόεδρε, ότι αυτή η τροπολογία απηχεί
στην κοινή αγωνία που και εµείς ως ΠΑΣΟΚ εκφράσαµε και στην
τελευταία µας συζήτηση και µέσα από την τροπολογία και από
την ερώτηση, αλλά και στη δική σας δέσµευση τότε ότι θα υπάρ-
χει παράταση για τις συµβάσεις των εργαζοµένων στις µονάδες
του ΕΟΔΥ και αυτό είναι θετικό γιατί και εµείς κατανοούµε την
αναγκαιότητα να συνεχίσουν αυτοί οι εργαζόµενοι να προσφέ-
ρουν τις υπηρεσίες τους και εσείς το αποδέχεστε και µάλιστα εί-
χατε µιλήσει για τρίµηνο τότε και από ό,τι διαβάζω, είναι
τετράµηνη η παράταση. ΕΜΕ.

Θέλω να κάνω δύο ερωτήσεις:
Μπορείτε σήµερα να µας πείτε ποιος είναι ο σχεδιασµός µετά

τον Μάρτιο σε σχέση µε αυτό το πολύτιµο προσωπικό που έχει
βοηθήσει τη χώρα σε µια δύσκολη περίοδο για τη δηµόσια υγεία
-και εσείς συµφωνείτε για την παράταση της σύµβασης-, αν
υπάρχει κάποια στρατηγική για την περαιτέρω αξιοποίηση. Εµείς
την τροπολογία θα την ψηφίσουµε.

Θέλω, επίσης, να µου διευκρινίσετε, κυρία Υπουργέ, αυτό που
λέτε ότι για την κάλυψη σχετικών αναγκών, ότι ο ΕΟΔΥ µπορεί
να τροποποιεί συµβάσεις προµηθειών και παροχής υπηρεσιών
που έχουν ήδη συναφθεί. Και επειδή είστε εποπτεύουσα του
ΕΟΔΥ, ξέρετε την ιστορία του, µπορείτε λίγο να µας διευκρινί-
σετε τι σηµαίνει ότι ο ΕΟΔΥ µπορεί να τροποποιεί τις συµβάσεις
προµηθειών. Είναι άλλο το κοµµάτι που εµείς συµφωνούµε και
θα το ψηφίσουµε -το ξεκαθαρίζω- να παραµείνουν οι εργαζόµενοι

και να συνεχίσουν και µετά τα τέλη του Μαρτίου.
Θα ήθελα, λοιπόν, να µας εξηγήσετε αν υπάρχει κάποια στρα-

τηγική -και εµείς να είστε σίγουροι ότι ως ΠΑΣΟΚ θα στηρίξουµε
τη συνέχιση της εργασίας αυτών των ανθρώπων-, να µας το δι-
ευκρινίσετε λίγο αυτό ,γιατί νοµίζω ότι αδικεί λίγο τον σκοπό και
τον στόχο της συγκεκριµένης διάταξης.

Ευχαριστώ.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα και

εγώ τον λόγο για µία ερώτηση για να απαντήσει συνολικά η κυρία
Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Ξαν-
θόπουλε. Όσο µπορείτε πιο σύντοµα, σας παρακαλώ.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Το ξέρετε, κύριε Πρόεδρε, ότι
στο µέτρο των δυνάµεών µου ποτέ δεν ξεπερνάω τον χρόνο.

Κυρία Υπουργέ, δεν θα κάνω αναγωγή τώρα για την τροπολο-
γία που λέτε, µε τον τρόπο που προσλήφθηκαν κ.λπ., δεν έχει τε-
λειώσει αυτή η ιστορία. Θα ήθελα να µας πείτε εάν η παράταση
µέχρι τις 31 Μαρτίου είναι αποτέλεσµα µιας ορθολογικής προ-
σέγγισης, αν έχετε καταλήξει για τη διαχείριση αυτού του ανθρώ-
πινου δυναµικού και τι σκοπεύετε να κάνετε την 1η Απριλίου του
2024 µε τους συγκεκριµένους ανθρώπους.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνέπεσαν το ερω-

τήµατα πάνω κάτω.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε. Θερµή πα-

ράκληση, όσο πιο σύντοµα γίνεται.
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Ναι, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ πολύ.
Να ξεκινήσω από το τελευταίο σχόλιο, την τελευταία ερώτηση

του κ. Κατρίνη. Το πρόγραµµα αυτό, κύριε Κατρίνη, για να µπο-
ρέσει να λειτουργήσει έχει αναπτυχθεί µε βάση κάποια συστατικά
στοιχεία.

Για να µπορέσουν οι άνθρωποι αυτοί να κάνουν τη δουλειά
τους, θα πρέπει να έχουν τον εξοπλισµό, τα αυτοκίνητα κ.λπ., µια
σειρά, λοιπόν, από εργαλεία τα οποία εξασφαλίζουν τη λειτουρ-
γία τους. Περί αυτού πρόκειται και όχι για άλλου τύπου προµή-
θειες ή δεν ξέρω τι άλλο µπορεί να αφορά τον οργανισµό. Να
είµαι ξεκάθαρη.

Ως προς τα υπόλοιπα που θέσατε και οι δύο ερωτώντες στο
ζήτηµα αυτό, να πω το εξής. Το έχω αναφέρει και άλλη φορά
στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Είµαστε σε συνεχή συνεργασία µε
το σωµατείο τον ΚΟΜΥ του ΕΟΔΥ. Υπάρχουν χίλιοι και πλέον άν-
θρωποι διαφορετικών κατηγοριών και τυπικών προσόντων, οι
οποίοι εργάζονται στις ΚΟΜΥ και εξετάζουµε µαζί µε τα συναρ-
µόδια Υπουργεία και φυσικά, τον Υπουργό Υγείας πώς µπορούν
να απορροφηθούν στο ΕΣΥ. Αντιλαµβάνεστε ότι, για παράδειγµα,
για τους νοσηλευτές είναι ευκολότερο. Για τους οδηγούς υπάρ-
χει άλλη δυνατότητα. Υπάρχουν πολλοί διοικητικοί. Κάποιοι από
αυτούς έχουν πτυχίο, παραδείγµατος χάριν είναι βιολόγοι. Θα
µπορούσαν, όντως, να αξιοποιηθούν σε επίπεδο εργαστηριακό,
στις δράσεις που πρόκειται να κάνουν και στις µόνιµες υπηρεσίες
που θα αναπτύξει το επόµενο διάστηµα, αξιοποιώντας και κον-
δύλια του Ταµείου Ανάκαµψης στο κοµµάτι που έχει να κάνει µε
τη διαχείριση απειλών δηµόσιας υγείας.

Θέλω να πω ότι δεν υπάρχει ένα µοντέλο που µπορεί να ται-
ριάξει σε όλους αυτούς τους χίλιους και πλέον ανθρώπους. Δεν
πρόκειται, όµως, να τους αφήσουµε στον δρόµο. Γι’ αυτό έχουµε
ξεκινήσει από τώρα µια στενή συνεργασία µαζί τους και ξαναλέω
είµαστε σε σχετική συζήτηση µε τα συναρµόδια Υπουργεία, προ-
κειµένου να έχουµε ένα αποτέλεσµα σε επίπεδο προτεινόµενων
ρυθµίσεων, που µπορεί να καλύψει κάθε κατηγορία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Συνεχίζουµε τον κατάλογο οµιλητών. Καλούµε στο Βήµα τον

κ. Φραγκίσκο Παρασύρη από το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ.
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Να πω κατ’ αρχάς ότι µας κάλυψε, προφανώς, ο κ. Κατρίνης

ως ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ, σχετικά µε την τροπολογία για τους εργαζό-
µενους για τις ΚΟΜΥ. Ήταν κάτι το οποίο συνολικά η Κοινοβου-
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λευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ το είχε ζητήσει. Οι απαντήσεις που
έδωσε η κυρία Υπουργός νοµίζω µας ικανοποιούν.

Νοµίζω, επίσης, ότι µε αφορµή και τον τελευταίο νόµο που ψη-
φίστηκε για τις fast track άµεσες προσλήψεις στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας θα µπορούσαν µε έναν πολύ εύσχηµο και εύλογο τρόπο
να προσληφθούν, άµεσα έτσι ώστε να µην έχουµε την περιπέτεια
ακόµα µίας δοµής και των εργαζοµένων.

Θέλω να ξεκινήσω µε έναν γενικό σχολιασµό επί του νοµοσχε-
δίου. Νοµίζω τον έκαναν όλοι. Οφείλω να τον κάνω και εγώ µε τη
σειρά µου. Εµείς το λέµε, δηλαδή, συνολικά και ως ΠΑΣΟΚ, το
καταθέσαµε, ότι έχουµε ένα νοµοσχέδιο εξαιρετικά υψηλής ση-
µασίας, πολύ σηµαντικό για τα θέµατα µε τα οποία καταπιάνεται.
Ωστόσο, βλέπουµε διατάξεις που είναι διάσπαρτες, σκόρπιες, µε
µια, θα έλεγα, εξαιρετικά περίεργη σειρά. Ρυθµίζουν διάφορα θέ-
µατα αποσπασµατικά σηµειακά. Κανένας δεν µπορεί, δυστυχώς,
να καταλάβει ποια είναι η ενιαία λογική, που διέπει και διακατέχει
το νοµοσχέδιο. Αυτό ήταν κάτι που δεν το καταθέτουµε µόνο
εµείς ως ΠΑΣΟΚ, ως Κοινοβουλευτική Οµάδα. Το καταθέτουν και
όλες οι υπόλοιπες Κοινοβουλευτικές Οµάδες αλλά και οι φορείς.

Θα περίµενα -και αυτή είναι µια πραγµατικότητα, κύριε Υ-
πουργέ- η πρώτη νοµοθετική προσπάθεια, που έκανε ο κ. Σκυλα-
κάκης να είναι κάτι παραπάνω και να µην είναι ένα νοµοσχέδιο
«σκούπα», πόσο µάλλον όταν τα θέµατα µε τα οποία καταπιάνε-
ται, χωροταξίας, περιβάλλοντος, πολεοδοµίας, αλλά και τα ενερ-
γειακά, είναι πολύ ψηλά στην ατζέντα όχι µόνο για την Ελλάδα
αλλά συνολικά για όλη την Ευρώπη.

Άρα θεωρώ ότι πάσχει εκ των προτέρων το νοµοσχέδιο στον
τρόπο µε τον οποίο προσεγγίζεται, διάταξη-διάταξη, αποσπασµα-
τικά, ασύνδετα η µία διάταξη µε την άλλη και το κάθε άρθρο και
η κάθε παράγραφος. Αυτή η αποσπασµατικότητα από µόνη της
µας δηµιουργεί µια δυσκολία, πρέπει να πω, γιατί εµείς πρέπει
να αντιληφθούµε ως Αντιπολίτευση ποια είναι η βασική πολιτική
γραµµή πάνω σε πολύ σηµαντικά θέµατα.

Επειδή εµείς εδώ βρισκόµαστε για να κάνουµε εποικοδοµητικό
και δηµιουργικό διάλογο και το πεδίο της ενέργειας, της χωρο-
ταξίας και όλο αυτό του περιβάλλοντος µπροστά στην κλιµατική
αλλαγή αλλά και στην πράσινη µετάβαση είναι ένα πεδίο στο
οποίο θα µπορούσαν να υπάρξουν συγκλίσεις, είναι απαραίτητο
να γνωρίζουµε ποια είναι η πολιτική γραµµή, ξεκάθαρα η πολιτική
γραµµή, του Υπουργείου και να µην έρχεται µε µια τέτοια πρα-
κτική, µε µια τέτοια κακή νοµοθέτηση το Υπουργείο να ρυθµίσει
µια σειρά από πράγµατα τα οποία οδηγούν σε ασάφεια, αποσπα-
σµατικότητα και ενδεχοµένως υποψιάζουν και σε φωτογραφικές
διατάξεις, οι οποίες ευνοούν λίγους.

Θα µιλήσω µόνο για το Κεφάλαιο Γ’, το οποίο αφορά τη ΡΑΑΕΥ
και τις ενεργειακές διατάξεις. Στα υπόλοιπα έχουν αναφερθεί όλοι
οι υπόλοιποι συνάδελφοι και ο ειδικός αγορητής µας, ο κ. Χριστο-
δουλάκης. Νοµίζω ήταν επαρκέστατη η κριτική που έχει ασκήσει.

Προσπαθώντας, µέσα σε αυτό που προηγουµένως σας είπα,
το διάσπαρτο των διατάξεων να βρω και εγώ έναν τρόπο να τα
σταχυολογήσω από τα 49 έως 62 τα σχετικά µε την ενέργεια, ως
υπεύθυνος του κοινοβουλευτικού τοµέα ενέργειας του ΠΑΣΟΚ,
θα πω ότι αφορά σε τρεις ενότητες. Η µία είναι πράγµατι η ΡΑΕ,
η άλλη είναι οι παρατάσεις και οι διαδικασίες αδειοδοτήσεων και
η τρίτη είναι υπεράκτια αιολικά, όπως ανέφερε και προηγούµενος
ο Υπουργός.

Σε ό,τι αφορά τώρα από τη ΡΑΑΕΥ, προφανώς εδώ αναδει-
κνύεται το καθεστώς των συµβάσεων που έχει παγιδεύσει και έχει
οδηγήσει τους εργαζόµενους κάθε χρόνο να ερχόµαστε σε αυτή
την Αίθουσα να ανανεώνουµε τις συµβάσεις τους. Για εµάς είναι
πάγια θέση η ενδυνάµωση και η στελέχωση των ανεξάρτητων
αρχών, µε τρόπο που να µπορούν και επιχειρησιακά και οργανω-
σιακά να ανταπεξέρχονται στο σηµαντικό έργο, το οποίο έχουν
και να ξεφύγουµε από αυτή την οµηρία που έχουν οι υπάλληλοι
στη ΡΑΕ µε ανανεώσεις κάθε χρόνο. Αυτό νοµίζω δεν περιποιεί
τιµή για κανέναν µας, ειδικά µάλιστα όταν η ΡΑΕ είναι το κλειδί,
η αρµόζουσα ανεξάρτητη αρχή, η οποία είναι πολύ σηµαντικός
κόµβος σε σχέση µε την ενεργειακή µετάβαση σε µία σειρά αδει-
οδοτήσεων και ελέγχων που έχει επωµισθεί να κάνει, πόσο µάλ-
λον όταν τώρα την επιφορτίζουµε και µε τα ύδατα και µε τα
απόβλητα.

Να πω µόνο, εδώ όπως βλέπω, η αρχή είχε δηµοσιεύσει τα
στοιχεία ότι διαθέτει είκοσι έναν µόνο ειδικούς επιστήµονες και
πενήντα πέντε στελέχη µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου, που ση-
µαίνει ότι προφανώς µια τόσο µεγάλη αγορά, όπως είναι η ενερ-
γειακή αγορά, δεν µπορεί να επιφορτίζεται ένα τόσο µεγάλο
έργο. Το ίδιο ισχύει και για τα ύδατα, το ίδιο και για τα απόβλητα.
Άρα εµείς είµαστε πολύ υπέρ της στελέχωσης, της ενδυνάµωσης
αυτών των ανεξάρτητων αρχών.

Ωστόσο, αυτή η διάταξη δείχνει και µια αντίληψη συνολικά που
έχετε σχετικά µε το πώς αντιµετωπίζετε τις ανεξάρτητες αρχές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Δείχνει, λοιπόν, τον τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπίζετε τις ανε-
ξάρτητες αρχές, την Ανεξάρτητη Επιτροπή Ανταγωνισµού, την
ΑΔΑΕ, τις ανεξάρτητες αρχές και τα προσωπικά δεδοµένα. Τώρα
και µε τη ΡΑΕ, η οποία έχει αυτό τον κοµβικό ρόλο αναδεικνύεται
ο τρόπος µε τον οποίο αντιµετωπίζεται συνολικά µια πολιτεία, η
οποία θα πρέπει να είναι οργανωµένη και η οποία θα πρέπει να
ελέγχει και να ρυθµίζει την αγορά.

Επειδή µίλησε και ο Υπουργός προηγουµένως ως φιλελεύθε-
ρος, γνωρίζει πάρα πολύ καλά πόσο σηµασία έχουν στον σύγ-
χρονο καπιταλισµό, σε µια φιλελεύθερη δηµοκρατία, σε µια φιλε-
λεύθερη και ελεύθερη αγορά οι ανεξάρτητες αρχές και για την
οικονοµική της ευηµερίας και για τους καταναλωτές.

Εµείς ωστόσο, επειδή δηµοσίευσε ΚΥΑ γύρω από το πράσινο
τιµολόγιο πριν από κάποιες ώρες, να ξέρει ο Υπουργός ότι το πα-
ρακολουθούµε στενά, ώστε να µην παραβιάζεται η ενωσιακή οδη-
γία 2019/944 σχετικά µε την εκ των προτέρων ενηµέρωση των
καταναλωτών για την τροποποίηση των συντελεστών του µηχα-
νισµού διακύµανσης.

Ξεπερνάω αυτά που βλέπουµε εµείς ότι είναι θετικά, δηλαδή τη
φύτευση στα φωτοβολταϊκά, την ενεργειακή αναβάθµιση των δη-
µοσίων κτηρίων, τη δασοπυρόσβεση. Σε όλα αυτά έχουµε θετική
άποψη. Σε σχέση µε τη φύτευση νοµίζω ότι η υπουργική απόφαση
ή ο νόµος πρέπει να αλλάξει, ώστε να µπει ένα threshold, να µπει
ένα κατώφλι πάνω από το οποίο να µπαίνει η φύτευση, για να µην
κάνει µη ελκυστικές επενδυτικά τα µικρά φωτοβολταϊκά.

Κλείνω µε τα υπεράκτια αιολικά. Δεν πρόλαβα να πω κάτι για
τις παρατάσεις και τις προθεσµίες.

Θέλω, λοιπόν, να πω εδώ, κύριε Πρόεδρε, επειδή είναι σηµα-
ντικό το εξής. Είµαι υπεύθυνος του τοµέα ενέργειας και θα ήθελα
δύο λεπτά να πω δυο πράγµατα για αυτό. Για τα υπεράκτια αι-
ολικά θέλω να πω το εξής, ότι είναι µια στρατηγική επιλογή την
οποία κάνει η Κυβέρνηση, η οποία δεσµεύει τη χώρα στο µέλλον.

Υπάρχει, µάλιστα και ένας πολύ φιλόδοξος στόχος στο ΕΣΕΚ,
στο Εθνικό Σχέδιο για την Ενέργεια και το Κλίµα, τον οποίο πρέ-
πει να πιάσουµε µέχρι το 2030-2032 και µέχρι το 2050. Είναι πάρα
πολύ φιλόδοξος στόχος.

Σε συνδυασµό µε την Αίγυπτο -που µιλάµε για το καλώδιο, τη
διασύνδεση- και το Ισραήλ, πρέπει να πούµε το εξής και να είµα-
στε ειλικρινείς. Έχουµε λύσει το ένα κοµµάτι της εξίσωσης, το
οποίο λέει ότι θα γίνουµε ενεργειακός κόµβος, θα φέρουµε ρεύ-
µα εδώ. Δεν ξέρω πώς πάνε οι διαπραγµατεύσεις σε σχέση µε το
άλλο κοµµάτι της εξίσωσης, που θα διοχετεύουµε αυτό το ρεύµα.
Διότι ως προς τη Γερµανία, την Αυστρία και αυτή τη σκέψη για
εξαγωγή, δεν ξέρω πόσο ώριµη µπορεί να είναι, γιατί πάνω σε
µια τέτοια λογική στηρίζεται και η λογική των θαλάσσιων αι-
ολικών. Διότι την ίδια στιγµή, η Γερµανία έχει τη Βόρεια Θάλασσα
από πάνω, µε θαλάσσια αιολικά, έχει τα πυρηνικά της Γαλλίας
δίπλα, µε πολύ φθηνό ρεύµα και δεν ξέρω -πρέπει να είµαστε ει-
λικρινείς απέναντι στο Σώµα- κατά πόσο αυτή η επιλογή είναι εφι-
κτή για τη χώρα µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε εδώ,
κύριε συνάδελφε.

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Υπάρχει, επιπλέον, ένα
θέµα σε σχέση µε τα πλωτά αιολικά -και πρέπει αυτό να το πούµε-
ότι δεσµεύουν χώρο 2.000 MW, κύριε Υπουργέ, τον οποίο απο-
στερούµε από µικροπαραγωγούς, από ενεργειακές συχνότητες.
Δεσµεύουµε αυτόν τον χώρο και τον πάµε σε µια τεχνολογία η
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οποία είναι ακόµα σε µια πρώιµη φάση ανάπτυξης.
Όλα τα πλωτά αιολικά στον κόσµο διεθνώς είναι σε µια δοκι-

µαστική φάση, πιλοτική φάση. Αναφέρθηκε ο κύριος Υπουργός
σε ένα πλωτό νότια της Γαλλίας, νότια της Μασσαλίας και αυτό
είναι σε δοκιµαστική φάση. Και µάλιστα, δύο εταιρείες χαλυβουρ-
γίας στην Ελλάδα, πολύ µεγάλες, από τις πολύ γνωστές, οι
οποίες είχαν προγράµµατα R&D πάνω σε αυτό το θέµα, σταµά-
τησαν τα προγράµµατά τους, διότι δεν κατάφεραν να φτιάξουν
τα υλικά για τις πλατφόρµες αυτές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Παρα-
σύρη. Κλείστε εδώ, παρακαλώ.

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Κλείνω, κλείνω, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, δεν είναι «κλεί-
νω».

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κλείστε τώρα. Με
συγχωρείτε πάρα πολύ!

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρό-
εδρε! Με συγχωρείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έντεκα λεπτά κο-
ντεύετε. Ε, όχι! Δεν είναι σωστό αυτό!

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ωραία!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ!

Ούτε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος δεν µίλησε…
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Δεσµεύουµε, λοιπόν,

2.000 MW.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ανοχή, ανοχή, αλλά

έχει και τα όριά της!
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρό-

εδρε, αν µου αφήσετε τριάντα δευτερόλεπτα…
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Παρασύρθηκε ο Πα-

ρασύρης, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να µην παρασύρε-

ται ο Παρασύρης…
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Τριάντα δευτερόλε-

πτα, κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, γιατί είναι πολύ σοβαρό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όλα σοβαρά είναι,

κύριε Παρασύρη!
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Είστε ακριβοί στα πί-

τουρα και φθηνοί στο αλεύρι! Ενώ µικροπαραγωγοί και ενεργει-
ακές κοινότητες διψούν για ενεργειακό χώρο, τον χαρίζετε
γαλαντόµα σε δύο συγκεκριµένες εταιρείες, τώρα στα θαλάσσια
αιολικά 200 MW σε µια µεγάλη εταιρεία, 400 σε µια άλλη. Τα χα-
ρίζετε έτσι γαλαντόµα.

Και πόσο πιλοτικά µπορεί να είναι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, κλείστε εδώ,

σας παρακαλώ.
Θα κλείσω το µικρόφωνο, κύριε Παρασύρη!
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ναι, τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, όχι. Δεν είναι

«τελειώνω». Τελειώστε τώρα.
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Τελείωσα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εδώ κλείστε, σας

παρακαλώ πολύ!
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Με αφορµή τα όσα

είπε ο κ. Λαζαρίδης προηγουµένως για το «µπροστά-πίσω» σε µια
φιλελεύθερη προοδευτική…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κατρίνη, σας
παρακαλώ πολύ!

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Τι να κάνω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι να κάνετε; Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος είστε! Να τον νουθετήσετε!
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Τελειώνω.
Λοιπόν, το «µπροστά-πίσω» δεν αρµόζει σε κοινοβουλευτικές

δυτικές. Αρµόζει το δίκαια ή…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Διακόπτω, λοιπόν,

το µικρόφωνο του κ. Παρασύρη. Να µην καταγράφεται τίποτα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)

Επόµενος οµιλητής -κατόπιν συνεννόησης, έγινε µια αλλαγή-
θα ήταν ο κ. Κυριαζίδης, αλλά θα προταχθεί ο κ. Μαµουλάκης.
Μετά τον κ. Μαµουλάκη θα ακολουθήσει η Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας, η κ. Κωνσταντο-
πούλου και έπειτα θα είναι ο κ. Κυριαζίδης.

Κύριε Μαµουλάκη, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Ευχαριστώ και τον συνάδελφο για την κατανόηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω τη σηµερινή µου

οµιλία από την αρχική τοποθέτηση του κυρίου εισηγητή της Συ-
µπολιτεύσεως κ. Σιµόπουλου, συναδέλφου µηχανικού.

Εκεί ο αγαπητός συνάδελφος µας ενηµέρωσε ότι οι σηµαντι-
κές µεταρρυθµίσεις δεν χρειάζεται να είναι µακρόχρονες και
διαρθρωτικές, αλλά ότι, αντίθετα, ένα εξαιρετικό νοµοσχέδιο
µπορεί να προκύψει από τη συνάθροιση µικροπαρεµβάσεων
προς όφελος της ανάπτυξης. Σαν σταυροβελονιά, όπως είπατε
χαρακτηριστικά.

Αντιστρέφοντας, λοιπόν, το επιχείρηµα του συναδέλφου, έχω
και εγώ να παρατηρήσω ότι ένα καταστροφικό νοµοσχέδιο για
το περιβάλλον, ένα καταστροφικό νοµοσχέδιο για τον πολεοδο-
µικό και κυρίως, χωροταξικό σχεδιασµό ή ένα επικίνδυνο νοµο-
σχέδιο για το δηµόσιο συµφέρον και τη δηµιουργία ενός στα-
θερού επενδυτικού περιβάλλοντος στη χώρα, δεν χρειάζεται να
είναι µια µεγάλη ενιαία παρέµβαση, που ξηλώνει θεσµούς και
ανατρέπει πολεοδοµικά κεκτηµένα και χωροταξικά δεδοµένα δε-
καετιών. Δεν χρειάζεται, λόγου χάριν, να ξηλώνει συλλήβδην
όλους τους θεσµούς προστασίας προστατευόµενων περιοχών ή
να ανατρέπει την πρόοδο δεκαετιών στην ανάρτηση δασικών
χαρτών, όπως έκαναν οι γνωστοί περιβαλλοντοκτόνοι νόµοι του
προκατόχου σας κ. Χατζηδάκη.

Ένα καταστροφικό νοµοσχέδιο για το περιβάλλον µπορεί να
είναι το άθροισµα µικροπαρεµβάσεων για µεµονωµένους ad hoc
επιχειρηµατικούς δρώντες, που κατάφεραν να προωθήσουν τις
προτεραιότητές τους µέσω των γραφείων των Υπουργών. Ένα
καταστροφικό νοµοσχέδιο µπορεί, όντως, να έχει γραφτεί σταυ-
ροβελονιά, όπως είπε ο κ. Σιµόπουλος. Σταυροβελονιά, ρουσφέτι
το ρουσφέτι.

Υπάρχουν βάσιµοι λόγοι που ισχυριζόµαστε αυτό. Θα έλεγα
πλείστοι λόγοι. Πρώτον, πάρτε ως παράδειγµα το άρθρο 11 που
αναφέρεται στα master plan των οργανισµών λιµένων, ρύθµιση
ευθέως ανταγωνιστική µε το σύνολο -παρακαλώ- της πολεοδο-
µικής και χωροταξικής θεσµικής τάξης της χώρας. Με τη σηµε-
ρινή διάταξη τα master plan θα κατισχύουν των υφιστάµενων
ρυµοτοµικών σχεδίων ή ακόµα και των εγκεκριµένων σχεδίων πό-
λεων, που υποτίθεται ότι για µας, τους µηχανικούς, είναι πάντοτε
ευαγγέλιο. Κατισχύουν, λοιπόν, αυτών. Και αυτό, µάλιστα, χωρίς
αυτός ο νέος σχεδιασµός να λαµβάνει υπ’ όψιν του το πολεοδο-
µικό κεκτηµένο των παρακείµενων περιοχών ή την υποχρέωση
διατήρησης του συνόλου εµβαδού των κοινόχρηστων χώρων σε
µια περιοχή.

Δεύτερον, πάρτε ως παράδειγµα τις διατάξεις για τις χωροθε-
τήσεις των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, στα άρθρα 13, 47,
ακόµη και 51. Ως γνωστόν, η χώρα µας έχει δεχτεί παρεµβάσεις
από την επιτροπή την περίοδο Σαµαρά, εξαιτίας της απουσίας
περιβαλλοντικής µέριµνας αναφορικά µε τη χωροταξία των ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας. Η προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ είχε προκηρύξει νέο χωροταξικό για τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας ήδη από το 2018 και η σηµερινή Κυβέρνηση αποφεύγει
την ολοκλήρωσή του, ώστε να προωθούνται αυτό που είπα προ-
ηγουµένως, ad hoc διατάξεις, πάντοτε κατά το δοκούν.

Δεν υπάρχει θέµα να συζητήσουµε ούτε για τα λατοµεία, ούτε
για τους σταθµούς αποθήκευσης, ούτε καν για τα αιολικά πάρκα,
τα παράκτια πάρκα. Όλα αυτά µαζί αναδεικνύουν ότι η χωροθέ-
τηση των σταθµών ΑΠΕ γίνεται απουσία είτε χωροταξικού σχε-
διασµού είτε, κυρίως, ορθολογικής προτεραιοποίησης των
σταθµών που θέλουµε να εντάξουµε στο σύστηµα.

Τρίτον, τέλος, πάρτε για παράδειγµα τις ρυθµίσεις για το Πρά-
σινο Ταµείο. Υπενθυµίζεται εδώ ότι οι πόροι του Πράσινου Τα-
µείου συλλέγονται συνολικά από τα πρόστιµα όλων των πολεοδο-
µικών παραβάσεων που λαµβάνουν χώρα και φυσικά, των αυθαι-
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ρέτων και υφίστανται τόσο σύµφωνα µε τον ιδρυτικό του νόµο
όσο και σύµφωνα µε το Συµβούλιο της Επικρατείας ως αντιστάθ-
µισµα για τις πολεοδοµικές παραβάσεις. Γι’ αυτό αθροίζεται του
Πράσινου Ταµείου το ποσό, να αντισταθµίσει τις πολεοδοµικές
παραβάσεις, µε σκοπό την υλοποίηση περιβαλλοντικών δράσεων,
δράσεων βελτίωσης του περιβάλλοντος και του µικροκλίµατος
στα αστικά κέντρα, απαλλοτριώσεων χώρων στον αστικό ιστό,
ώστε να ελευθερωθούν κοινόχρηστοι χώροι.

Όταν σήµερα, λοιπόν, η Κυβέρνηση τροποποιεί αυτόν τον νόµο
και κάνει µέχρι και το ΤΑΙΠΕΔ διαχειριστή αυτών των πόρων, δεν
αµφισβητεί µόνο την ίδια τη φιλοπεριβαλλοντική λογική του νο-
µοθέτη, αλλά και ολόκληρο το ευαίσθητο οικοδόµηµα πάνω στο
οποίο στέκεται η πολεοδοµική µας νοµοθεσία. Και φυσικά, µην
ξεχνάµε ότι έχουµε τα υψηλότερα ποσοστά αυθαίρετης δόµησης
σε ολόκληρη την Ευρώπη.

Μήπως, όµως και εµείς εδώ ασχολούµαστε µε το δέντρο της
εκάστοτε µικροεξυπηρέτησης και χάνουµε το δάσος της µεγάλης
χωροταξικής και πολεοδοµικής µεταρρύθµισης; Δυστυχώς, όχι.
Διότι η µεγάλη τοµή που προσπάθησε να υλοποιήσει ο ΣΥΡΙΖΑ
το 2018, η έκδοση δηλαδή των νέων χωρικών σχεδίων για όλους
τους δήµους της χώρας, έργο το οποίο υποτίθεται ότι θα υλο-
ποιούταν από πόρους του Ταµείου Ανθεκτικότητος και Ανάκαµ-
ψης, σήµερα απουσιάζει από αυτό το κείµενο του νόµου.

Και θέλω να ενθυµίσω στο Σώµα ότι, πραγµατικά, αυτή η ρηξι-
κέλευθη για την εποχή κίνηση του ΣΥΡΙΖΑ, ως κυβέρνηση, το
2018 άλλαξε το status quo όσον αφορά στον χωροταξικό σχεδια-
σµό και το πλάνο που πρέπει να έχει η χώρα µας, το κράτος που
έχει συνέπεια γύρω από τις ανανεώσιµες πηγές και το χωροτα-
ξικό πλαίσιο.

Είναι ευαγγέλιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χωροταξία
για µία ευνοµούµενη πολιτεία. Και εδώ απουσιάζει καθ’ ολοκλη-
ρίαν.

Θα αναφερθώ τώρα σε κάποια άλλα ζητήµατα και θα κλείσω
µ’ αυτό. Για παράδειγµα, είναι γεγονός ότι αποτελούσε κενό στην
ελληνική νοµοθεσία η απουσία µέριµνας και κανονιστικού πλαι-
σίου λειτουργίας στα data centers, αν και εκεί τα χούγια του νο-
µοθέτη σε σχέση µε την κατά παρέκκλιση δόµηση δεν κρύβονται.
Είναι, όµως, δεδοµένο ότι ο σηµερινός νόµος συνεχίζει, δυστυ-
χώς, µια λογική προηγούµενων νοµοθετικών παρεµβάσεων στο
τοπίο της πολεοδοµίας και χωροταξίας στη χώρα µας, που από
πίσω τους έχουν ένα συγκεκριµένο αναπτυξιακό µοντέλο, ένα µο-
ντέλο που βάζει σε πρώτη προτεραιότητα, δυστυχώς, µε κάθε
κόστος, προτεραιοποιεί και προωθεί µόνο τον κλάδο της κατα-
σκευής και του Real Estate και σε τελευταία κατάταξη, δυστυχώς,
τον ορθολογικό χωροταξικό σχεδιασµό και το περιβάλλον. Γι’
αυτόν ακριβώς τον λόγο θα το καταψηφίσουµε. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μαµουλάκη και για τη συνέπεια στον χρόνο.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα

ήθελα τον λόγο επί προσωπικού. Θα το εξηγήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ποιο είναι το προ-

σωπικό; Εξηγήστε µας.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι ηθεληµένα δια-

στρέβλωσε αυτό το οποίο έχω πει στην εισήγησή µου. Είπα τη
φράση «Δεν χρειάζεται πάντα τα νοµοσχέδια να είναι νοµοσχέδια
ολιστικά που να έχουν ένα όραµα», κ.λπ.. Δεν είπε τη λέξη
«πάντα». Έτσι όπως το ανέφερε µπορεί ένας ακροατής να θεω-
ρήσει ότι τα νοµοσχέδια τα οποία είναι ερανιστικά, είναι και ανα-
πτυξιακά ή ότι δεν έχουν καµµία σηµασία.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, καλώς. Δό-

θηκε µία διευκρίνιση. 
Θα δώσουµε τώρα τον λόγο στην Πρόεδρο της Κοινοβουλευ-

τικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπού-
λου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Βλέπω ότι έχετε δύο Βουλευτές. Νοµίζω ότι αυτές τις µέρες

βλέπουµε…
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Τέσσερις είναι.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τέσσερις, µε συγχωρείτε, από τους εκατόν πενήντα
οκτώ.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Σας τιµούµε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Νοµίζω ότι αυτές τις µέρες βλέπουµε µε πολύ µεγάλη
ενάργεια ποια είναι η νοοτροπία σας. Σήµερα ξεκίνησαν οι εργα-
σίες της εξεταστικής επιτροπής για το έγκληµα των Τεµπών και
η Νέα Δηµοκρατία ήρθε µε διάθεση µη διερεύνησης. Προτείνατε
και εκλέξατε µόνοι σας προεδρείο νεοδηµοκρατικό σε εξεταστική
επιτροπή που συστάθηκε µε πρόταση της Αντιπολίτευσης. Δεν
θελήσατε ούτε να ακούσετε την πρόταση να υπάρχει διακοµµα-
τικό προεδρείο. Δεν θα µπορούσε στα αλήθεια να αλλάξει τις
αποφάσεις ένα διακοµµατικό προεδρείο. Θα ήταν, όµως, µια έξυ-
πνη κίνηση τουλάχιστον να περισώσετε το φαίνεσθαι, ότι δηλαδή
δεν είστε τροχιοδροµηµένοι και δροµολογηµένοι για να τα κου-
κουλώσετε όλα στην υπόθεση αυτού του εγκλήµατος, για το
οποίο ολόκληρη η κοινωνία αγωνιά όχι απλώς πότε θα φωτιστούν
όλες οι πτυχές του, αλλά και πότε θα λογοδοτήσουν οι υπεύθυ-
νοι. 

Γι’ αυτό ήταν εντυπωσιακό το ότι δεν θελήσατε ούτε να ακού-
σετε την πρόταση να κληθεί ο κ. Καραµανλής. Και σαν να υπήρχε
γραµµή µην τυχόν και ακουστεί σήµερα -γιατί το έχετε οργανώσει
για την Τρίτη- ότι πρέπει να έρθει ο Καραµανλής, που τον ξανα-
εκλέξατε Βουλευτή και επιχαίρετε, µην τυχόν και ακουστεί σή-
µερα αυτό που εγώ όµως το έχω πει από χθες, ότι δηλαδή πρέπει
να έρθει ο κ. Κυριάκος Μητσοτάκης, η Κυβέρνηση του οποίου
είναι υπεύθυνη και ο Πρωθυπουργός που ζήτησε συγγνώµη για
τα Τέµπη. Για την ακρίβεια, πρέπει να είναι οι δύο πρώτοι µάρτυ-
ρες. Και αυτό, αν θελήσετε να το αποτρέψετε µε άλλου είδους
µεθοδεύσεις, να ξέρετε ότι πια σας βλέπει όλη η Ελλάδα. Σας
βλέπει όλη η Ελλάδα και όταν προσπαθείτε να περιορίσετε το πε-
ριεχόµενο της εξεταστικής επιτροπής. Σας βλέπει όλη η Ελλάδα
και όταν λέτε να µην πολυκουραστούµε, να συνεδριάζουµε Τρίτη,
Τετάρτη, Πέµπτη, γιατί έχουµε και τις περιφέρειές µας. 

Σας βλέπει, επίσης, όλη η Ελλάδα, όταν δεν έχει ακόµα ο κ.
Τασούλας διαβιβάσει σ’ αυτή την εξεταστική επιτροπή όλες τις
ποινικές δικογραφίες που τις έχει στο γραφείο του και στο συρ-
τάρι του. Είναι στοιχεία της υπόθεσης, έχουν τη σφραγίδα της
Ειδικής Γραµµατείας του Προέδρου της Βουλής, αλλά ακόµη ο
Πρόεδρος της Βουλής τις κρατάει και θα σκεφτεί αν και πότε θα
τις διαβιβάσει, ενώ έπρεπε να το έχει ήδη κάνει µε δεδοµένη τη
συγκρότηση µιας τέτοιας εξεταστικής επιτροπής,

Έχω να πω ότι η δική µας άποψη ήταν σαφώς -και είναι η
άποψη που έχω εκφράσει και ως Πρόεδρος της Βουλής όταν συ-
γκρότησα διακοµµατικό προεδρείο για την Επιτροπή Διεκδίκησης
των Γερµανικών Οφειλών- ότι θα έπρεπε να υπάρχει διακοµµα-
τική σύνθεση στο προεδρείο. Εµείς δεν διεκδικούσαµε ούτε
αντλούµε κάποιου είδους νοµιµοποίηση ή κύρος από τα αξιώ-
µατα -εγώ τουλάχιστον τα απεµπόλησα χωρίς κανένα πρόβληµα,
όταν ετέθησαν σε διακύβευση αρχές και αξίες- αλλά αυτή σας η
προσήλωση να ελέγξετε τόσο πολύ από την αρχή τη διαδικασία,
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας -όσοι και αν είστε τώρα, τρεις, τέσ-
σερις, πέντε- σας εκθέτει. Σας εκθέτει στα µάτια των Ελλήνων
πολιτών. Σας εκθέτει στα µάτια των οικογενειών. Σας εκθέτει στα
µάτια της κοινωνίας. 

Η Πλεύση Ελευθερίας δίνει πολύ µεγάλη έµφαση σε αυτή την
επιτροπή και στη διαλεύκανση του εγκλήµατος των Τεµπών και
στη λογοδοσία επιτέλους, στην τιµωρία, γιατί η ατιµωρησία είναι
εκείνη που µας έχει οδηγήσει στη χώρα του «Πάµε και όπου
βγει!». Η χρόνια ατιµωρησία που εσείς έχετε δηµιουργήσει, υπο-
θάλψει, εξασφαλίσει για εαυτούς και αλλήλους, είναι η πηγή των
δεινών αυτού του έρµου λαού και αυτού του έρµου τόπου.

Εµείς, να ξέρετε, και εγώ ως επικεφαλής της Πλεύσης Ελευ-
θερίας γι’ αυτό συµµετέχω στην εξεταστική επιτροπή, για να εξα-
σφαλίσω ότι δεν θα κάνετε τις γνωστές σας λοβιτούρες, ότι δεν
θα κάνετε τα γνωστά σας κόλπα, ότι δεν θα κόψετε και δεν θα
ράψετε την εξεταστική επιτροπή στα µέτρα σας όπως το επιθυ-
µείτε, αλλά ότι θα χυθεί άπλετο φως.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 23 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 5885



Και περιµένω την αντίδραση της Κυβέρνησης. Περιµένω την
αντίδραση και την απάντηση του κ. Μητσοτάκη που τον ρώτησα
χθες ευθέως -ήταν εδώ και πήρε τον λόγο αµέσως µετά από
εµένα- το εξής: «Θα έρθετε στην Εξεταστική Επιτροπή για τα
Τέµπη; Θα έρθει ο κ. Καραµανλής -που ήδη τον εκλέξατε Βου-
λευτή και κάθεται εκεί στα πίσω έδρανα όταν έρχεται- στην εξε-
ταστική επιτροπή να µας πει όταν έπαιρνε τα εξώδικα των
εργαζοµένων που του λέγανε «Δεν θα περιµένουµε το επόµενο
δυστύχηµα», τι σκεφτόταν; Το είπε στον κ. Μητσοτάκη και του
είπε ο Μητσοτάκης «Μην ασχολείσαι. Είναι άλλης παράταξης»;
Έγινε αυτό; Θα µας τα πουν αυτά υπευθύνως, όπως επιβάλλει η
συνείδηση του ανθρώπου που τολµάει να ζητάει την ψήφο του
πολίτη, ζητάει την εµπιστοσύνη του πολίτη, για να ορίσει τη ζωή
του; Διότι χθες µας είπε ο κ. Μητσοτάκης ότι εσείς είστε στο 41%
που κυβερνάει και εµείς είµαστε στο 3,2% που δεν κυβερνάει. Εί-
µαστε όµως στο 3,2% που πολεµάει για τα δίκια των ανθρώπων,
στο 3,2% που θα το αυξήσουµε πολύ περισσότερο και να µην το
περιφρονείτε µε αυτόν τον τρόπο. 

Επίσης, κύριοι του 41% του 50%, δηλαδή του 20% του συνό-
λου, να µην περιφρονείτε και αυτό το 50% που δεν ψήφισε. Δεν
σας νοµιµοποιεί, δεν είναι µαζί σας, δεν σας στηρίζει, δεν τους
πείθετε, τους έχετε απογοητεύσει.

Και είναι βεβαίως, η δική µας αποστολή και είναι βεβαίως, η
δική µας δέσµευση και ευθύνη να τους φέρουµε στην συµµετοχή
και να τους φέρουµε και µέσα στη Βουλή, αυτής της οποίας
εγκαταλείπετε τα έδρανα, όπως φέραµε χτες µέσα στη Βουλή
πληµµυροπαθείς από την Καρδίτσα, από τον Βλοχό, πυρόπλη-
κτους από το Μάτι, εποχικούς πυροσβέστες που τους έχετε να
αγωνιούν, τους έχετε στην ανεργία. Εµείς θέλετε δεν θέλετε θα
φέρουµε την κοινωνία στη Βουλή, θα φέρουµε τους πολίτες στη
Βουλή. Θα ζωντανέψει αυτή η Βουλή που την έχετε κάνει µία
Βουλή νεκροταφείο. Θα ζωντανέψει θέλετε δεν θέλετε. Και η εξε-
ταστική επιτροπή θα εξετάσει τα θέµατα όσες µεθοδεύσεις και
αν ακολουθήσετε και όσο κι αν χρησιµοποιήσετε την εξουσία που
σας δίνει αυτή η πρόσκαιρη πλειοψηφία που έχετε. Και σας συµ-
βουλεύω, κύριοι, επειδή βλέπετε και άλλες καταστάσεις να εξε-
λίσσονται, να την αντιµετωπίζετε ως πρόσκαιρη αυτή την
εξουσία, γιατί είναι πρόσκαιρη.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Μάλλον, πριν έρθω στο νοµοσχέδιο,
να πω απλώς ότι προτείνατε και εκλέξατε πρόεδρο της επιτροπής
τον Βουλευτή, ο οποίος αρνήθηκε να πει ότι στα Τέµπη έγινε
έγκληµα και χαρακτήρισε τα Τέµπη ατύχηµα και καταστροφή.
Αυτόν εκλέξατε πρόεδρο της επιτροπής. Και αυτός σήµερα όταν
του είπα «είναι έγκληµα», µου απάντησε «είναι άποψή σας». Αυτή
λοιπόν, είναι η λογική µε την οποία πηγαίνετε σε αυτή την εξετα-
στική επιτροπή και εγώ δεν θα περιµένω βέβαια µέχρι την Τρίτη
για να το µάθουν οι πολίτες όσες αναθεωρήσεις του προϋπολο-
γισµού και αν κάνετε, δίνοντας παχυλά ποσά στη Γενική Γραµµα-
τεία της Προεδρίας της Κυβέρνησης, που ασχολείται µε την
προβολή σας στα µέσα ενηµέρωσης, την οποία σε προηγούµενο
προϋπολογισµό αναθεωρήσατε ως προς τα χρήµατα τέσσερις
φορές και σε προ-προηγούµενο έξι φορές, αν δεν κάνω λάθος,
αλλά θα µας πει ο κ. Καζαµίας που είναι και ο Κοινοβουλευτικός
µας Εκπρόσωπος στον προϋπολογισµό, που συζητιέται παράλ-
ληλα σε άδειες αίθουσες της Επιτροπής Οικονοµικών, αφού για
πρώτη φορά οργανώθηκε να γίνεται συζήτηση του προϋπολογι-
σµού σαν να είναι κατεπείγον νοµοσχέδιο, ουσιαστικά γιατί θέ-
λετε τη µη συζήτηση.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Είναι ξεκάθαρο, κύριοι της Κυ-
βέρνησης, ότι δεν θέλατε µε κανέναν τρόπο να αποτελέσει αντι-
κείµενο επεξεργασίας από τους Βουλευτές, από τη Βουλή. Δεν
την θέλετε την κοινοβουλευτική λειτουργία. Αν µπορούσατε να
την καταργήσετε εντελώς, αυτό θα κάνατε. Το έχουµε καταλάβει.
Το νοµοσχέδιο αυτό στάλθηκε 12.07’ τα ξηµερώµατα, τα µεσά-
νυχτα, µετά τα µεσάνυχτα 15 Νοεµβρίου στους Βουλευτές και
συνεδρίασε η επιτροπή το πρωί της 16ης.

Καλώς τα παιδιά που ήρθαν στη Βουλή να τη γεµίσουν, γιατί
είναι λίγο άδεια, παιδιά, η Βουλή εδώ. Καλώς ήρθατε! Θα σας
ανακοινώσει µετά και ο Πρόεδρος ότι είστε εδώ, µαζί µας. 

Φέρατε αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία νύχτα, κατά κυριο-
λεξία, 12.07’ για να συζητηθεί το πρωί της επόµενης µέρας. Ούτε

στα µνηµόνια δεν γινόταν τέτοια διαδικασία στραγγαλισµού της
κοινοβουλευτικής διαδικασίας. Ούτε στα µνηµόνια δεν γινόταν
αυτό το πράγµα. Είναι δε το πολλοστό, 26ο αν δεν κάνω λάθος
νοµοσχέδιο, που το φέρνετε µε κατεπείγουσα συντετµηµένη δια-
δικασία χωρίς να σέβεστε τις προθεσµίες των δύο ηµερών µε-
ταξύ κατάθεσης στη Βουλή και συζήτησης -και όταν λέµε κατά-
θεση εννοούµε την ηµέρα όχι τη νύχτα- ούτε την προθεσµία των
επτά ηµερών µεταξύ πρώτης ανάγνωσης και δεύτερης ανάγνω-
σης. Αυτά τα έχετε καταφέρει εσείς. Τα έχετε καταφέρει εσείς. 

Είναι στις 12.00’ µέρα. Ό,τι πείτε. Τι να σας πω. Αν στις 12.00’
είναι µέρα, εγώ θα το προσυπογράψω, όπως µε την ίδια λογική
θα προσυπογράψω ότι αυτό είναι δήθεν ένα περιβαλλοντικό νο-
µοσχέδιο που σέβεται το περιβάλλον και θέλει τη βελτίωσή του.
Διότι, ακριβώς µε το ότι 12.00’ τα µεσάνυχτα είναι µέρα, µου απο-
καλύπτετε πόσο πραγµατικά έχετε κάνει επιστήµη την αντι-
στροφή της πραγµατικότητας. 

Το νοµοσχέδιο αυτό, κύριοι, είναι ένα πολυνοµοσχέδιο, εξαι-
ρετικά σύνθετο που έχει ρυθµίσεις, οι οποίες απαιτούν πάρα
πολύ λεπτοµερή µελέτη. Αρκεί να πω ότι γίνονται παραποµπές
σε περίπου εκατόν πενήντα άλλα νοµοθετήµατα, πολλά από τα
οποία είναι σύνθετα πολυνοµοσχέδια µε εκατοντάδες άρθρα. Κά-
νετε παραποµπές σε προεδρικά διατάγµατα, αλλά ακόµη και σε
διατάξεις οι οποίες είναι πάρα πολλές από αυτές δύσκολο και να
ανευρεθούν και φυσικά δεν υπάρχουν συνηµµένες στο νοµοσχέ-
διο όπως θα έπρεπε και µε αυτό προφασίζεστε ότι δήθεν προ-
στατεύεται το περιβάλλον.

Το βίωµα που έχουν οι άνθρωποι οι οποίοι προστατεύουν το
περιβάλλον, κύριοι της Κυβέρνησης, είναι ότι το περιβάλλον δυ-
στυχώς δεν το αγάπησε ποτέ καµµία εξουσία και κυρίως, δεν το
αγάπησαν οι κυβερνήσεις και κυρίως δεν το αγάπησαν οι κυβερ-
νήσεις που αντιλαµβάνονται τη φύση, τα ζώα, τα πτηνά, τους βιο-
τόπους, τους υγροβιοτόπους, τα ψάρια, τη θάλασσα, τον αέρα,
τα αντιλαµβάνονται όλα αυτά ως προϊόντα, ως αναλώσιµα, ως
πράγµατα, ως αγαθά τα οποία είναι ανταλλάξιµα, ακριβώς όπως
τα περιγράφει ο κύριος Πρωθυπουργός και τα περιέγραψε και
χθες, λέγοντας ότι θα τα αντικαταστήσουµε. Θα αντικαταστή-
σουµε τα δέντρα που κάηκαν, θα τους δώσουµε λεφτά, λεφτά να
αντικαταστήσουν τα ζώα τους. Τα ζώα έχουν ψυχή, ξέρετε. Δεν
αντικαθίστανται τα πάντα. Δεν είναι όλα αναλώσιµα για να τα κά-
νετε ό,τι θέλετε.

Έχω υπηρετήσει και παλέψει σε όλη µου τη ζωή για το περι-
βάλλον από δενδροφυτεύσεις σχολικές, µέχρι µάχες µε τα κινή-
µατα για τον Ασωπό ποταµό, που τον µόλυναν οι βιοµηχανίες µε
εξασθενές χρώµιο και εξετίθετο ο πληθυσµός µε ευθύνες των κυ-
βερνήσεων στον καρκίνο, από τα κινήµατα στις Σκουριές που τις
πούλησαν αυτοί που τις υπερασπίζονταν, από τα κινήµατα κατά
της ιδιωτικοποίησης και άλωσης δηµόσιας περιουσίας περιβαλ-
λοντικού ενδιαφέροντος και κοινωνικού ενδιαφέροντος, για το
Ελληνικό, από κινήµατα στα οποία οι άνθρωποι µπήκαν µπροστά
είτε κάτω στην Αιγιάλεια που σταµάτησαν το καρκινογόνο ΧΥΤΑ
που οι δήµαρχοί σας, οι βαµµένοι µε τα χρώµατα των τριών κοµ-
µάτων τα έφερναν. Στην Τέµενη τα ίδια, στην Κέρκυρα και στη
Λευκίµµη. Σε αυτή τη φοβερή αντιπεριβαλλοντική µπίζνα που όλοι
έχετε επιδοθεί της διαχείρισης των απορριµµάτων. Στις Σταγιά-
τες δίπλα στους πολίτες που αγωνίζονται για το νερό τους και
για την πηγή τους. Μέχρι κινήµατα που υπερασπίζονται το αστικό
πράσινο. Πάντα οι πολίτες µπαίνουν µπροστά. Και τώρα στα
Εξάρχεια µπαίνουν µπροστά, για να σταµατήσετε να κόβετε τα
δέντρα οι δεντροφάγοι. Οι δήµαρχοί σας τα κάνουν αυτά. Κυρίως
οι γαλάζιοι δήµαρχοι. Καρατόµηση του αστικού πρασίνου, αδια-
φορία για τα λίγα δέντρα που µένουν µέσα στην Αττική, στο
αστικό περιβάλλον. Όλα αναλώσιµα. 

Κυρίες και κύριοι, το νοµοσχέδιο αυτό που φέρνετε είναι γε-
µάτο παρεκκλίσεις αλλά είναι και γεµάτο σκάνδαλα µικρά και µε-
γαλύτερα. Θα αναφερθώ σε δύο και θα επιφυλαχθώ για τα υπό-
λοιπα, όπως θα επιφυλαχθώ για τα δικαιώµατα των ανθρώπων
αυτής της έρµης πατρίδας, των πολιτών αυτής της πατρίδας, τη
διαφάνεια. 

Tο νοµοσχέδιό σας είναι αδιαφανές, είναι φωτογραφικό και πε-
ριέχει δύο καραµπινάτες -εκτός από τις πολλαπλές άλλες ονο-
µαστικές- παρεµβάσεις σε υποθέσεις που αφορούν το δηµόσιο
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συµφέρον. Πρώτη καραµπινάτη παρέµβαση είναι η παρέµβαση
που κάνετε µε το άρθρο 11 για τα λιµάνια. Δεν θέλετε πια να
υπάρχει περιβαλλοντική µελέτη η οποία περιορίζει αυτή τη φο-
βερή ασυδοσία και ουσιαστικά αίρετε τις προϋποθέσεις περιβαλ-
λοντικής προστασίας. Όπως ξέρετε, µε τους κατοίκους του
Πειραιά προσφύγαµε κατά των περιβαλλοντοκτόνων ενεργειών
και δράσεων της «COSCO» και βγήκε απόφαση της Ολοµέλειας
του Συµβουλίου της Επικρατείας που δικαιώνει τους κατοίκους
ότι δεν µπορεί η Cosco και ο ΟΛΠ να ρίχνουν βυθοκορήµατα,
εκατοντάδες χιλιάδες τόνους καρκινογόνα βυθοκορήµατα, στο
λιµάνι του Πειραιά, στον πυθµένα του λιµανιού, στον βυθό, εκθέ-
τοντας όλους µας. Αποφάσισε το Συµβούλιο της Επικρατείας. Kαι
είναι ιστορική η απόφασή του κόντρα στα συµφέροντα και τις
εξουσίες. Υπάρχουν όµως και άλλες προσφυγές για τις δράσεις
της «COSCO» και του ΟΛΠ και φαίνεται ότι µε το άρθρο 11 επι-
χειρείτε µία αντισυνταγµατική παρέµβαση σε εκκρεµείς δίκες.
Μην το κάνετε γιατί είναι καραµπινάτο και ευθύνεστε γι’ αυτό.

Παρέµβαση δεύτερη. Από τις πολλαπλές, ξαναλέω. Ουσια-
στικά προελαύνει η στρατηγική σας να εγκαταστήσετε αιολικές
µονάδες, ανεµογεννήτριες, στα καµένα και πρώτα απ’ όλα στα
καµένα στον Έβρο και στη Δαδιά. Είναι το δόγµα που αντιπρο-
σωπεύει η κ. Σακελλαροπούλου, η Πρόεδρος της Δηµοκρατίας
µε τις δικές σας ευλογίες και άλλων, η δικαστής που αντάλλαξε
τη στάση της σε δικαστική υπόθεση και σε άλλες µε πολιτειακή
προαγωγή και που σήµερα αντιπροσωπεύει και προσωποποιεί
αυτή την ονειδιστική απόφαση του 2012 που λέει ότι µπορεί και
να χτίζεις στα καµένα και να κάνεις άλλες δράσεις στα καµένα
ότι δεν είναι δηλαδή, όπως λέει το Σύνταγµα, τα καµένα ειδικώς
προστατευόµενη περιοχή στην οποία απαγορεύονται τα πάντα. 

Σας καλούµε να υποχωρήσετε και να υπαναχωρήσετε από
αυτή την παραβίαση του Συντάγµατος. Όπως ξέρετε δεν κρίνο-
νται όλα εδώ. Κρίνονται και αλλού αλλά τώρα που το ακούσατε
δεν µπορεί κανείς σας να επικαλεστεί ότι δεν το ήξερε, δεν το
γνώριζε, δεν το κατάλαβε ήταν πολλές οι διατάξεις, δεν τις διά-
βασε, ψήφισε το µνηµόνιο και δεν το είχε διαβάσει, υπέγραψε
την αίτηση αλλά δεν την είχε συντάξει και ούτω καθεξής. Όλα
αυτά τα οποία έχουµε ακούσει, υποψιάζοµαι ότι θα αρχίσουµε να
τα ξανακούµε. 

Εµείς είµαστε σαφώς µε το περιβάλλον, είµαστε σαφώς µε
τους πολίτες που υπερασπίζονται το περιβάλλον, είµαστε µε τους
εργαζόµενους στη Νάξο. είµαστε µε τα ζώα, είµαστε µε όλα τα
έµβια πλάσµατα, είµαστε µε τα δέντρα, αυτά που τα κόβετε και
δεν θέλετε να τα προστατέψετε, είµαστε µε τους ανθρώπους και
είµαστε µε την Ελλάδα µας, όπως την ονειρευόµαστε και όχι
όπως την έχετε κάνει και θέλετε να κρατήσετε σε αυτή την κατά-
σταση. 

Εµείς θα επιµείνουµε στο δικό µας όνειρο γιατί είναι το όνειρο
της συντριπτικής πλειοψηφίας της κοινωνίας είτε ψήφισε στις
εκλογές, είτε δεν ψήφισε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχω την τιµή να

ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακο-
λουθούν τη συνεδρίαση αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής
και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕ-
ΝΙΖΕΛΟΣ», τρεις µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο Σπάρτης, το δεύτερο τµήµα αυτού. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ολες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ζητήσει ο κ. Πλεύρης, Κοινοβουλευτικός Εεκ-
πρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας. 

Έχετε τον λόγο για µια ολιγόλεπτη παρέµβαση.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα κάνω µια ολιγό-

λεπτη παρέµβαση για να απαντήσω στην αξιότιµη κυρία Πρόεδρο
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας στο σκέ-
λος στο οποίο αναφέρθηκε στην εξεταστική επιτροπή. Είναι βέ-
βαια εκτός θέµατος νοµοσχεδίου αλλά επειδή ειπώθηκαν κάποια
πράγµατα θα ήθελα πολύ σύντοµα να δώσω κάποιες απαντήσεις. 

Πρώτα από όλα η διαδικασία µε την οποία γίνεται η συγκεκρι-
µένη εξεταστική επιτροπή είναι µια πρωτοβουλία την οποία πήρε

η Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Έδωσε τη δυνατότητα στην Αντιπολί-
τευση να µπορεί να συγκροτεί έως δύο εξεταστικές επιτροπές
σε κάθε κοινοβουλευτική θητεία. Επί των ηµερών σας ως κυβέρ-
νηση και ως Πρόεδρος, αξιότιµη κυρία Πρόεδρε, δεν υπήρχε
αυτή η δυνατότητα. Και είναι µια σηµαντική παραχώρηση που
κάνει η Νέα Δηµοκρατία στην Αντιπολίτευση. Όταν κυβερνήσατε
στο πρώτο εξάµηνο εσείς, αλλά και µετά ο ΣΥΡΙΖΑ, δεν άλλαξε
ποτέ αυτή τη διαδικασία ούτε την πρότεινε. Η προτείνουσα
Βουλή και η αποφασιστική Βουλή ήταν εγχείρηµα της Νέας Δη-
µοκρατίας για να µπορεί να γίνεται κοινοβουλευτικός έλεγχος.
Με βάση αυτόν τον κοινοβουλευτικό έλεγχο έχει συσταθεί εξε-
ταστική επιτροπή. 

Η εξεταστική επιτροπή έχει κυριαρχία πλήρη αλλά οι όποιες
αναφορές στην Ολοµέλεια δεν έχουν κάποια σηµασία, διότι το
ποιους θα καλέσουµε ως µάρτυρες, ποιοι θα έρθουν, ποια έγ-
γραφα θα ζητήσουµε, οι διαδικασίες όλες είναι κυρίαρχη αποφα-
σιστική αρµοδιότητα. Λειτουργούµε µε χαρακτηριστικά ενός
µονοπρόσωπου οργάνου που έχουµε τις πλειοψηφίες αλλά τε-
λικά λαµβάνεται µια απόφαση. 

Μπαίνω στην ουσία αυτού που λέτε. Κανένας πρώτα απ’ όλα
δεν µπορεί να έχει το προνόµιο της ευαισθησίας. Όλοι, αξιότιµη
κυρία Πρόεδρε, θα κριθούµε στην εξεταστική επιτροπή και θα
κριθούµε και ποιοι θέλουν να διακριβώσουν την αλήθεια και ποιοι
ενδεχοµένως θέλουνε να κάνουνε ένα επικοινωνιακό βήµα για να
κερδίσουν µικροπολιτικά. Όλοι θα κριθούµε µε την παρουσία
µας. 

Εµείς όµως, αξιότιµη κυρία Πρόεδρε, έχουµε ένα βασικό στοι-
χείο το οποίο ίσως δεν γνωρίζετε ή µπορεί να το είχατε γνωρίσει
δηµοσιογραφικά αν το είχατε πληροφορηθεί. Δεν ήταν το κόµµα
σας στη Βουλή. Στις δύο προανακριτικές επιτροπές που κάναµε
την προηγούµενη περίοδο τα πορίσµατα που ήταν πορίσµατα της
πλειοψηφίας -είχα και την τιµή στις συγκεκριµένες περιπτώσεις
να οριστώ εισηγητής- κρίθηκαν από τα ειδικά δικαστήρια. Άρα
εµείς έχουµε δείξει επί τοις πράγµασι ότι η δουλειά που κάνουµε
σε αυτές τις επιτροπές κρίνεται µετά και από ανεξάρτητα όρ-
γανα. Και στη µεν µια απόφαση υπήρξε ουσιαστικά αντιγραφή
του πορίσµατος για καταδικαστική απόφαση στη δε άλλη ένα
τµήµα αυτών που καταλόγιζε το πόρισµά µας οδήγησε σε κατα-
δικαστική απόφαση. 

Θέλω, λοιπόν, να είστε σίγουρη -και θα το δείτε στη διαδικα-
σία- για το ενδιαφέρον µας γι’ αυτό το τραγικό δυστύχηµα που
ελέγχεται ποινικά και από τη δικαιοσύνη. Εδώ αδικείτε τον κ.
Μαρκόπουλο γιατί ο κ. Μαρκόπουλος δεν πήρε θέση ότι δεν είναι
έγκληµα. Σας έλεγε «πείτε την άποψή σας». Προφανώς κάτι που
ελέγχεται ποινικά και για το οποίο διενεργούνται ανακρίσεις έχει
τις εγκληµατικές ενέργειες που θα αποδοθούν. Άρα, σε αυτό το
κοµµάτι θεωρώ ότι τον έχετε αδικήσει και σήµερα στην επιτροπή.
Όταν µιλούσατε σας απαντούσε και σας έλεγε -επειδή δεν ήθελε
ως πρόεδρος να κάνει περαιτέρω διάλογο- «πείτε την άποψή
σας». Η εγκληµατική, λοιπόν, πτυχή εξετάζεται αυτή τη στιγµή
που µιλάµε από τη δικαιοσύνη. Εµείς εξετάζουµε όλο το πολιτικό
σκέλος. Και βέβαια σε αυτό το πολιτικό σκέλος προφανώς απο-
δίδονται και ευθύνες.

Κυρία Πρόεδρε, εγώ πραγµατικά πιστεύω ότι ενδιαφέρεστε για
τη διαλεύκανση της υπόθεσης. Έχω δει και σε άλλες, µε τη νο-
µική σας ιδιότητα, το ενδιαφέρον που έχετε δείξει. Δεν µπαίνει
αµφισβήτηση, όπως δεν αµφισβητώ κανέναν συνάδελφο. Εµείς
καλόπιστα ερχόµαστε σε µια διαδικασία. Και το σύνολο της Αντι-
πολίτευσης θέλει την πραγµατική διαλεύκανση της υπόθεσης. Το
ίδιο, τουλάχιστον, θα πρέπει να σκέφτεστε και για την Πλειοψη-
φία. 

Σας το είπα και την προηγούµενη φορά. Εκείνο το βράδυ υπήρ-
χαν άνθρωποι που ήµασταν εκεί. Και αυτούς τους ανθρώπους
τους οποίους αναφέρετε τους έχουµε δει και τους έχουµε κοιτά-
ξει στα µάτια. Και θέλω σε αυτούς τους ανθρώπους να πω ότι
πρέπει να είναι σίγουροι ότι όλη η δουλειά που θα γίνει στην εξε-
ταστική επιτροπή θα είναι µια δουλειά που θα έχει το καλύτερο
δυνατό αποτέλεσµα για τη διαλεύκανση του συνόλου των προ-
βληµάτων που υπάρχουν µε επίκεντρο βέβαια τις συνθήκες που
οδήγησαν στο τραγικό αυτό δυστύχηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς!
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Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δηµήτριος Κυριαζίδης από τη Νέα Δη-
µοκρατία. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ύστερα από τη µε-
σηµβρινή ανάκριση που υπέστηµεν από την κ. Κωνσταντοπούλου,
η οποία εξέδωσε καταδικαστική απόφαση πριν ξεκινήσει ακόµη
η εξεταστική επιτροπή, για τους νέους συναδέλφους θα πρέπει
να σηµειώσω και να επισηµάνω το τί δεν ζήσαµε τη δική της προ-
εδρία στη Βουλή κατά την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, µε την έννοια του
αυταρχισµού µε την έννοια πολλές φορές και του εκβιασµού…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κυριαζίδη, µη
δηµιουργείτε τώρα ένα κλίµα έντασης. Σας παρακαλώ πολύ!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Δεν το δηµιουργώ, κύριε Πρό-
εδρε. Το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. Το έχετε ζήσει κι εσείς.
Όµως, όλα έχουν ένα όριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ας περάσουµε στη
συζήτηση του νοµοσχεδίου. Αυτά τα ζητήµατα θα τα συζητήσετε
στην εξεταστική. Αύριο έχουµε συζήτηση για την προανακριτική
και θα υπάρξει συνέχεια. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Συναδέλφισσες και συνάδελφοι,
µε το παρόν σχέδιο νόµου επιχειρείται να διευθετηθεί πρωτίστως
το πολεοδοµικό θεσµικό πλαίσιο αναφορικά µε την εγκατάσταση
και εύρυθµη λειτουργία κέντρων δεδοµένων µεσαίας και µεγάλης
κλίµακας. 

Δίνεται έµφαση στη διεξοδική και αναλυτική διευθέτηση πολε-
οδοµικών και χωροταξικών παραµέτρων προς την κατεύθυνση
της οµαλής ένταξής τους στο δοµηµένο περιβάλλον, όπως αυτό
διαµορφώνεται από τα κατά τόπους ρυθµιστικά σχέδια. 

Λαµβάνεται ιδιαίτερη µέριµνα στην προστασία του φυσικού πε-
ριβάλλοντος, ώστε η ένταξη των κέντρων δεδοµένων να προκα-
λέσει τη µικρότερη δυνατή όχληση και να εναρµονίζεται µε τις
υφιστάµενες χρήσεις γης. 

Παράλληλα, επιχειρείται να διευθετηθούν µια σειρά χρόνιων
πολεοδοµικών εκκρεµοτήτων, που αφορούν ειδικές περιπτώσεις,
βιοµηχανικές και βιοτεχνικές εγκαταστάσεις, καθώς και θέµατα
που χειρίζονται τα κατά τόπους ΣΥΠΟΘΑ. 

Τέλος, δίνεται ιδιαίτερη έµφαση στην οργάνωση και θωράκιση
του πλαισίου ανάπτυξης σταθµών παραγωγής ενέργειας. 

Έρχοµαι στο κεφάλαιο Γ’ που άπτεται ρυθµίσεων αµιγώς πο-
λεοδοµικού και χωροταξικού χαρακτήρα. Το άρθρο 11 ρυθµίζει
ζητήµατα διαχείρισης και αξιοποίησης λιµένων. Όλοι σχεδόν οι
φορείς που ενδιαφέρονταν για το ζήτηµα αυτό ήταν θετικοί. 

Κύριε Υπουργέ, πιστεύω ότι σε παρόχθιες λιµενικές εγκατα-
στάσεις, παραδείγµατος χάριν στον Νοµό Δράµας, υπάρχει ο τε-
χνικός ποτάµιος δίαυλος του Νέστου. Θα µπορούσαν να ανα-
πτυχθούν µικρά λιµενικά έργα για ανάπτυξη πλοιαρίων τουριστι-
κής αξιοποίησης και συλλογής αποβλήτων. Είναι ένα ζήτηµα ζω-
τικής σηµασίας για τον τόπο µου και οφείλω και στη συνέχεια να
πιέσω προς αυτή την κατεύθυνση. 

Στο κεφάλαιο Δ’ ορθώς το άρθρο 21 έρχεται να ικανοποιήσει
ένα πάγιο αίτηµα των ιδιωτικών µηχανικών που αναλαµβάνουν
επιβλέψεις ιδιωτικών έργων. Το ίδιο ισχύει και µε το άρθρο 22,
καθώς υπάρχει πληθώρα οικοδοµικών αδειών που για διάφορους
λόγους σηµειώθηκε απώλειά τους και παράλληλα δεν ψηφιοποι-
ήθηκαν µέχρι και σήµερα. 

Η Πολεοδοµική Υπηρεσία Δράµας λειτουργεί µε πέντε υπαλ-
λήλους. Θα πρέπει και σε αυτό το σηµείο, κύριε Υπουργέ, να στα-
θούµε. 

Θεσπίζονται µέτρα προστασίας της εµπιστοσύνης του διοικού-
µενου. Αίρονται ερµηνευτικά ζητήµατα που σχετίζονται µε την
υφιστάµενη λειτουργία δραστηριοτήτων που ασκούνται σε χρή-
σεις γης, τις οποίες ο πολεοδοµικός σχεδιασµός πρώτου επιπέ-
δου καθιστά µη συµβατές, χωρίς να προβλέπει αποµάκρυνσή
τους. 

Εισάγεται µεταβατική ρύθµιση, προκειµένου να καθίσταται δυ-
νατή η αποπεράτωση νοµίµως υφισταµένων κτισµάτων έως την
εναρµόνιση του υποκείµενου πολεοδοµικού σχεδίου µε τον οικείο
γενικό πολεοδοµικό σχεδιασµό υπό ειδικές προϋποθέσεις, προ-
κειµένου να αποφευχθεί η ύπαρξη µη αποπερατωµένων ετοιµόρ-
ροπων κτηρίων. 

Καθίσταται δυνατή η χορήγηση βεβαίωσης καταλληλότητας
για την πολεοδόµηση περιοχών περιβαλλοντικής αναβάθµισης

και ιδιωτικής πολεοδόµησης, µε προσαύξηση σε όµορη περιοχή
µέχρι 50% των εκτάσεων που έχουν εγκεκριµένη πολεοδοµική
µελέτη. 

Διασφαλίζεται η διατήρηση της αρτιότητας σε περιπτώσεις µεί-
ωσης του εµβαδού εξαιτίας αναγκαστικών απαλλοτριώσεων για
τη διαπλάτυνση δηµοτικών οδών, χωρίς αποζηµίωση των ιδιοκτη-
τών. 

Παρέχεται η δυνατότητα αλλαγής του επιβλέποντος µηχανι-
κού, εφόσον αυτός αρνείται να υποβάλει σχετικές δηλώσεις στο
πλαίσιο διαδικασίας ολοκλήρωσης των οικοδοµικών εργασιών. 

Προβλέπεται η δυνατότητα ανασύστασης του φακέλου οικο-
δοµικής άδειας για την επιτάχυνση µεταβιβάσεων ακινήτων µε
την έκδοση πιστοποιητικού ηλεκτρονικής ταυτότητας κτηρίου,
όταν έχει βεβαιωθεί η απώλεια του φακέλου αρµοδίως. 

Ενισχύεται το έργο και οι δράσεις του Πράσινου Ταµείου µε
την άρση διαδικαστικών κωλυµάτων. Παρέχεται η δυνατότητα
ενίσχυσης του έργου του ΥΠΕΝ µε ανάθεση δράσεων σε Νοµικά
Πρόσωπα Δηµοσίου Δικαίου ή το Ταµείο Αξιοποίησης Ιδιωτικής
Περιουσίας του Δηµοσίου ή άλλων φορέων της Κυβέρνησης,
έχοντας ως πηγή χρηµατοδότησης το Πράσινο Ταµείο. 

Προβλέπεται η καταβολή αποζηµίωσης στους δασικούς συνε-
ταιρισµούς για τη σηµαντική συµβολή τη δική τους στην ανάληψη
ενεργειών πρόληψης και αντιµετώπισης φυσικών καταστροφών
µέσω του Πράσινου Ταµείου. 

Παράλληλα, θεσπίζεται η καταβολή αποζηµίωσης στους δα-
σεργάτες για το σηµαντικό έργο που επιτελούν και για τον ρόλο
τους στην δασοπυρόσβεση µέσω του Πράσινου Ταµείου. 

Θεσπίζονται ρυθµίσεις για την προστασία του περιβάλλοντος
και την προσαρµογή των µέτρων στις ανάγκες της κλιµατολογι-
κής αλλαγής. Καταργείται η υποχρέωση εγκατάστασης δικτύου
φυσικού αερίου, δεδοµένου ότι δεν ανταποκρίνεται στις σύγχρο-
νες απαιτήσεις για την περιβαλλοντική προστασία. Διατηρείται,
όµως, το δικαίωµα εγκατάστασης από τον όποιο ιδιοκτήτη. 

Έχουµε να κάνουµε και µε το ζήτηµα των συµβάσεων των ΙΔΟΧ
για την ταχεία ολοκλήρωση των αναγκαίων αντιπληµµυρικών
έργων και την αποκατάσταση των υποδοµών για την αντιµετώ-
πιση αναγκών που προέκυψαν από τις πυρκαγιές του 2021 από
το ίδιο έµπειρο και ειδικό εκπαιδευµένο από τις δασικές υπηρε-
σίες προσωπικό που είχε ασχοληθεί εξαρχής µε το έργο αυτό,
καθώς καθίσταται ταχύτερη και ευκολότερη η ανταπόκρισή τους
στις αυξηµένες ανάγκες των δασικών υπηρεσιών. 

Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι που σήµερα υπήρξε η δέσµευση για
πρόσληψη πεντακοσίων δασολόγων και δασοπόνων. Το Δασαρ-
χείο Δράµας υστερεί στο σηµείο και στο ζήτηµα αυτό. 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, για την αναβάθµιση του φυσικού περι-
βάλλοντος και τον περιορισµό οπτικής όχλησης από την εγκατά-
σταση φωτοβολταϊκών σταθµών, τίθεται η υποχρέωση φύτευσης
περιµετρικά ή και εντός των εγκαταστάσεών τους, καθώς και η
συντήρηση αυτών καθ’ όλη τη διάρκεια της λειτουργίας τους. 

Για την ενίσχυση των µέτρων πρόληψης για τον περιορισµό
των πυρκαγιών και την ενίσχυση του έργου της Πυροσβεστικής,
τίθεται υποχρέωση σε όλους τους σταθµούς ΑΠΕ που πρόκειται
να εγκατασταθούν σε δάση, δασικές ή αναδασωτέες εκτάσεις να
λαµβάνουν µέτρα και να υλοποιούν κατάλληλες παρεµβάσεις για
την υποβοήθηση της δασοπυρόσβεσης και της πυρανίχνευσης. 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, έχουµε να κάνουµε και µε τον ΔΕΔΔΗΕ,
που του παραχωρείται η δυνατότητα να αποφεύγονται οι ζηµιές
που µπορεί να προκληθούν από ακραία καιρικά φαινόµενα. Με
αυτόν τον τρόπο βελτιώνονται και οι συνθήκες διαβίωσης των πο-
λιτών. 

Τέλος, προωθούνται δράσεις και λαµβάνονται µέτρα ενεργει-
ακής εξοικονόµησης, βελτίωσης της ενεργειακής αποδοτικότη-
τας και µείωσης της κατανάλωσης ενέργειας και της εκποµπής
αερίων του θερµοκηπίου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κυριαζίδη.

Καλούµε στο Βήµα τον κ. Αθανάσιο Λιούτα από τη Νέα Δηµο-
κρατία. Μετά τον κ. Λιούτα υπολείπονται άλλοι τρεις οµιλητές, ο
κ. Λοβέρδος, ο κ. Κόνσολας και η κ. Παναγιού Πούλου και ολο-
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κληρώνεται ο κατάλογος. 
Κύριε Λιούτα, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην Ολοµέλεια

σήµερα συζητούµε και θα ψηφίσουµε ένα σχέδιο νόµου µε το
οποίο έρχονται λύσεις πολυδιάστατα και στοχευµένα. Έρχονται
ρυθµίσεις ξεκάθαρα αναπτυξιακές και φιλοεπενδυτικές, ενώ η
επίλυση συγκεκριµένων πρακτικών σηµείων κρίνεται ως ιδιαιτέ-
ρως κοµβική. 

Έρχονται ρυθµίσεις που αίρουν γραφειοκρατικά εµπόδια. Έρ-
χονται διατάξεις που αποκαλύπτουν για µια ακόµα φορά τη συ-
νετή και συνεπή πορεία της διακυβέρνησής µας ως προς τη
στρατηγική της για σταθερή και βιώσιµη ανάπτυξη. 

Εξαρχής έχουµε τοποθετήσει τη νοµοθετική µας πυξίδα σε συ-
νάρτηση µε τις σύγχρονες εξελίξεις γύρω από το περιβάλλον,
την κλιµατική κρίση, την κοινωνική συνοχή και την ανάπτυξη για
όλους. Εξαρχής θέσαµε και θέτουµε στόχους θωράκισης και
αντιµετώπισης. 

Κυρίες και κύριοι, στην αρχή της τοποθέτησής µου θα ήθελα
ειδικά να σταθώ και να υπογραµµίσω συγκεκριµένες διατάξεις
που θεσπίζονται αναφορικά µε τη διαχείριση των συνεπειών και
των προβληµάτων που άφησαν στο διάβα τους οι καταστροφικές
θεοµηνίες Ντάνιελ και Ιλίας. 

Θεσσαλός και εγώ, από τον Νοµό Τρικάλων και από την πολύ-
παθη Φαρκαδόνα, θέλω να υπογραµµίσω την αναγκαιότητα των
σχετικών ρυθµίσεων που έρχονται και τον βαθµό στον οποίο βοη-
θούν. 

Συγκεκριµένα, λαµβάνονται µέτρα για τη διασφάλιση της υλο-
ποίησης των σταθµών ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Ειδικό-
τερα, δίνεται παράταση έως και εννιά µήνες στη διάρκεια των
οριστικών προσφορών σύνδεσης των αδειών εγκατάστασης και
των προθεσµιών ενεργοποίησης, καθώς επίσης και έως δύο
µήνες στις προθεσµίες που τους έχουν τεθεί για αίτηση άδειας
εγκατάστασης και αίτηση για σύναψη σύµβασης σύνδεσης. 

Επιπρόσθετα, ειδική µέριµνα λαµβάνεται για τους µικρούς
υδροηλεκτρικούς σταθµούς οι οποίοι έχουν υποστεί σηµαντικές
ζηµιές λόγω των φυσικών αυτών καταστροφών. Συγκεκριµένα,
για τους σταθµούς αυτούς δίνεται παράταση έως και είκοσι τέσ-
σερις µήνες στη διάρκεια των οριστικών προσφορών σύνδεσης
των αδειών εγκατάστασης και των προθεσµιών ενεργοποίησης
των έργων, καθώς και η δυνατότητα επανασχεδιασµού των έρ-
γων και η ακύρωση αυτών σε περίπτωση ανεπανόρθωτων ζηµιών,
µε παράλληλη βέβαια επιστροφή των σχετικών εγγυητικών επι-
στολών που έχουν υποβάλει. 

Η καταστροφή στη Θεσσαλία είναι µεγάλη και πολυδιάστατη.
Το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας κατέχει έναν κρίσιµο
ρόλο στην αποκατάσταση, στην ανασυγκρότηση και στην εξέλιξη
του τόπου µας για την επόµενη µέρα. Η συζήτηση είναι µεγάλη
και χρήσιµη. Είµαστε κατά πάνω στα προβλήµατα και από τη
θέση του ο καθένας καταβάλλει τον µέγιστο αγώνα για ανακού-
φιση και στήριξη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διατρέχοντας το νοµοσχέδιο θα
ήθελα να σταθώ επιπρόσθετα και σε ένα µείζον αναπτυξιακό ζή-
τηµα που τίθεται, στο πλαίσιο για τη δηµιουργία των κέντρων δε-
δοµένων. Πρόκειται για µία στόχευση του νοµοσχεδίου που
βεβαιώνει τον αναπτυξιακό προσανατολισµό της πολιτικής που
θεσπίζεται. Η πραγµατικότητα των µεγάλων κέντρων δεδοµένων
ήρθε και επικράτησε παγκοσµίως σηµατοδοτώντας θα παρατη-
ρούσε κανείς µια νέα εποχή, στην οποία η ψηφιακή οικονοµία και
η τεχνολογία τίθενται στο επίκεντρο και αποτελούν πυλώνες ανά-
πτυξης. 

Η λειτουργία µεγάλων κέντρων δεδοµένων έρχεται και de facto
λειτουργεί ως πόλος έλξης και άλλων επενδύσεων τεχνολογίας,
διαµορφώνοντας έτσι µια αλυσίδα επενδύσεων που ενσωµατώ-
νουν τεχνολογία, που γεννούν νέα γνώση και που αναπόδραστα
αποφέρουν κέρδος και ανάπτυξη, που λειτουργούν ως αναπτυ-
ξιακοί πυλώνες οι οποίοι µπορούν να τονώσουν µία εθνική οικο-
νοµία και να στηρίξουν τις τοπικές µας κοινωνίες. Η προσέλκυση
ανάλογων επενδύσεων µπορεί να συµβάλει ώστε η Ελλάδα να
αποτελέσει κέντρο ψηφιακής οικονοµίας. Προς την κατεύθυνση
αυτή χρειάζεται ασφαλώς το πλαίσιο και η δυναµική διαµόρφωση

και στήριξη όλων των αναγκαίων συνθηκών για την υλοποίηση
ενός τέτοιου σχεδίου.

Ένας από τους κρισιµότερους παράγοντες επιλογής ενός
τόπου ώστε να φιλοξενήσει επενδύσεις µεγάλων κέντρων δεδο-
µένων αποτελεί και η ενεργειακή του απόδοση, η συνεχής ενερ-
γειακή τροφοδότηση και αειφορία. Προτιµώνται οι περιοχές µε
πράσινες πηγές ενέργειας που συµβάλλουν στη µείωση των επι-
πτώσεων των κέντρων δεδοµένων στο περιβάλλον. Η Ελλάδα
µπορεί να αποτελεί τον τόπο που θα προσελκύει συνεχώς και που
θα φιλοξενεί ολοένα και περισσότερο αυτόν τον αναπτυξιακό
κόσµο. 

Το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, στο πλαίσιο των
αρµοδιοτήτων του, επιδιώκει να καθορίσει µε ένα απλοποιηµένο
σύστηµα και σαφές πλαίσιο κατασκευής και λειτουργίας των κέ-
ντρων δεδοµένων, ρυθµίζοντας πώς λειτουργούν τα κέντρα
αυτά, ποιες είναι οι ειδικές κτηριοδοµικές και εν γένει πολεοδο-
µικές τους απαιτήσεις, την ταξινόµησή τους µε βάση την ηλε-
κτρική ισχύ και τον εξοπλισµό τεχνολογιών-πληροφορικής που
διαθέτουν, καθώς και πώς καθορίζεται και πώς γνωστοποιείται η
διαδικασία της λειτουργίας τους, τον τρόπο ελέγχου και επιβο-
λής κυρώσεων, τα πρότυπα πυροπροστασίας που οφείλουν να
τηρούν, τους όρους δόµησης, τη δηµιουργία θέσεων στάθµευ-
σης, τις επιτρεπόµενες χρήσεις γης και µεταβατικές διατάξεις
για τη λειτουργία των υφιστάµενων κέντρων δεδοµένων. 

Επιπρόσθετα όλων αυτών, αξίζει να σηµειωθεί ότι το νοµοσχέ-
διο έρχεται και περιλαµβάνει σειρά ρυθµίσεων και διατάξεων που
διορθώνουν ζητήµατα που αίρουν γραφειοκρατικά εµπόδια,
καθώς και πρακτικά ζητήµατα ύψιστης σηµασίας, ειδικότερα
µέσα στην κλιµατική κρίση που απαιτεί δυναµική προσέγγιση
προστασίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επανερχόµενος στην εµπειρία
της βιβλικής καταστροφής της Θεσσαλίας και στον τόπο µας, τον
Νοµό Τρικάλων, µοιράζοµαι µαζί σας την εικόνα της κλιµατικής
κρίσης να έρχεται και να διακόπτει την οµαλή ροή της ζωής, της
καθηµερινότητας και της οικονοµίας όπως τα γνωρίζαµε µέχρι τη
στιγµή της κρίσης. 

Αυτό που επιβάλλεται να µας βρίσκει σύµφωνους όλους είναι
η ανάγκη της επαγρύπνησης και της πλήρους προσαρµογής στη
νέα κατάσταση. Η τεχνολογία είναι ένας παράγοντας δυναµικός
και καταλυτικός. Η πρόβλεψη, η θωράκιση, η διασφάλιση του οι-
κοσυστήµατος και της βιοποικιλότητας, η προστασία του περι-
βάλλοντος, του οικιστικού ιστού και της ανθρώπινης ζωής
αποτελούν καθηλωτικούς στόχους, στόχους κρίσιµους που εξι-
σώνουν τον λόγο, την πράξη και την ευθύνη σε µία πολιτική δια-
δροµή. 

Η Κυβέρνησή µας θεµελιώνει το µεγάλο όραµα του Πρωθυ-
πουργού Κυριάκου Μητσοτάκη γύρω από την πολιτική τής αντι-
µετώπισης της κλιµατικής κρίσης, του περιορισµού των συνε-
πειών της και της προστασίας της ανθρώπινης ζωής. Εργαζόµα-
στε για την ανάπτυξη µε γερές βάσεις, µε βάσεις ικανές να στέ-
κονται σταθερές µπροστά στις σύγχρονες προκλήσεις.

Ταυτοχρόνως, η πολιτική µας είναι κοινωνική. Είµαστε δίπλα
σε κάθε πολίτη. Είµαστε δίπλα σε όλη την κοινωνία, ολιστικά και
ολοκληρωµένα, µε συνείδηση της εποχής, µε στόχο την ανά-
πτυξη και µε γερές αντοχές ώστε να στηρίζεται η κοινωνία, προ-
χωρήσαµε, προχωρούµε και θα συνεχίσουµε να προχωρούµε
αντιµετωπίζοντας τις κρίσεις πολυµέτωπα, όσο πιο άµεσα και
αποφασιστικά γίνεται, µε το βλέµµα πάντοτε στραµµένο σε ου-
σιαστικές λύσεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Λιούτα.

Καλούµε στο Βήµα τον κ. Ιωάννη Λοβέρδο από τη Νέα Δηµο-
κρατία. 

Μετά τον κ. Λοβέρδο υπολείπονται δύο οµιλητές, ολοκληρώ-
νεται ο κατάλογος και προφανώς περνάµε στους Κοινοβουλευ-
τικούς Εκπροσώπους, όσοι δεν µίλησαν από αυτούς, και βέβαια
δευτερολογίες και θα κλείσει ο Υπουργός.

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πο-
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λύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όποτε ανεβαίνω σε αυτό εδώ το

Βήµα δεν κρύβω ότι νιώθω δέος, όταν ξέρω ποιοι τεράστιοι πο-
λιτικοί ογκόλιθοι έχουν σταθεί σ’ αυτό εδώ το Βήµα από την
εποχή του Ελευθέριου Βενιζέλου και µετά. Φοβάµαι ότι δεν το
εκτιµούµε όσο πρέπει σε αυτή εδώ την Αίθουσα. Και θέλω µια
παρότρυνση να κάνω γιατί είναι πάρα πολύ σοβαρή. Δεν µου αρέ-
σει να βλέπω ούτε άδεια την Αίθουσα του Κοινοβουλίου ούτε ελά-
χιστους Βουλευτές να εγγράφονται για να µιλήσουν. Έχουµε
χρέος να ανεβαίνουµε σε αυτό το Βήµα και να µιλάµε, ό,τι κι αν
πούµε. Φτάνει να µιλάµε. Δεν είναι µόνο το καθήκον µας ως Βου-
λευτών, είναι και καθήκον µας προς το κοινοβουλευτικό σύστηµα. 

Ξέρετε, ζούµε σε µια εποχή που ο κοινοβουλευτισµός αµφι-
σβητείται, ένθεν κακείθεν. Είδατε τι έγιναν πρόσφατα τις εκλογές
και στην Αργεντινή και χτες στην Ολλανδία. Οι άνθρωποι που µι-
λούν κατά της δηµοκρατίας, κατά του κοινοβουλευτισµού, οι
φωνές αυτές αυξάνονται και δεν πρέπει να τους δώσουµε δι-
καίωµα να συνεχίσουν να µεγαλώνουν, γιατί αυτό θα πλήξει και
τη χώρα µας. 

Εγώ προσωπικά και νοµίζω ότι οι περισσότεροι από εµάς εδώ
µέσα είµαστε υποστηρικτές του κοινοβουλευτισµού και τον θέ-
λουµε ισχυρό, έστω και αν διαφωνούµε. Όχι έστω κι αν διαφω-
νούµε. Είναι απαραίτητο να διαφωνούµε. Είναι απαραίτητο και να
κάνουµε σύνθεση απόψεων. Ας αφήσουµε, λοιπόν, τα προσωπικά
και τα κοµµατικά και οτιδήποτε άλλο και θα ασχοληθούµε µε την
ανάπτυξη και την ενίσχυση της δηµοκρατίας.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, ένα νο-
µοσχέδιο το οποίο δεν αποτελεί απ’ ό,τι καταλαβαίνω µια συνο-
λική περιβαλλοντική πολιτική. Είναι ένα ερανιστικό νοµοσχέδιο
που σκοπό έχει να άρει κάποιες γραφειοκρατικές ή άλλες αδικίες
και δυσκολίες που έχουν κατά καιρούς δηµιουργηθεί σε ό,τι
αφορά την πολεοδοµία και όχι µόνο. Άλλωστε, εκτενή ανάλυση
αυτού του φαινοµένου, αυτού του νοµοσχεδίου έκανε ο εξαιρε-
τικός αγορητής και εισηγητής της Πλειοψηφίας, ο φίλος µου ο
Στράτος Σιµόπουλος οποίος τα είπε µια χαρά. Δεν έχω να προ-
σθέσω τίποτα σε αυτά που είπε ο κ. Σιµόπουλος. 

Παρ’ όλα αυτά, θέλω να απαντήσω σε ορισµένα πράγµατα που
άκουσα σε αυτή την Αίθουσα σήµερα. Το πρώτο είναι µια προ-
σπάθεια εκ µέρους της Αντιπολίτευσης, άκουσα και τον καλό µου
φίλο, τον Μιχάλη Κατρίνη, τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
ΠΑΣΟΚ, να λέει ότι τα αποδίδουµε όλα στην κλιµατική κρίση και
στην κλιµατική αλλαγή. Δεν τα αποδίδουµε όλα. Είναι µια πρα-
γµατικότητα η κλιµατική κρίση και η κλιµατική αλλαγή είτε µας
αρέσει είτε όχι. Και τα φαινόµενα αυτά γίνονται συνεχώς δυσκο-
λότερα. Σαφώς και έχουµε όλοι ευθύνη για το φαινόµενο αυτό.
Σαφώς έχουµε ευθύνη -και εκεί είναι που πρέπει να το αντιµετω-
πίσουµε αυτό- τα διαχρονικά για τα διαχρονικά λάθη που έχουν
γίνει κατ’ εξοχήν στον τοµέα της πολεοδοµίας στη χώρα µας.

Ε, όταν χτίζεις µες στην κοίτη του ποταµού, θα το πληρώσεις!
Τι να κάνουµε! Αυτή είναι µια πραγµατικότητα είτε µας αρέσει
είτε όχι. Πρέπει να αλλάξουµε τον τρόπο µε τον οποίον σκεπτό-
µαστε επί χρόνια. Στο όνοµα δήθεν της λαϊκής κατοικίας επιτρέ-
ψαµε να γίνουν όργια στην πολεοδοµία και στο περιβάλλον. Αυτά
πρέπει να αλλάξουν. Έπρεπε να έχουν αλλάξει εδώ και καιρό. 

Τώρα βρισκόµαστε αντιµέτωποι µε µια νέα πραγµατικότητα
στην οποία -επειδή το ανέφεραν κι άλλοι οµιλητές πριν από µένα,
της Αντιπολίτευσης- πρέπει να είµαστε ρεαλιστές. Χτες ο Πρω-
θυπουργός, ο οποίος, αντιθέτως από ό,τι ειπώθηκε, δεν έδειξε
καµµία απολύτως αλαζονεία, αλλά είπε ότι εάν έχετε προτάσεις
για την αντιµετώπιση αυτών των φαινοµένων από την Αντιπολί-
τευση είναι καλοδεχούµενες, να έρθετε να τις συζητήσουµε, να
είναι πραγµατικές λύσεις, πραγµατικές προτάσεις, κι εµείς είµα-
στε εδώ έτοιµοι να τα συζητήσουµε όλα. Αυτό είναι το καθήκον
µας. 

Εµείς δεν είµαστε εχθροί. Δεν είµαστε αντίπαλοι. Όλοι µας εδώ
µέσα υπηρετούµε το κοινωνικό σύνολο και την πατρίδα. Μπορεί
να έχουµε διαφορετικές αντιλήψεις και διαφορετικές απόψεις,
αλλά σε ορισµένα θέµατα που είναι εθνικής σηµασίας, όπως είναι
το θέµα της κλιµατικής αλλαγής και της κλιµατικής κρίσης, πρέ-
πει να είµαστε υπεύθυνοι και να µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε
αυτά τα φαινόµενα, που είναι όχι µόνο πίσω µας, αλλά είναι -

ακόµα χειρότερα- µπροστά µας. Αυτό είναι το καθήκον µας και
σε αυτό το καθήκον εµείς θα ανταποκριθούµε. 

Και µια ακόµα επισήµανση, επειδή και αυτό ειπώθηκε -νοµίζω
πάλι από τον κ. Κατρίνη και το λένε και στον ΣΥΡΙΖΑ, το λένε και
από άλλα κόµµατα- ότι σείουµε διαρκώς το αποτέλεσµα των τε-
λευταίων βουλευτικών εκλογών της 25ης Ιουνίου ως δήθεν µια ση-
µαία ότι για όλα συγχωρούµαστε και µπορούµε να κάνουµε ό,τι
θέλουµε, σε µια ένδειξη αλαζονείας. Αντιθέτως, ο Πρωθυπουρ-
γός και εχθές στη Βουλή και προχθές στην πολιτική επιτροπή της
Νέας Δηµοκρατίας είπε µε σαφήνεια ότι το 41% που πήρε η Νέα
Δηµοκρατία στις τελευταίες εκλογές δεν αποτελεί λευκή επιταγή. 

Αντιθέτως αποτελεί ακόµα µεγαλύτερο πρόβληµα για µας,
γιατί πρέπει να φανούµε αντάξιοι αυτού του µεγάλου ποσοστού
που πήραµε. Είµαστε περήφανοι που εκπροσωπούµε το µεγαλύ-
τερο κεντροδεξιό κόµµα στην Ευρώπη, αλλά ταυτόχρονα πρέπει
να είµαστε και αντάξιοι αυτού. Κι αυτό µας βαραίνει µε ακόµα µε-
γαλύτερες ευθύνες απέναντι στην κοινωνία, απέναντι στον ελλη-
νικό λαό, απέναντι στην πατρίδα µας, που εν τέλει όλοι στη µοίρα
της πατρίδας είµαστε. 

Δεν θα εµπλακώ σε καµµία περίπτωση στα εσωκοµµατικά κα-
νενός κόµµατος. Αν και έχω µπλέξει, πόσα ακόµα θα υπάρξουν
στην Ελλάδα σήµερα; Πολλά, πολλά, πολλά. Αυτό δεν είναι απα-
ραίτητα καλό, αλλά αυτό είναι µια άλλη ιστορία που δεν θα την
πούµε τώρα εδώ. 

Θα πω µόνο το εξής. Εµείς είµαστε υπεύθυνοι. Είµαστε υπεύ-
θυνοι απέναντι στον λαό. Παίρνουµε αποφάσεις, που άλλες είναι
καλές, άλλες µπορεί να κριθούν ότι δεν είναι και τόσο καλές,
άλλες µπορεί και να αλλάξουν στην πορεία. Αλλά παίρνουµε απο-
φάσεις και κυβερνάµε τον τόπο. Δεν ασχολούµαστε µε τα εσω-
κοµµατικά µας. Το ίδιο θα πρέπει να κάνει όλη η Αντιπολίτευση
και εµείς είµαστε εδώ, έτοιµοι να ακούσουµε τις προτάσεις σας
και αν είναι ρεαλιστικές να τις αποδεχθούµε, να τις αποδεχθούµε
εις όφελος της πατρίδας και του κοινωνικού συνόλου, που όλοι
υπηρετούµε. 

Και επειδή πάντα σέβοµαι τον Κανονισµό, σε αυτό το σηµείο,
παρ’ όλο που είχα να πω πολλά περισσότερα, σας ευχαριστώ
πάρα πολύ για την προσοχή σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Λοβέρδο.
Καλούµε στο Βήµα τον κ. Εµµανουήλ Κονσόλα από τη Νέα Δη-

µοκρατία. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ,

είναι αλήθεια ότι σε συνέχεια αυτών που ανέφερε ο κ. Λοβέρδος
για την επιχειρηµατολογία που ασκείται σε αυτή την Αίθουσα
µπορεί να υπάρχουν διαφωνίες. Στη δηµοκρατία δεν υπάρχουν
αδιέξοδα. Πρέπει να υπάρχουν διαφωνίες, αρκεί να υπάρχουν
επιχειρήµατα. Βέβαια τα επιχειρήµατα της Αντιπολίτευσης πολ-
λές φορές δεν συνοδεύονται και είναι αναντίστοιχα µε τις ανά-
γκες της εποχής. 

Αυτό είδαµε σήµερα, για άλλη µια φορά. Επιχειρήµατα από την
Αντιπολίτευση να είναι εκτός πραγµατικότητας. Δεν µπορεί κα-
νείς να πει ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν βελτιώνει αβελτηρίες και
δεν είναι στην κατεύθυνση που λύνει παθογένειες και δεν δηµι-
ουργεί µια ώθηση ανάπτυξης στην περιφέρεια. Εξάλλου η περι-
φερειακή ανάπτυξη -πολλοί από εµάς είµαστε και στην Επιτροπή
Περιφερειών της Βουλής- είναι ένας κοινός τόπος και κυρίως
είναι στόχος του Πρωθυπουργού και της Κυβέρνησης. 

Σήµερα ο Πρωθυπουργός εγκαινίασε ένα πολύ σηµαντικό
έργο. Βγάζει από την αποµόνωση µια πολύ σηµαντική περιοχή
της χώρας. Και µάλιστα η Φωκίδα αποτέλεσε αντικείµενο συζή-
τησης σε ό,τι αφορά στα θέµατα της ανάπτυξης στην Επιτροπή
Περιφερειών το προηγούµενο διάστηµα. Κι αυτός ο οδικός άξο-
νας ήταν απαίτηση όλου του πολιτικού φάσµατος. Άρα, αβελτη-
ρίες και αδιέξοδα ο Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης, και η
Κυβέρνηση τα πολεµά καθηµερινά, προκειµένου να αναπτυχθεί
ένα κύµα ανάπτυξης στην επικράτεια, στην περιφέρεια, και να
µπορέσουµε έτσι παθογένειες και αγκυλώσεις να τις αντιµετωπί-
σουµε και να προχωρήσουµε µπροστά. 

Ο κ. Σιµόπουλος, για όσους τον παρακολούθησαν, απάντησε
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σχεδόν στο σύνολο των επιχειρηµάτων της Αντιπολίτευσης. Και
οι εισηγήσεις του στην επιτροπή αλλά και εδώ ήταν σε αυτή την
κατεύθυνση. 

Με αγκυλώσεις, στερεότυπα του παρελθόντος και λογικές του
χθες δεν κερδίζεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το αύριο. Και
νοµίζω ότι η εµπιστοσύνη των πολιτών εδραιώνεται, όταν σε βα-
σικά ζητήµατα είµαστε εδώ όλοι µαζί για να πούµε την αλήθεια,
ανεξάρτητα από τις πολιτικές και φιλοσοφικές ή ιδεολογικές δια-
φορές που έχουµε. 

Η Κυβέρνηση, εν προκειµένω, έφερε προς ψήφιση ένα νοµο-
σχέδιο που κινείται σταθερά στη µεταρρυθµιστική κατεύθυνση,
που ακολουθεί το σύνολο σχεδόν των νοµοθετικών πρωτοβου-
λιών αυτής της Κυβέρνησης, εδώ και τέσσερα χρόνια. Είναι ένα
νοµοσχέδιο που αντιµετωπίζει υπαρκτά προβλήµατα που βιώνουν
οι πολίτες. Διαµορφώνει ένα νέο κανονιστικό πλαίσιο για τα ζη-
τήµατα που σχετίζονται µε το περιβάλλον και την κλιµατική αλ-
λαγή και δεν είναι η κλιµατική αλλαγή η αφορµή ή το αίτιο για να
συζητάµε εδώ για τις µεταρρυθµίσεις. Έχετε ακούσει πολλές
φορές τον κ. Ταγαρά και την κ. Σδούκου, χρόνια τώρα, να πα-
λεύουν για το αυτονόητο και να δίνουν προτάσεις και λύσεις. Και
µε αυτό το νοµοσχέδιο η ηγεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος
απαντά σε προβλήµατα και δίνει λύσεις. Και νοµίζω ότι πρέπει να
εκφράσουµε την ικανοποίησή µας για αυτή τη θεσµική πρωτο-
βουλία. 

Είναι µόνο η αρχή. Δεν είναι µια οριστική και τελική µεταρρύθ-
µιση για τα ζητήµατα που αναφέρει. Η αλήθεια είναι ότι επιλύει,
πέραν των άλλων, και προβλήµατα και χωροταξικά, και πολεοδο-
µικά, και ενεργειακά ζητήµατα. Ακούσαµε και την Υπουργό και
τον Υπουργό να αναφέρονται σε αυτά. Στηρίζει την αναπτυξιακή
πορεία της χώρας και της εθνικής µας οικονοµίας. 

Είµαι απ’ αυτούς που διαβάζω τις θέσεις των φορέων, των κοι-
νωνικών εταίρων. Υπάρχει κάποιος εδώ που δεν έχει δει την θε-
τική στάση των φορέων για το νοµοσχέδιο; Όχι. Πιστεύω ότι όλοι
την έχουµε δει. Χαίροµαι που υπάρχει µια κριτική στα ζητήµατα
του νοµοσχεδίου. Όµως είναι θετικό το αποτύπωµα του νοµοσχε-
δίου και αποτυπώνεται µε συγκεκριµένες διατάξεις, διατάξεις
που οι µελλοντικοί πολίτες της χώρας -που χαίροµαι που βλέπω
τα παιδιά και τους εκπαιδευτικούς εδώ- θα είναι µέρος της απο-
λαβής αυτής της πρωτοβουλίας. Διότι όλοι δουλεύουµε για το
αύριο. 

Γιατί οι ρυθµίσεις, για παράδειγµα, που ανοίγουν τον δρόµο
για µια ολοκλήρωση των master plan των λιµανιών της χώρας,
που έχουν χαρακτηριστεί ως λιµένες διεθνούς ενδιαφέροντος ή
εθνικής σηµασίας, δεν είναι µια πολύ σηµαντική ρύθµιση, που
αφορά όλη την επικράτεια, την παράκτια ζώνη, τις παράκτιες πε-
ριοχές της χώρας; Πολλοί συνάδελφοι είναι από νησιωτικές πε-
ριοχές. Αυτό δεν δίνει ώθηση στην ανάπτυξη και στους θαλάσ-
σιους δρόµους;

Ουσιαστικά αντιµετωπίζονται και επιλύονται πολεοδοµικά ζη-
τήµατα στις χερσαίες ζώνες λιµένων, για τους οποίους θα εγκρί-
νονται πλέον αναπτυξιακά προγράµµατα και µελέτες διαχείρισης,
ενώ αντιµετωπίζονται οι γραφειοκρατικές αγκυλώσεις, που ξέ-
ρουµε πολλές φορές ότι έργα και προγραµµατισµός πήγαιναν
στις καλένδες εξαιτίας των αβελτηριών αυτών. 

Ένα δεύτερο ζήτηµα που πρέπει να αναφέρουµε είναι η διευ-
κόλυνση της λειτουργίας των κέντρων δεδοµένων, των data
centers, για την οποία η Ελλάδα µε αυτή την Κυβέρνηση έχει κα-
ταστεί ένας ελκυστικός προορισµός. Δεν το βλέπετε, αγαπητοί
συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης; Φυσικά και το βλέπετε. Και νο-
µίζω ότι αφού το βλέπει η διεθνής κοινότητα, οι πολίτες, δεν πρέ-
πει να είστε θετικοί για την κατεύθυνση αυτής της ρύθµισης; 

Η κατάργηση της υποχρέωσης εγκαταστάσεων φυσικού αε-
ρίου στις νέες οικοδοµές είναι µια θετική ρύθµιση, αφού επιβάλ-
λεται από τις νέες συνθήκες, που επιβάλλουν την πράσινη µετά-
βαση, αφού το φυσικό αέριο ήταν ένα µεταβατικό καύσιµο και
πλέον υπάρχουν νέες, εναλλακτικές και ανανεώσιµες µορφές
ενέργειας. Πολύ σηµαντικό.

Τέταρτη ρύθµιση που πρέπει να αναφέρουµε, είναι η διάταξη
µε την οποία προβλέπεται η εγκατάσταση υποδοµών δασοπυρό-
σβεσης στις ανεµογεννήτριες. Επίσης, η υποχρέωση φύτευσης
φυτών σε φωτοβολταϊκούς σταθµούς συµβατών µε τη βλάστηση

της περιοχής, προκειµένου να βελτιωθεί το περιβαλλοντικό απο-
τύπωµα, είναι µια θετική νοµοθετική πρωτοβουλία που θα δείτε
στο µέλλον και θα δούµε στο µέλλον ότι είναι στη σωστή κατεύ-
θυνση. Επίσης η καθιέρωση πολεοδοµικής περιβαλλοντικής ει-
σφοράς σε επιχειρήσεις που έχουν έντονο περιβαλλοντικό απο-
τύπωµα, προκειµένου να χρησιµοποιηθούν αυτοί οι πόροι για την
ενίσχυση δασών, για την προστασία και ανάδειξη του φυσικού
περιβάλλοντος είναι µια καλή νοµοθέτηση, όπως και η δυνατό-
τητα που δίνεται στο Πράσινο Ταµείο να χρηµατοδοτεί και να
αναθέτει έργα περιβαλλοντικής αναβάθµισης σε δηµόσιους φο-
ρείς που µπορούν να υλοποιήσουν άµεσα. 

Αυτό συζητήθηκε χθες στο ετήσιο συνέδριο των περιφερειών
της χώρας στα Γιάννενα. Είναι µια πολύ σηµαντική πρωτοβουλία
που νοµίζω ότι δίνει ώθηση στην ανάπτυξη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιτρέψτε µου ενάµιση λεπτό, κύριε Πρόεδρε, ακόµα.
Ακόµη, η διατήρηση της αρτιότητας των οικοπέδων σε ειδικές

περιπτώσεις αναγκαστικής απαλλοτρίωσης σε οικισµούς κάτω
των δύο χιλιάδων κατοίκων. Τα οικόπεδα αυτά θα παραµένουν
άρτια και οικοδοµήσιµα ακόµα κι αν δεν πληρούν τις προϋποθέ-
σεις αρτιότητας, εφόσον µετά την απαλλοτρίωση αποµένει πο-
σοστό τουλάχιστον 70% της αρχικής έκτασης. Σε διαφορετική
περίπτωση θα απαλλοτριώνονται και θα αποζηµιώνονται στο σύ-
νολό τους. Είναι µια δίκαιη διάταξη για τους πολίτες, που είναι
καθολικό αίτηµα της κοινωνίας. 

Μια αναφορά ακόµα, κύριε Πρόεδρε, είναι η καθιέρωση του
µηχανισµού παρακολούθησης για την αξιολόγηση των δράσεων
ενεργειακής αναβάθµισης δηµοσίων κτηρίων, υποδοµών και
εγκαταστάσεων του δηµοσίου. Είναι µια πολύ σηµαντική απαί-
τηση της αυτοδιοίκησης αλλά και των πολιτών. 

Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας την
οµιλία µου θα ήθελα να µου επιτρέψετε να αναφερθώ στην ανα-
γκαιότητα µιας νέας νοµοθετικής ρύθµισης για την εκτός σχεδίου
δόµηση στα µικρά κατά παρέκκλιση οικόπεδα. Αφορά στις νη-
σιωτικές περιοχές, αλλά αφορά και στο σύνολο της επικράτειας
και τους ορεινούς όγκους. Είναι το γνωστό θέµα που ταλαιπωρεί
δεκάδες χιλιάδες πολίτες, ιδιοκτήτες µιας µικρής ακίνητης περι-
ουσίας, µε µικρούς κλήρους που έχουν κληρονοµήσει και θέλουν
να κληροδοτήσουν. 

Σε όλους αυτούς τους πολίτες δόθηκε χρονική παράταση προ-
κειµένου να υποβάλουν πλήρη φάκελο στις υπηρεσίες δόµησης
και να προχωρήσουν στην έκδοση ή προέγκριση της οικοδοµικής
άδειας. Είναι αναγκαία, κύριε Υπουργέ, µια ρύθµιση για τα εκτός
σχεδίου οικόπεδα. Εννοώ τα τέσσερα στρέµµατα δίχως πρόσωπο
σε πολεοδοµικά αναγνωρισµένη οδό. 

Η πρότασή µας είναι ότι θα µπορούσε να χαρακτηριστεί ως
κοινόχρηστος δρόµος. Το οδικό δίκτυο που αποτυπώνεται στις
αεροφωτογραφίες της 27ης Ιουλίου του 1977. Έτος που έχετε
χρησιµοποιήσει ως πολιτική ηγεσία για βάση στην εφαρµογή
άλλων νοµοθετικών ρυθµίσεων. Είναι µια αναγκαία ρύθµιση µέχρι
να ολοκληρωθούν τα προεδρικά διατάγµατα για την αναγνώριση
του κοινόχρηστου οδικού δικτύου αλλά και ο πολεοδοµικός σχε-
διασµός. 

Ευελπιστώ, κύριε Υπουργέ, να το δείτε θετικά και να ρυθµιστεί
τώρα για να µην ταλαιπωρούνται άλλο οι πολίτες. 

Στην κατεύθυνση το νοµοσχέδιο είναι πολύ θετικό και καλώ και
τους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης να στηρίξουν αυτή την
θεσµική πρωτοβουλία. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε. 
Επιτρέψτε µου µία ανακοίνωση. 
Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία πα-

ρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», δώδεκα µαθητές και µαθήτριες και
δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το δηµοτικό σχολείο Πηγής Λέ-
σβου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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Τον λόγο έχει η τελευταία οµιλήτρια κ. Παναγιώτα (Γιώτα) Πού-
λου από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και µετά θα ακο-
λουθήσουν οι οµιλίες, παρεµβάσεις των Κοινοβουλευτικών
Εκπροσώπων. Κυρία Πούλου µισό λεπτό σας παρακαλώ να διευ-
κρι- νίσω κάτι µε τους Κοινοβουλευτικούς. Πώς θέλετε να πάµε
µε τη σειρά; 

Θα µιλήσει µόνο ο κ. Ξανθόπουλος και µετά είναι οι δευτερο-
λογίες των Εισηγητών.

Ορίστε, έχετε τον λόγο και ευχαριστώ για την υποµονή.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε

Πρόεδρε. Κύριε συνάδελφε για το συγκεκριµένο έργο που ανα-
φερθήκατε και εγκαινίασε ο Πρωθυπουργός σήµερα -επειδή πρό-
κειται για ένα έργο της στην περιφέρειά µου- θα σας πω ότι έχει
εγκαινιαστεί πολλές φορές. Δεν είναι η µοναδική. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που φέρνει στην
Βουλή η Κυβέρνηση είναι µια ακόµη πράξη σε ένα συνεχές έργο
κακής νοµοθέτησης µε φωτογραφικές ρυθµίσεις επί ρυθµίσεων,
ένα πρόβληµα που συνεχίζει να υφίσταται στη δεύτερη πλέον θη-
τεία της διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Ουσιαστικά το
παρόν νοµοσχέδιο δεν µπορεί να υποστηρίξει καν τους βαρύ-
γδουπους τίτλους των κεφαλαίων του, αφού περιορίζεται σε κατά
παρέκκλιση παρεµβάσεις επί των υφιστάµενων διατάξεων αφή-
νοντας µάλιστα ανοιχτές κερκόπορτες για περιβαλλοντική επιβά-
ρυνση. 

Συγκεκριµένα στο δεύτερο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου που
αναφέρεται στις επιτρεπόµενες χρήσεις γης και τους όρους δό-
µησης και κατασκευής για τα κέντρα δεδοµένων, τα data centers,
προτείνεται ένα φωτογραφικό πλαίσιο επιτρέποντας παρεκκλί-
σεις από τα υφιστάµενα πολεοδοµικά σχέδια και τους οικοδοµι-
κούς κανονισµούς ιδιαίτερα ως προς το επιτρεπόµενο ύψος των
κατασκευών.

Και αναρωτιόµαστε γιατί µπαίνετε στη διαδικασία αυτή; Ποι-
ους θέλετε να εξυπηρετήσετε, αφού κάλλιστα µπορούν να εντα-
χθούν στις ΒΙΠΕ µε συγκεκριµένο πολεοδοµικό πλαίσιο. 

Στο τρίτο κεφάλαιο που αφορά χωροταξικές και πολεοδοµικές
ρυθµίσεις, υπάρχει πρόβλεψη για µη ουσιώδεις τροποποιήσεις
στα master plan των λιµενικών εγκαταστάσεων, χωρίς περιβαλ-
λοντικούς ελέγχους, ενώ παρέχεται η εξουσιοδότηση στους αρ-
µόδιους Υπουργούς να εγκρίνουν µέσω προεδρικού διατάγµατος
ανεγέρσεις κτιρίων και εγκαταστάσεων καθ’ υπέρβαση των
ισχυόντων πολεοδοµικών σχεδιασµών και βέβαια χωρίς να λαµ-
βάνεται υπ’ όψιν η γνώµη και η θέση των τοπικών αρχών, δηλαδή
της τοπικής αυτοδιοίκησης. Η απουσία σαφούς ρύθµισης για το
τι σηµαίνει µη ουσιώδης τροποποίηση είναι πασιφανές ότι αφήνει
γκρίζες ζώνες για την παράκαµψη και των περιβαλλοντικών όρων.

Στο ίδιο κεφάλαιο µένουν ανοικτές έως την έκδοση ειδικού οι-
κοδοµικού κανονισµού κατά παρέκκλιση παρεµβάσεις ως προς
το ύψος και τον συντελεστή κατ’ όγκον εκµετάλλευσης, επιτρέ-
ποντας συνεχείς αυθαιρεσίες, τις οποίες αυθαιρεσίες νοµιµοποι-
είτε σε περιοχές βιοµηχανικών και βιοτεχνικών πάρκων αφού
δίνετε τη δυνατότητα να νοµιµοποιηθούν µε εισφορά σε χρήµα
που θα καταβάλλονται στο Πράσινο Ταµείο. Με λίγα λόγια θα
µπορείς να αλλάζεις τον συντελεστή δόµησης όγκου και γενικώς
τους όρους δόµησης µε αντάλλαγµα την καταβολή ενός ποσού
στο Πράσινο Ταµείο. Στο Πράσινο Ταµείο φορτώνετε αρµοδιό-
τητες του ΥΠΕΝ χωρίς να διαθέτετε τους απαραίτητους πόρους.
Μάλλον ελπίζετε να το χρηµατοδοτούν οι ιδιώτες µε το αζηµίωτο
βέβαια αντάλλαγµα να νοµιµοποιούν τα αυθαίρετα τους. 

Είναι αυτή µεταρρυθµιστική νοµοθέτηση ή είναι µια συνεχιζό-
µενη εύνοια προς τους ηµετέρους σας χωρίς αρχές και κανόνες;
Ίσως γι’ αυτό δεν ενδιαφέρεστε να ολοκληρώσετε δασικούς χάρ-
τες, Κτηµατολόγιο, χωροταξικό και πολεοδοµικό σχεδιασµό για
να µπει επιτέλους τάξη στο δοµηµένο και αδόµητο περιβάλλον.
Αναρωτιέµαι τελικά ως αρχιτέκτονας πολεοδόµος, κύριε Υπουρ-
γέ, ποια νέα απορρύθµιση θα επινοήσετε!

Ένα άλλο κρίσιµο σηµείο του νοµοσχεδίου στο έβδοµο κεφά-
λαιο αφορά στη στελέχωση των αρµόδιων ελεγκτικών υπηρε-
σιών. Είναι αδύνατον να αντιµετωπίζεται το σοβαρό ζήτηµα της
έλλειψης εξειδικευµένου προσωπικού µε ηµίµετρα, δηλαδή, µε
παρατάσεις συµβασιούχων για τη συγκρότηση συµβουλίων χω-
ρίς την εκπροσώπηση τεχνοκρατικά καταρτισµένων υπαλλήλων. 

Για τη στελέχωση των κεντρικών συµβουλίων πολεοδοµικών
θεµάτων και αµφισβητήσεων καθώς και για τα κεντρικά συµβού-
λια αρχιτεκτονικής, τι προβλέπεται; Ένα µόνο ενηµερωτικό ση-
µείωµα του Γενικού Γραµµατέα Χωρικού Σχεδιασµού ή της
αρµόδιας υπηρεσίας αντί για τις τεκµηριωµένες υπηρεσιακές ει-
σηγήσεις. Καταργείτε και τα όργανα δηλαδή. Αυτή η ρύθµιση έρ-
χεται να υποβιβάσει τον ποιοτικό χαρακτήρα των διοικητικών
διαδικασιών του δηµοσίου, ενός δηµοσίου που δεν επιφυλάσσει
αναγνώριση στους µηχανικούς όλων των ειδικοτήτων, που δεν
ανταποκρίνεται στις µελλοντικές προκλήσεις και βιώνει συνθήκες
µεγάλης παραίτησης, µισθολογικής υποβάθµισης και γήρανσης
και τα όποια προβλήµατα προσπαθείτε να αντιµετωπίσετε ευκαι-
ριακά µε διοικητικά µπαλώµατα.

Σε σχέση µε την εθνική στρατηγική για τη βιοποικιλότητα στο
ένατο κεφάλαιο αποκαλύπτεται η επικοινωνιακή σας διαχείριση,
όπως σε όλα τα σοβαρά ζητήµατα, αλλά και το µέγεθος της προ-
χειρότητας της νοµοθέτησης σας αφού δεν προβλέψατε καν την
πλατιά συµµετοχή στη δηµόσια διαβούλευση. Με την πρόκληση
της κλιµατικής αλλαγής που είναι ήδη παρούσα είναι αναγκαία η
συµµετοχή τόσο της εξειδικευµένης επιστηµονικής κοινότητας
όσο και της Κοινωνίας των Πολιτών που ενδιαφέρονται να εµπλα-
κούν στη χάραξη αυτής της στρατηγικής. 

Επιπλέον, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ορίζει ένα πλαίσιο για
την επιτάχυνση των έργων ΑΠΕ, προβλέποντας την έγκρισή τους
ακόµη και χωρίς τις απαραίτητες γνωµοδοτήσεις, εάν αυτές δεν
διατυπωθούν εντός της προθεσµίας που ορίζεται. Αλήθεια, µε
ποιο προσωπικό θα ανταποκριθούν οι αρµόδιες υπηρεσίες στα
περιφερειακά όργανα ΠΕΣΠΑ, αλλά και στο κεντρικό ΚΕΣΠΑ του
ΥΠΕΝ; Σε ένα κρίσιµο σταυροδρόµι για την επέκταση των ΑΠΕ
και τη συµβολή τους σε ένα βιώσιµο περιβαλλοντικό σχεδιασµό
πρέπει να υπολογίζουµε εξ αρχής τη βαρύνουσα γνώµη των επι-
στηµόνων, αλλά και των τοπικών κοινωνιών. Εσείς νοµοθετείτε
εκµεταλλευόµενοι τις καθυστερήσεις που προκαλείτε µε την έλ-
λειψη προσωπικού και µε την πολιτική σας και εσείς θεωρείτε την
σιωπή τους ως έγκριση.

Θυµηθήκατε στο ενδέκατο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου το ξε-
χασµένο από το 2019 πρόγραµµα «ΗΛΕΚΤΡΑ» για την ενεργειακή
αναβάθµιση των δηµοσίων κτηρίων µε σκοπό την εξοικονόµηση
ηλεκτρικής ενέργειας και σήµερα προτείνετε -τα γνωστά- τη δη-
µιουργία επιτροπών. Ξέρετε, όταν δεν θες να ασχοληθείς µε κάτι
το παραπέµπεις στις «καλένδες» µε τη δηµιουργία µιας επιτρο-
πής. Αυτό εφαρµόζετε. Επί τέσσερα χρόνια δεν προωθείτε τα
προγράµµατα «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» και δεν εκµεταλλεύεστε τα αντί-
στοιχα ευρωπαϊκά κονδύλια του ΕΣΠΑ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω την τοποθέτησή µου µε
την τροπολογία-προσθήκη που καταθέσατε σήµερα και ενώ συ-
ζητάµε νοµοσχέδιο του αρµόδιου Υπουργείου σας. Το ξεχάσατε
ή αποφύγατε την κραυγαλέα αντίδραση των θιγόµενων φορέων
στη δηµόσια διαβούλευση; Αναφέροµαι στο πρώτο άρθρο της
τροπολογίας, που αφορά στην καταβολή του τέλους ταφής των
απορριµµάτων στον ΕΟΑΝ.

Όλοι οι δήµοι της χώρας και το συλλογικό τους όργανο η
ΚΕΔΕ έχουν τοποθετηθεί επανειληµµένα αρνητικά σε αυτό το χα-
ράτσι και προτείνουν την επιβολή αυτού του τέλους ταφής µετά
την ολοκλήρωση των έργων, δηλαδή µετά το 2025, γιατί σας εξη-
γούν ότι δεν ευθύνονται οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης
για την καθυστέρηση κατασκευής των έργων που έχουν σχεδια-
στεί από την περίοδο 2015 - 2019 και που εσείς δεν καταφέρατε
να τα χρηµατοδοτήσετε, ώστε να περιοριστεί η περιβαλλοντική
επιβάρυνση και τα πρόστιµα από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Δεν ευθύνονται οι δηµότες -για την καθυστέρηση υλοποίησης
του σχεδιασµού- οι οποίοι πληρώνουν τα δηµοτικά τους τέλη και
καλούνται τώρα να επιβαρυνθούν και µε το χαράτσι σας, αφού
ως γνωστόν οι προϋπολογισµοί των δήµων στον τοµέα των αντα-
ποδοτικών υπηρεσιών δεν πρόκειται να κλείσουν, κυρία Υπουργέ,
αν δεν µετακυλήσουν το χαράτσι τους στους δηµότες, µε αύξηση
των δηµοτικών τελών. 

Πού θα σταµατήσει επιτέλους αυτός ο φαύλος κύκλος της οι-
κονοµικής επιβάρυνσης των πολιτών, που τους εξαναγκάζετε να
πληρώνουν την υγεία, την παιδεία, το αυξηµένο ενεργειακό κό-
στος, το συνεχιζόµενο κύµα της ακρίβειας, ενώ εσείς πανηγυρί-
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ζετε για τα αυξηµένα δηµόσια έσοδα;
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα τέτοιο νοµοσχέδιο δεν µπο-

ρεί παρά να το καταψηφίσουµε, όπως επίσης και µια τέτοια τρο-
πολογία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Ολοκληρώθηκε ο κατάλογος οµιλητών και τον λόγο θα πάρει

τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία, κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος. Έως ότου ξεκινήσει
την οµιλία του ο κ. Ξανθόπουλος απευθύνοµαι στους Υπουργούς
εάν υπάρχουν νοµοτεχνικές βελτιώσεις, µε τη θερµή παράκληση
να κατατεθούν πριν το τέλος της οµιλίας του κ. Ξανθόπουλου,
ώστε να λάβουν γνώση έστω και τελευταία στιγµή, γιατί -µε συγ-
χωρείτε- αργήσατε πολύ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Υπάρχουν, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να λάβουν γνώση
οι εισηγητές και οι αγορητές, προκειµένου, ενδεχοµένως, να το-
ποθετηθούν στη δευτερολογία τους.

Ορίστε, κύριε Ξανθόπουλε, έχετε τον λόγο και συγγνώµη για
την ταλαιπωρία.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Παρακαλώ, ήµουν έτοιµος να
παραχωρήσω τη θέση µου, αλλά δεν το προβλέπει ο Κανονισµός
της Βουλής. Θα µιλήσω όσο χρειάζοµαι. Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ. 

Από το πρωί συζητάµε στην Εθνική Αντιπροσωπεία το υπό
κρίση νοµοσχέδιο το οποίο εµφανίζεται -κατά την Κυβέρνηση- ως
ερανιστικό, δηλαδή, έχει ρυθµίσεις επιµέρους και αποσπασµατι-
κές για µια πλειάδα θεµάτων και κατά την άποψή µου είναι ένα
απόλυτα εµβληµατικό και πρόχειρο νοµοσχέδιο. Έχει ρυθµίσεις
χωροταξικές και πολεοδοµικές, έχει ρυθµίσεις περιβαλλοντικές,
έχει ρυθµίσεις που έχουν σχέση µε τη δόµηση, έχει ρυθµίσεις πα-
ντός είδους. 

Ειλικρινά σκέφτοµαι αν αυτό το νοµοσχέδιο δεν είναι µία κραυ-
γαλέα σιωπηρή, αλλά εµφατική δήλωση - οµολογία της Κυβέρ-
νησης για την παντελή έλλειψη πολεοδοµικού σχεδιασµού ή
έστω µία κραυγαλέα καθυστέρηση. Γιατί, όταν έχουµε ένα συνε-
κτικό νοµοσχέδιο που αφορά το περιβάλλον, τον πολεοδοµικό
σχεδιασµό, εκεί πάνω µπορούµε να κάνουµε σηµειακές µεταρ-
ρυθµίσεις. Αλλά, όταν εδώ φέρνετε σε ένα νοµοσχέδιο διαφορε-
τικού περιεχοµένου παρεµβάσεις και ρυθµίσεις σαν αυτές που
ανέφερα προηγουµένως, σηµαίνει ότι στερούµαστε παντελώς
του βασικού κορµού. 

Να µιλήσω και σαν δικηγόρος ότι ουσιαστικά, µε αυτό που κά-
νετε, δυσκολεύετε πάρα πολύ την κωδικοποίηση της πολεοδοµι-
κής νοµοθεσίας. Αν έχουµε πλείστες αρρυθµίες στη δηµόσια
διοίκηση, έχουµε µια µέγιστη η οποία συνιστά την διασπορά των
τροπολογιών και των µεταρρυθµίσεων που αφορούν ένα ενιαίο
νοµοθέτηµα σε νοµοθετήµατα παντός είδους και πάσης φύσης.
Με αυτό που κάνετε, λοιπόν, επιτείνετε το ήδη υπάρχον πρό-
βληµα σε πολύ πιο µεγάλη ένταση.

Θα ήθελα σε συνέχεια αυτού που είπα -αν και ο κύριος Υπουρ-
γός λείπει- να πω ότι ουσιαστικά, πλην της Κορινθίας που είναι η
εκλογική περιφέρεια του κυρίου Υπουργού και η οποία έχει δύο
πολεοδοµικά σχέδια -απ’ όσο µπόρεσα να δω- η χώρα στερείται
συγκεκριµένου πολεοδοµικού σχεδιασµού και αυτό είναι µια ανω-
µαλία, αν µου επιτρέπετε. 

Δεν είναι δυνατόν µία χώρα που βρίσκεται στον πυρήνα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία έχει πόρους ανθρώπινους και υλι-
κούς, να µην κάνει µια τέτοια τοµή, έτσι ώστε να έχουµε έναν
ολοκληρωµένο πολεοδοµικό σχεδιασµό στη χώρα. Βεβαίως και
έχει σχέση µε τον τρόπο που πολιτεύεστε, µε την µικροκοµµα-
τική, ρουσφετολογική προσέγγιση, που αφήνει ζωτικό χώρο για
τους πάσης φύσεως «Γκόρτζους», τοπικούς παράγοντες, παρα-
γοντίσκους, ενδεχοµένως βουλευτές και υπουργούς και να µην
υπάρχει αυτό που είναι αυτονόητο για ένα κράτος δικαίου, η
ισχύς ενός νόµου απροσωπόληπτου, έξω και πάνω από προσω-
πικές, ατοµικές ή τοπικές ρυθµίσεις. 

Θέλω να πάω στο άρθρο 11 και να σας διαβάσω τι λέει η Επι-

στηµονική Υπηρεσία της Βουλής: Υπό το φως των ανωτέρω, τρο-
ποποιήσεις στον ισχύοντα νόµο – µιλάει για το άρθρο 11, γιατί οι
πολίτες δεν είναι υποχρεωµένοι να ξέρουν για τι πράγµα µιλάει-
δίνει απεριόριστο δικαίωµα οικοδόµησης µέσα στους οργανι-
σµούς λιµένος, στις λιµενικές εγκαταστάσεις. Δηλαδή, αυτό που
έχει συνοµολογήσει η χώρα, αυτό που έχει συµφωνήσει η τοπική
κοινωνία, ότι θα φτιάξεις έναν χώρο λιµένος, έρχεται, λοιπόν, το
άρθρο 11, το απαλλοτριώνει, το αναιρεί πλήρως και δίνει την ευ-
χέρεια στη διοίκηση του οργανισµού λιµένος να κάνει ό, τι θέλει.
Καταλαβαίνετε, βεβαίως, ότι αυτό αποτελεί ένα πολύ ισχυρό δέ-
λεαρ για τον όποιον επενδυτή θα µπει στην µετά την ιδιωτικοποί-
ηση του οποιουδήποτε λιµανιού. Αλλά, αυτό σηµαίνει πρώτον
υποβάθµιση –αντικειµενικά- του περιβάλλοντος και δεύτερον δεν
αποτελεί στοιχείο και ένδειξη ενός κράτους δικαίου. 

Λέει, λοιπόν, η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής ότι πρέπει
να εξυπηρετούν αυτές οι ρυθµίσεις παράλληλα αφ’ ενός τον ολο-
κληρωµένο σχεδιασµό και τη διαχείριση των χερσαίων ζωνών λι-
µένων, αφ’ ετέρου τις ανάγκες λειτουργικότητας και ανάπτυξης
των οικισµών στων οποίων την περιοχή εκπονούνται ή έχουν αντί-
κτυπο στα αναπτυξιακά προγράµµατα και οι µελέτες διαχείρισης
λιµένα υπό τους κανόνες του ευρύτερου χωροταξικού σχεδια-
σµού της χώρας. 

Πόσο παραπάνω να χτυπήσει το καµπανάκι η Επιστηµονική
Επιτροπή της Βουλής; Σας λέει ότι το άρθρο 11 που φέρνετε δεν
µπορεί να καταστρατηγεί κάθε έννοια σχεδιασµού, κάθε έννοια
δέσµευσης και κάθε έννοια ισχύουσας διάταξης, στο πλαίσιο του
ενός λιµένα, ο οποίος ενδεχοµένως ιδιωτικοποιήθηκε. Εσείς
όµως, σε αντίθεση µε αυτό που λέει η Επιτροπή Λιµένα, ακριβώς
επειδή είστε µία Κυβέρνηση η οποία βάζετε το κέρδος πέρα και
πάνω απ’ όλα -και το κέρδος, βεβαίως, του ιδιώτη, όχι του δηµο-
σίου, όχι της κοινωνίας- σκοπεύετε να εξοπλίσετε για να κάνετε
πιο θελκτική, πιο ελκτική, πιο κερδοφόρα την ιδιωτικοποίηση ενός
λιµανιού µε το «κλείσιµο στο µάτι» του επενδυτή, στον οποίο
λέτε: Χτίσε ό,τι γουστάρεις παλικάρι µου, εµείς εδώ είµαστε. 

Αυτό, κυρίες και κύριοι, δεν είναι ούτε επιτελικό κράτος, δεν
είναι ούτε καν κράτος δικαίου, είναι ένα κράτος «µπανανία», για
το οποίο έχετε την απόλυτη ευθύνη.

Κάτι ανάλογο κάνετε και στα άρθρα 15 και 16. Εµείς στη
Δράµα έχουµε βιοµηχανική περιοχή -και το γνωρίζω µετά λόγου
γνώσεως και από την εποχή που ασκούσα δικηγορία-, έχουµε βιο-
τεχνικό πάρκο έξω από την Προσοτσάνη. Υπάρχουν συγκεκριµέ-
νες προϋποθέσεις. Έρχεστε, λοιπόν, ως ταύρος εν υαλοπωλείω,
καταργείτε ό,τι έχει συµφωνηθεί και ό,τι ισχύει, ακριβώς διότι τα
θεωρείτε εµπόδιο στην επιχειρηµατικότητα, εµπόδιο στην κερδο-
φορία, εµπόδιο στην ανάπτυξη. Έτσι, όµως, ουσιαστικά, ακυρώ-
νετε κάθε σχεδιασµό και κάθε προοπτική που έχει µια περιοχή,
για να αναπτυχθεί κάτω από πολύ συγκεκριµένους όρους. 

Επίσης, αυτό που δεν µπορώ να συγχωρήσω σε κανέναν από
τους Βουλευτές της Πλειοψηφίας είναι το γεγονός ότι εθελοτυ-
φλούν, κλείνουν τα µάτια, διότι πραγµατοποιείτε µε το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο ένα bypass, µια παράκαµψη της ισχύουσας
νοµοθεσίας και παρέχεται η ευχέρεια για εγκατάσταση ανεµο-
γεννητριών στις παραθαλάσσιες, στις παράκτιες περιοχές σε κό-
ντρα όλων των προϋποθέσεων, όλων των κανονισµών, όλων των
νόµων και όλων των σχεδιασµών που έχουν υπάρξει µέχρι τώρα. 

Αν µπορούσα να ονοµάσω ένα από τα στοιχεία που έχουµε ως
χώρα που µας διαχωρίζει και µας καθιστά προνοµιακό τόπο είναι
το ανάγλυφο της Ελλάδας και κυρίως οι περίφηµες ακτές της.
Εγώ δεν λέω να µην υπάρξει, προς Θεού. Να µη θεωρηθούµε τε-
χνοφοβικοί και κατά της εξέλιξης. Γιατί είστε ικανοί εσείς, µε την
επικοινωνιακή παντοδυναµία που διαθέτετε, να µας προσάψετε
κάτι τέτοιο. Δεν µιλάω γι’ αυτό. Μιλάω για µια χωροθέτηση που
πρέπει να γίνει µε βάση τους παραδεδεγµένους κανόνες, όπου
το περιβάλλον, το ανάγλυφο ή το παραθαλάσσιο µέτωπο έχει την
προτεραιότητα απέναντι στην οποιαδήποτε επενδυτική προσπά-
θεια. Μόνο γι’ αυτό µιλάω. 

Και επίσης, ερχόµαστε πάλι σε µια αντίφαση, σε ό,τι αφορά τις
προστατευόµενες περιοχές, όπου καταργήσατε τους φορείς δια-
χείρισης. Εµείς στην περιοχή µας είχαµε και τον φορέα τον
Φορέα Διαχείρισης της περιοχής της Ροδόπης και τον Φορέα του
Πόρτο Λάγος και τον Φορέα της Δαδιάς. Τα ενοποιήσατε όλα σε
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µια ενιαία, δύσχρηστη, δυσκίνητη, γραφειοκρατική και απόµακρη
δοµή, τον ΟΦΥΠΕΚΑ, ο οποίος έχει την ευθύνη όλων των χώρων
αυτών και τώρα προσπαθείτε να κάνετε περιβαλλοντική πολιτική
µε τα επιµέρους ζητήµατα.

Αλλά δεν είναι µόνο τα θεσµικά. Όλοι οι θεσµοί, για να λειτουρ-
γήσουν, χρειάζονται το απαραίτητο στελεχιακό δυναµικό.
Έχουµε ένα πολύ σοβαρό πρόβληµα µε τους µηχανικούς του δη-
µοσίου, οι οποίοι οδηγούνται σε παραίτηση, σε αποστράτευση.
Δεν υπάρχουν προσλήψεις και το επιστηµονικό προσωπικό, το
οποίο ουσιαστικά θα στηρίξει, θα επεξεργαστεί και θα προτείνει
τις λύσεις που θα είναι συµβατές µε το κοινωνικό σύνολο, µε το
κοινωνικό πλεονέκτηµα, µε το πλεονέκτηµα της κοινωνίας, δεν
υπάρχει. Και αυτή η αποστράτευση, αυτή η αποψίλωση, αυτή η
λειψανδρία -να µου συγχωρεθεί ο όρος-, η υποστελέχωση -για
να το πω µε έναν πιο δόκιµο κοινωνικά όρο- είναι προφανές ότι
οδηγεί σε τέτοιου είδους επιλογές, όπως είπαµε προηγουµένως
για το άρθρο 11, όπου µπαίνει αυτός που έχει τη λιµενική ζώνη
και κάνει ό,τι θέλει ή στη βιοµηχανική περιοχή, όπου ο καθένας
κτίζει ότι θέλει. 

Θέλω να σας προκαλέσω ως Βουλευτές της Πλειοψηφίας, για
να σκεφτείτε και να εγκύψετε και να δείτε πόσο σοβαρά είναι τα
προβλήµατα, τα οποία θέλουν µελέτη, επεξεργασία και πάρα
πολλή προσπάθεια. Στον ορεινό όγκο στη Δράµα είναι χωριά τα
οποία είναι εγκαταλειµµένα κατά το πλείστον, χωριά που κατοι-
κούνται από απογόνους των προσφύγων της πρώτης γενιάς, οι
οποίοι στις συνθήκες της δεκαετίας του �20 δεν έχουν τίτλους και
δεν απέκτησαν τίτλους, και υπάρχει ένα «νόθο» -σε εισαγωγικά-
ιδιοκτησιακό καθεστώς. Οι άνθρωποι αυτοί, λοιπόν, είναι επί
ξύλου κρεµάµενοι. Αντί να δείτε τη ρύθµιση όχι µόνο των ορεινών
οικισµών της Δράµας, αλλά άλλων περιοχών –εγώ νοµιµοποι-
ούµαι να µιλήσω για τη δική µου περιοχή- και να κάνετε µια πα-
ρέµβαση και να αντιµετωπίσετε το πρόβληµα στη βάση του πώς
αυτοί οι άνθρωποι -όσοι αποµένουν και όσοι θέλουν να χρησιµο-
ποιήσουν για συναισθηµατικούς ή προσωπικούς λόγους τα κτή-
µατα των γονιών τους- θα έχουν µια νοµιµοποίηση στην άσκηση
της οποιασδήποτε δραστηριότητας, έρχεστε και κάνετε κοπτο-

ραπτική έχοντας στο νου σας τα µεγάλα συµφέροντα.
Και βεβαίως, δεν είναι ότι δεν το ξέρετε ή ότι είστε λάθος πλη-

ροφορηµένοι. Είναι το ότι έχετε µία λογική συντηρητική και νεο-
φιλελεύθερη, όπου το περιβάλλον για εσάς πρωτίστως έχει
οικονοµική κυρίως αξία. Δεν είναι έτσι, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι. Το περιβάλλον είναι ο χώρος, είναι ο βιότοπος, είναι το
πλαίσιο στο οποίο καλούµαστε να ζήσουµε και οι άνθρωποι και
όλη η φύση, όλος ο πλανήτης. Εάν το αποµειώνετε, το υποβαθ-
µίζετε µε µόνη προσέγγιση το πόσο παραπάνω θα χτίσει κάποιος
και πόσο παραπάνω χρήµατα θα κερδίσει κάποιος, οδηγείτε τον
πλανήτη ουσιαστικά -αλλά ας µιλήσουµε για τη χώρα µας- σε ένα
δυστοπικό περιβάλλον. 

Να µου επιτρέψετε αυτή την προσωπική ευαισθησία. Προέρχο-
µαι από ένα νόµο ο οποίος είναι πολύ πλούσιος σε φυσικές καλ-
λονές, έχει το περίφηµο δάσος του Καράντερε, έχει πάρα πολλά
νερά, τον ποταµό Νέστο, έχει γωνιές οι οποίες είναι αµόλυντες,
έχει γωνιές οι οποίες είναι ανέγγιχτες και είναι πραγµατικά πα-
ράδεισος και πλούτος για τον επισκέπτη. Όλο αυτό το πράγµα
µε τη λογική patchwork, την επιµεριστική, που έχει το νοµοσχέδιό
σας, θέλει να το καταστήσει πρωτίστως οικονοµικό, αποδοτικό
και όχι πρωτίστως βαθιά ανθρώπινο, όπως πρέπει να είναι. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ξανθόπουλο. 
Τώρα, πριν περάσουµε στις δευτερολογίες των εισηγητών και

των αγορητών, ρωτώ ξανά τους Υπουργούς: Είναι έτοιµες οι νο-
µοτεχνικές; Κύριε Ταγαρά, είναι έτοιµες οι νοµοτεχνικές; Εάν δεν
θέλετε κάτι να επισηµάνετε, να τις δώσετε να µοιραστούν, για να
λάβουν γνώση οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ναι, κύριε Πρόεδρε. Θα τις καταθέσω για γνώση και
θα εξηγήσω µετά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Νικόλαος Ταγαράς καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερ-
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θείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ να δια-

νεµηθούν οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις στους εισηγητές και τους
ειδικούς αγορητές. 

Πάµε τώρα στον κύκλο των παρεµβάσεων των εισηγητών και
των ειδικών αγορητών, στις δευτερολογίες τους. Θα ξεκινήσουµε
ανάποδα.

Από την Πλεύση Ελευθερίας έχει το λόγο ο κ. Καζαµίας. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Από τη θέση µου θα ήθελα να δηλώσω ότι θεωρούµε πως η

συζήτηση έχει εξαντληθεί και ότι για τους λόγους που εξέθεσε
νωρίτερα ο ειδικός αγορητής µας και η Πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής µας Οµάδας, η Πλεύση Ελευθερίας θα καταψηφίσει το
νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Καζα-

µία. Ευχαριστούµε.
Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα «Νίκη» τον λόγο έχει ο κ.

Βρεττός. 
Έβαλα τρία λεπτά, γιατί ο κ. Καζαµίας ζήτησε πολύ σύντοµη

παρέµβαση. Να βάλω πέντε λεπτά; Συµφωνείτε οι εισηγητές;
Ωραία.

Έχετε τον λόγο, κύριε Βρεττέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν ξέρω πόσο σηµαντικές ή τυπικές είναι οι νοµοτεχνικές βελ-

τιώσεις ούτε έχω την εµπειρία, αλλά θεωρώ απαράδεκτο στο
πλαίσιο του σεβασµού του κοινοβουλευτικού έργου να έρχονται
τέτοια ώρα. Υπήρχε η προθεσµία, ο χρόνος. Έχουµε κάνει τόσες
συνεδριάσεις. Υπήρξε εξαιρετική συµµετοχή στη διαβούλευση.
Υπάρχουν παρατηρήσεις. Τώρα δεν µπορώ να έχω καµµία θέση
επί των νοµοτεχνικών, γιατί µην ξεχνάµε ότι σε ένα αντίστοιχο νο-
µοσχέδιο τέτοια ώρα είχε έρθει ένα έγγραφο νοµοτεχνικών βελ-
τιώσεων και ήταν τότε που γινόταν ολική παραχώρηση του
λιµένος Ηγουµενίτσης σε µία εταιρεία και στις νοµοτεχνικές είχε
εξαιρεθεί η ενηµέρωση του πλειοδότη του 67% και αυτή η εξαί-
ρεση ήταν η εξαίρεση της σηµαντικής υπηρεσίας για την ασφά-
λεια της πατρίδος µας, της ΕΥΠ. 

Δεν µπορώ να καταλάβω -και σ’ αυτό δεν χρειάζεται να είσαι
έµπειρος- τι λόγοι επιβάλλουν, ενώ υπάρχει αυτός ο χρόνος, να
µην ενηµερωνόµαστε εγκαίρως. Γι’ αυτό είναι και λίγο προβλη-
µατικός ο τρόπος τοποθέτησης.

Επειδή ακούστηκε από εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας στο
παρόν νοµοσχέδιο να εξαίρει τον χαρακτήρα των Υπουργών που
πήραν τις παρατηρήσεις των φορέων, τις ενέταξαν στο νοµοσχέ-
διο και τις αποδέχθηκαν -στα πλαίσια ότι η Κυβέρνηση ακούει
τους φορείς και θέλει αυτή τη συµµετοχή για να µπορεί να έχει
και την αποδοχή την ευρύτερη ένα νοµοσχέδιο που θεωρεί ότι
είναι σηµαντικό- όµως, το µόνο πράγµα που είδαµε ήταν δύο τρο-
πολογίες. 

Η µεν µία είναι που έχει να κάνει µε τον τρόπο ταφής -τέλος
ταφής- και µε τον Ελληνικό Οργανισµό Ανακύκλωσης. Να θεω-
ρήσουµε ότι είναι µια διαδικασία διεκπεραιωτική και έστω και
τώρα είναι αναγκαία, µιας και υπάρχουν φορείς που δεν πληρώ-
νουν και που η Κυβέρνηση θα τα καταβάλει και θα τα παρακρα-
τήσει µετά από τους πόρους που θέλει να δώσει στον εκάστοτε
φορέα τοπικής αυτοδιοίκησης. Επίσης, για τη διενέργεια δηµο-
πρασιών δασικής βιοµάζας, είναι µια λογική διαδικασία εκµετάλ-
λευσης αυτής της βιοµάζας και των όποιων πόρων και οικονο-
µικών εσόδων, να παρασχεθούν στο ΤΑΙΠΕΔ. Μετά, το ΤΑΙΠΕΔ
να χρησιµοποιήσει τα χρήµατα αυτά µόνο για ανάγκες των
δασών, δηλαδή εργασιών που έχουν να κάνουν µε τη διατήρηση
και την προστασία των δασών. 

Η άλλη τροπολογία, όµως, που είναι εντελώς άσχετη και που
τελικά δεν καταδέχθηκε κανείς από το Υπουργείο Υγείας να έρθει
να µας την εξηγήσει, ενώ θέσαµε θέµατα…

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ήρθε η κυρία Υ-
πουργός.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ήρθε η κ. Αγαπιδάκη; 
Ζητώ συγγνώµη και σας ευχαριστώ για τις διορθώσεις. Απλώς,

δεν ήµουνα εδώ και ζητώ συγγνώµη, γιατί είχα µία ανειληµµένη
υποχρέωση.

Εµείς κάναµε παρατηρήσεις µέσα από τον Κοινοβουλευτικό
µας Εκπρόσωπο και θέσαµε ότι χρησιµοποιείται εδώ ο όρος της
πανδηµίας, ενώ είναι µια διαδικασία η οποία πλέον δεν είναι σε
ισχύ, σύµφωνα µε τον ΠΟΥ, από την άνοιξη του 2023. Αυτός ο
προσχηµατικός τρόπος να χρησιµοποιείς τις κινητές οµάδες
υγείας, υποτίθεται για να κάνεις δειγµατοληπτικά δείγµατα για
τον COVID…

(Διακοπή λόγω τεχνικού προβλήµατος)
Εν πάση περιπτώσει, για να κλείσω την τροπολογία του Υπουρ-

γείου Υγείας, δεν την ψηφίζουµε για τους λόγους που αναφέρ-
θηκαν, για να µην ταλαιπωρώ και τους εργαζόµενους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο αυτό του συµπεριληπτικού τύπου
και εξυπηρετήσεων και σωστής ικανοποίησης αιτηµάτων, όλα
υπάρχουν παντού, εµείς δεν το ψηφίζουµε συνολικά. Όµως, κά-
ποια συγκεκριµένα άρθρα, τα οποία πιστεύουµε ότι είναι προς
ωφέλεια της διαχείρισης και της διοίκησης, αλλά και των πολιτών,
θα τα ψηφίσουµε ένα προς ένα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ο κ. Δηµητροκάλλης έχει τον λόγο, για την δευτερολογία του.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα σας κουράσω, ούτως ή άλλως έχει γίνει διεξοδική ανα-

φορά για το νοµοσχέδιο και στις επιτροπές και εδώ µέσα στην
Ολοµέλεια όλες αυτές τις ώρες. 

Εµείς, θεωρούµε ότι το νοµοσχέδιο ήταν ένα αποσπασµατικό
και ασαφές νοµοσχέδιο. Θεωρούµε ότι θα δηµιουργήσει µεγα-
λύτερα προβλήµατα στο χωροταξικό και γι’ αυτό τον λόγο, επί
της αρχής θα το καταψηφίσουµε. 

Ήρθαν δύο τροπολογίες -οι οποίες ποτέ δεν συζητήθηκαν σε
καµµία από τις επιτροπές- µε fast track διαδικασία. Θα δούµε τι
θα ψηφίσουµε σε αυτή τη µία που είναι τεχνικού περιεχοµένου.
Στην άλλη, λογικά θα ψηφίσουµε υπέρ. 

Γενικά, όµως, για το νοµοσχέδιο, θα ψηφίσουµε κατά επί της
αρχής.

Είπα και στην πρωτολογία µου, ότι υπάρχουν κάποια άρθρα,
στα οποία -µε κάποιους αστερίσκους βέβαια, γιατί θα θέλαµε να
ήταν κάπως διαφορετικά- βλέπω και κάποιες αλλαγές που µας
φέρανε και που έχει κάνει τώρα ο Υπουργός, θα ψηφίσουµε
υπέρ. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Μπούµπας, για την δευτερολογία του.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο για αυτή την πανσπερµία που

υπάρχει στα άρθρα και στα κεφάλαια που είναι διάσπαρτα, έ-
χουµε επισηµάνει τις επιφυλάξεις σε ό,τι αφορά τα αιολικά πάρ-
κα, τα επιχειρηµατικά συµφέροντα, αλλά και οι ιδιωτικοποιήσεις
εξ αυτών. 

Για τα κέντρα δεδοµένων, επίσης, είπαµε ότι θα προσβάλουν -
αν θέλετε- κάποιες περιοχές, σε ό,τι αφορά το περιβαλλοντικό
αποτύπωµα.

Για το θέµα του αιγιαλού, δεν συµφωνούµε στα τριάντα µέτρα.
Σας κάναµε µία πρόταση, τουλάχιστον να είναι στα εκατό µέτρα. 

Με τόσα κέντρα δεδοµένων, ελλοχεύει ο κίνδυνος να προσβά-
λουν το περιβάλλον και περιοχές οι οποίες µπορεί να είναι από
τη συνθήκη «NATURA», καθώς ψηφίστηκε από µέρους σας αυτός
ο νόµος που δίνει τη δυνατότητα για κάποιες επιχειρηµατικές
δράσεις. 

Εκεί που βεβαίως είµαστε υπέρ, είναι στο άρθρο 39. Είµαστε
υπέρ των δασεργατών. Οι άνθρωποι πρέπει να πάρουν το µερο-
κάµατό τους. Κανείς δεν αντιλέγει. Εκεί ψηφίζουµε ναι, στο συ-
γκεκριµένο άρθρο.

Όπως, επίσης, είµαστε και στο πλευρό αυτών των εργατών
σµύριδας στη Νάξο. Διότι, αυτό δεν µπορεί να µετακυλίεται εν
µία νυκτί, που λέµε, στους δήµους, στους ΟΤΑ. Μάλιστα, κύριε
Ταγαρά, ήσασταν αυτοδιοικητικός χρόνια και αντιλαµβάνεστε το
τι λέω. Κάποια στιγµή, µε µαθηµατική ακρίβεια, θα πάνε σε ένα
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οικονοµικό τέλµα οι εργαζόµενοι σµύριδας και τα έξι χωριά που
έχουν αυτό το παραδοσιακό επάγγελµα στο όµορφο νησί της
Νάξου στις Κυκλάδες. Εκεί, λοιπόν, είµαστε κοντά τους και πρα-
γµατικά έπρεπε να γίνει περισσότερη διαβούλευση, να δοθεί πε-
ρισσότερος χρόνος από 1-1-2024.

Καθώς είχαµε και την επίκαιρη ερώτηση πριν από λίγες ηµέρες
και υπάρχει αυτή η υπόσχεση για να πληρωθούν κενές θέσεις
στις δασικές υπηρεσίες -διότι και η µεταφορά αρµοδιοτήτων που
είχε γίνει πριν από χρόνια που είχε περάσει στην πυροσβεστική
δεν έχει ευοδώσει σε ό,τι αφορά το θέµα των πυρκαγιών- για το
θέµα των δασεργατών, πέρα από τις αποζηµιώσεις που πρέπει
να καταβάλουµε στους ανθρώπους για τα δεδουλευµένα και
µέσα από το Πράσινο Ταµείο, ζητάµε συνάµα ότι έπρεπε να δι-
ευκρινιστεί, τουλάχιστον να υπάρχει και πρόσληψη προσωπικού
για να στελεχώσουν θέσεις, αλλά και εξοπλισµός. 

Να πάµε τώρα στις τροπολογίες. Κατ’ αρχάς, για το τέλος που
µετακυλίεται στην ταφή των απορριµµάτων, έχουµε δεχθεί πάρα
πολλά πρόστιµα για τις ανεξέλεγκτες χωµατερές, εδώ και δεκαε-
τίες. Δεν έχει γίνει κοµποστοποίηση και ανακύκλωση των απορ-
ριµµάτων στην πηγή. Δυστυχώς, τα πρόστιµα καραδοκούν και
είµαστε από τις χώρες που δεν φρόντισε από το 2004, παρ’ όλο
του ότι υπήρχαν ειδικοί κωδικοί, για να αποκατασταθούν περιο-
χές. Άρα, λοιπόν, δεν µπορούµε να ψηφίσουµε αυτή την τροπο-
λογία. Διότι, αυτό µετακυλίεται στους δήµους, όπου οι δήµοι ήδη
έχουν µεγάλα και πολλαπλά προβλήµατα, καθότι ούτε παρακρα-
τηθέντα έχουν πάρει, ούτε τον φόρο ζύθου που τους είχατε υπο-
σχεθεί, ούτε από τα τέλη κυκλοφορίας. Οπότε, αντιλαµβάνεστε
ότι µε αυτό θα υπάρχει µια οικονοµική επιβάρυνση στον προϋπο-
λογισµό, σε ό,τι αφορά τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης πρώτου βαθµού. Συνάµα, όµως, αυτό το τέλος θα πάει προς
τους δηµότες που θα δουν να αυξάνονται τα δηµοτικά τέλη,
καθώς ο δήµος αν επιβαρυνθεί όλη αυτή την ανακύκλωση και την
ταφή των απορριµµάτων, θα στερηθεί έσοδα. 

Αντιλαµβάνεστε ότι δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε, γιατί
ενώ οι δήµοι εµφανίζονται ως επαίτες, δυστυχώς, σε πάρα πολλά
ζητήµατα, δεν έχουν αυτοτελείς οικονοµικούς πόρους για να
µπορέσουν να ανταπεξέλθουν στα καθήκοντά τους και δεν µπο-
ρούν να αναλάβουν ένα τόσο µεγάλο έργο, σε ό,τι αφορά την
ταφή των απορριµµάτων µέσω αυτής της ανακύκλωσης και αυτό
το τέλος, το οποίο, όπως είπαµε, θα µετακυλίεται στους δηµότες.
Είµαστε αρνητικοί, σε οτιδήποτε αφορά τον κρατικό υπολογισµό
των δήµων, χωρίς να υπάρχουν τα απαραίτητα έσοδα για να µπο-
ρέσουν να ανταποκριθούν στα καθήκοντά τους. 

Ένα άλλο θέµα, που εµάς µας βάζετε σε πολύ µεγάλο προβλη-
µατισµό, σε ό,τι αφορά την παράταση που δίνετε στις κινητές µο-
νάδες του ΕΟΔΥ. Εσείς δεν λέγατε ότι ο κορωνοϊός τελείωσε;
Αυτό δεν λέγατε; Δηλαδή, εδώ τώρα τι γίνεται; Συνεχίζετε µία πα-
ράταση απέναντι στον COVID, για να παρακολουθείτε τι; Τα στε-
λέχη του ιού αν µεταλλάσσονται και να έχουµε συνέχεια;

Ακούστε να δείτε, κύριοι του Υπουργείου, αυτά τα χρήµατα
είναι από τον κρατικό προϋπολογισµό. Εδώ, υπάρχουν νοσοκο-
µεία και κλινικές που έχουν συµπτυχθεί. Για παράδειγµα, η ου-
ρολογική και το οφθαλµολογικό στο Νοσοκοµείο των Σερρών
-στη δική µου εκλογική περιφέρεια- έχουν γίνει ένα. Δεν έχουµε
ειδικότητες. Ουρολόγο, δεν έχουµε. Αναισθησιολόγο, δεν έχου-
µε. νοσηλευτικό προσωπικό, δεν έχουµε. Υπάρχουν σοβαρές ελ-
λείψεις. Κάντε τις προσλήψεις, γιατί ο χρόνος είναι γιατρός και
γι’ αυτό το ΙΚΑ σου κλείνει ραντεβού µετά από τέσσερις µήνες,
όπως έλεγε χαριτολογώντας ένα ρητό. Κλείνει ο κόσµος ραντε-
βού στα νοσοκοµεία για µια απλή επέµβαση χολοκυστεκτοµής
και περιµένει έναν χρόνο και εσείς -αν είναι δυνατόν- δίνετε πα-
ράταση για τα εµβόλια, για τα rapid test, για τα mapid test ή όπως
τα λένε; Αυτά τελείωσαν. Άρα, λοιπόν, πρέπει εδώ να πείτε ξεκά-
θαρα στον κόσµο τι γίνεται. Δηλαδή, αυτή η παράταση πού οδη-
γεί και για ποιον λόγο; Σας είπαν οι επιστήµονες -και το τεκµη-
ριώνουν- ότι πρέπει να δοθεί παράταση, όταν στα νοσοκοµεία
έχουµε τέτοιες ελλείψεις; 

Δεν φέρνετε εδώ αυτή την πρόταση που σας κάναµε εµείς για
τον υποχρεωτικό εµβολιασµό, να δούµε το τις πταίει πίσω από το
υποχρεωτικό του εµβολιασµού, εκ του Συντάγµατος. Δίνετε µία
παράταση. Δεν µπορούµε φυσικά να το ψηφίσουµε. Εµείς είµα-

στε υπέρ της στελέχωσης της δηµόσιας υγείας που πρέπει να
παραµείνει σε δηµόσια χέρια, αλλά δεν µπορούµε να ταλανί-
σουµε και να ταλαιπωρήσουµε περισσότερο τον κόσµο µε αυτές
τις περίεργες µονάδες. Τις λέω περίεργες, γιατί θεωρητικά
έχουµε τελειώσει. Αυτό βλέπουµε, ότι τελείωσε η πανδηµία. Οπό-
τε, δεν µπορούµε να συνεχίσουµε να δίνουµε χρήµατα, όταν αυτή
τη στιγµή υπάρχουν οικονοµικά ανοίγµατα, ελλείψεις, κυρίως
προσωπικού και ιατροφαρµακευτικού εξοπλισµού, στα νοσοκο-
µεία και να δίνουµε αυτές τις παρατάσεις. Εδώ είµαστε αντίθετοι.
Το είπαµε από την πρώτη στιγµή και ας ελπίσουµε κάποια στιγµή
και το θέµα της υποχρεωτικότητας των εµβολίων να συζητηθεί
σοβαρά µέσα στο Εθνικό Κοινοβούλιο. 

Εκτός από τα άρθρα τα οποία σας είπαµε και είναι υπέρ των
δασεργατών για το µεροκάµατό τους που πρέπει να καταβληθεί
για βιοποριστικούς λόγους, αλλά είναι τα κεκτηµένα τους, τα δε-
δουλευµένα τους, στα υπόλοιπα άρθρα υπάρχει το παρόν, υπάρ-
χει το όχι, αλλά πάντα µε τεκµήριο απέναντι σε αυτό, µε τη δική
µας επιχειρηµατολογία, τα δικά µας ερωτηµατικά σε ό,τι αφορά
ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο, γιατί έχει να κάνει µε ένα περι-
βαλλοντικό αποτύπωµα και αυτό, βεβαίως, µπορεί να αλλάξει
άρδην το τοπίο σε πάρα πολλές περιοχές και την ποιότητα ζωής
των κατοίκων.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Διαµάντω Μανωλάκου, για τη δευτερολογία

της.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Θα ξεκινήσω από τη Νάξο. Εδώ και

χρόνια ζητάµε να εκσυγχρονιστούν και να αναπτυχθούν τα σµυ-
ριδωρυχεία. Όλες οι κυβερνήσεις, όχι µόνο δεν έκαναν τίποτα,
αλλά προσπάθησαν να βρουν τρόπους κλεισίµατος. Και φτάσαµε
σήµερα εδώ. Τι µας είπε ο κύριος Υπουργός; «Δεν είναι ανταγω-
νιστικά». Μα, δεν έγινε όλα αυτά τα χρόνια και κάτι για να είναι
ασφαλή και να αναπτυχθούν. Μήπως έτσι δικαιολογείτε τα λιγο-
στά λεφτά που δίνετε, ουσιαστικά για να κλείσουν και όχι να λει-
τουργήσουν; Όταν πριν τρία χρόνια χορηγούσε το Υπουργείο
σας πάνω από 350.000 ευρώ και εσείς τώρα δίνετε στον δήµο
µόνο 160.000, τι συµπέρασµα να βγάλει κανείς; Ότι, όπως λέτε -
χρησιµοποιώ τα λόγια του Υπουργού- δίνετε χρήµατα, την προίκα
για µια τετραετία, ώστε να συνεχίζεται απρόσκοπτα το σηµερινό
καθεστώς και να έχει τον χρόνο ο δήµος σε αυτό το διάστηµα να
εξετάσει τι πρέπει να γίνει και την τοπική κοινωνία και να υπάρχει
καλή χρήση αυτών των πόρων που δίνετε; Είναι τα λόγια του
Υπουργού από την τέταρτη συνεδρίαση. 

Και εµείς ρωτάµε: Μήπως είναι λεφτά για να συνταχθεί µελέτη
κλεισίµατος και πιστοποιητικό θανάτου; Επίσης, χρησιµοποιώ
πάλι τα λόγια του Υπουργού από τα Πρακτικά, λέει: «Θα είµαστε
δίπλα στον δήµο µε οποιαδήποτε άλλη βοήθεια χρειαστεί γύρω
από αυτό το πρόβληµα της σµύριδας. Και όταν λέω δίπλα, δεν
εννοώ θεωρητικά. Δίπλα, εννοώ οικονοµικά δίπλα. Θέλουµε να
δούµε δίνοντας αυτό τον χρόνο στην τετραετία, µια πρόταση του
δήµου για το τι θα µπορούσε να γίνει προς αυτή την κατεύ-
θυνση». Εάν πράγµατι το εννοείτε ότι είσαστε δίπλα τους, τότε
να αποσύρετε το άρθρο 48 και να ξεκινήσετε να βρεθεί µια πρα-
γµατική λύση. Δεχτείτε το ψήφισµα του συλλόγου των σµυριδερ-
γατών.

Για το άρθρο 25, είχαµε θέσει ερώτηµα και απάντηση δεν πή-
ραµε. Θα το ξαναπώ, αφορά το σπίτι του στίβου και το σπίτι του
βόλεϊ που έπρεπε να λειτουργούν εδώ και χρόνια µε στατική
ασφάλεια και µε όλες τις προϋποθέσεις στον εξοπλισµό. Εµείς
θέλουµε να ψηφίσουµε αυτό το άρθρο, µε έναν όρο ότι την ευ-
θύνη θα έχει το Υφυπουργείο Αθλητισµού -δηλαδή το κράτος-
και όχι το ΟΑΚΑ που ουσιαστικά έχει κλείσει. Συνεπώς, να είναι
µε κρατική ευθύνη η ασφάλεια, η χρηµατοδότηση και η συντή-
ρηση. Εάν, λοιπόν, µας διευκρινίσετε ότι την ευθύνη θα την έχει
το κράτος µε παραχώρηση για αθλητικές δραστηριότητες σε
οµοσπονδίες, τοπικά σωµατεία και δήµους, χωρίς καµµία ανά-
µειξη ιδιωτών, ναι, θα το ψηφίσουµε. Διαφορετικά, εκφραζόµαστε
µε το παρόν.

Σε ό,τι αφορά τη δασική υπηρεσία που είπε ο Υπουργός ότι
θέλει να την ενισχύσει, κοιτάξτε, όλοι το λένε και το παραδέχο-
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νται ότι χρειάζονται δύο χιλιάδες δασολόγοι. Τι µας είπε; Μας
είπε ότι θα προσληφθούν πεντακόσιοι. Όχι, δεν είναι ακριβές. Οι
µισοί, τουλάχιστον οι διακόσιοι πενήντα, είναι διοικητικοί και οι-
κονοµικοί. Ας µην παραπλανάτε.

Τώρα, για τα υπεράκτια πλωτά αιολικά -χαίροµαι που είναι πα-
ρούσα και η κ. Σδούκου- είµαστε ακόµα σε πειραµατικό στάδιο.
Υπάρχουν κίνδυνοι και περιβαλλοντικοί, αλλά και να καταντήσει
το Αιγαίο σε οικόπεδο των πολυεθνικών. Δεν ξέρω αν θα βάλουν
και διόδια! Όπως και να έχει, θα παράγουν ακριβή ενέργεια, κερ-
δοφόρα, όµως, για τους πράσινους επιχειρηµατικούς οµίλους. 

Σε ό,τι αφορά τις υπουργικές τροπολογίες, την 32/1 την κατα-
ψηφίζουµε. Διότι, στο άρθρο 1, ουσιαστικά για τα απορρίµµατα
προκύπτει ένα νέο χαράτσι, το τέλος ταφής. Στο άρθρο 2 για την
απόληψη βιοµάζας, ενώ υποτίθεται ότι θα φέρνατε τον Φλεβάρη
νοµοσχέδιο για την εκχώρηση της διαχείρισης των δασών στις
ξυλοβιοµηχανίες και στους εµπορικούς οµίλους, µε βασικό στοι-
χείο την απόληψη της βιοµάζας, τώρα το περνάτε έτσι στη ζούλα
µε µια τροπολογία. Γιατί; Για να προλάβετε αντιδράσεις και υπο-
κύπτοντας στις πιέσεις των οµίλων. Δεν ενδιαφέρεστε για τη µεί-
ωση της καύσιµη ύλης ή να γίνει ουσιαστική διαχείριση δασών,
θέλετε άρον-άρον να εξασφαλίσετε πρώτη ύλη για παραγωγή
ηλεκτρικής ενέργειας σε εργοστάσια που ήδη λειτουργούν µε
καυσόξυλα και προσφέροντας πρώτη ύλη για πέλετ που έχει µε-
γάλο ποσοστό κέρδους. Ανησυχούµε ότι θα αποξηλωθούν τα
δάση στο όνοµα της, δήθεν, διαχείρισής τους.

Το δε άρθρο 3, είναι προφανές ότι θα αποτελέσει έναν ακόµη
παράγοντα επιτάχυνσης της εκµετάλλευσης του Αγίου Κοσµά,
που ήδη έχει οδηγήσει σε αρνητικές εξελίξεις για τους αθλητές
και τους κατοίκους. Θα πεταχτούν έξω ή θα αναγκαστούν να πλη-
ρώνουν από την τσέπη τους.

Τελειώνω σύντοµα µε τη δεύτερη τροπολογία. Εδώ αφορά
πάνω από χίλια άτοµα, είναι ένα προσωπικό που έβαλε πλάτη
λόγω υποστελέχωσης, ειδικά την περίοδο της πανδηµίας. Χρει-
άζεται αυτό το προσωπικό, καλύπτει πάγιες ανάγκες και αντί να
µονιµοποιηθεί, το κρατάτε σε οµηρία µε µία τετράµηνη παρά-
ταση. Αυτό είναι προσβολή και εµπαιγµός στην προσφορά τους.
Γι’ αυτό εµείς λέµε «παρών» και θα σας πιέζουµε συνεχώς µέχρι
να µονιµοποιηθούν, γιατί το δικαιούνται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κυρία
Μανωλάκου.

Τον λόγο έχει ο κ. Χριστοδουλάκης από το ΠΑΣΟΚ για τη δευ-
τερολογία του. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Τη γενική τοποθέτησή µας ως προς τη φυσιογνωµία του νοµο-
σχεδίου την έθεσα και στην πρωτολογία µου. Η βασική ουσία για
εµάς είναι ότι έχουµε µια ανισορροπία µεταξύ των πολεοδοµικών
και χωροταξικών διατάξεων και της περιβαλλοντικής πολιτικής. 

Βάλαµε πέντε χαρακτηριστικά. Το πρώτο είναι η µη συµµόρ-
φωση µε τις ενωσιακές υποχρεώσεις της χώρα µας ειδικά στα
θέµατα που αφορούν το περιβάλλον. Το δεύτερο είναι η αποσπα-
σµατικότητα της διαδικασίας της νοµοθέτησης που εντείνει δυ-
στυχώς χωροταξικές αρρυθµίες. Το τρίτο θέµα είναι η εργαλειο-
ποίηση του πολεοδοµικού σχεδιασµού µε πολεοδοµικά κίνητρα
και όχι οικονοµικά, κυρίως στην κατεύθυνση που εξυπηρετεί
µικρά ή µεγαλύτερα ιδιωτικά συµφέροντα. Το τέταρτο αφορά την
περιφρόνηση της δηµόσιας διοίκησης κυρίως µέσα από το
άρθρο 35, στο οποίο ασκήσαµε την κριτική µας, και το πέµπτο
είναι ότι βλέπουµε πολλές φορές ότι νοµοθετούνται διατάξεις
που αναιρούν ακόµα και νοµοθετήµατα που συµπεριλαµβάνονται
σε νοµοθετικές πρωτοβουλίες της ίδιας της Κυβέρνησης. Τα λέω
συνοπτικά. Είναι αυτά που περιγράφουν το όχι επί της αρχής που
εµείς θα ψηφίσουµε όσον αφορά το νοµοσχέδιο.

Τώρα, ήρθαµε µε διάθεση και εγώ προσωπικά και το ΠΑΣΟΚ
συνολικά να είµαστε χρήσιµοι, προσθετικοί, γόνιµοι σε αυτή τη
διαδικασία. Δυστυχώς όµως οφείλω να επαναλάβω και τώρα ότι
τρία θέµατα, για παράδειγµα, που βάλαµε ως προοπτική νοµο-
τεχνικών βελτιώσεων δυστυχώς δεν υιοθετήθηκαν. 

Τα λέω κωδικοποιηµένα ξανά. Το ένα αφορά το άρθρο 11 που
ουσιαστικά σχετίζεται µε την πολεοδοµική αυτονόµηση των λιµέ-
νων της χώρας που κρίνονται ως διεθνούς σηµασίας. Ζητήσαµε

να ληφθεί υπ’ όψιν το υπόµνηµα της ΚΕΔΕ το οποίο βάζει µια
πρόσθετη διαδικασία γνωµοδότησης των δηµοτικών και των πε-
ριφερειακών συµβουλίων στη διαδικασία αυτή. Δεν είδα να υπάρ-
χει κάτι τέτοιο στις δικές σας προσθήκες.

Το δεύτερο αφορά την αλλαγή της δεκαπενθήµερης προθε-
σµίας όσον αφορά τη γνωµοδότηση του ΟΦΥΠΕΚΑ και το τρίτο
αφορά την αποσαφήνιση του καταλόγου των έργων και των δρα-
στηριοτήτων που δεν εµπίπτουν στην περιβαλλοντική αδειοδό-
τηση και συνδέονται πλέον µε τη γνωµοδότηση του ΟΦΥΠΕΚΑ. 

Δυστυχώς δεν είδαµε κάτι από αυτά να υιοθετείται στο τελικό
σχέδιο νόµου που φέρνει η Κυβέρνηση. Παρ’ όλα αυτά, επειδή
εµείς δεν µπαίνουµε στη λογική στείρου αρνητισµού, οπουδή-
ποτε υπάρχουν διατάξεις που θεωρούµε ότι είναι προς τη σωστή
κατεύθυνση θα τις ψηφίσουµε θετικά στην κατ’ άρθρον ψήφιση. 

Τώρα, όσον αφορά τις δύο τροπολογίες, θα το ξαναπώ. Ειδικά
η τροπολογία που αφορά το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας είναι προβληµατικό το ότι, ενώ είχαµε δεκαπέντε µέρες δια-
βούλευσης και µία εβδοµάδα συνεδριάσεις επιτροπών, ξαφνικά
ήρθε χθες το βράδυ σαν να µην ήξερε κανείς ότι επρόκειτο να
έρθει. Αλλά αυτή είναι η δική µας κριτική. Υπάρχει και µια θεσµική
-σοβαρότερη κατ’ εµέ- κριτική που λέει το εξής, ότι ακόµα και την
ίδια την ΚΕΔΕ που την φωνάξατε και την φωνάξαµε στην ακρό-
αση της επιτροπής δυστυχώς δεν της δώσατε τη δυνατότητα να
τοποθετηθεί για το άρθρο 1 και 3 της τροπολογίας σας που την
αφορά άµεσα. 

Θα σταθώ, λοιπόν, λίγο σε αυτό. Άρθρο 1. Εµείς διαφωνούµε
µε την αυτοδιοικητική φυσιογνωµία του άρθρου, µε την έννοια
ότι για εµάς είναι διαχρονική πάγια θέση η λογική ότι δεν συµ-
φωνούµε µε οποιεσδήποτε πρωτοβουλίες ή νοµοθετικές ρυθµί-
σεις που περιλαµβάνουν υποχρεωτική αυτόµατη παρακράτηση
χρηµάτων από τους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους των δήµων.

Άρθρο 2. Προβλέπεται η αξιοποίηση της δασικής βιοµάζας,
κάτι που και εµείς ως ΠΑΣΟΚ είχαµε θέσει και είχαµε προτείνει,
ωστόσο µε αυτό που φέρνετε η διενεργούσα αρχή των ηλεκτρο-
νικών πλειοδοτικών δηµοπρασιών θα είναι το ΤΑΙΠΕΔ, αναλαµ-
βάνοντας έργο πέραν των αρµοδιοτήτων του και ουσιαστικά
µετατρέποντάς τον σε αναθέτουσα αρχή των Υπουργείων. Ανά-
λογα και µε τη φυσιογνωµία που υπάρχει και στο άρθρο 42 του
νοµοσχεδίου, το ΤΑΙΠΕΔ δεν έχει καµµία σχέση µε θέµατα αξιο-
ποίησης της δασικής βιοµάζας.

Ως προς το άρθρο 3 που ορίζεται ο Γενικός Γραµµατέας Χω-
ρικού Σχεδιασµού και Αστικού Περιβάλλοντος ως ο υπερσυντο-
νιστής της αξιοποίησης του µητροπολιτικού πόλου Ελληνικού -
Αγίου Κοσµά, εξοπλιζόµενος µε πρόσθετες αρµοδιότητες, είναι
αυτό που κάνετε και στο άρθρο 35, εκχωρώντας νέες αρµοδιό-
τητες στον ίδιο Γενικό Γραµµατέα, η κριτική µας είναι ότι για
ακόµη µία φορά παραβλέπετε τη δηµόσια διοίκηση σε σηµαντικά
πολεοδοµικά θέµατα, ενισχύοντας ακριβώς µια συγκεντρωτική
πολιτική λογική.

Κλείνω µε το εξής. Ως προς την τροπολογία που έφερε το
Υπουργείο Υγείας, που ανέφερε προηγουµένως και ο Κοινοβου-
λευτικός µας Εκπρόσωπος, ο Μιχάλης Κατρίνης, στις 31 Οκτω-
βρίου η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ κατέθεσε
τροπολογία και ερώτηση ακριβώς για το θέµα αυτό. Ήταν η συ-
ζήτηση τότε για τις µονάδες αυξηµένης φροντίδας. Εµείς από
τότε ζητήσαµε την παράταση των συµβάσεων των εργαζοµένων
στις κινητές οµάδες υγείας, ακριβώς στη λογική ότι για εµάς είναι
µείζονος σηµασίας η ανασυγκρότηση και η στήριξη της πρωτο-
βάθµιας φροντίδας υγείας, σηµαντικό κοµµάτι της οποίας είναι
οι κινητές οµάδες υγείας του ΕΟΔΥ. Υπάρχουν χίλιοι σαράντα
επτά εργαζόµενοι συµβασιούχοι των δοµών αυτών που βρίσκο-
νται σε οµηρία. Εµείς προτείναµε την εξάµηνη παράταση των
συµβάσεών τους. Θα ψηφίσουµε θετικά στην τετράµηνη παρά-
ταση που φέρνετε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Χριστοδουλάκη. 
Τον λόγο έχει ο κ. Ξανθόπουλος.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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Ένα απρόβλεπτο κώλυµα του εισηγητή µας, του συναδέλφου
Μίλτου Ζαµπάρα, µε αναγκάζει να τον υποκαταστήσω, ελπίζω
επαρκώς. 

Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς, επί του τύπου, δια-
νείµατε εξαιρετικά καθυστερηµένα τις νοµοτεχνικές. Στο άρθρο
15 στην παράγραφο 4 έχετε µία ολόκληρη παράγραφο. Νοµίζω
είναι αποτελούµενη από δεκατέσσερις σειρές, αν διάβασα καλά.
Αυτό δεν είναι νοµοτεχνική βελτίωση. Θα µπορούσατε να το
έχετε προετοιµάσει, να φέρετε µια τροπολογία. Δηλαδή και να
θέλουµε να αγιάσουµε, δεν µας αφήνετε. Φέρνετε µια παρά-
γραφο. Νοµοτεχνική βελτίωση ξέρουµε καλά ότι σηµαίνει ένα
κόµµα, ένα «και» κ.λπ.. Εδώ φέρνετε µια ολόκληρη παράγραφο
και καταλαβαίνετε ότι αυτό το πράγµα δεν µπορεί να µείνει ασχο-
λίαστο.

Επίσης, κυρία Υπουργέ και κύριε Υπουργέ, συνοδεύεται από
ένα τοπογραφικό διάγραµµα αυτή η έκθεση νοµοτεχνικών βελ-
τιώσεων, στο οποίο κανένα γράµµα δεν διαβάζεται γιατί είναι σε
διάσταση του µείον άπειρον. Δηλαδή εσείς µεν δεν ενδιαφέρε-
στε, αλλά εµείς θέλουµε να δούµε τι λέει αυτό και είναι αδύνατον
να το διαβάσουµε. Το λέω για να γίνουµε όλοι πιο προσεκτικοί
στην καθαυτή νοµοθετική διαδικασία και να προσέχουµε λίγο πε-
ρισσότερο, γιατί έχουµε που έχουµε τα προβλήµατα ως πολιτικό
σύστηµα, να µην τα επιτείνουµε. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά την κριτική επί του νοµοσχεδίου, επιλύει
κάποια θέµατα αποσπασµατικού χαρακτήρα, όπως είχα την ευ-
καιρία να αναλύσω και στην τοποθέτησή µου, αλλά τακτοποιεί
και µε συγκεκριµένο τρόπο και εξυπηρετεί ορισµένα συµφέρο-
ντα. Χαρακτηρίζεται από παρεκκλίσεις για τη δηµιουργία των
data centers χωρίς κανέναν σχεδιασµό για να ικανοποιήσετε µε-
γάλες εταιρείες. Παρεκκλίσεις στις λιµενικές εγκαταστάσεις για
να µπορούν ανεµπόδιστα οι ιδιώτες επενδυτές να λειτουργούν
όπως θέλουν. Παρεκκλίσεις σε βιοµηχανικά και βιοτεχνικά πάρκα
στον συντελεστή δόµησης, στον συντελεστή όγκου και όπου
αλλού επιθυµούν µε µόνο τη λογική ότι θα πληρώσουν ένα ποσό
στο Πράσινο Ταµείο. Παρεκκλίσεις στον νόµο για το Πράσινο Τα-
µείο, αφού µοιράζετε µε «ευελιξία» χωρίς ασφαλιστικές δικλείδες
το περιεχόµενο του κουµπαρά του.

Κάνω παρένθεση εδώ για να πω ότι το Πράσινο Ταµείο δεν δη-
µιουργήθηκε για να καλύπτει τρύπες. Το Πράσινο Ταµείο εξ ορι-
σµού έχει µια διαφορετική αποστολή που έχει σχέση µε την
οικολογική διάσταση και κυρίως µε την πρακτική αντιµετώπιση
προβληµάτων οικολογικού και περιβαλλοντικού χαρακτήρα. Δεν
είναι κουµπαράς από τον οποίο παίρνουµε και δίνουµε και από
εδώ και από έκει.

Τέλος, παρεκκλίσεις στις ευρωπαϊκές υποχρεώσεις για τον
σχεδιασµό και τη βιοποικιλότητα. 

Επίσης, αποφασίζετε να ξεφορτωθείτε τη «γραφειοκρατία» των
εξειδικευµένων υπαλλήλων και τη δουλειά τους αναθέσατε να
την κάνει ο Γενικός Γραµµατέας και να αποφασίζει για όλα. Και
βεβαίως, όλα αυτά για την προστασία του περιβάλλοντος. Τις
φωτογραφικές ρυθµίσεις για να εξυπηρετήσετε τα συµφέροντα
συγκεκριµένων τις ονοµάζετε κοινό καλό. Και βεβαίως µιλάτε για
τις δασικές υπηρεσίες, για τις οποίες θα µου επιτρέψετε να έχω
µια προσωπική ευαισθησία, γιατί ξαναείπα και στην οµιλία µου
ότι το Δασαρχείο Δράµας είναι το δασαρχείο που επιβλέπει τον
µεγαλύτερο δασικό όγκο της χώρας και είναι εξαιρετικά υποστε-
λεχωµένο. Απαξιώσατε, λοιπόν, και τους φορείς διαχείρισης των
δασών και τις δασικές υπηρεσίες. 

Κλείνοντας, σε ό,τι αφορά την τροπολογία που φέρατε για το
τέλος ταφής, καταργήσατε την εισφορά κυκλικής οικονοµίας που
είχε επιβάλει ο ΣΥΡΙΖΑ και επαναφέρατε το αναχρονιστικό τέλος
ταφής. Παρά τις δηλώσεις της Κυβέρνησης ότι είναι αποφασι-
σµένη να το διορθώσει, έχουµε και νέες τροποποιήσεις. 

Τώρα σε ό,τι αφορά αυτές καθαυτές τις τροποποιήσεις, κατ’
αρχάς, του περιβάλλοντος, τις οποίες δεν πήρε είδηση κανείς,
και επί της διαδικασίας είµαστε αντίθετοι και επί της ουσίας. 

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία του Υπουργείου Υγείας, θα θυ-
µίσω ότι ήταν η περίφηµη ιστορία όπου προσλαµβάνονταν οι άν-
θρωποι µε βάση την ταχύτητα και την προτεραιότητα του αριθ-
µού πρωτοκόλλου. Αυτό είναι αδιανόητο για οποιοδήποτε κράτος
δικαίου και ένα κράτος που λέει ότι είναι στον πυρήνα της Ευρω-

παϊκής Ένωσης. Μπήκαν αυτοί που µπήκαν µε τον τρόπο που
µπήκαν επειδή οι ανάγκες πραγµατικά είναι πάρα πολύ σοβαρές
και επειδή κρατούµε -κι εµείς θέλουµε να είµαστε ουσιαστικοί
στον κοινοβουλευτικό µας έλεγχο- τη δήλωση της κυρίας Υπουρ-
γού ότι επεξεργάζεται ένα σχέδιο συνολικής απορρόφησης των
ανθρώπων αυτών ο καθένας κατά την ειδικότητα και τη δεξιότητά
του, θα ψηφίσουµε υπέρ. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε

και ολοκληρώνουµε τον κύκλο των δευτερολογιών των εισηγητών
και των ειδικών αγορητών µε τον κ. Σιµόπουλο.

Παρακαλώ, κύριε Σιµόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Είναι πολύ σύνηθες στην Αίθουσα αυτή να ακούµε για ολιστι-

κές προσεγγίσεις σηµαντικών θεµάτων. Πολλές φορές η λέξη
«ολιστική προσέγγιση» αποκρύπτει µέσα της µια προσπάθεια να
µη δοθούν λύσεις, γιατί αρκετές φορές µέσα από αέναες διαβου-
λεύσεις, µέσα από µια προσπάθεια να λύνουµε όλα τα θέµατα
στο σύνολό τους και να δηµιουργούµε πολύ µεγάλα νοµοσχέδια,
αφήνουµε θέµατα τα οποία χρονίζουν, θέµατα τα οποία ενδιαφέ-
ρουν πολίτες, µικρούς και µεγάλους επενδυτές άλυτα. 

Ανέκαθεν πίστευα και πιστεύω ότι η νοµοθετική εξουσία είναι
κρίσιµη και έχει τη δυνατότητα πάντα σε κάθε σηµειακό πρό-
βληµα να δίνει λύσεις και, µάλιστα, να δίνει λύσεις σε προβλή-
µατα τα οποία για οποιονδήποτε λόγο δεν µπορεί να δώσει η
δηµόσια διοίκηση. 

Όταν, λοιπόν, λέµε όλοι ότι η δηµόσια διοίκηση χρειάζεται εκ-
συγχρονισµό, πρέπει να περιγράψουµε και τον τρόπο που θα εκ-
συγχρονιστεί, αλλά ταυτόχρονα µέχρι να το πετύχουµε, να δί-
νουµε λύσεις και να προσπερνάµε µε κάποιον τρόπο είτε κωλυ-
σιεργίες είτε αδυναµίες είτε αγκυλώσεις. 

Αυτό κάνει και το παρόν νοµοσχέδιο. Αυτό κάνει και το παρόν
νοµοσχέδιο δίνοντας, µάλιστα, σε ένα πολύ µεγάλο φάσµα θε-
µάτων αναγκαίες λύσεις, γιατί όταν λέµε ότι είµαστε υπέρ της
ενεργειακής µετάβασης, είµαστε υπέρ της πράσινης ενέργειας,
δεν βλέπω τον λόγο να µην ψηφίσουµε κάποια άρθρα που αφο-
ρούν την πράσινη µετάβαση. Όταν λέµε ότι το κράτος δεν πρέπει
να νοµοθετεί µε τρόπο ώστε µόνο του να αναιρεί προηγούµενες
διοικητικές πράξεις και να δηµιουργεί προβλήµατα στους πολί-
τες, δεν βλέπω τον λόγο να µην ψηφίζουµε άρθρα προς την κα-
τεύθυνση αυτή, άρθρα που αφορούν τη χωροταξία. Όταν λέµε
ότι θέλουµε επενδύσεις, όταν λέµε ότι πραγµατικά υπάρχουν βιο-
τεχνίες οι οποίες έχουν τη διάθεση να αναπτυχθούν, γιατί να µην
πάµε σε παρεκκλίσεις, γιατί να µην περιµένουµε έναν ευρύτερο
σχεδιασµό, ο οποίος µπορεί να έρθει µετά από χρόνια, όταν οι
άνθρωποι είναι εκεί και είναι έτοιµοι να επενδύσουν;

Γι’ αυτό, λοιπόν, πιστεύω ότι αυτό το νοµοσχέδιο, αν και λέγε-
ται ερανιστικό, έχει µια βασική φιλοσοφία και η βασική φιλοσοφία
είναι αυτή που δεν βλέπουν ορισµένοι από την Αντιπολίτευση
«λύνω πρόβληµα, δηµιουργώ συνθήκες ανάπτυξης, προστατεύω
το περιβάλλον και, ταυτόχρονα, κάνω κινήσεις προς την κατεύ-
θυνση της πράσινης µετάβασης». 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε.
Και ολοκληρώνεται η σηµερινή συνεδρίαση µε τον Υφυπουργό

Περιβάλλοντος και Ενέργειας, τον κ. Ταγαρά. 
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς, θέλω να ευχαρι-

στήσω όλες και όλους σας γιατί η συζήτηση που έγινε και στις
επιτροπές, όλα αυτά που ακούσαµε από τους φορείς που συµ-
µετείχαν στη διαβούλευση για το νοµοσχέδιο που ψηφίζουµε σή-
µερα, αλλά και όλες οι παρατάξεις -άλλες λιγότερο άλλες περισ-
σότερο- κατέθεσαν απόψεις, θέσεις δηµιουργικές, προβληµατι-
σµούς, αγωνίες και αρνήσεις. Όλα αυτά είναι µέσα στον δηµο-
κρατικό διάλογο. 

Εγώ θα προσπαθήσω από την πλευρά µου όσο µπορώ πιο γρή-
γορα, κύριε Πρόεδρε, να αναφερθώ σε αυτά που δεν αναφέρ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 23 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 5903



θηκε ο Υπουργός και στην τροπολογία, βέβαια, που κατατέθηκε
πριν από λίγο. 

Ξέρετε άκουσα ότι οι διατάξεις του νοµοσχεδίου είναι σηµει-
ακές, είναι φωτογραφικές, δεν απαντούν οριζόντια και µακροχρό-
νια στα αιτήµατα των καιρών και τις απαιτήσεις ρύθµισης του
χώρου και κανόνες του χώρου. Αλήθεια είναι ότι αυτό το νοµο-
σχέδιο δεν έχει κανόνες µε προοπτική, κανόνες οριζόντιους, κα-
νόνες για όλους, που βάζουν τάξη και ρυθµίζουν τον χώρο. 

Όµως, για αυτό -το έχω πει πολλές φορές και από το Βήµα
αυτό της Βουλής- εξελίσσεται για πρώτη φορά µετά από εκατό
χρόνια ένας σχεδιασµός -και θα αναφερθώ δι’ ολίγων σε αυτό-
που βάζει ρυθµίζοντας κανόνες στο τι επιτρέπεται, µε ποιους
όρους και τι απαγορεύεται παντού στον χώρο 

Το 1923 –γι’ αυτό είπα ακριβώς πριν από εκατό χρόνια- υπήρ-
ξαν οι πρώτες διατάξεις. Από εκεί και µετά, κενά διαχρονικά,
αλλά και παρωχηµένοι σχεδιασµοί, οδήγησαν σήµερα στην απαί-
τηση -καθυστερηµένα ως Ελλάδα- να ρυθµίσουµε τον χώρο στο
70% της επικράτειας µε τα τοπικά και ειδικά πολεοδοµικά σχέδια,
τα οποία έρχονται να αντικαταστήσουν στην ουσία τα παλιά γε-
νικά πολεοδοµικά σχέδια και τα σχέδια χωρικής οικιστικής οργά-
νωσης ανοικτής πόλης για οικισµούς κάτω από δύο χιλιάδες
κατοίκους. Αυτό ως εξέλιξη δυναµικά είναι µπροστά µας. Και µι-
λάµε -επειδή χρηµατοδοτείται όλος αυτός ο σχεδιασµός από το
Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας- µε πάνω από 400 εκατοµ-
µύρια προϋπολογισµό. Σε ένα βάθος τριών χρόνων θα πρέπει,
επειδή η χρηµατοδότηση έχει δεσµευτικό χρονικό ορίζοντα, να
έχουν ολοκληρωθεί όλοι αυτοί οι σχεδιασµοί µε προεδρικά δια-
τάγµατα για ασφάλεια δικαίου. Τριακόσια περίπου προεδρικά
διατάγµατα για τέτοιο µέγεθος σχεδιασµού συζητάµε σε όλη τη
χώρα. 

Αυτό δεν έχει συµβεί ξανά ποτέ και δεν είναι θέµα κυβερνητικό
ή µιας κυβέρνησης. Είναι εθνικός στόχος και εθνικό στοίχηµα. Γι’
αυτό έχω πει πολλές φορές και χρειάζεται η συνεργασία και η
συµβολή-συµµετοχή όλων να ολοκληρώσουµε βάζοντας κανό-
νες, προστατεύοντας, αλλά ταυτόχρονα δίνοντας και ευκαιρίες
για επενδύσεις και ανάπτυξη χωρίς τα τελευταία -έχουµε περάσει
πρόσφατα δύσκολες καταστάσεις- δεν θα µπορούµε να ξεφύ-
γουµε από αυτές. 

Αυτό το ανέφερα για να δείξω ότι δεν ξεχνάµε και ταυτόχρονα
να αποδείξω ότι η πρώτη προτεραιότητα είναι οι οριζόντιοι κανό-
νες, ρύθµιση και κανόνες παντού. Όµως, µέχρι να ολοκληρωθούν
αυτοί οι σχεδιασµοί -σε τέτοιο χρόνο δεν είχε υπάρξει ποτέ και
µε τέτοια έκταση και µε τέτοια χρηµατοδότηση- τα πράγµατα κι-
νούνται δυναµικά κάθε µέρα και εξελίσσονται. Υπάρχουν δραστη-
ριότητες καινούργιες, όπως παράδειγµα τα data centers, τα
κέντρα δεδοµένων που αναφερθήκαµε και είναι από τις πρώτες
διατάξεις του νοµοσχεδίου µας. Είναι µια νέα δραστηριότητα. Ο
στόχος ο δικός µας είναι, επειδή εξελίσσονται σε παγκόσµιο επί-
πεδο, να δώσουµε και να δηµιουργήσουµε συνθήκες χωρίς να
καταστρέφουµε, αλλά µε όρους όµως που µας επιτρέπουν αυτή
την ευκαιρία να την αξιοποιήσουµε για την πατρίδα µας όχι µόνο
για τα κέντρα δεδοµένων, διότι διαµέσου και αυτών δίνουµε και
από πλευράς συµβολισµού προς όλους ότι η πατρίδα µας στα-
θεροποιείται, ότι οικονοµικά αναπτύσσεται, ότι έχει σταθερότητα
και ασφάλεια για επενδύσεις µε ό,τι αυτό κατ’ επέκταση σηµαί-
νει.

Και ακριβώς, όπως είπα, επειδή είναι µια καινούργια δραστη-
ριότητα, έχει και ιδιαίτερες απαιτήσεις. Δεν προσαρµοζόµαστε
προς όλες µε κανόνες, αλλά ρυθµίσεις πρόσθετες έρχονται ακρι-
βώς επειδή µέσα από τη δηµιουργία αυτών των κατασκευών και
των κέντρων υπάρχουν ιδιαιτερότητες που αναδεικνύονται και
για αυτό υπάρχει και η δυναµική στην εξέλιξη. 

Και θα πάω και στην κ. Μανωλάκου, γιατί είπα ότι ακούσαµε
και αποδεχόµαστε πράγµατα στα οποία συµφωνούµε από τις πα-
ρατηρήσεις που ειπώθηκαν.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 9 και το άρθρο 10 –επειδή άκουσα για
φωτογραφικές ρυθµίσεις- να σας ενηµερώσω ότι τα άρθρα 9 και
10 είναι για λόγους δηµοσίου συµφέροντος και εξηγώ αµέσως
γιατί.

Σε ό,τι αφορά την παρέµβαση στη µεσαία γέφυρα στη Δηµο-
τική Ενότητα Μάνδρας, στον χώρο αυτό –έχετε δίκιο και αναφέ-

ροµαι στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ- πράγµατι
ο χάρτης που δόθηκε, επειδή η κλίµακα είναι µεγάλη, δεν είναι
εµφανή τα στοιχεία. Γι’ αυτό θα προσπαθήσω απλά να τα εξη-
γήσω. Είναι µια έκταση περίπου τριάντα πέντε στρεµµάτων.
Έχουµε και καθαρότερο χάρτη, αλλά δεν προλάβαµε να τον δια-
νείµουµε, για να έχετε και εσείς καθαρά την εικόνα. Είναι µια
έκταση περίπου τριάντα πέντε στρεµµάτων στη Δηµοτική Ενό-
τητα Μάνδρας, όπου εκεί θα µετεγκατασταθούν γραφεία και
αποθηκευτικοί χώροι της «ΠΥΡΚΑΛ». Αυτό αφορά η ρύθµιση που
αναφέρεται στο άρθρο 9. Και επειδή υπάρχουν αυθαίρετες κα-
τασκευές χρήζουν δύο κατευθύνσεων. Η µία είναι η τακτοποίηση
των αυθαιρέτων µε στόχο όσες διατηρηθούν από τις κατασκευές
εκσυγχρονιζόµενες να µπορούν να υποδεχθούν τέτοιες δραστη-
ριότητες, ή από την άλλη πλευρά θα υπάρχουν και κατασκευές
που θα πρέπει να κατεδαφιστούν. Αυτά τα δύο θέµατα ρυθµίζο-
νται µε το άρθρο 9 που έχετε µπροστά σας.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 10, κυρία Μανωλάκου, σας έχω µια ευ-
χάριστη απάντηση σε αυτό που ρωτήσατε. Έχουµε την άρση
αναγκαστικής απαλλοτρίωσης γιατί δεν µπορούσε να επανυπο-
βληθεί ρυµοτοµία, δέσµευση λόγω ρυµοτοµίας και αυτός που
ωφελείται τελικά είναι ο ιδιοκτήτης. Πράγµατι, έτσι θα ήταν, αν
δεν είχε εξελιχθεί και έχει εξελιχθεί -λογικό να µην το γνωρίζετε-
από το Υπουργείο Πολιτισµού -γιατί είναι σε συνεργασία µε το
Υπουργείο Πολιτισµού- ο χώρος αυτός όχι για να πάει για αξιο-
ποίηση από τον ιδιώτη κάνοντας την άρση της ρυµοτοµικής
απαλλοτρίωσης, αλλά για αξιοποίηση ως χώρος πολιτισµού από
το Υπουργείο Πολιτισµού. Το είπατε, αλλά χαίροµαι που έχω την
απάντηση. Έχει ήδη υπογραφεί η υπουργική απόφαση από την
Υπουργό Πολιτισµού για απευθείας αγορά µε κόστος 12.600.000
ευρώ για µια έκταση περίπου είκοσι οκτώ στρεµµάτων. Ξαναλέω
ότι πρόκειται για αξιοποίηση στον χώρο και για δραστηριότητες
του Υπουργείου Πολιτισµού. Άρα, το δεύτερο «φωτογραφικό»
είναι για δηµόσιο συµφέρον και µάλιστα για τον χώρο του πολι-
τισµού, που και εσείς χωρίς να ξέρετε µας το προτείνατε, προ-
τείνατε να είναι αυτός. Αυτός είναι, λοιπόν, ο λόγος για το άρθρο
10 της τροποποίησης µε άρση της ρυµοτοµικής δέσµευσης και
µε άρση της απαλλοτρίωσης για την αξιοποίηση του χώρου.

Έρχοµαι τώρα στο άρθρο 11 στη «Διαχείριση των λιµένων».
Κοιτάξτε, βλέπετε κατ’ αρχάς -και αυτό για λόγους βοήθειας- την
κωδικοποίηση της νοµοθεσίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Λίγο χρόνο παραπάνω θα παρακαλέσω να έχω, κύριε Πρόεδρε,
επειδή είναι απαντήσεις που οφείλω να δώσω στις παρατηρήσεις
των συναδέλφων.

Αν δείτε µέσα στη γραφή, κάθε άρθρο αναγράφεται ολόκληρο
για λόγους βοήθειας στην επεξεργασία νοµικά της πολεοδοµικής
νοµοθεσίας. Δεν είναι αποσπασµατικό, αλλά η αλλαγή µε αυτό
το νοµοσχέδιο ή και σε άλλες περιπτώσεις µπορεί να είναι σηµει-
ακή. Μπορεί να είναι µια λέξη, µπορεί να είναι µια παράγραφος,
αλλά γράφουµε ολόκληρο το άρθρο. Άρα, γι’ αυτό δώσαµε και
µε καθυστέρηση και επισηµάναµε τα σηµεία των αλλαγών σε
κάθε άρθρο. Λογικό είναι να µην το γνωρίζετε βλέποντας κάτι και
είναι κάτι που το διευκρινίζουµε από τώρα και ισχύει για ό,τι θα
εξελιχθεί. Οι αλλαγές είναι σηµειακές.

Ποιοι ήταν οι λόγοι για τους λιµένες εδώ που έπρεπε να πα-
ρέµβουµε στο όλο άρθρο και να διορθώσουµε και να τροποποι-
ήσουµε; Υπάρχουν περιπτώσεις -και είναι πολλές- όπου υπάρχει
µία κοινή ζώνη που ανήκει και στη χερσαία ζώνη λιµένα και σε
ρυµοτοµικό σχέδιο και άλλα πράγµατα προβλέπονται από τη χερ-
σαία ζώνη λιµένα, άλλα πράγµατα από το ρυµοτοµικό σχέδιο. Και
τι λέµε τώρα εµείς εδώ; Γιατί άκουσα ότι θα εξυπηρετήσουµε
συµφέροντα ή ότι έχουµε σκοπούς. Δεν έχουµε και δεν γνωρί-
ζουµε καταρχήν το τι ενδιαφέρον θα εκδηλωθεί. Εκείνο, όµως,
που κάνουµε είναι το όποιο ενδιαφέρον και η όποια νοµοθετικά
δέσµευση να είναι µε τη µέγιστη δυνατή ασφάλεια δικαίου. Γι’
αυτό και µε προεδρικό διάταγµα γίνεται η έγκριση των όποιων
επεµβάσεων στη χερσαία ζώνη λιµένα, αυτή στην οποία αναφέρ-
θηκα πριν. Γιατί αναφέρθηκε και στην «COSCO» και στο λιµάνι
του Πειραιά και σε άλλα λιµάνια. Αλήθεια είναι, γιατί είχαµε θε-
σµικά κενά για να µπορέσουµε να καλύψουµε όλες αυτές τις εκ-
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κρεµότητες, που τελικά πού κρίθηκαν; Αναφέρθηκε, στο Συµβού-
λιο της Επικρατείας. Διότι δεν είχαν ληφθεί υπ’ όψιν και υπήρχαν
νοµοθετικά κενά και άλλα θέµατα που αφορούν, για παράδειγµα,
τη στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων και κατ’ επέ-
κταση τη διαβούλευση.

Ξέρετε όλοι ότι για να υπογραφεί ένα προεδρικό διάταγµα, στη
διαδικασία που εξελίσσεται για να ολοκληρωθεί και να υπογρα-
φεί, είναι υποχρεωτικά η στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών επι-
πτώσεων και διά µέσου αυτής και η διαβούλευση για να ληφθούν
υπ’ όψιν όλες οι απόψεις και τελικός κριτής είναι ο ελέγχων, που
είναι το Συµβούλιο Επικρατείας. Είναι η µεγίστη –ξαναλέω- θε-
σµικά δέσµευση, αλλά και κατοχύρωση από πλευράς των όποιων
συµφερόντων-σκοπιµοτήτων.

Έρχοµαι στο άρθρο 17, «Εναρµόνιση υποκείµενου σχεδια-
σµού». Υπάρχουν περιπτώσεις όπου έχει εκδοθεί µια άδεια, η
άδεια, όπως ξέρετε, ισχύει τέσσερα χρόνια -αυτός είναι κατά κα-
νόνα ο χρόνος ισχύος- και αν µέσα στον χρόνο αυτό δεν έχει κα-
τασκευαστεί κατ’ ελάχιστον ο σκελετός του κτηρίου, τότε η άδεια
λήγει και µετά η όποια διαδικασία αφορά νέα άδεια. Αν µέσα στον
χρόνο υπάρξει οποιαδήποτε εξέλιξη, µιλάµε για αναθεώρηση.
Αυτό που κάνουµε µε αυτή τη διάταξη είναι εκεί που έχει κατα-
σκευαστεί ο σκελετός, ο φέρων οργανισµός, να επιτρέπεται για
αυτό το οποίο εξελίσσεται, έστω και αν στην πορεία -γιατί όλα κι-
νούνται δυναµικά- έχει αλλάξει χρήση από υπερκείµενο σχεδια-
σµό από το Γενικό Πολεοδοµικό Σχέδιο, να εξελιχθεί για να
ολοκληρωθεί, να µην µείνουν κουφάρια και προσθέσουµε και
άλλα. Έχουµε ήδη πολλά για τα οποία εξελίσσουµε διαδικασίες
και παρεµβάσεις. Και αυτά πρέπει ή να τα αποκαταστήσουµε ή
να τα γκρεµίσουµε, αλλά το να διατηρείται µια εικόνα, την οποία
παρατηρούµε παντού, νοµίζω δεν περιποιεί τιµή για κανέναν µας.

Η άλλη διάταξη του άρθρου 19, «Σηµειακή τροποποίηση γενι-
κών πολεοδοµικών σχεδίων και ΣΧΟΟΑΠ». Όλοι αυτοί είναι σχε-
διασµοί που είναι πριν από τα τοπικά και ειδικά πολεοδοµικά
σχέδια στα οποία αναφέρθηκα στην αρχή. Μέσα σε πέντε χρόνια
από την έγκρισή τους δεν επιτρέπεται τροποποίηση. Όµως, µπο-
ρεί για κάποιον ισχυρό λόγο και µε ισχυρή τεκµηρίωση -γιατί τί-
ποτα δεν είναι αλάθητο, δεν σηµαίνει επειδή το τελειώσαµε ότι
τα κάναµε όλα τέλεια και για πέντε χρόνια στο ψυγείο- να δώ-
σουµε τη δυνατότητα, εφόσον συντρέχουν συγκεκριµένες περι-
πτώσεις και ισχυρή τεκµηρίωση, της σηµειακής τροποποίησης.
Και µάλιστα, επειδή τα παλιά σχέδια δεν είχαν όλα µελέτη περι-
βαλλοντικών επιπτώσεων, στρατηγική µελέτη, αν δεν υπήρχε,
ανάλογα µε το τι και αν υπήρχε, προβλέπουµε και την υποχρέωση
του να λαµβάνεται υπ’ όψιν η περιβαλλοντική εκτίµηση και οι επι-
πτώσεις από αυτή την αλλαγή.

Θέµατα αρτιότητας οικοπέδων εντός οικισµού κάτω των δύο
χιλιάδων κατοίκων: Με το διάταγµα του 1985 κατά κανόνα το ελά-
χιστο εµβαδόν ήταν τουλάχιστον πεντακόσια τετραγωνικά. Μπο-
ρεί και αλλού, ή στην ίδια περιοχή σε διαφορετική ζώνη να ήταν
ένα στρέµµα ή και περισσότερο ως εντός οικισµού. Υπάρχουν πε-
ριπτώσεις που οι δήµοι αναγκαστικά θέλουν να βελτιώσουν, να
διανοίξουν έναν δηµοτικό δρόµο µε απαλλοτρίωση. Τι λέµε εδώ;
Εάν το αποµένον οικόπεδο είναι τουλάχιστον το 70% -σε αυτή
την περίπτωση το ελάχιστο αποµένον θα είναι πάνω από τριακό-
σια πενήντα τετραγωνικά- να εξακολουθεί να έχει την αρτιότητα
και κατ’ επέκταση οικοδοµησιµότητα. Διαφορετικά, να υποχρε-
ούται στη συνολική αποζηµίωση-απαλλοτρίωση και όχι να απο-
µένει χώρος που είναι ανεκµετάλλευτος, όχι µε υπαιτιότητα του
ιδιοκτήτη, αλλά υπαιτιότητα αυτού ο οποίος δηµιουργεί τη διά-
νοιξη του δρόµου.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιο άρθρο είναι αυτό, κύριε
Υπουργέ;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Αυτό το άρθρο είναι το άρθρο 20.

Έρχοµαι τώρα στο άρθρο 21 «Αλλαγή επιβλέποντος µηχανι-
κού». Κι εγώ µηχανικός είµαι. Σε όλες τις διαδικασίες που έχουν
εξελιχθεί έχουν παρουσιαστεί στην πράξη προβλήµατα λόγω της
άρνησης παραίτησης του µηχανικού, είτε γιατί δεν συντάσσει την
απαραίτητη έκθεση στο στάδιο εργασιών που βρίσκεται το έργο,
είτε γιατί φορολογικά ή από πλευράς ασφαλιστικών εισφορών
δηµιουργείται εµπλοκή σε κάθε περίπτωση, σταµατάει το έργο

και δεν µπορεί να εξελιχθεί. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Μπορεί να πεθάνει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Βεβαίως. 
Έχουµε όλες τις περιπτώσεις. Και επειδή αναδεικνύονται, γιατί

υπάρχουν κενά ακόµα, πάµε να καλύψουµε µε ασφαλή και ολο-
κληρωµένο τρόπο, για να µην υπάρχουν καθυστερήσεις. Μέσα
σε αυτά τα πλαίσια, λοιπόν, είναι και το άρθρο 21, µε τον τίτλο
«Αλλαγή επιβλέποντος µηχανικού». 

Η ανασύσταση φακέλου οικοδοµικών αδειών τέθηκε από πολ-
λούς συναδέλφους εδώ. 

Θα αναφερθώ στα παλιά, γιατί από τότε που ο τρόπος έκδοσης
οικοδοµικών αδειών έγινε ηλεκτρονικά, όλα τα στοιχεία τα έ-
χουµε, δεν µας λείπει τίποτε. Πριν, όµως, όλα αυτά ήταν έγχαρτα
στοιχεία και αρχεία σε φακέλους, σε αποθήκες και σε υπόγεια.
Μάλιστα, όσο πιο παλιά πάµε προς τα πίσω τόσο λιγότερα υπάρ-
χουν, γιατί έχουν καταστραφεί για διάφορους λόγους. Και υπάρ-
χουν φάκελοι που έχουν χαθεί. Θα πρέπει, λοιπόν, να τους
ανασυστήσουµε κατ’ ελάχιστο µε τέτοια στοιχεία που είναι απα-
ραίτητα για την εξέλιξη και για τη γνώση όλων αυτών που είναι
απαραίτητο να γνωρίζουµε για κάθε έργο το οποίο υπάρχει. 

Άρα, µιλάω για έργα που έχουν γίνει και για παλαιότερες επο-
χές, ειδικά πριν από τον ν.1337 του 1983 του αείµνηστου Τρίτση,
που ήταν µια σηµαντικότατη τοµή στον πολεοδοµικό ειδικά σχε-
διασµό και την ένταξη περιοχών σε σχέδιο πόλης. 

Με αυτή την έννοια, λοιπόν, αν δεν υπάρχουν τα σχέδια -µπο-
ρεί να τα έχει στο σπίτι του ο µηχανικός ή ο ιδιοκτήτης τα εγκε-
κριµένα ή ακριβή αντίγραφα-, βάζουµε να είναι ένα από τα
στοιχεία που θα λαµβάνονται υπ’ όψιν, για να συσταθεί και να συ-
µπληρωθεί ο φάκελος. Ή παλιά στις αντιπαροχές, όταν γινόντου-
σαν οι οριζόντιες ιδιοκτησίες και οι µεταβιβάσεις, κατά κανόνα
υπήρχαν συνηµµένα στον τίτλο, στο συµβόλαιο, τα σχέδια ή οι
κατόψεις κυρίαρχα και το τοπογραφικό και ο πίνακας κατανοµής
χιλιοστών, για να έχουµε όποιο στοιχείο απαραίτητο κατ’ ελάχι-
στο χρειάζεται, ώστε να µπορούµε να έχουµε βάση πάνω στην
οποία θα χτίσουµε τις όποιες µελλοντικές εξελίξεις. 

Πάω στο άρθρο 25 «Ανακαίνιση υφιστάµενων εγκαταστάσεων
“Σπίτι του Στίβου” και “Σπίτι του Βόλεϊ”». Είναι περίπου εκατόν
οκτώ στρέµµατα έκταση. Βάζουµε κανόνες και περιγράφουµε
αναλυτικά, για να µπορούν να αξιοποιηθούν και να δοθούν στην
κοινωνία και να υπηρετήσουν τον σκοπό για τον οποίο υπάρχουν
οι εγκαταστάσεις αυτές. Βάζουµε ακριβή, συγκεκριµένο και ανα-
λυτικό κανονισµό για το τι χρειάζεται και πώς αυτά τα κτήρια να
ανακαινιστούν και να αποδοθούν στην κοινωνία και να αποδώ-
σουν τον στόχο για τον οποίο υπάρχουν και να µην είναι εγκατα-
λελειµµένα, όπως είπα και πριν. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, είναι 63 άρθ-
ρα…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Δεν θα αναφερθώ σε όλα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Γιατί δεν µας φτάνει
το βράδυ…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Είναι στα άρθρα αρµοδιότητάς µου και θα προσπα-
θήσω στην πορεία να τα πω πιο γρήγορα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Έχετε λίγο χρόνο
ακόµα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα σας καθυστε-
ρήσω. Ξέρω ότι είχε ταλαιπωρία σήµερα. 

Αναφέροµαι στις απολήξεις κλιµακοστασίων. Μέχρι σήµερα ως
έχει το θεσµικό πλαίσιο, πάνω από το µέγιστο επιτρεπόµενο ύψος
των κτηρίων επιτρέπονται φωτοβολταϊκά στις ταράτσες, τα δώ-
µατα. Στις ταράτσες όχι οριζόντια και µε κλίση, εντός του ιδεατού
στερεού, όµως. Επιτρέπονται επιπλέον φωτοβολταϊκά και πάνω
στις πέργκολες που είναι επί του δώµατος, οριζόντια εκεί. 

Αυτό που προσθέτουµε τώρα είναι να επιτρέπεται και στις απο-
λήξεις κλιµακοστασίων -όλα αυτά εντός ιδεατού στερεού-, στην
περίπτωση, όµως, την τελευταία και στις πέργκολες -αυτές είναι
οι προσθήκες στο άρθρο αυτό- µε δικαίωµα και δυνατότητα κλί-
σης µέχρι 2%, απλά για την απορροή των νερών. Αυτή είναι η πα-
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ρέµβαση στο άρθρο 26, που αναφέρθηκα πριν. 
Για το φυσικό αέριο -φαίνεται και στην νοµοτεχνική που κατα-

θέσαµε-, ακριβώς επειδή θέλουµε -κάναµε βελτιώσεις σε αυτό-
να δώσουµε γραπτά και επίσηµα αυτό το οποίο λέγαµε, δεν θέ-
λουµε να υποχρεώσουµε την επιλογή του ιδιοκτήτη στο ποιο καύ-
σιµο, ποιο εργαλείο θα χρησιµοποιήσει. Αλλά, θέλουµε το φυσικό
αέριο, που είναι ορυκτό, που είναι µεταβατικό καύσιµο, να µην το
κάνουµε υποχρεωτικό. 

Αναφέρεται, λοιπόν, ρητά ότι αν κάποιος θέλει, έχει το δι-
καίωµα και µπορεί να κάνει και µελέτη, να κάνει και κατασκευή.
Και υποχρεωτικά να κάνει τη µελέτη πριν την κατασκευή. Απλώς,
αυτό το οποίο βγάλαµε είναι η υποχρεωτικότητα της εγκατάστα-
σης. Και βάλαµε προαιρετικά την επιλογή του ιδιοκτήτη ή των
ιδιοκτητών, το να επιλέξουν. Αυτό είναι το µήνυµα του φυσικού
αερίου. 

Σχετικά µε την παράταση προθεσµίας, υπάρχουν γενικά πολε-
οδοµικά σχέδια και ΣΧΟΟΑ που η προθεσµία για την ολοκλή-
ρωσή τους έληξε στις 30 Ιουνίου, όµως είναι σε εξέλιξη για να
ολοκληρωθούν αυτά που είναι κοντά στο τέλος. Δίνουµε µια τε-
λευταία παράταση µέχρι τις 30 Μαρτίου του 2024 για να ολοκλη-
ρωθούν. Και γιατί µέχρι τότε; Διότι ήδη έχει ξεκινήσει και δεν
επιτρέπεται και από πλευράς ασφάλειας χρηµατοδότησης των
καινούργιων σχεδιασµών να εξελίσσονται και παλιοί σχεδιασµοί.
Άρα, παρέχουµε άλλη µια δυνατότητα να ολοκληρωθούν τα
παλιά σχέδια. 

Σε ό,τι αφορά τη συγκρότηση ΚΕΣΥΠΟΘΑ και ΚΕΣΥΧΩΘΑ,
αυτό το οποίο κάνουµε στη συγκρότηση των συµβουλίων είναι
να προσθέσουµε µέλη κυρίαρχα, για να µπει µέσα και ο προϊστά-
µενος της διεύθυνσης περιβαλλοντικής αδειοδότησης. 

Και αυτό γιατί; Διότι κατά κανόνα -όχι µόνο στα σηµαντικά- η
περιβαλλοντική αδειοδότηση είναι κρίσιµο κοµµάτι. Και επειδή
αυτό εξελίσσεται µετά, θέλουµε να συµµετέχει και εκπρόσωπος,
ο γενικός διευθυντής ή ο αναπληρωτής του, για να µπορεί στη
φάση που εξελίσσεται η πρόταση, η επένδυση, ο σχεδιασµός -
είναι κρίσιµες οι συνεδριάσεις του Κεντρικού Συµβουλίου Πολε-
οδοµικών Θεµάτων και Αµφισβητήσεων και του Κεντρικού Συµ-
βουλίου Χωροταξικών Θεµάτων και Αµφισβητήσεων- να συµµε-
τέχει για να διαµορφώνει, όχι στο τέλος, αλλά στην εξέλιξη της
επένδυσης και του σχεδιασµού, τους όρους και τους κανόνες.
Αυτό βοηθάει και στην ταχύτητα της όποιας απόφασης, αλλά και
στο να προλαβαίνουµε πράγµατα και να µην πηγαίνουµε εκ των
υστέρων να καταργούµε και να απαγορεύουµε. 

Για το Πράσινο Ταµείο θα πω δύο λέξεις. Επειδή υπάρχουν δη-
µοσιολογιστικά πρότυπα που είναι διαφορετικά στο Πράσινο Τα-
µείο και διαφορετικά σε άλλους φορείς, στα πανεπιστήµια για
παράδειγµα -δεν το λέω τυχαία-, στόχο έχουµε να δώσουµε τη
δυνατότητα να ξεκαθαρίσουµε τα πράγµατα, γιατί υπάρχουν πολ-
λές διαδικασίες που η µία εµπλέκεται µε την άλλη -όχι για να φω-
τογραφίσουµε κάτι- και να µπορέσει το Πράσινο Ταµείο -ποιος
είναι ο ρόλος του; Είναι γνωστός σε όλους- να υπηρετήσει αυτό
τον ρόλο. Οι διατάξεις αυτές αυτό το νόηµα έχουν. 

Σας λέω ένα παράδειγµα. Υπάρχει ο Κώδικας Πολεοδοµικής
Νοµοθεσίας, ο οποίος είναι στην ουσία έτοιµος και ευελπιστούµε
το πρώτο τρίµηνο του 2024 να έρθει εδώ στην Βουλή για να ψη-
φιστεί. Είναι είκοσι τέσσερα χρόνια µετά. Η προηγούµενη κωδι-
κοποίηση ήταν το 1999. Υπηρετεί και αυτό τον στόχο, για να
πληρωθούν τα µέλη της επιτροπής για την κωδικοποίηση της πο-
λεοδοµικής νοµοθεσίας.

Όλα αυτά είναι εργαλεία που βάζουν τάξη στους κανόνες και
τις ρυθµίσεις, γιατί διαχρονικά προσθέτουµε ρυθµίσεις αποσπα-
σµατικά, σηµειακά. Όλα αυτά έχουν δηµιουργήσει και µια ανα-
σφάλεια δικαίου και απόρροια ερµηνευτικών διατάξεων. Γι’ αυτό
όσον αφορά την κωδικοποίηση πολεοδοµικής νοµοθεσίας, που
είναι ένα µείζον κοµµάτι στην ασφάλεια δικαίου, ερχόµαστε µετά
από είκοσι τέσσερα χρόνια και µαζεύουµε τελικά σήµερα επικαι-
ροποιηµένα το τι ισχύει για κάθε περίπτωση από πλευράς ρύθµι-
σης του χώρου και το τι επιτρέπεται και τι απαγορεύεται παντού. 

Σε ό,τι αφορά το θέµα που αναφέρεται στην τροπολογία, εγώ
θα αναφερθώ στα άρθρα 3 και 4. Στα άρθρα 1 και 2 αναφέρθηκε
ο Υπουργός. 

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 3, είναι µία διάταξη που αφορά στο να

µπει ένας συντονιστής για τα έργα του Μητροπολιτικού Πόλου
του Ελληνικού. Είναι εγκαταστάσεις και έργα πρωτόγνωρα. 

Οι ιδιαιτερότητες είναι πολλές, πάσης φύσεως, και από πλευ-
ράς οικοδοµικού κανονισµού και από πλευράς ασφάλειας και από
πλευράς ρυµοτοµίας. Έχει πάρα πολλές ιδιαιτερότητες που και
για µας είναι, αν θέλετε, µια εµπειρία τεράστια. Πέρα από το
ύψος της επένδυσης, πέρα από την έκταση της επένδυσης, έχει
ιδιαιτερότητες και κατασκευαστικές και νοµοθετικά. 

Αυτό το οποίο θα κάνει ο Γενικός Γραµµατέας Χωρικού Σχε-
διασµού και Αστικού Περιβάλλοντος δεν είναι να αποφασίσει -οι
αποφάσεις όπως ορίζονταν, ορίζονται και έτσι θα εξακολουθούν-
είναι να συντονίσει όλα τα Υπουργεία για ό,τι προκύπτει, να βοη-
θήσει στον συντονισµό ανάµεσα σε όλα τα Υπουργεία αν χρει-
άζεται κάτι, τι χρειάζεται. Το πώς, όµως, θα περάσει µε τη δια-
δικασία που περνάει µέχρι σήµερα. Το τονίζω γιατί αναφέρθηκε
ότι µεταφέρουµε αρµοδιότητες ή άλλες εξουσίες στον Γενικό
Γραµµατέα. Αυτός και µόνο είναι ο ρόλος και αυτό τον στόχο έχει
να υπηρετήσει το άρθρο.

Τέλος, σε ό,τι αφορά το άρθρο 4. Αφορά σε ένα προεδρικό
διάταγµα που αφορά τη Σύρο στο τέταρτο άρθρο της τροπολο-
γίας, όπου εκεί υπάρχει µια διάταξη, µια ερµηνευτικού χαρα-
κτήρα προσθήκη. Αναφέρεται ότι επιτρέπονται εγκαταστάσεις
κοινής ωφελείας δηµόσιες ή δηµοτικές. Θέλει να κάνει αθλητικές
εγκαταστάσεις και επειδή υπήρξε θέµα ερµηνείας αν οι αθλητι-
κές εγκαταστάσεις εµπίπτουν στις διατάξεις αυτές, προσθέσαµε
τις λέξεις «αθλητικές εγκαταστάσεις» και µόνο αυτές τις δύο λέ-
ξεις στην υπάρχουσα διάταξη και αναφέρεται συγκεκριµένα το
προεδρικό διάταγµα αυτό στη Σύρο. 

Κλείνοντας, σε ό,τι αφορά τις νοµοτεχνικές ρυθµίσεις -σε µία
αναφέρθηκα για την κ. Μανωλάκου και χαίροµαι, ήταν επιθυµία
της, έτυχε, δεν πρόλαβα να το κάνω τώρα, αλλά ήταν κάτι που
εξελίσσετο γι’ αυτό και αναφέρθηκα, γιατί είπαµε ακούσαµε ό,τι
µπορούσαµε- νοµίζω η κ. Παπαϊωάννου το είχε προσθέσει για µια
αύξηση 20% στις θέσεις στάθµευσης για τα data centers. Αυτό
είναι στην περίπτωση α’ η νοµοτεχνική βελτίωση. Σε ό,τι αφορά
την ανασύσταση φακέλου αναφέρθηκα ήδη σε αυτά που είπα
πριν και αναγράφονται µέσα, όπως επίσης και στην εγκατάσταση
φυσικού αερίου. 

Τα υπόλοιπα είναι νοµοτεχνικού χαρακτήρα, λέξεις που δεν
επηρεάζουν την ουσία. Να σας ευχαριστήσω, κύριε Πρόεδρε, για
την ανοχή σας και να ζητήσω συγγνώµη και από τους συναδέλ-
φους. Μπορεί να σας κούρασα λίγο, όµως θεώρησα υποχρέωσή
µου να αναφερθώ όσο µπορούσα σε περισσότερα πράγµατα και
όσο µπορούσα κατανοητά. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Eυχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι τρεις µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 6ο Δηµοτικό Σχολείο Κέρκυρας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρ-
θρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας: «Όροι δόµησης, κατασκευής, επιτρεπόµενες χρήσεις
γης για κέντρα δεδοµένων, χωροταξικές και πολεοδοµικές ρυθ-
µίσεις, αξιοποίηση πόρων Πράσινου Ταµείου και λοιπές περιβαλ-
λοντικές και ενεργειακές διατάξεις και άλλες επείγουσες ρυθµί-
σεις».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, εξήντα δύο άρθρα, δύο τροπολογίες, το ακρο-
τελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
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ρίας.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ να κλεί-
σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Οι θέσεις των κοµ-

µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης και έχουν ως εξής:
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Όροι δόµησης, κατασκευής, επιτρεπόµενες χρήσεις γης για
κέντρα δεδοµένων, χωροταξικές και πολεοδοµικές ρυθµίσεις,
αξιοποίηση πόρων Πράσινου Ταµείου και λοιπές περιβαλλοντι-
κές και ενεργειακές διατάξεις και άλλες επείγουσες ρυθµίσεις

Επί της αρχής      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 3 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 8 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 9 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 10 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
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ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 22 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 27 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 29 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
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Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 36 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 37 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 38 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 40 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 41 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 42 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 43 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 44 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 45 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 46 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

5910 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 47 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 48 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 49 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 50 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 51 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 52 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 53 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 54 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΝΙΚΗ: ΝΑΙ

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
Άρθρο 55 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 56 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 57 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 58 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 59 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 60 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 61 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 62 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
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ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Υπ. τροπ. 32/1     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Υπ. τροπ. 33/2     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Όροι δό-
µησης, κατασκευής, επιτρεπόµενες χρήσεις γης για κέντρα δε-
δοµένων, χωροταξικές και πολεοδοµικές ρυθµίσεις, αξιοποίηση
πόρων Πράσινου Ταµείου, λοιπές περιβαλλοντικές και ενεργει-
ακές διατάξεις και άλλες επείγουσες ρυθµίσεις» έγινε δεκτό κατά
πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου και έχει ως εξής:

«Όροι δόµησης, κατασκευής, επιτρεπόµενες χρήσεις γης για
κέντρα δεδοµένων, χωροταξικές και πολεοδοµικές ρυθµίσεις,
αξιοποίηση πόρων Πράσινου Ταµείου, λοιπές περιβαλλοντικές
και ενεργειακές διατάξεις και άλλες επείγουσες ρυθµίσεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΚΑΘΟΡΙΣΜΟΣ ΠΛΑΙΣΙΟΥ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ, ΟΡΟΙ

ΔΟΜΗΣΗΣ,ΚΑΤΑΣΚΕΥΗΣ, ΕΠΙΤΡΕΠΟΜΕΝΕΣ ΧΡΗΣΕΙΣ ΓΙΑ ΚΕ-
ΝΤΡΑ ΔΕΔΟΜΕΝΩΝ 

Άρθρο 3 Πλαίσιο λειτουργίας των κέντρων δεδοµένων - Προ-
σθήκη Κεφαλαίου ΜΓ’ στον ν. 4442/2016

Άρθρο 320 Πεδίο εφαρµογής - Ορισµός
Άρθρο 321 Υπαγωγή των κέντρων δεδοµένων σε γνωστοποί-

ηση λειτουργίας
Άρθρο 322 Κέντρα δεδοµένων που δεν υπάγονται στο άρθρο

321
Άρθρο 323 Αρµόδια αρχή
Άρθρο 324 Γνωστοποίηση λειτουργίας του κέντρου δεδοµέ-

νων
Άρθρο 325 Μεταβολές στη γνωστοποίηση λειτουργίας του κέ-

ντρου δεδοµένων
Άρθρο 326 Παράβολο
Άρθρο 327 Έλεγχοι
Άρθρο 328 Παραβάσεις - Κυρώσεις
Άρθρο 329 Χρήσεις γης
Άρθρο 330 Κτιριοδοµικές απαιτήσεις κέντρων δεδοµένων
Άρθρο 331 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 332 Τελικές διατάξεις
Άρθρο 333  Μεταβατικές διατάξεις για υφιστάµενα κέντρα δε-

δοµένων
Άρθρο 4 Έναρξη ισχύος του ν. 4442/2016 - Τροποποίηση Πα-

ραρτήµατος ΙΙ ν. 4442/2016
Άρθρο 5 Όροι δόµησης κέντρων δεδοµένων - Έγκριση παρεκ-

κλίσεων - Αντικατάσταση περ. ι) παρ. 3 άρθρου 33 ν. 4759/2020
Άρθρο 6 Eπιφάνειες που δεν προσµετρώνται στον συντελεστή

δόµησης - Τροποποίηση υποπερ. 3 περ. ιβ’ παρ. 6 άρθρου 11
Νέου Οικοδοµικού Κανονισµού

Άρθρο 7 Κατασκευές πάνω από το επιτρεπόµενο ύψος κέ-
ντρων δεδοµένων

Άρθρο 8 Υποχρέωση δηµιουργίας θέσεων στάθµευσης σε κέ-
ντρα δεδοµένων («Data Centers») και σε Κέντρα  Αποθήκευσης
και Διανοµής - Τροποποίηση άρθρου 37 ν. 4933/2022 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΧΩΡΟΤΑΞΙΚΕΣ ΚΑΙ ΠΟΛΕΟΔΟΜΙΚΕΣ ΡΥΘΜΙ-
ΣΕΙΣ

Άρθρο 9 Ρύθµιση για την αξιοποίηση του ακινήτου στην πε-
ριοχή «Μεσαία Γέφυρα»

Άρθρο 10 Κτηµατολογική εγγραφή αυτοδίκαιης άρσης ανα-
γκαστικής απαλλοτρίωσης ακινήτου - Τροποποίηση ρυµοτοµικού
σχεδίου του Δήµου Αγίου Ιωάννη Ρέντη λόγω αυτοδίκαιης άρσης
απαλλοτρίωσης

Άρθρο 11 Ρυθµίσεις για τη διαχείριση και αξιοποίηση λιµένων
- Τροποποίηση παρ. 9 άρθρου δέκατου ένατου   ν. 2932/2001

Άρθρο 12 Ειδικότερη ρύθµιση χρήσεων γης - Τροποποίηση
παρ. 4 άρθρου 7 ν. 3325/2005

Άρθρο 13 Απόσταση χωροθέτησης για την εγκατάσταση φω-
τοβολταϊκών σταθµών σε όρια λατοµικών περιοχών - Τροποποί-
ηση παρ. 2 άρθρου 48 ν. 4512/2018

Άρθρο 14 Απόσταση για την εγκατάσταση συστήµατος συσ-
σωρευτών για την ηλεκτροδότηση των νησιών - Τροποποίηση

παρ. 3.1 άρθρου 189 ν. 4001/2011
Άρθρο 15 Θέσπιση πολεοδοµικής και περιβαλλοντικής εισφο-

ράς και χορήγηση παρεκκλίσεων σε περιοχές Βιοµηχανικών - Βιο-
τεχνικών Πάρκων και βιοµηχανικές περιοχές

Άρθρο 16 Τρόπος υπολογισµού εισφοράς σε γη σε ακίνητα
που χαρακτηρίζονται από το εγκεκριµένο Γενικό Πολεοδοµικό
Σχέδιο ως Βιοµηχανικά και Βιοτεχνικά Πάρκα

Άρθρο 17 Μεταβατική ρύθµιση για την εναρµόνιση του υποκεί-
µενου πολεοδοµικού σχεδιασµού µε το οικείο Γενικό Πολεοδο-
µικό Σχέδιο - Τροποποίηση παρ. 14 άρθρου 108 ν. 5007/2022

Άρθρο 18 Βεβαίωση καταλληλότητας για την πολεοδόµηση
των περιοχών περιβαλλοντικής αναβάθµισης και ιδιωτικής πολε-
οδόµησης - Προσθήκη παρ. 3 στο άρθρο 4 του ν. 4280/2014

Άρθρο 19 Διαδικασία σηµειακής τροποποίησης Γενικών Πολε-
οδοµικών Σχεδίων και Σχεδίων Χωρικής και Οικιστικής Οργάνω-
σης Ανοικτής Πόλης - Αντικατάσταση παρ. 14 άρθρου 7 ν.
4447/2016

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΡΤΙΟΤΗΤΑ, ΤΙΣ ΟΙΚΟΔΟ-
ΜΙΚΕΣ ΑΔΕΙΕΣ ΚΑΙ ΤΙΣ ΜΕΛΕΤΕΣ

Άρθρο 20 Διατήρηση της αρτιότητας οικοπέδων σε ειδικές πε-
ριπτώσεις αναγκαστικής απαλλοτρίωσης - Προσθήκη Κεφαλαίου
ΗΑ’ στον ν. 4759/2020

Άρθρο 21 Αλλαγή επιβλέποντος µηχανικού - Τροποποίηση
παρ. 9 άρθρου 42 ν. 4495/2017

Άρθρο 22 Ανασύσταση φακέλου οικοδοµικών αδειών - Προ-
σθήκη άρθρου 51Α στον ν. 4495/2017

Άρθρο 23 Διαδικασία έκδοσης οικοδοµικών αδειών για το
Πάρκο Ναυτικής Παράδοσης - Προσθήκη άρθρου έβδοµου Α
στον ν. 5022/2023

Άρθρο 24 Καθορισµός παραβόλου των Μελετητών Αξιολογη-
τών Χωρικών Μελετών - Αντικατάσταση παρ. 1Α άρθρου 98 ν.
4759/2020 

Άρθρο 25 Εκτέλεση εργασιών για την ανακαίνιση των υφιστα-
µένων εγκαταστάσεων «Σπίτι του Στίβου» και «Σπίτι του Βόλεϊ»

Άρθρο 26 Τοποθέτηση φωτοβολταϊκών πανέλων σε απολήξεις
κλιµακοστασίων - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 19 ν. 4067/2012 

Άρθρο 27 Κατάργηση της υποχρέωσης εγκατάστασης δικτύου
αερίων καυσίµων - Κατάργηση π.δ. 420/1987

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗ ΣΤΑΘΜΕΥΣΗ 
Άρθρο 28 Έξυπνα συστήµατα στάθµευσης - Τροποποίηση άρ-

θρου 173 και παρ. 2 άρθρου 179 ν. 4442/2016
Άρθρο 29 Δυνατότητα λειτουργίας υπαίθριων σταθµών αυτο-

κινήτων σε αδόµητα οικόπεδα του ιστορικού κέντρου της Αθή-
νας

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’: ΠΑΡΑΤΑΣΕΙΣ ΠΟΛΕΟΔΟΜΙΚΩΝ ΠΡΟΘΕ-
ΣΜΙΩΝ

Άρθρο 30 Παρατάσεις προθεσµιών - Τροποποίηση παρ. 5α άρ-
θρου 5 π.δ. 90/2018, παρ. 15 άρθρου 51  ν. 4178/2013, παρ. 2 άρ-
θρου 26 ν. 4280/2014

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’: ΣΥΛΛΟΓΙΚΑ ΟΡΓΑΝΑ ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ
Άρθρο 31 Εξαίρεση από τη συµµετοχή στους κύκλους κινητι-

κότητας των υπαλλήλων των Επιθεωρήσεων Εφαρµογής Δασικής
Πολιτικής - Προσθήκη άρθρου 51Α στον ν. 4915/2022

Άρθρο 32 Ρυθµίσεις προσωπικού για την εκτέλεση των ανα-
γκαίων αντιπληµµυρικών έργων και των έργων αποκατάστασης
υποδοµών

Άρθρο 33 Συγκρότηση Κεντρικού Συµβουλίου Πολεοδοµικών
Θεµάτων και Αµφισβητήσεων - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 24
ν. 4495/2017

Άρθρο 34 Συγκρότηση Κεντρικού Συµβουλίου Χωροταξικών
Θεµάτων και Αµφισβητήσεων - Τροποποίηση περ. στ’ παρ. 1 άρ-
θρου 4Α ν. 4447/2016

Άρθρο 35 Κανονισµός Λειτουργίας Συµβουλίων - Προσθήκη
άρθρου 25Β στον ν. 4495/2017

Άρθρο 36 Συµβούλιο Ενεργειακά Ουδέτερων Πόλεων
Άρθρο 37 Εκπόνηση και υλοποίηση Τοπικού Σχεδίου Διαχείρι-

σης Αποβλήτων από τον Φορέα Διαχείρισης Κοινοχρήστων εντός
του Μητροπολιτικού Πόλου Ελληνικού - Αγίου Κοσµά - Προσθήκη
περ. ια’ στην παρ. 2 του άρθρου 2 του ν. 4549/2018

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’: ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΕΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΞΙΟΠΟΙΗΣΗ ΠΟΡΩΝ
ΤΟΥ ΠΡΑΣΙΝΟΥ ΤΑΜΕΙΟΥ
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Άρθρο 38 Τρόπος καταβολής Πράσινων Πόρων - Προσθήκη
παρ. 6 στο άρθρο 3 του ν. 3889/2010 

Άρθρο 39 Αποζηµίωση δασικών συνεταιρισµών και δασεργα-
τών - Προσθήκη παρ. 5 και 6 στο άρθρο 6Α του ν. 3889/2010 

Άρθρο 40 Διαδικασία εξόφλησης δαπανών για την υποστήριξη
της Ειδικής Νοµοπαρασκευαστικής Επιτροπής για τη σύνταξη
Κώδικα Χωροταξίας και Πολεοδοµίας

Άρθρο 41 Διαδικασία εξόφλησης δαπανών για τη δηµιουργία
τεύχους οδηγιών σχεδιασµού και µεθοδολογίας στρατηγικής
ανάπτυξης περιπατητικών και ποδηλατικών υποδοµών

Άρθρο 42 Διαδικασία χρηµατοδότησης υλοποίησης δράσεων
και έργων του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας από το
Πράσινο Ταµείο

Άρθρο 43 Μεταβατική διάταξη ως προς τις εκκρεµείς υποθέ-
σεις χρηµατοδότησης του Πράσινου Ταµείου - Προσθήκη άρ-
θρου 12Α στον ν. 3889/2010

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Θ’: ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΙΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ
Άρθρο 44 Διάρκεια, περιεχόµενο και διαδικασία αναθεώρησης

της εθνικής στρατηγικής για τη βιοποικιλότητα - Τροποποίηση
περ. α) παρ. 3 άρθρου 17 ν. 3937/2011

Άρθρο 45 Διάρκεια και διαδικασία εκπόνησης Σχεδίου Δράσης
για τη διαχείριση των Προστατευόµενων Περιοχών - Τροποποί-
ηση παρ. 2 άρθρου 42 ν. 4685/2020

Άρθρο 46 Γνωµοδοτική αρµοδιότητα Οργανισµού Φυσικού Πε-
ριβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλαγής για έργα και δραστηριότη-
τες που δεν υπόκεινται σε περιβαλλοντική αδειοδότηση -
Τροποποίηση περ. ιστ) παρ. 5 άρθρου 27 ν. 4685/2020

Άρθρο 47 Εξειδίκευση κατηγοριών χρήσεων γης - Τροποποί-
ηση παρ. ΙΙ άρθρου 1 και άρθρων 2, 5, 7 έως 14, 14β, 14γ, 15 και
16 π.δ. 59/2018

Άρθρο 48 Μεταβίβαση δικαιωµάτων έρευνας και εκµετάλλευ-
σης της σµύριδας Νάξου

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ι’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟ ΤΗΣ ΡΥΘΜΙΣΤΙ-
ΚΗΣ ΑΡΧΗΣ ΑΠΟΒΛΗΤΩΝ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ ΚΑΙ ΥΔΑΤΩΝ, ΤΗΣ
«ΕΥΔΑΠ ΠΑΓΙΩΝ» ΚΑΙ ΤΑ ΑΠΟΒΛΗΤΑ

Άρθρο 49 Ζητήµατα προσωπικού Ρυθµιστικής Αρχής Αποβλή-
των Ενέργειας και Υδάτων - Προσθήκη παρ. 4α στο άρθρο 23 του
ν. 5037/2023

Άρθρο 50 Πλήρωση των θέσεων των προϊσταµένων των διευ-
θύνσεων της «Εταιρείας Παγίων ΕΥΔΑΠ» - Τροποποίηση παρ. 8
άρθρου 4 ν. 2744/1999

Άρθρο 51 Μέτρα για την πρόληψη και αποκατάσταση ρύπαν-
σης από απόβλητα - Προσθήκη άρθρου 70Α στον   ν. 4819/2021

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΑ’: ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ
Άρθρο 52 Υποχρέωση φύτευσης σε φωτοβολταϊκούς σταθ-

µούς
Άρθρο 53 Εργασίες κλαδεµάτων και υλοτοµίας δασικών δέν-

δρων από τον Διαχειριστή Ελληνικού Δικτύου Διανοµής Ηλεκτρι-
κής Ενέργειας - Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 71 ν. 4876/2021

Άρθρο 54 Λήψη µέτρων υποβοήθησης της δασοπυρόσβεσης
από σταθµούς Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας - Προσθήκη περ.
δ’ στην παρ. 3 του άρθρου 53 του ν. 998/1979

Άρθρο 55 Δέσµευση ηλεκτρικού χώρου για την εγκατάσταση
έργων Υπεράκτιων Αιολικών Πάρκων - Προσθήκη παρ. 14 στο
άρθρο 74 και τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 79 ν. 4964/2022

Άρθρο 56 Χρηµατοδοτικά και άλλα κίνητρα για τη βελτίωση της
ενεργειακής απόδοσης σε εγκαταστάσεις οδοφωτισµού σε ορ-
γανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης

Άρθρο 57 Ενεργειακή αναβάθµιση δηµοσίων κτιρίων, υποδο-
µών και εγκαταστάσεων του δηµοσίου - Τροποποίηση άρθρου 37
ν. 4608/2019 

Άρθρο 58 Επιδότηση της κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας
των ενεργοβόρων βιοµηχανικών καταναλωτών ηλεκτρικής ενέρ-
γειας - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου εξηκοστού πρώτου ν. 4839/
2021

Άρθρο 59 Ακατάσχετο πληρωµών φορέα διαχείρισης - Προ-
σθήκη παρ. 4 στο άρθρο 68 του ν. 4986/2022

Άρθρο 60 Προθεσµίες για την υλοποίηση των έργων ανανεώ-
σιµων πηγών ενέργειας - Τροποποίηση άρθρου 31 ν. 4951/2022

Άρθρο 61 Παράταση προθεσµιών για σταθµούς Ανανεώσιµων
Πηγών Ενέργειας στις περιοχές που επλήγησαν από την κακο-

καιρία «Daniel» και την κακοκαιρία «Elias»
Άρθρο 62 Εξέταση σταθµών Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας

από το Κεντρικό Συµβούλιο Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης ή το
Περιφερειακό Συµβούλιο Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης - Προ-
σθήκη άρθρου 31Α στον  ν. 4951/2022

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΒ’ ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ
Άρθρο 63 Τέλος ταφής - Τροποποίηση παρ. 4 και αντικατά-

σταση παρ. 10 άρθρου 38 ν. 4819/2021 
Άρθρο 64 Διενέργεια δηµοπρασιών δασικής βιοµάζας
Άρθρο 65 Συντονιστής αξιοποίησης Μητροπολιτικού Πόλου

Ελληνικού Αγίου Κοσµά - Προσθήκη άρθρου 6Β στον ν. 4062/
2012

Άρθρο 66 Προσθήκη αθλητικών εγκαταστάσεων ως χρήσης
γης - Τροποποίηση περ. 2 παρ. Δ άρθρου 3 του από 11.5.1989
π.δ.

Άρθρο 67  Παράταση ισχύος των συµβάσεων εργασίας ορι-
σµένου χρόνου προσωπικού των Κινητών Οµάδων Υγείας Ειδικού
Σκοπού του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας - Προσθήκη
παρ. 1Α στο άρθρο τεσσαρακοστό τέταρτο της από 20.3.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου που κυρώθηκε µε το άρθρο
1 του ν. 4683/2020

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΓ’ : ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 68 Έναρξη ισχύος

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός 

Σκοπός του παρόντος είναι ο καθορισµός πλαισίου για την εύ-
ρυθµη λειτουργία των κέντρων δεδοµένων («Data Centers»), η
αντιµετώπιση πολεοδοµικών και χωροταξικών ζητηµάτων, η επί-
λυση διοικητικών ζητηµάτων των οργάνων που άπτονται της προ-
στασίας του περιβάλλοντος και η ενισχυµένη προστασία αυτού,
καθώς και η λήψη στοχευµένων µέτρων για την ανάπτυξη των
Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας. 

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι: α) η προσθήκη στον ν.
4442/2016 (Α’ 230) των κέντρων δεδοµένων («Data Centers»), και
η συνοδευτική ρύθµιση των ειδικότερων κτιριοδοµικών και πολε-
οδοµικών απαιτήσεών τους, β) η τροποποίηση υφιστάµενων δια-
τάξεων και η παρατάση προθεσµιών για ευρύτερα πολεοδοµικά
και χωροταξικά θέµατα που έχουν ανακύψει ως προβλήµατα, γ)
η προσθήκη ειδικότερων προβλέψεων για την απεµπλοκή των
πόρων του πράσινου ταµείου, δ) η θέσπιση ειδικότερων κανόνων,
τόσο για την επιµέτρηση και αποτίµηση, όσο και για την εγκαθί-
δρυση διαδικασιών, που κατατείνουν στην προστασία του φυσι-
κού περιβάλλοντος, ε) η ενίσχυση της αγοράς Ανανεώσιµων
Πηγών Ενέργειας µέσω νέων ρυθµίσεων, τόσο για ζητήµατα που
έχουν να κάνουν µε την προώθησή τους, όσο και για την εισα-
γωγή νέων υποχρεώσεων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΚΑΘΟΡΙΣΜΟΣ ΠΛΑΙΣΙΟΥ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ, 

ΟΡΟΙ ΔΟΜΗΣΗΣ, ΚΑΤΑΣΚΕΥΗΣ, ΕΠΙΤΡΕΠΟΜΕΝΕΣ ΧΡΗΣΕΙΣ
ΓΙΑ ΚΕΝΤΡΑ ΔΕΔΟΜΕΝΩΝ 

Άρθρο 3
Πλαίσιο λειτουργίας των κέντρων δεδοµένων - 
Προσθήκη Κεφαλαίου ΜΓ’ στον ν. 4442/2016

Στον ν. 4442/2016 (Α’ 230) προστίθεται κεφάλαιο ΜΓ’ ως εξής:

«ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΜΓ’
ΚΑΘΟΡΙΣΜΟΣ ΠΛΑΙΣΙΟΥ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ ΤΩΝ ΚΕΝΤΡΩΝ ΔΕΔΟ-

ΜΕΝΩΝ («DATA CENTERS»)
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Άρθρο 320
Πεδίο εφαρµογής - Ορισµός

1. Στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος εµπίπτουν τα κέντρα
δεδοµένων, όπως αυτά ορίζονται στην παρ. 2.

2. Για τις ανάγκες του παρόντος, κέντρα δεδοµένων («Data Ce-
nters») είναι οι δοµές, οι οποίες προορίζονται για την κεντρική φι-
λοξενία, διασύνδεση και λειτουργία εξοπλισµού τεχνολογιών
πληροφορικής (υπολογιστικού, δικτυακού και τηλεπικοινωνιακού
εξοπλισµού), παρέχουν υπηρεσίες αποθήκευσης, επεξεργασίας
και µεταφοράς δεδοµένων ή υπηρεσίες νεφοϋπολογιστικής και
διαθέτουν τα απαιτούµενα επίπεδα ανθεκτικότητας και ασφά-
λειας για την παροχή υπηρεσιών µε συγκεκριµένη διαθεσιµότητα.
Στις δοµές αυτές περιλαµβάνεται, επίσης, το σύνολο των υποδο-
µών και εγκαταστάσεων που χρειάζονται για την υποστήριξη της
τροφοδοσίας µε ισχύ και τον περιβαλλοντικό της έλεγχο.

Άρθρο 321
Υπαγωγή των κέντρων δεδοµένων 

σε γνωστοποίηση λειτουργίας

1. Τα κέντρα δεδοµένων του άρθρου 320, αν παρέχουν τις υπη-
ρεσίες τους προς τρίτους, εν µέρει ή αποκλειστικά, µε ενδεικτικό
Κωδικό Αριθµό Δραστηριότητας (Κ.Α.Δ.) 63.11.1, υπάγονται στο
καθεστώς γνωστοποίησης του άρθρου 5, εφόσον έχουν ονοµα-
στική ηλεκτρική ισχύ εξοπλισµού τεχνολογιών πληροφορικής συ-
νολικά ίση ή µεγαλύτερη των διακοσίων (200) kW.

2. Τα κέντρα δεδοµένων του άρθρου 320, αν δεν παρέχουν τις
υπηρεσίες τους προς τρίτους, αλλά εξυπηρετούν αποκλειστικά
ανάγκες άλλης οικονοµικής δραστηριότητας (ιδία χρήση), υπά-
γονται στο καθεστώς γνωστοποίησης του άρθρου 5, εφόσον
έχουν ονοµαστική ηλεκτρική ισχύ εξοπλισµού τεχνολογιών πλη-
ροφορικής ίση ή µεγαλύτερη των χιλίων (1000) kW.

Άρθρο 322
Κέντρα δεδοµένων που δεν υπάγονται στο άρθρο 321

Για τη λειτουργία των κέντρων δεδοµένων του άρθρου 320,
που δεν υπάγονται στο άρθρο 321, δεν απαιτείται γνωστοποίηση
ούτε έγκριση βάσει του παρόντος. Τα κέντρα αυτά δεν απαλλάσ-
σονται από άλλες απαιτήσεις που προβλέπονται στην κείµενη νο-
µοθεσία.

Άρθρο 323
Αρµόδια αρχή

Αρµόδια αρχή για την εφαρµογή των διατάξεων περί γνωστο-
ποίησης του παρόντος Κεφαλαίου είναι η αρµόδια υπηρεσία ανά-
πτυξης της περιφέρειας ή της περιφερειακής ενότητας, εφόσον
η δεύτερη υφίσταται, στη χωρική αρµοδιότητα της οποίας βρί-
σκεται το κέντρο δεδοµένων του άρθρου 321. 

Άρθρο 324
Γνωστοποίηση λειτουργίας του κέντρου δεδοµένων

1. Πριν από την υποβολή της γνωστοποίησης, ο φορέας του
κέντρου δεδοµένων του άρθρου 321 υποχρεούται να έχει συγκε-
ντρώσει τα απαιτούµενα δικαιολογητικά, τα οποία δεν συνυπο-
βάλλει µε τη γνωστοποίηση, αλλά τα τηρεί µαζί µε το αποδεικτικό
υποβολής της γνωστοποίησης στον χώρο του κέντρου δεδοµέ-
νων και τα καθιστά διαθέσιµα για έλεγχο.

2. Η γνωστοποίηση υποβάλλεται στην αρµόδια αρχή του άρ-
θρου 323 αποκλειστικά µέσω του Ολοκληρωµένου Πληροφορια-
κού Συστήµατος Άσκησης Δραστηριοτήτων και Ελέγχου (Ο.Π.Σ.
- Α.Δ.Ε.) του άρθρου 14. Μέχρι την ενεργοποίηση του Ο.Π.Σ. -
Α.Δ.Ε., κατά το µέρος που αφορά στη γνωστοποίηση των κέ-
ντρων δεδοµένων του άρθρου 321, η γνωστοποίηση κατατίθεται
σε έντυπη ή ηλεκτρονική µορφή απευθείας στην αρµόδια αρχή.

3. Η αρµόδια αρχή του άρθρου 323 παραλαµβάνει σε κάθε πε-
ρίπτωση τη γνωστοποίηση, η οποία υποβάλλεται από τον φορέα

του κέντρου δεδοµένων του άρθρου 321 και, µε ευθύνη του
φορέα για τα στοιχεία που περιλαµβάνονται σε αυτήν, εκδίδει
αποδεικτικό υποβολής. Μετά από την υποβολή της γνωστοποί-
ησης ο φορέας µπορεί να ξεκινήσει τη λειτουργία του κέντρου
δεδοµένων.

4. Η αρµόδια αρχή του άρθρου 323 υποχρεούται να κοινοποιεί
τη γνωστοποίηση το αργότερο εντός πέντε (5) εργάσιµων ηµε-
ρών στις λοιπές ελεγκτικές αρχές, που προσδιορίζονται µε την
απόφαση της παρ. 1 του άρθρου 331, προκειµένου αυτές να λά-
βουν γνώση για την έναρξη λειτουργίας και να ασκήσουν τις ελε-
γκτικές τους αρµοδιότητες.

Άρθρο 325
Μεταβολές στη γνωστοποίηση λειτουργίας 

του κέντρου δεδοµένων

1. Αν πρόκειται να µεταβληθούν για οποιονδήποτε λόγο τα
στοιχεία της γνωστοποίησης λειτουργίας, ο φορέας του κέντρου
δεδοµένων του άρθρου 321 υποχρεούται σε προηγούµενη γνω-
στοποίηση της µεταβολής στην αρχή του άρθρου 323. Πριν από
την υποβολή της γνωστοποίησης της µεταβολής, ο φορέας του
κέντρου δεδοµένων υποχρεούται να διαθέτει τα απαιτούµενα για
τη µεταβολή δικαιολογητικά, τα οποία δεν συνυποβάλλονται µε
τη γνωστοποίηση, αλλά τηρούνται στον χώρο του κέντρου δεδο-
µένων και είναι διαθέσιµα για έλεγχο. Η αρχή του άρθρου 323
υποχρεούται, το αργότερο εντός πέντε (5) εργάσιµων ηµερών,
να κοινοποιεί τη γνωστοποίηση της µεταβολής στις αρµόδιες
αρχές, στις οποίες έχει κοινοποιηθεί η αρχική γνωστοποίηση λει-
τουργίας.

2. Σε περίπτωση αλλαγής του φορέα του κέντρου δεδοµένων
του άρθρου 321, εφαρµόζεται το άρθρο 9. Εγκρίσεις και λοιπά
δικαιολογητικά που έχουν εκδοθεί στο όνοµα του παλαιού φορέα
και αφορούν στην εγκατάσταση εξακολουθούν να ισχύουν µέχρι
τη λήξη τους, εκτός αν ορίζεται ειδικότερα.

3. Σε περίπτωση µετεγκατάστασης του κέντρου δεδοµένων
του άρθρου 321 απαιτείται η υποβολή νέας γνωστοποίησης λει-
τουργίας, σύµφωνα µε το άρθρο 324.

Άρθρο 326
Παράβολο

Για την υποβολή γνωστοποίησης των κέντρων δεδοµένων του
άρθρου 321, καθώς και σε περίπτωση µεταβολής της γνωστοποί-
ησης λόγω αλλαγής φορέα, απαιτείται η προηγούµενη καταβολή
παράβολου του άρθρου 11, όπως εξειδικεύεται µε την απόφαση
της παρ. 2 του άρθρου 331. Για τις λοιπές µεταβολές υποβληθεί-
σας γνωστοποίησης δεν απαιτείται παράβολο.

Άρθρο 327
Έλεγχοι

Κατά τη λειτουργία των κέντρων δεδοµένων του άρθρου 321,
η αρµόδια αρχή του άρθρου 323 και οι λοιπές ελεγκτικές αρχές
δύνανται να διενεργούν ελέγχους, µε σκοπό την παρακολούθηση
της συµµόρφωσης των φορέων λειτουργίας του κέντρου δεδο-
µένων µε τις απαιτήσεις του παρόντος Κεφαλαίου και να προβαί-
νουν στις κατά λόγο αρµοδιότητας ενέργειες. Κατά τη διενέργεια
των ελέγχων εφαρµόζονται τα άρθρα 127 έως και 157 του ν.
4512/2018 (Α’ 5), περί του πλαισίου εποπτείας οικονοµικών δρα-
στηριοτήτων. Μέχρι την εφαρµογή του        ν. 4512/2018 οι έλεγ-
χοι διενεργούνται βάσει της κείµενης νοµοθεσίας.

Άρθρο 328
Παραβάσεις - Κυρώσεις

1. Σε περίπτωση παραβάσεων ως προς την υποβολή γνωστο-
ποίησης και συγκεκριµένα α) για την παράλειψη γνωστοποίησης:
αα) πριν από την έναρξη λειτουργίας (αρχική γνωστοποίηση), και
αβ) σε περιπτώσεις µεταβολής στοιχείων της γνωστοποίησης, και
αλλαγής φορέα, β) για την παροχή αναληθών ή ανακριβών ή ελ-
λιπών στοιχείων κατά τη γνωστοποίηση και γ) για την έλλειψη δι-
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καιολογητικών, επιβάλλονται σε βάρος του φορέα του κέντρου
δεδοµένων του άρθρου 321 οι κυρώσεις του άρθρου 15. Το επι-
βαλλόµενο διοικητικό πρόστιµο κυµαίνεται από χίλια (1.000)
ευρώ έως είκοσι χιλιάδες (20.000) ευρώ.

2. Οι διοικητικές κυρώσεις επιβάλλονται µε απόφαση του οι-
κείου Περιφερειάρχη.

3. Κατά των αποφάσεων επιβολής κυρώσεων προβλέπεται ει-
δική διοικητική προσφυγή, σύµφωνα µε το άρθρο 227 του ν.
3852/2010 (Α’ 87).

4. Σε περίπτωση παραβίασης επιµέρους όρων και προϋποθέ-
σεων κατά τη λειτουργία των κέντρων δεδοµένων εφαρµόζονται
οι κυρώσεις της κείµενης νοµοθεσίας.

Άρθρο 329
Χρήσεις γης

Τα κέντρα δεδοµένων εµπίπτουν στην ειδική κατηγορία χρή-
σεων γης 21.Α του π.δ. 59/2018 (A’ 114) και εγκαθίστανται σε πε-
ριοχές όπου επιτρέπεται η εν λόγω χρήση, σύµφωνα µε το άρθρο
44 του ν. 4759/2020 (Α’ 245), καθώς και σε περιοχές χωρίς καθο-
ρισµό χρήσεων γης, εφόσον δεν απαγορεύεται από άλλες ειδι-
κότερες διατάξεις.

Άρθρο 330
Κτιριοδοµικές απαιτήσεις κέντρων δεδοµένων

1. Ως προς τις κτιριοδοµικές απαιτήσεις τα κέντρα δεδοµένων
ταξινοµούνται µε βάση την ηλεκτρική ισχύ του εξοπλισµού τεχνο-
λογιών πληροφορικής που διαθέτουν, ως εξής:

α) Κέντρα δεδοµένων µε ηλεκτρική ισχύ εξοπλισµού τεχνολο-
γιών πληροφορικής ίση ή µεγαλύτερη των διακοσίων (200) kW
εξετάζονται βάσει της κατηγορίας Ι «Βιοµηχανία - Βιοτεχνία» του
άρθρου 3 της υπό στοιχεία ΥΠΕΝ/ΔΑΟΚΑ/66006/2360/16.6.2023
απόφασης του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας (Β’
3985), ανεξαρτήτως εάν πρόκειται για αυτοτελή κτίρια κύριας
χρήσης κέντρου δεδοµένων, για τµήµατα κτιρίων µικτής χρήσης,
ή για συνοδούς χώρους (συµπληρωµατικής χρήσης) που εξυπη-
ρετούν κτίρια άλλης δραστηριότητας.

β) Κέντρα δεδοµένων µε ηλεκτρική ισχύ εξοπλισµού τεχνολο-
γιών πληροφορικής µικρότερη των διακοσίων (200) kW εξετάζο-
νται βάσει της κατηγορίας Θ’ «Γραφεία» του άρθρου 3 της υπό
στοιχεία ΥΠΕΝ/ΔΑΟΚΑ/66006/2360/16.6.2023 απόφασης του
Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

2. Τα κέντρα δεδοµένων υπάγονται ως προς την πυροπροστα-
σία τους στις αντίστοιχες κατηγορίες χρήσης:

α) «γραφείων» και υπάγονται στην κατηγορία κινδύνου Δ’ του
Κανονισµού Πυροπροστασίας Κτιρίων, σύµφωνα µε το π.δ.
41/2018 (Α’ 80) ή το π.δ. 71/1988 (Α’ 32) ή την υπ’ αρ. 17/2016
Πυροσβεστική Διάταξη (Β’ 388), αν έχουν ηλεκτρική ισχύ εξοπλι-
σµού τεχνολογιών πληροφορικής έως διακόσια (200) kW, και

β) «βιοµηχανίας - βιοτεχνίας» για όσα έχουν ηλεκτρική ισχύ
εξοπλισµού τεχνολογιών πληροφορικής ίση ή µεγαλύτερη των
διακοσίων (200) kW και υπάγονται στην κατηγορία κινδύνου Ζ2
του Κανονισµού Πυροπροστασίας Κτιρίων [π.δ. 41/2018 ή π.δ.
71/1988] ή στην κατηγορία κινδύνου Α2 του άρθρου 3 της υπό
στοιχεία 136860/1673/Φ15/18.12.2018 κοινής απόφασης των
Υπουργών Οικονοµίας και Ανάπτυξης και Προστασίας του Πολίτη
(Β’ 6210).  

3. Τα κέντρα δεδοµένων υποχρεούνται να τηρούν κατ’ ελάχι-
στο το Κεφάλαιο 8 του προτύπου «ΕΝ 50600-2-5:2021 Information
technology - Data centre facilities and infrastructures - Part 2-5:
Security systems», όπως εκάστοτε ισχύει ή άλλο αντίστοιχο διε-
θνές πρότυπο (ISO) ή πρότυπο άλλης χώρας, που καλύπτει κατά
ισοδύναµο τρόπο τις ουσιώδεις απαιτήσεις πυροπροστασίας του
προτύπου «ΕΝ 50600-2-5:2021» για κέντρα δεδοµένων.

Άρθρο 331
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης, Εσωτερικών,
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Κλιµα-

τικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας καθορίζονται, για τα κέ-
ντρα δεδοµένων του άρθρου 321, το περιεχόµενο και η διαδικα-
σία της γνωστοποίησης λειτουργίας, τα δικαιολογητικά που
τηρούνται στον χώρο του κέντρου δεδοµένων, ο τρόπος γνωστο-
ποίησης των στοιχείων σε περίπτωση επικείµενης µεταβολής
τους, οι αρχές στις οποίες κοινοποιούνται η γνωστοποίηση και οι
µεταβολές της, προκειµένου να ασκήσουν τις ελεγκτικές τους
αρµοδιότητες, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών καθορίζονται, για τα κέντρα δεδο-
µένων του άρθρου 321, το ύψος του παράβολου του άρθρου 326,
ο χρόνος καταβολής του, η κατανοµή των πιστώσεων στα αρµό-
δια όργανα, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

3. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης καθορίζονται, για τα
κέντρα δεδοµένων του άρθρου 321, η κλιµάκωση και τα κριτήρια
επιµέτρησης των κυρώσεων του άρθρου 328, η διαδικασία επι-
βολής τους, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

Άρθρο 332
Τελικές διατάξεις

Αρµόδια αρχή για την παρακολούθηση και την παροχή κατευ-
θύνσεων ως προς την ορθή και οµοιόµορφη εφαρµογή των δια-
τάξεων περί γνωστοποίησης του παρόντος Κεφαλαίου, καθώς
και των κατ’ εξουσιοδότηση αυτού εκδιδόµενων κανονιστικών
πράξεων ορίζεται η Διεύθυνση Αδειοδότησης Επιχειρήσεων και
Επιχειρηµατικών Πάρκων της Γενικής Γραµµατείας Βιοµηχανίας
του Υπουργείου Ανάπτυξης.

Άρθρο 333
Μεταβατικές διατάξεις για υφιστάµενα 

κέντρα δεδοµένων

1. Τα κέντρα δεδοµένων του άρθρου 321 που έχουν τεθεί σε
λειτουργία πριν από την έναρξη ισχύος των κανονιστικών πρά-
ξεων του άρθρου 331, υποχρεούνται σε γνωστοποίηση σύµφωνα
µε το άρθρο 324, εντός ενός (1) έτους από την έναρξη ισχύος
των εν λόγω κανονιστικών πράξεων. Μετά την υποβολή της γνω-
στοποίησης ή µετά την παρέλευση της προθεσµίας του πρώτου
εδαφίου, η λειτουργία των εν λόγω κέντρων δεδοµένων διέπεται
από το παρόν.

2. Τα αυτοτελή κέντρα δεδοµένων που έχουν τεθεί σε λειτουρ-
γία πριν από την έναρξη ισχύος του παρόντος, συµµορφώνονται
µε τις απαιτήσεις του άρθρου 330 εντός τριών (3) ετών από την
έναρξη ισχύος του παρόντος.

3. Κέντρα δεδοµένων που εξυπηρετούν στο σύνολό τους άλλη
επιχείρηση ή δραστηριότητα µε την οποία συστεγάζονται στο ίδιο
κτίριο ή στο ίδιο ακίνητο και έχουν τεθεί σε λειτουργία πριν από
την έναρξη ισχύος του παρόντος, συµµορφώνονται µε τις απαι-
τήσεις του άρθρου 330, εντός τριών (3) ετών από την έναρξη
ισχύος του παρόντος. Μέχρι τότε, ως προς την πυροπροστασία,
αντιµετωπίζονται ως επικίνδυνοι χώροι κατηγορίας Α’ του π.δ.
41/2018 (Α’ 80).

Άρθρο 4
Έναρξη ισχύος του ν. 4442/2016 - Τροποποίηση 

Παραρτήµατος ΙΙ ν. 4442/2016

Στο Παράρτηµα ΙΙ του ν. 4442/2016 (Α’ 230), περί ενάρξεως
ισχύος: α) αφαιρείται η επιφύλαξη της παρ. 10, β) στις περ. 10
και 11 επέρχονται νοµοτεχνικές βελτιώσεις, γ) προστίθεται περ.
12, και το Παράρτηµα ΙΙ διαµορφώνεται ως εξής: 

«ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ ΙΙ
Έναρξη ισχύος του ν. 4442/2016

Οι διατάξεις του παρόντος τίθενται σε ισχύ ως εξής: 
1. Τα άρθρα 1 έως 56 στις 7.12.2016, ηµεροµηνία δηµοσίευσης

του ν. 4442/2016, 
2. τα άρθρα 57 έως 76 στις 17.1.2018, ηµεροµηνία δηµοσίευ-

σης του ν. 4512/2018, 
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3. τα άρθρα 77 έως 83 στις 14.6.2018, ηµεροµηνία δηµοσίευ-
σης του ν. 4549/2018 (Α’ 105), 

4. τα άρθρα 84 έως 108 στις 29.7.2020, ηµεροµηνία δηµοσίευ-
σης του ν. 4711/2020 (Α’ 145), 

5. τα άρθρα 109 έως 205 στις 17.4.2021, ηµεροµηνία δηµοσί-
ευσης του ν. 4796/2021 (Α’ 63), 

6. τα άρθρα 206 έως 277, στις 26.6.2021, ηµεροµηνία δηµοσί-
ευσης του ν. 4811/2021 (Α’ 108), εκτός αν άλλως προβλέπεται σε
επιµέρους διατάξεις, ιδίως των άρθρων 258, 267 και 277, 

7. τα άρθρα 278 έως 287, στις 5.11.2021, ηµεροµηνία δηµοσί-
ευσης του ν. 4849/2021 (Α’ 207), 

8. τα άρθρα 288 έως 300, στις 20.4.2022, ηµεροµηνία δηµοσί-
ευσης του ν. 4926/2022 (Α’ 87), 

9. τα άρθρα 287Α, 287Β και 287Γ στις 29.9.2022, ηµεροµηνία
δηµοσίευσης του ν. 4974/2022 (Α’ 185), 

10. τα άρθρα 301 έως 310, από την ηµεροµηνία δηµοσίευσης
του ν. 5019/2023 (Α’ 27),

11. τα άρθρα 311 έως 319, από την ηµεροµηνία δηµοσίευσης
του ν. 5025/2023 (Α’ 42),

12. τα άρθρα 320 έως 334, από την ηµεροµηνία δηµοσίευσής
τους.»

Άρθρο 5
Όροι δόµησης κέντρων δεδοµένων - Έγκριση 

παρεκκλίσεων - Αντικατάσταση 
περ. ι) παρ. 3 άρθρου 33 ν. 4759/2020 

Η περ. ι) της παρ. 3 του άρθρου 33 του ν. 4759/2020 (Α’ 245),
περί όρων δόµησης, αντικαθίσταται ως εξής:

«ι) Σε κέντρα δεδοµένων (Data Centres) της περ. 21.Α της παρ.
ΙΙ του άρθρου 1 του π.δ. 59/2018, ο µέγιστος συντελεστής δόµη-
σης ορίζεται σε 0,8, το µέγιστο ποσοστό κάλυψης σε εξήντα τοις
εκατό (60%), οι πλάγιες αποστάσεις του κτιρίου από τα όρια του
γηπέδου ορίζονται σε 10 µ., και ο µέγιστος συντελεστής κατ’
όγκον εκµετάλλευσης σε 6. Για το µέγιστο ύψος και την παρέκ-
κλιση ως προς το ύψος του κτιρίου εφαρµόζονται τα προβλεπό-
µενα στην περ. θ’. Τα ανωτέρω ισχύουν και στις περιπτώσεις της
παρ. 2 του άρθρου 32, ανεξαρτήτως αν έχουν θεσπισθεί όροι και
περιορισµοί από πολεοδοµικό σχεδιασµό πρώτου επιπέδου.»

Άρθρο 6
Eπιφάνειες που δεν προσµετρώνται στον συντελεστή δόµη-

σης - Τροποποίηση υποπερ. 3 περ. ιβ’ παρ. 6
άρθρου 11 Νέου Οικοδοµικού Κανονισµού 

Στην υποπερ. 3 της περ. ιβ’ της παρ. 6 του άρθρου 11 του ν.
4067/2012 (Α’ 79), περί συντελεστή δόµησης, επέρχονται οι εξής
τροποποιήσεις: α) στο πεδίο εφαρµογής του πρώτου εδαφίου
προστίθενται τα κέντρα δεδοµένων, β) στο στοιχείο iii προστίθε-
νται οι λέξεις «Υψηλής Τάσης (ΥΤ) ή Μεσαίας Τάσης (ΜΤ) ανοι-
κτού ή κλειστού τύπου, καθώς και τα απαραίτητα για τη λειτουρ-
γία τους κτίρια», γ) στο τέλος προστίθενται τα στοιχεία vi και vii,
και η υποπερ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Ειδικά για κτίρια βιοµηχανίας - βιοτεχνίας και κέντρων δε-
δοµένων:

i. οι βάσεις έδρασης του µηχανολογικού εξοπλισµού, δεξαµε-
νές και µεταλλικές εν γένει κατασκευές για τη στήριξη ταινιοδρό-
µων βιοµηχανικών εγκαταστάσεων, µεταλλικές κατασκευές,
όπως στέγαστρα, µη περίκλειστα υπόστεγα, φορείς στήριξης ή
προστασίας µηχανολογικού εξοπλισµού, υπόγεια τούνελ καλω-
δίων,

ii. τα SILO εφόσον πρόκειται για µηχανολογικό εξοπλισµό και
όχι για κατασκευές από σκυρόδεµα,

iii. υποσταθµοί ρεύµατος, Υψηλής Τάσης (ΥΤ) ή Μεσαίας
Τάσης (ΜΤ) ανοικτού ή κλειστού τύπου, καθώς και τα απαραίτητα
για τη λειτουργία τους κτίρια, ΚΑΦΑΟ,

iv. στέγαστρα προφύλαξης µηχανολογικού εξοπλισµού,
v. φυλάκια στην είσοδο της εγκατάστασης,
vi. οι εφεδρικές ηλεκτρογεννήτριες παραγωγής ηλεκτρικής

ενέργειας σε περίπτωση διακοπής της τροφοδοσίας του δικτύου
του Ανεξάρτητου Διαχειριστή Μεταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας

και του Διαχειριστή Ελληνικού Δικτύου Διανοµής Ηλεκτρικής
Ενέργειας, σε κέντρα δεδοµένων έως ποσοστό εξήντα τοις εκατό
(60%) της επιτρεπόµενης δόµησης και κάλυψης. Υπέρβαση του
ανωτέρω ποσοστού είναι επιτρεπτή κατόπιν σύµφωνης γνώµης
του Κεντρικού Συµβουλίου Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφισβη-
τήσεων,

vii. ένας υπόγειος όροφος σε κέντρα δεδοµένων, επιφάνειας
ίσης µε εκείνη του ισογείου, ποσοστό του οποίου µέχρι πενήντα
τοις εκατό (50%) µπορεί να προορίζεται για κύρια χρήση µε την
προϋπόθεση τήρησης των κανονισµών λειτουργίας του, ανεξαρ-
τήτως εκπλήρωσης προϋποθέσεων φυσικού φωτισµού και αερι-
σµού. Το υπόλοιπο πενήντα τοις εκατό (50%) δύναται είτε (α) να
αποτελεί χώρο κύριας χρήσης, ο οποίος προσµετράται στον συ-
ντελεστή δόµησης, στον υπολογισµό του οποίου δεν συµπερι-
λαµβάνονται βοηθητικοί χώροι για την εξυπηρέτηση του
υπογείου του κτιρίου, όπως αποθήκες, χώροι υγιεινής, διάδρο-
µοι, κλιµακοστάσια, ανελκυστήρες, χώροι ηλεκτροµηχανολογι-
κού εξοπλισµού, είτε (β) να διατίθεται αποκλειστικά για βοη-
θητικές χρήσεις, όπως αποθήκες, διάδροµοι, κλιµακοστάσια,
ανελκυστήρες χώροι ηλεκτροµηχανολογικού εξοπλισµού, εφό-
σον λειτουργικά εξυπηρετεί κέντρα δεδοµένων. Με απόφαση του
Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας δύναται να καθορίζονται
σε περιοχές υψηλού κινδύνου πληµµύρας ειδικές προϋποθέσεις
και προδιαγραφές των υπογείων ορόφων σε κέντρα δεδοµένων
και της κατασκευής αυτών.

Άρθρο 7
Κατασκευές πάνω από το επιτρεπόµενο 

ύψος κέντρων δεδοµένων 

Πάνω από το µέγιστο επιτρεπόµενο ύψος της περιοχής και
µέσα στο ιδεατό στερεό κτιρίων, µε χρήση κέντρα δεδοµένων
(«Data Centres») επιτρέπονται οι κατασκευές της περ. β’ της παρ.
2 του άρθρου 19 του                ν. 4067/2012 (Α’ 79), κεντρικές κλι-
µατιστικές µονάδες (ΚΚΜ), µηχανήµατα παραγωγής ψυχρού
νερού (ψύκτες), καθώς και οι απαραίτητες εγκαταστάσεις αντλιο-
στασίων και σωληνώσεων αυτών. Το παρόν εφαρµόζεται και σε
περιπτώσεις κέντρων δεδοµένων εκτός εγκεκριµένου ρυµοτοµι-
κού σχεδίου.

Αρθρο 8
Υποχρέωση δηµιουργίας θέσεων στάθµευσης 

σε κέντρα δεδοµένων («Data Centers») και σε Κέντρα Απο-
θήκευσης και Διανοµής - 

Τροποποίηση άρθρου 37 ν. 4933/2022 

Στο άρθρο 37 του ν. 4933/2022 (Α’ 99), περί υποχρέωσης δη-
µιουργίας θέσεων στάθµευσης σε κέντρα δεδοµένων και τεχνο-
λογικής υποστήριξης επιχειρήσεων («Data Centers»),
προστίθενται στον τίτλο και στο πεδίο εφαρµογής του άρθρου
τα Κέντρα Αποθήκευσης και Διανοµής, τροποποιείται η αντιστοι-
χία του είδους της επιφάνειας των κτιρίων µε τον αριθµό θέσεων
στάθµευσης, µειώνεται η αναλογία επιφανείας ανά θέση στάθ-
µευσης, προστίθεται τελεύταιο εδαφίο, και το άρθρο 37 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«Άρθρο 37
Υποχρέωση δηµιουργίας θέσεων στάθµευσης σε κέντρα δεδο-

µένων και τεχνολογικής υποστήριξης
επιχειρήσεων («Data Centers») και σε Κέντρα 

Αποθήκευσης και Διανοµής

Στην περίπτωση των κέντρων δεδοµένων και τεχνολογικής
υποστήριξης επιχειρήσεων και λοιπών συνοδευτικών δραστηριό-
τητων («Data Centers»), καθώς και Κέντρων Αποθήκευσης και
Διανοµής (ΚΑΔ), προβλέπεται υποχρέωση δηµιουργίας µίας (1)
θέσης στάθµευσης ανά εκατόν εβδοµήντα τετραγωνικά µέτρα
(170 τ.µ.) επιφάνειας µόνο των χώρων γραφείων. Στις περιπτώ-
σεις Κέντρων Αποθήκευσης και Διανοµής απαιτείται επιπρόσθετα
µια (1) θέση αυτοκινήτου φορτηγού ανά τρεις χιλιάδες (3.000)
τ.µ. επιφάνειας κτιρίου.»
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Άρθρο 9
Ρύθµιση για την αξιοποίηση του ακινήτου 

στην περιοχή «Μεσαία Γέφυρα» 

Η σύνταξη, µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2024, Ηλεκτρονικής Ταυ-
τότητας Κτιρίου και Αυτοτελούς Διηρηµένης Ιδιοκτησίας του άρ-
θρου 53 του ν. 4495/2017 (Α’ 167) για τα κτίρια, τις κατασκευές
και τις εγκαταστάσεις που βρίσκονται εντός του ακινήτου στην
περιοχή «Μεσαία Γέφυρα» ή «Μαρουγκάδες» ή «Γούβα» της Δ.Ε.
Μάνδρας του Δήµου Μάνδρας - Ειδυλλίας Αττικής που εµφαίνε-
ται µε στοιχεία 3-4-5-6-7-8-9-9’-10-11-….-23-24-25-41-42-43-….-
48-49-50-3’-3 στο τοπογραφικό διάγραµµα του Παραρτήµατος Ι’,
κλίµακας 1:500, όπως αυτό θεωρήθηκε από τον Προϊστάµενο του
Τµήµατος Τοπογραφικών Εφαρµογών του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, µε ενιαίο ΚΑΕΚ 050864601035/0/0 του Κτη-
µατολογικού Γραφείου Ελευσίνας, εφόσον δεν έχει συντελεστεί
κατεδάφιση µέχρι την ως άνω ηµεροµηνία, επέχει θέση άδειας
νοµιµοποίησης του άρθρου 106 του ν. 4495/2017. Για την κατε-
δάφιση κτιρίων, κατασκευών και εγκαταστάσεων εντός του ανω-
τέρω ακινήτου προ της σύνταξης Ηλεκτρονικής Ταυτότητας
Κτιρίου και Αυτοτελούς Διηρηµένης Ιδιοκτησίας απαιτείται από-
φαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κατόπιν πρότασης του φορέα υλοποίησης, η οποία
επέχει άδεια κατεδάφισης. Στις περιπτώσεις αυτές δεν απαιτείται
σύνταξη Ηλεκτρονικής Ταυτότητας Κτιρίου και Αυτοτελούς Διη-
ρηµένης Ιδιοκτησίας, αν η κατεδάφιση συντελεστεί µέχρι την 31η
Δεκεµβρίου 2024.

Άρθρο 10
Κτηµατολογική εγγραφή αυτοδίκαιης άρσης

αναγκαστικής απαλλοτρίωσης ακινήτου - 
Τροποποίηση ρυµοτοµικού σχεδίου του Δήµου Αγίου Ιωάννη

Ρέντη λόγω αυτοδίκαιης άρσης απαλλοτρίωσης

1. Διαπιστώνεται η αυτοδίκαιη, κατ’ εφαρµογή της περ. β) της
παρ. 1 του άρθρου 88 του ν. 4759/2020 (Α’ 245), άρση της ρυµο-
τοµικής απαλλοτρίωσης, η οποία είχε επιβληθεί µε την έγκριση
του ρυµοτοµικού σχεδίου του Δήµου Αγίου Ιωάννη Ρέντη Αττικής
και τη µε αρ. 4735/Β631/13.4.2009 απόφαση της Διευθύντριας
της Πολεοδοµίας Νοµαρχίας Πειραιά, µε θέµα «Κύρωση της αρ.
Μ23/2009 Πράξης Εφαρµογής στα Ο.Τ.234Α, 234Β και 234Δ που
περικλείονται από τις οδούς Θέµιδος, Πολυκράτους, Αθηνών-Πει-
ραιώς και διοικητικών ορίων Δήµων Ταύρου και Αγ. Ιωάννη Ρέντη
στην περιοχή Ελαιώνα του Δήµου Αγίου Ιωάννη Ρέντη, Ν. Αττι-
κής» στο Oικοδοµικό Tετράγωνο (Ο.Τ.) 234Α µε την άρση απαλ-
λοτρίωσης στο τµήµα Ε, εντός του κοινωφελούς χώρου Ε
(0901004-ΚΦ), εµβαδού είκοσι οχτώ χιλιάδων διακοσίων ογδόντα
έξι κόµµα ογδόντα πέντε (28.286,85) τετραγωνικών µέτρων (τ.µ.).
Η παρούσα διάταξη αποτελεί την εγγραπτέα πράξη για την κα-
ταχώριση της άρσης στο αρµόδιο κτηµατολογικό γραφείο ή υπο-
θηκοφυλακείο.

2. Τροποποιείται το εγκεκριµένο ρυµοτοµικό σχέδιο του Δήµου
Αγίου Ιωάννη Ρέντη στο Ο.Τ. 234Α µε την άρση απαλλοτρίωσης
στο τµήµα Ε, εντός του κοινωφελούς χώρου Ε (0901004-ΚΦ), εµ-
βαδού είκοσι οχτώ χιλιάδων διακοσίων ογδόντα έξι κόµµα ογδό-
ντα πέντε (28.286,85) τ.µ. και µε τον χαρακτηρισµό αυτού ως
οικοδοµήσιµου, όπως φαίνεται µε στοιχεία {69, 70, 71, 72, 73, 74,
75, 76, 83, 84, 67, 66, 65, 64, 63, 62, 61, 60, 59, 58, 57, 56, 85, 86,
69} στο από Απριλίου 2023 κτηµατολογικό διάγραµµα, που θεω-
ρήθηκε από τον Προϊστάµενο του Τµήµατος Αποτυπώσεων, Κτη-
µατολογίου και Γεωχωρικών Δεδοµένων του Οργανισµού
Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων (Παράρτηµα ΙΙ).

Άρθρο 11
Ρυθµίσεις για τη διαχείριση και αξιοποίηση λιµένων - Τροπο-

ποίηση παρ. 9 άρθρου δέκατου ένατου
ν. 2932/2001

Στην εξουσιοδότηση της παρ. 9 του άρθρου δέκατου ένατου
του ν. 2932/2001 (Α’ 145), στο τέλος της περ. α) προστίθεται εδά-
φιο, η περ. ε) αντικαθίσταται, προστίθενται περ. στ), ζ) και η), και
η παρ. 9 διαµορφώνεται ως εξής: 

«9. α) Με προεδρικά διατάγµατα που εκδίδονται µε πρόταση
των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, µετά από γνώµη της Ε.Σ.Α.Λ., εγκρίνονται
τα Αναπτυξιακά Προγράµµατα και Μελέτες Διαχείρισης Λιµένα
(MasterPlan) των λιµένων της χώρας που έχουν χαρακτηρισθεί
ως διεθνούς ενδιαφέροντος ή εθνικής σηµασίας. Με τα σχέδια
αυτά καθορίζονται τα µέγιστα επιτρεπόµενα όρια της ζώνης λι-
µένα, οι χρήσεις γης και οι όροι και περιορισµοί δόµησης στη
χερσαία ζώνη του λιµένα, οι επιτρεπόµενες προσχώσεις και τα
γενικά χαρακτηριστικά των προγραµµατιζόµενων έργων που εξυ-
πηρετούν την εµπορική, επιβατική, ναυτιλιακή, τουριστική, βιο-
µηχανική και αλιευτική κίνηση, καθώς και την επισκευή και τον
δεξαµενισµό πλοίων, η κυκλοφοριακή οργάνωση και κάθε άλλο
αναγκαίο στοιχείο για την εξυπηρέτηση της λειτουργικότητας και
της ασφάλειας του λιµένα. Με τα ίδια προεδρικά διατάγµατα γί-
νεται και η περιβαλλοντική έγκριση των πιο πάνω σχεδίων,
ύστερα από τήρηση της διαδικασίας στρατηγικής περιβαλλοντι-
κής εκτίµησης κατά τις οικείες διατάξεις, µε εκπόνηση Στρατηγι-
κής Μελέτης Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων και υποβολή στη
Διεύθυνση Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, διαβούλευση µε το κοινό και τις αρ-
µόδιες αρχές, αξιολόγηση της µελέτης και των αποτελεσµάτων
της διαβούλευσης, καθώς και έκδοση εισήγησης, οι όροι της
οποίας ενσωµατώνονται στο διάταγµα. Εφόσον στη χερσαία ή
θαλάσσια ζώνη του λιµένα υπάρχουν µνηµεία, αρχαιολογικοί
χώροι, ιστορικοί τόποι ή άλλα πολιτιστικά στοιχεία και σύνολα,
τα προεδρικά διατάγµατα του πρώτου εδαφίου προτείνονται και
από τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού. Αν τα Αναπτυξιακά
Προγράµµατα και Μελέτες Διαχείρισης Λιµένα (Master Plan) και
οι λιµένες του πρώτου εδαφίου συνέχονται µε σιδηροδροµικές
και εθνικές οδικές υποδοµές, τα προεδρικά διατάγµατα της πα-
ρούσας προτείνονται και από τον Υπουργό Υποδοµών και Μετα-
φορών. 

β) Η διαδικασία της περ. α’ εφαρµόζεται και για κάθε αναθεώ-
ρηση ή ουσιώδη τροποποίηση των Αναπτυξιακών Προγραµµάτων
και των Μελετών Διαχείρισης Λιµένα (MasterPlan) των λιµένων
διεθνούς ενδιαφέροντος ή εθνικής σηµασίας. Κατ’ εξαίρεση, µε
κοινές αποφάσεις των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέργειας
και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, ύστερα από γνώµη της
Ε.Σ.Α.Λ., µπορεί να επέρχονται µεµονωµένες και µη ουσιώδεις
τροποποιήσεις στα Αναπτυξιακά Προγράµµατα και τις Μελέτες
Διαχείρισης Λιµένα (MasterPlan) των πιο πάνω λιµένων. Για τις
τροποποιήσεις αυτές δεν απαιτείται να ακολουθηθεί η διαδικασία
της στρατηγικής περιβαλλοντικής εκτίµησης, εφόσον κατά τον
διενεργούµενο περιβαλλοντικό προέλεγχο διαπιστωθεί ότι δεν
επιφέρουν σηµαντικές επιπτώσεις στο περιβάλλον.

γ) Η έγκριση Π.Ε.Α.Λ. για λιµένες που έχουν χαρακτηρισθεί ως
µείζονος ενδιαφέροντος γίνεται µε κοινές αποφάσεις των Υπουρ-
γών Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής ύστερα από γνώµη της Ε.Σ.Α.Λ.. Με τις ίδιες αποφά-
σεις γίνεται και η περιβαλλοντική έγκριση των πιο πάνω προγραµ-
µάτων, κατόπιν τήρησης των σχετικών διατάξεων περί στρατη-
γικής περιβαλλοντικής εκτίµησης, όπου αυτό απαιτείται κατά τις
κείµενες διατάξεις. Για την έγκριση Π.Ε.Α.Λ. σε υφιστάµενο λι-
µένα ακολουθείται η διαδικασία περιβαλλοντικού προελέγχου,
προκειµένου να διαπιστωθεί εάν απαιτείται ή όχι η τήρηση πλή-
ρους διαδικασίας στρατηγικής περιβαλλοντικής εκτίµησης.

δ) Στους λοιπούς λιµένες τοπικής σηµασίας, ο καθορισµός των
χρήσεων γης και όρων και περιορισµών δόµησης εντός χερσαίας
ζώνης λιµένα, γίνεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και,
ύστερα από γνώµη της Ε.Σ.Α.Λ..

ε) Αποφάσεις της Ε.Σ.Α.Λ. για την έγκριση Αναπτυξιακού Προ-
γράµµατος και Μελέτης Διαχείρισης Λιµένα (MasterPlan) ή Πλαι-
σίου Έργων Ανάπτυξης Λιµένα (Π.Ε.Α.Λ.), οι οποίες εκδόθηκαν
µετά την έναρξη ισχύος του ν. 4081/2012 (Α’ 184), επέχουν θέση
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γνώµης για τη µετέπειτα έγκριση αυτών µε προεδρικό διάταγµα
ή κοινή απόφαση, αντίστοιχα, εκτός αν στο µεταξύ υποβληθεί νέο
Αναπτυξιακό Πρόγραµµα και Μελέτη Διαχείρισης Λιµένα (Master-
Plan) ή Π.Ε.Α.Λ. προς έλεγχο ή ζητηθεί η επικαιροποίηση του
ισχύοντος. Αποφάσεις της Ε.Σ.Α.Λ. για την έγκριση χρήσεων γης
και όρων και περιορισµών δόµησης σε λιµένες τοπικής σηµασίας,
οι οποίες εκδόθηκαν µετά την έναρξη ισχύος του ν. 4081/2012,
επέχουν θέση γνώµης για τη µετέπειτα έγκριση αυτών µε κοινή
απόφαση, εκτός αν στο µεταξύ υποβληθεί νέα µελέτη χωροταξι-
κής οργάνωσης ή ζητηθεί η επικαιροποίηση των χρήσεων γης και
όρων και περιορισµών δόµησης.

στ) Με τα προεδρικά διατάγµατα της περ. α) µπορεί να τροπο-
ποιούνται εγκεκριµένα Ειδικά Πολεοδοµικά Σχέδια, Τοπικά Πολε-
οδοµικά Σχέδια, Γενικά Πολεοδοµικά Σχέδια, Σχέδια Χωρικής και
Οικιστικής Οργάνωσης Ανοιχτής Πόλης, Ζώνες Οικιστικού Ελέγ-
χου και άλλα σχέδια χρήσεων γης, κατά το µέρος που αφορούν
χερσαίες ζώνες λιµένων, εφόσον η τροποποίηση καθίσταται ανα-
γκαία για τον ολοκληρωµένο σχεδιασµό και τη διαχείριση των
ζωνών αυτών, στο πλαίσιο του οικείου Αναπτυξιακού Προγράµ-
µατος και της Μελέτης Διαχείρισης Λιµένα. Αν διαπιστώνεται αλ-
ληλοεπικάλυψη ορίων µεταξύ χερσαίων ζωνών λιµένων και
περιοχών που εµπίπτουν σε εγκεκριµένα σχέδια πόλεως, ρυµο-
τοµικά σχέδια ή τοπικά ρυµοτοµικά σχέδια του άρθρου 26 του ν.
1337/1983 (Α’ 133), µε τα ίδια προεδρικά διατάγµατα µπορεί να
τροποποιούνται τα σχέδια αυτά ύστερα από γνωµοδότηση του
οικείου δήµου και τήρηση της διαδικασίας δηµοσιότητας του άρ-
θρου 154 του Κώδικα Βασικής Πολεοδοµικής Νοµοθεσίας (π.δ.
της 14.7.1999, Δ’ 580), όπου αυτή απαιτείται. Η τήρηση της ανω-
τέρω διαδικασίας δηµοσιότητας δεν απαιτείται εφόσον η οριο-
θέτηση της χερσαίας ζώνης λιµένα έχει γίνει µετά την έγκριση
των πιο πάνω σχεδίων. Αν κατά την τροποποίηση των ανωτέρω
σχεδίων ρυµοτοµείται νοµίµως υφιστάµενο κτίριο, τότε απαιτείται
η σύµφωνη γνώµη του δήµου.

Σε όλες τις ανωτέρω περιπτώσεις τροποποίησης σχεδίων, για
την έκδοση των προεδρικών διαταγµάτων της περ. α), και της
γνώµης της Ε.Σ.Α.Λ. επί του προεδρικού διατάγµατος, προηγείται
γνωµοδότηση του Κεντρικού Συµβουλίου Πολεοδοµικών Θεµά-
των και Αµφισβητήσεων. Στην Ε.Σ.Α.Λ. για τις ανωτέρω τροπο-
ποιήσεις εισηγείται ο αρµόδιος Γενικός Γραµµατέας που
εκπροσωπεί το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας στην
επιτροπή αυτή ή ο νόµιµος αναπληρωτής του. Εάν λόγω της τρο-
ποποίησης ρυµοτοµικών σχεδίων ή τοπικών ρυµοτοµικών σχε-
δίων ανακύπτουν υποχρεώσεις σε βάρος του οικείου δήµου
ένεκα ρυµοτοµίας, αυτές βαρύνουν τον αρµόδιο φορέα διοίκη-
σης και εκµετάλλευσης του λιµένα. Ο σχετικός µηχανισµός απο-
ζηµίωσης εξειδικεύεται στο διάταγµα της περ. α). Στις περι-
πτώσεις αυτές, δεν απαιτείται σύνταξη πράξης εφαρµογής, το
δε διάταγµα επέχει θέση πράξης εφαρµογής για τις νόµιµες συ-
νέπειες και µεταγράφεται.

ζ) Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται ύστερα από πρόταση
των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, µπορεί να εγκρίνεται ειδικός οικοδοµικός
κανονισµός για την ανέγερση κτιρίων και εγκαταστάσεων, την το-
ποθέτηση προσωρινών κατασκευών και τη διαµόρφωση ακάλυ-
πτων χώρων εντός της χερσαίας ζώνης λιµένων, έτσι ώστε να
εξυπηρετούνται οι χρήσεις και λειτουργίες που αναπτύσσονται
εντός της ζώνης αυτής, σύµφωνα µε τον προορισµό τους. Για
όσα θέµατα δεν ρυθµίζονται από τον ανωτέρω ειδικό οικοδοµικό
κανονισµό, εφαρµόζεται ο Νέος Οικοδοµικός Κανονισµός (ΝΟΚ,
ν. 4067/2012, Α’ 79). Έως την έγκριση του ειδικού οικοδοµικού
κανονισµού, µε τα προεδρικά διατάγµατα της περ. α) µπορεί να
εγκρίνονται παρεκκλίσεις από τον ΝΟΚ σε ό,τι αφορά στο ύψος
και στον συντελεστή κατ’ όγκο εκµετάλλευσης αποθηκών, εγκα-
ταστάσεων εφοδιαστικής και άλλων ειδικών κτιρίων και εγκατα-
στάσεων, καθώς και τις αποστάσεις µεταξύ των κτιρίων και
εγκαταστάσεων.

η) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Υποδοµών και Μεταφορών και Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής δύναται να εγκρίνονται προδιαγραφές για την εκπό-
νηση των Αναπτυξιακών Προγραµµάτων και Μελετών Διαχείρισης
Λιµένων.»

Άρθρο 12
Ειδικότερη ρύθµιση χρήσεων γης - Τροποποίηση 

παρ. 4 άρθρου 7 ν. 3325/2005

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 7 του  ν. 3325/2005
(Α’ 68), περί δραστηριοτήτων που ιδρύθηκαν νόµιµα και λειτουρ-
γούν σε περιοχές χωρίς καθορισµένες χρήσεις γης, αντικαθίστα-
ται, και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Οι δραστηριότητες, συµπεριλαµβανοµένων και όσων εµπί-
πτουν στο πεδίο εφαρµογής της υπ’ αρ. 172058/11.2.2016 κοινής
απόφασης των Υπουργών Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Εσω-
τερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Οικονοµίας, Ανάπτυ-
ξης και Τουρισµού, Οικονοµικών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας
και Υγείας (Β’ 354) που ιδρύθηκαν νόµιµα και λειτουργούν σε πε-
ριοχές χωρίς καθορισµένες χρήσεις γης, µπορούν να συνεχίσουν
τη λειτουργία τους, σε περίπτωση καθορισµού της χρήσης γης
από τον πολεοδοµικό σχεδιασµό πρώτου επιπέδου µε τον οποίο
αυτές καθίστανται µη συµβατές και δεν υποχρεούνται σε µετε-
γκατάσταση, εφόσον δεν επιβάλλεται ρητά η αποµάκρυνσή τους.
Η επέκταση των δραστηριοτήτων αυτών είναι δυνατή εντός του
χώρου ή του γηπέδου όπου λειτουργούσαν πριν τον καθορισµό
της χρήσης γης και µέσα στα όρια του βαθµού όχλησης, όπως
αυτά προσδιορίζονται βάσει της τελευταίας ισχύουσας έγκρισης
ή γνωστοποίησης λειτουργίας.»

Άρθρο 13
Απόσταση χωροθέτησης για την εγκατάσταση 

φωτοβολταϊκών σταθµών σε όρια λατοµικών περιοχών - Τρο-
ποποίηση παρ. 2 άρθρου 48 ν. 4512/2018 

Στο τέταρτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 48 του ν. 4512/
2018 (Α’ 5), περί χωροθέτησης, τροποποίησης και αποχαρακτη-
ρισµού λατοµικών περιοχών, προστίθεται η απόσταση χωροθέ-
τησης εγκαταστάσεων φωτοβολταϊκών σταθµών, και η παρ. 2
διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Το όριο των χιλίων µέτρων της παρ. 1 δεν ισχύει για την
ανέγερση κτιρίων και µηχανολογικών εγκαταστάσεων για την
άσκηση δραστηριοτήτων, όπως αυτές ορίζονται στις παρ. 1 έως
5 του άρθρου 17 του ν. 3982/2011 (Α’ 143), για τις µονάδες των
περιπτώσεων γ’ και ζ’ της παρ. 3 του άρθρου 18 του ιδίου νόµου
και για τις εγκαταστάσεις έργων Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας
(Α.Π.Ε.). Στις περιπτώσεις αυτές η χωροθέτηση πραγµατοποι-
είται σε αποστάσεις µεγαλύτερες των πεντακοσίων µέτρων από
τα όρια των λατοµικών περιοχών. Επίσης, κατά τη χωροθέτηση
πλησίον λατοµικών περιοχών Επιχειρηµατικών Πάρκων όπως
αυτά περιγράφονται στο τρίτο µέρος του ν. 3982/2011, κάτω από
το όριο των χιλίων και σε απόσταση όχι µικρότερη των πεντακο-
σίων µέτρων επιτρέπεται µόνο η ανέγερση κτιρίων και µηχανο-
λογικών εγκαταστάσεων για την άσκηση δραστηριοτήτων όπως
ορίζονται στις παρ. 1 έως 5 του άρθρου 59 και για τις µονάδες
των περ. γ’ και ζ’ της παρ. 3 του άρθρου 18 του ν. 3982/2011.

Η ελάχιστη απόσταση χωροθέτησης από τα όρια της λατοµι-
κής περιοχής, όταν πρόκειται: α) για πυλώνες ανεµογεννητριών
ορίζεται στα εκατόν πενήντα (150) µέτρα, και β) για εγκατάσταση
φωτοβολταϊκών σταθµών ορίζεται στα εκατό (100) µέτρα.

Οµοίως, το όριο των χιλίων µέτρων δεν ισχύει για την ανέγερση
κτιρίων που προορίζονται για γεωργοκτηνοτροφικές και υδατο-
καλλιεργητικές εγκαταστάσεις, στέγαστρα σφαγής, γεωργικές
αποθήκες, δεξαµενές και θερµοκήπια, όπως αυτά περιγράφονται
στο άρθρο 163 του Κώδικα Βασικής Πολεοδοµικής Νοµοθεσίας
(π.δ. 14.7.1999, Δ’ 580), τα οποία χωροθετούνται σε αποστάσεις
µεγαλύτερες των πεντακοσίων (500) µέτρων από τα όρια της λα-
τοµικής περιοχής. Ειδικώς για τις πτηνοτροφικές και κτηνοτρο-
φικές µονάδες απαιτείται προηγούµενη θετική γνώµη της
Επιτροπής Ελέγχου Σταυλισµού του άρθρου 4 του  ν. 4056/2012
(Α’ 52).

Οι ανωτέρω αποστάσεις µπορεί να περιορίζονται, κατά περί-
πτωση, µε αιτιολογηµένη απόφαση του Υπουργού Περιβάλλο-
ντος και Ενέργειας, ύστερα από εισήγηση του αρµόδιου
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Τµήµατος Επιθεώρησης Μεταλλείων της Ειδικής Γραµµατείας
του Σώµατος Επιθεωρητών και Ελεγκτών του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, εφόσον το ανάγλυφο της περιοχής και
οι συγκεκριµένες συνθήκες το επιτρέπουν.

Η εφαρµογή των διατάξεων της παρούσας παραγράφου,
καθώς και της παρ. 1 ανατίθεται στα οικεία πολεοδοµικά όργανα
του ν. 4067/2012 (Α’ 79).

Τα δασοτεχνικά έργα των άρθρων 15 και 16 του ν. 998/ 1979
εκτελούνται ανεξαρτήτως της απόστασής τους από το όριο της
λατοµικής περιοχής.»

Άρθρο 14
Απόσταση για την εγκατάσταση συστήµατος 

συσσωρευτών για την ηλεκτροδότηση των νησιών - Τροπο-
ποίηση παρ. 3.1 άρθρου 189 ν. 4001/2011

Στο πεδίο της παρ. 3.1 του άρθρου 189 του  ν. 4001/2011 (Α’
179), περί ηλεκτροδότησης νησιών, προστίθεται το σύστηµα συσ-
σωρευτών, και η παρ. 3.1 διαµορφώνεται ως εξής:

«3.1 Σε περιοχές που έχουν εκδοθεί προεδρικά διατάγµατα για
τον καθορισµό Ζώνης Οικιστικού Ελέγχου (Ζ.Ο.Ε.), προεδρικά
διατάγµατα προστασίας ή Γενικά Πολεοδοµικά Σχέδια, η από-
σταση που πρέπει να τηρείται ανάµεσα στη γραµµή αιγιαλού και
στη γραµµή δόµησης κτιρίων και εγκαταστάσεων σε γήπεδο
όπου έχει ή πρόκειται να κατασκευαστεί ή εγκατασταθεί κτίριο ή
εγκατάσταση του συστήµατος ή του δικτύου διανοµής ηλεκτρι-
κής ενέργειας ή σύστηµα συσσωρευτών, ορίζεται στα 30 µ..»

Άρθρο 15
Θέσπιση πολεοδοµικής και περιβαλλοντικής εισφοράς και

χορήγηση παρεκκλίσεων σε περιοχές 
Βιοµηχανικών - Βιοτεχνικών Πάρκων 

και βιοµηχανικές περιοχές

1. Επιτρέπεται για κτίρια εφοδιαστικής, βιοµηχανίας/ βιοτε-
χνίας και αποθήκευσης που βρίσκονται εντός εγκεκριµένων Πο-
λεοδοµικών Μελετών Βιοµηχανικών - Βιοτεχνικών Πάρκων (ΒΙΠΑ
- ΒΙΟΠΑ) και ΒΙΠΑ - ΒΙΟΠΑ υπό εξυγίανση, βάσει του ν. 1337/1983
(Α’ 33) και του  ν. 2508/1997 (Α’ 124), να χορηγούνται παρεκκλί-
σεις ως προς το ποσοστό κάλυψης, τον συντελεστή δόµησης, το
µέγιστο επιτρεπόµενο ύψος και τον συντελεστή όγκου σύµφωνα
µε την παρ. 2 του άρθρου 11 του ν. 4982/2022 (Α’ 195). Προϋπό-
θεση για τη χορήγησή τους αποτελεί η εκπλήρωση των υποχρε-
ώσεων των ιδιοκτησιών σε γη και χρήµα, σύµφωνα µε τις οικείες
Πράξεις Εφαρµογής των Πολεοδοµικών Μελετών και η µη
ύπαρξη δεσµεύσεων από ειδικά καθεστώτα προστασίας και
ασφάλειας. Πριν την έκδοση των αποφάσεων της παρ. 3, για τα
ανωτέρω, καταβάλλεται από τον ενδιαφερόµενο σε ειδικό λογα-
ριασµό του Πράσινου Ταµείου αντισταθµιστική πολεοδοµική ει-
σφορά ύψους πέντε τοις εκατό (5%) επί του κόστους του
συµβατικού προϋπολογισµού του τµήµατος του έργου που αντι-
στοιχεί στην παρέκκλιση ή πέντε τοις χιλίοις (5‰) στην περί-
πτωση που γίνεται χρήση αναλυτικού προϋπολογισµού για τη
χρηµατοδότηση δράσεων που αντισταθµίζουν την επιβάρυνση
του περιβάλλοντος, όπως αυτές εξειδικεύονται µε απόφαση του
Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

Οι ανωτέρω αποφάσεις δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως. 

2. Αποφάσεις παρεκκλίσεων που έχουν χορηγηθεί σε γήπεδα
βιοµηχανικών και βιοτεχνικών κτιρίων σύµφωνα το άρθρο 4 του
από 24.5.1985 π.δ. (Δ’ 270), µπορεί να επαναχορηγούνται και σε
τµήµατα του αρχικού γηπέδου υπό τις εξής προϋποθέσεις:

α) τα τµήµατα είναι κατά κανόνα άρτια και οικοδοµήσιµα και
δηµιουργήθηκαν από νόµιµη κατάτµηση, και

β) τις παρεκκλίσεις αιτούνται από κοινού οι ιδιοκτήτες των τµη-
µάτων του αρχικού γηπέδου µε την υποβολή των σχετικών δικαιο-
λογητικών στοιχείων και τεχνικών εκθέσεων και µελετών τεκµη-
ρίωσης. 

3. Οι ανωτέρω παρεκκλίσεις εγκρίνονται µε απόφαση του
Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας µετά από γνώµη του ΚΕ-
ΣΥΠΟΘΑ για την Περιφέρεια Αττικής. Για τις υπόλοιπες περιοχές

της χώρας οι ανωτέρω παρεκκλίσεις εγκρίνονται µε απόφαση του
Συντονιστή της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης µετά από
γνώµη του αρµόδιου ΣΥΠΟΘΑ.

Οι ανωτέρω αποφάσεις δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως. 

Άρθρο 16
Τρόπος υπολογισµού εισφοράς σε γη σε ακίνητα που χαρα-

κτηρίζονται από το εγκεκριµένο 
Γενικό Πολεοδοµικό Σχέδιο ως Βιοµηχανικά 

και Βιοτεχνικά Πάρκα

Στο τέλος της περ. δ) της παρ. 5 του άρθρου 12 του ν. 3986/
2011 (Α’ 152), προστίθεται νέο τελευταίο εδάφιο ως προς τον
τρόπο υπολογισµού εισφοράς σε γη και η περ. δ) διαµορφώνεται
ως εξής:

«δ. Μετά την έκδοση των προεδρικών διαταγµάτων της περ. α’
συντάσσονται από το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας
πράξεις εφαρµογής για τα ακίνητα τα οποία ρυθµίζονται από τα
ανωτέρω διατάγµατα, όπου αυτό απαιτείται, οι οποίες κυρώνο-
νται µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας.
Για τον υπολογισµό της εισφοράς σε γη, λαµβάνεται υπόψη η νο-
µική και πραγµατική κατάσταση των ακινήτων κατά την ηµεροµη-
νία δηµοσίευσης του προεδρικού διατάγµατος της περ. α’. Η
εισφορά αυτή, κατά το µέρος που αφορά σε µη ρυµοτοµούµενα
τµήµατα της ιδιοκτησίας, µπορεί να µετατρέπεται σε χρηµατική
συµµετοχή εφόσον συντρέχουν οι προϋποθέσεις της παρ. 7 του
άρθρου 8 του  ν. 1337/1983 (Α’ 33), όπως αυτές τεκµηριώνονται
στην πολεοδοµική εκτίµηση της περ. α’, ιδίως δε στις περιπτώ-
σεις όπου η συµµετοχή σε γη καθιστά δυσχερή την αξιοποίηση
του ακινήτου λόγω της υπάρξεως διατηρητέων κτιρίων και σχε-
τικών ζωνών προστασίας ή και άλλων νοµίµως υφιστάµενων κτι-
ρίων που βρίσκονται διάσπαρτα στην όλη έκταση. Σε ακίνητα που
βρίσκονται εντός περιοχών που χαρακτηρίζονται από το εγκεκρι-
µένο Γενικό Πολεοδοµικό Σχέδιο ως Βιοµηχανικά (ΒΙΠΑ) - Βιοτε-
χνικά (ΒΙΟΠΑ) Πάρκα προς εξυγίανση, η εισφορά σε γη
υπολογίζεται σύµφωνα µε την περ. ζ’ της παρ. 4 του άρθρου 8
του ν. 1337/1983, ανεξαρτήτως των προτεινόµενων νέων χρή-
σεων που εµπεριέχονται στο οικείο Ε.Σ.Χ.Α.Δ.Α. ή Ε.Σ.Χ.Α.Σ.Ε..»

Άρθρο 17
Μεταβατική ρύθµιση για την εναρµόνιση 

του υποκείµενου πολεοδοµικού σχεδιασµού 
µε το οικείο Γενικό Πολεοδοµικό Σχέδιο - 

Τροποποίηση παρ. 14 άρθρου 108 ν. 5007/2022 

Στην παρ. 14 του άρθρου 108 του ν. 5007/2022 (Α’ 241), περί
παρατάσεων προθεσµιών και προσωρινών ρυθµίσεων, η λέξη
«χωρικού» αντικαθίσταται από τη λέξη «πολεοδοµικού», προστί-
θενται εδάφια δεύτερο, τρίτο, τέταρτο και πέµπτο, και η παρ. 14
διαµορφώνεται ως εξής:

«14. Χρήσεις κτιρίων και εγκαταστάσεων, για τα οποία έχει εκ-
δοθεί οικοδοµική άδεια, επιτρέπονται έως την εναρµόνιση του
υποκειµένου πολεοδοµικού σχεδιασµού µε το οικείο Γενικό Πο-
λεοδοµικό Σχέδιο (Γ.Π.Σ.), εφόσον το Γ.Π.Σ. προβλέπει την εν
λόγω χρήση. Μέχρι την εναρµόνιση του υποκείµενου πολεοδοµι-
κού σχεδιασµού µε το ισχύον Γ.Π.Σ. είναι επιτρεπτή η αποπερά-
τωση νοµίµως υφιστάµενων κτισµάτων, των οποίων έχει κατα-
σκευαστεί ο φέρων οργανισµός, εντός του νόµιµου περιγράµµα-
τος και όγκου αυτών, ή και η αλλαγή χρήσης, εφόσον πρόκειται
για χρήση επιτρεπόµενη από το ισχύον Γ.Π.Σ., και υπό τις εξής
προϋποθέσεις:

α) δεν απαιτείται ειδικότερη εξειδίκευση των χρήσεων του
Γ.Π.Σ. στο οικοδοµικό τετράγωνο του ρυµοτοµικού σχεδίου,
όπως καθορισµός κοινωφελούς ή κοινόχρηστου χώρου ή άλλη
εξειδίκευση, στο οποίο βρίσκεται το υφιστάµενο κτίσµα, και

β) εξασφαλίζονται οι απαιτούµενες, κατά τις ισχύουσες σχετι-
κές διατάξεις, θέσεις στάθµευσης για την αιτούµενη επιτρεπό-
µενη χρήση.  

Για τη συνδροµή των προυποθέσεων των περ. α) και β), γνω-
µοδοτεί το οικείο Συµβούλιο Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφι-
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σβητήσεων πριν από την έκδοση της οικοδοµικής άδειας αποπε-
ράτωσης ή και αλλαγής χρήσης του κτίσµατος. Κατ’ εξαίρεση,
για ειδικά κτίρια, µε προσµετρώµενη στον συντελεστή δόµησης
επιφάνεια άνω των πέντε χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων (5.000
τ.µ.), η προέγκριση αδειών αποπεράτωσης ή και αλλαγής χρήσης
εκδίδεται από τη Διεύθυνση Αρχιτεκτονικής Οικοδοµικών Κανο-
νισµών και Αδειοδοτήσεων του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, κατόπιν γνωµοδότησης του αρµόδιου Κεντρικού Συµ-
βουλίου Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφισβητήσεων. Η γνωµο-
δότηση των παραπάνω Συµβουλίων δεν υποκαθιστά την
υποχρέωση λήψης άλλων γνωµοδοτήσεων.»

Άρθρο 18
Βεβαίωση καταλληλότητας για την πολεοδόµηση 

των περιοχών περιβαλλοντικής αναβάθµισης 
και ιδιωτικής πολεοδόµησης - Προσθήκη παρ. 3 

στο άρθρο 4 του ν. 4280/2014

Στο άρθρο 4 του ν. 4280/2014 (Α’ 159), περί βεβαίωση καταλ-
ληλότητας, προστίθεται παρ. 3 ως εξής:

«3. Η βεβαίωση καταλληλότητας της παρ. 2 του άρθρου 3, περί
πολεοδόµησης περιοχών περιβαλλοντικής αναβάθµισης και ιδιω-
τικής πολεοδόµησης, µπορεί να χορηγείται για την προσαύξηση
σε όµορη περιοχή εµβαδού, µέχρι πενήντα τοις εκατό (50%),
εκτάσεων µε εγκεκριµένη Πολεοδοµική Μελέτη Περιοχών Ειδικά
Ρυθµιζόµενης Πολεοδόµησης (ΠΕΡΠΟ), σύµφωνα µε το άρθρο
24 του ν. 2508/1997 (Α’ 124), αν η έκταση της προσαύξησης εµπί-
πτει σε περιοχή που είχε προσδιοριστεί από εγκεκριµένο Σχέδιο
Γενικών Κατευθύνσεων ως περιοχή αναζήτησης ΠΕΡΠΟ και της
οποίας η καταλληλότητα τεκµηριώνεται µε την υποβολή των στοι-
χείων της παρ. 1 του παρόντος.» 

Άρθρο 19
Διαδικασία σηµειακής τροποποίησης Γενικών
Πολεοδοµικών Σχεδίων και Σχεδίων Χωρικής
και Οικιστικής Οργάνωσης Ανοικτής Πόλης - 

Αντικατάσταση παρ. 14 άρθρου 7 ν. 4447/2016 

Η παρ. 14 του άρθρου 7 του ν. 4447/2016 (Α’ 241), περί σηµει-
ακής τροποποίησης Γενικών Πολεοδοµικών Σχεδίων, αντικαθί-
σταται ως εξής:

«14. Τα Γενικά Πολεοδοµικά Σχέδια (ΓΠΣ) και Σχέδια Χωρικής
και Οικιστικής Οργάνωσης Ανοικτής Πόλης (ΣΧΟΟΑΠ) που
ισχύουν κατά τη δηµοσίευση του παρόντος, δύνανται να τροπο-
ποιούνται σηµειακά µέχρι την έγκριση των Τοπικών Πολεοδοµι-
κών Σχεδίων, σύµφωνα µε τα άρθρα 4 και 5 του ν. 2508/1997 (Α’
124). 

Για τη σηµειακή τροποποίηση υποβάλλεται φάκελος Περιβαλ-
λοντικού Προελέγχου σύµφωνα µε το άρθρο 5 της υπό στοιχεία
ΥΠΕΧΩΔΕ/ΕΥΠΕ/οικ. 107017/2006 κοινής απόφασης των υπουρ-
γών Εσωτερικών, Δηµόσιας Διοίκησης και Αποκέντρωσης, Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών, Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και Δηµο-
σίων Έργων (Β’ 1225). Στις περιπτώσεις σηµειακής τροποποί-
ησης ΓΠΣ ή ΣΧΟΟΑΠ, τα οποία δεν έχουν υποβληθεί σε διαδικα-
σία Στρατηγικής Περιβαλλοντικής Εκτίµησης (ΣΠΕ), ακολουθείται
η διαδικασία φακέλου περιβαλλοντικού προελέγχου, σύµφωνα
µε το άρθρο 5 της παραπάνω κοινής υπουργικής απόφασης για
τη σηµειακή τροποποίηση του ΓΠΣ ή ΣΧΟΟΑΠ.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΡΤΙΟΤΗΤΑ, ΤΙΣ ΟΙΚΟΔΟΜΙΚΕΣ

ΑΔΕΙΕΣ ΚΑΙ ΤΙΣ ΜΕΛΕΤΕΣ

Άρθρο 20
Διατήρηση της αρτιότητας οικοπέδων σε ειδικές

περιπτώσεις αναγκαστικής απαλλοτρίωσης -
Προσθήκη Κεφαλαίου ΗΑ’ στον ν. 4759/2020

Στον ν. 4759/2020 (Α’ 245) προστίθεται Κεφάλαιο ΗΑ’ ως εξής:

«ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΗΑ’

ΔΙΑΤΗΡΗΣΗ ΤΗΣ ΑΡΤΙΟΤΗΤΑΣ ΟΙΚΟΠΕΔΩΝ 
ΣΕ ΕΙΔΙΚΕΣ ΠΕΡΙΠΤΩΣΕΙΣ ΑΝΑΓΚΑΣΤΙΚΗΣ 

ΑΠΑΛΛΟΤΡΙΩΣΗΣ 

Άρθρο 93Α
Διατήρηση της αρτιότητας οικοπέδων σε ειδικές 

περιπτώσεις αναγκαστικής απαλλοτρίωσης

Κατά κανόνα άρτια και οικοδοµήσιµα οικόπεδα εντός ορίων
οικισµών κάτω των δύο χιλιάδων (2.000) κατοίκων, που αποµει-
ούνται συνεπεία αναγκαστικών απαλλοτριώσεων για τη διαπλά-
τυνση δηµοτικών οδών, χωρίς αποζηµίωση των ιδιοκτητών ως
προς το υπόλοιπο της αποµείωσης τµήµα, θεωρούνται άρτια και
οικοδοµήσιµα, ακόµα και αν δεν πληρούν τις προϋποθέσεις αρ-
τιότητας, εφόσον µετά την απαλλοτρίωση αποµένει ποσοστό
τουλάχιστον εβδοµήντα τοις εκατό (70%) της αρχικής έκτασης,
άλλως απαλλοτριώνονται και αποζηµιώνονται στο σύνολό τους.» 

Άρθρο 21
Αλλαγή επιβλέποντος µηχανικού - Τροποποίηση 

παρ. 9 άρθρου 42 ν. 4495/2017 

Στο τέλος της παρ. 9 του άρθρου 42 του ν. 4495/2017 (A’ 167),
περί ισχύος, αναθεώρησης και ενηµέρωσης οικοδοµικών αδειών
και προεγκρίσεων και εγκρίσεων µικρής κλίµακας και γνωστοποί-
ησης πρόσθετων εργασιών, προστίθενται δέκα εδάφια και η παρ.
9 διαµορφώνεται ως εξής:

«9. Η οικοδοµική άδεια αναθεωρείται κατά τον χρόνο ισχύος
της, αν παραιτηθεί ή αντικατασταθεί - αλλάξει ο επιβλέπων µη-
χανικός, µε αίτηση που συνοδεύεται από:

α) λεπτοµερή τεχνική έκθεση του νέου επιβλέποντος µηχανι-
κού, η οποία περιλαµβάνει αναλυτική περιγραφή του σταδίου των
εργασιών και φωτογραφίες της κατασκευής και του περιβάλλο-
ντος χώρου,

β) δήλωση του µηχανικού που αντικαθίσταται για τη σύννοµη
περάτωση των εργασιών που έχει επιβλέψει, η οποία συνοδεύε-
ται από τεχνική έκθεση, καθώς και φωτογραφίες της κατασκευής
και του περιβάλλοντος χώρου. Οι οικοδοµικές εργασίες στην πε-
ρίπτωση αυτήν διακόπτονται αµέσως και επαναλαµβάνονται µόνο
µετά την αναθεώρηση της άδειας και την ανάληψη επίβλεψης
από νέο µηχανικό.

Αν υποβληθεί δήλωση παραίτησης του επιβλέποντος µηχανι-
κού, η οποία συνοδεύεται από τεχνική έκθεση µε τις εκτελεσθεί-
σες εργασίες, διακόπτονται αµέσως οι οικοδοµικές εργασίες και
η συνέχισή τους επιτρέπεται µόνο µετά την αναθεώρηση της
αδείας και την ανάληψη επίβλεψης από νέο µηχανικό.

Ο επιβλέπων θεωρείται, ότι απέχει από την επίβλεψη των ερ-
γασιών δόµησης που ανέλαβε και απαλλάσσεται των ευθυνών
του, µόνο αν δηλώσει εγγράφως την αποχή από την επίβλεψη
στην αρµόδια Υ.ΔΟΜ..

Οι κρατήσεις και οι εισφορές που καταβλήθηκαν κατά την έκ-
δοση των αδειών συµψηφίζονται κατά την έκδοση της αναθεώ-
ρησής τους. Αν δεν είναι απαραίτητη η αναθεώρηση αλλά µόνο
η ενηµέρωση του φακέλου της άδειας, δεν απαιτούνται πρόσθε-
τες οικονοµικές επιβαρύνσεις.

Αν ο επιβλέπων µηχανικός αρνείται να υποβάλει τη δήλωση της
περ. β’, κατατίθεται αντί αυτής, πόρισµα αυτοψίας του Ελεγκτή
Δόµησης που πιστοποιεί το στάδιο εργασιών, καθώς και την ορθή
εφαρµογή των εγκεκριµένων µελετών του έργου. Η αµοιβή του
επιβλέποντος µηχανικού που έχει αντικατασταθεί, για τις οικοδο-
µικές εργασίες που πραγµατοποιήθηκαν, η καταβολή της οποίας
υπόκειται στον έλεγχο των εισφορών και κρατήσεων της άδειας
αναθεώρησης, προσδιορίζεται βάσει του σταδίου εργασιών, που
διαπιστώνονται από τον Ελεγκτή Δόµησης και από τη συµφωνη-
θείσα αµοιβή επίβλεψης. Αν δεν υπάρχει έγκυρη έγγραφη συµ-
φωνία για την αµοιβή επίβλεψης µεταξύ του κυρίου του έργου
και του µηχανικού, λαµβάνεται υπόψη η νόµιµη αµοιβή της παρ.
1 του άρθρου 1 του π.δ. 696/1974 (Α’ 301), σύµφωνα µε τις παρ.
5 και 8 του άρθρου 7 του ν. 3919/2011 (Α’ 32). Αντί του πορίσµα-
τος αυτοψίας του Ελεγκτή Δόµησης, δύναται να κατατίθεται τε-
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χνική έκθεση του νέου επιβλέποντος µηχανικού, µε την οποία πι-
στοποιείται το στάδιο των µελετών, συµπεριλαµβανοµένης της
φωτογραφικής απεικόνισης, καθώς και η ορθή εφαρµογή των
εγκεκριµένων µελετών του έργου, προκειµένου να αναληφθεί η
επίβλεψη για τα επόµενα στάδια. Στην περίπτωση αυτή καταβάλ-
λεται στον µηχανικό, που έχει αντικατασταθεί, το σύνολο της
συµφωνηθείσας αµοιβής επίβλεψης, ανεξαρτήτως του σταδίου
των εργασιών.

Εφόσον ο απερχόµενος επιβλέπων µηχανικός δεν παραλαµβά-
νει την αµοιβή του ή δεν παρέχει στον ιδιοκτήτη του ακινήτου
τραπεζικό λογαριασµό για την κατάθεσή της, αυτή δύναται να
κατατίθεται στο Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων. 

Κατά τον έλεγχο των απαιτούµενων εισφορών και κρατήσεων
του έργου υπέρ του Δηµοσίου, των Δήµων και του Ηλεκτρονικού
Εθνικού Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης (e-ΕΦΚΑ), για την έκδοση
της άδειας αναθεώρησης, η αρµόδια Υπηρεσία Δόµησης
(Υ.ΔΟΜ.) ελέγχει τα αποδεικτικά καταβολής της αµοιβής και των
φόρων που τη συνοδεύουν. Αν, κατά τα ανωτέρω, η αµοιβή έχει
κατατεθεί στο Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων, στην Υ.ΔΟΜ.
υποβάλλεται το αποδεικτικό της κατάθεσης. Για την πρόοδο της
διαδικασίας, το αποδεικτικό καταβολής του φόρου επιτηδεύµα-
τος µηχανικού δύναται να προσκοµίζεται από τον υπόχρεο µηχα-
νικό σε µεταγενέστερο χρόνο, µετά την παραλαβή της αµοιβής
του.

Τα παραπάνω δεν δεσµεύουν τον επιβλέποντα µηχανικό, που
έχει αντικατασταθεί, για να προχωρήσει σε νοµικές ενέργειες,
προς τον σκοπό της επίλυσης άλλων πρόσθετων διαφορών ή
αντιδικιών µε τον κύριο του έργου, συµπεριλαµβανοµένων και
όσων σχετίζονται µε το ύψος της αµοιβής επίβλεψης, που υπερ-
βαίνει την καταβληθείσα για την έκδοση της άδειας αναθεώρη-
σης.»

Άρθρο 22
Ανασύσταση φακέλου οικοδοµικών αδειών - 
Προσθήκη άρθρου 51Α στον ν. 4495/2017

Στον ν. 4495/2017 (Α’ 167) προστίθεται άρθρο 51Α ως εξής:

«Άρθρο 51Α
Ανασύσταση φακέλου οικοδοµικών αδειών

1. Για τις ιδιοκτησίες, των οποίων η οικοδοµικη�  α� δεια εκδο� θηκε
πριν απο�  την ε�ναρξη ισχυ� ος του απο�  8.9.1983 προεδρικού διατά-
γµατος (Δ’ 394), η ολική ή µερική ανασυ� σταση φακέλου οικοδο-
µικών αδειών πραγµατοποιείται µε αντι�γραφα των σχεδίων, όπως
προσαρτη� θηκαν στην πρα� ξη συ� στασης διηρηµε�νων ιδιοκτησιω� ν,
αν υφίστανται, εφο� σον η πραγµατικη�  κατα� σταση συµφωνεί µε τα
σχε�δια της συ� στασης, ή µε εγκεκριµένα σχέδια ή αντίγραφα
εγκεκριµένων σχεδίων της οικοδοµικής άδειας, που κατέχει ο µη-
χανικός ή ο ιδιοκτήτης, τα οποία κατατίθενται στην οικεία Υπη-
ρεσία Δόµησης (Υ.ΔΟΜ.) και θεωρου� νται από αυτήν. 

2. Για τις ιδιοκτησίες, των οποι�ων η οικοδοµικη�  α� δεια εκδο� θηκε
µετα�  την ε�ναρξη ισχυ� ος του από 8.9.1983 προεδρικού διατάγµα-
τος, τα σχε�δια της ολικής ή µερικής ανασυ� στασης φακέλου οι-
κοδοµικών αδειών περιλαµβα� νουν το τοπογραφικο�  διάγραµµα,
το διάγραµµα κάλυψης, την κάτοψη/κατόψεις, όψεις και τοµές,
όπου εµφαίνεται η συγκεκριµένη ιδιοκτησία, τα οποία κατατίθε-
νται στην οικεία Υ.ΔΟΜ. και θεωρου� νται από αυτήν.

3. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειες
δύναται να καθορίζονται ο τρόπος και η διαδικασία ηλεκτρονικής
υποβολής των στοιχείων και δικαιολογητικών για την ανασύ-
σταση φακέλου οικοδοµικών αδειών µέσω του ηλεκτρονικού συ-
στήµατος  «e-adeies».»

Άρθρο 23
Διαδικασία έκδοσης οικοδοµικών αδειών για το Πάρκο Ναυ-

τικής Παράδοσης - Προσθήκη άρθρου έβδοµου Α στον ν.
5022/2023 

Στον ν. 5022/2023 (Α’ 33) προστίθεται άρθρο έβδοµο Α ως
εξής:

«Άρθρο έβδοµο Α
Διαδικασία έκδοσης οικοδοµικών αδειών

1. Για την έκδοση των οικοδοµικών αδειών του άρθρου εβδό-
µου του ν. 5022/2023 (Α’ 33) απαιτείται η προηγούµενη θεώρηση
από το Κεντρικό Συµβούλιο Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφι-
σβητήσεων: α) του τοπογραφικού διαγράµµατος του έργου
«Πάρκο Ναυτικής Παράδοσης «Οδυσσέας - Οι Έλληνες και η Θά-
λασσα», και β) της πολεοδοµικής και χωροταξικής θεώρησης,
που προσαρτάται ως Παράρτηµα Γ-3 στη σύµβαση δωρεάς. 

2. Το τοπογραφικό διάγραµµα δύναται να εξειδικεύεται ως
προς την αποτύπωση των οικοδοµικών και ρυµοτοµικών γραµ-
µών, σε σχέση µε το Σχέδιο Γενικής Διάταξης που προσαρτάται
ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Α1 στον ν. 5022/2023, την κατάργηση της ρυ-
µοτοµίας που είχε καθοριστεί µε το από 13.3/26.5.1992 προ-
εδρικό διάταγµα (Δ’ 472) για την εναρµόνιση µε τον ν. 5022/2023.
Με το ίδιο τοπογραφικό διάγραµµα δύναται να διορθώνονται σχε-
διαστικά σφάλµατα του Σχεδίου Γενικής Διάταξης.

3. Για την έκδοση της προέγκρισης οικοδοµικής άδειας του άρ-
θρου έβδοµου του ν. 5022/2023 δεν απαιτείται η υποβολή του δι-
καιολογητικού της περ. δ) της παρ. 5 του άρθρου 35 του ν.
4495/2017 (Α’ 167) και για την έκδοση της οικοδοµικής άδειας
δεν απαιτείται η υποβολή του δικαιολογητικού της περ. γ) της
παρ. 1 του άρθρου 40 του  ν. 4495/2017.»

Άρθρο 24
Καθορισµός παραβόλου των Μελετητών Αξιολογητών Χωρι-

κών Μελετών - Αντικατάσταση παρ. 1Α άρθρου 98 ν.
4759/2020 

Η παρ. 1Α του άρθρου 98 του ν. 4759/2020 (Α’ 245), περί κα-
θορισµού αποζηµίωσης των Πιστοποιηµένων Αξιολογητών Χωρι-
κών Μελετών, αντικαθίσταται ως εξής:

«1Α. Για την αξιολόγηση των µελετών της παρ. 2 του άρθρου
95 από Αξιολογητή Χωρικών Μελετών καταβάλλεται παράβολο
από τον επισπεύδοντα ή την αρχή σχεδιασµού. Με κοινή από-
φαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών καθορίζονται το ύψος της αποζηµίω-
σης των Πιστοποιηµένων Αξιολογητών Χωρικών Μελετών, η δια-
δικασία και τα δικαιολογητικά για την είσπραξή της, το ύψος και
η διαδικασία καταβολής του παραβόλου του πρώτου εδαφίου
από τον υπόχρεο, οι περιπτώσεις απαλλαγής από αυτό, τυχόν
άλλη πηγή χρηµατοδότησης και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέ-
ρεια.»

Άρθρο 25
Εκτέλεση εργασιών για την ανακαίνιση

των υφισταµένων εγκαταστάσεων «Σπίτι του Στίβου» και
«Σπίτι του Βόλεϊ»

1. Στο ακίνητο, συνολικής επιφανείας εκατόν οκτώ χιλιάδων εί-
κοσι πέντε τετραγωνικών µέτρων και τριάντα πέντε εκατοστών
(108.025,35 τ.µ.), που βρίσκεται στη θέση «Κόντρες», στα διοικη-
τικά όρια της Δηµοτικής Ενότητας Παιανίας του Δήµου Παιανίας
της Περιφερειακής Ενότητας Ανατολικής Αττικής της Περιφέ-
ρειας Αττικής, µετά των εντός αυτού κειµένων κτιριακών και λοι-
πών αθλητικών εγκαταστάσεων («Σπίτι του Στίβου» και «Σπίτι του
Βόλεϊ») και του περιβάλλοντος χώρου αυτών, το οποίο δυνάµει
του άρθρου 74 του ν. 5000/2022 (Α’ 226), παραχωρήθηκε κατά
κυριότητα στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού του Υπουργείου
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, επιτρέπεται η εκτέ-
λεση εργασιών για την ανακαίνιση και βελτίωση των υφιστάµενων
εγκαταστάσεων «Σπίτι του Στίβου» και «Σπίτι του Βόλεϊ», προκει-
µένου να λειτουργήσουν ως προπονητήρια κλειστού στίβου και
γυµναστικής, αντίστοιχα. Στις οικοδοµικές εργασίες του πρώτου
εδαφίου περιλαµβάνονται η ανακαίνιση και των υφιστάµενων ξε-
νώνων εντός της εγκατάστασης «Σπίτι του Βόλεϊ» και η δηµιουρ-
γία αποθηκευτικού χώρου εντός µίας εκ των δύο υφιστάµενων
εγκαταστάσεων «Σπίτι του Στίβου» και «Σπίτι του Βόλεϊ» για την
εξυπηρέτηση αυτών.
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2. Για την εκτέλεση των οικοδοµικών εργασιών της παρ. 1:
α) Υποβάλλεται στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού φάκελος

µε τα ακόλουθα δικαιολογητικά σε έντυπη µορφή:
αα. αίτηση του νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου µε την

επωνυµία «ΟΛΥΜΠΙΑΚΟ ΑΘΛΗΤΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΑΘΗΝΑΣ (Ο.Α.Κ.Α.)
ΣΠΥΡΟΣ ΛΟΥΗΣ» ή τρίτου στον οποίο έχει ανατεθεί η εκτέλεση
των εργασιών, µε την οποία ορίζεται και η κατάταξη των δύο δη-
µιουργούµενων αθλητικών εγκαταστάσεων,

αβ. δηλώσεις ανάθεσης - ανάληψης,
αγ. τεχνική - αιτιολογική έκθεση, µε αναλυτική περιγραφή των

προς εκτέλεση οικοδοµικών εργασιών,
αδ. τοπογραφικό διάγραµµα εξαρτηµένο από το κρατικό σύ-

στηµα συντεταγµένων, 
αε. διάγραµµα κάλυψης στο οποίο σηµειώνονται µόνο οι επι-

φάνειες των χώρων εντός των κτιρίων,
αστ. αρχιτεκτονική µελέτη κτιρίων, στην οποία εµπεριέχεται η

µελέτη παθητικής πυροπροστασίας,
αζ. µελέτη στατικής επάρκειας κτιρίων ή βεβαίωση στατικής

επάρκειας από τον µελετητή µηχανικό,
αη. µελέτες ηλεκτροµηχανολογικών εγκαταστάσεων κτιρίων, 
αθ. µελέτη υδραυλικών εγκαταστάσεων και αποχετεύσεων κτι-

ρίων, 
αι. µελέτη ενεργητικής πυροπροστασίας κτιρίων, 
αια. σχέδιο και φάκελος ασφάλειας και υγείας του έργου, σύµ-

φωνα µε το π.δ. 305/1996 (Α’ 212),
αιβ. αποδεικτικά κατάθεσης των απαιτούµενων εισφoρών του

ιδιοκτήτη του έργου υπέρ του Δηµοσίου, του Ηλεκτρονικού Εθνι-
κού Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης και του οικείου δήµου, εφόσον
δεν απαλλάσσεται ο ιδιοκτήτης από την καταβολή τους, 

αιγ. αντίγραφο απόδειξης παροχής υπηρεσιών ή τιµολόγιο,
που αφορά στην καταβολή της συµφωνηθείσας αµοιβής των µε-
λετητών µηχανικών, καθώς και στον Φόρο Εισοδήµατος Μηχανι-
κών αυτής,

αιδ. υπεύθυνες δηλώσεις των αρµοδίων µηχανικών ως προς
την ορθότητα των µελετών και την τήρηση των κατά περίπτωση
ισχυόντων κανονισµών,

αιε. έγκριση επέµβασης του άρθρου 45 του ν. 998/1979 (Α’
289).

β) Η Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού εγκρίνει τα σχέδια για τη
συµµόρφωση των δύο αθλητικών εγκαταστάσεων µε τις αντίστοι-
χες ισχύουσες προδιαγραφές λειτουργίας και διαβιβάζει τον φά-
κελο στη Διεύθυνση Αρχιτεκτονικής, Οικοδοµικών Κανονισµών
και Αδειοδοτήσεων (ΔΑΟΚΑ) του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, η οποία διενεργεί έλεγχο πληρότητας των απαιτού-
µενων δικαιολογητικών. Εφόσον τροποποιούνται οι όψεις των
υφιστάµενων κτιρίων, απαιτείται σύµφωνη γνώµη επί της αρχιτε-
κτονικής µελέτης από το Κεντρικό Συµβούλιο Αρχιτεκτονικής.

γ) Στη συνέχεια, εκδίδεται κοινή απόφαση των αρµοδίων ορ-
γάνων των Υπουργείων Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού η οποία αναρτάται στον
διαδικτυακό τόπο «Διαύγεια» και επέχει θέση οικοδοµικής άδειας.
Από την ανάρτησή της είναι δυνατή η έναρξη των οικοδοµικών
εργασιών της παρ. 1.

3. Με την ολοκλήρωση των οικοδοµικών εργασιών, υποβάλλο-
νται στη ΔΑΟΚΑ υπεύθυνες δηλώσεις των επιβλεπόντων µηχανι-
κών ότι οι εργασίες εκτελέστηκαν σύµφωνα µε τα υποβληθέντα
σχέδια της κοινής απόφασης της περ. γ) της παρ. 2 και ότι έχουν
καταβληθεί οι προβλεπόµενες εισφορές και κρατήσεις. Αντί-
γραφο της ως άνω απόφασης, που επέχει θέση αδείας, θεωρείται
ως προς την ολοκλήρωση των εργασιών και επιτρέπει τη σύν-
δεση των εγκαταστάσεων µε τα δίκτυα κοινής ωφελείας. Επίσης,
υποβάλλεται εγχάρτως στην αρµόδια πυροσβεστική υπηρεσία
φάκελος µε τα δικαιολογητικά για την έκδοση του πιστοποιητικού
πυροπροστασίας για τα κτίρια, προσαρµοσµένα στις εργασίες
ανακαίνισης που προβλέπονται στο παρόν.

4. Η έναρξη λειτουργίας των εγκαταστάσεων λαµβάνει χώρα
µε την υποβολή στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού, του θεωρη-
µένου από τη ΔΑΟΚΑ αντιγράφου της κοινής απόφασης της περ.
γ) της παρ. 2, πιστοποιητικού πυροπροστασίας και υπεύθυνης
δήλωσης των επιβλεπόντων µηχανικών ότι πληρούνται όλες οι
προϋποθέσεις αδειοδότησης της αθλητικής εγκατάστασης. Η

υποβολή στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού των στοιχείων του
πρώτου εδαφίου επέχει θέση άδειας λειτουργίας της αθλητικής
εγκατάστασης διάρκειας τριών (3) ετών. Μετά τη λήξη της χρο-
νικής διάρκειας της αρχικής άδειας λειτουργίας της παρούσας,
η αδειοδότηση γίνεται κατά τα άρθρα 56Α και 56Β του ν. 2725/
1999 (Α’ 121).

5. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος επιτρέπεται και η έκ-
δοση έγκρισης εργασιών δόµησης µικρής κλίµακας της παρ. 2
του άρθρου 29 του ν. 4495/2017 (Α’ 167)  για τις εργασίες που
περιγράφονται σε αυτήν, ανεξαρτήτως προϋπολογισµού. Για την
έκδοση της έγκρισης υποβάλλονται µέσω του «e-adeies» στη
ΔΑΟΚΑ τα ακόλουθα δικαιολογητικά:

α. αίτηση του νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου µε την επω-
νυµία «ΟΛΥΜΠΙΑΚΟ ΑΘΛΗΤΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΑΘΗΝΑΣ (Ο.Α.Κ.Α.)
ΣΠΥΡΟΣ ΛΟΥΗΣ» ή τρίτου στον οποίο έχει ανατεθεί η εκτέλεση
των εργασιών,

β. δηλώσεις ανάθεσης - ανάληψης,
γ. τεχνική - αιτιολογική έκθεση, µε αναλυτική περιγραφή των

προς εκτέλεση εργασιών,
δ. τοπογραφικό διάγραµµα εξαρτηµένο από το κρατικό σύ-

στηµα συντεταγµένων,
ε. σχέδιο και φάκελος ασφάλειας και υγείας του έργου, σύµ-

φωνα µε το π.δ. 305/1996,
στ. έγκριση επέµβασης του άρθρου 45 του ν. 998/1979.

Άρθρο 26
Τοποθέτηση φωτοβολταϊκών πανέλων σε απολήξεις κλιµακο-

στασίων - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 19 
ν. 4067/2012  

Στην παρ. 2 του άρθρου 19 του ν. 4067/2012 (Α’ 79), περί κα-
τασκευών πάνω από τα κτίρια: α) στην περ. γ), καταργείται το
τρίτο εδάφιο και αντικαθίσταται το τέταρτο εδάφιο, β) στην περ.
στ) προστίθενται οι λέξεις «µε δυνατότητα κλίσης έως δύο τοις
εκατό (2%) για την απορροή των οµβρίων υδάτων», και η παρ. 2
διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Πάνω από το µέγιστο επιτρεπόµενο ύψος της περιοχής και
µέσα στο ιδεατό στερεό επιτρέπονται:

α) i. Σε νέα και υφιστάµενα κτίρια, χώροι κύριας χρήσης απο-
κλειστικής ή κοινόχρηστης, µέγιστης επιφάνειας τριάντα πέντε
(35) τ.µ. και µέγιστου ύψους τριών κόµµα σαράντα µέτρων (3,40
µ.), µε προϋπόθεση τη δηµιουργία φυτεµένου δώµατος που κα-
λύπτει το ογδόντα τοις εκατό (80%) της συνολικής επιφάνειας
του δώµατος. Στην παραπάνω συνολική επιφάνεια του δώµατος
κτιρίου εξαιρείται η επιφάνεια των στηθαίων, της απόληξης κλι-
µακοστασίου και του ανελκυστήρα µε το φρεάτιό του. Στον υπο-
λογισµό της φυτεµένης επιφάνειας συµµετέχουν οι ασκεπείς
κατασκευές για την υποδοχή στοιχείων νερού και οι πισίνες σε
ποσοστό πενήντα τοις εκατό (50%) της επιφάνειάς τους, καθώς
και οι φυτεµένες επιφάνειες κάτω από πέργκολες.

ii. Σε νέα και υφιστάµενα κτίρια, χώροι κύριας χρήσης απο-
κλειστικής ή κοινόχρηστης, µέγιστης επιφάνειας τριάντα πέντε
τετραγωνικών µέτρων (35 τ.µ.) και µέγιστου ύψους τριών κόµµα
σαράντα µέτρων (3,40 µ.), µε προϋπόθεση τη δηµιουργία φυτε-
µένου δώµατος που καλύπτει το πενήντα τοις εκατό (50%) της
συνολικής επιφάνειας του δώµατος κτιρίου και επιπλέον τη δη-
µιουργία φυτεµένων υπαίθριων χώρων, δωµάτων ορόφων (που
προκύπτουν από υποχώρηση ορόφων) και ανοικτών εξωστών
που συνολικά καλύπτουν το πενήντα τοις εκατό (50%) της συνο-
λικής επιφάνειας του δώµατος κτιρίου. Στην παραπάνω συνολική
επιφάνεια του δώµατος κτιρίου εξαιρείται η επιφάνεια των στη-
θαίων, της απόληξης κλιµακοστασίου και του ανελκυστήρα µε το
φρεάτιό του. Στον υπολογισµό της φυτεµένης επιφάνειας συµ-
µετέχουν οι ασκεπείς κατασκευές για την υποδοχή στοιχείων
νερού και οι πισίνες σε ποσοστό πενήντα τοις εκατό (50%) της
επιφάνειάς τους, καθώς και οι φυτεµένες επιφάνειες κάτω από
πέργκολες.

Στις παραπάνω περιπτώσεις οι χώροι κύριας αποκλειστικής
χρήσης δύνανται να συνδέονται λειτουργικά µε ιδιοκτησίες του
υποκείµενου ορόφου. Στις παραπάνω περιπτώσεις είναι δυνατή
η προσαύξηση του ύψους του κτιρίου, σύµφωνα µε την παρ. 8
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του άρθρου 15.
β) Καπνοδόχοι, αγωγοί αερισµού, εγκαταστάσεις ηλιακών συ-

στηµάτων µε τοποθέτηση του δοχείου σε άµεση επαφή µε την
άνω στάθµη του δώµατος και τοποθέτηση του συλλέκτη πάνω
από αυτό, πύργοι ψύξης και δοχεία διαστολής, φωτοβολταϊκών
συστηµάτων και συστήµατα παραγωγής ενέργειας από ανανεώ-
σιµες πηγές ενέργειας, συστήµατα διαχείρισης νωπού αέρα, ανε-
µιστήρες εξαερισµού και αντλίες θερµότητας.

γ) Απολήξεις κλιµακοστασίων µε στάση ανελκυστήρα στο
δώµα (φυτεµένο ή µη) και φρεάτων ανελκυστήρων µε τις ελάχι-
στες αναγκαίες διαστάσεις και µέγιστο εξωτερικό ύψος τεσσά-
ρων κόµµα είκοσι µέτρων (4,20 µ.) από την τελικά διαµορφωµένη
επιφάνεια του τελευταίου ορόφου του κτιρίου. Σε αυτήν την πε-
ρίπτωση ο χώρος κύριας χρήσης της παρ. 2.α) δύναται να έχει
µέγιστο εξωτερικό ύψος τεσσάρων κόµµα είκοσι µέτρων (4,20 µ.)
από την τελικά διαµορφωµένη επιφάνεια του τελευταίου ορόφου
του κτιρίου. Απολήξεις κλιµακοστασίων χωρίς στάση ανελκυ-
στήρα στο δώµα (φυτεµένο ή µη) και µέγιστο εξωτερικό ύψος
τριών κόµµα σαράντα µέτρων (3,40 µ.) από την τελικά διαµορ-
φωµένη επιφάνεια του τελευταίου ορόφου του κτιρίου. Πάνω
στις ανωτέρω απολήξεις, µε ή χωρίς στάση ανελκυστήρα στο
δώµα, καθώς και στην οροφή του χώρου κύριας χρήσης της περ.
α) της παρ. 2, απαγορεύεται η τοποθέτηση οποιασδήποτε κατα-
σκευής ή εγκατάστασης, πλην φωτοβολταϊκών πανέλων τα οποία
τοποθετούνται σε οριζόντια θέση µε δυνατότητα κλίσης έως δύο
τοις εκατό (2%) για την απορροή των οµβρίων υδάτων.

Στο ίδιο δώµα επιτρέπεται η κατασκευή περισσοτέρων της
µίας απόληξης κλιµακοστασίου µε στάση ή µη ανελκυστήρα,
ύστερα από γνωµοδότηση του Συµβουλίου Αρχιτεκτονικής.

δ) Στηθαία και κιγκλιδώµατα ασφαλείας τοποθετούνται στη
θέση του περιγράµµατος του υποκείµενου ορόφου. Όταν τα στη-
θαία και τα κιγκλιδώµατα ασφαλείας τοποθετούνται στην άκρη
της οριζόντιας προεξοχής του δαπέδου του δώµατος, τότε η επι-
φάνεια της οριζόντιας προεξοχής θεωρείται ανοικτός εξώστης
και προσµετράται στο σύνολο των επιτρεπόµενων εξωστών. Σε
αυτήν την περίπτωση η παραπάνω επιφάνεια συνυπολογίζεται
στην επιφάνεια του δώµατος του κτιρίου. Στηθαία ή τµήµατα στη-
θαίων του δώµατος ή και της εγκιβωτισµένης στέγης δύνανται
να αποτελούν ανεστραµµένα δοκάρια του φέροντος οργανισµού
του κτιρίου.

ε) Ασκεπείς πισίνες, διακοσµητικά χωροδικτυώµατα µέγιστου
ύψους τριών µέτρων (3,00 µ.), µόνιµες γλάστρες φυτών και γε-
νικά εγκαταστάσεις για τη δηµιουργία κήπων µε τον εξοπλισµό
τους, που κατασκευάζονται σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις,
τοποθετούνται υποχρεωτικά µέσα στον χώρο που ορίζεται από
στηθαία ή κιγκλιδώµατα ασφαλείας.

στ) Κατασκευές για τη στήριξη των φυτών, πέργκολες που
µπορούν να επικαλύπτονται από ελαφρά εύκαµπτα υλικά ή κινητά
συστήµατα, καλαµωτές, φωτοβολταϊκά πανέλα αποκλειστικά σε
οριζόντια θέση µε δυνατότητα κλίσης έως δύο τοις εκατό (2%)
για την απορροή των οµβρίων υδάτων και φωτοβολταϊκά πανέλα
πάνω από τη στέγη αποκλειστικά ακολουθώντας την κλίση της.

ζ) Στέγες. Απαγορεύονται κατασκευές που δηµιουργούν κα-
τακόρυφα ανοίγµατα και διαφοροποιούν την ενιαία κλίση και στε-
ρεοµετρία της στέγης. Επιτρέπεται, ύστερα από γνωµοδότηση
του Συµβουλίου Αρχιτεκτονικής, ο εγκιβωτισµός της στέγης σε
ύψος µεγαλύτερο από το ανώτατο σηµείο της και µέχρι ενός
κόµµα πενήντα µέτρων (1,50 µ.) πάνω από αυτό, λόγω αρχιτεκτο-
νικού σχεδιασµού για τον αποκλεισµό της θέασης των συστηµά-
των της παρ. 10 του άρθρου 16 στις όψεις του κτιρίου.

η) Η εγκατάσταση κατασκευών κεραιών για την παροχή ηλε-
κτρονικών επικοινωνιών σύµφωνα µε το άρθρο 27 του ν.
4635/2019 (Α’ 167).»

Άρθρο 27
Κατάργηση της υποχρέωσης εγκατάστασης

δικτύου αερίων καυσίµων 

Η εγκατάσταση δικτύου αερίων καυσίµων και η εκπόνηση σχε-
τικής µελέτης είναι προαιρετική για κάθε νέα οικοδοµή κατά πα-
ρέκκλιση του π.δ. 420/1987 (A’ 187), περί εγκατάστασης δικτύων

αερίων καυσίµων σε οικοδοµές.
Στις οικοδοµές του άρθρου 1 του ανωτέρω προεδρικού διατά-

γµατος σε περίπτωση που ο ιδιοκτήτης επιθυµεί την εγκατά-
σταση δικτύου αερίων καυσίµων, επιβάλλεται προ της εγκατά-
στασης η σύνταξη πλήρους µελέτης εγκατάστασης δικτύου αε-
ρίων καυσίµων σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο π.δ. 420/1987.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗ ΣΤΑΘΜΕΥΣΗ 

Άρθρο 28
Έξυπνα συστήµατα στάθµευσης - Τροποποίηση άρθρου 173

και παρ. 2 άρθρου 179  ν. 4442/2016 

1. Στο άρθρο 173 του ν. 4442/2016 (Α’ 230), περί πεδίου εφαρ-
µογής, τροποποιείται, προκειµένου να προστεθούν και οι δρα-
στηριότητες έξυπνων συστηµάτων µηχανικής στάθµευσης
αυτοκινήτων και µοτοσικλετών, εξειδικεύονται οι χώροι στάθµευ-
σης που εµπίπτουν στη ρύθµιση, και το άρθρο 173 διαµορφώνε-
ται ως εξής:

«Άρθρο 173
Πεδίο εφαρµογής

Στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος Κεφαλαίου εµπίπτουν οι
υπαίθριοι και οι στεγασµένοι χώροι στάθµευσης αυτοκινήτων,
υπέργειοι, ισόγειοι ή υπόγειοι, µε ενδεικτικούς Κωδικούς Αριθ-
µούς Δραστηριότητας (Κ.Α.Δ.) 52.21.24.02 και 52.21.24.03, οι
υπαίθριοι και οι στεγασµένοι χώροι στάθµευσης µοτοσικλετών
και µοτοποδηλάτων, υπέργειοι, ισόγειοι ή υπόγειοι, µε ενδεικτικό
Κ.Α.Δ. 52.21.24.05, καθώς και οι δραστηριότητες έξυπνων συστη-
µάτων µηχανικής στάθµευσης αυτοκινήτων και µοτοσικλετών.»

2. Στην παρ. 1 του άρθρου 179 του ν. 4442/2016, περί εξουσιο-
δοτικών διατάξεων, προστίθεται δεύτερο εδάφιο, και η παρ. 1
διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, Ανάπτυξης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, καθορίζονται το περιεχόµενο και η διαδικασία
της γνωστοποίησης, τα δικαιολογητικά που τηρούνται στον χώρο
άσκησης της δραστηριότητας, ο τρόπος γνωστοποίησης των
στοιχείων, σε περίπτωση επικείµενης µεταβολής τους, οι αρχές
στις οποίες κοινοποιούνται η γνωστοποίηση και οι µεταβολές της,
προκειµένου να ασκήσουν τις ελεγκτικές τους αρµοδιότητες,
καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα. Με απόφαση του Υπουργού
Περιβάλλοντος και Ενέργειας καθορίζονται οι προϋποθέσεις για
την τοποθέτηση κατασκευών συστηµάτων στάθµευσης, όπως συ-
στηµάτων µεταλλικής κατασκευής πολυεπίπεδης στάθµευσης,
συστηµάτων ανύψωσης αυτοκινήτων, συστηµάτων µε περιστρε-
φόµενες, πέριξ κεντρικού οδηγού, πλατφόρµες οριζόντιας ισό-
πεδης πρόσβασης και ορίζονται πρόσθετα δικαιολογητικά προς
τον σκοπό διαπίστωσης της συνδροµής των προϋποθέσεων του
παρόντος.»

Άρθρο 29
Δυνατότητα λειτουργίας υπαίθριων σταθµών 

αυτοκινήτων σε αδόµητα οικόπεδα του ιστορικού 
κέντρου της Αθήνας

1. Αδόµητα οικόπεδα που ευρίσκονται εντός των διοικητικών
ορίων του παραδοσιακού τµήµατος της πόλεως των Αθηνών
(Ιστορικό Κέντρο), όπως αυτό χαρακτηρίστηκε µε το από
21.9.1979 προεδρικό διάταγµα (Δ’ 567), µπορούν να λειτουργή-
σουν ως γήπεδα στάθµευσης, σύµφωνα µε την παρ. 16.1 του άρ-
θρου 4 του π.δ. 59/2018 (Α’ 114), κατά παρέκκλιση των υφιστά-
µενων χρήσεων γης, µε χρονική ισχύ τριών (3) ετών από την
έναρξη ισχύος του παρόντος, που δύναται να παραταθεί µε από-
φαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας για τρία (3)
επιπλέον έτη, υπό την προϋπόθεση περιµετρικής φύτευσης, εξαι-
ρουµένου του µήκους της εισόδου και της εξόδου, ζαρτινιέρας
κινητoύ τύπου, ύψους τουλάχιστον δύο (2) µέτρων. 

2. Η παρ. 1 δεν ισχύει επί αδόµητων οικοπέδων τα οποία: α)

5924 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ευρίσκονται εντός της Ζώνης Προστασίας της Ακρόπολης ως
µνηµείου Παγκόσµιας Κληρονοµιάς της Unesco, τα όρια της
οποίας εµφαίνονται µε µπλε γραµµή στο συνηµµένο απόσπασµα
χάρτη (Παράρτηµα ΙΙΙ), β) έχουν κηρυχθεί απαλλοτριωτέα ή
έχουν απαλλοτριωθεί για αρχαιολογικούς σκοπούς. Για τα αδό-
µητα οικόπεδα που ευρίσκονται εντός του κηρυγµένου Αρχαι-
ολογικού χώρου της Αθήνας, για την εφαρµογή της παρ. 1,
απαιτείται προηγούµενη έγκριση του αρµοδίου οργάνου του
Υπουργείου Πολιτισµού.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΠΑΡΑΤΑΣΕΙΣ ΠΟΛΕΟΔΟΜΙΚΩΝ ΠΡΟΘΕΣΜΙΩΝ 

Άρθρο 30
Παρατάσεις προθεσµιών - Τροποποίηση παρ. 5α

άρθρου 5 π.δ. 90/2018, παρ. 15 άρθρου 51 ν. 4178/2013,
παρ. 2 άρθρου 26 ν. 4280/2014 

1. Η προθεσµία του τρίτου εδαφίου της παρ. 5α του άρθρου 5
του π.δ. 90/2018 (Α’ 162), περί ολοκλήρωσης εκκρεµών διαδικα-
σιών έγκρισης, αναθεώρησης ή τροποποίησης Γενικών Πολεο-
δοµικών Σχεδίων ή Σχεδίων Χωρικής και Οικιστικής Οργάνωσης
Ανοικτής Πόλης, παρατείνεται, και η παρ. 5α διαµορφώνεται ως
εξής: 

«5α. Η αναθεώρηση και τροποποίηση Γενικών Πολεοδοµικών
Σχεδίων (Γ.Π.Σ.) ή Σχεδίων Χωρικής και Οικιστικής Οργάνωσης
Ανοικτής Πόλης (ΣΧΟΟΑΠ) που εγκρίθηκαν κατ’  εφαρµογή του
ν. 2508/1997, γίνεται σύµφωνα µε το άρθρο 7 του ν. 4447/2016
(Α’ 241). Εκκρεµείς διαδικασίες έγκρισης, αναθεώρησης ή τρο-
ποποίησης Γενικών Πολεοδοµικών Σχεδίων ή Σχεδίων Χωρικής
και Οικιστικής Οργάνωσης Ανοικτής Πόλης µπορεί να συνεχίζο-
νται και να εγκρίνονται σύµφωνα µε τα άρθρα 4 και 5 του ν.
2508/1997 (Α’ 124). Εκκρεµείς διαδικασίες έγκρισης, αναθεώρη-
σης ή τροποποίησης για τις οποίες έχει εγκριθεί από το οικείο
Δηµοτικό Συµβούλιο η Α’ Φάση της κύριας µελέτης, ανεξαρτήτως
του χρόνου έγκρισής της, συνεχίζονται και ολοκληρώνονται υπο-
χρεωτικώς µε την έκδοση της σχετικής πράξης έγκρισης έως την
31η.3.2024.»

2. Οι προθεσµίες του τρίτου εδαφίου της παρ. 15 του άρθρου
51 του ν. 4178/2013 (Α’ 174), περί ολοκλήρωσης των Γενικών Πο-
λεοδοµικών Σχεδίων, παρατείνονται, και η παρ. 15 διαµορφώνε-
ται ως εξής:

«15. Από τη δηµοσίευση του παρόντος οι χρήσεις γης που ορί-
ζονται κατά τις ειδικές διατάξεις των Γ.Π.Σ., που εγκρίθηκαν πριν
τη δηµοσίευση του ν. 2508/1997 (Α’ 124), είναι δεσµευτικές για
τη διοίκηση µόνο στην περίπτωση που κατόπιν αυτών εγκρίθηκαν
πολεοδοµικές µελέτες αναθεώρησης ή ένταξης, σύµφωνα µε το
Γ.Π.Σ.. Σε κάθε περίπτωση, εντός προθεσµίας ενός (1) έτους από
την έναρξη ισχύος του παρόντος κινείται η διαδικασία αναθεώ-
ρησης των συγκεκριµένων Γ.Π.Σ., κατόπιν απόφασης του αρµό-
διου Δηµοτικού Συµβουλίου ή άλλου αρµόδιου οργάνου κατά τις
εκάστοτε ισχύουσες διατάξεις. Η ως άνω αναθεώρηση του Γ.Π.Σ.
θα πρέπει να έχει ολοκληρωθεί έως τις 31.3.2024, διαφορετικά
από 1η.4.2024 εφαρµόζονται αυτοδικαίως δεσµευτικά οι διατά-
ξεις των ως άνω Γ.Π.Σ.. Οι προϋποθέσεις του προηγούµενου εδα-
φίου ισχύουν και για τις περιπτώσεις όπου έχει κινηθεί η
διαδικασία αναθεώρησης κατά τα ανωτέρω.»

3. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 26 του ν. 4280/
2014 (Α’ 159), περί εκκρεµών διαδικασιών για την πολεοδόµηση
εκτάσεων, τροποποιείται ως προς τον χρόνο ισχύος των βεβαι-
ώσεων της παρ. 6 του άρθρου 24 του ν. 2508/1997 (Α’ 124), και
η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Εκκρεµείς διαδικασίες για την πολεοδόµηση εκτάσεων µε
τις διατάξεις του άρθρου 24 του ν. 2508/1997 συνεχίζονται µε
βάση είτε τις παρούσες είτε τις προϊσχύουσες διατάξεις, αν κατά
τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου έχει υποβληθεί στην αρµό-
δια υπηρεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας φά-
κελος για τη χορήγηση βεβαίωσης του άρθρου 24 παρ. 6 του
ν. 2508/1997, η οποία για τις περιπτώσεις αυτές ισχύει για τρία
(3) έτη από την έκδοσή της. Σε εκκρεµείς διαδικασίες για την πο-
λεοδόµηση εκτάσεων, για τις οποίες έχει εκδοθεί βεβαίωση της

παρ. 6 του άρθρου 24 του  ν. 2508/1997, η βεβαίωση αυτή ισχύει
έως τις 31.12.2024, υπό την προϋπόθεση ότι εντός τριετίας από
την έκδοσή της έχει υποβληθεί προς έγκριση η πολεοδοµική µε-
λέτη.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΣΥΛΛΟΓΙΚΑ ΟΡΓΑΝΑ ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ

Άρθρο 31
Εξαίρεση από τη συµµετοχή στους κύκλους 

κινητικότητας των υπαλλήλων των Επιθεωρήσεων 
Εφαρµογής Δασικής Πολιτικής - Προσθήκη άρθρου 51Α στον

ν. 4915/2022

Στον ν. 4915/2022 (Α’ 63), µετά το άρθρο 51, προστίθεται
άρθρο 51Α ως εξής:

«Άρθρο 51Α
Εξαίρεση από τη συµµετοχή στους κύκλους

κινητικότητας των υπαλλήλων των Επιθεωρήσεων 
Εφαρµογής Δασικής Πολιτικής

Το προσωπικό που ανήκει οργανικά στις Επιθεωρήσεις Εφαρ-
µογής Δασικής Πολιτικής του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας εξαιρείται από τις διαδικασίες συµµετοχής στους κύ-
κλους κινητικότητας που διενεργούνται µέσω του Ενιαίου Συστή-
µατος Κινητικότητας (ν. 4440/2016, A’ 224), για δύο (2) έτη. Οι
διαδικασίες συµµετοχής του πρώτου εδαφίου εκκινούν από το
έτος 2026.»

Άρθρο 32
Ρυθµίσεις προσωπικού για την εκτέλεση 

των αναγκαίων αντιπληµµυρικών έργων και των έργων απο-
κατάστασης υποδοµών

Η διάρκεια των συµβάσεων µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δι-
καίου ορισµένου χρόνου (Ι.Δ.Ο.Χ.) των υπαλλήλων κλάδων Πα-
νεπιστηµιακής Εκπαίδευσης (ΠΕ) και Τεχνολογικής Εκπαίδευσης
(ΤΕ), που προσελήφθησαν για την εκτέλεση των αναγκαίων αντι-
πληµµυρικών έργων και των έργων αποκατάστασης υποδοµών,
για την αντιµετώπιση των αναγκών που προέκυψαν µετά τις πυρ-
καγιές του έτους 2021, σε φορείς που εδρεύουν εντός των διοι-
κητικών ορίων των Περιφερειακών Ενοτήτων Δυτικής Αττικής,
Ανατολικής Αττικής και Κεντρικού Τοµέα Αθηνών της Περιφέ-
ρειας Αττικής, των Περιφερειακών Ενοτήτων Αχαΐας και Ηλείας
της Περιφέρειας Δυτικής Ελλάδας και των Περιφερειακών Ενο-
τήτων Αρκαδίας και Λακωνίας της Περιφέρειας Πελοποννήσου,
δύναται να παραταθεί από τη λήξη της και µέχρι τη συµπλήρωση
είκοσι τεσσάρων (24) µηνών από την αρχική σύµβαση, σύµφωνα
µε το άρθρο 6 του π.δ. 164/2004 (Α’ 164).

Άρθρο 33
Συγκρότηση Κεντρικού Συµβουλίου Πολεοδοµικών
Θεµάτων και Αµφισβητήσεων -Τροποποίηση παρ. 2

άρθρου 24 ν. 4495/2017 

Στην παρ. 2 του άρθρου 24 του ν. 4495/2017 (A’ 167), περί σύν-
θεσης του Κεντρικού Συµβουλίου Πολεοδοµικών Θεµάτων και
Αµφισβητήσεων (ΚΕ.ΣΥ.ΠΟ.Θ.Α.) επέρχονται οι εξής αλλαγές: α)
στο εισαγωγικό εδάφιο αυξάνεται ο αριθµός των µελών που το
απαρτίζουν, β) διορθώνονται οι ονοµασίες των οργάνων των περ
γ) και δ), γ) η περ. στ) τροποποιείται, προκειµένου στη σύνθεσή
του να µετέχουν ως µέλη δύο (2) πρόσωπα εγνωσµένου κύρους
αντί για ένα (1), δ) προστίθεται περ. η), και η παρ. 2 διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«2. Το ΚΕ.ΣΥ.ΠΟ.Θ.Α. είναι εντεκαµελές και αποτελείται από:
α) τον Γενικό Γραµµατέα Χωρικού Σχεδιασµού και Αστικού Πε-

ριβάλλοντος του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, ως
Πρόεδρο,

β) τον Νοµικό Σύµβουλο του Κράτους στο Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, ο οποίος αναπληρώνεται από άλλον Νο-
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µικό Σύµβουλο ή Πάρεδρο του γραφείου του Νοµικού Συµβού-
λου στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας,

γ) τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Πολεοδοµίας του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε τον εκάστοτε ορι-
ζόµενο αναπληρωτή του,

δ) τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Χωρικού Σχεδια-
σµού του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε τον εκά-
στοτε οριζόµενο αναπληρωτή του,

ε) δύο (2) µηχανικούς, µε εµπειρία σε θέµατα χωροταξίας και
πολεοδοµίας, που υποδεικνύεται µε τους αναπληρωτές τους από
το Τ.Ε.Ε.,

στ) δύο (2) µέλη, πρόσωπα εγνωσµένου κύρους µε εµπειρία
σε θέµατα πολεοδοµίας και χωροταξίας, κατόχους πτυχίου ανώ-
τατης σχολής, µε τον εκάστοτε οριζόµενο αναπληρωτή τους,

ζ) δύο (2) Μηχανικούς, Προϊστάµενους Διευθύνσεων ή Τµηµά-
των ή υπαλλήλους Α’ βαθµού του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, από τις Διευθύνσεις που υπάγονται στη Γενική Γραµ-
µατεία Χωρικού Σχεδιασµού και Αστικού Περιβάλλοντος του ως
άνω Υπουργείου και δύο (2) αναπληρωµατικά µέλη,

η) τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Περιβάλλοντος
του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε αναπληρωτή
τον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Περιβαλλοντικής Αδειοδότη-
σης.»

Άρθρο 34
Συγκρότηση Κεντρικού Συµβουλίου Χωροταξικών 

Θεµάτων και Αµφισβητήσεων -Τροποποίηση περ. στ’ παρ. 1
άρθρου 4Α ν. 4447/2016 

Οι ονοµασίες των οργάνων των περ. β), ε) στ), ζ) και η) της
παρ. 1 του άρθρου 4Α του ν. 4447/2016 (Α’ 241), περί σύστασης
Κεντρικού Συµβουλίου Χωροταξικών Θεµάτων και Αµφισβητή-
σεων, διορθώνονται, στην περ. στ) προστίθεται ως αναπληρωµα-
τικό µέλος ο Προϊστάµενος της Διεύθυνσης Περιβαλλοντικής
Αδειοδότησης, και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας συστήνεται
Κεντρικό Συµβούλιο Χωροταξικών Θεµάτων και Αµφισβητήσεων
(ΚΕ.ΣΥ.ΧΩ.Θ.Α.), το οποίο αποτελείται από:

α) τον Γενικό Γραµµατέα Χωρικού Σχεδιασµού και Αστικού Πε-
ριβάλλοντος του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, ως
Πρόεδρο,

β) τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Χωρικού Σχεδια-
σµού του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε τον ανα-
πληρωτή του. Ο Προϊστάµενος της Γενικής Διεύθυνσης Χωροτα-
ξίας του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας ορίζεται και
ως αναπληρωτής του Προέδρου του ΚΕ.ΣΥ.ΧΩ.Θ.Α.,

γ) τον Νοµικό Σύµβουλο του Κράτους στο Υπουργείο Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, ο οποίος αναπληρώνεται από άλλο Νο-
µικό Σύµβουλο ή Πάρεδρο του Γραφείου του Νοµικού Συµβού-
λου στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας,

δ) τον Πρόεδρο του Εθνικού Συµβουλίου Χωροταξίας, ο
οποίος αναπληρώνεται από τον αναπληρωτή του στο Εθνικό Συµ-
βούλιο Χωροταξίας,

ε) τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Πολεοδοµίας του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε τον αναπληρωτή
του, 

στ) τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Περιβάλλοντος
του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε αναπληρωτή
τον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Περιβαλλοντικής Αδειοδότη-
σης,

ζ) τον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Χωροταξίας του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε τον αναπληρωτή του,

η) έναν Προϊστάµενο Γενικής Διεύθυνσης ή Διεύθυνσης του
Υπουργείου Πολιτισµού, µε τον αναπληρωτή του, οι οποίοι ορί-
ζονται από το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Πολιτισµού και

θ) έναν από τους δύο διακεκριµένους επιστήµονες µε εµπειρία
σε θέµατα χωροταξίας που έχουν ορισθεί ως µέλη του Εθνικού
Συµβουλίου Χωροταξίας από τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε αναπληρωτή του τον έτερο,

ι) έναν δικηγόρο παρ’ Αρείω Πάγω µε εµπειρία σε ζητήµατα
χωροταξίας, µε τον αναπληρωτή του, ο οποίος ορίζεται από τον

Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας και
ια) έναν εκπρόσωπο του Τεχνικού επιµελητηρίου Ελλάδος, µε

τον αναπληρωτή του.
Αν συζητούνται θέµατα που αφορούν Ειδικά Χωροταξικά Πλαί-

σια, συµµετέχουν στις συνεδριάσεις και εκπρόσωποι των Υπουρ-
γείων που έχουν συµπράξει κατά τη σύνταξή τους.

Αν συζητούνται θέµατα που αφορούν σε Περιφερειακά Χωρο-
ταξικά Πλαίσια, συµµετέχει στις συνεδριάσεις και εκπρόσωπος
της αντίστοιχης Περιφέρειας, ο οποίος ορίζεται από τον οικείο
Περιφερειάρχη.

Αν συζητούνται θέµατα που αφορούν σε Θαλάσσια Χωροτα-
ξικά Πλαίσια, συµµετέχει στις συνεδριάσεις και εκπρόσωπος του
Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής.»

Άρθρο 35
Κανονισµός Λειτουργίας Συµβουλίων - Προσθήκη

άρθρου 25Β στον ν. 4495/2017

Στον ν. 4495/2017 (A’ 167), µετά από το άρθρο 25Α προστίθε-
ται άρθρο 25Β ως εξής:

«Άρθρο 25Β
Κανονισµός Λειτουργίας Συµβουλίων 

Τα Κεντρικά Συµβούλια Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφισβη-
τήσεων και τα Κεντρικά Συµβούλια Αρχιτεκτονικής των άρθρων
13 και 24 καταρτίζουν τον κανονισµό που ρυθµίζει τα θέµατα λει-
τουργίας εκάστου Συµβουλίου. Κάθε Κανονισµός εγκρίνεται µε
απόφαση του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού, Περιβάλλο-
ντος και Ενέργειας, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής ή Εσω-
τερικών. Τα προς εξέταση θέµατα δύναται να εισάγονται στα
ανωτέρω Συµβούλια κατόπιν της διαβίβασης σε φυσική ή ηλε-
κτρονική µορφή φακέλου, συνοδευόµενου από ενηµερωτικό ση-
µείωµα, το οποίο συντάσσεται από τον Γενικό Γραµµατέα
Χωρικού Σχεδιασµού και Αστικού Περιβάλλοντος του Υπουργείου
Περιβάλλοντος και Ενέργειας ή την αρµόδια θεµατική υπηρεσία.
Από την έναρξη ισχύος του παρόντος το ανωτέρω ενηµερωτικό
σηµείωµα υποκαθιστά την τυχόν προβλεπόµενη εισήγηση των
υπηρεσιών των οικείων Υπουργείων προς τα ανωτέρω Συµβού-
λια.»

Άρθρο 36
Συµβούλιο Ενεργειακά Ουδέτερων Πόλεων

1. Συστήνεται στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας
Συµβούλιο Ενεργειακά Ουδέτερων Πόλεων για την εποπτεία, τον
συντονισµό και την προώθηση των δράσεων των ελληνικών κλι-
µατικά ουδέτερων πόλεων και εν γένει της κλιµατικής ουδετερό-
τητας στην Ελλάδα, το οποίο και απαρτίζεται από:

α) τον Γενικό Γραµµατέα Χωρικού Σχεδιασµού και Αστικού Πε-
ριβάλλοντος, ως πρόεδρο, µε τον αναπληρωτή του, 

β) τον Γενικό Γραµµατέα Αυτοδιοίκησης και Αποκέντρωσης
του Υπουργείου Εσωτερικών, ως µέλος, µε τον αναπληρωτή του,

γ) τον Γενικό Γραµµατέα Συντονισµού Διαχείρισης Αποβλήτων,
ως µέλος, µε τον αναπληρωτή του,

δ) τον Γενικό Γραµµατέα Ενέργειας και Ορυκτών Πρώτων
Υλών, ως µέλος, µε τον αναπληρωτή του,

ε) τον Γενικό Γραµµατέα Φυσικού Περιβάλλοντος και Υδάτων,
ως µέλος, µε αναπληρωτή του τον προϊστάµενο της Γενικής Δι-
εύθυνσης Περιβαλλοντικής Πολιτικής,

στ) τον Γενικό Γραµµατέα Δασών, ως µέλος, µε τον αναπλη-
ρωτή του,

ζ) τον Γενικό Γραµµατέα Μεταφορών, ως µέλος, µε τον ανα-
πληρωτή του,

η) τον Γενικό Γραµµατέα Υποδοµών, ως µέλος, µε τον αναπλη-
ρωτή του,

θ) τον Γενικό Γραµµατέα Δηµοσίων Επενδύσεων και Εταιρικού
συµφώνου για το πλαίσιο ανάπτυξης (ΕΣΠΑ), ως µέλος, µε τον
αναπληρωτή του,

ι) τον Ειδικό Γραµµατέα Διαχείρισης Προγραµµάτων Ευρωπαϊ-
κού Ταµείου Περιφερειακής Ανάπτυξης και Ταµείου Συνοχής
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(ΕΤΠΑ-ΤΣ), ως µέλος, µε τον αναπληρωτή του,
ια) έναν (1) υπάλληλο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και

Ενέργειας, Αρχιτέκτονα - Πολεοδόµο, µε εξειδίκευση και εµπει-
ρία στις αστικές αναπλάσεις, τη βιώσιµη κινητικότητα και προ-
σβασιµότητα, ως µέλος, µε τον αναπληρωτή του,

ιβ) έναν (1) επιστήµονα µε ειδικές νοµικές γνώσεις σε ζητήµατα
πολεοδοµικού σχεδιασµού και κλιµατικής ουδετερότητας, ως
µέλος, µε τον αναπληρωτή του,

ιγ) έναν (1) επιστήµονα µε ειδικές γνώσεις σε ζητήµατα συν-
δυασµένου πολεοδοµικού και συγκοινωνιακού σχεδιασµού, βιώ-
σιµων µεταφορών και κλιµατικά ουδέτερων πόλεων, ως µέλος,
µε τον αναπληρωτή του,

ιδ) έναν (1) επιστήµονα µε ειδικές γνώσεις σε ζητήµατα πολε-
οδοµικού και χωροταξικού σχεδιασµού και βιώσιµων και κλιµα-
τικά ουδέτερων πόλεων, ως µέλος, µε τον αναπληρωτή του,

ιε) τον Δήµαρχο Αθηναίων, ως µέλος, µε τον αναπληρωτή του,
ιστ) τον Δήµαρχο Θεσσαλονίκης, ως µέλος, µε τον αναπλη-

ρωτή του,
ιζ) τον Δήµαρχο Ιωαννιτών, ως µέλος, µε τον αναπληρωτή του,
ιη) τον Δήµαρχο Καλαµάτας, ως µέλος, µε τον αναπληρωτή

του,
ιθ) τον Δήµαρχο Κοζάνης, ως µέλος, µε τον αναπληρωτή του

και
κ) τον Δήµαρχο Τρικκαίων, ως µέλος, µε τον αναπληρωτή του.
2. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας

συγκροτείται το συµβούλιο της παρ. 1, ορίζονται η γραµµατεία
αυτού και κάθε άλλο αναγκαίο στοιχείο για την λειτουργία του.
Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέργειας
και Εσωτερικών δύναται να τροποποιείται η παρ. 1, προκειµένου
να εξασφαλίζεται η συµµετοχή των δηµάρχων των κλιµατικά ου-
δέτερων πόλεων.

Άρθρο 37
Εκπόνηση και υλοποίηση Τοπικού Σχεδίου Διαχείρισης Απο-
βλήτων από τον Φορέα Διαχείρισης Κοινοχρήστων εντός του
Μητροπολιτικού Πόλου Ελληνικού - Αγίου Κοσµά - Προσθήκη

περ. ια στην παρ. 2 
του άρθρου 2 του ν. 4549/2018

Στην παρ. 2 του άρθρου 2 του ν. 4549/2018 (A’ 105), περί αρ-
µοδιοτήτων του Φορέα Διαχείρισης Κοινοχρήστων εντός του Μη-
τροπολιτικού Πόλου Ελληνικού - Αγίου Κοσµά, προστίθεται περ.
ια, και το άρθρο 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 2
Σκοπός και αρµοδιότητες του Φορέα

1. Σκοπός του Φορέα είναι:
α) η διαχείριση και διαρκής λειτουργία ή ετοιµότητα σε λει-

τουργία όλων των κοινόχρηστων χώρων, υποδοµών, έργων και
εξοπλισµού εντός του ακινήτου, συµπεριλαµβανοµένων, ενδει-
κτικά, της διοίκησης λειτουργιών, της συνήθους τακτικής και
έκτακτης συντήρησης αυτών και κάθε άλλης σχετικής υπηρεσίας,
και

β) η αποκλειστική είσπραξη και διαχείριση οποιωνδήποτε αντα-
ποδοτικών τελών και ανάλογων χρεώσεων (εφεξής ο «Σκοπός»).

2. Ειδικότερα, ο Φορέας είναι αποκλειστικά υπεύθυνος και αρ-
µόδιος για:

α. την παροχή υπηρεσιών καθαριότητας,
β. την περισυλλογή, µεταφορά και διάθεση απορριµµάτων,
γ. την παροχή υπηρεσιών ηλεκτροφωτισµού,
δ. τη µέριµνα και τη λήψη µέτρων για την απρόσκοπτη πρό-

σβαση στους κοινόχρηστους χώρους,
ε. τη συντήρηση και διαχείριση οδικών υποδοµών,
στ. την ονοµασία των οδών, πλατειών, τοποθέτηση πινακίδων

πληροφορίας και την αρίθµηση κτισµάτων,
ζ. τη διενέργεια δηµοπρατήσεων στο πλαίσιο αρµοδιοτήτων

του,
η. την έγκριση, τον έλεγχο, και την παραλαβή έργων και εργα-

σιών, τα οποία ο Φορέας έχει δηµοπρατήσει στο πλαίσιο αρµο-
διοτήτων του,

θ. τη συντήρηση και αποκατάσταση ζηµιών του πάσης φύσεως
εξοπλισµού, καθώς και τη φύλαξή του, 

ι. την παραλαβή και αποθήκευση των πάσης φύσεως εφοδίων
και υλικών συντήρησης, καθώς και τη διαχείριση αυτών,

ια. την εκπόνηση και υλοποίηση Τοπικού Σχεδίου Διαχείρισης
Αποβλήτων (ΤΣΔΑ), κατά παρέκκλιση του άρθρου 56 του ν.
4819/2021 (Α’ 129), για το ακίνητο του Μητροπολιτικού Πόλου
Ελληνικού - Αγίου Κοσµά, που αποτελεί τη βάση των συµβάσεων
που συνάπτει ο Φορέας µε Συστήµατα Εναλλακτικής Διαχείρισης
και φορείς διαχείρισης αποβλήτων. Το ΤΣΔΑ εναρµονίζεται µε το
οικείο Περιφερειακό Σχέδιο Διαχείρισης Αποβλήτων.

3. Στην αρµοδιότητα του Φορέα δεν συµπεριλαµβάνεται η
έκταση του Μητροπολιτικού Πάρκου Πρασίνου και Αναψυχής
(ΜΠΠΑ). Οι βασικές αρχές επίτευξης και διατήρησης συγκεκρι-
µένου επιπέδου υπηρεσιών, καθώς και οι ποιοτικές προδιαγρα-
φές συντήρησης των κοινοχρήστων χώρων, υποδοµών, έργων
και εξοπλισµού αποτυπώνονται στην προβλεπόµενη, στο άρθρο
11.1 παράγραφος στ’ (i) της Σύµβασης, συµφωνία, που θα κα-
ταρτιστεί µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της εταιρείας «ΕΛ-
ΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.».

4. Ο Φορέας ρυθµίζει θέµατα της αρµοδιότητάς του, εκδίδο-
ντας σχετικές αποφάσεις. Στις περιπτώσεις όπου απαιτείται η έκ-
δοση κανονιστικών πράξεων, εκδίδονται αποφάσεις των αρµό-
διων Υπουργών, κατόπιν σχετικής εισήγησης του Φορέα.

5. Το οικονοµικό αποτέλεσµα του Φορέα διατίθεται αποκλει-
στικά για την εκπλήρωση του σκοπού του.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’
ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΕΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΞΙΟΠΟΙΗΣΗ ΠΟΡΩΝ 

ΤΟΥ ΠΡΑΣΙΝΟΥ ΤΑΜΕΙΟΥ

Άρθρο 38
Τρόπος καταβολής Πράσινων Πόρων - Προσθήκη 

παρ. 6 στο άρθρο 3 του ν. 3889/2010

Στο άρθρο 3 του ν. 3889/2010 (Α’ 182), περί πράσινων πόρων
του πράσινου ταµείου, προστίθεται παρ. 6 ως εξής:

«6. Πράσινοι Πόροι που δεν εισπράττονται σύµφωνα µε τον
Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων  (ν. 4978/2022, Α’ 130) από
το Ν.Π.Δ.Δ. Πράσινο Ταµείο, καταβάλλονται από τους υπόχρεους
αποκλειστικά µε πάροχο υπηρεσιών πληρωµών την Τράπεζα της
Ελλάδος: α) µε τη χρήση του κωδικού πληρωµής που παρέχεται
από το ηλεκτρονικό περιβάλλον εισπράξεων του Πράσινου Τα-
µείου µε την επωνυµία «Green Pay» µέσω του Διατραπεζικού Σύ-
στηµατος Ηλεκτρονικών Πληρωµών της εταιρείας «ΔΙΑΣ Α.Ε.» ή
β) κάνοντας χρήση της υπηρεσίας «IRIS». Η ισχύς της παρούσας
εκκινεί από την ολοκλήρωση της ένταξης στο ηλεκτρονικό περι-
βάλλον εισπράξεων «Green Pay» του συνόλου του Πράσινων
Πόρων της παρούσας, η οποία διαπιστώνεται µε απόφαση του
Διοικητικού Συµβουλίου του Πράσινου Ταµείου που δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.»

Άρθρο 39
Αποζηµίωση δασικών συνεταιρισµών και δασεργατών - Προ-

σθήκη παρ. 5 και 6 στο άρθρο 6Α του ν. 3889/2010

Στο άρθρο 6Α του ν. 3889/2010 (Α’ 182), περί πόρων του πρά-
σινου ταµείου, προστίθενται παρ. 5 και 6 ως εξής:

«5. Οι Δασικοί Συνεταιρισµοί Εργασίας, που είναι εγγεγραµµέ-
νοι στο Μητρώο Δασικών Συνεταιριστικών Οργανώσεων και Δα-
σεργατών (ΜΗ.ΔΑ.Σ.Ο) του άρθρου 23 του ν. 4423/2016 (Α’ 182),
καθώς και οι Αναγκαστικοί Δασικοί Συνεταιρισµοί του α.ν.
1627/1939 (Α’ 64), µέλη των οποίων συµµετέχουν ενεργά και συµ-
βάλλουν στην αντιµετώπιση απρόβλεπτων φυσικών καταστρο-
φών, ιδίως πυρκαγιών, πληµµυρών και σεισµών ή στην υλοποίηση
επειγόντων αναγκαίων προστατευτικών αντιδιαβρωτικών και αντι-
πληµµυρικών έργων σε περιοχές που έχουν κηρυχθεί σε κατά-
σταση έκτακτης ανάγκης πολιτικής προστασίας, σύµφωνα µε το
άρθρο 25 του ν. 4662/2020 (Α’ 27), δύνανται να αποζηµιώνονται
από πιστώσεις προγραµµάτων που χρηµατοδοτούνται από πό-
ρους του «Ειδικού Φορέα Δασών» του Πράσινου Ταµείου, µετά
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από σχετική εισήγηση της Γενικής Διεύθυνσης Δασών και Δασι-
κού Περιβάλλοντος της Γενικής Γραµµατείας Δασών του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας προς το Διοικητικό
Συµβούλιο του Πράσινου Ταµείου. Για την έκδοση της εισήγησης
του πρώτου εδαφίου, οι κατά τόπον αρµόδιες δασικές υπηρε-
σίες, υποβάλλουν στη Γενική Διεύθυνση Δασών και Δασικού Πε-
ριβάλλοντος της Γενικής Γραµµατείας Δασών του Υπουργείου
Περιβάλλοντος και Ενέργειας βεβαίωση, που πιστοποιεί την
ενεργή συµµετοχή των συνεταιρισµών της παρούσας ή την υλο-
ποίηση έργων, κατά περίπτωση. 

6. Για την αποζηµίωση των δασεργατών του άρθρου 5 του ν.
4423/2016 (Α’ 182) από το Πράσινο Ταµείο για δράσεις αντιµε-
τώπισης και αποκατάστασης φυσικών καταστροφών δεν εφαρ-
µόζονται το άρθρο 180 του ν. 4820/2021 (Α’ 130) και το άρθρο
83 του ν. 4727/2020 (Α’ 184).»

Άρθρο 40
Διαδικασία εξόφλησης δαπανών για την υποστήριξη της Ει-

δικής Νοµοπαρασκευαστικής Επιτροπής για τη σύνταξη Κώ-
δικα Χωροταξίας και Πολεοδοµίας 

Κατά παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων, µε την επιφύλαξη
του ν. 4412/2016 (Α’ 147), θεωρούνται νόµιµες και κανονικές, εκ-
καθαρίζονται, πληρώνονται και δεν αναζητούνται οι δαπάνες που
πραγµατοποιούνται εντός του έτους 2023 και του πρώτου εξα-
µήνου του έτους 2024 από το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου
«ΠΡΑΣΙΝΟ ΤΑΜΕΙΟ» σε βάρος του προϋπολογισµού του, προς
το Πανεπιστήµιο Πατρών µέσω του Ειδικού Λογαριασµού Κονδυ-
λίων Έρευνας του Πανεπιστηµίου Πατρών, δυνάµει της υπ’ αρ.
182.1.4/2020 απόφασης έγκρισης ένταξης του Διοικητικού Συµ-
βουλίου του Πράσινου Ταµείου (ΑΔΑ: ΨΙΓΡ46Ψ844-ΞΙΧ) και της
υπ’ αρ. 231.4/2022 απόφασης για την «Έγκριση Χρηµατοδοτικού
Προγράµµατος του Πράσινου Ταµείου ΔΡΑΣΕΙΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΙ-
ΚΟΥ ΙΣΟΖΥΓΙΟΥ για το έτος 2022» (ΑΔΑ: 6ΦΙΟ46Ψ844-5ΒΜ),
κατά το µέρος του έργου που είτε έχει παραληφθεί από την αρ-
µόδια επιτροπή παραλαβής, είτε βεβαιώνεται η πληρότητα και
επάρκεια αυτού προ της πληρωµής από επιτροπή που αποτελεί-
ται από τον πρόεδρο της Ειδικής Νοµοπαρασκευαστικής Επιτρο-
πής για τη σύνταξη Κώδικα Χωροταξίας και Πολεοδοµίας και τον
προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Πολεοδοµίας του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

Άρθρο 41
Διαδικασία εξόφλησης δαπανών για τη δηµιουργία τεύχους

οδηγιών σχεδιασµού και µεθοδολογίας
στρατηγικής ανάπτυξης περιπατητικών 

και ποδηλατικών υποδοµών

Κατά παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων, µε την επιφύλαξη
του ν. 4412/2016 (Α’ 147), θεωρούνται νόµιµες και κανονικές, εκ-
καθαρίζονται, πληρώνονται και δεν αναζητούνται οι δαπάνες που
πραγµατοποιούνται εντός του έτους 2023 και του πρώτου εξα-
µήνου του έτους 2024 από το Πράσινο Ταµείο σε βάρος του προ-
ϋπολογισµού του, προς το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο µέσω
του Ειδικού Λογαριασµού Κονδυλίων Έρευνας δια του Εργαστη-
ρίου Φωτογραµµετρίας της Σχολής Αγρονόµων και Τοπογράφων
Μηχανικών, δυνάµει της υπ’ αρ. 215.4.5/30.6.2021 απόφασης του
Πράσινου Ταµείου µε ΑΔΑ 6ΧΟ246Ψ844-3ΞΦ, εφόσον έχει παρα-
ληφθεί το σύνολο του έργου από την αρµόδια Επιτροπή Παρα-
λαβής.

Άρθρο 42
Διαδικασία χρηµατοδότησης υλοποίησης δράσεων και έργων

του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας από το Πρά-
σινο Ταµείο 

1. Για την υλοποίηση δράσεων και έργων του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας είναι δυνατός ο ορισµός ως αναθέ-
τουσας αρχής του Ταµείου Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας
του Δηµοσίου (ΤΑΙΠΕΔ) στην περίπτωση συµβάσεων του Αναπτυ-
ξιακού Προγράµµατος Συµβάσεων Στρατηγικής Σηµασίας του

άρθρου 126 του ν. 4799/2021 (Α’ 78) ή του Τεχνικού Επιµελητη-
ρίου Ελλάδας (ΤΕΕ) ή άλλου φορέα της Γενικής Κυβέρνησης της
περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), συ-
µπεριλαµβανοµένων νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου που
υπάγονται σε αυτή, κατόπιν σύναψης προγραµµατικής σύµβασης
µεταξύ αυτού και της αρµόδιας Γενικής Γραµµατείας του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. 

2. Οι δαπάνες υλοποίησης των ανωτέρω έργων και δράσεων
δύναται να καλύπτονται από το Πράσινο Ταµείο, σύµφωνα µε τις
κείµενες διατάξεις. Η πληρωµή πραγµατοποιείται απευθείας από
το Πράσινο Ταµείο προς την αναθέτουσα αρχή.

3. Στις περιπτώσεις της παρ. 2, όπου αναθέτουσα αρχή ορίζε-
ται νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου ή το ΤΑΙΠΕΔ ή άλλος φο-
ρέας της Γενικής Κυβέρνησης, το Πράσινο Ταµείο καταβάλλει
προκαταβολή χωρίς την παροχή εγγυήσεων. 

4. Στην προγραµµατική σύµβαση της παρ. 1 καθορίζονται,
ιδίως, οι εφαρµοστέοι κανόνες για την υλοποίηση των δράσεων
και έργων της παρ. 1 σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία, ο χρό-
νος ολοκλήρωσης, το ύψος της προκαταβολής και κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια. Η προκαταβολή και οι λοιπές καταβολές
από το Πράσινο Ταµείο προς την αναθέτουσα αρχή δεν συνδέο-
νται υποχρεωτικά µε στάδια εκτέλεσης του έργου ή παραλαβής
της υπηρεσίας. Στην περίπτωση ορισµού του ΤΑΙΠΕΔ ως αναθέ-
τουσας αρχής, για το συνολικό κόστος άσκησης των αρµοδιοτή-
των του παρόντος εφαρµόζεται η παρ. 4 του άρθρου 5Β του ν.
3986/2011 (Α’ 152).

Άρθρο 43
Μεταβατική διάταξη ως προς τις εκκρεµείς υποθέσεις χρη-
µατοδότησης του Πράσινου Ταµείου - Προσθήκη άρθρου

12Α στον ν. 3889/2010

Στον ν. 3889/2010 (Α’ 182) προστίθεται άρθρο 12Α ως εξής:

«Άρθρο 12Α
Εκκρεµείς υποθέσεις χρηµατοδότησης 

του Πράσινου Ταµείου

Στο άρθρο 5 υπάγονται και οι πάσης φύσεως εκκρεµείς υπο-
θέσεις χρηµατοδότησης του Πράσινου Ταµείου συµπεριλαµβα-
νοµένων όσων απορρέουν από συµβάσεις που είχαν συναφθεί
προ της θέσης σε ισχύ του ανωτέρω νόµου. Με απόφαση του Δι-
οικητικού Συµβουλίου υφιστάµενα χρηµατοδοτικά προγράµµατα
του Πράσινου Ταµείου µπορούν να τρέπονται σε πολυετή, υπό
τους όρους και τις προϋποθέσεις του ν. 4270/2014 (Α’ 143), περί
Δηµοσίου Λογιστικού.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Θ’
ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΙΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ

Άρθρο 44
Διάρκεια, περιεχόµενο και διαδικασία αναθεώρησης της

εθνικής στρατηγικής για τη βιοποικιλότητα - 
Τροποποίηση περ. α) παρ. 3 άρθρου 17 ν. 3937/2011

Η περ. α) της παρ. 3 του άρθρου 17 του ν. 3937/2011 (Α’ 60),
περί εθνικής στρατηγικής για την βιοποικιλότητα, αντικαθίσταται
ως εξής:

«α) Η εθνική στρατηγική για τη βιοποικιλότητα. Αυτή καθορίζει
τις στρατηγικές στοχεύσεις, τις γενικές κατευθύνσεις, τους ειδι-
κότερους στόχους και τους δείκτες παρακολούθησης για τη δια-
χείριση και προστασία της βιολογικής ποικιλότητας σε εθνικό
επίπεδο σε εναρµόνιση µε συναφείς άλλες εγκεκριµένες εθνικές
τοµεακές στρατηγικές, καθώς και µε εγκεκριµένες στρατηγικές
για την προστασία και τη διαχείριση της βιοποικιλότητας σε ευ-
ρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο. Η εθνική στρατηγική για τη βιοποι-
κιλότητα εκπονείται από το Υπουργείο Περιβάλλοντος και
Ενέργειας και εγκρίνεται µε Πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου,
µετά από γνώµη της Επιτροπής «Φύση 2000» του άρθρου 19. Η
στρατηγική καλύπτει χρονική περίοδο τουλάχιστον δέκα (10)
ετών, αξιολογείται τουλάχιστον ανά πενταετία από το Υπουργείο
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Περιβάλλοντος και Ενέργειας και αναθεωρείται, εφόσον απαιτεί-
ται, µε τη διαδικασία του δεύτερου εδαφίου. Η εθνική στρατηγική
συνοδεύεται από αναλυτικό σχέδιο δράσης, το οποίο εγκρίνεται
από τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας και µπορεί να
αναθεωρείται όποτε κρίνεται αναγκαίο.»

Άρθρο 45
Διάρκεια και διαδικασία εκπόνησης Σχεδίου Δράσης για τη
διαχείριση των Προστατευόµενων Περιοχών - Τροποποίηση

παρ. 2 άρθρου 42 ν. 4685/2020

Στο άρθρο 42 του ν. 4685/2020 (Α’ 92), περί Σχεδίου Δράσης
για τη διαχείριση των Προστατευόµενων Περιοχών: α) τροποποι-
είται το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 ως προς τη διάρκεια του σχε-
δίου δράσης, β) η παρ. 3 αντικαθίσταται, γ) τροποποιούνται οι
παραποµπές της περ. γ) της παρ. 4, και το άρθρο 42 διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«Άρθρο 42
Σχέδιο Δράσης βελτίωσης της πολιτικής ΠΠ

1. Με σκοπό τη βελτίωση της πολιτικής για τη διαχείριση των
Προστατευόµενων Περιοχών εκπονείται Σχέδιο Δράσης που εγκρί-
νεται µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

2. Το Σχέδιο Δράσης έχει πενταετή διάρκεια που µπορεί να πα-
ραταθεί µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας. Για κάθε δράση περιλαµβάνει το αναλυτικό περιεχόµενό
της, τον αρµόδιο δηµόσιο φορέα για την εφαρµογή ή την επο-
πτεία εφαρµογής της δράσης και τον υπεύθυνο διοίκησης ή επο-
πτείας της εφαρµογής της, προϋπολογισµό, πηγή χρηµατο-
δότησης και χρονοδιάγραµµα εφαρµογής της δράσης.

3. Η εκπόνηση του Σχεδίου Δράσης, πραγµατοποιείται σύµ-
φωνα µε την περ. γ) της παρ. 5 του άρθρου 27.

4. Το Σχέδιο Δράσης περιέχει, ενδεικτικά, τις ακόλουθες δρά-
σεις:

α) Επικαιροποίηση των στρατηγικών και προγραµµατικών κει-
µένων της πολιτικής για της προστατευόµενες περιοχές.

β) Δράσεις εφαρµογής του παρόντος και ιδίως των διατάξεων
που αφορούν στο Σύστηµα Διακυβέρνησης της πολιτικής για τις
προστατευόµενες περιοχές και στην προώθηση της Πολυεπίπε-
δης Διακυβέρνησής της, στην απλοποίηση και σύντµηση της κα-
νονιστικής, της ρυθµιστικής και της προγραµµατικής διαδικασίας,
στην ίδρυση του Οργανισµού Φυσικού Περιβάλλοντος και Κλιµα-
τικής Αλλαγής (ΟΦΥΠΕΚΑ), στη συγκρότηση των Μονάδων Δια-
χείρισης Προστατευόµενων Περιοχών (ΜΔΠΠ) και στην εφαρ-
µογή των προγραµµατικών, των συµβασιακών και των επιχειρη-
σιακών εργαλείων του Συστήµατος Διακυβέρνησης ΠΠ.

γ) Ανασχεδιασµός, απλούστευση και προτυποποίηση των δια-
δικασιών λειτουργίας των φορέων του Συστήµατος Διακυβέρνη-
σης ΠΠ, δηµιουργία του Πληροφοριακού Συστήµατος Διοίκησης
και διασφάλιση της διαλειτουργικότητάς του µε τα συστήµατα
των φορέων αυτών, σύµφωνα µε το άρθρο 47 του ν. 4623/2019
(Α’ 134) και το αρθρο 84 του ν. 4727/2020 (Α’ 184).

δ) Συµβολή στη δηµιουργία και λειτουργία Ψηφιακής Τράπε-
ζας Γης και του Ενιαίου Ψηφιακού Χάρτη (των άρθρων 4 έως 9
του ν. 4635/2019, Α’ 167).

ε) Εκπόνηση προγράµµατος για τη δηµιουργία κεντρικής
δοµής υποστήριξης εφαρµογής της δηµόσιας πολιτικής για τις
προστατευόµενες περιοχές, την υποστήριξη των ΜΔΠΠ όσον
αφορά τη δικτύωση και την οργάνωσή τους και την υλοποίηση
των Σχεδίων Διαχείρισης, την υποστήριξη των λειτουργιών των
Περιφερειών και των Δήµων που υποστηρίζουν την υλοποίηση ή
υλοποιούν προγράµµατα, έργα και δράσεις των Σχεδίων Διαχεί-
ρισης και την υποστήριξη των περιβαλλοντικών οργανώσεων και
φορέων που υλοποιούν δράσεις των Σχεδίων Διαχείρισης.

στ) Έχει καταργηθεί.
ζ) Εκπόνηση προγράµµατος κινητοποίησης συµπληρωµατικών

χρηµατοδοτήσεων των ΜΔΠΠ και ιδίως ιδιωτικών πόρων µέσω
του θεσµού της εταιρικής κοινωνικής ευθύνης, των εθελοντικών
συµφωνιών µε επιχειρήσεις, των χορηγιών, του πληθοπορισµού
(crowdsourcing) και της συλλογικής χρηµατοδότησης (crowdfun-

ding).
5. Τη διοίκηση, παρακολούθηση και αξιολόγηση της εφαρµο-

γής του Σχεδίου Δράσης και την ετήσια επικαιροποίησή του ανα-
λαµβάνει ο ΟΦΥΠΕΚΑ που ενηµερώνει τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας κάθε τετράµηνο µε Έκθεση Προόδου
εφαρµογής του Σχεδίου Δράσης.

6. Το Σχέδιο Δράσης µπορεί να χρηµατοδοτείται από εθνικούς
και ενωσιακούς πόρους καθώς και από συγχρηµατοδοτούµενα
προγράµµατα.

7. Το Σχέδιο Δράσης περιλαµβάνει στο πρώτο κεφάλαιό του
το Σχέδιο Μετάβασης µε τις δράσεις της περιόδου µέχρι την
έναρξη λειτουργίας του ΟΦΥΠΕΚΑ, που σχεδιάζεται µε βάση τις
αρχές της διοίκησης αλλαγής.

8. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας
ρυθµίζονται τα σχετικά µε την εκπόνηση και εφαρµογή του Σχε-
δίου Δράσης και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
του άρθρου αυτού.» 

Άρθρο 46
Γνωµοδοτική αρµοδιότητα Οργανισµού Φυσικού
Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλαγής για έργα

και δραστηριότητες που δεν υπόκεινται 
σε περιβαλλοντική αδειοδότηση - Τροποποίηση 

περ. ιστ) παρ. 5 άρθρου 27 ν. 4685/2020

Στο τέλος της περ. ιστ) της παρ. 5 του άρθρου 27 του ν. 4685/
2020 (Α’ 92), περί γνωµοδοτικής αρµοδιότητας του Οργανισµού
Φυσικού Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλαγής, προστίθενται
εδάφια τρίτο και τέταρτο, και η περ. ιστ) διαµορφώνεται ως εξής:

«ιστ) Γνωµοδοτεί για τη δέουσα εκτίµηση των επιπτώσεων
κάθε έργου και δραστηριότητας που εµπίπτει στις προστατευό-
µενες περιοχές ευθύνης του, τα οποία δύνανται να επηρεάσουν
την ακεραιότητα της περιοχής και των προστατευτέων αντικείµε-
νων. Ειδικά για τα έργα και τις δραστηριότητες κατηγορίας Α του
ν. 4014/2011 (Α’ 209), γνωµοδοτεί ως ανωτέρω προς τη Γενική
Διεύθυνση Περιβαλλοντικής Πολιτικής του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας. 

Επιπλέον, γνωµοδοτεί µέσα σε δεκαπέντε (15) ηµέρες από την
έγγραφη ενηµέρωσή του από τις αρµόδιες αρχές για έργα και
δραστηριότητες που λαµβάνουν χώρα στις προστατευόµενες πε-
ριοχές ευθύνης του, αλλά δεν υπόκεινται στη διαδικασία περι-
βαλλοντικής αδειοδότησης. Η γνωµοδότηση αυτή γίνεται
σύµφωνα µε τις προβλέψεις των σχεδίων διαχείρισης της παρ. 3
του άρθρου 21 του ν. 1650/1986 (Α’ 160) ή των αποφάσεων της
παρ. 6 του άρθρου 21 του ν. 1650/1986, αν αυτές έχουν εκδο-
θεί.»

Άρθρο 47
Εξειδίκευση κατηγοριών χρήσεων γης - Τροποποίηση παρ. ΙΙ
άρθρου 1 και άρθρων 2, 5, 7 έως 14, 14β, 14γ, 15 και 16 π.δ.

59/2018

1. Η ειδική κατηγορία χρήσεων γης «33» της παρ. ΙΙ του άρθρου
1 του π.δ. 59/2018 (Α’ 114), η οποία αντικαταστάθηκε µε την περ.
δ) της παρ. 2 του άρθρου 44 του ν. 4685/2020 (Α’ 92), εξειδικεύε-
ται και διαµορφώνεται ως εξής: 

«33. Εγκαταστάσεις παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας, πλην
των εγκαταστάσεων της κατηγορίας 34, εγκαταστάσεις αποθή-
κευσης και µεταφοράς ηλεκτρικής ενέργειας και φυσικού αερίου,
εγκαταστάσεις ύδρευσης, εγκαταστάσεις τηλεπικοινωνιών, και
συναφείς εγκαταστάσεις.»

2. Η ειδική κατηγορία χρήσεων γης «34» της παρ. ΙΙ του άρθρου
1 του π.δ. 59/2018, εξειδικεύεται και διαµορφώνεται ως εξής: 

«34. Εγκαταστάσεις Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ) και
Εγκαταστάσεις ΑΠΕ µε αποθήκευση».

3. Οι οργανωµένες τουριστικές κατασκηνώσεις της υποπερ.
ββ, της περ. α) της παρ. 2 του άρθρου 1 του ν. 4276/2014 (Α’
155), συµπεριλαµβάνονται στη ειδική χρήση «47 Κατασκηνώσεις
- Παιδικές εξοχές» της παρ. ΙΙ του άρθρου 1 του π.δ. 59/2018.

4. Η ειδική κατηγορία χρήσης γης της περ. 48 της παρ. ΙΙ του
άρθρου 1 και των άρθρων 2 έως 5, 12 έως 14 και 16 του π.δ.
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59/2018, διορθώνεται ως προς την αναφορά σε δηµόσιους κοι-
νόχρηστους χώρους και διαµορφώνεται ως εξής: 

«48. Κατασκευές»
5. Το εισαγωγικό εδάφιο της ειδικής κατηγορίας χρήσεων γης

της υποπερ. «48.1», της περ. 48, της παρ. ΙΙ του άρθρου 1 και των
άρθρων 7 έως 11 και 14β, 14γ και 15 του π.δ. 59/2018, διευκρινί-
ζεται ότι αφορά δηµόσιους κοινόχρηστους χώρους και διαµορ-
φώνεται ως εξής: 

«48.1. Κατασκευές σε δηµόσιους κοινόχρηστους χώρους κατά
το άρθρο 20 του ΝΟΚ για:».

Άρθρο 48
Μεταβίβαση δικαιωµάτων έρευνας και εκµετάλλευσης της

σµύριδας Νάξου

1. Τα δικαιώµατα αναζήτησης, έρευνας και εκµετάλλευσης των
άρθρων 143 και 145 του Μεταλευτικού Κώδικα (ν.δ. 210/1973, Α’
277), συµπεριλαµβανοµένων των δικαιωµάτων  εξόρυξης, διαλο-
γής, αποθήκευσης, φύλαξης και πώλησης, της εξηρηµένης υπέρ
του Δηµοσίου σµύριδας Νάξου και η άσκηση των δικαιωµάτων
αυτών δι’ αυτεπιστασίας µεταβιβάζονται από την έναρξη ισχύος
του παρόντος στον Δήµο Νάξου και Μικρών Κυκλάδων. 

2. Ο Δήµος Νάξου και Μικρών Κυκλάδων υπεισέρχεται στα δι-
καιώµατα και στις υποχρεώσεις που ορίζονται για τον εκµεταλ-
λευτή µεταλλείου στον Μεταλλευτικό Κώδικα, στην υπό στοιχεία
Δ7/Α/οικ.12050/2223/14.6.2011 απόφαση του Υφυπουργού Περι-
βάλλοντος Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής (Β’ 1227), στον ν.
4014/2011 (Α’ 209), στον ν. 4512/2018 (Α’ 5), στον ν. 4442/2016
(Α’ 230) και στον ν. 3850/2010 (Α’ 84). Επιπλέον, µεταφέρεται από
το Τµήµα Επιθεώρησης Μεταλλείων του Σώµατος Επιθεώρησης
Νοτίου Ελλάδος του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας
στον Δήµο Νάξου και Μικρών Κυκλάδων, ως σύνολο αρµοδιοτή-
των και θέσεων προσωπικού, το Γραφείο Σµυριδωρυχείων Νάξου
της περ. β) της παρ. 4 του άρθρου 57 του π.δ. 132/2017 (Α’ 160).

3. Για τη χρονική περίοδο 2023-2026, η δαπάνη για σµυριδερ-
γατικό δικαίωµα, εργοδοτικές εισφορές υπέρ του Ηλεκτρονικού
Εθνικού Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης και επικουρική ασφάλιση
σµυριδορυκτών (ΤΕΑΜ-Εισφορά εργοδότη) βαρύνει τις εγγε-
γραµµένες πιστώσεις του προϋπολογισµού του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, έως το συνολικό ποσό των εξακοσίων
χιλιάδων (600.000) ευρώ. Η πληρωµή διενεργείται εντός εκάστου
οικονοµικού έτους µε έκδοση Χρηµατικού Εντάλµατος Προπλη-
ρωµής και µε υπόλογο µόνιµο υπάλληλο του Δήµου Νάξου και
Μικρών Κυκλάδων. Για τον υπολογισµό και την καταβολή των αι-
τούµενων ποσών σε έκαστο σµυριδορύκτη/σµυριδεργάτη που
παραδίδει σµύριδα, καθώς και στα ασφαλιστικά ταµεία, αποκλει-
στική ευθύνη φέρει ο Δήµος Νάξου και Μικρών Κυκλάδων, δυνά-
µει της παρ. 1. Για το 2023, τον προϋπολογισµό του Υπουργείου
Περιβάλλοντος και Ενέργειας βαρύνουν και οι οφειλές σµυριδερ-
γατικού δικαιώµατος και ενσήµων από το 2019, για τις οποίες
έχουν εκδοθεί σχετικές αποφάσεις. Κατ’ εξαίρεση, για την κατα-
βολή του σµυριδεργατικού δικαιώµατος και των αντίστοιχων
ασφαλιστικών εισφορών για το έτος 2023, οι οποίες δεν δύνανται
να υπερβούν το ποσό των εκατόν εξήντα χιλιάδων (160.000)
ευρώ, εφαρµόζονται ο τρόπος και η διαδικασία πληρωµής του
άρθρου 104 του ν. 4964/2022 (Α’ 150). Για την εφαρµογή του
προηγούµενου εδαφίου διενεργείται πληρωµή των δαπανών που
αντιστοιχούν σε σµυριγδεργατικό δικαίωµα και ασφαλιστικές ει-
σφορές εντός του οικονοµικού έτους 2023 και δεν καταβάλλονται
οι δαπάνες του τελευταίου εδαφίου της παρ. 2 του ως άνω άρ-
θρου 104.

4. Οι δαπάνες λειτουργίας του Γραφείου Σµυριδωρυχείων
Νάξου, συµπεριλαµβανοµένης της µισθοδοσίας, βαρύνουν έως
την 31η Δεκεµβρίου 2023 τις πιστώσεις του προϋπολογισµού του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. 

5. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος, ο Δήµος Νάξου και
Μικρών Κυκλάδων υποκαθιστά το Υπουργείο Περιβάλλοντος και
Ενέργειας και το Δηµόσιο στην τήρηση καταλόγου σµυριδορυ-
κτών, στη διαδικασία εξόρυξης, διαλογής, µεταφοράς και παρα-
λαβής σµύριδας, στις αρµοδιότητες που προβλέπονται στα
άρθρα 4 έως 7, 17, 20 έως 24, 28 και 29 του από 5/17.9.1935 π.δ.

(Α’ 408, αναδ. Α’ 429), καθώς και στις αρµοδιότητες της παρ. 1
του άρθρου 57 του ν. 4546/2018 (Α’ 101), µε εξαίρεση τον καθο-
ρισµό της ποιότητας της σµύριδας, που ορίζεται µε απόφαση του
Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας. 

6. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται τα
άρθρα 3, 30 έως και 33, 40 έως και 44 και 46 του Κώδικα περί
«Ναξίας Σµύριδος» (από 5.9.1935 π.δ., Α’ 408, αναδ. Α’ 429), η
παρ. 2 του άρθρου 57 του ν. 4546/2018, περί ανάληψης υποχρε-
ώσεων, καθώς και η παρ. 5 του άρθρου 58 του π.δ. 132/2017,
περί του Οργανισµού του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ι’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟ ΤΗΣ ΡΥΘΜΙΣΤΙΚΗΣ ΑΡΧΗΣ

ΑΠΟΒΛΗΤΩΝ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ ΚΑΙ ΥΔΑΤΩΝ, 
ΤΗΣ «ΕΥΔΑΠ ΠΑΓΙΩΝ» ΚΑΙ ΤΑ ΑΠΟΒΛΗΤΑ

Άρθρο 49
Ζητήµατα προσωπικού Ρυθµιστικής Αρχής Αποβλήτων Ενέρ-
γειας και Υδάτων - Προσθήκη παρ. 4α και 4β στο άρθρο 23

του ν. 5037/2023

1. Οι θέσεις που έχουν συσταθεί στη Ρυθµιστική Αρχή Αποβλή-
των Ενέργειας και Υδάτων (ΡΑΑΕΥ) µε την παρ. 10 του άρθρου
34 του ν. 3734/2009 (Α’ 8), διατηρούνται έως και τις 31 Δεκεµ-
βρίου 2024. Κατά τα λοιπά ισχύει το τρίτο άρθρο του ν. 4402/
2016 (Α’ 121). 

2. Οι θέσεις που έχουν συσταθεί στη ΡΑΑΕΥ σύµφωνα µε την
παρ. 2 του άρθρου 54 του ν. 4546/2018 (Α’ 8), διατηρούνται έως
και τις 31 Δεκεµβρίου 2024.

3. Στο άρθρο 23 του ν. 5037/2023 (Α’ 78) προστίθενται παρ. 4α
και 4β ως εξής:

«4α. Για τη στελέχωση των κλάδων αποβλήτων και υδάτων της
ΡΑΑΕΥ, κατά παρέκκλιση των α’ και β’ κύκλων κινητικότητας του
ν. 4440/2016 (Α’ 224), η ΡΑΑΕΥ δύναται να απευθύνει αίτηµα στην
Κεντρική Επιτροπή Κινητικότητας (ΚΕΚ) του άρθρου 5 του ν.
4440/2016 ζητώντας την κάλυψη προσωρινών αναγκών µε από-
σπαση ή µε µετάταξη υπαλλήλων µόνιµων και µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, που εµπίπτουν στο πεδίο
εφαρµογής του Ενιαίου Συστήµατος Κινητικότητας (ΕΣΚ). Οι
ανωτέρω αποσπάσεις ή µετατάξεις διενεργούνται σύµφωνα µε
τις παρ. 2 έως 4 του άρθρου 31 του ν. 4873/2021 (Α’ 248).

4β. Αποσπασµένοι υπάλληλοι δύνανται να αναλάβουν θέση ευ-
θύνης στους κλάδους αποβλήτων και υδάτων της PAAEY. Αν ο
χρόνος απόσπασης υπολείπεται της διάρκειας πλήρους θητείας
της οικείας θέσης ευθύνης, ο χρόνος απόσπασης παρατείνεται
αυτοδικαίως µέχρι την ολοκλήρωση της κατά τα ανωτέρω θη-
τείας.»

Άρθρο 50
Πλήρωση των θέσεων των προϊσταµένων 

των διευθύνσεων της «Εταιρείας Παγίων ΕΥΔΑΠ» - Τροπο-
ποίηση παρ. 8 άρθρου 4 ν. 2744/1999 

Στην παρ. 8 του άρθρου 4 του ν. 2744/1999 (Α’ 222), περί πλή-
ρωσης των θέσεων των προϊσταµένων των διευθύνσεων της
«Εταιρείας Παγίων ΕΥΔΑΠ», παρατείνεται ο χρόνος ισχύος της
διάταξης, και η παρ. 8 διαµορφώνεται ως εξής:

«8. Μέχρι την πλήρωση των θέσεων των προϊσταµένων των δι-
ευθύνσεων της «Εταιρείας Παγίων ΕΥΔΑΠ» από υπαλλήλους της
επιτρέπεται η πλήρωσή τους µε διορισµό µετακλητών υπαλλήλων
ή µε ανάθεση καθηκόντων σε µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου
της Εταιρείας, µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, η ισχύς της οποίας δεν µπορεί να υπερβαίνει την
30ή.6.2024.»

Άρθρο 51
Μέτρα για την πρόληψη και αποκατάσταση 

ρύπανσης από απόβλητα - Προσθήκη 
άρθρου 70Α στον ν. 4819/2021
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Στον ν. 4819/2021 (Α’ 129) προστίθεται άρθρο 70Α ως εξής:
«Άρθρο 70Α

Μέτρα για την πρόληψη και αποκατάσταση 
ρύπανσης από απόβλητα 

Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας, κα-
τόπιν εισήγησης του Γενικού Γραµµατέα Συντονισµού Διαχείρι-
σης Αποβλήτων, δύναται να ανατεθεί στον Γενικό Γραµµατέα
Συντονισµού Διαχείρισης Αποβλήτων, η υλοποίηση των ανα-
γκαίων µέτρων αποκατάστασης ρύπανσης από απόβλητα και ο
συντονισµός των ενεργειών αυτών. Το παρόν αφορά οποι-
οδήποτε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο, το οποίο ασκεί δραστηριό-
τητα, από τα απόβλητα της οποίας προκαλείται ρύπανση ή
περιβαλλοντική υποβάθµιση, που χαρακτηρίζεται από τα αρµόδια
ελεγκτικά όργανα, σύµφωνα µε το άρθρο 20 του   ν. 4014/2011
(Α’209), ως «σοβαρή» ή «πολύ σοβαρή», ή υφίσταται «υψηλός»
κίνδυνος πρόκλησης ρύπανσης ή άλλης περιβαλλοντικής υπο-
βάθµισης, κατά την έννοια της υπό στοιχεία 16675/125/
21.02.2022 απόφασης του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας (Β’ 776), και δεν υλοποιεί τις ενέργειες συµµόρφωσης που
του έχουν επιβληθεί. Στην περίπτωση των ανωτέρω, η σχετική
δαπάνη βαρύνει το Πράσινο Ταµείο ή άλλο φορέα εποπτευόµενο
από το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, που ορίζεται µε
την ως άνω απόφαση και καταλογίζεται στον φορέα της ρυπαί-
νουσας δραστηριότητας, σύµφωνα µε τον Κώδικα Είσπραξης Δη-
µοσίων Εσόδων (ν. 4978/2022, Α’ 190). Το παρόν εφαρµόζεται
ανεξάρτητα από την αστική ή ποινική ευθύνη των υπόχρεων προ-
σώπων και ανεξάρτητα από τις διοικητικές κυρώσεις που προ-
βλέπονται.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΑ’
ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ

Άρθρο 52
Υποχρέωση φύτευσης σε φωτοβολταϊκούς σταθµούς

1. Οι κάτοχοι φωτοβολταϊκών σταθµών για τους οποίους εκδί-
δεται µετά τον χρόνο έκδοσης της απόφασης της παρ. 6 Βεβαί-
ωση ή Βεβαίωση Ειδικών Έργων του άρθρου 10 του ν. 4685/2020
(Α’ 92), καθώς και οι κάτοχοι Εξαιρούµενων Σταθµών φωτοβολ-
ταϊκών οι οποίοι είναι υπόχρεοι σε Απόφαση Έγκρισης Περιβαλ-
λοντικών Όρων ή Πρότυπες Περιβαλλοντικές Δεσµεύσεις, µετά
την έκδοση της απόφασης της παρ. 6, υποχρεούνται κατά την
εγκατάσταση των σταθµών και, σε κάθε περίπτωση, πριν από την
ηλέκτρισή τους, σε φύτευση και συντήρηση καθ’ όλη τη διάρκεια
της λειτουργίας τους, φυτών συµβατών µε τη φυτοκοινωνία της
περιοχής, περιµετρικά της εγκατάστασης, αποκλειοµένης της
χρήσης ειδών του καταλόγου χωροκατακτητικών ξένων ειδών
ενωσιακού ή εθνικού ενδιαφέροντος των άρθρων 4 και 12 αντι-
στοίχως του Κανονισµού 1143/2014 του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου της 22ας Οκτωβρίου 2014 για την
πρόληψη και διαχείριση της εισαγωγής και εξάπλωσης χωροκα-
τακτητικών ξένων ειδών (L 317), ύψους µεγαλύτερου των εγκα-
ταστάσεων του φωτοβολταϊκού σταθµού (φωτοβολταϊκά πλαίσια,
αντιστροφείς), λαµβάνοντας υπόψη το εδαφικό υπόστρωµα και
τη δυνατότητα άρδευσης. Η φύτευση δύναται να επιβληθεί και
εντός των σταθµών επί των ορίων διακριτών υποπεριοχών του
συνολικού έργου σύµφωνα µε την απόφαση της παρ. 6. 

2. Η υποχρέωση της παρ. 1 περιλαµβάνεται και εξειδικεύεται
στους περιβαλλοντικούς όρους της Απόφασης Έγκρισης Περι-
βαλλοντικών Όρων ή των Πρότυπων Περιβαλλοντικών Δεσµεύ-
σεων για τους εν λόγω φωτοβολταϊκούς σταθµούς και η τήρησή
της ελέγχεται κατά τη διενέργεια των εκάστοτε περιβαλλοντικών
επιθεωρήσεων των έργων.

3. Η υποχρέωση της παρ. 1 καταλαµβάνει, επίσης, υφιστάµε-
νους φωτοβολταϊκούς σταθµούς µε Βεβαίωση ή Βεβαίωση Ειδι-
κών Έργων, οι οποίοι δεν έχουν υποβάλλει πλήρες αίτηµα για
έκδοση της Άδειας Εγκατάστασης, καθώς επίσης και Εξαιρούµε-
νους Σταθµούς, οι οποίοι είναι υπόχρεοι σε Απόφαση Έγκρισης
Περιβαλλοντικών Όρων ή Πρότυπες Περιβαλλοντικές Δεσµεύσεις
και οι οποίοι δεν έχουν υποβάλλει πλήρες αίτηµα για Οριστική

Προσφορά Σύνδεσης, έως την έκδοση της απόφασης της παρ. 6. 
4. Αν, αποκλειστικά για τους σκοπούς του παρόντος, απαιτηθεί

τροποποίηση της Βεβαίωσης ή Βεβαίωσης Ειδικών Έργων, της
Οριστικής Προσφοράς Σύνδεσης, καθώς και άλλων αδειών/
εγκρίσεων, οι αιτήσεις τροποποίησης εξετάζονται κατά προτε-
ραιότητα. Όσον αφορά στην περιβαλλοντική αδειοδότηση έργων
κατηγορίας Α της παρ. 1 του άρθρου 1 του  ν. 4014/2011 (Α’ 209),
η προσαρµογή στις απαιτήσεις του παρόντος συνιστά διαφορο-
ποίηση µικρής κλίµακας, κατά την έννοια της παρ. 1α του άρθρου
6 του ν. 4014/2011.

5. Για φωτοβολταϊκούς σταθµούς που εγκαθίστανται σε δασι-
κές εκτάσεις εφαρµόζεται η δασική νοµοθεσία περί φύτευσης,
ιδίως ο ν. 998/1979 (Α’ 289).

6. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
η οποία εκδίδεται εντός ενός (1) µηνός από τη θέση σε ισχύ του
παρόντος, καθορίζεται κάθε θέµα σχετικό µε τη φύτευση των
φυτών και θάµνων, τα χαρακτηριστικά, το είδος και το ύψος
αυτών, οι απαιτούµενες αποστάσεις από την εγκατάσταση, η δια-
δικασία έγκρισης και ελέγχου µε αυτοψία, οι κυρώσεις σε περί-
πτωση µη τήρησης της υποχρέωσης δυνάµει των περιβαλ-
λοντικών διατάξεων, η παροχή κινήτρων για σταθµούς που προ-
βαίνουν στη σχετική φύτευση υποχρεωτικά σύµφωνα µε το
παρόν ή κατόπιν δικής τους βούλησης, καθώς και κάθε άλλη ανα-
γκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος. Αν µε την
ως άνω απόφαση καθορίζονται µη καλλωπιστικά φυτά προς φύ-
τευση, ζητείται η γνώµη της Γενικής Διεύθυνσης Γεωργίας του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Με την από-
φαση του πρώτου εδαφίου δύναται να τίθενται ειδικότερες προ-
βλέψεις ως προς τη φύτευση για έργα που έχουν επιλεγεί ή θα
επιλεγούν, έπειτα από συµµετοχή σε ανταγωνιστική διαδικασία
υποβολής προσφορών σύµφωνα µε τον ν. 4414/2016 (Α’ 149),
καθώς και περιπτώσεις εξαίρεσης από την υποχρέωση της παρ.
1, λόγω της µορφολογίας ή φυσιολογίας του εδάφους ή λόγω
εγκατεστηµένων ή διερχόµενων λειτουργικών τµηµάτων εντός
του σταθµού, ήτοι υπόγειων ή εναέριων καλωδίων χαµηλής και
µέσης τάσης, αντιστροφέων, αντικεραυνικών εγκαταστάσεων,
εσωτερικών οδών επικοινωνίας ή πλησίον των οικίσκων ελέγχου
που δεν επιτρέπουν την τήρηση της υποχρέωσης εντός των
σταθµών. 

Άρθρο 53
Εργασίες κλαδεµάτων και υλοτοµίας δασικών δένδρων από

τον Διαχειριστή Ελληνικού Δικτύου Διανοµής 
Ηλεκτρικής Ενέργειας - Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 71 

ν. 4876/2021

Στην παρ. 5 του άρθρου 71 του ν. 4876/2021 (Α’ 251), περί ερ-
γασιών κλαδεµάτων και υλοτοµίας, από τον Διαχειριστή Ελληνι-
κού Δικτύου Διανοµής Ηλεκτρικής Ενέργειας (Δ.Ε.Δ.Δ.Η.Ε. Α.Ε.),
εντός πάρκων και αλσών, προστίθενται οι κοινόχρηστοι χώροι, τί-
θεται χρονικό διάστηµα για τη λήψη της γνώµης της αρµόδιας
υπηρεσίας, και η παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Εφαρµοζοµένων των παρ. 1 έως 3, οι εργασίες κλαδεµάτων
και υλοτοµίας από την Δ.Ε.Δ.Δ.Η.Ε. Α.Ε. δύνανται να λαµβάνουν
χώρα και εντός πάρκων, αλσών και λοιπών κοινοχρήστων χώρων,
κατόπιν λήψης της γνώµης της αρµόδιας υπηρεσίας του οικείου
Δήµου ή Περιφέρειας, η οποία χορηγείται εντός επτά (7) ηµε-
ρών.»

Άρθρο 54
Λήψη µέτρων υποβοήθησης της δασοπυρόσβεσης από σταθ-

µούς Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας - Προσθήκη περ. δ
στην παρ. 3 του άρθρου 53 του ν. 998/1979

Στην παρ. 3 του άρθρου 53 του ν. 998/1979 (Α’ 289), περί επεµ-
βάσεων σε δασικές εκτάσεις για έργα υποδοµής, προστίθεται
περ. δ ως εξής:

«δ.α) Oι κάτοχοι σταθµών παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας
από Α.Π.Ε. ή µονάδες Σ.Η.Θ. µε χρήση Α.Π.Ε. ή σταθµών αποθή-
κευσης ή σταθµών παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας, από Α.Π.Ε.
µε σταθµό αποθήκευσης, συµπεριλαµβανοµένων των υποσταθ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 23 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 5931



µών, των έργων σύνδεσης µε το Σύστηµα ή το Δίκτυο, των συνο-
δών έργων, καθώς και της οδοποιίας, που εγκαθίστανται σε
δάση, δασικές ή αναδασωτέες εκτάσεις, σύµφωνα µε το παρόν
και µε το άρθρο 45, και για τους οποίους δεν έχουν υποβάλει
κατά την έναρξη ισχύος της απόφασης της περ. β) πλήρες αίτηµα
για έκδοση της σχετικής Άδειας Εγκατάστασης σύµφωνα µε το
άρθρο 17 του ν. 4951/2022 (Α’ 129) από την αρµόδια αδει-
οδοτούσα αρχή, υποχρεούνται, κατά την εγκατάσταση και πριν
από την ηλέκτριση των σταθµών, να λάβουν τα αναγκαία µέτρα
για την υποβοήθηση της δασοπυρόσβεσης, πραγµατοποιώντας
τις απαραίτητες επεµβάσεις εντός της περιοχής για την οποία
έχει εκδοθεί έγκριση επέµβασης. 

δ.β) Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
η οποία εκδίδεται έως τις 31 Ιανουαρίου 2024, καθορίζονται οι
υπόχρεοι, το είδος των παρεµβάσεων και των µέτρων υποβοή-
θησης της δασοπυρόσβεσης και πυρανίχνευσης, οι κυρώσεις σε
περίπτωση µη τήρησης της εν λόγω υποχρέωσης, καθώς και
κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια σχετικά µε την εφαρµογή των
απαιτούµενων µέτρων προστασίας.»

Άρθρο 55
Δέσµευση ηλεκτρικού χώρου για την εγκατάσταση
έργων Υπεράκτιων Αιολικών Πάρκων - Προσθήκη 

παρ. 14 στο άρθρο 74 και τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 79 ν.
4964/2022

1. Στο άρθρο 74 του ν. 4964/2022 (Α’ 150), περί των θεµάτων
σύνδεσης µε το Σύστηµα Μεταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας και
της σύστασης Επιτροπής Συντονισµού Σύνδεσης και Ανάπτυξης
Έργων Υπεράκτιων Αιολικών Πάρκων, προστίθεται παρ. 14 ως
εξής:

«14. Μέχρι την έκδοση από τον ΑΔΜΗΕ της απόφασης της
παρ. 8 δύναται, µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µετά από εισήγηση της Επιτροπής Συντονισµού και
Ανάπτυξης Έργων ΥΑΠ, να καθορίζεται η συνολική εγκατεστη-
µένη ισχύς των Έργων ΥΑΠ, για τα οποία δεσµεύεται, κατά πα-
ρέκκλιση της απόφασης του άρθρου 89 του ν. 4951/2022, ηλεκτ-
ρικός χώρος και ο επιµερισµός του αναγκαίου αυτού χώρου, ανά
περιοχή ή κόµβο του ΕΣΜΗΕ, λαµβάνοντας υπόψη τους απαιτού-
µενους λειτουργικούς περιορισµούς του  άρθρου 10 του ν.
4951/2022, ώστε να καταστεί δυνατή η σύνδεση έργων ΥΑΠ, συ-
νολικής εγκατεστηµένης ισχύος τουλάχιστον ίσης µε δύο χιλιά-
δες (2000) MW, από θαλάσσιες περιοχές που περιγράφεται στο
Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης ΥΑΠ.»

2.  Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 79 του  ν. 4964/2022 προ-
στίθεται εδάφιο, και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
µετά από γνώµη της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας (ΡΑΕ), τρο-
ποποιείται ο Κανονισµός Βεβαιώσεων Παραγωγού Ηλεκτρικής
Ενέργειας από Ανανεώσιµες Πηγές Ενέργειας (ΑΠΕ) και Συµπα-
ραγωγής Ηλεκτρισµού Θερµότητας Υψηλής Απόδοσης (ΣΗΘΥΑ),
καθώς και Βεβαιώσεων Παραγωγού Ηλεκτρικής Ενέργειας Ειδι-
κών Έργων ΑΠΕ και ΣΗΘΥΑ (εφεξής Κανονισµός), ώστε να κα-
ταλαµβάνονται και τα Έργα ΥΑΠ, τα οποία κατατάσσονται στα
Ειδικά Έργα, όπως ορίζονται στον Κανονισµό Βεβαιώσεων Πα-
ραγωγού. Μέχρι τη θέση σε ισχύ της απόφασης του πρώτου εδα-
φίου, εφαρµόζεται ο ισχύον Κανονισµός Βεβαιώσεων Παρα-
γωγού Ηλεκτρικής Ενέργειας από ΑΠΕ και ΣΗΘΥΑ και Βεβαι-
ώσεων Παραγωγού Ηλεκτρικής Ενέργειας Ειδικών Έργων ΑΠΕ
και ΣΗΘΥΑ και για τα Έργα ΥΑΠ.» 

Άρθρο 56
Χρηµατοδοτικά και άλλα κίνητρα για τη βελτίωση της ενεργει-
ακής απόδοσης σε εγκαταστάσεις οδοφωτισµού σε οργανι-

σµούς τοπικής αυτοδιοίκησης

1. Με σκοπό τη βελτίωση της ενεργειακής αποδοτικότητας και
τη µείωση κατανάλωσης ενέργειας και της εκποµπής αερίων του
θερµοκηπίου (ΑτΘ), το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας
λαµβάνει µέτρα και προωθεί δράσεις που αφορούν στην αναβάθ-
µιση των εγκαταστάσεων οδοφωτισµού αρµοδιότητας Οργανι-

σµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης α’ και β’ βαθµού. 
2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας, Εσωτερικών και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού,
µετά από γνώµη της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδος δύναται
να εγκρίνονται µέτρα και να παρέχονται χρηµατοδοτικά, θεσµικά,
διοικητικά, οικονοµικά και άλλα κίνητρα για τη βελτίωση της ενερ-
γειακής απόδοσης σε εγκαταστάσεις οδοφωτισµού. Με την ίδια
απόφαση καθορίζονται ο φορέας υλοποίησης ο οποίος δύναται
να ορίζεται ως αναθέτουσα αρχή, ο προϋπολογισµός του σχετι-
κού προγράµµατος, οι ωφελούµενοι του προγράµµατος, τα κρι-
τήρια επιλογής τους, το πεδίο δραστηριοποίησής τους, ο φορέας
χρηµατοδότησης, το είδος της χρηµατοδότησης και το ποσοστό
αυτής, ο τρόπος πληροφόρησης για το πρόγραµµα, η διαδικασία
υποβολής αιτήσεων υπαγωγής σε αυτό, τα απαιτούµενα δικαιο-
λογητικά, η προθεσµία υποβολής τους, η διαδικασία παραλαβής,
ελέγχου, αξιολόγησης και έγκρισης των αιτήσεων, η διαδικασία
υποβολής ενστάσεων, η διαδικασία παρακολούθησης της υλο-
ποίησης, ο τρόπος καταβολής της χρηµατοδότησης, οι επιµέ-
ρους στόχοι ενεργειακής απόδοσης και ο τρόπος επίτευξης
αυτών, οι υποχρεώσεις των ωφελούµενων, οι συνέπειες µη τήρη-
σης των όρων και των προϋποθέσεων του προγράµµατος, καθώς
και κάθε άλλο ζήτηµα σχετικό µε την εφαρµογή του προγράµµα-
τος.

Άρθρο 57
Ενεργειακή αναβάθµιση δηµοσίων κτιρίων, υποδοµών και

εγκαταστάσεων του δηµοσίου - Τροποποίηση
άρθρου 37 ν. 4608/2019 

Στο άρθρο 37 του ν. 4608/2019 (Α’ 66), περί ενεργειακής ανα-
βάθµισης δηµοσίων κτιρίων, στον τίτλο προστίθενται οι λέξεις
«και δράσεις εξοικονόµησης ενέργειας», προστίθενται παρ. 6 και
7, και το άρθρο 37 διαµορφώνεται ως εξής:   

«Άρθρο 37
Πρόγραµµα χρηµατοδότησης για την ενεργειακή

αναβάθµιση δηµοσίων κτιρίων και δράσεις
εξοικονόµησης ενέργειας

1. Στο πλαίσιο υλοποίησης δράσεων από το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας µε σκοπό την ενεργειακή αναβάθµιση
δηµόσιων κτιρίων, οι φορείς Γενικής Κυβέρνησης δύνανται να συ-
νοµολογούν επενδυτικά δάνεια µε το Ταµείο Παρακαταθηκών και
Δανείων για την πραγµατοποίηση των σχετικών επενδύσεων. Η
εξυπηρέτηση των δανείων σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία
και η κάλυψη κάθε είδους εξόδου και λοιπών δαπανών συνοµο-
λόγησης και εξόφλησής τους γίνεται σε λογαριασµό που συστή-
νεται στο Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων και χρηµατο-
δοτείται από το εθνικό ή το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων (ΠΔΕ) του Υπουργείου
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, καθώς και από πόρους των φο-
ρέων Γενικής Κυβέρνησης.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Ανάπτυξης, Υποδοµών και Μεταφορών και Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών καθορίζονται τα όργανα συντονισµού και
διαχείρισης του Προγράµµατος της παρ. 1 και οι αρµοδιότητές
τους, τα κριτήρια ένταξης των δικαιούχων στο πρόγραµµα, η δια-
δικασία υποβολής των αιτήσεων και αξιολόγησης αυτών, ο έλεγ-
χος της πορείας εκτέλεσης των έργων, οι όροι και τα δικαιο-
λογητικά χορήγησης και ο τρόπος απόδοσης του προϊόντος των
δανείων, η διαδικασία και τα δικαιολογητικά για την αποπληρωµή
των δανείων από το ΠΔΕ, καθώς και κάθε άλλο σχετικό ζήτηµα.

3. Η ένταξη στο πρόγραµµα της παρ. 1 πραγµατοποιείται µε
απόφαση του φορέα διαχείρισης του προγράµµατος, όπως
αυτός ορίζεται µε την απόφαση της προηγούµενης παραγράφου,
µετά από υποβολή σχετικού αιτήµατος από τον φορέα στον
οποίο ανήκει το κτίριο. Στην περίπτωση των Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθ-
µού η απόφαση για την υποβολή αιτήµατος ένταξης, σύµφωνα
µε το προηγούµενο εδάφιο, λαµβάνεται µε απόλυτη πλειοψηφία
των παρόντων µελών του αρµόδιου συλλογικού οργάνου. Στην
περίπτωση δικαιούχων που δεν διαθέτουν την απαιτούµενη τε-
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χνική επάρκεια και εφόσον αναφέρεται στο αίτηµα ένταξής τους,
η απόφαση ένταξης δύναται να προβλέπει ότι η εποπτεία και η
επίβλεψη της σχετικής δηµόσιας σύµβασης διενεργούνται από
την τεχνική υπηρεσία άλλης αναθέτουσας αρχής ή αναθέτοντος
φορέα.

4. Για τον ίδιο σκοπό δύναται µέρος ή το σύνολο της επένδυ-
σης να χρηµατοδοτείται από Εταιρείες Ενεργειακών Υπηρεσιών
(ΕΕΥ) ή τρίτους µέσω Συµβάσεων Ενεργειακής Απόδοσης (ΣΕΑ),
σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 3855/2010 (Α’ 95). Στις περιπτώ-
σεις αυτές, το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων δύναται να
εγγυάται την αποπληρωµή των υποχρεώσεων που απορρέουν
από τις ΣΕΑ υπέρ των φορέων Γενικής Κυβέρνησης που µετέ-
χουν σε αυτές. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, Ανάπτυξης και Επενδύσεων και Οικονοµικών, κα-
θορίζονται οι λεπτοµέρειες της χρηµατοδότησης µέσω Συµβά-
σεων Ενεργειακής Απόδοσης και κάθε άλλο ζήτηµα για την
εφαρµογή της παρούσας διάταξης.

5. Για τη συνοµολόγηση των δανείων του παρόντος άρθρου,
δεν εφαρµόζονται οι διατάξεις της παρ. 1 του άρθρου 264 του ν.
3852/2010 (Α’ 87) και του π.δ. 169/2013 (Α’ 272).

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και του κατά περί-
πτωση αρµοδίου Υπουργού θεσπίζονται δράσεις εξοικονόµησης
τελικής ενέργειας (ΔΕΤΕ) σε κτίρια, υποδοµές και εγκαταστάσεις
που ανήκουν ή χρησιµοποιούνται από φορείς του δηµοσίου. Με
την ως άνω απόφαση δύνανται να καθορίζονται οι δικαιούχοι φο-
ρείς, οι επιλέξιµες κατηγορίες των κτιρίων, εγκαταστάσεων και
υποδοµών και οι συνέπειες µη τήρησης των όρων και των προ-
ϋποθέσεων των ΔΕΤΕ, καθώς και κάθε άλλο σχετικό µε την εφαρ-
µογή του ως άνω προγράµµατος ζήτηµα. 

7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών και του
κατά περίπτωση αρµοδίου Υπουργού, συστήνεται µη αµειβόµενη
Συντονιστική Επιτροπή Ενεργειακής Απόδοσης (Επιτροπή), που
έχει την ευθύνη παρακολούθησης και διαχείρισης δράσεων εξοι-
κονόµησης τελικής ενέργειας της παρ. 6, καθώς και των δράσεων
εξοικονόµησης του παρόντος. Η Επιτροπή αποτελείται από εκ-
προσώπους των Υπουργείων Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εσωτερικών, η οποία δύναται
να επικουρείται από οµάδα έργου που συστήνεται και συγκρο-
τείται µε την ίδια απόφαση. Στην ίδια ή σε άλλη απόφαση των
Υπουργών του πρώτου εδαφίου καθορίζονται τυχόν αµοιβές των
µελών της ανωτέρω οµάδας έργου, καθώς και κάθε άλλο ζήτηµα
σχετικό µε τη λειτουργία της.» 

Άρθρο 58
Επιδότηση της κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας των ενερ-

γοβόρων βιοµηχανικών καταναλωτών
ηλεκτρικής ενέργειας - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 

εξηκοστού πρώτου ν. 4839/2021

Το τρίτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου εξηκοστού πρώτου του
ν. 4839/2021 (Α’ 181), περί χορήγησης επιδότησης λογαριασµού
ηλεκτρικής ενέργειας και φυσικού αερίου σε καταναλωτές, αντι-
καθίσταται, και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Παρέχεται από τον ειδικό λογαριασµό της παρ. 1 επιδότηση
της τιµολογητέας κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας και πιστώ-
νεται στους λογαριασµούς των δικαιούχων ως έκπτωση από τους
προµηθευτές ηλεκτρικής ενέργειας. Δικαιούχοι της ανωτέρω επι-
δότησης δύναται να είναι όλοι οι καταναλωτές ηλεκτρικής ενέρ-
γειας ανεξαρτήτως επιπέδου τάσης. Ειδικά για τις περιπτώσεις
καταναλωτών που χαρακτηρίζονται ως ενεργοβόρες επιχειρήσεις
σύµφωνα µε τον ορισµό της περ. β’ της παρ. 73 της ενότητας 2.4
της Ανακοίνωσης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής «Προσωρινό πλαί-
σιο κρίσης και µετάβασης για τη λήψη µέτρων κρατικής ενίσχυ-
σης µε σκοπό τη στήριξη της οικονοµίας µετά την επίθεση της
Ρωσίας κατά της Ουκρανίας» (2023/C 101/03) δύναται, κατόπιν
σχετικής εγκριτικής απόφασης από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, να
παρέχεται, για τη χρονική περίοδο που αναφέρεται στη σχετική
εγκριτική απόφαση, επιδότηση της τιµολογητέας κατανάλωσης
ηλεκτρικής ενέργειας σε συµµόρφωση µε τους ειδικότερους

όρους της ανωτέρω Ανακοίνωσης.
Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας και Οικονοµικών καθορίζονται ενδεικτικά:
α) οι δικαιούχοι καταναλωτές,
β) το ύψος επιδότησης σε ευρώ ανά µεγαβατώρα (MWh),
γ) η διαδικασία, ο τρόπος, ο χρόνος χορήγησης και ο χρόνος

εκκαθάρισης της επιδότησης,
δ) η περίοδος κατανάλωσης,
ε) ανώτατα και κατώτατα όρια καταναλώσεων,
στ) ανώτατα όρια επιδότησης ανά επιχείρηση,
ζ) η διαδικασία ελέγχου σώρευσης κρατικών ενισχύσεων και οι

συναφείς µε αυτές προϋποθέσεις, η διαδικασία ανάκτησης ενί-
σχυσης, εάν αυτό απαιτηθεί, και οι αρµόδιοι για τα ανωτέρω φο-
ρείς,

η) οι υποχρεώσεις των προµηθευτών ηλεκτρικής ενέργειας,
καθώς και

θ) κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τη χορήγηση της επιδότησης,
λαµβάνοντας υπόψη οικονοµικά και κοινωνικά κριτήρια, τις κατη-
γορίες πελατών, το είδος, το µέγεθος και το αντικείµενο δραστη-
ριότητας και την ένταση ηλεκτρικής ενέργειας των επιχειρήσεων,
καθώς και το είδος των τιµολογίων προµήθειας ηλεκτρικής ενέρ-
γειας.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων δύ-
ναται να χορηγείται η επιδότηση του πρώτου εδαφίου σε
καταναλωτές µε παροχές αγροτικής χρήσης, ανεξαρτήτως επι-
πέδου τάσης και συµπεριλαµβανοµένων επιχειρήσεων που δρα-
στηριοποιούνται στον τοµέα της ξήρανσης αγροτικών προϊόντων,
λαµβανοµένου υπόψη του είδους των τιµολογίων προµήθειας.
Με την απόφαση του προηγούµενου εδαφίου καθορίζονται το
ύψος επιδότησης σε ευρώ ανά µεγαβατώρα (MWh), η διαδικασία,
ο τρόπος και ο χρόνος χορήγησής της, ο χρόνος εκκαθάρισης,
ανώτατα και κατώτατα όρια καταναλώσεων, ανώτατα όρια επιδό-
τησης, η διαδικασία ελέγχου σώρευσης κρατικών ενισχύσεων και
οι συναφείς µε αυτές προϋποθέσεις, η διαδικασία ανάκτησης ενί-
σχυσης, αν αυτό απαιτηθεί, οι αρµόδιοι για τα ανωτέρω φορείς,
καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τη χορήγηση της επιδότη-
σης, λαµβανοµένου υπόψη του είδους των τιµολογίων προµή-
θειας ηλεκτρικής ενέργειας.»

Άρθρο 59
Ακατάσχετο πληρωµών φορέα διαχείρισης - Προσθήκη παρ.

4 στο άρθρο 68 του ν. 4986/2022

Στο άρθρο 68 του ν. 4986/2022 (Α’ 204), περί προγραµµάτων
εγκατάστασης ηλιοθερµικών, φωτοβολταϊκών και συστηµάτων
αποθήκευσης, προστίθεται παρ. 4 και το άρθρο 68 διαµορφώνε-
ται ως εξής:

«Άρθρο 68
Προγράµµατα εγκατάστασης ηλιοθερµικών

συστηµάτων, φωτοβολταϊκών συστηµάτων και 
συστηµάτων αποθήκευσης - Εξουσιοδοτική διάταξη

1. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού δύναται να
προκηρύσσονται προγράµµατα εγκατάστασης φωτοβολταϊκών
συστηµάτων και συστηµάτων αποθήκευσης από αυτοπαραγω-
γούς, ηλιοθερµικών συστηµάτων σε οικιακές εγκαταστάσεις (νοι-
κοκυριά), στον πρωτογενή (αγρότες) και δευτερογενή τριτογενή
(λοιπές χρήσεις) τοµέα, καθώς επίσης και σε εγκαταστάσεις νο-
µικών προσώπων που επιδιώκουν κοινωφελείς σκοπούς, µε χρη-
µατοδότηση ιδίως από πόρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του
Εθνικού Προγράµµατος Ανάπτυξης.

2. Με την ανωτέρω απόφαση δύναται να καθορίζεται η χρονική
διάρκεια και οι δικαιούχοι/ωφελούµενοι των προγραµµάτων, τα
κριτήρια επιλεξιµότητας και τα ποσοστά επιδότησης, η µέγιστη
εγκατεστηµένη ισχύς των φωτοβολταϊκών συστηµάτων και συ-
στηµάτων αποθήκευσης ανά παροχή κατανάλωσης, το είδος των
αυτοπαραγωγών (αυτοπαραγωγοί µε ή χωρίς εφαρµογή ενεργει-
ακού συµψηφισµού ή αυτοπαραγωγοί οι οποίοι δύναται να εγχέ-
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ουν ή όχι ενέργεια στο Δίκτυο), οι διαδικασίες για τη σύνδεσή
τους µε το δίκτυο, το ύψος αποζηµίωσης τυχόν περίσσειας ενέρ-
γειας που διοχετεύεται στο δίκτυο, το µέγεθος των ηλιοθερµικών
συστηµάτων ανά εγκατάσταση, οι προϋποθέσεις και διαδικασίες
για τη συµµετοχή σε κάθε πρόγραµµα, οι αιτήσεις και τα δικαιο-
λογητικά για την υποβολή των αιτήσεων µέσω κατάλληλων πλη-
ροφοριακών συστηµάτων, ο τρόπος κατάταξης και αξιολόγησης
των δικαιούχων, οι προθεσµίες υλοποίησης των έργων, οι υπο-
χρεώσεις των δικαιούχων και οι προϋποθέσεις απένταξης, καθώς
και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή των ως
άνω προγραµµάτων. Για τον σχεδιασµό των προγραµµάτων λαµ-
βάνονται ιδίως υπόψη τα περιθώρια υποδοχής ισχύος σταθµών
Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας και Συµπαραγωγής Ηλεκτρισµού
Θερµότητας Υψηλής Απόδοσης ανά υποσταθµό, η δυνατότητα
απορρόφησης και η ασφάλεια της λειτουργίας του δικτύου και
του συστήµατος. 

3. Με την απόφαση της παρ. 1, και υπό την επιφύλαξη της
εφαρµογής των ειδικότερων διατάξεων που διέπουν τη χρηµα-
τοδότηση έργων από τις ανωτέρω πηγές, δύναται να ορίζεται ο
Διαχειριστής Ελληνικού Δικτύου Διανοµής Ηλεκτρικής Ενέργειας
ως φορέας διαχείρισης και υλοποίησης των ως άνω προγραµµά-
των. Επίσης, δύναται να προσδιορίζονται οι αρµοδιότητες του
φορέα του πρώτου εδαφίου, το ποσοστό για την κάλυψη των δια-
χειριστικών του εξόδων επί του προϋπολογισµού εκάστου προ-
γράµµατος, το οποίο δεν δύναται να υπερβαίνει το ενάµισι τοις
εκατό (1,5%), επί του προϋπολογισµού του σχετικού προγράµ-
µατος, η πηγή και η διαδικασία χρηµατοδότησης των δικαιούχων,
και κάθε άλλο ζήτηµα σχετικά µε την ανάληψη και εκτέλεση των
αρµοδιοτήτων του. 

4. Οι πληρωµές προς τον φορέα διαχείρισης και υλοποίησης
των προγραµµάτων της παρ. 1, τα οποία χρηµατοδοτούνται από
το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, που αφορούν στην κα-
ταβολή των ποσών για την ενίσχυση και χρηµατοδότηση των δι-
καιούχων είναι ακατάσχετες στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων,
κατά παρέκκλιση κάθε άλλης αντίθετης γενικής ή ειδικής διάτα-
ξης, δεν υπόκεινται σε κανενός είδους παρακράτηση και δεν συµ-
ψηφίζονται µε τυχόν οφειλές του φορέα προς το Δηµόσιο ή τα
ασφαλιστικά ταµεία. Στην περίπτωση αυτή παραµένουν σε ισχύ
οι γενικές διατάξεις περί φορολογικής και ασφαλιστικής ενηµε-
ρότητας για είσπραξη χρηµάτων, χωρίς όµως τον όρο της παρα-
κράτησης.»

Άρθρο 60
Προθεσµίες για την υλοποίηση των έργων

ανανεώσιµων πηγών ενέργειας - Τροποποίηση άρθρου 31 ν.
4951/2022

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 31 του ν. 4951/2022 (Α’ 129), περί
διασφάλισης υλοποίησης των έργων στο  όγδοο εδάφιο µετά τη
φράση «ή µέρους του γηπέδου εγκατάστασης», προστίθεται η
φράση «ή εκτάσεων που απαιτούνται για την υλοποίηση των
έργων διασύνδεσης µε το Ε.Σ.Μ.Η.Ε.», προστίθεται τελευταίο
εδάφιο, και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Η Βεβαίωση ή η Βεβαίωση Ειδικών Έργων καθώς και η
Άδεια Παραγωγής του άρθρου 3 του ν. 3468/2006 (Α’ 129)
παύουν αυτοδικαίως να ισχύουν:

α) Για φωτοβολταϊκούς, χερσαίους αιολικούς και υβριδικούς
σταθµούς Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας (Α.Π.Ε.), εάν εντός δώ-
δεκα (12) µηνών από την παρέλευση της δίµηνης προθεσµίας της
παρ. 12 του άρθρου 5, δεν έχουν υποβάλλει πλήρες αίτηµα για
την έκδοση Άδειας Εγκατάστασης και τη σύναψη Σύµβασης Σύν-
δεσης.

β) Για τις λοιπές τεχνολογίες σταθµών Α.Π.Ε. και Συµπαραγω-
γής Ηλεκτρισµού Θερµότητας Υψηλής Απόδοσης (Σ.Η.Θ.Υ.Α.)
ή/και σταθµούς αποθήκευσης, εάν εντός δεκαοκτώ (18) µηνών
από την παρέλευση της δίµηνης προθεσµίας της παρ. 12 του άρ-
θρου 5, δεν έχουν υποβάλλει πλήρες αίτηµα για την έκδοση της
Άδειας Εγκατάστασης και τη σύναψη Σύµβαση Σύνδεσης.

γ) Για τους σταθµούς Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α., που ανήκουν στην
κατηγορία των Ειδικών Έργων, κατά την έννοια του άρθρου 10
του ν. 4685/2020 (Α’ 92), και για υβριδικούς σταθµούς που συ-

µπεριλαµβάνουν στο έργο τους την κατασκευή υποθαλάσσιας
διασύνδεσης δύο (2) ή περισσοτέρων Μη Διασυνδεδεµένων Νη-
σιών, εάν εντός είκοσι τεσσάρων (24) µηνών από την παρέλευση
της δίµηνης προθεσµίας της παρ. 12 του άρθρου 5, δεν έχουν
υποβάλει πλήρες αίτηµα για την έκδοση Άδειας Εγκατάστασης
και τη σύναψη Σύµβαση Σύνδεσης.

Τα αποδεικτικά υποβολής για όλες τις ως άνω περιπτώσεις κα-
ταχωρίζονται από τον ενδιαφερόµενο στο Ηλεκτρονικό Μητρώο
του άρθρου 20 του ν. 4685/2020 (Α’ 92).

Οι προθεσµίες της παρούσας παραγράφου µπορούν να παρα-
τείνονται για διάστηµα µέχρι δώδεκα (12) µήνες, εφόσον ο κάτο-
χος Βεβαίωσης ή Βεβαίωσης Ειδικού Έργου δηλώσει εγγράφως
στον Φορέα Αδειοδότησης του άρθρου 20 του ν. 4685/2020 και
στον αρµόδιο Διαχειριστή την πρόθεσή του να ολοκληρώσει το
έργο και εφόσον καταβάλλει το Τέλος Δέσµευσης Φυσικού
Χώρου Εγκατάστασης, το οποίο ορίζεται σε δύο χιλιάδες (2.000)
ευρώ, ανά µεγαβάτ (MW) Μέγιστης Ισχύος Παραγωγής για κάθε
µήνα παράτασης. Αν παρέλθει άπρακτη η προθεσµία των δώδεκα
(12) µηνών ή δεν τηρηθούν τα οριζόµενα στον Κανονισµό Βεβαι-
ώσεων του άρθρου 18 του  ν. 4685/2020, η ισχύς της Βεβαίωσης
ή της Βεβαίωσης Ειδικών Έργων παύει αυτοδικαίως και το ως
άνω ποσό δεν επιστρέφεται.

Ειδικά σε περίπτωση κατά την οποία απαιτείται και εκκρεµεί
απόφαση της αρµόδιας αρχής για την απαλλοτρίωση ή την πα-
ραχώρηση του συνόλου ή µέρους του γηπέδου εγκατάστασης ή
εκτάσεων που απαιτούνται για την υλοποίηση των έργων διασύν-
δεσης µε το Ελληνικό Σύστηµα Μεταφοράς Ηλεκτρικής Ενέρ-
γειας (Ε.Σ.Μ.Η.Ε.), προκειµένου να υλοποιηθεί το έργο, οι
προθεσµίες της παρούσας παραγράφου µπορούν να παρατείνο-
νται για διάστηµα έως και δώδεκα (12) µηνών, εφόσον ο κάτοχος
Βεβαίωσης ή Βεβαίωσης Ειδικού Έργου υποβάλλει τα σχετικά
δικαιολογητικά και αποδεικτικά στοιχεία στον Φορέα Αδειοδότη-
σης Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α. του άρθρου 20 του ν. 4685/2020, στον
αρµόδιο Διαχειριστή και την αρµόδια αδειοδοτούσα αρχή, η
οποία αξιολογεί και αποφασίζει για τη δυνατότητα ή µη παράτα-
σης. Σε περίπτωση κήρυξης απαλλοτρίωσης, κατά τον υπολογι-
σµό των προθεσµιών της παρούσας, δεν προσµετράται το
χρονικό διάστηµα που εκκινά δύο (2) µήνες µετά την ηµεροµηνία
έκδοσης της απόφασης κήρυξης της απαλλοτρίωσης και λήγει
κατά την ηµεροµηνία συντέλεσης της απαλλοτρίωσης.»  

2. Ειδικά για σταθµούς, για τη σύνδεση των οποίων µε το Ελ-
ληνικό Σύστηµα Μεταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας (Ε.Σ.Μ.Η.Ε.),
απαιτείται, είτε από τους ίδιους, είτε από άλλους σταθµούς, η κα-
τασκευή υποσταθµών υπερυψηλής τάσης ή γραµµής µεταφοράς
υψηλής ή υπερυψηλής τάσης, οι προθεσµίες των παρ. 1 και 8 του
άρθρου 31 καθώς και της παρ. 2 του άρθρου 35 του ν. 4951/2022,
περί υποβολής πλήρους αιτήµατος για τη σύναψη Σύµβασης Σύν-
δεσης, παρατείνονται κατά δώδεκα (12) µήνες. Αν έχει παύσει
αυτοδικαίως, κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος, είτε η Βε-
βαίωση ή η Βεβαίωση Ειδικών Έργων είτε η Άδεια Παραγωγής,
καθώς και άλλη σχετική άδεια ή έγκριση, λόγω λήξης της προθε-
σµίας της παρ. 1, καθώς και της προθεσµίας της 31ης Οκτωβρίου
2023 της παρ. 8 του άρθρου 31 του ν. 4951/2022  είτε η Οριστική
Προσφορά Συνδεσης λόγω λήξης της προθεσµίας της παρ. 2 του
άρθρου 35 του ν. 4951/2022 περί υποβολής πλήρους αιτήµατος
για τη σύναψη Σύµβασης Σύνδεσης, εφόσον πληρούνται οι προ-
υποθέσεις του πρώτου εδαφίου, οι ανωτέρω βεβαιώσεις ή άδειες
αναβιώνουν και οι σχετικές προθεσµίες επανακαθορίζονται από
τον αρµόδιο Διαχειριστή.

3. Ειδικά για σταθµούς, που τηρούν τις προθεσµίες του άρ-
θρου 31 του ν. 4951/2022 περί υποβολής πλήρους αιτήµατος για
Άδεια Εγκατάστασης, στη διάρκεια της Οριστικής Προσφοράς
Σύνδεσης δεν προσµετράται το χρονικό διάστηµα που εκκινεί εί-
κοσι (20) ηµέρες µετά την υποβολή της πλήρους αίτησης έως την
έκδοση της Άδειας Εγκατάστασης.

Άρθρο 61
Παράταση προθεσµιών για σταθµούς Ανανεώσιµων

Πηγών Ενέργειας στις περιοχές που επλήγησαν από την κα-
κοκαιρία «Daniel» και την κακοκαιρία «Elias»

5934 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



1. Για σταθµούς Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ) που
εγκαθίστανται σε περιοχές που κηρύχθηκαν σε κατάσταση έκτα-
κτης ανάγκης πολιτικής προστασίας, σύµφωνα µε το άρθρο 25
του ν. 4662/2020 (Α’ 27), εξαιτίας της κακοκαιρίας «Daniel» και
της κακοκαιρίας «Elias»: 

α) οι Οριστικές Προσφορές Σύνδεσης και οι Άδειες Εγκατά-
στασης οι οποίες ήταν σε ισχύ κατά την 4η Σεπτεµβρίου 2023,
καθώς και οι προθεσµίες για τη θέση σε δοκιµαστική λειτουργία
των σταθµών που έχουν επιλεγεί µέσω ανταγωνιστικής διαδικα-
σίας του άρθρου 7 του ν. 4414/2016 (Α’ 149), παρατείνονται αυ-
τοδικαίως κατά τρεις (3) µήνες. Το ως άνω χρονικό διάστηµα
δύναται να παραταθεί για χρονικό διάστηµα επιπλέον έξι (6)
µηνών, µετά από αίτηµα του ενδιαφερόµενου, το οποίο υποβάλ-
λεται προς τη Διεύθυνση Τεχνικού Ελέγχου της οικείας Αποκε-
ντρωµένης Διοίκησης, εντός τριάντα (30) ηµερών από την έναρξη
ισχύος του παρόντος. Η επιπλέον παράταση χορηγείται µετά από
αυτοψία που διενεργείται από την αρµόδια Διεύθυνση Τεχνικού
Ελέγχου και µε σχετική απόφαση αυτής, η οποία κοινοποιείται µε
κάθε πρόσφορο µέσο στον ενδιαφερόµενο, στον Φορέα Αδει-
οδότησης του άρθρου 20 του ν. 4685/2020 (Α’ 92) και στον αρ-
µόδιο Διαχειριστή, εντός ενός (1) µηνός από το αίτηµα του
ενδιαφερόµενου. Ειδικά για υδροηλεκτρικούς σταθµούς η παρά-
ταση του πρώτου εδαφίου δύναται να παραταθεί συνολικά έως
και είκοσι τέσσερις (24) µήνες, σύµφωνα µε τη διαδικασία του
δευτέρου και του τρίτου εδαφίου της παρούσας και µετά από
απόφαση της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης,

β) οι προθεσµίες των παρ. 1 και 8 του άρθρου 31 του ν. 4951/
2022 (Α’ 129), καθώς και της παρ. 2 του άρθρου 35 του ιδίου
νόµου, περί της αίτησης για τη σύναψη Σύµβασης Σύνδεσης
Εξαιρούµενων Σταθµών, παρατείνονται κατά δύο (2) µήνες από
τη λήξη τους,

γ) αν, εντός του χρονικού διαστήµατος από την 4η Σεπτεµ-
βρίου 2023, µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος, για τους
σταθµούς ΑΠΕ που επλήγησαν από την κακοκαιρία «Daniel» ή την
κακοκαιρία «Elias», έχει παύσει η Βεβαίωση Παραγωγού ή η Ορι-
στική Προσφορά Σύνδεσης για τους Εξαιρούµενους Σταθµούς,
καθώς και κάθε άλλη άδεια ή έγκριση, αυτές αναβιώνουν για χρο-
νικό διάστηµα που εκκινεί από την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του
παρόντος και για χρονικό διάστηµα σύµφωνα µε τις εκάστοτε πα-
ρατάσεις των περ. α) και β).

2. Οι κάτοχοι σταθµών ΑΠΕ που εγκαθίστανται σε περιοχές της
επικράτειας που κηρύχθηκαν σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης
πολιτικής προστασίας, σύµφωνα µε το άρθρο 25 του ν. 4662/
2020, εξαιτίας της κακοκαιρίας «Daniel» και της κακοκαιρίας
«Elias», δύνανται εντός τριών (3) µηνών από την έναρξη ισχύος
του παρόντος να υποβάλουν αίτηµα παύσης της Βεβαίωσης Πα-
ραγωγού ή της Οριστικής Προσφοράς Σύνδεσης για Εξαιρούµε-
νους Σταθµούς, εξαιτίας σηµαντικών ζηµιών που καθιστούν
αδύνατη τη συνέχιση του έργου. Στην περίπτωση αυτή, επιστρέ-
φεται στον ενδιαφερόµενο η εγγυητική επιστολή του άρθρου 11Α
του ν. 4685/2020 ή του άρθρου 6 του ν. 4951/2022, ή της υποπαρ.
Ι.1. της παρ. Ι του άρθρου πρώτου του ν. 4152/2013 (Α’ 107),
καθώς και οι εγγυητικές επιστολές της παρ. 6 του άρθρου 7 του
ν. 4414/2016. 

3. Για υδροηλεκτρικούς σταθµούς που εγκαθίστανται αποκλει-
στικά σε περιοχές που κηρύχθηκαν σε κατάσταση έκτακτης ανά-
γκης πολιτικής προστασίας, σύµφωνα µε το άρθρο 25 του ν.
4662/2020, εξαιτίας της κακοκαιρίας «Daniel» ή της κακοκαιρίας
«Elias», αν απαιτείται σύµφωνα µε την αρµόδια Διεύθυνση Τεχνι-
κού Ελέγχου και µε σχετική απόφαση αυτής, κατόπιν αιτήµατος
του ενδιαφεροµένου, εντός τριάντα (30) ηµερών από την έναρξη
ισχύος του παρόντος, για τη συνέχιση υλοποίησης των έργων,
τροποποίηση της Απόφασης Έγκρισης Περιβαλλοντικών Όρων
ή των Πρότυπων Περιβαλλοντικών Δεσµεύσεων, οι προθεσµίες
της παρ. 2 του άρθρου 12 του ν. 4685/2020 και των παρ. 1 και 8
του άρθρου 31 του ν. 4951/2022, θεωρείται ότι εκκινούν εκ νέου
από την κατάθεση αιτήµατος τροποποίησης της Βεβαίωσης και
της Οριστικής Προσφοράς Σύνδεσης, αντίστοιχα. Ο ενδιαφερό-
µενος καταθέτει αίτηµα τροποποίησης της Βεβαίωσης σύµφωνα
µε το πρώτο εδάφιο, εντός τριών (3) µηνών από την ηµεροµηνία
έκδοσης της σχετικής απόφασης της αρµόδιας Διεύθυνσης.

4. Φωτοβολταϊκοί σταθµοί έως δέκα (10) MW που εγκαθίστα-
νται αποκλειστικά σε περιοχές που κηρύχθηκαν σε κατάσταση
έκτακτης ανάγκης πολιτικής προστασίας, σύµφωνα µε το άρθρο
25 του ν. 4662/2020, εξαιτίας της κακοκαιρίας «Daniel» ή της κα-
κοκαιρίας «Elias», και οι κάτοχοι αυτών έχουν υποβάλει πλήρες
αίτηµα στον αρµόδιο Διαχειριστή για χορήγηση Οριστικής Προ-
σφοράς Σύνδεσης, συνοδευόµενο από διµερή σύµβαση αγοράς
ηλεκτρικής ενέργειας, αποκλειστικά µε επιχείρηση που λειτουρ-
γεί στις ως άνω πληγείσες περιοχές, λαµβάνουν Οριστική Προ-
σφορά Σύνδεσης, κατά απόλυτη προτεραιότητα, εφόσον η
αίτηση εµπίπτει εντός του µέγιστου ορίου ισχύος προσφορών
σύνδεσης της Οµάδας Β’ της υπό στοιχεία ΥΠΕΝ/ΓΔΕ/84014/
7123/12.8.2022 απόφασης του Υπουργού Περιβάλλοντος και
Ενέργειας (Β’ 4333), όπως εκάστοτε ισχύει, και για την εν λόγω
πληγείσα επιχείρηση υφίσταται διαπιστωτική πράξη περί της βλά-
βης αυτής. Οι κάτοχοι των εν λόγω σταθµών, επί ποινή ακύρωσης
της Οριστικής Προσφοράς Σύνδεσης, καθώς και όλων των
αδειών και εγκρίσεων που έχουν λάβει, δεν δύνανται να τροπο-
ποιήσουν την προσκοµισθείσα διµερή σύµβαση σχετικά µε την
επιχείρηση που θα ωφεληθεί από την παραγωγή των εν λόγω
έργων.

Άρθρο 62
Εξέταση σταθµών Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας από το

Κεντρικό Συµβούλιο Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης ή το Πε-
ριφερειακό Συµβούλιο Περιβαλλοντικής
Αδειοδότησης - Προσθήκη άρθρου 31Α 

στον ν. 4951/2022

Στον ν. 4951/2022 (Α’ 129) προστίθεται άρθρο 31A, ως εξής:

«Άρθρο 31Α
Εξέταση σταθµών Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας από το Κε-

ντρικό Συµβούλιο Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης ή το Περιφε-
ρειακό Συµβούλιο Περιβαλλοντικής 

Αδειοδότησης

1. Σταθµοί Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας (Α.Π.Ε.) και Συµπα-
ραγωγής Ηλεκτρισµού Θερµότητας Υψηλής Απόδοσης
(Σ.Η.Θ.Υ.Α.) οι οποίοι:

α) εµπίπτουν στην παρ. 2 του άρθρου 25 του ν. 4685/2020 (Α’
92) ή

β) επιλέγονται µέσω ανταγωνιστικών διαδικασιών υποβολής
προσφορών ή

γ) έχουν λάβει Οριστική Προσφορά Σύνδεσης και εµπίπτουν
στις προθεσµίες του άρθρου 31 του παρόντος, 

δύνανται να προχωρήσουν στην υποβολή αιτήµατος για σύ-
γκληση του οικείου Περιφερειακού Συµβουλίου Περιβαλλοντικής
Αδειοδότησης (ΠΕΣΠΑ) ή του Κεντρικού Συµβουλίου Περιβαλλο-
ντικής Αδειοδότησης (ΚΕΣΠΑ) και εξέταση αυτών, κατά απόλυτη
προτεραιότητα, αν έχουν παρέλθει οι προθεσµίες ενεργειών από
τους δηµόσιους φορείς ή υπηρεσίες και δεν έχει ολοκληρωθεί η
περιβαλλοντική αδειοδότηση των εν λόγω σταθµών ή η τροπο-
ποίηση των σχετικών αποφάσεων.

2. Για τους σταθµούς της περ. α) της παρ. 1, οι Άδειες Παρα-
γωγής πρέπει να βρίσκονται σε ισχύ, τόσο κατά την υποβολή της
αίτησης, όσο και για το χρονικό διάστηµα µέχρι την έκδοση της
απόφασης από το Συµβούλιο. 

3. Για τους σταθµούς της περ. β) της παρ. 1, το χρονικό διά-
στηµα από την ηµεροµηνία υποβολής της αίτησης µέχρι την έκ-
δοση της απόφασης από το Συµβούλιο δεν προσµετράται στις
προθεσµίες για ενεργοποίηση της σύνδεσης των σταθµών ή υπο-
βολή Δήλωσης Ετοιµότητας. 

4. Για τους σταθµούς της περ. γ) της παρ. 1, η δυνατότητα για
αίτηση και εξέταση κατά απόλυτη προτεραιότητα δίνεται κατά
τον τελευταίο µήνα, πριν την παρέλευση των προθεσµιών του άρ-
θρου 31 ή πριν τη λήξη της διάρκειας ισχύος της Οριστικής Προ-
σφοράς Σύνδεσης και οι εν λόγω προθεσµίες του άρθρου 31 και
της διάρκειας της Οριστικής Προσφοράς Σύνδεσης αναστέλλο-
νται από την ηµεροµηνία υποβολής της αίτησης, µέχρι και την έκ-
δοση της απόφασης από το Συµβούλιο.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 23 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 5935



5. Σε περίπτωση απορριπτικής γνώµης του Συµβουλίου, η Βε-
βαίωση ή η Βεβαίωση Ειδικών Έργων, καθώς και κάθε άδεια που
έχει εκδοθεί για τον σταθµό αυτόν παύουν αυτοδικαίως και επι-
στρέφονται στον ενδιαφερόµενο οι εκάστοτε εγγυητικές επιστο-
λές που έχει καταβάλλει, δυνάµει του άρθρου 11Α του ν. 4685/
2020 (Α’ 92) ή του άρθρου 6 του παρόντος ή της υποπαρ. Ι.1 της
παρ. Ι του άρθρου πρώτου του ν. 4152/2013 (Α’ 107).

6. Σε περίπτωση θετικής γνώµης του Συµβουλίου, αναστέλλο-
νται οι προθεσµίες για τους σταθµούς της περ. α) και παρατείνε-
ται η αναστολή των ως άνω προθεσµιών για τους σταθµούς των
περ. β) και γ) της παρ. 1, µέχρι την τελική έκδοση της Απόφασης
Περιβαλλόντικής Αδειοδότησης ή της τροποποιήσής της, στον
εκάστοτε σταθµό. 

7. Η απόφαση του Συµβουλίου κοινοποιείται στον Φορέα Αδει-
οδότησης του άρθρου 20 του ν. 4685/2020 ο οποίος ενηµερώνει
σχετικά, εφόσον απαιτείται, τον αρµόδιο Διαχειριστή του Δικτύου
ή του Συστήµατος.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΒ’
ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ

Άρθρο 63
Τέλος ταφής - Τροποποίηση παρ. 4 και 

αντικατάσταση παρ. 10 άρθρου 38 ν. 4819/2021 

1. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 38 του ν.
4819/2021 (Α’ 129), περί καθορισµού των υπόχρεων για την υπο-
βολή στοιχείων υπολογισµού και καταβολής τέλους ταφής στον
Ελληνικό Οργανισµό Ανακύκλωσης (Ε.Ο.ΑΝ.), εξειδικεύονται οι
υπόχρεοι, και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Το τέλος ταφής υπολογίζεται ανά εξάµηνο µε βάση τις πρα-
γµατικές ποσότητες αποβλήτων που διατέθηκαν στους Χώρους
Υγειονοµικής Ταφής (ΧΥΤ). Οι         ΦοΔΣΑ ή οι Ο.Τ.Α. α’ βαθµού,
σε περίπτωση µη συµµόρφωσης των ΦοΔΣΑ, υποβάλουν στον
Ε.Ο.ΑΝ. έως τις 31 Μαρτίου και έως τις 30 Σεπτεµβρίου στοιχεία
σχετικά µε τον υπολογισµό του τέλους ταφής για το β’ και α’ εξά-
µηνο αντίστοιχα και αποδίδουν το οφειλόµενο ποσό έως τις 30
Απριλίου και έως τις 30 Οκτωβρίου για το β’ και α’ εξάµηνο αντί-
στοιχα.»

2. H παρ. 10 του άρθρου 38 του ν. 4819/2021, περί καταβολής
του τέλους ταφής του έτους 2022, αντικαθίσταται ως εξής:

«10.α) Το οφειλόµενο ποσό για το τέλος ταφής του έτους
2022, όπως προκύπτει από τα στοιχεία της Γενικής Γραµµατείας
Συντονισµού Διαχείρισης Αποβλήτων του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, καταβάλλεται στον Ε.Ο.ΑΝ. από το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών, σε βάρος των εγγεγραµµένων στον προϋ-
πολογισµό του πιστώσεων, για τους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού, κατόπιν
ενίσχυσής τους µε ποσό ύψους εξήντα εκατοµµυρίων
(60.000.000) ευρώ από τον Κρατικό Προϋπολογισµό, µέχρι την
31η Δεκεµβρίου 2023. Το ποσό των εξήντα εκατοµµυρίων
(60.000.000) ευρώ παρακρατείται το έτος 2024 από τους προ-
βλεπόµενους στο άρθρο 259 του ν. 3852/2010 (Α’ 87) πόρους
που εγγράφονται στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών.

β) Το οφειλόµενο ποσό για το τέλος ταφής που αντιστοιχεί στο
α’ εξάµηνο του 2023, καταβάλλεται στον Ε.Ο.ΑΝ. από το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών, σε βάρος των εγγεγραµµένων στον προϋπο-
λογισµό του πιστώσεων, για τους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού µέχρι την 31η
Δεκεµβρίου 2023. Για τον υπολογισµό του οφειλόµενου ποσού
ανά Ο.Τ.Α. α’ βαθµού, λαµβάνεται υπόψη το ήµισυ των ποσοτή-
των του έτους 2022, όπως προέκυψαν από τα στοιχεία της Γενι-
κής Γραµµατείας Συντονισµού Διαχείρισης Αποβλήτων του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, πολλαπλασιαζόµενο
µε το οριζόµενο ανά τόνο αποβλήτων ύψος του τέλους ταφής
της παρ. 2.

γ) Η παρακράτηση ποσού από κάθε Ο.Τ.Α. α’ βαθµού πραγµα-
τοποιείται κατά το τρέχον και το επόµενο έτος για το οφειλόµενο
ποσό του τέλους ταφής α’ εξαµήνου 2023 και κατά το έτος 2024
για το οφειλόµενο ποσό του τέλους ταφής έτους 2022, στο πλαί-
σιο της διαδικασίας κατανοµής των πόρων του άρθρου 259 του
ν. 3852/2010 από το Υπουργείο Εσωτερικών, µε βάση τα στοιχεία

της Γενικής Γραµµατείας Συντονισµού Διαχείρισης Αποβλήτων
του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Επιπλέον οφειλό-
µενο ποσό των Ο.Τ.Α. α’ βαθµού για το τέλος ταφής του α’ εξα-
µήνου 2023, πέραν του ποσού που υπολογίζεται στην περ. β),
καταβάλλεται από τους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού, εντός τριµήνου από
την αποστολή σχετικής ειδοποίησης του Ε.Ο.ΑΝ.. Σε περίπτωση
µη καταβολής του ποσού αυτού εντός της προθεσµίας του προ-
ηγούµενου εδαφίου, το ποσό αυτό καταβάλλεται από το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών στον Ε.Ο.ΑΝ. σε βάρος των εγγεγραµµένων
στον προϋπολογισµό του πιστώσεων, για τους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού.

δ) Αν οι υπόχρεοι για το β’ εξάµηνο 2023, καθώς και για τα έτη
από το 2024 και µετά, δεν αποδώσουν το τέλος ταφής κατά τον
χρόνο που ορίζεται στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 4, το οφειλό-
µενο ποσό για το τέλος ταφής καταβάλλεται, εντός δύο (2) µηνών
από τη λήξη της προθεσµίας του τελευταίου εδαφίου της παρ.
4, στον Ε.Ο.ΑΝ., από το Υπουργείο Εσωτερικών, εις βάρος των
εγγεγραµµένων στον προϋπολογισµό του πιστώσεων, για τους
Ο.Τ.Α. α’ βαθµού. Για τον υπολογισµό του οφειλόµενου ποσού
λαµβάνονται υπόψη είτε οι πραγµατικές ποσότητες αποβλήτων
που υποβλήθηκαν από τους υπόχρεους στον Ε.Ο.ΑΝ., είτε, σε
περίπτωση παράλειψης υποβολής των ανωτέρω στοιχείων, το
ήµισυ των ποσοτήτων του προηγούµενου έτους, πολλαπλασια-
ζόµενο µε το οριζόµενο ανά τόνο αποβλήτων ύψος του τέλους
ταφής της παρ. 2, προσαυξηµένο κατά δέκα τοις εκατό (10%).
Το ανωτέρω οφειλόµενο ποσό παρακρατείται από κάθε Ο.Τ.Α. α’
βαθµού εντός έξι (6) µηνών από την καταβολή από το Υπουργείο
Εσωτερικών του οφειλόµενου ποσού, στο πλαίσιο της διαδικα-
σίας κατανοµής των πόρων του άρθρου 259 του ν. 3852/2010 και
σύµφωνα µε τα στοιχεία της Γενικής Γραµµατείας Συντονισµού
Διαχείρισης Αποβλήτων του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας. Επιπλέον οφειλόµενο ποσό των Ο.Τ.Α. α’ βαθµού για
το τέλος ταφής καταβάλλεται από τους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού εντός
τριµήνου από την αποστολή σχετικής ειδοποίησης του Ε.Ο.ΑΝ..
Σε περίπτωση µη καταβολής του ποσού αυτού εντός της προθε-
σµίας του προηγούµενου εδαφίου, το ποσό αυτό καταβάλλεται
από το Υπουργείο Εσωτερικών στον Ε.Ο.ΑΝ. εις βάρος των εγ-
γεγραµµένων στον προϋπολογισµό του πιστώσεων, για τους
Ο.Τ.Α. α’ βαθµού.»

Άρθρο 64
Διενέργεια δηµοπρασιών δασικής βιοµάζας 

1. Η δασική βιοµάζα που παράγεται κατά τις εργασίες προστα-
σίας δασών, στις οποίες το Ταµείο Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περι-
ουσίας του Δηµοσίου Α.Ε. (ΤΑΙΠΕΔ) ενεργεί ως Διενεργούσα
Αρχή, κατ’ εντολή, στο όνοµα και για λογαριασµό του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σύµφωνα µε το άρθρο 5Β
του ν. 3986/2011 (Α’ 152), µπορεί να αξιοποιείται για την παρα-
γωγή ξυλείας και προϊόντων αυτής και για την παραγωγή ενέρ-
γειας, µε ηλεκτρονικές πλειοδοτικές δηµοπρασίες που διενεργεί
το ΤΑΙΠΕΔ, µετά από σχετική πρόσκληση. Τα έσοδα από την πώ-
ληση κατατίθενται υπέρ του Ειδικού Φορέα Δασών του Πράσινου
Ταµείου και διατίθενται αποκλειστικά για έργα και δράσεις του
Τοµέα Δασών, κατά τα προβλεπόµενα στην απόφαση της παρ. 2.

2. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας
καθορίζονται:

α) οι προϋποθέσεις, τα κριτήρια, οι απαιτούµενες εγγυήσεις
και τα δικαιολογητικά συµµετοχής στις σχετικές δηµοπρασίες, 

β) τυχόν πρόσθετοι σκοποί και τρόποι αξιοποίησης της δασι-
κής βιοµάζας,

γ) ο τρόπος προσδιορισµού της τιµής έναρξης των δηµοπρα-
σιών και καταβολής του προσφερόµενου ποσού, και

δ) κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του πα-
ρόντος.

Άρθρο 65
Συντονιστής αξιοποίησης Μητροπολιτικού 
Πόλου Ελληνικού Αγίου Κοσµά - Προσθήκη 

άρθρου 6Β στον ν. 4062/2012

Στον ν. 4062/2012 (Α’ 70) προστίθεται άρθρο 6Β ως εξής:
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«Άρθρο 6Β
Συντονιστής αξιοποίησης Μητροπολιτικού 

Πόλου Ελληνικού Αγίου Κοσµά  

1. Ο Γενικός Γραµµατέας Χωρικού Σχεδιασµού και Αστικού Πε-
ριβάλλοντος του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας ορί-
ζεται Συντονιστής του έργου αξιοποίησης του Μητροπολιτικού
Πόλου Ελληνικού - Αγίου Κοσµά, όπως αυτός ορίζεται στο άρθρο
2. Για την έγκαιρη υλοποίηση του έργου, στον Συντονιστή ανατί-
θεται ο συντονισµός όλων των απαιτούµενων ενεργειών, σε συ-
νεργασία µε τους συναρµόδιους φορείς, το Γραφείο Ελληνικού
του άρθρου 6 και τα συναρµόδια Υπουργεία. Στις αρµοδιότητες
του Συντονιστή περιλαµβάνονται ιδίως: 

α) ο συντονισµός και η παρακολούθηση όλων των απαιτούµε-
νων από την Διοίκηση ενεργειών σε συνεργασία µε τα κατά περί-
πτωση συναρµόδια υπουργεία και τους εµπλεκόµενους φορείς
για την κατά προτεραιότητα ολοκλήρωσή τους,

β) ο προγραµµατισµός κατάλληλου αριθµού συναντήσεων,
κατά την κρίση του Συντονιστή, στις οποίες συµµετέχουν εκπρό-
σωποι όλων των εµπλεκόµενων υπουργείων και φορέων που σχε-
τίζονται µε τις προς συζήτηση θεµατικές, 

γ) η εισήγηση νοµοθετικών ρυθµίσεων που απαιτούνται για την
υλοποίηση του έργου αξιοποίησης του Μητροπολιτικού Πόλου
Ελληνικού - Αγίου Κοσµά,

δ) η εισήγηση για θέµατα που άπτονται του έργου αξιοποίησης
του Μητροπολιτικού Πόλου Ελληνικού - Αγίου Κοσµά στο Κε-
ντρικό Συµβούλιο Διοίκησης.

2. Οι συναρµόδιοι φορείς, το Γραφείο Ελληνικού του άρθρου
6 και τα συναρµόδια υπουργεία ενηµερώνουν τον Συντονιστή και
του προσκοµίζουν κάθε αναγκαίο έγγραφο ή σηµείωµα που τους
ζητείται, στο πλαίσιο της άσκησης των ανωτέρω αρµοδιοτήτων.

3. Ο Συντονιστής επικουρείται στο έργο του από υπαλλήλους
που υπηρετούν στο Γραφείο Ελληνικού. Στον Συντονιστή δεν κα-
ταβάλλεται, για την άσκηση των αρµοδιοτήτων του παρόντος,
οποιαδήποτε αµοιβή ή αποζηµίωση.»

Άρθρο 66
Προσθήκη αθλητικών εγκαταστάσεων ως χρήσης γης - Τρο-

ποποίηση περ. 2 παρ. Δ άρθρου 3 του 
από 11.5.1989 προεδρικού διατάγµατος

Στις χρήσεις γης της περ. 2 της παρ. Δ του άρθρου 3 του από
11.5.1989 προεδρικού διατάγµατος (Δ’ 339) προστίθενται οι
αθλητικές εγκαταστάσεις, και η περ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Στην περιοχή αυτή περιλαµβάνεται γεωργική γη υψηλής
παραγωγικότητας και επιτρέπονται οι εξής χρήσεις, κατοικία,
εγκαταστάσεις κοινής ωφελείας (δηµόσιες ή δηµοτικές), αθλητι-
κές εγκαταστάσεις, αντλητικές εγκαταστάσεις, υδατοδεξαµενές,
φρεάτια, αποθήκες, θερµοκήπια.»

Άρθρο 67
Παράταση ισχύος των συµβάσεων εργασίας ορισµένου χρό-

νου προσωπικού των Κινητών Οµάδων Υγείας
Ειδικού Σκοπού του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας 

Υγείας - Προσθήκη παρ. 1Α στο άρθρο τεσσαρακοστό τέ-
ταρτο της από 20.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού 

Περιεχοµένου που κυρώθηκε µε το άρθρο 1 
του ν. 4683/2020

Στο άρθρο τεσσαρακοστό τέταρτο της από 20.3.2020 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου που κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν.
4683/2020 (Α’ 83), περί δηµιουργίας κινητών οµάδων υγείας ει-
δικού σκοπού υπηρεσιών νοσηλευτικής φροντίδας, λήψης δει-
γµάτων βιολογικού υλικού και άµεσης εκτέλεσης δοκιµασιών
ταχέων µοριακών ελέγχων (rapid test) για τον εντοπισµό κρου-
σµάτων κορωνοϊού COVID-19, προστίθεται παρ. 1Α ως εξής:

«1Α. Συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου
λοιπού, πλην ιατρών, επικουρικού προσωπικού των Κινητών Οµά-
δων Υγείας (Κ.ΟΜ.Υ.) Ειδικού Σκοπού του Εθνικού Οργανισµού
Δηµόσιας Υγείας (Ε.Ο.Δ.Υ.), διαφόρων ειδικοτήτων, που συνή-
φθησαν δυνάµει της υπό στοιχεία Δ1α/οικ.22817/3.4.2020 κοινής
απόφασης του Υφυπουργού Οικονοµικών και των Υπουργών Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων και Υγείας (Β’ 1177) και της υπό στοιχεία
Δ1α/Γ.Π.οικ.3055/13.1.2021 κοινής απόφασης των Υπουργών
Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Υγείας και Εσωτερικών (Β’ 387), που
εκδόθηκαν κατ’ εξουσιοδότηση της παρ. 1, παρατείνονται, από
τη λήξη τους, έως την 31η.3.2024 µε τους ίδιους όρους. Η παρά-
ταση της διάρκειας των συµβάσεων δεν µεταβάλλει τον χαρα-
κτήρα της σχέσης εργασίας, βάσει της οποίας προσλήφθηκαν οι
απασχολούµενοι στις θέσεις αυτές, ούτε εµπίπτει στους περιο-
ρισµούς των άρθρων 5 και 6 του π.δ. 164/2004 (Α’ 134). Για την
κάλυψη των σχετικών αναγκών των Κ.ΟΜ.Υ. Ειδικού Σκοπού ο
Ε.Ο.Δ.Υ. δύναται, έως την 31η.3.2024, να τροποποιεί τις συµβά-
σεις προµηθειών και παροχής υπηρεσιών που έχουν ήδη συνα-
φθεί προς κάλυψη των ίδιων αναγκών των Κ.ΟΜ.Υ. του πρώτου
εδαφίου υπό τους όρους και τις προϋποθέσεις του άρθρου 132
του ν. 4412/2016 (Α’ 147), περί της τροποποίησης συµβάσεων
κατά τη διάρκειά τους. Η δαπάνη καλύπτεται από πόρους του τα-
κτικού προϋπολογισµού του Ε.Ο.Δ.Υ..»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΓ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 68
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορετικά
στις επιµέρους διατάξεις.
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Αθήνα,                                   2023

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΘΝΙΚΗΣ 2. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΠΑΙΔΕΙΑΣ, ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ 4. ΥΓΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

5. ΥΠΟΔΟΜΩΝ 6. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

7. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 8. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ 

ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

9. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ 10. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

11. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ 12. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

13. ΨΗΦΙΑΚΗΣ 14. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ
ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ ΚΡΙΣΗΣ 

ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

15. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 16. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

17. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ.           18.  Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΠΑΙΔΕΙΑΣ, ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ                  ΥΓΕΙΑΣ»
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προς διανοµή -και µπορείτε

να τα αναζητείτε στο Τµήµα Εκδόσεων Πρακτικών, καθώς και στο
Τµήµα Εντύπων- τα Πρακτικά της Πέµπτης 21 Σεπτεµβρίου 2023,
της Παρασκευής 22 Σεπτεµβρίου 2023, της Δευτέρας 25 Σεπτεµ-
βρίου 2023, της Τρίτης 26 Σεπτεµβρίου 2023, της Τετάρτης 27
Σεπτεµβρίου 2023, της Παρασκευής 29 Σεπτεµβρίου 2023, της
Δευτέρας 2 Οκτωβρίου 2023 και της Τρίτης 3 Οκτωβρίου 2023
και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεπώς τα Πρα-

κτικά της Πέµπτης 21 Σεπτεµβρίου 2023, της Παρασκευής 22 Σε-
πτεµβρίου 2023, της Δευτέρας 25 Σεπτεµβρίου 2023, της Τρίτης
26 Σεπτεµβρίου 2023, της Τετάρτης 27 Σεπτεµβρίου 2023, της
Παρασκευής 29 Σεπτεµβρίου 2023, της Δευτέρας 2 Οκτωβρίου
2023 και της Τρίτης 3 Οκτωβρίου 2023 επικυρώθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.21’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 24 Νοεµβρίου 2023 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: α) επετειακή αναφορά στην ηµέρα εορτα-
σµού της Εθνικής Αντίστασης και β) κοινοβουλευτικό έλεγχο,
συζήτηση και λήψη απόφασης για τη σύσταση ειδικής κοινοβου-
λευτικής επιτροπής προς διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης,
σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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